
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Ε. Συρίγου και Σ.

Παπασωτηρίου, σελ. 8901 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο «Ιόνιος Σχολή», το 2ο Γυ-
µνάσιο Αγίων Θεοδώρων Κορινθίας και από το Δηµοτικό
Σχολείο Δωρίου Μεσσηνίας, σελ. 8899, 8912 

3. Ανακοινώνεται ότι ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος Ρουσόπου-
λος εξελέγη παµψηφεί, επικεφαλής Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Συνέλευσης του Συµβουλίου της Ευρώπης, σελ.
8916 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8895, 8896, 8897, 8898,
8899, 8900, 8901, 8902, 8903, 8905, 8906, 8907, 8908, 8909,
8910, 8911, 8912, 8913, 8914, 8915, 8916, 8917, 8918, 8937,
8939, 8941, 8948, 8953, 8963, 8964, 8965, 8966, 8967, 8968,
8969, 8971, 8972, 8973, 8975, 8976, 8977, 8978, 8981, 8985,
8991, 8993, 8994, 8996, 8997 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:

«Ως πότε οι νησιώτες µας θα χάνουν τη ζωή τους εξαιτίας
της απουσίας και αδιαφορίας του κράτους - Εξηντατριάχρο-
νος συµπολίτης µας στην Κάρπαθο πέθανε αναµένοντας να
ανάψουν τα φώτα του αεροδροµίου για την αεροδιακοµιδή
του στη Ρόδο», σελ. 8895 

β) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:  
i. µε θέµα: «Να αντιµετωπιστεί άµεσα το πρόβληµα της αι-

θαλοµίχλης στα Ιωάννινα», σελ. 8897 
ii. µε θέµα: « Άµεση λύση για το φωτοβολταϊκό του Τοπικού

Οργανισµού Εγγείων Βελτιώσεων (ΤΟΕΒ) Σερβίων», σελ.
8898 

γ) Προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
µε θέµα: «Το ιδιωτικό συµφωνητικό που υπογράψατε µε την
εταιρεία «AEGEAN» στις 4-1-2024», σελ.  

δ) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης µε θέµα: «Πρόστιµα για
αισχροκέρδεια, κατάθεση πορισµάτων και µέτρα µείωσης
των τιµών», σελ. 8903 

ε) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: 
i. µε θέµα: «Ενέργειες του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων για την ενίσχυση των παραγωγών της πρά-
σινης ελιάς Χαλκιδικής που επλήγησαν από τις επιπτώσεις
της κλιµατικής αλλαγής το 2021 και το 2023», σελ. 8905 

ii. µε θέµα: «Πρωτοφανής καθυστέρηση στην καταβολή
των άµεσων ενισχύσεων στους αγρότες», σελ. 8907 

iii. µε θέµα: «Κραυγή αγωνίας από τους ελαιοπαραγωγούς
της Φθιώτιδας και της χώρας - Απειλή για το εισόδηµά τους
η ακαρπία της ελιάς», σελ. 8909 

στ) Προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας, µε θέµα: «Προβλήµατα στη λειτουργία του προγράµ-
µατος «Προσωπικός Βοηθός» για άτοµα µε αναπηρία», σελ.
8911 

ζ) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών µε θέµα: «Η πολυετής
αδράνεια του Συµβουλίου Αποδήµου Ελληνισµού και η ανα-
βάθµιση των προξενικών υπηρεσιών στις ελληνικές παροικίες
του εξωτερικού», σελ. 8913 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης

και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Εσωτερικών: «Εκλογή ευρωβουλευτών, δι-
ευκόλυνση εκλογέων µέσω επιστολής ψήφου, εκκαθάριση
εκλογικών καταλόγων και λοιπές διατάξεις του Υπουργείου
Εσωτερικών», σελ. 8895 

2. Κατάθεση σχεδίων νόµων:  
i. Οι Υπουργοί Εξωτερικών, Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-

νοµικών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Κοινωνι-
κής Συνοχής και Οικογένειας, Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας και Επικρατείας
κατέθεσαν στις 19-1-2024 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµ-
φωνίας για τη συµµετοχή της Ελληνικής Δηµοκρατίας ως πα-
ρατηρητή στο Σύστηµα Ενσωµάτωσης της Κεντρικής Αµε-
ρικής (SICA)», σελ. 8896 

ii. Οι Υπουργοί Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού,
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών, Προστα-
σίας του Πολίτη, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης, Δικαιοσύνης, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Επικρατείας, οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Εσωτερικών και Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, καθώς και ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό
κατέθεσαν στις 20--1-2024 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της από
11.12.2023 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου - Έκτακτα
µέτρα απαγόρευσης διάθεσης εισιτηρίων και παρουσίας θε-
ατών σε αγώνες ποδοσφαίρου για επιτακτικούς λόγους προ-
στασίας της δηµόσιας τάξης και ασφάλειας’’ (A' 203) - Λήψη
µέτρων για την αποτροπή και αντιµετώπιση της βίας στο
πλαίσιο αθλητικών συναντήσεων και λοιπές ρυθµίσεις αρµο-
διότητας Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισ-
µού», σελ. 8897 

3. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών: «Εκλογή ευρωβουλευτών, διευκόλυνση εκλογέων
µέσω επιστολικής ψήφου, εκκαθάριση εκλογικών καταλόγων
και λοιπές διατάξεις του Υπουργείου Εσωτερικών», σελ.
8916-8997 

4. Ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας επί του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών, που ετέθησαν:, σελ.  

i. από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, σελ. 8918-8925 

ii. από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Ελληνικής Λύσης,
σελ. 8918, 8926-8933 

iii. από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Αριστεράς ,
σελ. 8918 

iv. από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος «ΝΙΚΗ», σελ. 8918, 8934-8936 

5. Συζήτηση και λήψη απόφασης επί των ενστάσεων αντι-
συνταγµατικότητας, σελ. 8963-8979 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 8896 - 8907
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 8907 - 8915
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 8949 - 8979
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8979 - 8990
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 8990 - 8997
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8916 - 8949

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’

Δευτέρα 22 Ιανουαρίου 2024



ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α.  Έκφραση συγχαρητηρίων για την οµόφωνη εκλογή
του κ. Θεόδωρου Ρουσόπουλου, ως Προέδρου του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης:

ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 8988
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 8992
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 8985
ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ Κ. , σελ. 8937
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. (Υπουργός Εσωτερικών) , 

σελ. 8953
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 8991
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 8997
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8916, 8917
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 8939
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 8996
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 8916
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 8986

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 8895, 8896, 8897, 8898, 

8899, 8900, 8901, 8902, 
8903, 8905, 8906, 8907

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 8907, 8908, 8909, 8910, 
8911, 8912, 8913, 8914, 
8915

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 8953, 8963, 8964, 8965, 
8966, 8967, 8968, 8969, 
8971, 8972, 8973, 8975, 
8976, 8977, 8979

ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 8975
ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 8975, 8977
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 8967, 8976
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 8963, 8965, 8966, 8971, 

8975, 8979
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 8991
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 8900, 8901
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , σελ. 8973, 8975
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8981, 8985
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 8991, 8993, 8994, 8996, 

8997
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 8916, 8973, 8977
ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ Τ. , σελ. 8966
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8916, 8917, 8918, 8937, 

8939, 8941, 8948
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 8971
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 8977, 8978
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 8916
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 8964, 8965, 8966, 8967
ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ Μ. , σελ. 8976

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , σελ. 8896
ΖΑΧΑΡΑΚΗ Σ., σελ. 8911, 8913
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ., σελ. 8903
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 8913, 8914
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 8898, 8900, 8901
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , σελ. 8901, 8902, 8903
ΚΩΤΣΗΡΑΣ Γ., σελ. 8914, 8915
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 8895, 8896, 8903, 8904, 

8905
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 8911, 8912, 8913
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 8906
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 8909, 8910
ΣΔΟΥΚΟΥ Α., σελ. 8899, 8900, 8901
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ., σελ. 8904, 8905
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ., σελ. 8897, 8898
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ., σελ. 8906, 8907, 8909, 8910

ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 8907, 8908
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 8897

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών:
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 8988
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Γ. , σελ. 8917, 8949
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 8992
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 8979
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 8984
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 8985
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 8917, 8943, 8945, 8964, 

8972, 8974, 8975
ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ Κ. , σελ. 8937
ΔΕΛΗΚΑΡΗ Α. , σελ. 8991
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 8946, 8965
ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 8941, 8972, 8975, 8978
ΖΕΜΠΙΛΗΣ Α. , σελ. 8990
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 8963
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 8951
ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ Κ. , σελ. 8994
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 8963, 8967, 8981
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν., σελ. 8953, 8959, 8963, 8967, 

8978
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 8991
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 8965, 8975, 8976
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ. , σελ. 8917, 8945
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 8989
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 8975, 8991
ΜΑΡΙΝΟΣ Γ. , σελ. 8972, 8983
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 8964, 8973
ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ Τ. , σελ. 8966
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Α. , σελ. 8987
ΠΕΤΣΑΣ Σ. , σελ. 8994
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 8965, 8967
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 8982
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 8939
ΣΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 8945
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 8996
ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ Μ. , 

σελ. 8995
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 8984
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 8980
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 8917, 8948
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 8986
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 8917, 8964, 8965, 8967
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 8993

Ε. Επί των ενστάσεων αντισυνταγµατικότητας:
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Γ. , σελ. 8917, 8971
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 8964, 8974, 8975
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 8972
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 8963, 8973
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν., σελ. 8977, 8978
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 8968, 8969
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , σελ. 8965, 8975
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 8964, 8973, 8977
ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ Τ. , σελ. 8966
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 8976, 8977
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 8917, 8970
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 8969

ΣΤ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 8978
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 8898
ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 8972, 8973, 8974, 8975
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 8969, 8972, 8975
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 8977



Αθήνα, σήµερα στις 22 Ιανουαρίου 2024, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 10.37’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ ΒΙΛΙΑΡ-
ΔΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας
Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκ-
θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών:
«Εκλογή ευρωβουλευτών, διευκόλυνση εκλογέων µέσω επιστο-
λής ψήφου, εκκαθάριση εκλογικών καταλόγων και λοιπές διατά-
ξεις του Υπουργείου Εσωτερικών».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τα εξής:

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επικαίρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου τη Δευτέρα 22 Ιανουαρίου 2024 ότι οι επίκαιρες ερωτή-
σεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Η υπ’ αριθµ. 566/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Θεόδωρο Σκυ-
λακάκη.

Η υπ’ αριθµ. 553/10-1-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υπουργό Ανάπτυξης κ. Κωνσταντίνο Σκρέκα.

Η υπ’ αριθµ. 559/12-1-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας κ. Σοφία
Ζαχαράκη.

Η υπ’ αριθµ. 577/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Θε-
οχάρη Θεοχάρη.

Η υπ’ αριθµ. 575/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Εξωτερικών κ. Γεώργιο Κώτσηρα.

Η υπ’ αριθµ. 563/12-1-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Υφυπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Χριστίνα Αλε-
ξοπούλου.

Η υπ’ αριθµ. 564/14-1-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Υφυπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Αλεξάνδρα
Σδούκου.

Οι υπ’ αριθµ. 545/8-1-2024 και 561/12-1-2024 επίκαιρες ερω-
τήσεις και η υπ’ αριθµ. 2152/6-12-2023 ερώτηση (κατ’ άρθρο 130
παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής) θα απαντηθούν από

τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Διονύσιο
Σταµενίτη.

Παρακαλούµε όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες, προκει-
µένου να ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων στη διαδικασία όσο
και οι ερωτώντες Βουλευτές».

Θα συζητηθεί τώρα η ένατη µε αριθµό 563/12-1-2024 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Δωδεκανήσου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Γεωργίου
Νικητιάδη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Ως πότε οι νησιώτες µας θα χάνουν τη ζωή τους εξαιτίας
της απουσίας και αδιαφορίας του κράτους - Εξηντατριάχρονος
συµπολίτης µας στην Κάρπαθο πέθανε αναµένοντας να ανάψουν
τα φώτα του αεροδροµίου για την αεροδιακοµιδή του στη Ρόδο».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
η Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Χριστίνα Αλεξοπού-
λου.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, είχα υποβάλει προσφάτως επίκαιρη ερώτηση

προς το Υπουργείο Υγείας για τα ζητήµατα του ΕΚΑΒ. Είχαµε
τρία περιστατικά στη Δωδεκάνησο µε καθυστερήσεις, µε µία
άφιξη τελικά µεταφορικού µέσου και στη µία περίπτωση, δυστυ-
χώς, χάθηκε ο άνθρωπος. Τώρα, ξανά, προέκυψαν ζητήµατα από
το δικό σας Υπουργείο, δηλαδή ανήµερα τα Χριστούγεννα ένας
συµπολίτης µας εξήντα δύο ετών στην Κάρπαθο έπαθε έµ-
φραγµα, µεταφέρθηκε στο Αεροδρόµιο της Καρπάθου και δεν
άναβαν τα φώτα του αεροδροµίου και δεν µπορούσε να προσ-
γειωθεί το ΕΚΑΒ που ειδοποιήθηκε για να τον παραλάβει να τον
πάει στη Ρόδο. Καθυστέρησαν έξι ώρες. 

Ο άνθρωπος αυτός τελικά «έφυγε». «Έφυγε» άδικα ένας νέος
άνθρωπος εξήντα δύο ετών, ένας µετανάστης. Ζούσε χρόνια
στην Αµερική, είχε τρεις µήνες που γύρισε στην Κάρπαθο και δυ-
στυχώς αυτή η πατρίδα δεν ανταποκρίθηκε στη µεγάλη αγάπη
και τον έρωτά του να δουλεύει τόσα χρόνια για να γυρίσει στην
πατρίδα του, να προσπαθήσει να προοδεύσει πια και στην πα-
τρίδα του. Έξι ώρες γιατί δεν άναψαν τα φώτα; Τι ακριβώς έγινε;
Υπήρχε βλάβη εκεί πέρα; Γιατί δεν ήταν έτοιµες οι υπηρεσίες να
ανταποκριθούν σε οποιαδήποτε βλάβη;

Αναρωτιόµαστε πώς θα αντιµετωπίσετε αυτά τα ζητήµατα µε
τα νησιά µας και τι έχετε δροµολογήσει έτσι ώστε να µη ξανα-
συµβούν τέτοια γεγονότα στο µέλλον. Αυτό είναι και το περιεχό-
µενο της επίκαιρης ερώτησής µας. Τι έγινε; Για ποιον λόγο δεν
άναψαν τα φώτα; Ποιοι φταίνε για το ότι δεν άναψαν τα φώτα
του αεροδροµίου και τι θα κάνετε στο µέλλον για να αποφευχ-
θούν τέτοια τραγικά περιστατικά;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Νικητιάδη.

Παρακαλώ, κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Καληµέρα σας. Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε συνάδελφε, σε ό,τι αφορά στο ατυχές περιστατικό, αρ-
χικώς θα ήθελα να εκφράσω τα ειλικρινή συλλυπητήριά µου στην
οικογένεια και τους οικείους του συµπολίτη µας. 

Ανήµερα τα Χριστούγεννα, λοιπόν, στις 25 Δεκεµβρίου 2023,
ο Αερολιµενάρχης Καρπάθου ενηµερώθηκε στις έξι το απόγευµα
από την Οµάδα Φυλακής και Επαγρύπνησης που λειτουργεί στις
εγκαταστάσεις της ΥΠΑ στον παλαιό πύργο του Ελληνικού ότι
υπάρχει αίτηµα από το ΕΚΑΒ για την ενεργοποίηση του αερολι-
µένα της ίδιας µέρας για µεταφορά ασθενούς. Το προσωπικό
του αερολιµένα µε την άφιξή του, περίπου στις επτά, διαπίστωσε
βλάβη στην ηλεκτρική παροχή του πύργου ελέγχου. Συγκεκρι-
µένα, υπήρξε διακοπή ηλεκτροδότησης του υποσταθµού µέσης
τάσης της Πολεµικής Αεροπορίας, που τροφοδοτεί τον πύργο
ελέγχου. Ταυτόχρονα, δυστυχώς, παρουσιάστηκε τεχνική βλάβη
και στη γεννήτρια του πύργου ελέγχου. Έτσι, ενεργοποιήθηκε
αµέσως ο ποµποδέκτης έκτακτης ανάγκης του αερολιµένα. Η
βλάβη, κύριε συνάδελφε, ήταν ξαφνική και διαπιστώθηκε πράγ-
µατι λίγα λεπτά πριν ο αερολιµένας ενεργοποιηθεί για το αερο-
σκάφος αεροδιακοµιδής. 

Να σηµειωθεί εδώ ότι µέχρι τις πεντέµισι το απόγευµα ο αε-
ρολιµένας λειτουργούσε για προγραµµατισµένες πτήσεις και
µέχρι τότε δεν είχε διαπιστωθεί κάποια εµφανής βλάβη. 

Επί της ερωτήσεώς σας, η ΥΠΑ ενηµέρωσε για το ακριβές χρο-
νολόγιο συµβάντων, ενώ για το εάν η βλάβη ήταν σηµαντική ή
όχι, σας ενηµερώνω ότι ο υποσταθµός µέσης τάσης της Πολεµι-
κής Αεροπορίας παρουσίασε ξαφνικό τεχνικό πρόβληµα τέτοιας
έκτασης, που αποκαταστάθηκε στις 2 Ιανουαρίου του 2024. Αυτή
είναι η ακριβής ενηµέρωση από την Υπηρεσία Πολιτικής Αερο-
πορίας. 

Θέτω υπ’ όψιν σας ότι µε ενέργειες της Πολεµικής Αεροπο-
ρίας, στην οποία ανήκει η φωτοσήµανση του διαδρόµου, και δε-
δοµένης της απουσίας της ηλεκτρικής παροχής λόγω της
βλάβης του υποσταθµού, µετέβη προσωπικό στις δύο κρύπτες
του αεροδροµίου και έθεσε τοπικά τις γεννήτριες και τη φωτο-
σήµανση σε λειτουργία. Το κύκλωµα τέθηκε σε λειτουργία στις
19.47’ και το δεύτερο στις 20.11’, αποκαθιστώντας πλήρως τη
λειτουργία της. Η θέση του αερολιµένα σε κανονική λειτουργία
έγινε στις 20.58’ και ο Αερολιµένας Καρπάθου ενηµέρωσε το
ΕΚΑΒ στις 21.01’ για την αποκατάσταση της επιχειρησιακής λει-
τουργίας του αερολιµένα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Αλεξοπούλου.
Ορίστε, κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, για τη

δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Αν κατάλαβα καλά, δεν διατάξατε

καν ΕΔΕ, έχετε τις απαντήσεις. Εγώ έχω διαφορετική πληροφό-
ρηση, ότι η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας είχε ενηµερωθεί για
υφιστάµενες βλάβες, υπήρχαν από πριν οι βλάβες, δεν εµφανί-
στηκαν ξαφνικά.

Σας καλώ, λοιπόν, να το δείτε λίγο πιο βαθιά αυτό το θέµα.
Ίσως κάποιοι κοροϊδεύουν, ίσως κάποιοι υπηρεσιακοί θέλουν να
αποκρύψουν τις ευθύνες τους και εδώ ευθύνες υπάρχουν. Αυτός
ο άνθρωπος, κατά πάσα πιθανότητα, αν είχε µεταφερθεί, δεν θα
είχε φύγει από τη ζωή. Οι συγγενείς προσανατολίζονται στο να
αξιώσουν αποζηµιώσεις και, εάν τα πράγµατα έχουν όπως περι-
γράφονται, όπως τα λένε, είναι βέβαιον ότι θα υπάρξουν δικα-
στήρια, που θα καταλογίσουν αποζηµιώσεις. Αυτές τις απο-
ζηµιώσεις δεν θα τις πληρώσουν τελικά αυτοί που φταίνε πραγ-
µατικά για το ότι δεν ήταν αναµµένα τα φώτα; Θα πληρωθούν
πάλι από λεφτά του ελληνικού λαού; Εγώ θα προέτρεπα να δείτε
βαθύτερα το θέµα, γιατί δεν είναι τόσο απλό όπως περιγράφεται
από όσα µάς αναφέρατε πριν.

Και θα ήθελα να επιστήσω την προσοχή σας και σε ένα άλλο
ζήτηµα, που είναι ευρύτερο: Φαίνεται από την προηγούµενη ηγε-

σία του Υπουργείου ότι υπάρχει προσανατολισµός ο έλεγχος των
αεροδροµίων των νησιών µας να περιέλθει στο κέντρο, δηλαδή
να ελέγχουν από το κέντρο -και υπάρχει και κάποια προκήρυξη
για 80 εκατοµµύρια ευρώ- τις προσγειώσεις, απογειώσεις στα
αεροδρόµιά µας. Αυτή η τακτική, τουλάχιστον για τα νησιά, παγ-
κοσµίως δεν εφαρµόζεται. Δείτε, λοιπόν, το θέµα, γιατί κάτι µπο-
ρεί να βρωµάει και να είναι πολύ πιο ύποπτο από ό,τι φαίνεται
αρχικώς.

Και εγώ εκλαµβάνω ως ειλικρινή τα συλλυπητήριά σας, αλί-
µονο. Ποιος θέλει να φύγει ένας συµπατριώτης µας, ένας συµ-
πολίτης µας; Όµως, είναι µεγάλος ο πόνος, κυρία Υπουργέ.
Εξήντα δύο ετών, να δουλεύει τόσα χρόνια, τρεις µήνες είχε που
γύρισε στην Κάρπαθο για να φτιάξει τη ζωή του µετά από τόσους
κόπους και έφυγε έτσι! Τι θα πούµε στους άλλους απόδηµους
που θέλουµε να τους επαναπατρίσουµε; Θα τους πούµε «ελάτε
εδώ, η πατρίδα είναι έτοιµη να ανταποκριθεί σε οποιοδήποτε
πρόβληµά σας», όταν τα φώτα του αεροδροµίου δεν ανάβουν;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νικητιάδη.
Παρακαλώ πολύ, κυρία Υφυπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη

δευτερολογία σας.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, σε ό,τι αφορά στις ενέργειες για τη διερεύ-

νηση του περιστατικού, η ΥΠΑ, αφού ενηµερώθηκε για αυτό το
περιστατικό, ζήτησε άµεσα από τον αερολιµενάρχη και παρέ-
λαβε χρονοδιάγραµµα ενεργειών διαχείρισης του περιστατικού.
Επιπρόσθετα, διατάχθηκε ένορκη διοικητική εξέταση για την
αναζήτηση τυχόν πειθαρχικών ευθυνών.

Και αυτό, κύριε συνάδελφε, έγινε από την πρώτη στιγµή και
είναι αυτονόητο.

Πλην, λοιπόν, της ΕΔΕ, η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας έχει
προγραµµατίσει υπηρεσιακή µετακίνηση τεχνικού κλιµακίου στον
αερολιµένα για τον έλεγχο των εγκαταστάσεων και για την ενδε-
χόµενη τεχνική υποστήριξη.

Θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα και όσους µάς παρακολου-
θούν ότι αυτά είναι τα ακριβή στοιχεία που µέχρι στιγµής έχουµε
σε γνώση µας από την αρµόδια Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας
και αναµένουµε τα πορίσµατα της διοικητικής εξέτασης, όχι µόνο
για να αποδοθούν -αν υπάρχουν- ευθύνες, αλλά και για να δια-
λευκανθεί πλήρως το συµβάν, όπως ακριβώς είπατε και εσείς.

Θέλω κλείνοντας, κύριε συνάδελφε, να σας διαβεβαιώσω ότι
το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών εργάζεται πολύ
σκληρά, προκειµένου τα µικρά και περιφερειακά αεροδρόµια να
λειτουργούν στον καλύτερο δυνατό βαθµό και κυρίως µε ασφά-
λεια. Πραγµατοποιούνται επιτόπιες επισκέψεις σε αεροδρόµια,
µελετώνται οι ενέργειες που προγραµµατίζονται για τη βελτίωση
των παρεχόµενων υπηρεσιών και, βεβαίως, εξετάζονται λύσεις
για την πιο αποτελεσµατική αντιµετώπιση των ζητηµάτων που
προκύπτουν.

Αποτελεί εξάλλου προτεραιότητά µας να διασφαλιστεί η απρό-
σκοπτη λειτουργία µέσω και της αξιοποίησης πόρων του Ταµείου
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, που θα διατεθούν για τη συνο-
λική αναβάθµιση των υποδοµών των αεροδροµίων.

Το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών στο πλαίσιο του επο-
πτικού του ρόλου θα βρίσκεται σε συνεχή επικοινωνία µε τις αρ-
µόδιες υπηρεσίες και θα ενηµερωνόµαστε συνεχώς για τα
θέµατα, ώστε να µη µείνει αναπάντητο τίποτα, αλλά και για να
παρέµβουµε όπου χρειαστεί, ώστε ακόµα και σε τέτοιες αιφνί-
διες έκτακτες συνθήκες να µην καταλήγουµε σε δυσάρεστες κα-
ταστάσεις.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Αλεξοπούλου.
Πριν συνεχίσουµε µε τη δεύτερη επίκαιρη ερώτηση, έχω να

κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα.
Πρώτον, οι Υπουργοί Εξωτερικών, Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Κοινωνι-
κής Συνοχής και Οικογένειας, Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας και Επικρατείας κα-
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τέθεσαν στις 19-1-2024 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας
για τη συµµετοχή της Ελληνικής Δηµοκρατίας ως παρατηρητή
στο Σύστηµα Ενσωµάτωσης της Κεντρικής Αµερικής (SICA)».

Δεύτερον, οι Υπουργοί Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών, Προστα-
σίας του Πολίτη, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
Δικαιοσύνης, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης, Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εσωτερικών
και Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, καθώς και ο Υφυ-
πουργός στον Πρωθυπουργό κατέθεσαν στις 20--1-2024 σχέδιο
νόµου: «Κύρωση της από 11.12.2023 Πράξης Νοµοθετικού Περιε-
χοµένου “Έκτακτα µέτρα απαγόρευσης διάθεσης εισιτηρίων και
παρουσίας θεατών σε αγώνες ποδοσφαίρου για επιτακτικούς λό-
γους προστασίας της δηµόσιας τάξης και ασφάλειας’’ (A’ 203) -
Λήψη µέτρων για την αποτροπή και αντιµετώπιση της βίας στο
πλαίσιο αθλητικών συναντήσεων και λοιπές ρυθµίσεις αρµοδιότη-
τας Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού». 

Παραπέµπονται στις αρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές.
Τώρα θα συνεχίσουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 566/15-1-2024

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Ιωαννίνων
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Μερόπης
Τζούφη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Να αντιµετωπιστεί άµεσα το πρόβληµα της αιθαλοµίχλης
στα Ιωάννινα». 

Θα απαντήσει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Θεόδωρος Σκυλακάκης.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, για
την πρωτολογία σας.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, για µια ακόµη χρονιά τα Γιάννενα βρίσκονται

αντιµέτωπα µε ένα πολύ σοβαρό πρόβληµα ατµοσφαιρικής ρύ-
πανσης και αιθαλοµίχλης, που, βεβαίως, έχει σηµαντικότατες επι-
πτώσεις στην υγεία των κατοίκων όσο και των επισκεπτών. Όπως
πιθανά γνωρίζετε, είναι ένα φαινόµενο καθηµερινό τους χειµερι-
νούς µήνες, µε την ποιότητα του ατµοσφαιρικού αέρα σε όλο το
λεκανοπέδιο των Ιωαννίνων να είναι εξαιρετικά κακή, ιδιαίτερα
τις βραδινές ώρες και, δυστυχώς, πολύ χειρότερη από όλη τη
χώρα. Υπάρχουν επίσηµες µετρήσεις, όπου οι συγκεντρώσεις
των µικροσωµατιδίων είναι πάρα πολύ υψηλές, πολύ περισσό-
τερο από το όριο ασφαλείας των 50 µικρογραµµαρίων ανά κυ-
βικό µέτρο που έχει ορίσει ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας.
Πιο συγκεκριµένα, στην περίοδο των Χριστουγέννων οι µέσες
τιµές στο κέντρο της πόλης είχαν φτάσει τα 111,5 µικρογραµµά-
ρια, ενώ τις νυκτερινές ώρες άγγιζαν και πάνω από τα 200 µικρο-
γραµµάρια, µε ανοδικές τάσεις.

Εποµένως είναι ένα πολύ επικίνδυνο φαινόµενο, που προκύ-
πτει, βεβαίως, από την εκτεταµένη καύση ξύλου στα τζάκια -ένα
σύστηµα θέρµανσης πολύ χαµηλής αποδοτικότητας- σε συνδυα-
σµό µε τα υψηλά επίπεδα υγρασίας και τις χαµηλές θερµοκρα-
σίες, αλλά βεβαίως και από την καύση ακατάλληλων υλικών για
θέρµανση από πολλούς συµπολίτες µας που βιώνουν την ενερ-
γειακή φτώχεια και δυσκολεύονται να καλύψουν τις ενεργειακές
τους ανάγκες, λόγω των υψηλών τιµών ενέργειας και της διαρ-
κούς µείωσης του διαθέσιµου εισοδήµατος, και αναζητούν έναν
φθηνό τρόπο για να ζεσταθούν.

Ακριβώς για αυτόν τον λόγο σάς έθεσα την ερώτηση, αναδει-
κνύοντας ότι η Κυβέρνηση δεν έχει καταφέρει να λάβει τα απα-
ραίτητα µέτρα για την αντιµετώπιση της ενεργειακής φτώχειας.

Γι’ αυτό και σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ, αν θα λάβετε µέτρα
ειδικά άµεσα ή πιο µεσοπρόθεσµα για την αντιµετώπιση της
ατµοσφαιρικής ρύπανσης και της αιθαλοµίχλης στο λεκανοπέδιο
Ιωαννίνων. Για παράδειγµα, άµεσα θα µπορούσε να είναι µια γεν-
ναία επιδότηση της κατανάλωσης του οικιακού ρεύµατος στην
κρίσιµη περίοδο όπου υπάρχει το πρόβληµα και µέτρα ελέγχου
πιθανών µεγάλων ρυπαντών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δώστε µου άλλο ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Ή µεσοπρόθεσµα µέτρα στο καινούργιο Πρόγραµµα «Εξοικο-

νοµώ 2020 - 2024» ειδικής και αυξηµένης, γενναίας επιδότησης,

πράγµα που σας ζητάει µε επιστολή του και το Επιµελητήριο των
Ιωαννίνων.

Επιπλέον, θέλουµε να µας πείτε εάν πρόκειται να λάβετε πρω-
τοβουλίες για την ανακατεύθυνση εθνικών και ευρωπαϊκών κον-
δυλίων -ΕΣΠΑ, Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, Πράσινο
Ταµείο- για να αντιµετωπιστούν τα περιβαλλοντικά προβλήµατα
που αντιµετωπίζει η ευρύτερη περιοχή, όπως συµπερίληψη της
τηλεθέρµανσης στις εθνικές στρατηγικές και τα σχέδια για το
κλίµα, υποχρέωση χαρτογράφησης σε τοπικό επίπεδο, ίδρυση
παρατηρητηρίου µε ενίσχυση των υπαρχόντων τοπικών σταθµών
συλλογής παραµέτρων και βεβαίως αναβάθµιση του προγράµ-
µατος ενηµέρωσης και ευαισθητοποίησης των πολιτών, ίσως και
πολλά άλλα. 

Η τοπική κοινωνία των Ιωαννίνων περιµένει τις απαντήσεις σας.
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Τζούφη.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για την

πρωτολογία σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµη κυρία συνάδελφε, το πρόβληµα στα Ιωάννινα είναι σε

πολλές περιόδους υπαρκτό, οφείλεται σε πολύ µεγάλο βαθµό
στην ειδική τοπογραφία της περιοχής, καθώς και στα µετεωρο-
λογικά φαινόµενα που παρουσιάζονται και είναι αντικειµενικά ένα
δύσκολο πρόβληµα να αντιµετωπιστεί, γιατί η καύση ξύλων στα
τζάκια όποτε συµβαίνει µε µεγάλη ένταση, κυρίως τις περιόδους
γιορτών, δεν είναι κάτι που µπορεί να το προλάβει ή λογικά να
το απαγορεύσει η πολιτεία. 

Η αντιµετώπιση, εκ των πραγµάτων, είναι πιο µεσοπρόθεσµη,
αν και τα φαινόµενα παρουσιάζονται πολύ πιο έντονα όταν µε-
τράµε και σκόνη από τη Σαχάρα -που συµβαίνει σε διάφορες φά-
σεις και µας κάνει λίγο πιο δύσκολη την αποτύπωση του πότε
έχουµε πρόβληµα τοπικό και πότε εισερχόµενο- και η µόνη µε-
σοπρόθεσµη αντιµετώπιση του φαινοµένου είναι µε την προ-
ώθηση της ηλεκτρικής θέρµανσης. 

Για τον σκοπό αυτό, το Υπουργείο, για πρώτη φορά από τότε
που υπάρχουν επιδόµατα θέρµανσης, καθιέρωσε φέτος έκτακτη
ενίσχυση για αυτούς που χρησιµοποιούν ηλεκτρική ενέργεια για
θέρµανση, κάτι το οποίο δεν υπήρχε ποτέ προηγουµένως.
Έχουµε µάλιστα δώσει µια παράταση µέχρι τις 5 Φεβρουαρίου,
για να αξιοποιήσουν περισσότεροι συµπολίτες αυτό το εργαλείο.
Το επίδοµα είναι από 45 ευρώ µέχρι 480 ευρώ, αλλά είναι πολύ
πιο ενισχυµένο στις βόρειες περιοχές, γιατί ισχύει το σύστηµα
των βαθµοηµερών. 

Συνεπώς υπάρχει µία πρώτη παρέµβαση. Η δεύτερη µεγάλη πα-
ρέµβαση είναι ότι στο επόµενο «Εξοικονοµώ» έχουµε προτάξει τις
αντλίες θερµότητας, που είναι η µόνιµη λύση για το πρόβληµα, ο
συνδυασµός ενίσχυσης της θέρµανσης και µε ηλεκτρισµό και από
πλευράς επιδοτήσεων και αντλιών θερµότητας για το µέλλον. 

Σε σχέση µε το αν θα µπορούσαµε στο επόµενο «Εξοικονοµώ»
να δούµε, ειδικά στα Γιάννενα, µία αυξηµένη επιδότηση στο θέµα
των αντλιών θερµότητας, είναι κάτι στο οποίο είµαι θετικός για
να το εξετάσουµε ως Υπουργείο, µιας που, πράγµατι, το φαινό-
µενο αυτό των µικροσωµατιδίων και υπαρκτό είναι και δύσκολο
να αντιµετωπιστεί µε άλλα µέσα.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Παρακαλώ πολύ, κυρία συνάδελφε, έχετε τρία λεπτά για τη

δευτερολογία σας.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι, οι συστάσεις να περιορίσει κανείς τη χρήση των

τζακιών δεν έχουν αποτέλεσµα, γιατί ο κόσµος δεν έχει εναλλα-
κτική λύση. Κατά συνέπεια θέλουµε και συγκεκριµένες πράξεις. 

Ακούω -και είναι ενδιαφέρον- ότι στο επόµενο «Εξοικονοµώ»
είπατε ότι θα σκεφθείτε την αυξηµένη επιδότηση, διότι, όπως ξέ-
ρετε, η εγκατάσταση των αντλιών θερµότητας κατ’ ελάχιστον
απαιτεί 10.000 ευρώ. Αυτό είναι αδύνατον, να έχουν την δυνατό-
τητα τα µεσαία νοικοκυριά ή τα ευάλωτα νοικοκυριά να µπορέ-
σουν να κινηθούν σε αυτή την κατεύθυνση.
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Σας ζήτησα να σκεφτείτε το θέµα της κατ’ εξαίρεση, ιδιαίτερα
σε αυτούς τους δύσκολους µήνες του χειµώνα, περαιτέρω επι-
δότησης της ηλεκτρικής ενέργειας. Είναι κάτι κρίσιµο και επανα-
φέρω το αίτηµα, όπως και αυτό που είπατε, αν πραγµατικά έχει
καταγραφεί το πρόβληµα, θα έπρεπε µε έµφαση να υπάρξει ζή-
τηµα χαρτογράφησης των περιοχών και µάλιστα και των ευάλω-
των νοικοκυριών. Υπάρχει τέτοια δυνατότητα, διότι, όπως ξέρετε,
υπάρχει αρχείο ευάλωτων πολιτών στις δοµές του δήµου και θα
µπορούσε να υπάρχει µια ειδική κάρτα ευάλωτων δηµοτών µε
ετήσια αναπροσαρµογή, αφού λέµε ότι κυρίως αυτές οι οικογέ-
νειες -και όχι µόνο- είναι που αναγκάζονται να χρησιµοποιούν
καύσιµη ύλη η οποία δηµιουργεί αυτό το πρόβληµα. 

Πέραν, όµως, του θέµατος των στοχευµένων προγραµµάτων
επιδότησης στο οποίο αναφερθήκατε, όπως είναι οι αντλίες θερ-
µότητας, προφανώς και άλλα πράγµατα θα πρέπει κανείς να δει,
όπως το ζήτηµα της στήριξης των ενεργειακών κοινοτήτων, το
οποίο είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό. Υπάρχουν και άλλα θέ-
µατα που σας έχουν επισηµανθεί και από το Τεχνικό Επιµελητή-
ριο της Ηπείρου, που είναι η οικονοµική ενίσχυση για
αντικατάσταση των ρυπογόνων οχηµάτων µε ηλεκτροκίνητα, κυ-
ρίως αστικά λεωφορεία, ταξί και επαγγελµατικά οχήµατα, η αξιο-
ποίηση των κτηνοτροφικών αποβλήτων και βιοµάζας για την
παραγωγή ενέργειας και την αξιοποίηση για τηλεθέρµανση. 

Είναι µια σειρά από πράγµατα πολύ σηµαντικά, αλλά θεωρώ
κρίσιµο να επιµείνω στο θέµα των ενεργειακών κοινοτήτων, διότι
έχουµε καταθέσει ως Νέα Αριστερά και µια συγκεκριµένη ερώ-
τηση, καθώς οι υπάρχουσες ενεργειακές κοινότητες σας καταγ-
γέλλουν ότι είναι εγκλωβισµένες εξαιτίας της ασάφειας που
δηµιούργησε το νέο θεσµικό πλαίσιο που ψηφίσατε το 2023 και
το αποτέλεσµα αυτού του νόµου είναι να µην παραχωρήσει κα-
νένα έργο, ενώ οι προµηθευτές ενέργειας και ο ΔΕΔΔΗΕ αθε-
τούν τους όρους των συµβάσεων. Εµείς σας ζητούµε να
εκδώσετε άµεσα υπουργική απόφαση που να αποσαφηνίζει τις
ασάφειες του νόµου και παρεµβάσεις, για να λυθεί το θέµα µη
εφαρµογής ενεργειακού συµψηφισµού και κατανάλωσης ενέρ-
γειας από τους προµηθευτές ενέργειας, τα µέλη των ενεργει-
ακών κοινοτήτων. Και το λέω αυτό, διότι υπάρχει µια ενεργειακή
κοινότητα στα Γιάννενα -θέλουµε βεβαίως πολύ περισσότερες-
και άρα είναι ένα αίτηµα ώριµο. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να µας απαντήσετε τι ακριβώς σκέφτεστε
να κάνετε σε αυτή την κατεύθυνση. Επαναλαµβάνω ότι υπάρχουν
και από τους τοπικούς φορείς τεκµηριωµένες και συγκεκριµένες
προτάσεις. Απαιτείται να υπάρξει πολιτική βούληση, για να µπο-
ρέσουµε να ξεκινήσουµε να λύνουµε το πρόβληµα. Θέλουµε
όµως και άµεσα µέτρα -αναφέρθηκα σε κάποια από αυτά- εκτός
από τα µεσοπρόθεσµα, τα οποία είναι πολύ σηµαντικά. Χρησιµο-
ποιήστε σε αυτό όλα τα δυνατά εθνικά και ευρωπαϊκά χρηµατο-
δοτικά εργαλεία, αλλά και την επιστηµονική γνώση που είναι
διαθέσιµη. 

Πρότεινα κάποια πράγµατα στην πρωτοµιλία µου και ελπίζω
να τα σκεφτείτε. Υπάρχει το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων. Φέρνουµε
και ένα παρατηρητήριο που να κάνει αυτή την επιτόπια µελέτη,
να ενισχυθεί το δίκτυο των σταθµών που συλλέγουν αυτές τις
παραµέτρους, για να έχουµε πραγµατικά δεδοµένα, όπως και
ένα πρόγραµµα αυξηµένης ευαισθητοποίησης των πολιτών και
σε αυτό νοµίζω ότι µπορεί να συµβάλει το Υπουργείο µε τις δυ-
νατότητες που έχει, σε συνεργασία µε την περιφέρεια και τον
δήµο. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Τζούφη.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία

λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ. 
Κοιτάξτε, για το θέµα των ενεργειακών κοινοτήτων, η παρέµ-

βαση που κάνουµε είναι πολύ πιο δραστική από αυτή που περι-
γράφετε. Στο πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ», το οποίο έχουµε
επεξεργαστεί µε πρωτοβουλία της αρµόδιας Υφυπουργού, της
κ. Σδούκου -που κάθεται εδώ δίπλα µου, εξ αριστερών και θα
απαντήσει στις επόµενες ερωτήσεις και στον κ. Κουκουλόπουλο-

, έχουµε φροντίσει να καλυφθούν µε ενεργειακές κοινότητες οι
ανάγκες οι ηλεκτρικές -και αυτό είναι ένα πρόγραµµα που θα νο-
µοθετηθεί τις επόµενες εβδοµάδες στη Βουλή και θα ξεκινήσει
φουλ η υλοποίησή του- το σύνολο των ευάλωτων νοικοκυριών
καθώς και η τοπική και περιφερειακή αυτοδιοίκηση, δηλαδή
δήµοι, ΔΕΥΑ και περιφέρεια, µε πολύ χαµηλότερη τιµή ρεύµατος
από αυτή που πληρώνουν σήµερα. Σηµειώνω ότι τα ευάλωτα νοι-
κοκυριά πληρώνουν και σήµερα τις χαµηλές τιµές ρεύµατος που
πλήρωναν προ κρίσης. Ουδέποτε επιβαρύνθηκαν στη διάρκεια
αυτής της περιόδου.

Όµως, όπως ορθώς παρατηρείτε, τα ευάλωτα νοικοκυριά
έχουν δυσκολία να κάνουν επενδύσεις, όπως είναι οι αντλίες θερ-
µότητας, ό,τι επιδότηση και να βάλεις. 

Συνεπώς το θέµα το περιβαλλοντικό για να λυθεί δεν επαρκεί
µόνο να παρέµβουµε στα ευάλωτα νοικοκυριά. Πρέπει να παρέµ-
βουµε και στο σύνολο των νοικοκυριών, δίνοντας επιδοτήσεις για
την ταχύτερη εγκατάσταση αντλιών θερµότητας.

Σε σχέση µε την τηλεθέρµανση, αν κοιτάξετε τι συνέβη όταν
σταµάτησαν οι µεγάλες πηγές τηλεθέρµανσης, που ήταν οι λι-
γνίτες στη δυτική Μακεδονία, και τι κόστος συσσωρεύτηκε για
να θερµανθεί η περιοχή όταν δεν είχε τηλεθέρµανση από λιγνίτη,
πρέπει να είµαστε επιφυλακτικοί, διότι πρέπει αυτά που προτεί-
νουµε να έχουν και µια αποτύπωση από πλευράς κόστους. Το
εργαλείο στο µέλλον θα είναι οι αντλίες θερµότητας και προς τα
κει πρέπει να κινηθούµε. Η τηλεθέρµανση, που είναι µια τεράστια
επένδυση σε δίκτυα, σε µία περιοχή πρέπει να γίνεται µόνο όταν
έχουµε σηµαντικές πηγές θέρµανσης, πολύ χαµηλού κόστους,
όπως συνέβαινε στο παρελθόν στην περίπτωση του λιγνίτη. 

Σήµερα δεν έχουµε τέτοιες πηγές. Ούτε η βιοµάζα -αν βάλετε
το κόστος συλλογής της, ακόµη και επιδοτούµενη, όπως είναι η
πρόθεσή µας και θα νοµοθετήσουµε στο επόµενο διάστηµα-
µπορεί να λειτουργήσει ως αποδοτική πηγή θερµότητας σε ένα
σύστηµα τηλεθέρµανσης. Οι ποσότητες βιοµάζας που πρέπει να
συσσωρεύσει ένα σύστηµα τηλεθέρµανσης είναι πάρα πολύ µε-
γάλες και το κόστος συλλογής της είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Σας το λέω γιατί το έχω ψάξει πολύ και σε πολύ βάθος το θέµα
του κόστους συλλογής. Μακάρι να µπορούσε να λειτουργήσει
σαν πηγή ενέργειας. Είναι πιο πιθανόν η βιοµάζα να πρέπει να
χρησιµοποιείται ως πηγή ξύλου και προϊόντων ξύλου. Αυτή είναι
η αποδοτικότερη χρήση της. Για την ώρα, απ’ όσο έχω ψάξει,
προσπαθώντας να βρω λύση για να την αξιοποιούµε ως πηγή
ενέργειας, δεν βγαίνουν εύκολα τα οικονοµικά της, ιδίως όταν
µιλάµε για δασική βιοµάζα, που είναι και η βιοµάζα που έχουµε
περισσότερο στην Ήπειρο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Προφανώς να επιδοτηθούν οι αντλίες θερµότητας θα ήταν το

καλύτερο κατά την άποψή µου.
Θα συνεχίσουµε µε τη δέκατη µε αριθµό 564/14-1-2024 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κοζάνης της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ.
Παρασκευά Κουκουλόπουλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, µε θέµα: «Άµεση λύση για το φωτοβολταϊκό του
Τοπικού Οργανισµού Εγγείων Βελτιώσεων (ΤΟΕΒ) Σερβίων».

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Αλεξάνδρα Σδούκου.

Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά για την
πρωτολογία σας.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, όπως εκφέρω και γραπτά -να το πούµε

όµως για να έχει µία βάση η συζήτησης µας- πιστεύω στον λίγο
χρόνο που δίνει η επίκαιρη ότι µπορούµε να πούµε ουσιαστικά
πράγµατα κι ενδεχοµένως να βρούµε και µια λύση. 

Το αρδευτικό δίκτυο του ΤΟΕΒ Σερβίων µε δυνατότητα κάλυ-
ψης τριάντα χιλιάδων στρεµµάτων κατέχει νευραλγικό χαρα-
κτήρα στη στήριξη του εισοδήµατος µιας κατ’ εξοχήν αγροτικής
περιοχής. Δυστυχώς σήµερα αρδεύονται µόλις πέντε χιλιάδες
στρέµµατα αντί των τριάντα χιλιάδων και αντί των δεκατριών χι-
λιάδων που αρδεύονταν πριν από λίγα χρόνια, πολύ µακριά δη-
λαδή από τις δυνατότητές του. 
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Στο επίκεντρο αυτής της προβληµατικής κατάστασης βρίσκε-
ται το υψηλό ενεργειακό κόστος, όχι ελκυστικά τιµολόγια για
τους αγρότες, µείωση των αγροτών που εξυπηρετούνται, ανέβα-
σµα του κόστους, ακριβώς γιατί µένουν λιγότεροι να εξυπηρετη-
θούν από το δίκτυο, κι ένας φαύλος κύκλος, ο οποίος τελικά
οδήγησε, ιδιαίτερα λόγω της πρόσφατης ενεργειακής κρίσης και
των υπέρογκων τόκων από την πλευρά της ΔΕΗ, σε ένα χρέος
που ξεπερνά τα 600.000 ευρώ σήµερα. 

Μπροστά σε αυτή την κατάσταση ο ΤΟΕΒ Σερβίων πήρε µια
πρωτοβουλία και κατάφερε να εξασφαλίσει µια χρηµατοδότηση
2 εκατοµµυρίων ευρώ από το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης,
την έβαλε για τον συνολικό εκσυγχρονισµό και επίλυση προβλη-
µάτων του δικτύου, έτσι ώστε να βγάλει ένα άλλο πρόσωπο προς
τους αγρότες, να είναι πιο ελκυστικός και µέσα σε αυτό το έργο
ήταν κι ένα φωτοβολταϊκό 500 KW, το οποίο προχωρούσε κανο-
νικά το 2022. Τον Αύγουστο του 2022, ως αποτέλεσµα της γνω-
στής απόφασης, της απαράδεκτης απόφασης µε την οποία
έκλεισε ο ηλεκτρικός χώρος, ειδοποιήθηκε -ενώ ο ΤΟΕΒ Σερβίων
είχε προσφορά σύνδεσης από τον ΔΕΔΔΗΕ- ότι δεν ισχύει η προ-
σφορά. 

Στη συνέχεια ο ΔΕΔΔΗΕ, εδώ θέλω να δώσετε ιδιαίτερη προ-
σοχή, κυρία Υφυπουργέ, είπε ότι θα αναβιώσουν παρόµοιες συµ-
βάσεις φορέων που έχουν συλλογικό χαρακτήρα. Ο ΤΟΕΒ
ακολούθησε όλα τα βήµατα µε τις υποδείξεις του ΔΕΔΔΗΕ, αλλά
παρ’ όλα αυτά η σύµβαση δεν αναβιώνει. Έτσι, λοιπόν, ο ΤΟΕΒ
βρίσκεται σε ένα απόλυτο αδιέξοδο και µαζί του τα µέλη του και
οι λοιποί αγρότες που περιµένουν να ξαναµπούν στο δίκτυο, για
να µπει σε έναν ενάρετο οικονοµικό κύκλο. 

Σας λέω µόνο ένα στοιχείο, κυρία Υφυπουργέ. Με βάση τα δια-
θέσιµα οικονοµικά στοιχεία -γιατί ασχολήθηκα πάρα πολύ, δεν
θέλω να κουράσω µε νούµερα- µε δύο φωτοβολταϊκά, ένα αυτό
για το οποίο µιλάµε κι ένα ακόµα παρόµοιας δυναµικότητας µε 1
MW, µία περιοχή πέντε χιλιάδων στρεµµάτων, που εξαρτάται στο
συντριπτικά µεγάλο σε αγροτικό εισόδηµα, µπαίνει σε έναν από-
λυτα ενάρετο κύκλο οικονοµικά, αποπληρώνει όλα τα χρέη χωρίς
να χρειάζεται επιδοτήσεις και έχει ένα ανταγωνιστικό τιµολόγιο.
Δηλαδή, µιλάµε για µια ριζικά καινούργια κατάσταση, που θα
δώσει µία ανάσα σε µία περιοχή που πρόσφατα αντιµετώπισε κι
ένα πρόβληµα για το οποίο προφανώς δεν θέλω απάντηση από
εσάς. 

Το ξέρετε, όµως, νοµίζω, κυρία Υφυπουργέ, γιατί έλκετε την
καταγωγή της από τη δυτική Μακεδονία, το πρόβληµα που έξι
µήνες ταλαιπώρησε αυτή την περιοχή µε την κλειστή γέφυρα των
Σερβίων, τη λεγόµενη Υψηλή Γέφυρα των Σερβίων, που δηµιούρ-
γησε τεράστια οικονοµικά προβλήµατα και στους αγρότες και σε
όλους τους παραγωγούς και την αγορά, που µάταια ακόµα πε-
ριµένουν. Αυτό δεν είναι δικής σας αρµοδιότητας.

Γιατί το τονίζω αυτό; Μάταια περιµένουν κάποια αποζηµίωση
για τη ζηµιά που έπαθαν. Γιατί το βάζω αυτό; Ας ξεκινήσουµε
από το φωτοβολταϊκό του ΤΟΕΒ, για να δώσουµε ένα µήνυµα αι-
σιοδοξίας σε µια περιοχή που πραγµατικά βιώνει πολύ δύσκολες
στιγµές. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κουκουλόπουλο.
Πριν δώσω τον λόγο σ’ εσάς, κυρία Υφυπουργέ, να κάνω µία

ανακοίνωση στο Σώµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν
στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που ορ-
γανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι ένας µαθητές και µαθή-
τριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο
«Ιόνιος Σχολή».

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ πολύ, κυρία Υφυπουργέ, έχετε τρία λεπτά για την
πρωτολογία σας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ, κύριε Κουκουλόπουλε. Το θέµα της βιωσιµότητας

των ΤΟΕΒ και των ΓΟΕΒ είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό θέµα που
απασχολεί βεβαίως και το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Στο
δικό µας σκέλος, το ζήτηµα του ενεργειακού κόστους είναι πάρα
πολύ σοβαρό και θα πω στη συνέχεια, αν θέλετε να το κουβεν-
τιάσουµε και στη δευτερολογία, ποιος είναι σχεδιασµός για να
βοηθήσουµε επί το συνόλω να µειώσουµε το ενεργειακό κόστος. 

Θα ήθελα, όµως, κι εσείς όταν απευθύνεστε στο Υπουργείο
και κάνετε µία ερώτηση για λογαριασµό, όπως εν προκειµένω,
του εν λόγω φορέα του ΤΟΕΒ Σερβίων, επειδή δίνετε την εντύ-
πωση προς τα έξω ότι σαν να µη θέλει το κράτος, σαν να µη θέλει
ο οργανισµός, ο φορέας, ο ΔΕΔΔΗΕ, να βοηθήσει, µήπως τα
έχουµε βάλει µε τους αγρότες και δεν θέλουµε να τους δώσουµε
ηλεκτρικό χώρο, να έχετε όλη την εικόνα, να σκαλίσετε λίγο την
αλήθεια από όλες τις πλευρές, για να ξέρουµε ποια είναι η αλή-
θεια. 

Πάω αµέσως στην απάντηση. Πρώτον, δυστυχώς, ο συγκεκρι-
µένος ΤΟΕΒ είναι ένας φορέας που διαχρονικά έχει σωρεύσει
οφειλές προς τη ΔΕΗ. Το γιατί έχουν σωρευτεί είναι ένα άλλο
αντικείµενο συζήτησης, ευχαρίστως να το κάνουµε, γιατί συµβαί-
νει αυτό. Έχουµε προσπαθήσει πολύ -και εγώ προσωπικά, πα-
ρεµβαίνοντας στη ΔΕΗ- να µπει σε µια διαδικασία ρύθµισης
οφειλών, το οποίο και το έκανε η ΔΕΗ. Προχώρησε σε µια διαδι-
κασία ρύθµισης µε σκοπό να αποπληρωθούν τα χρέη που έχει
σε είκοσι τέσσερις δόσεις ή και σαράντα οκτώ δόσεις. Το απο-
τέλεσµα βέβαια ήταν να µην τηρηθεί τίποτα από τα συµφωνη-
θέντα. Αυτό το χρέος που λέτε, των 600.000-650.000 ευρώ, έχει
φτάσει σήµερα στο 1 εκατοµµύριο ευρώ.

Πάω τώρα να εξηγήσω λίγο τι έχει συµβεί µε το φωτοβολταϊκό.
Πάρα πολύ σωστά ο ΤΟΕΒ σκέφτηκε κάποτε, το 2017 εν προκει-
µένω, να κατασκευάσει ένα φωτοβολταϊκό των 500 KW και δέ-
σµευσε από το 2017, κύριε Κουκουλόπουλε, τον ηλεκτρικό χώρο,
για να µπορεί να υλοποιήσει το εν λόγω έργο. Μια χαρά συνερ-
γάστηκε, λοιπόν, µε τον ΔΕΔΔΗΕ τότε και πήρε τον ηλεκτρικό
χώρο. 

Τότε, όπως γνωρίζετε, το θεσµικό πλαίσιο δεν είχε προθε-
σµίες. Μπορούσες να κρατάς τον ηλεκτρικό χώρο όσο ήθελες
για να κάνεις το έργο σου, όποτε ήθελες. Το 2018, το 2019, το
2020, το 2021 είχε τέσσερα χρόνια στη διάθεσή του για να υλο-
ποιήσει το συγκεκριµένο έργο. Γιατί δεν µπορούσε ενδεχοµένως;
Μπορεί να µην µπορούσε να το κάνει, διότι υπήρχε µια υπουρ-
γική απόφαση που δηµοσίευσε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2019 για τον ενερ-
γειακό συµψηφισµό, που έλεγε ότι, ακόµη και αν κατασκευάσεις
το φωτοβολταϊκό σου, αν δεν εξοφλήσεις τις οφειλές σου ή αν
δεν µπεις σε µια διαδικασία ρύθµισης οφειλών, δεν µπορείς να
βάλεις το φωτοβολταϊκό στην πρίζα. 

Τι κάναµε εµείς για να βοηθήσουµε τον συγκεκριµένο ΤΟΕΒ
Σερβίων; Ήρθαµε το 2021 και τροποποιήσαµε αυτή την υπουργική
απόφαση του 2019, βγάλαµε αυτόν τον περιορισµό -ότι για να κά-
νεις «net metering» για να φτιάξεις ένα φωτοβολταϊκό, πρέπει να
έχεις εξοφλήσει όλες σου τις οφειλές-, δεν υπήρχε πλέον αυτή η
υποχρέωση, αλλά για να µη δεσµεύει κανείς, κύριε Κουκουλό-
πουλε, τον ηλεκτρικό χώρο -που είναι ένα δηµόσιο αγαθό και τον
θέλουν πολλοί και θέλουν πολλοί να κάνουν έργα ΑΠΑ-, βάλαµε
και ένα συγκεκριµένο ορόσηµο και είπαµε: «Σου δίνουµε δώδεκα
µήνες προθεσµία ή δεκαοκτώ, για να υλοποιήσεις το συγκεκρι-
µένο έργο». Πέρασαν και οι δώδεκα µήνες. Μάλιστα ψηφίσαµε και
καινούργια ρύθµιση, που δώσαµε τη δυνατότητα να ζητήσει κά-
ποιος και παράταση αυτού του δωδεκαµήνου άλλους οκτώ µήνες,
αλλά ούτε αυτό το χρησιµοποίησε ο συγκεκριµένος ΤΟΕΒ.

Ούτε λίγο ούτε πολύ, κύριε Κουκουλόπουλε, πέρασαν σχεδόν
πέντε χρόνια που είχε τη δυνατότητα να υλοποιήσει το συγκε-
κριµένο έργο, που εµείς επιχειρήσαµε µε πλήθος ενεργειών και
ρυθµιστικές παρεµβάσεις -τροποποιήσαµε υπουργικές αποφά-
σεις, ψηφίσαµε νόµους, ψηφίσαµε και άλλον νόµο το 2023- και
είπαµε ότι δίνουµε τη δυνατότητα σε όσους ξεχάστηκαν, σε
όσους δεν µπόρεσαν να το κάνουν, να αναβιώσουν την άδειά
τους, µε µια προϋπόθεση, όµως: να υπάρχει ο διαθέσιµος ηλε-
κτρικός χώρος. Οι συγκεκριµένοι όταν τον έχασαν τον χώρο, τον
πήρε η αµέσως επόµενη, που ήταν µια ενεργειακή κοινότητα.
Άρα, µετά από πέντε χρόνια και παρόλο που δώσαµε και τη δυ-
νατότητα αναβίωσης, πάλι δεν αξιοποίησαν αυτά τα εργαλεία
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που νοµοθετήσαµε για να προχωρήσουµε στην υλοποίηση.
Οπότε νοµίζω ότι το ακριβώς αντίθετο ίσχυε, κύριε Κουκουλό-

πουλε, ότι προσπαθήσαµε πολύ και εµείς ως Υπουργείο να βοη-
θήσουµε µε όλα τα εργαλεία, αλλά αυτό δεν κατέστη εφικτό από
την πλευρά του συγκεκριµένου ΤΟΕΒ.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ την

κυρία Υφυπουργό.
Κύριε Κουκουλόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας, για τρία λεπτά.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Υφυπουργέ, πραγµατικά

εκπλήσσοµαι από την απάντησή σας και ειδικά µε τον τρόπο που
είναι διατυπωµένη η ερώτησή µου. Εγώ δεν προσπάθησα να απο-
κρύψω τα οικονοµικά προβλήµατα που έχει ο ΤΟΕΒ, όταν από
ένα αρδευτικό τριάντα χιλιάδων στρεµµάτων αξιοποιείται αυτό
το αρδευτικό µόνο για πέντε χιλιάδες στρέµµατα και υπάρχει µια
οφειλή από υπέρογκους στόχους και µεγάλο ενεργειακό κόστος
που έχει ξεπεράσει το µισό εκατοµµύριο ευρώ. Προφανώς υπάρ-
χει ένα ζήτηµα, δεν το απέκρυψα.

Δεύτερον, µου µιλάτε και παραθέσατε µια σειρά τεχνικών λε-
πτοµερειών. Ξέρετε καλά ότι έχω πολύ µεγάλη εµπειρία και
µπορώ να σας απαντήσω βήµα προς βήµα σε αυτά που είπατε.
Προφανώς ο ΤΟΕΒ από το 2017 που είπατε έπρεπε να έχει
πρώτα την προσφορά σύνδεσης για να µπει στο Πρόγραµµα
Αγροτικής Ανάπτυξης και η γραφειοκρατία που υπάρχει σε όλα
αυτά την ξέρετε και την ξέρω. Αυτό είναι το πρόβληµα πιστεύετε;

Προσπεράσατε µε µεγάλη ευκολία την απόφαση του Αυγού-
στου του 2022, µε την οποία έκλεισε ο ηλεκτρικός χώρος, µε την
προτεραιοποίηση η οποία τον απέδωσε στο 98% σε πέντε οικο-
γένειες σε πέντε εταιρείες και βγήκαν όλοι απέξω. Το έργο στο
οποίο αναφέρθηκα των δύο εκατοµµυρίων ξεκίνησε ακριβώς
έναν µήνα πριν από την επίµαχη περίοδο που έκλεισε ο ηλεκτρι-
κός χώρος. Από εκεί πηγάζει το πρόβληµα. Συµφωνώ απόλυτα -
το τόνισα και στην πρωτολογία µου- ότι µε ένα συν ένα τέτοιο
µικρό φωτοβολταϊκό µπαίνει σε έναν ενάρετο κύκλο ο ΤΟΕΒ και
του το αρνούµαστε. Αυτό είναι το θέµα. Αυτό είναι το αποτέλε-
σµα της πολιτικής του Αυγούστου.

Κυρία Υπουργέ, γιατί λέω ότι εκπλήσσοµαι; Ακούστε να δείτε.
Επιβάλλεται να ανοίξετε τον ηλεκτρικό χώρο για όλη την Ελλάδα
και πρώτα από όλα για τη δυτική Μακεδονία. Ό,τι σας λέω θα
ακουστεί και στην Ολοµέλεια σε δεύτερο χρόνο και όχι µόνο σή-
µερα στην επίκαιρη, γιατί υπάρχουν λύσεις που µπορείτε να δώ-
σετε τώρα εσείς ως Κυβέρνηση. 

Αυτή τη στιγµή, κύριε Πρόεδρε, σε όλη την Ελλάδα είναι αδει-
οδοτηµένα φωτοβολταϊκά γεωργικά, δηλαδή ΑΠΕ, 28.000 MW.
Από αυτά το ένα τέταρτο, τα επτά γίγα, είναι αδειοδοτηµένα στη
δυτική Μακεδονία. Το 2,5% του πληθυσµού της χώρας καλείται
να σηκώσει το βάρος του 25% της ανάπτυξης ΑΠΕ και δεν ανήκει
σχεδόν κανένας σε τοπικούς. Τοπικοί µικροµεσαίοι επενδυτές µε
αιτήσεις πάνω από 1 γίγα περιµένουν και τους λένε «δεν χω-
ράτε», που κινήθηκαν εγκαίρως και πριν από χρόνια, ΤΟΕΒ, ενερ-
γειακές κοινότητες, δήµοι, ΔΕΥΑ ζητάνε να µπουν και δεν
µπορούν να µπουν. Είναι µια πρόκληση αυτό. Το καταλαβαίνετε;
Στον ίδιον τον ΤΟΕΒ, πάνω από τον κεντρικό του αγωγό, έχει εγ-
κατασταθεί φωτοβολταϊκό ιδιώτη. 

Είναι δυνατόν να προκαλούµε έτσι τον κόσµο, να λέµε να απο-
δεχθεί µια τέτοια κατάσταση; Και µάλιστα αυτό συµβαίνει όταν
ένα, δύο χιλιόµετρα πάνω από τις περιοχές που αρδεύονται από
το συγκεκριµένο αρδευτικό, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει το γνωστό
πάρκο, για το οποίο -ήσασταν Γραµµατέας και θυµάστε- ουδέ-
ποτε απάντησε το Υπουργείο σας στην ερώτηση που έκανε το
ΠΑΣΟΚ µε υπογράφοντα πρώτο τον κ. Κεγκέρογλου -τότε Γραµ-
µατέα της Κοινοβουλευτικής Οµάδας-, ουδέποτε απάντησε το
Αγροτικής Ανάπτυξης -εσείς απαντήσατε, τα δύο Υπουργεία, δεί-
χνοντας το ένα το άλλο-, ο δε κ. Βορίδης δεν απάντησε ποτέ.
Δώστε χώρο από εκεί. Δώστε χώρο από τα 2 GW που ετοιµάζον-
ται να κάνουν οι δήµοι. Προτείνω µια, δυο, τρεις, πέντε εναλλα-
κτικές λύσεις που στέκονται, οι οποίες είναι στα χέρια σας. Δεν
µπορείτε να αρνείστε. Σας το είπα και προχθές για την τηλεθέρ-
µανση, στην οποία αναφέρθηκε προ ολίγου ο κύριος Υπουργός,
σε σχέση µε τη ΔΕΤΗΠ Πτολεµαΐδας και τη ΔΕΥΑ της Κοζάνης. 

Δώστε ηλεκτρικό χώρο στην περιοχή, γιατί δεν είναι δυνατόν
να αποδεχτούµε όλη αυτή την κατάσταση, ξεκινώντας από τον
ΤΟΕΒ Σερβίων. Μην κρυβόµαστε πίσω από υπαρκτά -λιγότερο ή
περισσότερο- προβλήµατα για να παρακάµπτεται το µείζον πρό-
βληµα. Η περιοχή καταρρέει και πρέπει να βρει ένα σηµείο να
πατήσει. Το ζήτηµα του ηλεκτρικού χώρου είναι η µητέρα των
µαχών, κυρία Υπουργέ, και θα τη δώσουµε στο όνοµα όλων των
πολιτών της δυτικής Μακεδονίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κουκουλόπουλο.
Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Κουκουλόπουλε, πάλι τα έχετε µπερδέψει και πάλι δη-

µιουργείτε εσφαλµένες εντυπώσεις. Θέλω να το ξεκαθαρίσετε.
Είναι άλλο ο χώρος στον ΑΔΜΗΕ και οι µεγάλες επενδύσεις και
είναι άλλο τα µικρά φωτοβολταϊκά που παίρνουν όρους σύνδε-
σης από τον ΔΕΔΔΗΕ. Να σας πω µάλιστα κάτι; Το «net meter-
ing» έχει απόλυτη προτεραιότητα στον ΔΕΔΔΗΕ για να πάρει
όρους σύνδεσης. Δεν έχει απολύτως καµµία σχέση αυτό που
λέτε. To ότι έκλεισε ο χώρος από µια υπουργική απόφαση που
αφορά σε µεγάλες επενδύσεις της χώρας δεν έχει απολύτως
καµµία σχέση µε τον ΔΕΔΔΗΕ και τους όρους σύνδεσης που
δίνει στα µικρά έργα των αγροτών, τα πεντακοσάρια των ΤΟΕΒ,
για να κάνουν ένα µικρό φωτοβολταϊκό για «net metering». Επα-
ναλαµβάνω ότι έχει απόλυτη προτεραιότητα.

Το ότι υπάρχει ένα πρόβληµα µε τον ηλεκτρικό χώρο σήµερα
βεβαίως και υπάρχει, αλλά δεν είναι ελληνικό µόνο το πρόβληµα.
Παντού αυτή τη στιγµή σε όλη την Ευρώπη υπάρχει θέµα µε τον
ηλεκτρικό χώρο, γιατί δεν µπορεί να ανταποκριθεί στη µεγάλη
ζήτηση που υπάρχει σε έργα ΑΠΕ. Από τα στοιχεία του ΔΕΔΔΗΕ
πράγµατι από τους τετρακόσιους πενήντα µετασχηµατιστές που
έχει, οι εκατόν εβδοµήντα περίπου είναι κορεσµένοι, είτε γιατί
έχει εξαντληθεί είτε γιατί υπάρχουν άλλα τεχνικά ζητήµατα, όπως
είναι το όριο βραχυκυκλώσεως.

Από κει και πέρα, εγώ θέλω να σταθώ σε κάτι πιο σηµαντικό
και είναι αυτό που ανέφερε και ο Υπουργός προηγουµένως, στη
λύση που θα δώσουµε και στους ΤΟΕΒ, ΓΟΕΒ και στις ΔΕΥΑ και
στους δήµους και στους ευάλωτους συµπολίτες µας, µέσα από
το πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ», το οποίο θα νοµοθετήσουµε σε
πολύ λίγες βδοµάδες από σήµερα. 

Να πω βέβαια, για να έχετε µεγάλη εικόνα, σήµερα οι ΤΟΕΒ
και οι ΓΟΕΒ χρωστούν περίπου 86 εκατοµµύρια ευρώ στο σύ-
νολό τους στη ΔΕΗ. Βεβαίως και µας ενδιαφέρει το ενεργειακό
κόστος πάρα πολύ και το πώς θα το µειώσουµε. Τι κάνει αυτό το
πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ»; Ουσιαστικά θα έρθουµε, κύριε Κου-
κουλόπουλε, να υλοποιήσουµε µεγάλα έργα ΑΠΕ στην επικρά-
τεια, ώριµα έργα ΑΠΕ, τα οποία και χώρο έχουν και όλες τις
άδειες τις περιβαλλοντικές έχουν, είναι έτοιµα για να κατασκευα-
στούν, τα οποία αυτά έργα, εκεί που θα γίνουν, θα γίνουν µε
σκοπό να συµψηφίσουν εικονικά την κατανάλωση που έχουν οι
συγκεκριµένοι δικαιούχοι που σας ανέφερα. Θα είναι οι δήµοι,
θα είναι οι ΔΕΥΑ, θα είναι οι ΓΟΕΒ, ΤΟΕΒ, τρεισήµισι χιλιάδες
παροχές ρεύµατος που έχουν όλοι οι ΤΟΕΒ, ΓΟΕΒ και οι ευάλω-
τοι συµπολίτες µας. 

Είναι ένα πολύ σηµαντικό πρόγραµµα, το οποίο έχουµε ξεκι-
νήσει ήδη να το δουλεύουµε. Πέραν της νοµοθετικής ρύθµισης,
µετράµε αυτή τη στιγµή τις ενεργειακές καταναλώσεις που
έχουν όλοι αυτοί οι ωφελούµενοι που σας ανέφερα, το οποίο και
θα µειώσει το ενεργειακό κόστος όλων αυτών και θα δώσει τη
δυνατότητα βεβαίως να ρυθµίσουν και τις ληξιπρόθεσµες οφει-
λές τους και να µειώσουν ακόµη περισσότερο τους λογαρια-
σµούς ρεύµατος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Σδούκου.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη για

τη διακοπή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν γίνεται, κύριε

Κουκουλόπουλε, αυτή είναι η διαδικασία.
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ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ο ΑΔΜΗΕ εδώ και έναν χρόνο,
επειδή ασχολείστε κι εσείς προσωπικά, απαγόρευσε στον ΔΕΔ-
ΔΗΕ να δίνει οποιαδήποτε έγκριση παροχής, ακριβώς γιατί υπάρ-
χει ζήτηµα µε τον χώρο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Κουκουλόπουλε. 

Είναι εκτός διαδικασίας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): …προτεραιότητες…
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη για

τη διακοπή. Ξέρω ότι δεν έπρεπε να το κάνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εντάξει. 
Πριν συνεχίσουµε, θα ήθελα να κάνω δύο ανακοινώσεις.
Ο Βουλευτής κ. Ευάγγελος (Άγγελος) Συρίγος ζητεί άδεια ολι-

γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από τη Δευτέρα 22 Ιανουα-
ρίου 2024 έως και την Τρίτη 23 Ιανουαρίου 2024.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, ο Βουλευτής κ. Σταύρος Παπασωτηρίου ζητεί άδεια

ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από τις 29 Ιανουαρίου
2024 έως τις 31 Ιανουαρίου 2024.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τώρα µία επόµενη ανακοίνωση.
Δεν θα συζητηθούν, κατόπιν συνεννόησης, οι παρακάτω επί-

καιρες ερωτήσεις: 
Η πρώτη µε αριθµό 552/9-1-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα
προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Απαραίτητη η αυτό-
νοµη διατήρηση του Εφετείου Δυτικής Στερεάς Ελλάδας».

Η πρώτη µε αριθµό 556/10-1-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Χαλκιδικής της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Κυριακής Μάλαµα
προς την Υπουργό Πολιτισµού, µε θέµα: «Τι θέση έχει το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού για τον "γεωγραφικό αποκλεισµό" στον οπτικοα-
κουστικό κλάδο;». 

Η πέµπτη µε αριθµό 547/8-1-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Σπαρτιάτες» κ. Μιχαήλ Γαυγιωτάκη προς τον Υπουργό Προστα-
σίας του Πολίτη, µε θέµα: «Ανακατάληψη του κτηρίου "Ευαγγε-
λισµός" στο Ηράκλειο Κρήτης και άµεση εκκένωση από τα
αντιεξουσιαστικά στοιχεία». 

Η έκτη µε αριθµό 565/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Μεσσηνίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Νέα Αριστερά» κ. Αλέξανδρου Χαρίτση προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Φιλιατρινό
Φράγµα. Τέσσερα χρόνια κυβερνητικής αδράνειας». 

Η τρίτη µε αριθµό 574/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Δυτικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Χρήστου Τσοκάνη
προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας,
µε θέµα: «Λήψη άµεσων αντιπληµµυρικών µέτρων για την πρό-
ληψη πληµµυρών στη δυτική Αττική».

Τέλος, δεν θα συζητηθούν, λόγω κωλύµατος του Βουλευτή, οι
παρακάτω ερωτήσεις: 

Η τέταρτη µε αριθµό 550/9-1-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Ελληνική Λύση» κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Καθυ-
στέρηση στην επιχορήγηση των πληγέντων από την πληµµύρα
της 4ης Ιανουαρίου 2021 σε περιοχές της Περιφερειακής Ενότη-
τας (Π.Ε.) Σερρών της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας». 

Η τέταρτη µε αριθµό 551/9-1-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «Ελληνική Λύση» κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς τον
Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα:

«Διαδικασία χορήγησης οικονοµικής ενίσχυσης πολιτών που
πλήττονται από φυσικές καταστροφές». 

Η τρίτη µε αριθµό 572/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Νικολάου Παπανα-
στάση προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Λήψη µέ-
τρων για να µην επαναληφθούν οι απαράδεκτες συνθήκες
διαβίωσης στα Κέντρα Εκπαίδευσης Νεοσύλλεκτων (ΚΕΝ) Οπλι-
τών».

Στο σηµείο αυτό θα κάνουµε µία µικρή διακοπή, επειδή λείπει
ο Υπουργός και ο Βουλευτής, και θα συνεχίσουµε αργότερα.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Θα συζητηθεί τώρα η έκτη µε αριθµό 577/15-1-2024 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» και Βουλευτού Β1’ Βόρειου
Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον Υπουργό
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Το ιδιωτικό συµ-
φωνητικό που υπογράψατε µε την εταιρεία �AEGEAN� στις 4-1-
2024».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών, ο κ. Θεοχάρης Θεοχάρης.

Παρακαλώ πολύ, κυρία Πρόεδρε, έχετε δύο λεπτά για την
πρωτολογία σας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Καληµέρα, κύριε Υφυπουργέ. Η αλήθεια είναι ότι περίµενα να
έρθει ο κ. Χατζηδάκης, αλλά δεν πειράζει. Αν χρειαστεί, θα επα-
νακαταθέσω την ερώτηση, γιατί τον αφορά προσωπικά.

Έχει να κάνει η ερώτηση µε µια ενέργεια η οποία αποκαλύ-
φθηκε στη Βουλή την πρώτη εβδοµάδα συνεδριάσεων και αφορά
ένα ιδιωτικό συµφωνητικό που υπέγραψε αυτοπροσώπως ο κ.
Χατζηδάκης την προπαραµονή των Φώτων. Με το ιδιωτικό συµ-
φωνητικό αυτό αποκτά το ελληνικό δηµόσιο 85 εκατοµµύρια
ευρώ, ενώ είχε δώσει το 2021 120 εκατοµµύρια ευρώ, χάνει δη-
λαδή 35 εκατοµµύρια ευρώ, σε σχέση µε την ενίσχυση στην
οποία προέβη το 2021 προς την «AEGEAN». 

Θυµίζω ότι αυτή η ενίσχυση προς την «AEGEAN» έγινε εν µέσω
κορωνοϊού, έγινε µε την αιτιολόγηση τότε ότι είναι απαραίτητη
λόγω της µείωσης των µετακινήσεων µε αερογραµµές και έγινε
µε εγγύηση µετοχές της «AEGEAN», τις οποίες θα αποκτούσε µε
δήλωσή του το ελληνικό δηµόσιο, αλλά θα µπορούσε να επανα-
κτήσει η «AEGEAN».

Με έκπληξη αφ’ ενός µεν πληροφορηθήκαµε ότι το συµφωνη-
τικό αυτό υπεγράφη προπαραµονή των Φώτων, την Πέµπτη 4-1-
2024, αφ’ ετέρου, βλέποντας το συµφωνητικό, φαίνεται να είναι
πραγµατικά υπογεγραµµένο πρόχειρα και στο πόδι µε τον
Υπουργό να γράφει χειρόγραφα τα στοιχεία του: «Ο Υπουργός
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών Κωνσταντίνος Χατζηδάκης»,
όλα είναι χειρόγραφα, δεν υπάρχει καν τυπωµένη η ιδιότητά του.

Εκ τρίτου, βλέποντας τον κ. Χατζηδάκη εκείνες τις ηµέρες γιατί
εξεταζόταν στην εξεταστική επιτροπή για τα Τέµπη, τον ρώτησα:
«Πού το υπογράψατε αυτό το συµφωνητικό;» και µου λέει: «Στο
Υπουργείο», λέω: «Στο Υπουργείο υπογράψατε αυτό το συµφω-
νητικό και δεν µπορούσατε καν να τυπώσετε το εθνόσηµο, τα
στοιχεία σας;», µου λέει: «Τι σηµασία έχει πού το υπέγραψε. Αµ-
φισβητείτε την υπογραφή µου;».

Το ζήτηµα εδώ δεν είναι αν αµφισβητούµε την υπογραφή τού
κ. Χατζηδάκη. Προφανώς ο ίδιος την επιβεβαιώνει. Το ζήτηµα
είναι σε ποιες συνθήκες αποφασίστηκε αυτή η κίνηση, από την
οποία το ελληνικό δηµόσιο χάνει 35 εκατοµµύρια ευρώ, γιατί
έγινε µε αυτόν τον εσπευσµένο τρόπο που είναι και πρόχειρος
και φαίνεται να µην εγγυάται τα δικαιώµατα του ελληνικού δηµο-
σίου και βέβαια, για ποιον λόγο δεν ενηµερώθηκε προσηκόντως
η ελληνική Βουλή.

Και τέλος, ένα ακόµα στοιχείο που σας ρωτώ είναι πώς επιλέχ-
θηκε αυτή η εντελώς ιδιότυπη, αντισυνταγµατική για εµάς, δια-
δικασία «κύρωσης» του συµφωνητικού αυτού, το οποίο δεν είναι
ούτε διεθνής σύµβαση ούτε µπορεί να µπαίνει σε διαδικασία κύ-
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ρωσης κατά τις διεθνείς συµβάσεις χωρίς συζήτηση και χωρίς
να πληρούνται οι προϋποθέσεις του νόµου και του Συντάγµατος;

Θα περιµένω τις απαντήσεις σας σε σχέση µε το ποιοι ήταν οι
λόγοι που υπαγόρευσαν αυτή τη συµφωνία, γιατί έγινε σε τέτοιες
συνθήκες, πού τελικά υπεγράφη και ποιος αποφάσισε αυτή την
ιδιότυπη εισαγωγή στη Βουλή χωρίς να το ξέρει στα αλήθεια η
Βουλή -γιατί δεν είχε καν ανακοινωθεί ότι θα γίνει τέτοια συζή-
τηση- και θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Πρόεδρο.
Βέβαια το δηµόσιο έχασε πολύ περισσότερα, γιατί τα χρήµατα

είναι µετά τον πληθωρισµό και χάθηκαν ακόµη πιο πολλά.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τρία λεπτά για την

πρωτολογία σας.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Χαίροµαι, κύριε Πρόεδρε, σας ευ-
χαριστώ πολύ που προσθέτετε στην ερώτηση της Προέδρου, της
κ. Κωνσταντοπούλου, γιατί προφανώς θεωρείτε ότι δεν έχει εκ-
θέσει αρκετά καλά τα ζητήµατα της ερώτησης αυτής και προ-
σθέτετε σε αυτήν.

Τα πράγµατα είναι πάρα πολύ απλά, κυρία Κωνσταντοπούλου,
και όσο και να θέλετε να παρουσιάσετε κάποιες συνωµοσιολογι-
κές θεωρίες περί του πώς υπογράφηκε και αν υπογράφηκε, τυ-
πωµένο ή όχι, όλα αυτά τα πράγµατα δεν έχουν καµµία σχέση
µε την πραγµατικότητα. Δεν υπάρχει τίποτα, το οποίο έχει γίνει
εν κρυπτώ. Τίποτε από αυτή τη διαδικασία δεν είναι εν κρυπτώ.

Στις 3 Νοεµβρίου του 2023 το ελληνικό δηµόσιο µε επιστολή
του ειδοποίησε την «AEGEAN» ότι προτίθεται να ασκήσει το δι-
καίωµα της µετατροπής των δικαιωµάτων τίτλων κτήσης, τα λε-
γόµενα warrants, σε µετοχές της «AEGEAN». Στις 3 Νοεµβρίου
έγινε αυτό. Γίνεται µια ολόκληρη συζήτηση και στη δηµόσια
σφαίρα, άρθρα περί του αν θα ασκήσει η «AEGEAN» το δικαίωµά
της να εξαγοράσει πίσω αυτές τις µετοχές ή όχι. Και γίνεται έκτα-
κτη δηµόσια γενική συνέλευση µιας εισηγµένης εταιρείας -είναι
δηµόσιο γεγονός, έχει προσκλήσεις, κ.λπ.- στις 14 Δεκεµβρίου
του 2023, όπου αποφασίζει η «AEGEAN» να ασκήσει αυτή την
προαίρεσή της και να εξαγοράσει από το ελληνικό δηµόσιο τις
µετοχές, της οποίας προτιθέµεθα να αποκτήσουµε την κυριό-
τητα. Συνεπώς δεν υπάρχει καµµία διαδικασία, η οποία είναι αιφ-
νιδιαστική ή παράλογη.

Τώρα, το ότι έπεται συµφωνητικό για να µπορέσει να υλοποι-
ηθεί αυτή η διαδικασία νοµίζω είναι αυτονόητο, το καταλαβαίνει
και ένα παιδί του δηµοτικού. Συνεπώς και αυτό δεν µπορεί να πει
κανείς ότι σας αιφνιδιάζει.

Μήπως σας αιφνιδίασε το γεγονός ότι φέραµε ως µη οφείλαµε
αυτό το συµφωνητικό στη Βουλή; Μήπως στην πραγµατικότητα
το πρόβληµά σας είναι ότι αυτό το συµφωνητικό είναι εδώ µπρο-
στά µας, ήταν µε το νοµοσχέδιο που πέρασε αν και δεν υπήρχε
υποχρέωση, παρ’ όλα αυτά η Κυβέρνηση αποδεικνύει τη θεσµική
της συνέπεια, αποδεικνύει τον σεβασµό της στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο µε το να φέρνει αυτό το συµφωνητικό; Και αποδεικνύει
και κάτι άλλο, ότι δεν έχουµε να φοβηθούµε ή να κρύψουµε τί-
ποτα σε σχέση µε το αν κερδίσαµε ή όχι.

Και επειδή θα επανέλθω στη δευτερολογία µου σε σχέση µε
το αν κερδίσαµε ή όχι για να µην πάρω παραπάνω χρόνο από
όσο πρέπει, όµως πρέπει να απαντηθεί και ένα δεύτερο ερώτηµα
γιατί νοµίζω ότι βάλατε µία υποψία, λέγοντας ότι στηρίξαµε την
«AEGEAN» και αν θα έπρεπε να τη στηρίξουµε ή όχι.

Η εταιρεία αυτή είναι σε έναν κλάδο, τον κλάδο των µεταφο-
ρών, ο οποίος άµεσα κτυπήθηκε από τις κυβερνητικές αποφά-
σεις, οι οποίες προφανώς, ήταν επιβαλλόµενες για λόγους
δηµόσιας υγείας µε την απαγόρευση των µετακινήσεων. Συνε-
πώς µέσα σε δυόµιση µήνες η «AEGEAN» -αργότερα προστέθη-
καν και άλλα στη χασούρα αυτή- έχασε 350 εκατοµµύρια από τον
τζίρο της και 150 εκατοµµύρια από τα κέρδη της.

Συνεπώς επιβαλλόταν µια ελληνική εταιρεία να στηριχθεί από
την ελληνική Κυβέρνηση, ώστε να µη διακυβευθούν θέσεις ερ-
γασίας και στηρίχθηκε η «AEGEAN» µέσω µιας διαδικασίας, η
οποία εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ενώ µε πολύ πε-
ρισσότερα κεφάλαια στηρίχθηκαν οι ανταγωνιστές της στο διε-

θνές πεδίο, οι εταιρείες της Γαλλίας, της Γερµανίας, της Ολλαν-
δίας, της Ιταλίας, κ.ο.κ., και θα έλεγα ότι στηρίχτηκαν αυτές οι
εταιρείες και πολύ πιο γενναιόδωρα και πολύ πιο άµεσα χωρίς
να επιστρέψουνε και τίποτα.

Όσον αφορά το τίµηµα, όπως σας είπα, αν ήταν συµφέρον ή
όχι, θα το συζητήσουµε στη δευτερολογία και εκεί θα είµαι πολύ
πιο συγκεκριµένος.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Παρακαλώ πολύ, κυρία Πρόεδρε, έχετε τρία λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κατ’ αρχάς, κύριε Υφυπουργέ, καλό είναι αυτά που
έχετε τα σηµαντικά να πείτε να τα λέτε στην πρωτολογία, γιατί
ξέρετε ότι µετά τη δευτερολογία δεν µας δίνεται ο λόγος. Άρα,
εάν πράγµατι δεν φοβάστε τον αντίλογο και θέλετε να έχουµε
µια γνήσια ανταλλαγή, καλό είναι αυτά που έχετε να πείτε τα ση-
µαντικά, όπως λέτε, να τα λέτε στην πρωτολογία.

Τώρα δεν αµφισβητείται ότι όλες οι επιχειρήσεις και οι ελεύ-
θεροι επαγγελµατίες και οι µικροεπιχειρηµατίες επλήγησαν λόγω
των µέτρων που ελήφθησαν για τον κορωνοϊό. Οι τελευταίοι που
το αµφισβητούµε είµαστε εµείς και η Πλεύση Ελευθερίας και εγώ
ως επικεφαλής της.

Αντιθέτως, εσείς το αµφισβητήσατε και επελάσατε επάνω
στους ελεύθερους επαγγελµατίες, κουνώντας τους το δάχτυλο
ότι πέντε χρόνια δηλώνουν ζηµιές και δεν τους κάνατε τέτοιο
τράτο που κάνετε στην «AEGEAN» να χαρίζετε τα 35 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, γιατί πήρε 120 και επιστρέφει 85. Άρα, κύριε Θεοχάρη,
η δική σας αναφορά στις ζηµίες επί κορωνοϊού θα έπρεπε πρώτα
απ’ όλα να υπαγορεύει τη δική σας πολιτική, ειδικά για τις µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις και τους ελεύθερους επαγγελµατίες, που
όµως δεν τους αντιµετωπίζετε µε τον ίδιο τρόπο.

Η ερώτησή µου είναι γνήσια και θα µε ενδιέφερε η απάντησή
σας. Λέτε ότι από τις 3 Νοεµβρίου µε επιστολή το ελληνικό δη-
µόσιο γνωστοποίησε την πρόθεσή του. Σας παρακαλώ να την κα-
ταθέσετε στα Πρακτικά την επιστολή αυτή. Και λέτε επίσης ότι
στις 14 Δεκεµβρίου είχε ήδη αποφασιστεί σε γενική συνέλευση
της «AEGEAN» ότι θα ασκηθεί το δικαίωµα να εξαγοράσει τις µε-
τοχές και να µην τις αφήσει στο ελληνικό δηµόσιο. Αυτό στη συ-
ζήτηση του προϋπολογισµού που έγινε εκείνες τις ηµέρες και
έκλεισε, αν καλά θυµάµαι, στις 17 Δεκεµβρίου, το γνωστοποι-
ήσατε στο ελληνικό Κοινοβούλιο και είναι κοµµάτι του προϋπο-
λογισµού του κράτους αυτή η συναλλαγή, που σας ήταν ήδη
γνωστή, όπως µας λέτε και δηµόσια;

Δεύτερον, λέτε ότι το φέρατε στην ελληνική Βουλή και αυτό
είναι δείγµα διαφάνειας; Όχι, κύριε Θεοχάρη, δεν είναι δείγµα
διαφάνειας, γιατί το φέρατε µε µια διαδικασία εν κρυπτώ ουσια-
στικά, έχοντας διαβεβαιώσει τις πολιτικές δυνάµεις ότι δεν θα
γίνει συζήτηση κανενός νοµοσχεδίου. Το φέρατε σε ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο περιείχε και πλήρη παράδοση της πλειοψηφίας
του αεροδροµίου «Ελευθέριος Βενιζέλος» στον ιδιωτικό τοµέα
και απεµπόληση του ελέγχου από το ελληνικό δηµόσιο. Το φέ-
ρατε µε διαδικασία χωρίς συζήτηση, σαν να ήταν διεθνής σύµ-
βαση από αυτές τις ανώδυνες διεθνείς συµβάσεις ανταλλαγών,
πολιτιστικών, εκπαιδευτικών, κ.ο.κ., χωρίς να µπορούν να εγγρα-
φούν στον κατάλογο οµιλητές και µε µία µόνο συζήτηση στην
επιτροπή. Και αυτό θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι είναι µια
διαδικασία που δείχνει ότι εκείνος που υπέγραψε το ιδιωτικό συµ-
φωνητικό, δηλαδή ο κ. Χατζηδάκης, δεν θέλει να πάρει την ευ-
θύνη του συµφωνητικού και το φέρνει στη Βουλή για να διαχυθεί
η ευθύνη. Είναι ακριβώς το αντίθετο δηλαδή από εκείνο το οποίο
περιγράφεται, τον σεβασµό στη Βουλή.

Τέλος, αφού επιλέξατε να πείτε τα πιο πολλά στο τέλος, που
δεν θα µπορώ να λάβω τον λόγο, θα ήθελα να σας ρωτήσω και
θα επανέλθω, µην έχετε καµµία ανησυχία, η στρατηγική του να
µην αποκτήσει οριστικά το ελληνικό δηµόσιο µετοχές, να µη συµ-
µετάσχει δηλαδή µετοχικά στο µοναδικό αεροµεταφορέα που
απέµεινε, στην «AEGEAN», που είναι ιδιωτικός, είναι µία επιλογή
την οποία η Κυβέρνηση και σήµερα θεωρεί χρηστή; Και τελικώς
όταν το 2021 είπατε δίνουµε 120 εκατοµµύρια ευρώ για να απο-
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κτήσουµε 11,5% των µετοχών αν µας αφήσει η «AEGEAN», εί-
χατε υπολογίσει ότι τελικά θα υπάρχουν απώλειες του ελληνικού
δηµοσίου από αυτή την συναλλαγή και στο τέλος δύο χρόνια
µετά µε την «AEGEAN» να έχει εκτοξευµένα τα κέρδη της, όπως
ξέρετε, το ελληνικό δηµόσιο θα εµφανιζόταν χαµένο κατά 35
εκατοµµύρια ευρώ και όπως είπε ο κύριος Πρόεδρος, κάνοντας
και τους υπολογισµούς κατά πολύ περισσότερο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
την κυρία Πρόεδρο.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υφυπουργός για τρία λεπτά, για τη δευ-
τερολογία του.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Δεν χρειάζεται να καταθέσουµε την επιστολή. Σας καταθέτω
αυτό που είναι ήδη παράρτηµα του νόµου. Σας καταθέτω το ιδιω-
τικό συµφωνητικό, το οποίο ξεκινάει λέγοντας: Στις 3 Νοεµβρίου
του 2023 το αφ’ ενός συµβαλλόµενο ελληνικό δηµόσιο ως κάτο-
χος των τίτλων κτήσης µετοχών δήλωσε µε επιστολή του προς
την αφ’ ετέρου συµβαλλοµένη την πρόθεσή της για την άσκηση
του συνόλου των δικαιωµάτων κτήσης των µετοχών της εται-
ρείας». Και συνεχίζει βέβαια: «Η έκτακτη γενική συνέλευση των
µετόχων της αφ’ ετέρου συµβαλλοµένης στις 14 Δεκεµβρίου του
2023 ενέκρινε την άσκηση του προβλεπόµενου δικαιώµατος προ-
αίρεσης από την εταιρεία».

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Την επιστολή λέω αν θα καταθέσετε.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Ξαναλέω ότι η επιστολή δεν λέει
κάτι παραπάνω εκτός από την πρόθεση και σας δίνω εδώ τα στοι-
χεία ακριβώς πότε δόθηκε ή όχι.

Τώρα, είµαι σίγουρος, κυρία Κωνσταντοπούλου, ότι θα επα-
νέλθετε και θα επανέρχεστε. Είστε πάρα πολύ καλή στο να επα-
νέρχεστε και να λέτε τη θέση σας. Δεν είστε πολύ καλή να
ακούτε τα αντίθετα επιχειρήµατα και να µεταβάλλετε αυτή τη
θέση σας σε σχέση µε τα πραγµατικά γεγονότα. Δεν πειράζει
αυτό. Όλοι κρινόµαστε, και εγώ και εσείς. Ξέρουµε ότι έτσι είναι
η δηµοκρατική διαδικασία από τον ελληνικό λαό. Αυτό είναι η
πεµπτουσία της δηµοκρατίας.

Μη συνεχίζετε να επιδεικνύεται την ίδια περιφρόνηση για τον
Κανονισµό της Βουλής. Δεν υπάρχει διαδικασία που είναι καλή,
κακή ή µεσαίας ασχήµιας. Όλες οι διαδικασίες έχουν λόγο ύπαρ-
ξης. Οι συµβάσεις κυρώνονται µε συγκεκριµένο τρόπο. Αυτό εδώ
είναι µια σύµβαση, µία συµφωνία του ελληνικού δηµοσίου µε την
«AEGEAN». Συνεπώς αυτά προβλέπονται από τον Κανονισµό της
Βουλής. Είχατε τον χρόνο ως Πρόεδρος, αν θέλατε, να τον αλ-
λάξετε και να αλλάξετε αυτές τις διαδικασίες. Όµως αυτές οι δια-
δικασίες είναι διαδικασίες του ελληνικού λαού, είναι διαδικασίες
του ελληνικού Κοινοβουλίου και θα σας ζητήσω να τις σέβεστε
και να µην τις κατηγορείτε.

Τώρα, εάν πήραµε περισσότερα ή εάν χάσαµε µέσα από αυτή
τη διαδικασία, γιατί αυτό είναι τελικά που ενδιαφέρει ενδεχοµέ-
νως τον ελληνικό λαό. Όχι, κυρία Κωνσταντοπούλου, δεν χά-
σαµε. Άλλες χώρες έδωσαν επιδοτήσεις, έδωσαν τα χρήµατα και
δεν πήραν πίσω ούτε ένα ευρώ. Η ελληνική Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη επέλεξε να επιβάλει στο µισό των χρηµάτων,
τα 60 εκατοµµύρια από τα 120 εκατοµµύρια να µετατραπούν σε
µετοχές της «AEGEAN» ή τους λεγόµενους τίτλος κτήσης µετο-
χών, δηλαδή τη δυνατότητά µας να πάρουµε ισόποσες µετοχές.
Αυτά τα 60 εκατοµµύρια λοιπόν έγιναν 85 εκατοµµύρια, όταν εξα-
σκήσαµε το δικαίωµά µας. Άρα κερδίσαµε, αν το υπολογίσουµε,
25 εκατοµµύρια µε αυτόν τον τρόπο. 

Μας είπατε κιόλας ότι δεν δίνουµε στους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες και τις µικρές επιχειρήσεις τους ίδιους όρους. Ας
δούµε µε ποιους όρους δόθηκαν οι επιστρεπτέες προκαταβολές,
δηλαδή η αντίστοιχη στήριξη, σε όλες τις επιχειρήσεις. Ξέρετε
τους όρους; Το 30% επιστράφηκε πίσω. Αν το 30% αυτών των
120 εκατοµµυρίων επιστρεφόταν µε τους ίδιους όρους, δηλαδή
µε αυτούς που πήραν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, θα παίρναµε
πίσω 36 εκατοµµύρια. Άρα είµαστε κερδισµένοι κατά 49 εκατοµ-
µύρια από αυτή τη διαδικασία σε σχέση µε τους όρους που θα

έπρεπε να ακολουθήσουµε σύµφωνα µε όλες τις άλλες επιχορη-
γήσεις και επιδοτήσεις που δώσαµε στην υπόλοιπη ελληνική οι-
κονοµία.

Και η εταιρεία πραγµατικά δέχτηκε φυσικά αυτούς τους
όρους. Δεν µπορούσε να κάνει και αλλιώς, τους επέβαλε το ελ-
ληνικό δηµόσιο. Σηµειωτέον, όροι τους οποίους και οι άλλες
χώρες δεν ακολούθησαν διότι έδωσαν καθαρά χρήµατα στις αε-
ροπορικές εταιρείες αναγνωρίζοντας τη σηµασία τους. Κυρίως
όµως είναι όροι που δεν επιβάλλονταν από το Ενωσιακό Δίκαιο.
Επέλεξε, αποφάσισε η ελληνική Κυβέρνηση και επέβαλε αυτούς
τους όρους χωρίς να είναι υποχρεωµένη από κάποια ευρωπαϊκή
απόφαση, οδηγία ή κάτι άλλο.

Πήραµε λοιπόν 85 εκατοµµύρια, ενώ θα έπρεπε να πάρουµε
36 εκατοµµύρια, αν δίναµε αυτά τα χρήµατα µε τους υπόλοιπους
όρους που δανείσαµε τις ελληνικές επιχειρήσεις. Πήραµε 85 εκα-
τοµµύρια, ενώ θα παίρναµε 60 εκατοµµύρια, αν απλώς επέ-
στρεφε η τιµή της µετοχής ακριβώς όπως την πήραµε. Γι’ αυτό
ζητήσαµε αυτές τις µετοχές. Συνεπώς σε κάθε περίπτωση το ελ-
ληνικό δηµόσιο είναι κερδισµένο.

Και να είστε σίγουρη πως το δηµόσιο συµφέρον για το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών, για την ηγεσία του, για τον Κυριάκο Μητσο-
τάκη και την Κυβέρνησή του είναι πρώτη προτεραιότητα και γι’
αυτό θα συνεχίσει να γίνεται και σε άλλες περιπτώσεις που εν-
δεχοµένως να έλθουν στο µέλλον.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών, κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχάρης, καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
τον κύριο Υφυπουργό.

Θα συνεχίσουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 553/10-1-2024 επί-
καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Δωδεκανήσου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής», κ.
Γεωργίου Νικητιάδη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης µε θέµα:
«Πρόστιµα για αισχροκέρδεια, κατάθεση πορισµάτων και µέτρα
µείωσης των τιµών».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Ανάπτυξης Κωνσταντίνος Σκρέκας.
Τον λόγο έχει ο κ. Νικητιάδης για δύο λεπτά, για την πρωτο-

λογία του.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις 2 Νοεµβρίου του 2023 και στις 15 Νοεµ-

βρίου του 2023 µετά από την κατακραυγή που υπήρξε σε όλα τα
µέσα ενηµέρωσης της χώρας για το ύψος της ακρίβειας, µετά από
τη διαπίστωση όλων µας ότι η αγοραστική δύναµη του Έλληνα
έχει φτάσει στο επίπεδο της Βουλγαρίας, τελευταίοι στην Ευρω-
παϊκή Ένωση στην αγοραστική δύναµη µετά από την εκτόξευση
των τιµών των προϊόντων σε σχέση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση,
προχωρήσατε στην επιβολή προστίµων σε τέσσερις πολυεθνικές
εταιρείες. Ενηµέρωση για τα προϊόντα επί των οποίων επιβλήθη-
καν τα πρόστιµα στις εταιρείες αυτές δεν υπήρξε καµµία.

Στις 7 Νοεµβρίου του 2023 µετά την επιβολή των δύο προστί-
µων σάς στέλνει εξώδικο η Ένωση Εργαζοµένων Καταναλωτών
Ελλάδος, υπογραφοµένη από τον κ. Ραυτόπουλο, τον Πρόεδρό
της. Την έχετε. Σας έχουν ξαναµιλήσει γι’ αυτό. Απάντηση στο
εξώδικο, καµµία.

Στις 24 Νοεµβρίου ερχόµαστε τέσσερις Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ, καταθέτουµε ερώτηση στη Βουλή, ζητάµε να µας δώ-
σετε τα πορίσµατα της υπηρεσίας µε βάση τα οποία επιβλήθηκαν
τα πρόστιµα για να δούµε για ποια προϊόντα, για πόσο καιρό
υπήρχε αυτή η κερδοσκοπία. Είχατε είκοσι πέντε µέρες να απαν-
τήσετε. Και ενώ αυτό απαιτεί η κοινοβουλευτική τάξη, δεν απαν-
τήσατε. Απάντηση καµµία!

Στις 4 Δεκεµβρίου συζητείται εδώ στο Κοινοβούλιο ερώτηση
του Αντιπροέδρου της Βουλής του κ. Κωνσταντινόπουλου για το
ίδιο θέµα. Σας ζητάει ξανά να φέρετε τα προϊόντα για τα οποία
επιβλήθηκε το πρόστιµο στις πολυεθνικές εταιρείες. Απάντηση
καµµία! Αντ’ αυτού φέρατε τις αποφάσεις της -τις έχω εδώ όλες
τις αποφάσεις, αυτές καταθέσατε, αυτή ήταν η απάντησή σας-
µε τις οποίες επιβάλλατε τα πρόστιµα.
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Μα, είχε ανάγκη ο Αντιπρόεδρος της Βουλής και το ελληνικό
Κοινοβούλιο και ο Έλληνας καταναλωτής να φέρετε στο Κοινο-
βούλιο τις αποφάσεις; Οι αποφάσεις σας δηµοσιοποιούνται, είναι
δηµόσια έγγραφα. Αυτές ήταν οι απαντήσεις σας;

Σήµερα συζητιέται ξανά. Επαναφέραµε το θέµα µε επίκαιρη
ερώτηση ως οφείλαµε, αφού δεν απαντήσατε στην αρχική ερώ-
τησή µας. Και σας ζητάµε ξανά, επιτέλους δώστε µας, κύριε
Υπουργέ, κάποιες απαντήσεις σε σχέση µε τα προϊόντα. Γιατί
είναι τόσο τραγικό; Τι ενοχλεί τόσο πολύ να µάθει ο Έλληνας κα-
ταναλωτής για ποια προϊόντα, για πόσο καιρό και τι κέρδος είχαν
οι κερδοσκόποι εις βάρος του; Αυτό είναι και το περιεχόµενο της
ερώτησής µας και σας καλώ, κύριε Υπουργέ, επιτέλους να µας
πείτε ποια είναι αυτά τα προϊόντα ή να µας φέρετε τα πορίσµατα
της ΔΙΜΕΑ, που είναι δηµόσια έγγραφα, κύριε Υπουργέ. Δεν είναι
περιουσία σας, δεν είναι περιουσία µας, δεν είναι περιουσία κα-
νενός. Τα πορίσµατα της ΔΙΜΕΑ, της δηµόσιας υπηρεσίας είναι
δηµόσια έγγραφα. Έχετε υποχρέωση να µας τα φέρετε στην
Βουλή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νικητιάδη.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τρία λεπτά, για την πρω-

τολογία του.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Βεβαίως, κύριε συνάδελφε, βλέπω ότι δείχνετε ιδιαίτερο εν-

διαφέρον για ένα πολύ σηµαντικό πρόβληµα, που είναι η ακρί-
βεια. Είναι το νούµερο ένα πρόβληµα που απασχολεί σήµερα τα
νοικοκυριά. Δεν σας είδα, όµως, µε τον ίδιο ζήλο να βοηθάτε στο
να λάβουµε µέτρα να αντιµετωπίσουµε, στον βαθµό που µπο-
ρούµε βεβαίως, τις εντεινόµενες πληθωριστικές πιέσεις, παρ’
όλο που άλλα κόµµατα επέλεξαν να στηρίξουν τα µέτρα τα οποία
λάβαµε. Και αναφέροµαι βεβαίως σε εκείνα τα τέσσερα νέα
µέτρα, τα οποία αποφασίσαµε και ψήφισε η Βουλή των Ελλήνων
για την αντιµετώπιση της ακρίβειας και του πληθωρισµού. Είναι
µέτρα µε τα οποία πραγµατικά σε συγκεκριµένες κατηγορίες
προϊόντων θα φανεί ότι θα έχουµε µείωση των τιµών στα ράφια,
αλλά και µέτρα τα οποία βάζουν µία τάξη και προσπαθούν να αν-
τιµετωπίσουν χρόνιες παθογένειες οι οποίες κυριαρχούν στην
ελληνική αγορά και στο ελληνικό εµπόριο.

Και µου κάνει εντύπωση πως για παράδειγµα ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα
Αριστερά, οι Σπαρτιάτες προς τιµήν τους στήριξαν αυτά τα
µέτρα, γιατί αναγνωρίζουν ότι είναι µέτρα τα οποία µπορούν να
βοηθήσουν την αντιµετώπιση ακρίβειας, εσείς κρυφτήκατε πίσω
από το «παρών» µαζί µε το ΚΚΕ. Δεν καταλαβαίνω, λοιπόν, πόσο
πολύ σας ενδιαφέρει η ακρίβεια, όταν φέρνουµε µέτρα τα οποία
θα µειώσουν την τιµή στο βρεφικό γάλα και εσείς δεν τα ψηφί-
ζετε.

Φέρνουµε και παρουσιάζουµε µέτρα τα οποία θα µειώσουν τις
τιµές σε βασικές κατηγορίες καταναλωτικών αγαθών, όπως είναι
για παράδειγµα απορρυπαντικά, προϊόντα προσωπικής υγιεινής,
βρεφικές πάνες και εσείς δεν τα ψηφίζετε. Τώρα δήθεν κόπτεστε
και ξαφνικά ενδιαφέρεστε για τα πρόστιµα τα οποία έχει επιβάλ-
λει η Κυβέρνησή µας, η µόνη Κυβέρνηση σε όλη την Ευρώπη που
έχει επιβάλει τέτοια πρόστιµα, για την αθέµιτη κερδοφορία.

Κατ’ αρχάς σήµερα θα σας φέρω και θα παρουσιάσω τα στοι-
χεία τα οποία αποδεικνύουν και αναφέρουν ότι το 2023, όλο το
έτος, όχι µόνο το δεύτερο εξάµηνο στο οποίο εσείς αναφερθή-
κατε στην πρωτολογία σας, διενεργήθηκαν εικοσιπέντε χιλιάδες
διακόσιοι εξήντα επτά έλεγχοι και βρέθηκαν παραβιάσεις συνο-
λικά σε αριθµό χίλιες οκτακόσιες εξήντα πέντε. Επιβλήθηκαν
πρόστιµα 12.806.000 ευρώ και έχουν βεβαιωθεί ή έχουν εξοφλη-
θεί 10.149.000 ευρώ το 2023, δηλαδή ποσοστό το οποίο ξεπερ-
νάει το 80%. Και βεβαίως θα βεβαιωθούν και τα υπόλοιπα
πρόστιµα, τα οποία έχουν επιβληθεί το τελευταίο διάστηµα και
υπάρχει µια χρονοκαθυστέρηση περίπου δύο µηνών µέχρι να
φανεί αν θα πληρώσουν τα πρόστιµα οι εταιρείες οι οποίες έχουν
τις υπερβάσεις ή τελικά θα βεβαιωθούν στην εφορία προς εί-
σπραξη.

Και µάλιστα θα καταθέσω σήµερα για να ενηµερωθούν οι Βου-
λευτές, τα αποδεικτικά πληρωµής από την «JACOBS» που είναι

1.000.000 ευρώ, από την «PROCTER & GAMBLE» επίσης
1.000.000 ευρώ. Το έχω καταθέσει άλλη µία φορά. Σας το κατα-
θέτω, γιατί φαίνεται εδώ ότι πολλές φορές αµφισβητείτε το γε-
γονός ότι έχουν αυτές οι εταιρείες πληρώσει τα πρόστιµα ή
έχουν βεβαιωθεί. Και επίσης είναι και της «UNILEVER» που είναι
απόφαση βεβαίωσης, ώστε να τα έχετε και να δείτε ότι πραγµα-
τικά τα πρόστιµα και επιβάλλονται και εισπράττονται από το ελ-
ληνικό δηµόσιο. Και βεβαίως αυτό είναι αποτρεπτικό για να
επαναλάβουν αυτήν τους την τακτική.

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης κ. Κωνσταντίνος

Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Νικητιάδης για τρία λεπτά, για τη δευτερο-

λογία του.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, στους δη-

µοσιογραφικούς κύκλους υπάρχει η φήµη ότι δεν απαντάτε στις
ερωτήσεις. Εγώ έχω αντίθετη άποψη. Εγώ πιστεύω ότι απαντάτε,
απλώς δεν απαντάτε ποτέ επί των ερωτηµάτων που σας θέτουµε.
Απαντάτε αυτά που εσείς θέλετε και που δεν έχουν καµµία σχέση
µε το ερώτηµα που σας θέτουν.

Τι είπατε τώρα; Ότι το ΠΑΣΟΚ δεν ψήφισε την τροπολογία.
Γιατί, κύριε Σκρέκα, δεν ψήφισε την τροπολογία; Επειδή την φέ-
ρατε ενιαία, επειδή θέλατε να ψηφίσουµε µαζί µε το ποσοστό της
µείωσης του βρεφικού γάλακτος και τις 135.000 απευθείας ανα-
θέσεις που θέλατε να εξουσιοδοτήσουµε εσάς να κάνετε µε τη
ΔΙΜΕΑ. Θα µπορούσαµε εάν φέρνατε ξεχωριστά το κάθε άρθρο,
να ψηφίσουµε κάποιο άρθρο. Αλλά εσείς –φοβάµαι- πονηρά φε-
ρόµενος, µας φέρνετε ενιαία την τροπολογία και σου λέει: «Τι θα
κάνουν τώρα; Δεν θα ψηφίσουν το βρεφικό γάλα; Θα περάσω
και τις απευθείας αναθέσεις για τις 135.000». Ε όχι, κύριε
Σκρέκα!

Εξάλλου τα µέτρα αυτά που λάβατε µε τη συγκεκριµένη τρο-
πολογία -πρόχειρη εντός εικοσιτετραώρου- τα φέρατε την πα-
ραµονή της συζήτησης. Τόση σπουδαιότητα αποδίδετε στα
µέτρα σας, που τα φέρατε για να συζητηθούν µέσα σε δέκα
ώρες! Να µη γίνει διαβούλευση, να µην υπάρχει συζήτηση. Αυτό
κάνετε. Και ξανά εδώ τώρα σας θέτω το ερώτηµα για τα προ-
ϊόντα και εσείς αρχίζετε να µου λέτε για τα πρόστιµα. Τα ίδια που
είχατε απαντήσει και στον κ. Κωνσταντινόπουλο, ότι θα πληρώ-
σουν οι εταιρείες ή δεν θα πληρώσουν. Άσε που έχουν προσφύ-
γει οι εταιρείες και εν πάση περιπτώσει δεν ξέρουµε ακόµη το
αποτέλεσµα.

Κοιτάξτε να δείτε ο νόµος που εσείς ψηφίσατε αναφέρει πολύ
συγκεκριµένα –και το λέω γιατί εσείς τον αναγνώσατε σε προ-
ηγούµενη συζήτηση εδώ -ότι είστε υποχρεωµένοι να αναγράψετε
στην απόφασή σας περίληψη που θα περιλαµβάνει ιδίως την
επωνυµία ή το ονοµατεπώνυµο του παραβάτη, την έδρα και πε-
ριγραφή της παράβασης. Τι είναι η περιγραφή της παράβασης,
χωρίς να αναφέρεται το προϊόν; Υπάρχει περιγραφή της παρά-
βασης χωρίς να αναφέρεται το προϊόν; Προφανώς δεν υπάρχει.
Για κάποιον λόγο άγνωστο σε εµάς ή για κάποιον λόγο που θέ-
λουµε να µην υπάρχει στις υποψίες µας εσείς δεν θέλετε να ανα-
φέρετε τα προϊόντα επί των οποίων επιβλήθηκε το πρόστιµο. Σε
αυτό θα πρέπει κάποια στιγµή, κύριε Υπουργέ, να απαντήσετε
γιατί είναι δικός σας ο νόµος. Και µην τυχόν και έρθετε και µου
πείτε «ξέρεις, ο νόµος δεν είναι ξεκάθαρος» και «δεν είµαι υπο-
χρεωµένος». Εσείς τον φέρατε τον νόµο. Εσείς, εάν δεν είστε
υποχρεωµένος, δεν υποχρεώσατε τον εαυτό σας. Αλλάξτε τον
νόµο, αν νοµίζετε ότι ο νόµος δεν σας το επιτρέπει.

Γιατί κατά την άποψή µας, και είµαι δικηγόρος πάρα πολλά
χρόνια και µπορώ να αντιλαµβάνοµαι και σας διάβασα το κεί-
µενο, δεν υπάρχει κανένα απολύτως πρόβληµα στο να αναφέ-
ρετε τα προϊόντα από νοµικής πλευράς. Υπάρχει πρόβληµα από
πολιτικής πλευράς. Εσείς καλείστε να απαντήσετε γιατί δεν πρέ-
πει ο Έλληνας καταναλωτής να γνωρίζει για ποια προϊόντα αι-
σχροκερδούσαν και πλήρωνε, πλήρωνε. Για πόσο καιρό πλήρωνε
ο Έλληνας καταναλωτής; Τίποτα από αυτά δεν µας λέτε.

Τέλος, τα πορίσµατα της ΔΙΜΕΑ επίσης είναι δηµόσια περιου-
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σία. Δεν είναι δικής σας περιουσία ούτε της Νέας Δηµοκρατίας
ούτε της Κυβέρνησης. Αυτή τη δηµόσια περιουσία οφείλετε να
τη δώσετε να γνωρίζει ο Έλληνας καταναλωτής και ο ελληνικός
λαός τι λένε τα πορίσµατα της ΔΙΜΕΑ και όχι να µας φέρνετε τις
αποφάσεις που ήταν δηµόσια έγγραφα και τις ξέραµε ήδη.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Νικητιάδη.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τρία λεπτά, για τη δευ-

τερολογία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Χαίρο-

µαι πάρα πολύ, κύριε συνάδελφε, που αναγνωρίζετε ότι είναι
νόµος της δικής µας Κυβερνήσεως αυτός ο οποίος εφαρµόζεται
για να επιβληθούν τα πρόστιµα σε εκείνες τις επιχειρήσεις οι
οποίες φαίνεται ότι προχωρούν σε αθέµιτη κερδοφορία σε συγ-
κεκριµένους κωδικούς. Βεβαίως αυτόν τον νόµο εσείς δεν το ψη-
φίσατε, κύριε συνάδελφε.

Όπως είναι πολύ φτηνή η δικαιολογία σας ότι δεν ψηφίσατε
µέτρα τα οποία θα µειώσουν τιµές στο βρεφικό γάλα, στις βρε-
φικές πάνες, σε βασικά καταναλωτικά αγαθά, αλλά και θα απο-
τρέψουν αδικαιολόγητες ανατιµήσεις, ενώ θα διασφαλίσουν και
την απόλυτη διαφάνεια στις τιµές από το χωράφι στο ράφι,
δήθεν γιατί υπήρχε, λέει, ένα άρθρο το οποίο έδινε τη δυνατό-
τητα να προχωρήσουµε σε µία ανάθεση στα ενωσιακά όρια που
µας δίνει τη δυνατότητα η Ένωση, δηλαδή η Ευρωπαϊκή Ένωση,
για να προχωρήσουµε σε µία ανάθεση, ώστε να µπορέσει ο e-
Katanalotis, αυτή πλατφόρµα, να βοηθάει τους καταναλωτές να
αγοράζουν τα προϊόντα εκεί που θα τα βρουν φθηνότερα. Είναι
πολύ φθηνή η δικαιολογία σας. Και αυτή η φτηνή δικαιολογία βε-
βαίως ήταν δικαιολογία µόνο για σας. Δεν ήταν δικαιολογία ούτε
για τον ΣΥΡΙΖΑ ούτε για τη Νέα Αριστερά ούτε για τους Σπαρ-
τιάτες που ψήφισαν αυτά τα µέτρα, γιατί αναγνωρίζουν ότι αυτό
είναι ένα φαινόµενο, η ακρίβεια, το οποίο δεν µπορεί να αντιµε-
τωπιστεί µόνο από µία κυβέρνηση, µόνο από ένα κράτος σε όλο
τον κόσµο όταν ο πληθωρισµός αυτός βαρύνει όλη την Ευρώπη
και όλο τον πλανήτη. Χρειάζεται όλοι µαζί να παλέψουµε, για να
µπορέσουµε και διαχρονικές δυσλειτουργίες της ελληνικής αγο-
ράς να διορθώσουµε, αλλά και να αντιµετωπίσουµε στο µέτρο
που µπορούµε βεβαίως τον εισαγόµενο κατά βάση πληθωρισµό,
όταν βλέπουµε ότι έρχονται οι γεωπολιτικές εξελίξεις και δηµι-
ουργούν επιπλέον προβλήµατα, όπως για παράδειγµα µε τον πε-
ριορισµό των πλοίων από τη διώρυγα του Σουέζ. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα και δεν την αναγνωρίζετε.

Ερχόµαστε, λοιπόν, και λέµε το εξής: Εµείς θα συνεχίσουµε
να επιβάλλουµε πρόστιµα και να υλοποιούµε µέτρα για να προ-
στατεύσουµε τους Έλληνες καταναλωτές. Αν δούµε τελικά τον
πληθωρισµό από τη στιγµή που ξεκίνησε αυτή η κρίση, από το
2021 µέχρι σήµερα, θα δούµε ότι η Ελλάδα παρ’ όλα τα προβλή-
µατα που έχει η ελληνική αγορά, παρ’ όλο που είµαστε στην
άκρη της Ευρώπης, παρ’ όλο που δεν έχουµε τους διαδρόµους
της επικοινωνίας µε την κεντρική Ευρώπη, παρ’ όλο που έχουµε
πολλά προβλήµατα σε ό,τι αφορά την τροφοδοσία προϊόντων τα
οποία παράγονται από τον πρωτογενή τοµέα και εξαιτίας των κλι-
µατικών συνθηκών έχουµε µειωµένη παραγωγή, παρ’ όλα αυτά
η Ελλάδα έχει έναν µέσο πληθωρισµό τροφίµων όπως έχει και
έναν µέσο πληθωρισµό στο γενικό δείκτη ο οποίος είναι στο µέσο
όρο της Ευρώπης και χαµηλότερος από πολλές χώρες, όπως η
Βουλγαρία που αναφέρατε ή όπως και η Γερµανία, ο πληθωρι-
σµός των δύο τελευταίων ετών. Αυτή είναι η πραγµατικότητα,
που σηµαίνει ότι τα µέτρα που έχουµε λάβει όχι το τελευταίο εξά-
µηνο, αλλά από την αρχή της ακρίβειας, από την αρχή του πλη-
θωρισµού είτε για την ενέργεια είτε µε το καλάθι του νοικοκυριού
για τα καταναλωτικά προϊόντα έχουν αποδώσει ως ένα βαθµό.

Βεβαίως δεν έχουµε λύσει το πρόβληµα και ερχόµαστε και
παίρνουµε και νέα µέτρα. Εµείς ερχόµαστε και παίρνουµε µέτρα,
αλλά δεν θέλουµε να καταστρέψουµε ούτε τα προϊόντα ούτε τις
εταιρείες. Θέλουµε να τους κάνουµε να συµµορφωθούν µε τον
νόµο. Θα σας πω λοιπόν κάτι. Κατ’ αρχάς όλα τα site, όλα τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης, όταν επιβάλαµε τα πρόστιµα ανέφε-
ραν τα προϊόντα τα οποία πωλούν οι εταιρείες στις οποίες επι-
βλήθηκαν τα πρόστιµα. Από εκεί και πέρα έχουµε ένα κωδικό,

παράδειγµα είκοσι τέσσερις µεζούρες µιας συγκεκριµένης µάρ-
κας, ο οποίος έχει ελεγχθεί και έχει βρεθεί ότι δεν υπάρχει πρό-
βληµα αθέµιτης κερδοφορίας. Ένας άλλος κωδικός, που µπορεί
να είναι σαράντα οκτώ µεζούρες, να έχει. Γι’ αυτό έρχεται ο
νόµος και το άρθρο 54 του ν.5545 και λέει: «θα ανακοινωθεί
ποιος ο παραβάτης» γιατί εµείς θέλουµε η εταιρεία να σταµατή-
σει να κερδοσκοπεί, αλλά δεν αναφέρει συγκεκριµένα ανάλυση
ο νόµος αυτός κωδικό-κωδικό προϊόντος γιατί εκεί θα µπορού-
σαµε να αδικούµε προϊόντα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Εσείς τον φτιάξατε. Αλλάξτε τον.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Δεν

ακούτε τι σας λέω.
Έχουµε προϊόντα τα οποία έχουν τηρήσει τον νόµο, κωδικούς

προϊόντων, και κωδικούς προϊόντων που δεν τον έχουν τηρήσει.
Γι’ αυτό ερχόµαστε και καλύπτουµε και πιάνουµε την οµπρέλα
της επιχείρησης που πωλεί αυτά τα προϊόντα και ανακοινώνουµε
ποια είναι. Γιατί δεν είναι µόνο το πρόστιµο που σας παρουσίασα
και σας κατέθεσα ότι έχουν πληρώσει, τα εκατοµµύρια ευρώ που
έχουν επιβληθεί. Είναι και η δυσφήµιση της εταιρείας όταν ανα-
κοινώνεται το όνοµά της. Αυτό είναι που την κάνει να πάει να
διορθώσει τις τιµές στο ράφι, γιατί εµάς αυτός είναι ο σκοπός.
Ο σκοπός δεν είναι να καταστρέψουµε προϊόντα, που πολλά από
αυτά κάνουν και καλά τη δουλειά τους. Σκοπός µας είναι αυτά
τα προϊόντα να είναι φθηνότερα για τον καταναλωτή. Αυτός είναι
ο σκοπός µας. Αυτό το πετυχαίνουµε γιατί κάθε φορά που ανα-
κοινώνουµε πρόστιµα βλέπουµε ότι οι εταιρείες έρχονται και µει-
ώνουν τις τιµές αυτές στα ράφια.

Βεβαίως αυτές οι εταιρείες που ελέγχθηκαν και βρέθηκαν να
αισχροκερδούν ερχόµαστε τώρα µε ένα από τα µέτρα τα οποία
περάσαµε στην τροπολογία πριν µερικές µέρες και λέµε θα πρέ-
πει το 30% των εκπτώσεων που αυτές οι εταιρείες παρέχουν
προς τα σουπερµάρκετ να µειωθεί και το όφελος αυτό να περά-
σει µε µείωση τιµής στον καταναλωτή. Γιατί δεν το ψηφίσατε
αυτό; Τόσο πολύ κόπτεστε για την ακρίβεια; Τόσο πολύ σας εν-
διαφέρει, αλλά όταν περνάµε ένα µέτρο που θα µειώσει τις τιµές
αυτών των προϊόντων -πολλά από αυτά είναι µέσα σε αυτές τις
λίστες που λέτε εσείς ότι βρέθηκαν να υπάρχει αθέµιτη κερδο-
φορία για αυτά- τώρα που µειώνεται η τιµή σε αυτά τα προϊόντα
εσείς δεν ψηφίζετε αυτό το άρθρο. Γιατί δεν το ψηφίσατε, κύριε
συνάδελφε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Επειδή δεν το φέρατε ενιαία. Δεν
µας δώσατε τη δυνατότητα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Αυτό
δεν ενόχλησε τα άλλα κόµµατα. Αυτό γιατί δεν ενόχλησε τα άλλα
κόµµατα; Γιατί ενόχλησε εσάς; Τα άλλα κόµµατα δεν είχαν πρό-
βληµα µε αυτή τη διάταξη που έδινε τη δυνατότητα να ενισχύ-
σουµε ακόµα περισσότερο τον e-Katanalotis; Ή θέλετε να
περιµένουµε έναν χρόνο για όρια τα οποία προβλέπονται στο
Ενωσιακό Δίκαιο αναθέσεων για να µπορέσουµε πολύ γρήγορα
να το κάνουµε να λειτουργεί ακόµα καλύτερα για τον κατανα-
λωτή µας, για τα νοικοκυριά; Γιατί δεν ψηφίσατε τη µείωση για
το βρεφικό γάλα, η οποία µπορεί να προσεγγίσει και το 20% ή
και να το ξεπεράσει σε κάποιες περιπτώσεις; Γιατί δεν ψηφίσατε
τη διάταξη για τη διαφάνεια στις τιµές από το χωράφι στο ράφι;
Γιατί δεν ψηφίσατε τη διάταξη η οποία επιβάλλει τελικά στις εται-
ρείες να µειώσουν τις τιµές των προϊόντων τους στα ράφια των
σουπερµάρκετ προς όφελος των νοικοκυριών; Αυτό δεν το απαν-
τάτε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Θα συνεχίσουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 545/8-1-2024 επί-

καιρη ερώτηση του πρώτου κύκλου του Βουλευτή Χαλκιδικής της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Από-
στολου Πάνα προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων µε θέµα: «Ενέργειες του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων για την ενίσχυση των παραγωγών της
πράσινης ελιάς Χαλκιδικής που επλήγησαν από τις επιπτώσεις
της κλιµατικής αλλαγής το 2021 και το 2023». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Διονύσιος Σταµενίτης.
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ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Υπουργέ, οι ανοιξιάτικοι παγετοί
του 2021, αλλά και οι διαφοροποιηµένες κλιµατολογικές συνθή-
κες τον χειµώνα του 2023 είχαν ως αποτέλεσµα τα ελαιόδεντρα
στη Χαλκιδική και τις δύο χρονιές να µην καρπίζουν µε απώλειες
παραγωγής οι οποίες αγγίζουν το 80% µε 90% σε κάποιες περι-
πτώσεις. Ενδεικτικά αναφέρουµε ότι το κόστος καλλιέργειας της
επιτραπέζιας ελιάς Χαλκιδικής είναι διαφοροποιηµένο από άλλες
ποικιλίες και αγγίζει τα 700 µε 800 ευρώ ανά στρέµµα.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τον κανονισµό του ΕΛΓΑ, όπως είναι γνω-
στό, αποζηµιώνονται µόνο οι άµεσες ζηµιές άρα στην ουσία η
ακαρπία δεν ανήκει στις ασφαλιζόµενες καλυπτόµενες ζηµιές.
Αφού, λοιπόν, δεν µπορεί να ενταχθεί σε κάποιον εγχώριο χρη-
µατοδοτικό µηχανισµό στήριξης, πρέπει να βρούµε άλλες εξω-
γενείς πιθανές χρηµατοδοτήσεις. Από το 2021 έως σήµερα και
παρά τις κοινοβουλευτικές προεκλογικές δεσµεύσεις υπηρεσια-
κών παραγόντων της Περιφερειακής Ενότητας Χαλκιδικής, αλλά
και την ίδια τη δέσµευση του Πρωθυπουργού στην προεκλογική
του περιοδεία στη Χαλκιδική για την ένταξη των ελαιοπαραγω-
γών σε κάποιο πρόγραµµα αποζηµίωσης, δυστυχώς µέχρι τώρα
δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα.

Εδώ, λοιπόν, είναι προφανέστατο ότι έχουµε αναντιστοιχία
λόγων και πράξεων. Άλλα λέµε προεκλογικά και τα ξεχνάµε µε-
τεκλογικά. Και αυτό φυσικά δεν είναι τωρινό φαινόµενο. Είναι ένα
φαινόµενο το οποίο το είδαµε στη Βουλή από τον Ιούλιο του 2021
µέχρι και τον Ιούνιο του 2023 ύστερα από επανειληµµένες κοι-
νοβουλευτικές παρεµβάσεις που είχα κάνει.

Το ερώτηµα είναι αν κάνατε πραγµατικά ουσιαστικές κινήσεις
εδώ και τρία χρόνια για το θέµα. Ετοιµάσαµε την αιτιολογηµένη
πρόταση ζηµιάς και οικονοµικών απωλειών προς την Ευρωπαϊκή
Ένωση; Δώσαµε και κάναµε οποιαδήποτε ενέργεια εκτός από
υποσχέσεις να βοηθήσουµε τους ελαιοπαραγωγούς της Χαλκι-
δικής; Για τους παραπάνω λόγους, κύριε Υπουργέ, σας ρωτώ:
Σε ποιες συγκεκριµένες ενέργειες έχει προβεί έως και σήµερα
το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων έτσι ώστε να
εντάξει την οικονοµική ενίσχυση της ελαιοκαλλιέργειας εξαιτίας
του φαινοµένου της ακαρπίας σε ευρωπαϊκό χρηµατοδοτικό µη-
χανισµό στήριξης µε σκοπό τον κατ’ ελάχιστο ισοσκελισµό των
οικονοµικών απωλειών των ελαιοπαραγωγών της Χαλκιδικής;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πάνα.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, για την πρω-

τολογία σας. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς θα υπενθυµίσω, όπως το είπατε

και εσείς, τι ισχύει θεσµικά, όπως έχω κάνει ξανά από αυτό το
Βήµα, ως προς τις ασφαλιστικά καλυπτόµενες ζηµιές από τον
ΕΛΓΑ για να ορίσουµε έτσι το σηµείο εκκίνησης της συζήτησής
µας και το ρεαλιστικό πλαίσιο µέσα στο οποίο µπορούµε να κι-
νηθούµε µε νοµιµότητα.

Σύµφωνα µε τον Κανονισµό Ασφάλισης Φυτικού Κεφαλαίου
του ΕΛΓΑ, αποζηµιώνονται µόνο οι άµεσες ζηµιές στην ηρτηµένη
παραγωγή που οφείλονται σε ασφαλιστικά καλυπτόµενα αίτια.
Δεν αποζηµιώνονται οι δευτερεύουσες ή εκείνες που οφείλονται
σε µη ασφαλιστικά καλυπτόµενα αιτία. Η ακαρπία, λοιπόν, που
αποτελεί δευτερογενές αποτέλεσµα συνδυασµού κλιµατικών πα-
ραγόντων, δεν καλύπτεται ασφαλιστικά. Εποµένως δεδοµένων
των αρχών της νοµιµότητας και ισονοµίας της Κυβέρνησής µας
δεν θα µπορούσαµε να παρεκκλίνουµε από τα ισχύοντα στην κεί-
µενη νοµοθεσία.

Τι σηµαίνει αυτό; Ότι δεν αναγνωρίζουµε την ύπαρξη του προ-
βλήµατος που αναφέρατε ή ότι δεν προτιθέµεθα να πράξουµε κάτι
για αυτό; Κάθε άλλο, µέσω των υπηρεσιών µας πρωτίστως, αλλά
και µέσω των ίδιων των παραγωγών και των φορέων τους είµαστε
γνώστες του προβλήµατος το οποίο πράγµατι υπάρχει σε διάφο-
ρες περιοχές της χώρας σε µεγαλύτερο ή µικρότερο βαθµό.

Οι γεωτεχνικές υπηρεσίες του ΕΛΓΑ έχουν παρακολουθήσει
την εξέλιξη της καλλιέργειας της ελιάς και έχουν συγκεντρώσει
τα στοιχεία από διάφορες περιοχές. Επιπλέον, αγροτικοί φορείς
από διάφορα µέρη της Ελλάδος έχουν πραγµατοποιήσει κατά

καιρούς συναντήσεις µε την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου µας
και µάς έχουν αποτυπώσει την κατάσταση της καλλιέργειας στις
περιοχές τους και τις ανησυχίες τους.

Θα τους στηρίξουµε και πώς; Έγινε πιστεύω σαφές ότι στο
πλαίσιο ασφαλίσεων του ΕΛΓΑ δεν µπορούν να αποζηµιωθούν.
Εποµένως πιστοί στην αρχή µας ότι κάθε κλάδος που πλήττεται
πρέπει να στηρίζεται και στο πλαίσιο των δηµοσιονοµικών δυνα-
τοτήτων της χώρας και στη βάση εµπεριστατωµένων στοιχείων θα
διερευνήσουµε όλες τις εναλλακτικές και θα εξαντλήσουµε όλες
τις δηµοσιονοµικές και θεσµικές µας δυνατότητες σε εθνικό και
ενωσιακό επίπεδο, προκειµένου να στηρίξουµε αυτό που θεω-
ρούµε όχι απλά εθνικό προϊόν, αλλά εθνικό πλούτο, δηλαδή την
ελιά.

Άλλωστε η σηµασία που δίνουµε στο συγκεκριµένο προϊόν έχει
και στο παρελθόν έµπρακτα αποδειχθεί. Για τις συνέπειες που
αποδεδειγµένα είχε στον κλάδο η πανδηµία στηρίξαµε τους Έλ-
ληνες ελαιοπαραγωγούς µε το πρωτοφανές ποσό των 150 εκα-
τοµµυρίων ευρώ τόσο µέσω του προσωρινού πλαισίου της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής όσο και µέσω του ΠΑΑ. Στη Χαλκιδική το
αντίστοιχο ποσό ανήλθε στα 6.378.739 ευρώ. Έτσι και τώρα,
συγκεράζοντας τα στοιχεία που έχουµε στη διάθεσή µας από τον
ΕΛΓΑ και τις άλλες αρµόδιες υπηρεσίες, όπως η ΔΑΟΚ, θα διε-
ρευνήσουµε τις προϋποθέσεις ένταξης και το οικονοµικό όφελος
από πιθανά χρηµατοδοτικά εργαλεία. Και δεν θα µείνουµε µόνο
σε αυτό θα πάµε ένα βήµα πιο πέρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό. 

Παρακαλώ πολύ, κύριε Πάνα, έχετε τρία λεπτά για τη δευτε-
ρολογία σας.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Υπουργέ, ξέρετε, µε το θέµα της
ακαρπίας της ελιάς της Χαλκιδικής έχω ασχοληθεί κοινοβουλευ-
τικά επανειληµµένα, άπειρες φορές από το 2021 και µετά. Δυ-
στυχώς, χωρίς αυτό να έχει να έχει σχέση µε εσάς, κάθε φορά
που έπαιρνα µία υπόσχεση από κάποιον Υπουργό, δεν γινόταν
πραγµατικότητα. Οι περισσότεροι προκάτοχοί σας είχαν ενηµε-
ρώσει από το 2021, δηλαδή την προηγούµενη χρονιά της ακαρ-
πίας, ότι θα αποζηµιωθούν οι παραγωγοί. Κάτι τέτοιο δεν έγινε. 

Τώρα, λοιπόν, όπως είπατε και εσείς και σας ανέφερα και εγώ
στην πρωτολογία, δεν είναι δυνατόν από τον ΕΛΓΑ να υπάρξει
αποζηµίωση των παραγωγών. Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι ένα:
Ποιες ενέργειες έχετε κάνει µέχρι τώρα συγκεκριµένα, προκει-
µένου να ετοιµαστεί ένας φάκελος, για να υπάρξει ενίσχυση σύµ-
φωνα µε τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Στήριξης; Έχουµε
πληροφορηθεί από εκπροσώπους των συνεταιρισµών της Χαλ-
κιδικής ότι κατά την επίσκεψη στο Υπουργείο πριν από λίγο καιρό
υπήρξε µία τέτοια δέσµευση από τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης, ότι δηλαδή µε τη συνδροµή και άλλων χωρών θα ετοι-
µαστεί φάκελος, προκειµένου να αποζηµιωθούν οι παραγωγοί
της ελιάς της Χαλκιδικής. Και ξέρετε, αυτό έπρεπε να γίνει προ
πολλού, πριν φτάσουµε καν σε αυτό το σηµείο. 

Συγχρόνως σε κοινοβουλευτικές µου παρεµβάσεις από τον
Ιούλιο του 2021 -για να ξέρετε, επειδή κάνουµε και προτάσεις-
ζήτησα να υπάρξει µια τεκµηριωµένη επιστηµονικά µελέτη η
οποία θα αποδεικνύει τις κλιµατολογικές συνθήκες που προκα-
λούν το φαινόµενο της ακαρπίας. Καµµία ενέργεια και καµµία
απάντηση. Επίσης, ζήτησα να δηµιουργηθεί ένας πληροφορια-
κός µηχανισµός που θα λαµβάνει υπ’ όψιν τις ζηµιές που προκα-
λούνται στον πρωτογενή τοµέα για την εθνική οικονοµία. Καµµία
απάντηση. Επίσης, ζητήσαµε αποτίµηση για το τι συµβαίνει πα-
νελλαδικά µε την ελιά, να δούµε πραγµατικά το τι συµβαίνει σε
κάθε περιφέρεια, να έχουµε δηλαδή συγκεκριµένα στοιχεία και
την εθνική οικονοµία. Καµµία ουσιαστική απάντηση. Και τον
Οκτώβριο του 2023 σας καταθέσαµε ολοκληρωµένη πρόταση για
τη δυνατότητα εύρεσης χρηµατοδοτικών εργαλείων για την οι-
κονοµική ενίσχυση των ελαιοπαραγωγών της Χαλκιδικής εξαιτίας
του φαινοµένου της ακαρπίας. Ούτε τότε απαντήσατε. Δηλαδή,
κατά κάποιο τρόπο συµβάλαµε στο να έχετε στα χέρια σας ου-
σιαστικά εργαλεία, να τα προχωρήσετε, προκειµένου να έχουµε
το αποτέλεσµα το οποίο θέλουµε.

Εδώ τα πράγµατα είναι συγκεκριµένα. Υπάρχει φάκελος; Έχει
κάνει ενέργειες το Υπουργείο, προκειµένου να καταθέσει φάκελο
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στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως έχει υποσχεθεί ο Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης σε εκπροσώπους των παραγωγών ελιάς, για να
αποζηµιωθούν; Έχει γίνει ή δεν έχει γίνει; Και αν έχει γίνει, πού
βρισκόµαστε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Πάνα.

Παρακαλώ πολύ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία
λεπτά. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ συνάδελφε, για
την ερώτησή σας, γιατί ακριβώς θα απαντήσουµε επί του συγκε-
κριµένου.

Επωφελούµενοι της σηµαντικής θέσης που κατέχει η χώρα
µας στην παγκόσµια παραγωγή ελιάς και ελαιολάδου λόγω της
ποσότητας, αλλά κυρίως λόγω της ποιότητας, µε πρωτοβουλία
του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Αυγενάκη θα συγκληθεί
για πρώτη φορά συνάντηση των εννιά Υπουργών Γεωργίας και
Αλιείας των χωρών του ευρωπαϊκού Νότου. Η συνάντηση έχει
προγραµµατιστεί για τις 24 Ιανουαρίου, µεθαύριο, µε στόχο τη
συζήτηση των ζητηµάτων που άπτονται της κλιµατικής αλλαγής.
Πρωτεύοντα ρόλο στην ατζέντα θα έχουν τα προβλήµατα της
ακαρπίας στην ελιά και του περονόσπορου στο αµπέλι, τα οποία
θα θέσει ο Υπουργός κ. Αυγενάκης, όπως άλλωστε έχει δηλώσει
και δεσµευτεί κατά τις συναντήσεις µε εκπροσώπους των αγρο-
τών. Με αυτόν τον τρόπο, µε την από κοινού µε άλλες χώρες δια-
πίστωση, καταγραφή και αντιµετώπιση του ζητήµατος εκτιµούµε
ότι θα προκύψει η βέλτιστη δυνατή πρόταση για την αντιµετώ-
πιση του προβλήµατος.

Παράλληλα, πέραν της οποιασδήποτε χρηµατικής ενίσχυσης,
θεωρούµε ότι απαιτούνται και επεξεργαζόµαστε και πιο µόνιµες
λύσεις για την αντιµετώπιση των ζηµιών στην παραγωγή που
οφείλονται στις νέες κλιµατικές συνθήκες. Γι’ αυτό τον λόγο δρο-
µολογούµε µια διαρθρωτική αναµόρφωση του ασφαλιστικού συ-
στήµατος µε τη νοµοθέτηση του νέου εκσυγχρονισµένου και
βελτιωµένου κανονισµού του ΕΛΓΑ που θα ανταποκρίνεται πε-
ρισσότερο στις ανάγκες των παραγωγών και κτηνοτρόφων, όπως
αυτές έχουν διαµορφωθεί.

Προς τον σκοπό αυτό πραγµατοποιήθηκαν δύο µελέτες της
Παγκόσµιας Τράπεζας και της PWC, τις οποίες αξιολογούµε, για
να σχεδιάσουµε αυτό το ανανεωµένο τοπίο γεωργικών ασφαλί-
σεων, πάντοτε µε γνώµονα την οικονοµική βιωσιµότητα του ορ-
γανισµού και τη φερεγγυότητα των υπηρεσιών του. Οι εν λόγω
µελέτες περιλαµβάνουν αξιολόγηση νέων κινδύνων, νέων µορ-
φών ασφάλισης και τις δυνατότητες αξιοποίησης των διαθέσιµων
από τη νέα ΚΑΠ εργαλείων διαχείρισης κινδύνων. Μάλιστα, στην
πρώτη τροποποίησή του ΣΣ ΚΑΠ, που υποβάλαµε στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή συµπεριλάβαµε τεχνικό δελτίο για την ενεργο-
ποίηση της δυνατότητας επιδότησης ασφαλίστρου για την
κάλυψη ζηµιών στην αγροτική παραγωγή από κινδύνους υψηλού
ρίσκου µε επιπλέον εθελοντικές κατηγορίες ασφάλισης, όπως η
ακαρπία. Όπως έχει τονίσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, εντός των επόµενων µηνών θα κατατεθεί το σχε-
τικό νοµοσχέδιο προς ψήφιση στη Βουλή.

Εν κατακλείδι, και γνωρίζουµε το πρόβληµα και προτιθέµεθα
να το αντιµετωπίσουµε και θα το αντιµετωπίσουµε όχι µόνο µε
µέσα έκτακτου χαρακτήρα µε ορίζοντα ενός ή δύο ετών αλλά µε
λύσεις µόνιµου χαρακτήρα που θα δηµιουργούν ένα περιβάλλον
ασφάλειας στον παραγωγό και στον επενδυτή του πρωτογενή
τοµέα. Αποδεικνύουµε, δηλαδή, ότι και το γνωρίζουµε, αλλά
έχουµε προβεί και σε ενέργειες και σχεδιάζουµε µε σοβαρότητα
την αντιµετώπιση όλων αυτών των προβληµάτων που αναφέρατε.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ακολουθεί η όγδοη µε

αριθµό 561/12-1-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της
Βουλευτού  Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Χριστίνας Σταρακά προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Πρωτο-
φανής καθυστέρηση στην καταβολή των άµεσων ενισχύσεων
στους αγρότες».

Κυρία Σταρακά, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, πρώτη χρονιά που εφαρµόζεται η νέα ΚΑΠ

2023-2027 και πραγµατικά τα αποτελέσµατα είναι τραγικά. Με
ευθύνη καθαρά της δικής σας Κυβέρνησης η Ελλάδα έχασε µια
µοναδική ευκαιρία το 2022, έτσι ώστε να καταθέσει ένα βιώσιµο
σχέδιο για τον εκσυγχρονισµό της ελληνικής γεωργίας. Αντίθετα,
διαπιστώνουµε ότι υλοποιείται ένα σχέδιο ικανοποίησης µικρο-
συµφερόντων που λυµαίνονται τις επιδοτήσεις χρόνια µε επίσης
ξεκάθαρα κυβερνητική σας ευθύνη.

Αποτέλεσµα είναι το 2023 να είναι για τον αγροτικό κόσµο,
όπως αποδεικνύουν οι αριθµοί, η χρονιά µε τις χειρότερες πλη-
ρωµές από τότε που εφαρµόστηκε η νέα ΚΑΠ. Εξάλλου, αυτό το
επιβεβαιώνουν και οι κινητοποιήσεις που ήδη έχουν ξεκινήσει και
αυτές, βέβαια, που θα ακολουθήσουν. Και αυτό έχει µια αιτία.
Οφείλεται στην προχειρότητα που στήθηκε το στρατηγικό σχέδιο
ΚΑΠ από τον τότε Υπουργό, τον κ. Λιβανό, όπου δεν υπήρξε καµ-
µία διαβούλευση µε τους αγρότες.

Κύριε Υφυπουργέ, τέτοιου είδους προβλήµατα δεν λύνονται
µε επικοινωνιακά τρικ, γιατί τα χρήµατα αυτά τα χρήµατα λείπουν
από τους αγρότες, λείπουν από την αγορά και τίποτα δεν εγγυά-
ται ότι αυτά θα αναπληρωθούν. Και για να γίνω πιο συγκεκριµένη,
οι άµεσες ενισχύσεις στους λογαριασµούς των δικαιούχων, σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία πάντα του ΟΠΕΚΕΠΕ, για το 2023 ανέρχον-
ται σε 939 εκατοµµύρια ευρώ, 563 εκατοµµύρια ευρώ λιγότερα
σε σχέση µε το 2022. 

Καταλαβαίνετε για τι ποσό µιλάµε, κύριε Υφυπουργέ; Για πάνω
από µισό δισεκατοµµύριο. Επιπλέον, 245 εκατοµµύρια από τις
συνδεδεµένες ενισχύσεις δεν έχουν καταβληθεί, ενώ δεν έχει αρ-
χίσει ακόµα η συγκέντρωση και ο έλεγχος των σχετικών στοι-
χείων της παραγωγής.

Πάµε τώρα και στις µικρές εκµεταλλεύσεις, όπου ένας σηµαν-
τικός αριθµός µικρών εκµεταλλεύσεων και κατοίκων της υπαί-
θρου δεν µπόρεσε ή δεν θέλησε να ενεργοποιήσει λόγω του
κόστους ένα εκατοµµύριο οκτακόσιες ογδόντα οκτώ χιλιάδες
στρέµµατα αντιστοίχων δικαιωµάτων, µε αποτέλεσµα να µη δια-
τεθούν 75 εκατοµµύρια από τη βασική ενίσχυση, 4,6 εκατοµµύ-
ρια από τους νέους αγρότες και 12 εκατοµµύρια από την
αναδιανεµητική.

Να πάµε και στα οικολογικά σχήµατα των οποίων, κακά τα ψέ-
µατα, οι ελλείψεις και αδυναµίες εφαρµογής µαζί µε τις στρε-
βλώσεις βέβαια και τις καταχρήσεις δικαιολογητικών, οδήγησαν
στη µη καταβολή 425 εκατοµµυρίων ευρώ, που έως και πέρυσι
δίνονταν πάντα µαζί µε τις βασικές ενισχύσεις. Για πρώτη φορά
στα χρονικά δεν δόθηκαν µέσα στο έτος 425 εκατοµµύρια ευρώ
που τα δικαιούνταν και τα δικαιούται ο κάθε αγρότης. 

Αυτή την αστοχία βέβαια την παραδεχθήκατε µε την ανακοί-
νωσή σας για το άνοιγµα της πλατφόρµας για την υποβολή των
αιτήσεων για τα οικολογικά σχήµατα τα οποία, όπως είπατε, θα
γίνει στα µέσα της εβδοµάδας και για δεκαπέντε µέρες και βέ-
βαια µε την πληρωµή τους να µετατίθεται από τον Μάρτιο στον
Μάιο. Θα µου πείτε κάλλιο αργά παρά ποτέ, όµως δεν είναι κα-
θόλου έτσι, κύριε Υπουργέ. Τα πράγµατα είναι πάρα πολύ σο-
βαρά γιατί µιλάµε για λεφτά των αγροτών, µιλάµε για λεφτά που
έπρεπε να έχουν πέσει στην αγορά. Είναι λεφτά της αγοράς. Δεν
θέλω να φανώ υπερβολική, αλλά µεταθέτοντας το πρόβληµα και
κατηγορώντας τον ΟΠΕΚΕΠΕ για όλα, το µόνο που καταφέρνετε
είναι να υπεκφεύγετε των αδιαµφισβήτητων πολιτικών δικών σας
ευθυνών. 

Και ερωτώ: Προτίθεστε να ασχοληθείτε σοβαρά µε όλες αυτές
τις εκκρεµότητες εις βάρος των αγροτών, καταβάλλοντας στους
κτηνοτρόφους άµεσα τις απαιτούµενες ενισχύσεις και στους
αγρότες µας; Αν ναι, να µας ενηµερώσετε πότε οι δικαιούχοι θα
δουν στους λογαριασµούς τους τα χρήµατα που τους ανήκουν. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Σταµενίτης, για
τρία λεπτά.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρία συνάδελφε, θα τολµήσω να πω ότι χαίροµαι που µας κά-
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νατε τη συγκεκριµένη ερώτηση γιατί µου δίνεται η ευκαιρία να
καθησυχάσω τους παραγωγούς, αυτούς στους οποίους εσείς
προσπαθείτε να σπείρετε τον πανικό, διότι αυτό κάνετε. Λέτε ότι
οι ενέργειές µας δεν ήταν αρκετές, αλλά δεν προτείνετε κάτι,
απλά κινδυνολογείτε. Δεν είναι άλλωστε πρώτη φορά που η Αν-
τιπολίτευση εκµεταλλεύεται το πολύ σηµαντικό οµολογουµένως
θέµα των πληρωµών από τον ΟΠΕΚΕΠΕ για να κινδυνολογήσει. 

Αλλά ουδέποτε επαληθεύτηκαν οι δυσοίωνες προφητείες σας.
Ενδεικτικά µόνο να σας θυµίσω πόσα ειπώθηκαν για το άνοιγµα
του πληροφοριακού συστήµατος και την υποβολή αιτήσεων. Ότι
δεν θα προλάβαιναν οι παραγωγοί να υποβάλουν αιτήσεις, ότι
δεν θα προλάβαινε ο ΟΠΕΚΕΠΕ να κάνει πληρωµή προκαταβο-
λής των άµεσων ενισχύσεων. Διαψεύστηκαν όλα στην πράξη. 

Στο προκείµενο τώρα, όλες οι απαραίτητες διαδικασίες µε τη
συνεργασία των εµπλεκόµενων φορέων υλοποιήθηκαν και οι
πληρωµές έγιναν. Μην παραβλέπετε, και αξίζει να αναφερθεί
εδώ, ότι ήταν µια περίοδος µεταβατική τόσο για τον ΟΠΕΚΕΠΕ
όσο και για την ΚΑΠ λόγω της νέας προγραµµατικής περιόδου.
Κάθε µετάβαση είναι δύσκολη, κυοφορεί αστοχίες ή καθυστερή-
σεις, αλλά κάθε µετάβαση ισοδυναµεί µε βήµατα µπροστά και γι’
αυτό και είναι απαραίτητη. 

Ως Κυβέρνηση προτιµήσαµε να αναλάβουµε το βάρος και το
κόστος ενός προσωρινού προβλήµατος, προσφέροντας το µο-
νίµως θετικότερο και ωφελιµότερο για τον παράγωγο αποτέλε-
σµα. Γιατί το στρατηγικό σχέδιο της νέας ΚΑΠ, που το 2023 για
πρώτη φορά τέθηκε σε εφαρµογή, ενσωµατώνει όλες τις ανα-
πτυξιακές προτεραιότητες για τον αγροδιατροφικό τοµέα της
χώρας µας και είναι σίγουρα πιο εναρµονισµένο µε τις απαιτή-
σεις της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, αλλά και της αγοράς του
πρωτογενούς τοµέα γενικότερα. 

Μιλάτε για καθυστερήσεις στην έκδοση εφαρµοστικών απο-
φάσεων. Υπενθυµίζω ότι το στρατηγικό σχέδιο της ΚΑΠ της Ελ-
λάδος ήταν από τα πρώτα που υποβλήθηκαν προς έγκριση στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή στις 30 Δεκεµβρίου 2021 και από τα πρώτα
που έλαβαν έγκριση στις 21 Νοεµβρίου 2022 γεγονός που κατα-
δεικνύει την ωριµότητά του, αλλά πήρε και πάρα πολλά θετικά
σχόλια. Οι διαπραγµατεύσεις µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή που
µεσολάβησαν από την υποβολή ως την έγκριση, αναµενόµενες
για όλα τα κράτη-µέλη, σήµαιναν προφανώς και κάποιες καθυ-
στερήσεις. Ωστόσο όλες οι απαραίτητες για την υποβολή των αι-
τήσεων εφαρµοστικές αποφάσεις για την έκδοση των οποίων
απαιτείται συνεργασία αρκετών υπηρεσιών του ΥΠΑΑΤ και στις
οποίες περιγράφονται οι δεσµεύσεις και υποχρεώσεις των πα-
ραγωγών, εκδόθηκαν σταδιακά.

Επιπλέον, στους παραγωγούς δόθηκαν οι απαραίτητοι χρόνοι
για υποβολή και συµπλήρωση ή διόρθωση των αιτήσεών τους.
Υπήρχαν λάθη ή παραλείψεις στις πληρωµές; Ναι, δεν το αρνή-
θηκε κανένας και δια στόµατος του Υπουργού έγιναν δηλώσεις
που αποδεικνύουν ότι δεν εθελοτυφλούµε, ότι, πέραν των αντι-
κειµενικών τεχνικών και αναµενόµενων προβληµάτων που συνο-
δεύουν ίσως τη νέα διαδικασία, υπήρχε πρόβληµα διαφάνειας
και συνέπειας, το οποίο αποδίδεται στην απελθούσα πια διοίκηση
του ΟΠΕΚΕΠΕ, µε την οποία το Υπουργείο µας δεν δίστασε να
συγκρουστεί, υπερασπιζόµενο το συµφέρον και το δίκαιο των
παραγωγών, αλλά και την επάνοδο -και αυτό είναι το ζητούµενο-
του ΟΠΕΚΕΠΕ στην εύρυθµη λειτουργία του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Γίνεται γνωστό στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί από το 2ο Γυµνάσιο Αγίων Θεοδώρων Κοριν-
θίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Σταρακά τρία λεπτά για τη δευτερο-
λογία της. 

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, ευχαριστώ για τις απαντήσεις σας, αλλά

µόνο απάντηση δεν ήταν σε αυτό που σας ρώτησα. Επιτρέψτε

µου, όµως, να επισηµάνω κάτι. Μετά την ανακοίνωση και της
νέας προθεσµίας συµπληρωµατικών αιτηµάτων για τα οικολογικά
σχήµατα, αποδεικνύεται ότι, πέρα από τον ΟΠΕΚΕΠΕ, τον οποίο
συνεχώς αναφέρετε, µεγάλο µερίδιο ευθύνης φέρει το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Εσείς, κύριε Υφυπουργέ, -το Υπουργείο σας εννοώ, όχι εσείς
προσωπικά- εποπτεύετε τον οργανισµό και αυτός υλοποιεί τις
πολιτικές σας αποφάσεις. Μετράµε πέντε χρόνια Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας και έχουν αλλάξει τέσσερις Υπουργοί
Αγροτικής Ανάπτυξης, τέσσερις Πρόεδροι του ΟΠΕΚΕΠΕ και µά-
λιστα ο τελευταίος ερευνάται και από τη δικαιοσύνη. Πρέπει, λοι-
πόν, να αφήσουµε το µπαλάκι των ευθυνών µεταξύ εσάς και του
ΟΠΕΚΕΠΕ για το ποιος φταίει για τα όσα αδιανόητα συµβαίνουν
εκεί. 

Κύριε Υφυπουργέ, ο ΟΠΕΚΕΠΕ δεν νοµοθετεί, απλώς υλοποιεί
τις υπουργικές αποφάσεις και τις λοιπές κανονιστικές πράξεις
τις δικές σας. Εξάλλου, αυτό είναι το τελευταίο που ενδιαφέρει
τους αγρότες και τον αγροτικό κόσµο γενικότερα. Και σε αυτήν
τη σύγκρουση ΟΠΕΚΕΠΕ - Κυβέρνησης ο ΟΠΕΚΕΠΕ µας υπεν-
θύµισε και κάτι άλλο, γιατί είπατε ότι πήρε και πολλά θετικά σχό-
λια στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Θα διαφωνήσω. Εκ της πράξεως
µιλάω.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε το στρατηγικό σχέδιο που κατατέθηκε το
‘22 στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και εγκρίθηκε για το ‘23, προβλέ-
πει, λέει ο ΟΠΕΚΕΠΕ, µειώσεις σε σχέση µε το ‘22: 27% µειώσεις
για τους κτηνοτρόφους, 17% µειώσεις για τις αρόσιµες καλλιέρ-
γειες, 19% µειώσεις για τις µόνιµες φυτείες - δενδρώδεις καλ-
λιέργειες. Και ρωτάω εγώ: Μήπως τελικά ο ΟΠΕΚΕΠΕ
αποκάλυψε την κρυφή ατζέντα της Κυβέρνησης και αυτό δεν σας
άρεσε καθόλου; Έπρεπε, λοιπόν, να είχατε επέµβει, κύριε Υφυ-
πουργέ, έγκαιρα ως εποπτεύοντες, εξασφαλίζοντας την κατα-
βολή όλων των απαιτούµενων ενισχύσεων προτού φτάσουµε
σήµερα στα ωραία λόγια του κ. Αυγενάκη για νέα αρχή µε δια-
φάνεια. 

Τώρα λέτε ότι έχετε καταθέσει τροποποιήσεις για τη νέα ΚΑΠ.
Ναι, όµως δεν έχετε βάλει ακόµα σε σειρά τα χρωστούµενα του
περασµένου έτους. Και όµως έχετε καταλάβει ότι χρωστάτε στην
κυριολεξία σε αυτόν τον κόσµο και δεν δικαιολογείται πλέον τί-
ποτα από όλα αυτά; Χρωστάτε πάνω από µισό δισεκατοµµύριο
στον αγροτικό µας κόσµο. Και δεν είναι µόνο οι άµεσες ενισχύ-
σεις -και συνδέεται µε την ερώτηση του συναδέλφου πριν, του
κ. Πάνα- είναι και η ακαρπία, είναι και τα κερδοσκοπικά παιχνίδια
µε το αιγοπρόβειο γάλα εις βάρος των κτηνοτρόφων, είναι οι
αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ που ακόµα δεν έχουν καταβληθεί, µε µε-
γάλη καθυστέρηση, είναι οι υψηλές τιµές της ενέργειας και πάνω
απ’ όλα η ακρίβεια. 

Κατάγοµαι από την Αιτωλοακαρνανία και, όπως γνωρίζετε, η
πλειοψηφία εκεί δεν είναι τίποτε άλλο από αγρότες και κτηνο-
τρόφους. Το 2024 βρίσκει τους κτηνοτρόφους, κύριε Υφυ-
πουργέ, σε πολύ δεινή κατάσταση πραγµατικά. Είναι επίσης οι
πληρωµές τους µειωµένες λόγω των καταχρήσεων που υπήρξαν
τα τελευταία χρόνια µε το εθνικό απόθεµα, την ίδια στιγµή που
ο κλάδος βιώνει πραγµατικά συνθήκες ασφυξίας λόγω της τερά-
στιας αύξησης του κόστους των ζωοτροφών, της ενέργειας, των
προβληµατικών πληρωµών και αποζηµιώσεων που  πλήττουν κυ-
ρίως τους κτηνοτρόφους. 

Πραγµατικά σας λέω, προχτές ήρθε στο γραφείο µου ένας
κτηνοτρόφος που παράγει εκατό τόνους γάλα -από τους πιο ορ-
γανωµένους κτηνοτρόφους- και έκλαιγε, πραγµατικά έκλαιγε.
Πρέπει να έρθουµε κοντά στην κοινωνία, να δούµε το πρόβληµα,
κύριε Υφυπουργέ. Η κύρια έγνοια του, κύριε Αυγενάκη, µου φαί-
νεται ότι είναι να πληρώσει αυτούς που δηµιούργησαν το πρό-
βληµα εις βάρος των υπολοίπων παραγωγών. Τίθεται θέµα
επιβίωσης, κύριε Υφυπουργέ, µε τις ενισχύσεις να είναι απλήρω-
τες. 

Κλείνοντας, οι πολιτικές σας γενικότερα ως Κυβέρνηση και ει-
δικότερα ως Υπουργείο έχουν οδηγήσει στην κυριολεξία σε από-
γνωση τον αγροτικό κόσµο. Πάµε, λοιπόν, στο σήµερα και σας
ρωτάω κάτι πολύ απλό. Έφταιγε ο ΟΠΕΚΕΠΕ θα πω εγώ, θα
συµφωνήσω µαζί σας. Αφού, λοιπόν, καθαρίσατε τον ΟΠΕΚΕΠΕ
και τον Πρόεδρο και καθαρίσατε και από τα αριστερής προέλευ-

8908 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σης στελέχη, όπως είπε ο κ. Αυγενάκης –άκουσον, άκουσον δη-
λαδή, µας θύµισαν εποχές πιστοποιητικών κοινωνικών φρονηµά-
των της αλησµόνητης Δεξιάς- το καθαρίσατε και από αυτό, τι σας
εµποδίζει σήµερα να προχωρήσετε στις απαραίτητες ενέργειες
προκειµένου να πληρωθεί ο αγροτικός κόσµος; Μακάρι να δια-
ψευστώ, αλλά θεωρώ ότι στην πορεία θα βρεθεί ένας ακόµα απο-
διοποµπαίος τράγος για να καλύψετε την ανεπάρκεια και την
αδυναµία σας. 

Δεν θα µείνω στη σηµερινή παρέµβαση, θα επανέλθω µέχρι να
δω ότι το µισό τουλάχιστον δισεκατοµµύριο που χρωστάµε στον
αγροτικό κόσµο θα πιστωθεί στους λογαριασµούς του. Και εύ-
χοµαι, βάσει του τόσο καλού σχεδιασµού που έγινε για την ΚΑΠ,
αυτό το µισό δισεκατοµµύριο να µην πάει µε µορφή επιδόµατος
σε ετεροεπαγγελµατίες και σε µη κατά κύριο επάγγελµα αγρό-
τες. 

Εµείς, κύριε Υφυπουργέ, κλείνοντας θα σας πω ότι είµαστε
αποφασισµένοι να υπερασπιστούµε τους αγρότες και τους κτη-
νοτρόφους που θέλουν να παράγουν και να δηµιουργούν σε µία
ευρωπαϊκή χώρα που, πάνω απ’ όλα, σέβεται τον µόχθο τους και
λειτουργεί µε διαφάνεια και δικαιοσύνη, έτσι ώστε να δώσουµε
όραµα στους νέους αγρότες να ασχοληθούν µε την πλουσιοπά-
ροχη ελληνική ύπαιθρο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Σταµενίτη, έχετε

τον λόγο για να ολοκληρώσετε την απάντησή σας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ.
Κυρία συνάδελφε, θα αρχίσω από το τελευταίο που είπατε και

έχει αξία να τα βάλουµε σε µία σειρά. Επιβεβαιώνετε αυτά που
είπα στην πρωτολογία µου ότι κινδυνολογείτε. Τι έπρεπε να έχει
πληρωθεί και δεν πληρώθηκε; Πραγµατικά. Τα οικολογικά σχή-
µατα, που είναι το κοµµάτι των άµεσων ενισχύσεων που αντικα-
θιστά το «πρασίνισµα» της προηγούµενης περιόδου. Αυτό δεν
πληρώθηκε. Είπατε και τα νούµερα. Άρα, µιλάµε για κάτι νέο στη
δοµή και τη λειτουργία του και αυτό γιατί µόνο αυτήν τη χρονιά
θα πληρωθεί µετά τη βασική εισοδηµατική στήριξη, ενώ από το
‘24 θα πληρώνονται ταυτόχρονα κανονικά. 

Σε ό,τι αφορά την πληρωµή των συνδεδεµένων καθεστώτων,
έχει ήδη ξεκινήσει από τον ΟΠΕΚΕΠΕ η απαραίτητη προετοιµα-
σία για την πληρωµή τους και θα γίνει στον χρόνο που γινόταν
κάθε χρόνο. Εποµένως, δεν µπορείτε να µιλάτε και να αναφέρε-
στε σε χαµηλότερα ποσά άµεσων ενισχύσεων σε σχέση µε την
προηγούµενη χρονιά ωσάν αυτά να είναι οριστικά.

Ακόµα, δεν είναι δυνατή η σύγκριση των δύο ετών. Λίγη υπο-
µονή και θα καταβληθεί το σύνολο των ενισχύσεων που δικαιούν-
ται οι παραγωγοί για το 2023. Και εδώ θα αναφερθώ, όπως
είπατε και εσείς, στο ότι έχει ξανανοίξει το σύστηµα, άµεσα θα
ξανανοίξει η βάση δεδοµένων του οργανισµού για διορθώσεις,
διοικητικές πράξεις, ώστε να ολοκληρωθούν ορθά οι πληρωµές
του έτους 2023 σταδιακά µέχρι 30 Ιουνίου 2024. Αυτή είναι η ορι-
στική και τελευταία ηµεροµηνία. Επαναλαµβάνω, ηµεροµηνία
που αποτελεί κανονιστική απαίτηση ολοκλήρωσης των πληρω-
µών για το συγκεκριµένο έτος αιτήσεων. 

Εξάλλου -και αυτό είναι το πολύ σηµαντικό πολιτικό ζήτηµα-
δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η πρώτη διακυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη, µε προσωπική του παρέµβαση, εξασφάλισε για τη
χώρα τους ίδιους πόρους µε την προηγούµενη περίοδο ύψους
19,3 δισεκατοµµύρια ευρώ, όταν οι πόροι της ΚΑΠ µειώνονται
και συνολικά και επιµέρους για τα υπόλοιπα κράτη-µέλη.

Προφανώς δεν εξασφάλισε για να παραµείνουν στα ταµεία,
όπως αναφέρεστε, αλλά για να διανεµηθούν στους δικαιούχους
παραγωγούς και αυτό θα γίνει. Μιλάµε για τις ίδιες κυβερνήσεις
της Νέας Δηµοκρατίας που αντιµετώπιζαν και αντιµετωπίζουν µε
αµεσότητα και αποτελεσµατικότητα τις κρίσεις, τις φυσικές κα-
ταστροφές, τα δοµικά προβλήµατα του χώρου που περιβάλλει
τον πρωτογενή τοµέα. 

Υπενθυµίζω: Εξακόσια εκατοµµύρια για την αντιµετώπιση της
υγειονοµικής κρίσης στον πρωτογενή τοµέα, 264 εκατοµµύρια
για την αντιµετώπιση των συνεπειών του πολέµου στην Ουκρα-
νία, 400 εκατοµµύρια από τον κρατικό προϋπολογισµό, ενίσχυση
ρευστότητας στον ΕΛΓΑ που συρρίκνωσε τον χρόνο καταβολής

των αποζηµιώσεων σε λίγους µόνο µήνες από τον ενάµιση χρόνο
που απαιτούνταν πριν και σε µία δόση, όχι πια σε τρεις. Ενεργο-
ποίηση ξανά του µέτρου επιστροφής του ειδικού φόρου κατανά-
λωσης στο πετρέλαιο. Για τα δύο έτη 2022 και 2023 έχουν
επιστραφεί περίπου 160 εκατοµµύρια σε διακόσιους ενενήντα χι-
λιάδες αγρότες. 

Νοµοθέτηση για την πληρέστερη και αµεσότερη κάλυψη των
ζηµιών από θεοµηνίες και φυσικές καταστροφές. Για το πιο πρό-
σφατο φαινόµενο, αυτό των πληµµυρών σε Θεσσαλία και Στερεά
Ελλάδα, ήδη έχουν καταβληθεί από τον ΕΛΓΑ περίπου 150 εκα-
τοµµύρια σε προκαταβολές πλέον της πρώτης αρωγής και έχουν
ληφθεί αποφάσεις στρατηγικής για την ανασυγκρότηση και θω-
ράκιση της πληµµυροπαθούς περιοχής.

Συνολική αναµόρφωση του γεωργικοασφαλιστικού συστήµα-
τος και νοµοθέτηση ενός νέου εκσυγχρονισµένου και βελτιωµέ-
νου κανονισµού του ΕΛΓΑ. Στο προσεχές διάστηµα, όπως έχει
δηλώσει ο Υπουργός, θα τεθεί το σχετικό νοµοσχέδιο προς ψή-
φιση στη Βουλή. 

Πιστεύει κανείς ότι αυτή η Κυβέρνηση θα αφήσει στην τύχη
του το θέµα των πληρωµών των αγροτών; Ο ΟΠΕΚΕΠΕ προετοι-
µάζεται ήδη για το 2024, ώστε να ξεκινήσει έγκαιρα η υποβολή
των αιτήσεων και να υπάρχει κανονικότητα στον προγραµµατι-
σµό και στην καταβολή των πληρωµών τους. Οι διοικητικές και
οργανωτικές αλλαγές που χρειάζονταν οργανισµούς έχουν δρο-
µολογηθεί. Το Υπουργείο και ο ΟΠΕΚΕΠΕ έχουν πλέον την εµ-
πειρία του πρώτου έτους εφαρµογής της ΚΑΠ και η πολιτική
ηγεσία είναι σταθερά αρωγός τους. 

Αυτές είναι οι τρεις παράµετροι που εξασφαλίζουν την οµαλο-
ποίηση της διαδικασίας και την αρτιότητα των πληρωµών.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ακολουθεί η πρώτη µε

αριθµό 2152/6-12-2023 ερώτηση του κύκλου των αναφορών και
ερωτήσεων του Βουλευτή Φθιώτιδος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Ιωάννη Σαρακιώτη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Κραυγή αγωνίας από τους ελαιοπαραγωγούς της Φθιώτιδας και
της χώρας – Απειλή για το εισόδηµά τους η ακαρπία της ελιάς».

Κύριε Σαρακιώτη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, προ δύο µηνών περίπου ολο-

κληρώθηκε η προηγούµενη ελαιοκοµική περίοδος, η οποία χαρα-
κτηρίζεται από το µείζον ζήτηµα της ακαρπίας, που δεν έπληξε
µόνο τους αγρότες της Φθιώτιδας, για τους οποίους θα αναφερθώ
σήµερα, αλλά τους αγρότες και ελαιοκαλλιεργητές πανελλαδικά
και απασχολεί ένα µεγάλο µέρος του πληθυσµού ο οποίος κατοι-
κεί στη Φθιώτιδα, καθώς εκτός από τους κατά κύριο επάγγελµα
αγρότες, κάθε οικογένεια σχεδόν διαθέτει ένα αγροτεµάχιο, έναν
ελαιοπερίβολο και αποκοµίζει και ένα µικρό εισόδηµα αλλά και το
λάδι της περιόδου, αλλά απασχολεί και πολλούς επαγγελµατίες
οι οποίοι δραστηριοποιούνται στον χώρο της µεταποίησης. 

Είναι χαρακτηριστικό το γεγονός ότι σύµφωνα µε τα επίσηµα
στοιχεία, η απώλεια του εισοδήµατος για τους ελαιοπαραγωγούς
της περιοχής της Φθιώτιδας αγγίζει τα 50 εκατοµµύρια ευρώ και
αν προσθέσουµε και τον κλάδο της µεταποίησης, φτάνουµε στα
70 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι η πρώτη περιοχή σε παραγωγή της
ποικιλίας κονσερβοελιάς και η τρίτη πανελλαδικά στην παρα-
γωγή της ελιάς της ποικιλίας Καλαµών.

Με το ζήτηµα του ΕΛΓΑ δεν θα ασχοληθώ. Όλοι γνωρίζουµε
ότι δεν µπορεί να προβεί σε καµµία ενέργεια αντιστάθµισης των
απολεσθέντων εισοδηµάτων. Θα σταθώ στην επιστολή που έχει
σταλεί από τις 20 Οκτωβρίου 2023 προς τον κύριο Πρωθυ-
πουργό από τον Αγροτικό Ελαιουργικό Συνεταιρισµό Στυλίδας,
που λέει ότι η συλλογή έφτασε περίπου στο 5% της περσινής πα-
ραγωγής. Θα σταθώ στο πόρισµα και σε ό,τι εξήχθη από την πα-
νελλαδική σύσκεψη ελαιοπαραγωγών που έλαβε χώρα στην
Αταλάντη στις 26 Νοεµβρίου του 2023, όπου επισηµάνθηκε ότι
διάγουµε τη χειρότερη περίοδο για τους ελαιοκαλλιεργητές των
τελευταίων πολλών ετών.

Τίθεται το εξής ζήτηµα: Δεν µιλάµε για µείωση του εισοδήµα-
τος. Ουσιαστικά µιλάµε για εκµηδενισµό του εισοδήµατος. Όταν
η ακαρπία φτάνει το 85%, 90% και 95% σε πολλές περιοχές, αν-
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τιλαµβάνεστε ότι υπάρχουν ελαιοκαλλιεργητές οι οποίοι δεν
έχουν αυτήν τη στιγµή ούτε τα προς το ζην, ούτε υπάρχει η δυ-
νατότητα να ξοδέψουν για τη νέα καλλιεργητική περίοδο. 

Το ερώτηµα έχει ως εξής: Πέραν της εξαγγελθείσης -την
οποία έχουµε ακούσει πολλές φορές- πρόθεσης του κ. Αυγε-
νάκη, του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης, για συνεννόηση µε
άλλες αγροτικές χώρες, προκειµένου να κατατεθεί φάκελος στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, να συζητηθεί το θέµα ποιες είναι οι άµεσες
ενέργειες ενίσχυσης του εισοδήµατος, ουσιαστικά αναπλήρω-
σης της απώλειας του 85%, 90%, 95% των ελαιοκαλλιεργητών
άµεσα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Σταµενίτη, έχετε

τον λόγο για την απάντησή σας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, οι κυβερνήσεις του Κυριάκου Μητσοτάκη

τόσο της προηγούµενης κυβερνητικής θητείας όσο και της τρέ-
χουσας, λαµβάνουν αποφάσεις για τη στήριξη των αγροτών και
πολύ περισσότερο για τη συνολική βελτίωση της θέσης τους. 

Θίγετε σήµερα µε το ερώτηµά σας το ζήτηµα της ακαρπίας
στην ελιά, ένα πρόβληµα που το γνωρίζουµε πολύ καλά. Ως ηγε-
σία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων έχουµε
βρεθεί δίπλα στους παραγωγούς στο πεδίο, έχουµε συζητήσει
µαζί τους, έχουµε αναλύσει τα δεδοµένα και από την πρώτη
στιγµή είµαστε απόλυτα ειλικρινείς ως προς το τι δεν µπορεί να
γίνει, καθώς και ως προς το τι θα επιδιώξουµε να γίνει.

Το ξέρετε κι εσείς πολύ καλά ότι αυτό που δεν µπορεί να γίνει -
το έλεγα και προηγουµένως στον συνάδελφό σας από τη Χαλκι-
δική- είναι να καλυφθούν αυτές οι ζηµιές από τον ΕΛΓΑ. Το είπατε
κι εσείς, το επαναλαµβάνω, όµως, ότι σύµφωνα µε τον κανονισµό
ασφάλισης φυτικού κεφαλαίου του ΕΛΓΑ, αποζηµιώνονται µόνο οι
άµεσες ζηµιές στην ηρτηµένη παραγωγή που οφείλονται σε ασφα-
λιστικά καλυπτόµενα αίτια. Δεν αποζηµιώνονται οι δευτερεύουσες
ή εκείνες που οφείλονται σε µη ασφαλιστικά καλυπτόµενα αίτια.
Η ακαρπία, ως γνωστόν, είναι ένα δευτερογενές αποτέλεσµα συν-
δυασµού κλιµατικών παραγόντων και δεν καλύπτεται ασφαλιστικά.
Εποµένως, δεδοµένων των αρχών της νοµιµότητας και της ισονο-
µίας της Κυβέρνησης, δεν θα µπορούσαµε να παρεκκλίνουµε από
τα ισχύοντα στην κείµενη νοµοθεσία. 

Θα µείνουµε σε αυτό; Αυτή η Κυβέρνηση έχει αποδείξει ότι
αναζητά και τις περισσότερες φορές βρίσκει λύσεις για να στη-
ρίξει κάθε κλάδο, κάθε επαγγελµατία, κάθε κοινωνική οµάδα και
το έκανε µάλιστα σε συνθήκες δύσκολες, µε κρίσεις εξωγενείς
και πολύ απαιτητικές ως προς την αντιµετώπισή τους.

Έτσι, λοιπόν, να πάµε και στο δεύτερο σκέλος που σας ανέ-
φερα και είναι ποιο; Το τι θα προσπαθήσουµε να κάνουµε. Ήδη
οι γεωτεχνικές υπηρεσίες του ΕΛΓΑ έχουν παρακολουθήσει την
εξέλιξη της καλλιέργειας της ελιάς και έχουν συγκεντρώσει τα
στοιχεία για τις διάφορες περιοχές. Όπως σας είπα και προηγου-
µένως, οι εκπρόσωποι των παραγωγών και οι αγροτικοί φορείς
από τις περιοχές της χώρας µας που αντιµετωπίζουν αυτό το
πρόβληµα έχουν πραγµατοποιήσει κατά καιρούς συναντήσεις µε
την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου µας και µας έχουν αποτυ-
πώσει την κατάσταση της καλλιέργειας στις περιοχές τους και
τις ανησυχίες τους. 

Εµείς από την πλευρά µας και µε δεδοµένη τη βούληση για τη
στήριξη των παραγωγών, αναζητούµε λύση και διερευνούµε
όλες τις εναλλακτικές και είµαστε αποφασισµένοι να εξαντλή-
σουµε και τις δηµοσιονοµικές θεσµικές δυνατότητες σε εθνικό ή
ενωσιακό επίπεδο, προκειµένου να στηρίξουµε αυτό που θεω-
ρούµε όχι απλά ένα εθνικό προϊόν, αλλά ένα εµβληµατικό προϊόν
όπως είναι η ελιά. Τόσο το ελαιόλαδο όσο και η επιτραπέζια ελιά
είναι εθνικά εµβληµατικά προϊόντα. 

Τα υπόλοιπα θα τα συζητήσουµε στη δευτερολογία µου.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Σαρακιώτη,

έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν αµφισβήτησα ότι δεν γνωρίζετε το πρό-

βληµα. Μου παραθέσατε και αναφέρατε ότι έχετε κάνει συσκέ-

ψεις. Λύσεις δεν έχουµε ακούσει. Το ζήτηµα έχει τεθεί υπ’ όψιν
σας από τον Σεπτέµβρη. Φαινόταν από τον Σεπτέµβρη ότι θα
έχουµε µια πολύ δύσκολη ελαιοκοµική περίοδο. Πόσους µήνες
ή πόσα χρόνια χρειάζεστε προκειµένου να βρείτε αυτές τις λύ-
σεις που αναζητάτε όλους αυτούς τους µήνες; 

Αυτήν τη στιγµή, όπως θα πρέπει να γνωρίζετε, ξεκινάνε οι δια-
δικασίες για τη νέα καλλιεργητική περίοδο. Λιπαίνουν τα χωρά-
φια τους οι αγρότες, είναι η περίοδος του κλαδέµατος, αυτήν τη
στιγµή διεξάγονται ψεκασµοί. Με τι χρήµατα µπορούν να προ-
χωρήσουν σε αυτές τις προπαρασκευαστικές εργασίες οι αγρό-
τες της Φθιώτιδας, όταν είχαν µηδενικά έσοδα την προηγούµενη
χρονική περίοδο; Είχαν και µειωµένες ενισχύσεις, κάτι που
έχουµε θίξει στο παρελθόν πολλές φορές. Έχουµε ένα αυξηµένο
κόστος παραγωγής, αυξηµένα τα προϊόντα, αυξηµένα τα λιπά-
σµατα, µηδέν εισόδηµα, καµµία απάντηση από το αρµόδιο
Υπουργείο για το τι σκοπεύετε να κάνετε.

Και αναρωτιέται κανείς πότε θα βρείτε αυτές τις λύσεις τις
οποίες εξαγγέλλετε διαρκώς από τον Σεπτέµβρη και µετά. Ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός πριν από δύο µήνες περίπου επισκέφτηκε
την περιοχή, επισκέφθηκε ελαιοπερίβολο, είδε τις συνέπειες της
ακαρπίας, λύση, όµως, δεν έχουµε ακούσει. Πόσο χρονικό διά-
στηµα θα σας πάρει προκειµένου να βρείτε µια λύση για την ανα-
πλήρωση του µηδενικού εισοδήµατος των αγροτών, των
ελαιοπαραγωγών της Φθιώτιδας;

Σε άλλα ζητήµατα -γιατί άκουσα προηγουµένως και µια ερώ-
τηση για την «AEGEAN»- βρήκατε εύκολα τη λύση να ενισχύσετε
µια πολύ µεγάλη εταιρεία. Για ένα ζήτηµα το οποίο απασχολεί
τον πρωτογενή τοµέα και είναι θέµα επιβίωσης αυτή τη στιγµή
ελαιοπαραγωγών και εργαζοµένων, επιχειρηµατιών στη µεταποί-
ηση πόσο χρονικό διάστηµα θα σας πάρει;

Με τι έσοδα, µε τι χρήµατα, µε ποια οικονοµική δυνατότητα θα
ξεκινήσουν οι προπαρασκευαστικές ενέργειες αυτή τη χρονική
περίοδο; Γιατί, αν δεν υπάρχει οικονοµική δυνατότητα κάποιος
να ψεκάσει, να κλαδέψει, να προχωρήσει σε όλες αυτές τις ενέρ-
γειες, αντιλαµβάνεστε ότι και την επόµενη χρονιά δεν θα µπορέ-
σει να αποδώσει η ελιά.

Προτείναµε -και σε προηγούµενη ερώτηση που σας έχουµε
καταθέσει και σε αυτή που κατέθεσα τώρα- τη χορήγηση µη επι-
στρεπτέας προκαταβολής. Εξετάζετε το συγκεκριµένο µέτρο; Αν
ναι, πότε θα έχουµε αποτέλεσµα; Αν όχι, ποιο είναι το µέτρο µε
το οποίο θα ενισχύσετε ουσιαστικά το εισόδηµα άµεσα;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, έχετε τον

λόγο, κύριε Υπουργέ, κύριε Σταµενίτη.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Για την ελληνική Κυβέρνηση η προστασία της καλλιέργειας

της ελιάς, η ενίσχυση και η προώθηση των προϊόντων της βρί-
σκονται στον πυρήνα των πολιτικών µας. Έχουµε αποδείξει ότι
ξέρουµε να αντιµετωπίζουµε τις προκλήσεις και σε αυτή την πε-
ρίπτωση µέσα από τον σωστό σχεδιασµό θα δώσουµε τις λύσεις
και τις απαντήσεις απέναντι στην κλιµατική κρίση.

Άλλωστε, η σηµασία που δίνουµε στο συγκεκριµένο προϊόν
έχει και στο παρελθόν έµπρακτα αποδειχθεί. Για τις συνέπειες
που αποδεδειγµένα είχε στον κλάδο της ελιάς η πανδηµία στη-
ρίξαµε τους Έλληνες ελαιοπαραγωγούς µε το πρωτοφανές
ποσό των 150 εκατοµµυρίων ευρώ τόσο µέσω του προσωρινού
πλαισίου Ευρωπαϊκής Επιτροπής όσο και µέσω του ΠΑΑ. Στη
Φθιώτιδα το αντίστοιχο ποσό ανήλθε σε 9.636.474 ευρώ. Έτσι
και τώρα, συγκεράζοντας τα στοιχεία που έχουµε από τον ΕΛΓΑ
και από τις αρµόδιες υπηρεσίες θα διερευνήσουµε τις προϋπο-
θέσεις ένταξης και το οικονοµικό όφελος από πιθανά χρηµατο-
δοτικά εργαλεία.

Και δεν θα µείνουµε µόνο σε αυτό, θα πάµε και ένα βήµα πα-
ραπέρα και αυτό το βήµα έχει ήδη προγραµµατιστεί. Με πρωτο-
βουλία του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ.
Λευτέρη Αυγενάκη για πρώτη φορά µεθαύριο θα πραγµατοποι-
ηθεί συνάντηση των εννιά Υπουργών Γεωργίας και Αλιείας των
χωρών του ευρωπαϊκού νότου, µε κύριο θέµα την αντιµετώπιση
των συνεπειών της κλιµατικής κρίσης στις καλλιέργειες. Σε αυτό
το πλαίσιο ο Υπουργός σκοπεύει να θέσει εκ νέου το ζήτηµα της
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ακαρπίας της ελιάς, υλοποιώντας µία δέσµευση της ηγεσίας
προς τους παραγωγούς ότι θα εξαντλήσουµε κάθε µέσο για να
βρούµε τρόπο στήριξης.

Παράλληλα, πέραν της οποιασδήποτε χρηµατικής ενίσχυσης
θεωρούµε ότι απαιτούνται και επεξεργαζόµαστε πιο µόνιµες λύ-
σεις για την αντιµετώπιση των ζηµιών στην παραγωγή που οφεί-
λονται στις νέες κλιµατικές συνθήκες. Η συζήτηση µάλιστα γύρω
από τα προβλήµατα της ελιάς, αλλά και συνολικά το µέλλον των
καλλιεργειών απέναντι στην κλιµατική κρίση έχει ανοίξει, όπως
επίσης έχει ξεκινήσει από πλευράς µας και βρίσκεται, µάλιστα,
στο τελικό στάδιο –σύντοµα, πιστεύω, θα περάσουµε στο στάδιο
της διαβούλευσης µε τους εµπλεκόµενους φορείς- η διαδικασία
διαρθρωτικής αναδιαµόρφωσης του γεωργοασφαλιστικού συ-
στήµατος, που θα καταλήξει στη νοµοθέτηση ενός νέου εκσυγ-
χρονισµένου και βελτιωµένου κανονισµού του ΕΛΓΑ. Στόχος µας
είναι να εκσυγχρονίσουµε ασφαλιστικά τον οργανισµό, ώστε να
µπορεί να ανταποκριθεί στα νέα δεδοµένα.

Και αν µου επιτρέπετε να πω κάτι -όχι ως παρατήρηση, αλλά
ως θέση στον δηµόσιο διάλογο- σχετικά µε τα προβλήµατα που
αντιµετωπίζουν οι καλλιέργειες λόγω των νέων καιρικών συνθη-
κών θα ήταν πιο χρήσιµο να απαντάµε σε προτάσεις και να συν-
διαλεγόµαστε πάνω σε πράγµατα που πρέπει να γίνουν και στο
πώς αυτά θα γίνουν, παρά να επαναλαµβάνουµε πράγµατα στα
οποία όλοι γνωρίζουµε τις απαντήσεις, όπως για παράδειγµα ότι
η ακαρπία σήµερα δεν αποζηµιώνεται από τον ΕΛΓΑ. Όπως έχει
ανακοινώσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, εντός των επο-
µένων µηνών θα κατατεθεί σχετικό νοµοσχέδιο προς ψήφιση στη
Βουλή και εκεί θα έχουµε αναλυτικότερα τη δυνατότητα να
πούµε περισσότερα πράγµατα.

Εν κατακλείδι και γνωρίζουµε το πρόβληµα και προτιθέµεθα
να το αντιµετωπίσουµε και θα το αντιµετωπίσουµε όχι µόνο µε
µέσα έκτακτου χαρακτήρα µε ορίζοντα ενός ή δύο ετών, αλλά
µε λύσεις µόνιµες που θα δηµιουργούν περιβάλλον ασφάλειας
στον παραγωγό, αλλά και στον επενδυτή του πρωτογενή τοµέα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συνεχίζουµε µε την

έβδοµη µε αριθµό 559/12-1-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αικατερίνης Νοτο-
πούλου προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας,
µε θέµα: «Προβλήµατα στη λειτουργία του προγράµµατος �Προ-
σωπικός Βοηθός� για άτοµα µε αναπηρία».

Κυρία Νοτοπούλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, παρακολουθώ καθηµερινά από την πρώτη

µέρα µε ιδιαίτερη αγωνία την εξέλιξη του πιλοτικού προγράµµα-
τος του «Προσωπικού Βοηθού», το οποίο επιχείρησε να δώσει τη
δυνατότητα αυτονοµίας, ανεξάρτητης διαβίωσης στους συναν-
θρώπους µας µε αναπηρίες.

Ειλικρινά φέρνω σήµερα το ζήτηµα µε επίκαιρη ερώτηση στη
Βουλή µε µόνη πρόθεση να συµβάλω στην επίλυση σοβαρών
προβληµάτων που έχουν προκύψει όµως και τα καταγγέλλουν οι
ίδιοι οι εργαζόµενοι αλλά και οι ίδιοι οι ωφελούµενοι του προ-
γράµµατος. Από τη µία, παρακολουθούµε µία επικοινωνιακή δια-
χείριση του προγράµµατος από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό που
επιχαίρει σε ένα πράγµατι σηµαντικό βήµα, αγνοώντας, όµως, ή
προσπαθώντας να κρύψει αυτά τα πολύ σοβαρά προβλήµατα.

Και έρχοµαι, λοιπόν, να τα δούµε ένα-ένα.
Κατ’ αρχάς, κακά τα ψέµατα, είναι σταγόνα στον ωκεανό αυτό

το πρόγραµµα, απευθύνεται σε πολύ λίγους, προσφέρει λίγα
συγκριτικά µε τις πραγµατικές ανάγκες. Αν δεν κάνω λάθος,
αφορά µόνο χίλιους διακόσιους πενήντα συνανθρώπους µας,
δυόµισι µε την Περιφέρεια Αττικής.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Θα σας πω µετά.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θα µου τα πείτε.
Αποκλείει τα παιδιά κάτω των δεκαέξι ετών και τους ανθρώ-

πους που είναι άνω των εξήντα πέντε. Υπάρχει µία σοβαρή διά-
κριση εδώ που δεν τεκµηριώνεται από τις µέχρι τώρα απαντήσεις
σας στον δηµόσιο λόγο.

Τρίτο ζήτηµα: Υπάρχει σοβαρό πρόβληµα µε τα εργασιακά δι-
καιώµατα των ανθρώπων που εργάζονται ως προσωπικοί βοηθοί,
οι οποίοι µέχρι σήµερα δεν έχουν λάβει ούτε ένα εργόσηµο.
Υπήρχε σοβαρή καθυστέρηση και στην ιατροφαρµακευτική τους
περίθαλψη-κάλυψη, η οποία λύθηκε κατόπιν της κατάθεσης της
δικής µας ερώτησης.

Νοµίζω, λοιπόν, πως κατά τον σχεδιασµό αυτού του προγράµ-
µατος υπήρχαν πάρα πολύ σοβαρές ελλείψεις και ναι µεν είναι
µία πολύ καλή και σηµαντική αρχή, αλλά κάθε αρχή είναι σηµαν-
τικό να γίνεται σωστά, όταν πρόκειται για δηµόσιες πολιτικές που
αφορούν ειδικά τους πιο ευάλωτους.

Με αυτές τις σκέψεις, λοιπόν, σας καλώ να απαντήσετε στο τι
προτίθεστε να κάνετε έτσι ώστε να διασφαλιστούν τα εργασιακά
δικαιώµατα των ανθρώπων που εργάζονται στο πρόγραµµα ως
προσωπικοί βοηθοί και φυσικά, να µην συνεχίσει αυτό το κύµα
των αποχωρήσεων και ταυτόχρονα, ποιες πρωτοβουλίες θα ανα-
λάβει το Υπουργείο σας, έτσι ώστε να υπάρχει πλήρης κάλυψη
όλων των ανθρώπων µε αναπηρία σε όλη τη χώρα στις πραγµα-
τικές τους ανάγκες. Άλλωστε, η δική µας και προεκλογική θέση
και όλη αυτή την περίοδο θέση είναι να καλύπτονται όλοι οι άν-
θρωποι που έχουν ανάγκη. Εβδοµήντα χιλιάδες προσωπικοί βοη-
θοί θα ήταν µια πραγµατικά καλή αρχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε κυρία
Υπουργέ, κυρία Ζαχαράκη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Ευχαριστώ.

Είναι σήµερα µια πυκνή µέρα εδώ στο Κοινοβούλιο, καθώς την
ίδια στιγµή είµαι και στην Επιτροπή Νεολαίας, αλλά ήθελα οπωσ-
δήποτε να είµαι παρούσα σε αυτή τη σηµαντική στιγµή –θεωρώ-
και λογοδοσίας σε πάρα πολλούς συµπολίτες µας που παρακο-
λουθούν αυτό το σηµαντικό έργο το οποίο έχει ξεκινήσει, το
οποίο και µέσα στην καινοφανή -θα έλεγα- παρουσία, έχει προ-
φανώς και παθογένειες που πρέπει να επιλυθούν. Άρα, θεωρώ
και ότι η σηµερινή επίκαιρη ερώτηση συµβάλλει σε αυτό.

Και δεν θα µπορούσα –ούτως ή άλλως µε πλήρη σεβασµό και
προς το Κοινοβούλιο και τη διαδικασία των επίκαιρων ερωτή-
σεων- να µην επισηµάνω ότι ειδικά στα ζητήµατα τα οποία έχουν
να κάνουν µε συµπερίληψη, µε ουσιαστική βελτίωση της καθη-
µερινότητας των συνανθρώπων µας µε αναπηρία δεν χωρούν
κοµµατικές αντιπαραθέσεις. Άρα, εκλαµβάνω αυτή την ερώτηση
µόνο ως κίνηση προς βελτίωση ζητηµάτων.

Και επαναλαµβάνω, όταν µιλάµε για προγράµµατα τα οποία
είναι καινούργια, πρωτοποριακά και -θα έλεγα- ότι καταγράφον-
ται και ως βέλτιστη πρακτική που άλλες χώρες είχαν ήδη υιοθε-
τήσει εδώ και χρόνια, πρέπει –νοµίζω- και η χώρα να έρθει να
ερωτηθεί εν γένει πόσα ακόµα θα πρέπει να κάνει, έτσι ώστε να
συµβαδίσει στο κοµµάτι των δικαιωµάτων και στην καθηµερινό-
τητα µέσα στην οποία τα δικαιώµατα αυτά εντυπώνονται στους
συµπολίτες µας µε αναπηρία.

Ο προσωπικός βοηθός ήταν µία δέσµευση η οποία έγινε πραγ-
µατικότητα και όλες οι δεσµεύσεις έχουν και το στοιχείο της λο-
γοδοσίας. Στο πρώτο κοµµάτι της εφαρµογής, την πρώτη
περίοδο, είδαµε -γιατί εµάς ούτως ή άλλως το Υπουργείο µας δη-
µιουργήθηκε εν τη εξελίξει του θεσµού- τι είχε επισυµβεί την
πρώτη περίοδο όπου ήταν η Αττική στην πρώτη φάση. Γι’ αυτό και
ο αριθµός που σωστά αναφέρατε είχε να κάνει µε το µισό πρό-
γραµµα.

Το σύνολο των δικαιούχων θα είναι δυόµισι χιλιάδες. Γιατί τώρα
έχει µπει µέσα και η περιφέρεια στην πιλοτική εφαρµογή του προ-
σωπικού βοηθού. Και εστιάζω στη λέξη «πιλοτική» γιατί, πράγµατι,
µιλάµε για ένα συγκεκριµένο ποσό, αυτό των 42 εκατοµµυρίων
ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης. Είναι σίγουρα ευχάριστο ότι
υπάρχει και αφήνει και µεγάλο περιθώριο στις εργοδοσίες για την
πανελλαδική εφαρµογή. 

Τι είδαµε στην πρώτη περίοδο εφαρµογής; Και βέβαια να
πούµε και τι είναι ο προσωπικός βοηθός, γιατί κάποιος µπορεί να
µας παρακολουθεί και δεν είναι υποχρεωµένος να ξέρει ακριβώς
τι είναι. Είχε ακριβώς αυτό το στοιχείο που είπατε, το να δώσει
στο άτοµο µε αναπηρία την αυτονοµία και την απεξάρτηση, αν
θέλετε, από την καθηµερινότητα, της επιβάρυνσης των γονέων
και ενός γονεϊκού και οικογενειακού περιβάλλοντος, το οποίο εκ
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των πραγµάτων έχει επιβαρυνθεί πολύ. Άρα, υποστηρίζει τα
άτοµα µε αναπηρία, ενεργώντας υπό την καθοδήγησή τους. 

Πρωτοποριακό, όπως είπαµε, είναι το 1665. Για να µπουν τα
ηλικιακά όρια, αυτό το οποίο και εγώ έχω λάβει ως ενηµέρωση
είναι ότι έχει γίνει εκτενής συζήτηση µε όλο το κίνηµα της ανα-
πηρίας, σε σύµφωνη γνώµη και µε την ΕΣΑΜΕΑ, µε την οποία µά-
λιστα πρέπει να σας πω ότι είµαστε και σε πολύ τακτική
συζήτηση, όπως και µε όλα τα σωµατεία, για να βελτιώσουµε ση-
µεία τα οποία αναδεικνύετε και σήµερα. Και βέβαια το ποσοστό
πρέπει να είναι ίσο και µεγαλύτερο του 67%. Ανέφερα τους πό-
ρους, 41.683.000 ευρώ…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Κυρία Πρόεδρε, θα κάνω µεγαλύτερη αξιοποίηση του χρόνου
στην πρωτοµιλία µου και θα φροντίσω η δευτεροµιλία µου να
είναι συντοµότερη. 

Βέβαια, όπως σας είπα πριν, εγείρονται ανησυχίες για δυστο-
κίες οι οποίες αναφέρθηκαν. Είµαστε εδώ, όµως -και αυτό το λέω
ουσιαστικά και όχι απλά ως απάντηση σε µια επίκαιρη- σε συνερ-
γασία µε την Γενική Γραµµατέα Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Κα-
ταπολέµησης της Φτώχειας, τον Γενικό Γραµµατέα κ. Πρόδροµο
Πύρρο, τον ΟΠΕΚΑ, τον διοικητή κ. Γλούµη και τους συνεργάτες
και την κοινωνία της πληροφορίας, προκειµένου να καταγρά-
ψουµε όλα τα ζητήµατα και να παρέχουµε λύσεις. 

«Πότε θα καταβληθούν τα εργόσηµα; Πότε θα αποκτήσουν
ασφαλιστική ικανότητα οι προσωπικοί βοηθοί»; Από την πρώτη
µέρα υλοποίησης του πιλοτικού προγράµµατος έως και σήµερα
όλα τα ποσά των εργοσήµων από τον ΟΠΕΚΑ στον ΕΦΚΑ έχουν
καταβληθεί εγκαίρως και πλήρως. Το πρόβληµα που έχει ανακύ-
ψει ήταν τεχνικό -καθαρά τεχνικό θα σας έλεγα- µε αποτέλεσµα
τη µη δυνατή απεικόνιση της ασφαλιστικής τακτοποίησης στο
λογαριασµό ασφαλισµένου στον e-ΕΦΚΑ. Είµαστε ήδη σε συνερ-
γασία µε τον e-ΕΦΚΑ για το συγκεκριµένο, έχει δροµολογηθεί η
αποκατάστασή του και κοιτάµε και την επίλυση παρόµοιων δυσ-
λειτουργιών. 

Άρα, σε ένα καινούργιο -όπως είπαµε- πιλοτικό πρόγραµµα,
µόλις, εντοπίστηκε το ζήτηµα, το οποίο πράγµατι είχε αρχίσει να
αναφέρεται από πολλές και πολλούς προσωπικές και προσωπι-
κούς βοηθούς, ζητήσαµε ούτως ή άλλως και είδαµε ότι υπήρξε
δυνατότητα επίλυσης. 

Τώρα, όσον αφορά το ζήτηµα της ασφαλιστικής ικανότητας,
δηλαδή κάλυψη από τους κλάδους υγείας, έχουν ήδη γίνει οι
απαιτούµενες ενέργειες, όπως ορίζει η νοµοθεσία. Όσοι πλη-
ρούν τις ως άνω προϋποθέσεις, δηλαδή τη συγκέντρωση τουλά-
χιστον πενήντα ηµερών ασφάλισης, έχουν κανονικά ασφαλιστική
ικανότητα τόσο οι ίδιοι όσο και τα προστατευόµενα µέλη της οι-
κογένειάς τους. 

Τώρα για την πορεία και την αναβάθµιση του προγράµµατος,
θα αξιοποιήσω το δεύτερο κοµµάτι της οµιλίας µου. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Νοτοπούλου,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,

κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, αφ’ ενός βλέπουµε το πώς η απαξίωση και του

ΕΦΚΑ επηρεάζει το σύνολο της ζωής των πολιτών. Βλέπουµε
ταυτόχρονα, όµως, πώς η κοινωνική πολιτική -παρά τη σύσταση
του νέου Υπουργείου- εξακολουθεί να παραµένει µη προτεραι-
ότητα της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και αυτό αποδεικνύεται από
τα πενιχρά κονδύλια που βρέθηκαν από το Ταµείο Ανάκαµψης
για αυτό το πρόγραµµα, που απευθύνεται -θα επαναλάβω- σε
πολύ λίγους, συγκριτικά µε τους ανθρώπους που έχουν πραγµα-
τικά ανάγκη, ενώ δισεκατοµµύρια ευρώ φεύγουν σε απευθείας
αναθέσεις και κλειστούς διαγωνισµούς.

Επί συγκεκριµένου τώρα: Σε σχέση µε το πρόγραµµα του προ-
σωπικού βοηθού, χαίροµαι που αναγνωρίζετε τα προβλήµατα
που έχουν δηµιουργηθεί και αυτό δείχνει πιθανά µια διάθεση επί-
λυσης αυτών για να επιβιώσει αυτό το πρόγραµµα. Διότι, κυρία
Υπουργέ, σας επισηµαίνω τον κίνδυνο: Σήµερα αυτό το πρό-
γραµµα κινδυνεύει να σταµατήσει από τη στιγµή που φεύγουν
σωρηδόν άνθρωποι που έχουν προσέλθει ως Βοηθοί. Υπάρχουν

πάρα πολλές καταγγελίες, οµαδικές καταγγελίες, τις οποίες και
θα καταθέσω στα Πρακτικά και σε εσάς αν δεν τις έχετε ήδη. 

Μπορώ να αναφερθώ στις καταγγελίες που έχουν γίνει και
στον ΟΠΕΚΑ και στο Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και στο
Υπουργείο Εργασίας και στον ΕΦΚΑ. Ατοµικές καταγγελίες
έχουν γίνει και στην Ανεξάρτητη Αρχή Διαφάνειας, όπως επίσης
έχουµε και τις καταγγελίες των ωφελούµενων, οι οποίοι έρχονται
και στέκονται στο πλευρό των προσωπικών βοηθών. Και τί λένε
οι άνθρωποι αυτοί; Θα σας διαβάσω ένα απόσπασµα. 

Λένε: «Τώρα που καταπατάται το δικαίωµα της ασφάλισης των
προσωπικών µας βοηθών, ενώ διερωτόµαστε πώς θα παραµεί-
νουν δίπλα µας οι βοηθοί αν είναι ανασφάλιστοι». «Τι κίνητρα δί-
νονται στην προσέλκυση των βοηθών για να καλυφθούν νέοι
ωφελούµενοι στο πρόγραµµα»; «Η εξασφάλιση της ασφαλιστι-
κής κάλυψης των προσωπικών βοηθών, προσφέρει ασφάλεια σε
όλους µας». «Δεν είναι εφικτό να υλοποιηθεί πρόγραµµα, αν για
όλες τις πλευρές -και ανάπηρους και βοηθούς- δεν καλύπτονται
τα δικαιώµατά τους». 

Όπως βλέπετε στέκονται στο πλευρό των προσωπικών βοη-
θών. Να επισηµάνουµε ότι το ζήτηµα υπάρχει και στη σχέση ερ-
γασίας. Εσείς έχετε επιλέξει, δηλαδή, αντί για υπογραφή της
σύµβασης µε το φορέα υλοποίησης -εσάς ή µε πολλαπλούς φο-
ρείς, όπως γίνεται σε άλλες χώρες, για παράδειγµα στη Γερµα-
νία- να τους οδηγείτε να υπογράψουν ιδιωτικά συµφωνητικά µε
τους ωφελούµενους. Αυτό πρέπει να το δούµε, διότι σηµαίνει ότι
είναι περιστασιακά εργαζόµενοι. Αυτό σηµαίνει ότι δεν δικαιούν-
ται άδεια ασθενείας, άρα, οι άνθρωποι αν αρρωστήσουν  είτε
πάνε στη δουλειά τους, θέτοντας σε διακινδύνευση και τη ζωή
του ανθρώπου µε αναπηρία για να µη χάσουν το ηµεροµίσθιο ή
το χάνουν και δεν µπορούν να επιβιώσουν. Δεν λαµβάνουν επί-
δοµα αδείας, δεν λαµβάνουν δώρο Χριστουγέννων - Πάσχα ούτε
προσαύξηση για την εργασία που αφορά βραδινή βάρδια, Σαβ-
βατοκύριακα ή αργίες. 

Άρα, λοιπόν, έρχοµαι και κλείνω µε το κείµενο της καταγγελίας
των ίδιων των προσωπικών βοηθών. «Καθώς η αµοιβή µας» λένε
«είναι µε το καθεστώς εργόσηµου, υπάρχουν µηνιαίες παρακρα-
τήσεις της τάξεως του 25% οι οποίες πρέπει να αποδίδονται στον
ΕΦΚΑ για ασφάλιση, συνταξιοδοτικό και ό,τι άλλο προβλέπεται,
το οποίο δεν γνωρίζουµε, καθώς η ενηµέρωση είναι ελλιπής και
δεν µας χορηγούνται βεβαιώσεις εισφορών». Καταγγέλλουν την
κωλυσιεργία των αρµοδίων και καλούν τους φορείς να πράξουν
τα νόµιµα. Απαιτούν, λοιπόν, την άµεση απόδοση των συνολικών
εισφορών στο ταµείο.

Κοιτάξτε, κυρία Υπουργέ, σήµερα καλείστε να πάρετε µια δέ-
σµευση ενώπιον του ελληνικού λαού. Αν αυτό το πρόγραµµα
σταθεί στην ελληνική κοινωνία µε σεβασµό στα δικαιώµατα των
ανθρώπων µε αναπηρία και µε σεβασµό στους εργαζόµενους,
θα επιβιώσει και θα επεκταθεί. Αυτό σηµαίνει στήριξη εργασιακή
και πραγµατική επέκταση σε ολόκληρη την επικράτεια και -θα
επιµείνω- στις ηλικίες κάτω των δεκαπέντε, άνω των εξήντα
πέντε, διότι δεν υπάρχει κανένα άλλο παράλληλο πρόγραµµα
στήριξης και η πολιτεία δεν εξυπηρετεί τις ανάγκες τους.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Νοτο-

πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, πριν
σας δώσω τον λόγο, να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, δεκαεπτά µαθήτριες και µαθητές και δυο εκπαιδευτικοί
συνοδοί από το Δηµοτικό Σχολείο Δωρίου Μεσσηνίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρία Ζαχαράκη, έχετε τον λόγο να ολοκληρώσετε την απάν-
τησή σας. 
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ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Να καλωσορίσουµε και τα παιδάκια που ήρθαν σή-
µερα εδώ, ελπίζουµε να απολαύσουν αυτήν την πολύ σηµαντική
επίσκεψη και στην έκθεση αλλά και στο χώρο αυτό. Αν είχαµε
περισσότερο χρόνο, θα τους εξηγούσαµε και τι είναι η διαδικασία
των επίκαιρων ερωτήσεων, αλλά έχω ήδη πάρει πολύ χρόνο από
την πρώτη απάντηση. 

Λοιπόν, δέσµευση είναι η πράξη -εγώ τουλάχιστον έτσι δρω-
και συγχρόνως, αν µου επιτρέψετε, ένα φύσης αντέγκλησης σχό-
λιο, ότι υπήρξε µια κυβέρνηση πριν από τη Νέα Δηµοκρατία,
τότε, εκείνοι που ήταν ιθύνοντες -δεν ήσασταν εσείς στο Υπουρ-
γείο, αλλά αυτοί που ήταν- επέλεξαν να µην κάνουν κάτι τέτοιο.
Άρα ας καταγραφεί ότι είναι µια κατάκτηση και για το αναπηρικό
κίνηµα, το γεγονός ότι το έχουµε. 

Η δέσµευση, λοιπόν, είναι πράξη και γίνεται πράξη µέσα από
λύσεις. Τα, σχεδόν, 42 εκατοµµύρια ευρώ για τον προσωπικό
βοηθό είναι ένα κοµµάτι από τα προγράµµατα για την αναπηρία
τα οποία έχουµε στο Ταµείο Ανάκαµψης, τα οποία είναι 139 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Και ευχαριστώ που µου δίνετε την ευκαιρία να
το πω γιατί είναι προγράµµατα τα οποία έχουν να κάνουν µε την
απόκτηση εργασιακής εµπειρίας ατόµων που είναι στο φάσµα
του αυτισµού, µε ανακαινίσεις σε σπίτια ατόµων µε αναπηρία,
αλλά και σε επιχειρήσεις ατόµων µε αναπηρία, σε ζήτηµα της
πρώιµης παρέµβασης που ειδικά για τις ηλικίες µηδέν έως έξι
είναι πολύ καίριο και για την οικογένεια να µπορεί εκεί που βλέπει
ότι υπάρχει ένα ζήτηµα να το εντοπίσει εγκαίρως και µαζί µε την
επιστηµονική οµάδα να µπορέσει να διευκολύνει πάρα πολύ το
παιδί στην ανατροφή και στη λήψη των καλύτερων δυνατών δε-
ξιοτήτων. Αλλά αυτό είναι ένα µόνο κοµµάτι. 

Τώρα για τον προσωπικό βοηθό. Για το κύµα των αποχωρή-
σεων, σίγουρα τα χαρτιά τα οποία έχουµε εδώ πέρα από την Πε-
ριφέρεια Αττικής αλλά και τη δεύτερη φάση, δεν είναι κάτι το
οποίο θα σας έλεγα ότι πλήρως αντικατοπτρίζεται. Το να υπάρχει
αγωνία ως προς αυτά τα οποία ζητήσατε και συζητάτε, το είδατε
ότι είναι πράγµατα τα οποία ούτως η άλλως έχουµε προτεραι-
οποιήσει και εµείς. Και επαναλαµβάνω, ότι είναι πιλοτική φάση.
Όταν συλλέξουµε και αξιολογήσουµε το πρόγραµµα από όλη την
Ελλάδα, σίγουρα θα βελτιωθεί, έτσι ώστε όλοι αυτοί οι άνθρωποι,
οι οποίοι διακαώς αναζητούµε για να συµπληρώσουν τη λίστα
των προσωπικών βοηθών, να βρίσκουν την ασφάλεια που, προ-
φανώς και η εργασιακή ασφάλεια και η εναρµόνιση µε το δίκαιο,
προϋποθέτει. 

Ας πάµε, όµως, λίγο στο κοµµάτι των δεσµεύσεων. Δέσµευση
είναι και του Πρωθυπουργού -και θα γίνει πράξη- η πανελλαδική
εφαρµογή, µε χρήµατα τα οποία είναι ήδη δεσµευµένα στα ΠΕΠ,
στα περιφερειακά, δηλαδή, προγράµµατα. Τα 42 εκατοµµύρια
ευρώ είναι εδώ και εκταµιεύονται. Η επόµενη φάση, που είναι
µετά το 2025, γιατί το ξέρετε, το παρακολουθείτε στενά, το Τα-
µείο Ανάκαµψης έχει ένα χρονικό ορίζοντα και ένα ορόσηµο.

Εµείς εφαρµόζουµε τον προσωπικό βοηθό και πιο γρήγορα
από ό,τι κάποιος θα ανέµενε, γιατί η κλήρωση για τη δεύτερη
φάση της περιφέρειας έγινε πολύ νωρίτερα από αυτό που ήταν
το προβλεπόµενο. 

Να πούµε λίγο τους αριθµούς, τι έχουµε ήδη από τον Απρίλιο
του 2022 και Μάρτιο 2023 που ήταν τα πρώτα συµφωνητικά µε-
ταξύ ωφελούµενων και προσωπικών βοηθών στην Αττική. Κατά
την πρώτη φάση έως σήµερα από τους χίλιους εξήντα έναν ωφε-
λούµενους που αξιολογήθηκαν έχουν λάβει προσωπική βοήθεια
τετρακόσια σαράντα δύο άτοµα, έχουν απασχοληθεί πεντακόσιοι
δύο προσωπικοί βοηθοί -γιατί πολλές φορές ένας ωφελούµενος
χρειάζεται να έχει παραπάνω από δύο προσωπικούς βοηθούς-
και το πλήθος των συµφωνητικών είναι σήµερα πεντακόσια
ογδόντα εννέα. 

Έχουµε ήδη βελτιώσει τη λειτουργεία της επιτροπής -γιατί θα
σας έχουν πει ήδη  ότι υπήρχαν καθυστερήσεις και µε τις επιτρο-
πές στην πρώτη φάση- και στη δεύτερη φάση ενηµερώθηκαν µε
email για την έναρξη της διαδικασίας αξιολόγησής τους οι πρώ-
τοι εκατόν πενήντα δύο ωφελούµενοι στις πρώτες περιφερειακές
ενότητες που ξεκίνησε η υλοποίηση. Η διαφορά, όπως σας είπα,
στη δεύτερη φάση είναι ότι οι πρόεδροι καλούν τον ωφελούµενο
να προγραµµατίσουν από κοινού την ηµέρα και την ώρα διεξα-

γωγής του ραντεβού τους, σε αντίθεση µε την πρώτη φάση που
τα ραντεβού, οι συναντήσεις ήταν προκαθορισµένα, άρα και
πολλά από αυτά είχαν ακυρωθεί ή χαθεί. Αυτή, λοιπόν, τη δυσ-
λειτουργία την είδαµε και τη διορθώσαµε. Ήδη έχουν πραγµα-
τοποιηθεί εκατόν δώδεκα ολοκληρωµένες αξιολογήσεις. Η
διαδικασία συνεχίζεται. Έχουµε µάλιστα και το πρώτο ωφελού-
µενο, καθώς και χίλιους σαράντα εννέα εκπαιδευµένους προσω-
πικούς βοηθούς. 

Εντός του µήνα θα ξεκινήσει η διαδικασία αξιολόγησης και για
τις επόµενες περιφερειακές ενότητες. Και βέβαια, όλα αυτά
όπως σας είπα -επαναλαµβάνω και ανακεφαλαιώνω και κλείνει
αυτή η σηµερινή παρέµβαση- εντάσσονται σε µια πιο στοχευµένη
υλοποίηση του προσωπικού βοηθού, µε αναγνώριση των δυστο-
κιών και θεραπεία αυτών και µε τη στοχοθεσία έτσι ώστε να µπο-
ρέσει να καλλιεργηθεί και να αναπτυχθεί και µε τις δικές σας
προτάσεις και παραινέσεις, ακόµη καλύτερα πλέον στην πανελ-
λαδική εφαρµογή, αφού λήξει το πιλοτικό πρόγραµµα των 42
εκατοµµυρίων ευρώ χρηµατοδοτούµενο από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρία Πρόεδρε,
µπορώ να ρωτήσω κάτι την κυρία Υπουργό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ναι, παρακαλώ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρία Υπουργέ,

έχετε πρόθεση να βάλετε κριτήριο για τους ανθρώπους που
έχουν πολλαπλές αναπηρίες; Γιατί έχουν µείνει εκτός άνθρωποι
που έχουν δύο και τρεις µορφές αναπηρίας. 

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Σε αυτή τη φάση; Αυτή τη στιγµή είναι µοναδικό κρι-
τήριο η κλήρωση. Άρα, αντιλαµβάνεστε ότι δεν µπορούµε να
γυρίσουµε πίσω ούτε στη νοµοθετική πρωτοβουλία ούτε στην
εφαρµογή. Ας κοιτάξουµε όµως µαζί µε την ΕΣΑΜΕΑ θα επανε-
νεργοποιηθεί η επιτροπή που είναι παρούσα η ΕΣΑΜΕΑ και οι
υπόλοιποι ειδήµονες -εγώ δεν µπορώ να διατείνοµαι ότι είµαι-
έτσι ώστε να αρχίσουν από τώρα να οργανώνουν το πρόγραµµα
της διευρυµένης εφαρµογής. Οπότε όλα τα ζητήµατα τα οποία
µπορούν να θέσουν µπορούν να απαντηθούν και εκεί.

Το ηλικιακό, επαναλαµβάνω, επειδή το έχω συζητήσει αναλυ-
τικά, διεξοδικά, ετέθη και απαντήθηκε από τους ανθρώπους τους
ίδιους του κινήµατος. Γιατί σου λέει ότι θέλει να δώσει αυτή την
αυτονοµία στη διαβίωση από ένα από µια ηλικία και µετά και
µέχρι κάποια ηλικία. Γιατί µετά πηγαίνουµε από µία ηλικία και
µετά σε µια λογική φροντιστή. 

Έχει πολλές, λοιπόν, προσλαµβάνουσες και διακλαδώσεις
αυτό το ζήτηµα. Με χαρά να τις συζητήσουµε σε κάποια επι-
τροπή µια µέρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ακολουθεί η έβδοµη
µε αριθµό 575/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση
Ελευθερίας» κ. Αλέξανδρου Καζαµία προς τον Υπουργό Εξωτε-
ρικών µε θέµα: «Η πολυετής αδράνεια του Συµβουλίου Αποδή-
µου Ελληνισµού και η αναβάθµιση των προξενικών υπηρεσιών
στις ελληνικές παροικίες του εξωτερικού». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Γεώργιος Κώτση-
ρας.

Κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, ήδη από τη συζήτηση για τις προγραµµατι-

κές δηλώσεις της Κυβέρνησης τον περασµένο Ιούλιο, η Πλεύση
Ελευθερίας είχε εκφράσει την απορία γιατί στη συζήτηση αυτή
δεν υπήρξε καmµία µνεία για τα θέµατα του Απόδηµου Ελληνι-
σµού. Έκτοτε µεσολάβησε το νοµοσχέδιο για την άρση των εµ-
ποδίων για την ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού που έγινε και
νόµος του κράτους µε την κρίσιµη ψήφο της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας. 

Στην ίδια συζήτηση, όµως, είχα επίσης θέσει υπ’ όψιν της Κυ-
βέρνησης την ανάγκη αναβίωσης και αναδιάρθρωσης του Συµ-
βουλίου Αποδήµου Ελληνισµού, του ΣΑΕ, χωρίς να υπάρξει
έκτοτε καmµία απάντηση στο θέµα αυτό. 

Επίσης, καµµία ανταπόκριση δεν υπήρξε στις εκκλήσεις µου
για αναβάθµιση της λειτουργίας των προξενικών αρχών ώστε
αυτές να γίνουν φιλικότερες προς τους πολίτες, ιδίως εκεί όπου
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υπάρχουν µεγάλες ελληνικές παροικίες, ένα θέµα που απασχολεί
έντονα ένα µεγάλο µέρος των Αποδήµων. 

Όπως γνωρίζετε, σύµφωνα µε το άρθρο 108 του Συντάγµατος
προβλέπεται να υπάρχει νόµος εν ισχύ, όχι στα χαρτιά, όπως ο
νόµος του 2021 που ψηφίσατε, που να ορίζει τα σχετικά µε την
οργάνωση, τη λειτουργία και τις αρµοδιότητες του Συµβουλίου
Αποδήµου Ελληνισµού, που έχει ως αποστολή του την έκφραση
όλων των δυνάµεων του απανταχού ελληνισµού, λέει το Σύν-
ταγµα. 

Στις διαρροές που είδαν πρόσφατα τον Τύπο για το λεγόµενο
στρατηγικό σχέδιο του Υπουργείου Εξωτερικών για τον απόδηµο
Ελληνισµό, του οποίου η ανακοίνωση αναβλήθηκε για ασαφείς
λόγους, δεν υπάρχει µνεία ούτε για την αναβίωση του Συµβου-
λίου Αποδήµου Ελληνισµού ούτε για την αναβάθµιση της λει-
τουργίας των προξενικών αρχών της Ελλάδας στο εξωτερικό. 

Και σας ερωτώ, κύριε Υφυπουργέ: Γιατί έπαψε να λειτουργεί
τα τελευταία χρόνια το Συµβούλιο Αποδήµου Ελληνισµού παρ’
ότι το Σύνταγµα επιτάσσει τη λειτουργία του�  και κατά πόσο ανα-
µένεται το στρατηγικό σχέδιο του Υπουργείου Εξωτερικών για
τον απόδηµο Ελληνισµό να προβλέπει νόµο (εν ισχύ) για την ανα-
βίωση του και υπό ποια µορφή;

Δεύτερον, κατά πόσο οι προξενικές αρχές της Ελλάδας στο
εξωτερικό θα συνεχίσουν να µην είναι φιλικές προς τον πολίτη,
καλλιεργώντας πολλές φορές µια υπεροπτική και γραφειοκρα-
τική συµπεριφορά που ταλαιπωρεί χιλιάδες απόδηµους σε καθη-
µερινή βάση;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κώτσηρα, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Αξιότιµε, κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς έχετε θέσει πολλά εν-

διαφέροντα θέµατα µε την επίκαιρη ερώτησή σας. Πράγµατι, τα
θέµατα του απόδηµου Ελληνισµού και εν γένει της ελληνικής δια-
σποράς είναι ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα το οποίο θεωρώ ότι
είναι και ένα ευεπίφορο έδαφος για συνέργειες και συνεργασίες
των κοµµάτων και αυτό φάνηκε και από τη στάση του κόµµατός
σας στο πρώτο νοµοσχέδιο που ψήφισε η παρούσα Κυβέρνηση
σε σχέση µε την άρση των περιορισµών που υπήρχαν από το
προηγούµενο νοµοθετικό καθεστώς. 

Πράγµατι, το άρθρο 108 του Συντάγµατος αναφέρεται στην
υποχρέωση του κράτους για µέριµνα για τη ζωή του απόδηµου
Ελληνισµού, τη διατήρηση των δεσµών µε τη µητέρα πατρίδα,
µέρος της οποίας πολιτικής αυτής είναι η λειτουργία του ΣΑΕ.
Γνωρίζετε ότι έχει παύσει η λειτουργία του εδώ και πολλά χρόνια.
Υπήρξε η διάταξη του νόµου τον οποίον αναφέρατε, στον οποίο
προβλέπονται και συνέργειες µε την αρµόδια επιτροπή και µε το
Υπουργείο Εξωτερικών και µε τη γενική συνέλευση που προβλέ-
πεται εκεί. 

Προφανώς, στην πολιτική της ελληνικής Κυβέρνησης είναι να
αξιολογήσουµε όλα αυτά τα δεδοµένα ώστε να επαναλειτουρ-
γήσει το συµβούλιο µε τρόπο ο οποίος θα έχει πραγµατική αν-
ταπόκριση στην αντιπροσωπευτικότητα που επιτάσσει η εποχή
και θα λειτουργήσει µε έναν τρόπο που θα είναι ορθολογικός και
θα µπορεί να ανταποκρίνεται στα διακυβεύµατα του απόδηµου
Ελληνισµού. 

Κι επειδή αναφερθήκατε στον στρατηγικό σχέδιο το οποίο επε-
ξεργάζεται το Υπουργείο Εξωτερικών και θα παρουσιαστεί στο
επόµενο Υπουργικό Συµβούλιο -δεν έγινε στο προηγούµενο συµ-
βούλιο διότι δεν επαρκούσε ο χρόνος, επειδή είπατε για ασαφή
τρόπο- είναι µια πολύ σηµαντική προσπάθεια του Υπουργείου
µας προκειµένου να υπάρξει µία συντεταγµένη, συνεκτική πολι-
τική για τον απόδηµο Ελληνισµό για πρώτη φορά. Γιατί, ακριβώς
επειδή το θέµα της ελληνικής διασποράς έχει πολύ µεγάλο
εύρος, η ελληνική πολιτεία χρειάζεται µια συντεταγµένη πολιτική,
µε έναν οδικό χάρτη, πάνω σε ποιους άξονες βασίζονται οι πολι-
τικές της και πού θέλουµε να πάµε. 

Γι’ αυτόν τον λόγο θα υπάρξει αυτό το στρατηγικό σχέδιο που
θα είναι 2024-2027, άξονας του οποίου είναι και η σχέση της οµο-
γένειας, προφανώς, µε το µητροπολιτικό κέντρο και η διευκό-
λυνση της καθηµερινότητάς τους µέσω των προξενικών υπηρε-

σιών, που σωστά θέτετε ως ένα σηµαντικό διακύβευµα για την κα-
θηµερινότητα των Ελλήνων του εξωτερικού. 

Υπενθυµίζω, λοιπόν, ότι τον Νοέµβρη του 2023 παρουσιά-
στηκε, από τον κύριο Υπουργό Εξωτερικών και από εµένα, στο
Υπουργείο το έργο «Ψηφιακός µετασχηµατισµός των προξενι-
κών υπηρεσιών» το οποίο ήδη ξεκίνησε να λειτουργεί πιλοτικά,
µέσω του οποίου µπορούν και γίνονται -ήδη ξεκινάει πιλοτικά και
θα τεθεί σε εφαρµογή για τους πολίτες- ψηφιακές διαδικασίες
για τα ραντεβού. Ήδη λειτουργεί ο «Ψηφιακός Βοηθός», το «My-
ConsulLive», όπως γνωρίζετε, που µπορεί να γίνεται εξ αποστά-
σεως επικοινωνία προκειµένου να µικρύνουµε τους χρόνους και
τη φυσική παρουσία των Ελλήνων συµπατριωτών µας στις προ-
ξενικές αρχές, ενώ επίσης θα µπορούν να υποβάλλουν αιτήµατα
ηλεκτρονικά. Θα γίνονται ηλεκτρονικά πληρωµές µέσω e-bank-
ing, το οποίο καταλαβαίνουµε όλοι ότι θα είναι ένα πολύ σηµαν-
τική προσθήκη και για τον χρόνο αλλά και για την ταχύτητα και
την ποιότητα της παρεχόµενης υπηρεσίας, ενώ θα µπορούν να
κλείνουν ραντεβού, για αυτοπρόσωπη εξυπηρέτησή τους, µέσω
email και ψηφιακών εργαλείων. 

Αυτό, προφανώς, ανταποκρίνεται και στα θέµατα ταχύτητας
και επικοινωνίας και της αξιοποίησης των σύγχρονων εργαλείων,
όπως είναι η τεχνητή νοηµοσύνη στην οποία αφορά ο ψηφιακός
βοηθός στον οποίο προαναφέρθηκα και ήδη εφαρµόζεται.

Κλείνω για να µην καταχραστώ τον χρόνο, παραπάνω, για την
πρώτη τοποθέτηση. Το θέµα της πολιτικής που πρέπει η ελληνική
πολιτεία να εφαρµόσει για τον απόδηµο Ελληνισµό είναι βασική
προτεραιότητα της Κυβέρνησης που αποδείχθηκε και από το νο-
µοσχέδιο για την άρση περιορισµών και από το νοµοσχέδιο που
αυτή τη στιγµή θα συζητηθεί από σήµερα για την επιστολική
ψήφο και θεωρώ ότι και αυτό θα πρέπει να τύχει µιας µεγάλης
κοινοβουλευτικής στήριξης για ένα τόσο κοµβικό για τον Ελλη-
νισµό ζήτηµα και για τον στρατηγικό σχεδιασµό 2024-2027, αλλά
και για το θέµα της ψηφιοποίησης των προξενικών υπηρεσιών
στο οποίο αναφερθήκατε και νοµίζω ότι είναι ένας βασικός πυ-
λώνας για την καθηµερινότητα των Ελλήνων του εξωτερικού.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Καζαµία, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ευχαριστώ τον κύριο Υφυπουργό για την απάντησή του. Θα

προσπαθήσω να είµαι συναινετικός, διότι τα ζητήµατα του από-
δηµου Ελληνισµού απαιτούν µια τέτοια συναίνεση. Από την άλλη,
όµως, θα µου επιτρέψετε να είµαι και επικριτικός, διότι νιώθουµε
στην Πλεύση Ελευθερίας ότι η Κυβέρνηση ολιγωρεί σε πάρα
πολλά κρίσιµα ζητήµατα του απόδηµου Ελληνισµού.

Πρέπει, επίσης, να τονίσω ότι εγώ -ως Βουλευτής από τον από-
δηµο Ελληνισµό- νιώθω ότι εκπροσωπώ τους χιλιάδες, εκατοµ-
µύρια απόδηµους Έλληνες οι οποίοι περιµένουν από εµένα να
θέσω αυτά τα ζητήµατα πιο επιτακτικά. Έχω υπάρξει, κύριε Υφυ-
πουργέ, µέλος του προεδρείου ακαδηµαϊκών και επιστηµόνων
του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού όταν λειτουργούσε, και
έχω αίσθηση του πως λειτουργούσε, ποια προβλήµατα είχε και
πως θα µπορούσε να βελτιωθεί. Είδα τον νόµο του 2021 που ψή-
φισε η κυβέρνησή σας ο οποίος έχει µείνει στα χαρτιά, γιατί τί-
ποτα από αυτόν δεν έχει εφαρµοστεί. Το ΣΑΕ δεν λειτουργεί,
παρά το γεγονός ότι εδώ και τρία χρόνια έχετε ψηφίσει νόµο που
προβλέπει τη λειτουργία του. Ένα από τα προβλήµατα του
νόµου αυτού είναι ότι προβλέπει τη λειτουργία του ακριβώς
όπως λειτουργούσε και πριν σταµατήσει, δηλαδή προ -νοµίζω-
του 2011, όταν έπεσε και αυτό θύµα της κρίσης. Δεν βλέπουµε
να υπάρχει κάποια ανανεωµένη σκέψη για τη λειτουργία του
ΣΑΕ.

Βεβαίως, υπάρχει το ζήτηµα, για το οποίο θα ήθελα την απάν-
τησή σας: γιατί αυτός ο νόµος δεν εφαρµόζεται εδώ και δυόµισι
χρόνια; Ήµουν σε επικοινωνία µε τον τελευταίο Πρόεδρο του
Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού, τον κ. Στέφανο Ταµβάκη.
Τον είχαµε, µάλιστα, προσκαλέσει και στην αρµόδια επιτροπή
που συζητούσε την περασµένη εβδοµάδα το νοµοσχέδιο για την
επιστολική ψήφο και το οποίο θα συζητηθεί στην Ολοµέλεια σε
λίγες ώρες, εδώ. Αντιλαµβάνοµαι ότι υπήρξαν πάρα πολύ λίγες
επαφές από την πλευρά της Κυβέρνησης µαζί του και µε άλλα
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στελέχη του παλιού Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού για να
επαναλειτουργήσει. Υπάρχει µια ολιγωρία.

Όσον αφορά στο θέµα των προξενικών αρχών, µου αναφέρατε
την ιδέα του στρατηγικού σχεδίου, που θα προτείνετε προσεχώς,
να ψηφιοποιηθούν κάποιες υπηρεσίες ούτως ώστε να διευκολύ-
νουν τους πολίτες. Αυτό είναι ένα βήµα στη σωστή κατεύθυνση.
Επίσης, είχα επισηµάνει από το Βήµα της Ολοµέλειας τον περα-
σµένο Ιούλιο, όταν ψηφίστηκε ο νόµος για τη διευκόλυνση της
ψήφου των αποδήµων, ότι δεν υπάρχει η υποδοµή στις προξενι-
κές αρχές για να στηρίξει εκλογικά τµήµατα στο εξωτερικό. Και
υιοθετήθηκε τώρα η επιστολική ψήφος ως µέθοδος, χωρίς να
υπάρχουν, όµως, υπηρεσίες από τα προξενεία για τη διά ζώσης
εκλογή εκ µέρους των αποδήµων. Έχουµε την αίσθηση, δηλαδή,
ότι η Κυβέρνηση προσπαθεί να αποφύγει τα δύσκολα ζητήµατα,
που είναι να αναβαθµίσει το έργο των προξενικών αρχών και προ-
σφεύγει σε εναλλακτικές και εύκολες µεθόδους, όπως είναι η ψη-
φιοποίηση, η επιστολική ψήφος, για να κάνει κάτι χωρίς, όµως,
να αντιµετωπίζει την ουσία του προβλήµατος.

Τέλος, θα ήθελα να πω ότι -είστε και εσείς Βουλευτής και εν-
δεχοµένως το γνωρίζετε- η επιτροπή της Βουλής για τον από-
δηµο Ελληνισµό δεν έχει συγκληθεί ούτε µια φορά το τελευταίο
εξάµηνο, από την έναρξη αυτής της κοινοβουλευτικής περιόδου.
Είµαι µέλος αυτής της επιτροπής και δεν συνεδριάσαµε ούτε µια
φορά. Αυτό δείχνει, πάλι εκ µέρους της Πλειοψηφίας τουλάχι-
στον, -το έθεσα το θέµα και στη Διάσκεψη των Προέδρων, στον
Πρόεδρο της Βουλής και παραδέχθηκε ότι πρέπει κάτι να γίνει
γι’ αυτό- µια γενικότερη αµέλεια, αν θέλετε, εκ µέρους της Κυ-
βέρνησης για τα καυτά ζητήµατα του απόδηµου Ελληνισµού η
οποία δεν θα έπρεπε να υπάρχει. Δεν θέλω να διατηρήσω έναν
οξύ αντιπολιτευτικό τόνο.

Εµείς είµαστε έτοιµοι να σας συµπαρασταθούµε, αν θα πάρετε
σοβαρές πρωτοβουλίες για την αντιµετώπιση αυτών των ζητη-
µάτων. Αλλά θα θέλαµε να µην είµαστε διαρκώς ένα και δύο βή-
µατα µπροστά και η Κυβέρνηση να σέρνεται από πίσω,
προσπαθώντας να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα που θέτουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κώτσηρα, έχετε

τον λόγο να ολοκληρώσετε την απάντησή σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θα διαφωνήσω µαζί σας ότι υπάρχει ολιγω-

ρία ή αµέλεια της Κυβέρνησης σε θέµατα που αφορούν στον
απόδηµο Ελληνισµό. Αντιθέτως, πιστεύω -και το πιστεύω ακρά-
δαντα- ότι είναι µια περίοδος στην οποία, πραγµατικά, για πρώτη
φορά -µετά από πολλά χρόνια- υπάρχει µια τόσο στοχευµένη,
συνεκτική και ορθολογική πολιτική που αφορά σε ένα ευρύ
φάσµα δραστηριοτήτων για τον απόδηµο Ελληνισµό.

Καταλαβαίνετε και ο ίδιος -µε την ευαισθησία που έχετε και τις
γνώσεις που έχετε για το θέµα- ότι ο απόδηµος Ελληνισµός είναι
ένα κοµµάτι το οποίο δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί αποσπασµα-
τικά και γι’ αυτόν τον λόγο, ακριβώς, έχουµε κάνει την πρόβλεψη
και τον στρατηγικό σχεδιασµό που σας προανέφερα, προκειµέ-
νου να υπάρχει και οδικός χάρτης και συγκεκριµένες δράσεις και
άξονες, µεταξύ των οποίων θέµατα αντιπροσωπευτικότητας, θέ-
µατα που αφορούν στο brain drain και στη νέα γενιά διασποράς,
θέµατα που αφορούν στην καθηµερινότητα του πολίτη, όπως
είναι οι ψηφιακές υπηρεσίες, τις οποίες λυπάµαι που τις θεωρείτε
κάτι εύκολο. Λέτε ότι ήταν µια εύκολη επιλογή της Κυβέρνησης
να πάµε στην ψηφιοποίηση της διαδικασίας. Καθόλου εύκολο

δεν είναι, γιατί γνωρίζετε ότι ειδικά σε πολλές προξενικές αρχές
υπήρχε παραδοσιακά µια δυσκολία προσέγγισης ακόµα και µε
φυσικό τρόπο λόγω απόστασης, οπότε το να ψηφιοποιηθούν οι
διαδικασίες των ραντεβού, το να µπορεί να υπάρχει ηλεκτρονική
πληρωµή, το να µπορεί να υπάρχει ο virtual assistant και να µπο-
ρεί ένας Έλληνας του εξωτερικού να επικοινωνήσει ψηφιακά
είναι, σίγουρα, µέτρα τα οποία θα συνδράµουν ακριβώς στη δι-
ευκόλυνση της καθηµερινότητας των συµπατριωτών µας.

Το να υπάρξει, επίσης, πρόνοια για θέµατα που έχουν να κά-
νουν και µε την ψηφιακή ενίσχυση για θέµατα εκπαίδευσης -προ
ηµερών σας αναφέρω ότι το πρόγραµµα staellinika.com, που
είναι µια ειδική πλατφόρµα του Υπουργείου Εξωτερικών, προ-
στέθηκε σε αυτό το πρόγραµµα και η γαλλική γλώσσα και η γερ-
µανική, προκειµένου συµπατριώτες µας και ειδικά νέα παιδιά να
µπορούν µέσω της πλατφόρµας να έρχονται σε επαφή µε την ελ-
ληνική γλώσσα- είναι θέµατα που αξιοποιούµε τα ψηφιακά εργα-
λεία, προκειµένου να µπορέσουµε πράγµατι να επιτύχουµε τον
µέγιστο δυνατό στόχο. Γι’ αυτό το λέω, ούτε απλό ήταν ούτε είχε
γίνει στο παρελθόν και τώρα εφαρµόζεται για πρώτη φορά.

Ευελπιστούµε σε προτάσεις και δικές σας -κατανοώ ότι έχετε
ενδιαφέρον για τα θέµατα αυτά και το καταλαβαίνω από τον
τρόπο που τα προσεγγίζετε- ώστε να µπορέσουµε θέµατα που
αφορούν στον απόδηµο Ελληνισµό να µας ενώσουν και όχι να
µπούµε σε µια στείρα διαδικασία.

Σε ό,τι αφορά σε θέµατα στα οποία αναφερθήκατε περί αντι-
προσωπευτικότητας και λειτουργίας του Συµβουλίου Απόδηµου
Ελληνισµού, σας είπα ξανά και στην πρωτολογία µου ότι εµείς
επεξεργαζόµαστε το πλαίσιο το οποίο υπάρχει, ώστε να υπάρ-
ξουν οι απαραίτητες συνέργειες και µε την κοινοβουλευτική επι-
τροπή και µε τη γενική συνέλευση που προβλέπει µέσα, ώστε
πραγµατικά να υπάρξει ορθολογικός, αντιπροσωπευτικός τρό-
πος λειτουργίας του, γιατί κατανοούµε ότι όταν έπαψε να λει-
τουργεί, υπήρξαν προβλήµατα δυσλειτουργίας τα οποία πρέπει
να επιλύσουµε, ώστε να είµαστε συµβατοί µε τις ανάγκες του
απόδηµου Ελληνισµού το 2024 και µετά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κλείνω, λοιπόν, κυρία Πρόεδρε, µε το εξής: Το γεγονός ακρι-
βώς ότι αυτή η Κυβέρνηση επιλέγει να δώσει φωνή και µε τη στή-
ριξη των πρωτοβουλιών από κόµµατα -όπως είναι το δικό σας-
σε θέµατα που έχουν να κάνουν µε τη συµµετοχή στην πολιτική
ζωή, προφανώς, διευρύνει και τις υποχρεώσεις της πολιτείας για
ακόµα µεγαλύτερη ενίσχυση των δεσµών του απόδηµου Ελληνι-
σµού µε το µητροπολιτικό κέντρο. Αυτό επιτυγχάνουµε και προ-
σπαθούµε να επιδιώξουµε ακόµα περισσότερο µε τον
στρατηγικό σχεδιασµό, µε την ψηφιοποίηση των υπηρεσιών, µε
τα θέµατα της ελληνικής γλώσσας και σε αυτή την προσπάθεια
νοµίζω ότι µπορούµε να βρούµε πολλά σηµεία που να µπορούµε
να συναντηθούµε κοινοβουλευτικά και πολιτικά.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων.
Σε αυτό το σηµείο διακόπτουµε τη συνεδρίαση. Επανερχόµα-

στε στις 15.00’ το µεσηµέρι µε αντικείµενο εργασιών του Σώµα-
τος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που
έχει διανεµηθεί.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών:
«Εκλογή ευρωβουλευτών, διευκόλυνση εκλογέων µέσω επιστο-
λικής ψήφου, εκκαθάριση εκλογικών καταλόγων και λοιπές δια-
τάξεις του Υπουργείου Εσωτερικών».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 18 Ιανουαρίου του 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε
δύο έως τρεις συνεδριάσεις, εν συνόλω, επί της αρχής, των άρ-
θρων και των τροπολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει
ηλεκτρονικά και µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου ειση-
γητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Έχουν ζητήσει τον λόγο επί της διαδικασίας ο κ. Ξανθόπου-

λος, ο κ. Γκιόκας και ο κ. Χήτας.
Πριν δώσω τον λόγο σε εσάς, παρακαλώ τον Πρόεδρο της

Βουλής τον κ. Τασούλα, να πάρει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήθελα να µιλήσω προ
της συζητήσεως επί της διαδικασίας, τρόπον τινά εκτός θέµατος,
αλλά είναι απολύτως εντός θέµατος, όπως θα καταλάβετε.

Μόλις πριν από λίγο ο αγαπητός και άξιος συνάδελφος Θεό-
δωρος Ρουσόπουλος εξελέγη παµψηφεί, πρώτη φορά Έλληνας
σε αυτό το σηµαντικό διεθνές αξίωµα, επικεφαλής Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συµβουλίου της Ευρώπης. 

(Χειροκροτήµατα)
Το Συµβούλιο της Ευρώπης είναι ο παλαιότερος και επιφανέ-

στερος διεθνής οργανισµός που απαρτίζεται από σαράντα έξι
κράτη, όλα τα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης µέσα σε αυτά, ο
οποίος από το 1949, όταν ιδρύθηκε στο Λονδίνο, µέσα από τις
στάχτες του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου, έχει στόχο την προάσπιση
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, της δηµοκρατίας, του κράτους δι-
καίου. Ένας σηµαντικός βραχίονας του Συµβουλίου της Ευρώ-
πης είναι η Κοινοβουλευτική του Συνέλευση, η οποία απετέλεσε
την πρώτη ευρωπαϊκή Βουλή, πριν από την Ευρωπαϊκή Ένωση,
πριν από την Ευρωπαϊκή Οικονοµική Κοινότητα, πριν από το Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο και µάλιστα είναι εντυπωσιακό διότι η εκ-
προσώπηση των κρατών στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση, που
συµπληρώνει, φέτος, εβδοµήντα πέντε χρόνια ζωής, δεν γίνεται
µε βάση κυβερνητική αντιπροσώπευση, αλλά γίνεται µε βάση και
την εκπροσώπηση και αντιπολιτεύσεως.

Όπως σας είπα, στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση η οποία θα
προεδρεύεται τα επόµενα δύο χρόνια από άξιο Έλληνα κοινο-
βουλευτικό, εκπροσωπούνται σαράντα έξι χώρες. Αυτές οι
χώρες έχουν πληθυσµό εξακοσίων εβδοµήντα εκατοµµυρίων κα-
τοίκων. Η εκλογή του κ. Ρουσόπουλου έγινε µε συµφωνία και των
πέντε Κοινοβουλευτικών Οµάδων που απαρτίζουν το σύνολο της
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης, δηλαδή ψηφίστηκε και από την
οµάδα των Σοσιαλιστών-Δηµοκρατών και Πρασίνων και από την
οµάδα του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος και από την οµάδα των
Ευρωπαίων Συντηρητικών και Δηµοκρατική Συµµαχία και από τη
Συµµαχία Φιλελευθέρων και Δηµοκρατών για την Ευρώπη και
τέλος και από την οµάδα της Ενιαίας Ευρωπαϊκής Αριστεράς,
στην οποία ανήκε ο προκάτοχός του Ολλανδός Βουλευτής Τάινι
Κοξ, ο οποίος του παρέδωσε και την προεδρία της Κοινοβουλευ-
τικής Συνέλευσης του Συµβουλίου της Ευρώπης.

Η Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συµβουλίου της Ευρώπης
έχει σηµαντικό ρόλο διότι αυτή εκλέγει τον Γενικό Γραµµατέα
του Συµβουλίου της Ευρώπης, αυτή εκλέγει τον Επίτροπο Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων, αυτή εκλέγει τους δικαστές του Δικα-
στηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, το περίφηµο Δικαστήριο
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, ενώ η Κοινοβουλευτική Συνέλευση
αποστέλλει παρατηρητές σε χώρες για να παρακολουθεί τη διε-

ξαγωγή εκλογών και κατά πόσον αυτές γίνονται µε βάση τους
κανόνες του κράτους δικαίου και της αντιπροσωπευτικότητας
της ψήφου. 

Συνεπώς είναι µία σηµαντική µέρα για το εθνικό Κοινοβούλιο.
Πρέπει να συγχαρούµε όλους τους συναδέλφους και τις συναδέλ-
φους που µετέχουν στην ελληνική εκπροσώπηση. Επικεφαλής
είναι η κ. Ντόρα Μπακογιάννη, µετέχουν δύο πρώην Πρωθυπουρ-
γοί, ο κ. Τσίπρας και ο κ. Παπανδρέου. Όλοι οι Έλληνες κοινοβου-
λευτικοί που µετέχουν στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση συνέ-
βαλαν σε αυτή την επιτυχία και µη βλέπετε πως ήταν οµόφωνη
άρα εύκολη η εκλογή, υπήρχε πιθανότητα να υπάρχει και υποψη-
φιότητα αντίπαλου από τη Λιθουανία, διαπιστώθηκε, όµως, ότι θα
ήταν συντριπτική η εκλογή του κ. Ρουσόπουλου και έτσι απεσο-
βήθηκε η υποψηφιότητα. Δεν ήταν δηλαδή µία αδιάφορη πολιτικά
εκλογή, όπως προκύπτει από την οµόφωνη αποδοχή της, αλλά
ακριβώς η συντριπτική αποδοχή του κ. Ρουσόπουλου απέτρεψε
άλλες υποψηφιότητες.

Θυµίζω ότι ο ίδιος ο συνάδελφος, ο κ. Ρουσόπουλος, που
µόλις προηγουµένως µίλησε στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση
του Συµβουλίου της Ευρώπης, ο ίδιος ήταν από το 2021 ίσαµε
τώρα Πρόεδρος της Επιτροπής Μετανάστευσης και Αντιπρό-
εδρος του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος. 

Νοµίζω απηχώ την αντίληψη όλων εδώ µέσα αν, ξεκινώντας τη
σηµερινή συνεδρίαση, του ευχηθούµε µαζί µε τα συγχαρητήρια
τα θερµά και τα ειλικρινή και καλή επιτυχία στο έργο του, το
οποίο προάγει τον κοινοβουλευτισµό, προάγει την εικόνα της Ελ-
λάδας στο εξωτερικό. Δεν είµαστε συνηθισµένοι σε τέτοια ση-
µαντικά διεθνή αξιώµατα. Ο πρώτος Έλληνας που κατείχε
σηµαντικό αξίωµα στο Συµβούλιο της Ευρώπης ήταν ο διαπρε-
πής Κύπριος διπλωµάτης Πόλυς Μοδινός, ο οποίος έγινε βοηθός
Γενικού Γραµµατέα από το 1962 έως το 1968, γεννήθηκε στην
Αλεξάνδρεια της Αιγύπτου, λόγιος και η επόµενη Ελληνίδα µε
σηµαντικό αξίωµα σήµερα στο Συµβούλιο της Ευρώπης είναι η
κ. Δέσποινα Χατζηβασιλείου, η οποία είναι υπηρεσιακή Γενική
Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης, στο ίδιο όργανο
δηλαδή στο οποίο εξελέγη ο κ. Ρουσόπουλος. 

Είµαστε συνεπώς υπερήφανοι, είµαστε ευχαριστηµένοι και πε-
ριµένουµε πολλά από τον άξιο συνάδελφο ο οποίος πριν από
λίγο ανέλαβε και επισήµως τα καθήκοντά του. Η Βουλή των Ελ-
λήνων τον συγχαίρει και του εύχεται κάθε επιτυχία! Κύριε Πρό-
εδρε.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Πρόεδρο.
Κι εµείς ως Προεδρείο να εκφράσουµε τα θερµά µας συγχα-

ρητήρια στον πρώτο Έλληνα πολιτικό που καταλαµβάνει τη θέση
του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συµβου-
λίου της Ευρώπης, µια ιδιαίτερα τιµητική θέση για την πατρίδα
µας, για το ελληνικό Κοινοβούλιο και να του ευχηθούµε κάθε επι-
τυχία στο πολύ σπουδαίο και σηµαντικό έργο του.

Τώρα επί της διαδικασίας έχουν ζητήσει τον λόγο ο κ. Ξανθό-
πουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Γκιό-
κας από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, ο κ. Χήτας από την
Ελληνική Λύση και ο κ. Αποστολάκης από τη Νίκη.

Παρακαλώ, κύριε Ξανθόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, συζητάµε ένα µείζονος σηµασίας νο-

µοθέτηµα και θα έλεγα κάναµε και µια τοµή στην πολιτική ιστορία
της χώρας. Εµείς, ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, καταθέ-
σαµε τις προτάσεις µας κατά τη συζήτηση στις επιτροπές,
έχουµε καταθέσει και έγγραφα και καταθέτουµε και τις σχετικές
τροπολογίες που είναι γνωστές στο Σώµα. 

Θα ζητούσα, λοιπόν, είτε από εσάς, κυρία Υπουργέ, είτε από
εσάς, κύριε Υπουργέ, να τοποθετηθείτε επ’ αυτών το συντοµό-
τερο δυνατόν έτσι ώστε άµεσα, δηλαδή µετά το τέλος των ειση-
γητών, κατά την εκτίµησή σας, η συζήτηση να διεξαχθεί επί του
πεδίου και όχι, ενδεχοµένως, επί του νοµοθετήµατος το οποίο
τέθηκε στη διάθεση της Εθνικής Αντιπροσωπείας.

Νοµίζω είναι ένδειξη και δηµοκρατικής λειτουργίας και σεβα-
σµού και κυρίως, σοβαρότητας της συζήτησης και στη δουλειά
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που έχουµε να κάνουµε και αν έχετε καταλήξει και σε νοµοτεχνι-
κές από τώρα, βεβαίως, ευπρόσδεκτες είναι και αυτές. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς, κύριε Ξανθόπουλε.
Τον λόγο έχει ο κ. Γκιόκας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς πήραµε τον λόγο

για να ζητήσουµε την απόσυρση του νοµοσχεδίου, για τους λό-
γους που αναπτύξαµε όλες αυτές τις ηµέρες στην επιτροπή, για
το γεγονός δηλαδή, ότι πρόκειται για ένα επικίνδυνο µέτρο αυτό
της επιστολικής ψήφου, το οποίο, µάλιστα, εγείρει και σοβαρά
ζητήµατα αντισυνταγµατικότητας.

Βεβαίως, η Κυβέρνηση φέρνει αυτό το νοµοσχέδιο µε τη συ-
ναίνεση άλλων κοµµάτων, ιδιαίτερα και του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ που νοµιµοποιούν αυτή την απαράδεκτη πρακτική. Ωστόσο,
από την Παρασκευή, που ολοκληρώθηκε η συζήτηση στις επι-
τροπές, µέχρι σήµερα υπάρχει ένα ακόµα δεδοµένο. Ποιο είναι
αυτό το δεδοµένο; 

Είναι η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, η
οποία αναρτήθηκε την Παρασκευή, µετά τη λήξη της συνεδρία-
σης των επιτροπών, η οποία, ανεξάρτητα από το αν θέτει τα ζη-
τήµατα αντισυνταγµατικότητας στο εύρος που τα θέσαµε εµείς,
κάνει δύο πολύ σοβαρές παραδοχές και εκθέτει την Κυβέρνηση
και την κυβερνητική πλειοψηφία. Ποιες είναι αυτές οι παραδο-
χές;

Η πρώτη παραδοχή είναι ότι το άρθρο 51 του Συντάγµατος,
το οποίο αφορά την εκλογή Βουλευτών, έχει εφαρµογή και για
τις ευρωεκλογές. Σε αντίθεση µε αυτά που έλεγε η Κυβέρνηση…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Αυτό λέει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Βεβαίως λέει αυτό. Ξεκάθαρα λέει αυτό.
Εδώ την έχω, κύριε Υπουργέ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Διαβάστε το.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Θα µε αφήσετε να ολοκληρώσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Καταλαβαίνω τον πανικό σας, αλλά θα

µε αφήσετε να ολοκληρώσω.
Το άρθρο 51 παράγραφος 4 έχει εφαρµογή και για τις ευρωε-

κλογές και δεύτερον, η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής θέτει
και ζητήµατα παραβίασης της µυστικότητας της ψήφου, της ταυ-
τόχρονης διενέργειας των εκλογών, τα οποία θέσαµε και εµείς. 

Εξ αυτού του λόγου, λοιπόν, εµείς ζητάµε την απόσυρση του
νοµοσχεδίου και ο καθένας να πάρει την ευθύνη του. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, εµείς καταθέτουµε ένσταση αντισυνταγµατικότητας για
συγκεκριµένα άρθρα του νοµοσχεδίου. Και εκεί, µε την ανάπτυξη
της ένστασης, θα δούµε τι λέει και τι δεν λέει και η έκθεση της
Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, κύριε Υπουργέ, να µην
είστε και ανυπόµονος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε
Χήτα, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς, οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης - Κυριάκος Βελό-

πουλος που υπογράφουµε, προβάλλουµε πριν από την έναρξη
της συνεδρίασης -φυσικά και ζητάµε την απόσυρση του νοµο-
σχεδίου, κάτι τέτοιο δεν πρόκειται να γίνει, εδώ βλέπω και ειρω-
νικά γέλια από την πλευρά των Υπουργών- ένσταση και
αντιρρήσεις λόγω της αντισυνταγµατικότητας κατά του ανωτέρω
νοµοσχεδίου.

Θα µπούµε σε λεπτοµέρειες αφού διανεµηθεί και στους συνα-
δέλφους των υπολοίπων κοµµάτων. Θεωρούµε πως µε το νοµο-
σχέδιο αυτό καταργείται η ψήφος µε αυτοπρόσωπη παρουσία
για τους εκλογείς του εξωτερικού. Θεωρούµε ότι παραβιάζεται
η αρχή της ισότητας. Θεωρούµε ότι παραβιάζει το νοµοσχέδιο
αυτό την αρχή της αµεσότητας. Παραβιάζεται η αρχή της µυστι-
κότητας της ψήφου και παραβιάζεται το ταυτόχρονο της ψηφο-
φορίας. 

Όλα αυτά βέβαια, όπως έχουµε πει πάρα πολλές φορές και το
λέµε από το 2019, δεν θα καλούµασταν να τα λύσουµε σήµερα
εδώ και φυσικά, να τα απορρίψει αυτά η Πλειοψηφία, εάν υπήρχε
στη χώρα µας ένα συνταγµατικό δικαστήριο. Παρά ταύτα, εµείς

ζητάµε την απόσυρση του νοµοσχεδίου και καταθέτουµε έν-
σταση αντισυνταγµατικότητας, την οποία θα συζητήσουµε αργό-
τερα µε λεπτοµέρειες. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Τζανακόπουλος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Έχουµε ήδη καταθέσει στο Προεδρείο ένσταση αντισυνταγ-

µατικότητας επί της αρχής του νοµοσχεδίου. Θεωρούµε ότι προς
επίρρωση των αντιρρήσεων επί της συνταγµατικότητας, έρχεται
και η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, αλλά
δεν είναι µόνο αυτό. 

Θέλω να τονίσω -θα το αναπτύξω και επί της συζήτησης για
την αντισυνταγµατικότητα- ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο οι τέσ-
σερις αρχές που ορίζουν τη νοµιµότητα της διαδικασίας της ψη-
φοφορίας παραβιάζονται. Ποιες είναι αυτές; Είναι η καθολικό-
τητα, η αµεσότητα, η µυστικότητα και φυσικά, το ταυτόχρονο της
διεξαγωγής της ψηφοφορίας. 

Και θέλω εδώ να επισηµάνω στην Κυβέρνηση το εξής. Θα τα
πούµε και επί της ένστασης, όµως, θα πρέπει να λάβετε υπ’ όψιν
σας πολύ σοβαρά το εξής και να το απαντήσετε και όχι να ξεφύ-
γετε διά της οδού που ξεφύγατε στις επιτροπές, ότι δήθεν το
άρθρο 51 αφορά αποκλειστικά και µόνο στις εθνικές εκλογές. 

Οι αρχές αυτές, κυρία Υπουργέ και κύριε Αναπληρωτή
Υπουργέ, δυστυχώς για εσάς απορρέουν ευθέως από την αρχή
της λαϊκής κυριαρχίας, από το άρθρο 1 του Συντάγµατος και
απλώς εξειδικεύονται στο άρθρο 51 για τις εθνικές εκλογές. Δεν
νοείται να κάµπτονται οι αρχές ούτε της µυστικότητας ούτε της
αµεσότητας ούτε του ταυτόχρονου της διαδικασίας, διότι ακρι-
βώς δεν απορρέουν ειδικά από το άρθρο 51, απορρέουν από την
αρχή της λαϊκής κυριαρχίας, άρθρο 1 του Συντάγµατος, και µά-
λιστα άρθρο το οποίο δεν ανήκει στα αναθεωρητέα. Εποµένως,
επ’ αυτού θα απαντήσετε. Δεν θα ξεφύγετε µε τον τρόπο που ξε-
φύγατε κατά τη συζήτηση στις επιτροπές. 

Περιµένω και από τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης τα
οποία, τόσο απλόχερα προσφέρανε τη συναίνεσή τους στη συ-
ζήτηση στις επιτροπές, και από τον ΣΥΡΙΖΑ και από το ΠΑΣΟΚ,
να τοποθετηθούν επί των ενστάσεων αντισυνταγµατικότητας µε
βάση το κορυφαίο αυτό ζήτηµα και την εξαιρετικά κρίσιµη φάση
στην οποία βρίσκεται το πολιτικό σύστηµα της χώρας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.
Αποστολάκης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, στην επιτροπή πρώτη η Νίκη διατύπωσε τις

ενστάσεις της και διαπίστωσε την φανερή αντισυνταγµατικότητα
του νόµου. Σήµερα όλοι οι υπογράφοντες Βουλευτές της Νίκης,
όλοι εν συνόλω, προβάλλουµε ένσταση αντισυνταγµατικότητας
των άρθρων 6, 11, 7 έως 28 και προς το άρθρο 51 του Συντάγ-
µατος. 

Από το άρθρο αυτό του Συντάγµατος, το οποίο αναφέρεται
µεν κατά την γραµµατική του διατύπωση στις εθνικές εκλογές,
αλλά αναντίρρητα ισχύει κατ’ αναλογική εφαρµογή και για κάθε
είδους εκλογές στην επικράτεια, δηλαδή ευρωεκλογές και δη-
µοψήφισµα, προκύπτει µε σαφήνεια ότι οι παντός είδους εκλογές
στην Ελλάδα γίνονται µε άµεση, καθολική και µυστική ψηφοφο-
ρία και ταυτόχρονα σε όλη την επικράτεια.

Το ταυτόχρονο της ψηφοφορίας είναι µία θεµελιώδης συνταγ-
µατική αρχή που διέπει το σύνολο των εκλογικών διαδικασιών και
δύναται να καµφθεί αποκλειστικά και µόνο στην περίπτωση των
εκλογέων εκτός της επικράτειας, οι οποίοι µπορούν να ψηφίσουν
µε επιστολική ψήφο, όπως ρητά ορίζει η παράγραφος 4. Και
πάλι, η νοµοθετική πρόβλεψη της επιστολικής ψήφου για τους
Έλληνες του εξωτερικού είναι δυνατή, εφόσον ο νόµος ψηφιστεί
µε αυξηµένη πλειοψηφία των 2/3 του όλου αριθµού των Βουλευ-
τών. 

Είναι προφανές ότι ο συνταγµατικός νοµοθέτης, αφού δεν δια-
τύπωσε κάποια άλλη ρητή αντίθετη πρόβλεψη για εξαίρεση από
τους κανόνες του άρθρου 51, των ευρωεκλογών και των δηµο-
ψηφισµάτων, θέλει να υπάγει υπό τους ίδιους ορισµούς και κα-
νόνες κάθε είδους εκλογές και το δηµοψήφισµα.
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Συνεπώς οι προαναφερόµενες συνταγµατικές αρχές της αµε-
σότητας, της καθολικότητας, της µυστικότητας και της ταυτότη-
τας διεξαγωγής σε όλη την επικράτεια είναι εφαρµοστέες και
διέπουν τόσο τα εθνικά δηµοψηφίσµατα όσο και τις εκλογές για
την ανάδειξη των µελών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.

Αναφορικά µε τις εκλογές του εσωτερικού, εξ αντιδιαστολής
συνάγεται ότι ισχύει ο κανόνας του παραδοσιακού τρόπου άσκη-
σης του εκλογικού δικαιώµατος διά ζώσης. Ο τρόπος αυτός αν-
ταποκρίνεται στην ιστορική βούληση του συνταγµατικού
νοµοθέτη και είναι συνταγµατικά θεσµοποιηµένος. Ο κοινός νο-
µοθέτης δεν έχει εξουσία να προβλέψει, όπως εν προκειµένω επι-
χειρείται µε τις προσβαλλόµενες διατάξεις του νοµοσχεδίου,
επιστολική ψήφο και η απαγόρευση αυτή απορρέει από την πα-
ραπάνω ερµηνευτική διαπίστωση ότι το Σύνταγµα επιτρέπει την
επιστολική ψήφο αποκλειστικά και µόνο για τους εκλογείς του
εξωτερικού και πάλι κατ’ εξαίρεση και όχι ως αποκλειστικό µέσο
ψηφοφορίας, αλλά εναλλακτικά και παράλληλα µε την εξασφά-
λιση του παραδοσιακού τρόπου άσκησης του δικαιώµατος διά
ζώσης που είναι ο κανόνας.

Εποµένως καθίσταται σαφές ότι η επιστολική ψήφος για τις
επικείµενες ευρωεκλογές, όπως εισφέρεται στο παρόν νοµοσχέ-

διο, προσκρούει στο Σύνταγµα, καθόσον αφ’ ενός µεν επεκτεί-
νεται απαράδεκτα ως προς όλους τους Έλληνες εκλογείς εντός
της επικράτειας, αφ’ ετέρου δε προβλέπεται ως µοναδικός τρό-
πος άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος για τους Έλληνες που
θα βρίσκονται την ηµέρα των εκλογών εκτός επικράτειας και µά-
λιστα, χωρίς να έχει ψηφιστεί από τα 2/3 του όλου αριθµού των
Βουλευτών. 

Θα αναπτύξουµε περισσότερο τις σκέψεις µας στην Ολοµέ-
λεια. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Αποστολάκη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ενστάσεις αντισυνταγµατικό-

τητας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, της Ελληνικής
Λύσης, της Νέας Αριστεράς και της Νίκης θα καταχωριστούν στα
Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης και παρακαλώ να φωτο-
τυπηθούν και να διανεµηθούν. 

Η συζήτησή τους θα πραγµατοποιηθεί µετά το πέρας των οµι-
λιών των ειδικών εισηγητών και αγορητών.

(Οι προαναφερθείσες ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας κατα-
χωρίζονται στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:
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8936 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο ει-
σηγητής από τη Νέα Δηµοκρατία κ. Κωνσταντίνος Γκιουλέκας
για δεκαπέντε λεπτά.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά είναι χαρά και τιµή

να εισηγείσαι ένα νοµοσχέδιο τοµή, µεταρρύθµιση στον τρόπο
µε τον οποίον έως σήµερα εκφράζεται η λαϊκή βούληση. 

Είναι, όµως, χαρά και τιµή πριν από όλα, να σταθούµε λίγο σ’
αυτό το οποίο είπε ο Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Τασούλας, για
τη σηµαντική επιτυχία του συναδέλφου µας, του κ. Ρουσόπου-
λου. Να ευχηθούµε, λοιπόν, και εµείς από την πλευρά µας εκ µέ-
ρους του Κοινοβουλίου ό,τι καλύτερο, καλή επιτυχία στα νέα του
καθήκοντα. Νοµίζω ότι περιποιεί τιµή σε ολόκληρο το Κοινοβού-
λιο, αλλά βεβαίως περιποιεί τιµή ιδιαίτερα και σε εµάς, στα µέλη
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας, πολιτικής
σαρξ εκ της οποίας είναι και κ. Ρουσόπουλος. Καλή επιτυχία, λοι-
πόν, στον συνάδελφο!

Έλεγα, λοιπόν, ότι είναι τιµή να εισηγείσαι µια µεταρρύθµιση
που µετά από τόσα χρόνια και µετά από τόσες χώρες που εφαρ-
µόζουν αυτή τη µέθοδο της έκφρασης της λαϊκής βούλησης, της
ετυµηγορίας δηλαδή και µε την επιστολική ψήφο, επιτέλους θα
εφαρµοστεί κάτι τέτοιο και στην πατρίδα µας.

Χαίροµαι, όµως και είναι τιµή, γιατί τελικά από τις εισηγήσεις
των συναδέλφων από τα διάφορα κόµµατα βλέπω ότι θα υπάρχει
και µια πολύ γόνιµη και έντονη συζήτηση. 

Πάντως, θα ήθελα πριν συζητηθούν οι ενστάσεις αντισυνταγ-
µατικότητας να πω το εξής. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επι-
στολική ψήφος δεν είναι ελληνική επινόηση. Εφαρµόζεται και
εφαρµόζεται πολλά χρόνια πριν από εµάς στις περισσότερες
χώρες της Ευρώπης και στις πενήντα πολιτείες των Ηνωµένων
Πολιτειών. Το λέω έτσι σχηµατικά, γιατί δεν µπορούµε να αµφι-
σβητήσουµε ότι σ’ αυτές τις χώρες που εφαρµόζεται η επιστο-
λική ψήφος, εκεί οι αντίστοιχοι συνάδελφοί µας που νοµο-
θέτησαν, θέλησαν να παραβιάσουν το άµεσο, το καθολικό ή το
µυστικό της ψήφου.

Άρα, επειδή εδώ υπήρξαν κάποιες ενστάσεις για τη διαδικασία
µε την οποία εισάγεται η επιστολική ψήφος, αλλά και κάποιες εν-
στάσεις επί της ουσίας ότι δηλαδή, δεν θα έπρεπε να προσφύ-
γουµε και σε µία τέτοια µέθοδο έκφρασης της λαϊκής βούλησης,
επιτρέψτε µου να πω ότι η αµεσότητα δεν κρίνεται από το αν κά-
ποιος θα πάει µε φυσική παρουσία στο εκλογικό τµήµα για να
ψηφίσει, κρίνεται από την ίδια τη συµµετοχή.

Και εδώ προκύπτει ένα πάρα πολύ απλό ερώτηµα. Μπαίνω κα-
τευθείαν στην ουσία. Το νοµοσχέδιο δεν περιλαµβάνει µόνο τα
της επιστολικής ψήφου, περιλαµβάνει και άλλες διατάξεις για
την εκλογή των ευρωβουλευτών, για την εκκαθάριση των εκλο-
γικών καταλόγων. Έρχοµαι, όµως, σ’ αυτό, το οποίο είναι ουσια-
στικά η εµβληµατική, η µεγάλη, η σηµαντική µεταρρύθµιση, η
οποία επιχειρείται µε τα της επιστολικής ψήφου. Και ερωτώ: Δη-
λαδή, είναι καλύτερα να αποκλείονται ουσιαστικά, όχι τυπικά, κά-
ποιοι συµπολίτες µας, κάποιοι συµπατριώτες µας από το
δικαίωµα να ψηφίσουν; Γιατί πρακτικά είναι σαν να τους λες ότι
ξέρεις, εάν θες να ψηφίσεις, πρέπει να υποβληθείς σε κόπο, σε
ταλαιπωρία, σε έξοδα για να πας στο πλησιέστερο τµήµα ενδε-
χοµένως, το οποίο έχει στηθεί διακόσια, τριακόσια, πεντακόσια
χιλιόµετρα µακριά από τον τόπο διαµονής σου, προκειµένου να
ασκήσεις το εκλογικό σου δικαίωµα. Βεβαίως, τυπικά αυτό το δι-
καίωµα δεν αφαιρείται από κανέναν. Κατ’ ουσίαν, όµως, δεν είναι
παρεµπόδιση του δικαιώµατος αυτού όταν ξαφνικά λέµε σε έναν
συµπατριώτη µας στο εξωτερικό εγγεγραµµένο στους εκλογι-
κούς καταλόγους, ο οποίος θέλει να συµµετάσχει στην εκλογική
διαδικασία, ότι πρέπει να υποβληθεί σε όλη αυτή την ταλαιπωρία,
προκειµένου να ασκήσει το εκλογικό του δικαίωµα;

Και από την άλλη, εδώ, σ’ αυτή την Αίθουσα, δεν υπήρξαν συ-
νάδελφοι από όλες τις πτέρυγες και πιο συγκεκριµένα από το
κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, πριν τον πολιτικό διαχω-
ρισµό που έχει γίνει µετά από την εκλογή του νέου αρχηγού στον
ΣΥΡΙΖΑ, επιτρέψτε µου να πω, εσείς δεν ήσασταν, κύριοι συνά-
δελφοι, εκείνοι που λέγατε ότι ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ο σηµε-

ρινός Πρωθυπουργός, επέλεξε να κάνει εκλογές τον περασµένο
Ιούνιο, γιατί έτσι θα αποκλείσει κάποιους εποχικούς, οι οποίοι
δεν θα ψηφίσουν και αυτοί είναι νέοι άνθρωποι και θα καταψήφι-
ζαν τον Μητσοτάκη; 

Τώρα τι κάνει ο κ. Μητσοτάκης; Έρχεται η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη και λέει ότι γι’ αυτούς τους ανθρώπους που,
ακριβώς, όχι τυπικά, αλλά ουσιαστικά και πάλι αποκλείονται από
τη διαδικασία των εκλογών, προβλέπει δυνατότητα, ούτως ώστε
και να συµµετάσχουν στις εκλογές και να µην έχουν το οποιοδή-
ποτε πρόβληµα σε σχέση µε την εργασία τους, µε τον τόπο στον
οποίο θα βρίσκονται κατά τη διεξαγωγή των ευρωεκλογών. 

Μην ξεχνάµε ότι φέτος οι ευρωεκλογές, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, διεξάγονται στις 9 Ιουνίου. Άρα, λοιπόν, θα βρισκόµα-
στε σε µία προχωρηµένη περίοδο της τουριστικής σεζόν στην
πατρίδα µας και, µε την έννοια αυτή, πολλοί άνθρωποι και, κυ-
ρίως, νέοι άνθρωποι θα βρίσκονται εκτός του τόπου διαµονής
τους, εκτός του τόπου της ψηφοφορίας τους. Γιατί, λοιπόν, είναι
κακό να άρουµε πρακτικά εµπόδια γι’ αυτούς τους ανθρώπους,
για εκείνους οι οποίοι εργάζονται την ηµέρα των εκλογών, για
νοσηλευτικό προσωπικό, για ιατρικό προσωπικό και όχι µόνον,
για φοιτητές, οι οποίοι βρίσκονται εν µέσω µιας δοκιµασίας, είναι
η περίοδος των εξετάσεων και µπορεί ο τόπος των σπουδών
τους να είναι άλλος από τον τόπο της διαµονής τους και τον τόπο
όπου ασκούν το εκλογικό τους δικαίωµα, ακόµα και για τους µα-
θητές, οι οποίοι εκείνη την περίοδο διαγωνίζονται και, µάλιστα,
σκληρά, για να µπορέσουν να προχωρήσουν στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση; Γιατί είναι κακό να άρουµε αυτά τα πρακτικά εµπό-
δια;

Και δεν καταλαβαίνω αυτή την εµµονή που κάποιοι συνάδελ-
φοι επιδεικνύουν, λέγοντας ότι ξέρετε, όχι, πρέπει να ενισχύ-
σουµε τη φυσική παρουσία στην κάλπη. Βεβαίως, µαζί σας, να
ενισχύσουµε αυτή την παρουσία. 

Όταν, όµως, για πρακτικούς λόγους αυτή είναι αδύνατη, να
αποκλείσουµε αυτούς τους ανθρώπους; Και µε συγχωρείτε, αυτή
είναι πολιτική λογική της καθολικής συµµετοχής στην εκλογική
αναµέτρηση; Ένας υπερήλικος, δηλαδή, ο οποίος έχει κινητικά
προβλήµατα και θέλει να ασκήσει το εκλογικό του δικαίωµα, είναι
καλύτερα να υποβληθεί στην ταλαιπωρία της µετακίνησης, εάν
αυτή είναι δυνατή -γιατί υπάρχουν και περιπτώσεις όπου δεν
είναι δυνατή αυτή η µετακίνηση- µόνο και µόνο διότι τότε είναι
πιο έγκυρη κατά κάποιους η ψήφος από το να ψηφίσει κάποιος
επιστολικά;

Επιτρέψτε µου να πω ότι αυτές οι εµµονές, ουσιαστικά, µας
κάνουν πράγµατι να διαφοροποιούµαστε από πολλά άλλα κράτη.
Δεν είναι κακό. Εγώ δεν λέω ότι είναι πρότυπο αυτό που εφαρ-
µόζεται σε άλλα κράτη, γιατί και εκεί υπάρχουν παραλλαγές.
Αλλού υπάρχουν περιορισµοί, αλλού δεν υπάρχουν καθόλου πε-
ριορισµοί. Σε πέντε πολιτείες των Ηνωµένων Πολιτειών ψηφίζουν
µόνον µε επιστολική ψήφο. Βεβαίως, όλα αυτά υπόκεινται σε κρι-
τική και εµείς δεν είπαµε να υιοθετήσουµε άκριτα οτιδήποτε
εφαρµόζεται στο εξωτερικό. 

Μιλάµε, όµως, γι’ αυτό, για το οποίο διαµαρτύρονταν πάρα
πολλοί συµπατριώτες µας που βρίσκονται στο εξωτερικό. Τα παι-
διά µας τα οποία, δυστυχώς, λόγω της πρωτοφανούς οικονοµι-
κής κρίσης από την οποία διήλθε η πατρίδα µας αναγκάστηκαν
να φύγουν για αναζήτηση µιας θέσεως εργασίας στο εξωτερικό.
Τι θα τους πούµε; Αν τύχει και είσαι στην Ελλάδα ψηφίζεις, αλ-
λιώς ψάξε βρες ένα τµήµα όπου στηθεί, εάν στηθεί και ταξίδεψε,
ξόδεψε τον χρόνο σου, σπατάλησε χρήµατα για να πας εκεί, αλ-
λιώς δεν σου δίνουµε το δικαίωµα; 

Έχουµε και στατιστικά παραδείγµατα. Στις τελευταίες εθνικές
εκλογές του περασµένου Μαΐου και Ιουνίου ενεγράφησαν µόλις
είκοσι πέντε χιλιάδες Έλληνες που ζουν στο εξωτερικό, εννοώ
Έλληνες που έχουν το δικαίωµα της ψήφου. Και εξ αυτών ψήφι-
σαν µόνο δεκαοκτώ χιλιάδες. Αυτό δεν λέει κάτι; Μα φυσικά και
λέει. Διότι δεν υπήρξε προθυµία από πολλούς συµπατριώτες µας
ακριβώς για τους λόγους τους οποίους ανέλυσα προηγουµένως.
Αυτό θέλουµε να το διαιωνίσουµε; Και είναι κακό να διευκολύ-
νουµε όλους αυτούς τους ανθρώπους; 

Θα έλεγα ότι ίσως θα έπρεπε λίγο -αυτό δεν είναι παραίνεση,
προς Θεού, είναι µία όµως δική µου τοποθέτηση- µε µεγαλύτερη
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ευρύτητα και πνεύµατος αλλά και καρδιάς να δούµε πώς µπο-
ρούµε να βοηθήσουµε όλους τους Έλληνες που επιθυµούν να
ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα και να άρουµε, επαναλαµ-
βάνω, όποια πρακτικά εµπόδια µέχρι τώρα το εµπόδιζαν. Αυτό
επιχειρεί η Κυβέρνηση.

Και ειλικρινά, κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που
πραγµατικά έρχεται η δική µας Κυβέρνηση να κάνει κάτι που -
επιτρέψτε µου να το πω και αυτοκριτικά και προς εµάς και προς
όλες τις πτέρυγες της Βουλής- η Ελλάδα θα έπρεπε να το έχει
καθιερώσει πολύ νωρίτερα. Γιατί, δηλαδή, ήταν τόσο δύσκολο
να προχωρήσουµε σε µια τέτοια νοµοθέτηση; Έστω όµως και
τώρα, έστω και αργότερα απ’ ό,τι θα έπρεπε να το έχουµε κάνει,
ναι σήµερα η Ελλάδα κάνει ένα βήµα. Ένα βήµα το οποίο όχι
µόνον διευρύνει τη δηµοκρατία, όχι µόνο βαθαίνει τη δηµοκρα-
τία, βελτιώνει την ποιότητα της δηµοκρατίας, ένα βήµα που στέλ-
νει το µήνυµα στον απόδηµο Ελληνισµό δηλαδή, στην άλλη
Ελλάδα που βρίσκεται εκτός των συνόρων -γιατί είµαστε ένα
έθνος που έχουµε αυτό το προνόµιο να διαθέτουµε άλλη µια πα-
τρίδα σκορπισµένη ανά τον πλανήτη έξω από τα εθνικά µας σύ-
νορα. Δεν είναι όλες οι χώρες έτσι, δεν είναι όλα τα κράτη, όλα
τα έθνη έτσι. Το Ισραήλ έχει µεγάλη διασπορά, η Αρµενία έχει
µεγάλη διασπορά, η Ελλάδα έχει µεγάλη διασπορά- ότι τους δί-
νουµε το χέρι και τους λέµε: Ναι, το εθνικό, το µητροπολιτικό
κέντρο νοιάζεται και φροντίζει εµπράκτως για όλα τα θέµατα που
τους αφορούν. Ειδικά σε αυτό το κυρίαρχο ζήτηµα της έκφρα-
σης της λαϊκής βούλησης, ναι είµαστε κοντά τους πρακτικά µε
µία νέα µέθοδο, µε την επιστολική ψήφο, για να µπορέσουµε να
τους διευκολύνουµε να ασκήσουν το δικαίωµά τους, να συνδια-
µορφώσουν το κοινό µας µέλλον, να συνδιαµορφώσουµε όλοι
µαζί την κοινή µας πορεία.

Δεν καταλαβαίνω, λοιπόν, γιατί αυτή η εµµονή ότι δεν πρέπει
να ισχύσει η επιστολική ψήφος, ότι δεν πρέπει να το κάνουµε, ότι
είναι αντισυνταγµατικό, ότι αποτρέπει πολλούς από το να πάνε
στην κάλπη. Κανέναν δεν αποτρέπει. Όποιος θέλει, πάει µε τη
φυσική παρουσία. Όποιος, όµως, δεν µπορεί να πάει; Εκεί, ναι,
γι’ αυτό πράγµατι είναι τοµή και, µάλιστα, είναι ιστορική τοµή,
είναι εµβληµατική τοµή. Συγχαρητήρια, κυρία Υπουργέ, κύριε
Υπουργέ, που επιτέλους, µε αυτό το νοµοθέτηµα η Ελλάδα εκ-
συγχρονίζεται σε αυτόν τον τοµέα. 

Τώρα, υπάρχουν και πολλά άλλα θέµατα του παρόντος νοµο-
σχεδίου. Θα ήθελα πολύ γρήγορα, στην πρώτη αυτή εισήγησή
µου, να αναφερθώ και στα υπόλοιπα ζητήµατα. Πέρα από την επι-
στολική ψήφο, για την οποία θέλω, απλώς να συµπληρώσω, για
το επίµαχο θέµα της µυστικότητας της ψηφοφορίας, ότι λαµβά-
νονται όλα εκείνα τα µέτρα που ο ΟΑΣΕ έχει επισηµάνει ότι πρέπει
να λαµβάνονται υπ’ όψιν, προκειµένου να ισχύσει η επιστολική
ψήφος. Με άλλα λόγια, δηλαδή, ελήφθησαν όλα εκείνα τα µέτρα
τα οποία µπορούσαν και ήταν, στο µέτρο του δυνατού, εφικτό να
ληφθούν, ούτως ώστε το αδιάβλητο, η µυστικότητα της ψήφου να
είναι εγγυηµένη για όλους αυτούς, οι οποίοι θα προτιµήσουν τη
διαδικασία να εκφράσουν την ετυµηγορία τους επιστολικώς. 

Προχωρών, λοιπόν, στα υπόλοιπα κεφάλαια του νοµοσχεδίου.
Ένα σηµαντικό κεφάλαιο είναι ο τρόπος εκλογής των Ευρωβου-
λευτών. Γιατί όλα αυτά που συζητούµε βεβαίως -το αναφέρω
ίσως γιατί µας παρακολουθούν και άνθρωποι οι οποίοι δεν είχαν
την ευχέρεια να διαβάσουν το νοµοσχέδιο έξω από την Αίθουσα
αυτή- αφορούν στις ευρωεκλογές και στα εθνικά δηµοψηφί-
σµατα. Είναι τελείως διαφορετικό θέµα οι εθνικές εκλογές, όπου
εκεί υπάρχουν πολλά συνταγµατικά ζητήµατα, τα οποία πρέπει
να συζητηθούν. Πάντως εγώ θα ήθελα να εκφράσω την ευχή κάτι
τέτοιο να µπορεί να επεκταθεί -εννοώ η επιστολική ψήφος- αφού
µελετήσουµε το θέµα, αφού το συζητήσουµε εκτενέστατα και σε
άλλους Έλληνες συµπατριώτες µας, οι οποίοι βρίσκονται στο
εξωτερικό και θέλουν να εγγραφούν στους εκλογικούς καταλό-
γους και να συµµετάσχουν και αυτοί στο να διαµορφώνουµε όλοι
µαζί την κοινή µας πορεία. Είναι προνόµιο για ένα έθνος να έχει
πραγµατικά -όπως είπα προηγουµένως- µια άλλη πατρίδα εκτός
των εθνικών συνόρων του. 

Όσον αφορά, λοιπόν, στον τρόπο εκλογής των Ευρωβουλευ-
τών στις επερχόµενες ευρωεκλογές, ανάµεσα σε όλα τα άλλα
καθιερώνεται το ηλεκτρονικό της υποβολής των υποψηφιοτήτων

που διευκολύνει πάρα πολύ. Εδώ θα ήθελα να σηµειώσω την
αποκατάσταση µιας διαταραγµένης ως τώρα ισορροπίας που
υπήρχε, ανάµεσα σε εκείνους, οι οποίοι ήταν υποψήφιοι για το
αξίωµα του Ευρωβουλευτή και σε εκείνους που ήταν υποψήφιοι
για το αξίωµα, διαθέτοντας, όµως και τη βουλευτική ιδιότητα.
Ήταν µία άνιση πραγµατικά µεταχείριση, δηµιουργούσε έναν
αθέµιτο ανταγωνισµό το γεγονός ότι εάν, παραδείγµατος χάριν,
ο οµιλών ήθελε να είναι υποψήφιος Ευρωβουλευτής, µπορούσε
έως τώρα να είναι ταυτόχρονα και Βουλευτής. Να έχει, λοιπόν,
στη διάθεσή του όλα εκείνα τα µέσα που η Βουλή του διαθέτει,
προκειµένου να ασκήσει τα καθήκοντά του και αυτά να µπορεί
να τα χρησιµοποιεί και ως υποψήφιος Ευρωβουλευτής έναντι κά-
ποιων άλλων συνυποψηφίων του, οι οποίοι δεν διαθέτουν αυτά
τα µέσα, πολύ απλά γιατί δεν είναι Βουλευτές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα µε δύο λεπτά. Ολοκληρώνω
πολύ γρήγορα και θα έχουµε την ευκαιρία -η συζήτηση θα κρα-
τήσει και αύριο και µεθαύριο- να µιλήσουµε και για τα υπόλοιπα
θέµατα.

Τι προβλέπει, λοιπόν, το παρόν νοµοσχέδιο; Την παραίτηση
από το βουλευτικό αξίωµα εκείνου ο οποίος επιθυµεί να συµµε-
τάσχει ως υποψήφιος στις ευρωεκλογές. Πράγµατι, είναι η απο-
κατάσταση µιας ισορροπίας. Εάν το θέλετε, είναι η αποκα-
τάσταση µιας αδικίας που λειτουργούσε εις βάρος των µη Βου-
λευτών υποψηφίων Ευρωβουλευτών. Αυτό είναι, επίσης, µια
πολύ σηµαντική τοµή του νοµοσχεδίου.

Και άλλη µια σηµαντική τοµή, η οποία συζητήθηκε εκτενώς
στην αρµόδια επιτροπή -όσοι συµµετείχαν στην επιτροπή το δια-
πίστωσαν- είναι κι αυτό το θέµα της εκκαθάρισης των εκλογικών
καταλόγων. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι δικηγόρος και
δηµοσιογράφος µαχόµενος και είχα συµµετάσχει και εγώ, ως δι-
καστικός αντιπρόσωπος, σε πολλές εκλογικές αναµετρήσεις πριν
εκλεγώ Βουλευτής. Μου έκανε τροµερή εντύπωση, όταν έπαιρνα
στα χέρια µου τον κατάλογο και έβλεπα, τελικά, ποιοι δεν ψήφι-
σαν. Υπήρχαν -το είπα και στην επιτροπή- συνοµήλικοι του Παύ-
λου Μελά οι οποίοι ήταν ακόµη εγγεγραµµένοι, φαίνονταν ως
ψηφοφόροι στον εκλογικό κατάλογο. 

Διότι µέχρι τη συµπλήρωση του εκατοστού δέκατου έβδοµου
έτους της ηλικίας, εάν δεν υπάρχει πιστοποίηση του θανάτου κά-
ποιου εκλογέως, ο εκλογέας αυτός παραµένει εγγεγραµµένος,
άρα τυπικά ενεργός, στους εκλογικούς καταλόγους. Τι σηµαίνει
αυτό; Πάρα πολύ απλά ότι κάποια στιγµή πρέπει και σε αυτό να
εκσυγχρονιστούµε. Υπάρχει, λοιπόν, ένας τρόπος για την εκκα-
θάριση τον οποίο προτείνει το Υπουργείο. Εδώ είµαστε να ακού-
σουµε προτάσεις. Και αυτό το τριήµερο, της διαδικασίας της
συζήτησης µέσα στην Ολοµέλεια, έχουµε την ευκαιρία να ακού-
σουµε και άλλες επισηµάνσεις και προτάσεις από την πλευρά
της Αντιπολίτευσης. 

Αλλά, επιτέλους, ναι, πράγµατι είναι σηµαντικό πρώτα-πρώτα
οι κατάλογοι να ανταποκρίνονται όσο το δυνατόν στην πραγµα-
τικότητα, δηλαδή να εµφανίζονται οι εκλογείς που πράγµατι βρί-
σκονται  εν ζωή. Δεύτερον, είναι πάρα πολύ σηµαντικό να
µπορούµε να έχουµε µία πιο σαφή άποψη και για τα µεγέθη της
αποχής. Διότι όλοι αυτοί, οι οποίοι είναι εγγεγραµµένοι και φυ-
σικά, δεν ψηφίζουν -οι περισσότεροι από εκεί που βρίσκονται δεν
θα ήταν και δυνατόν πρακτικώς να ψηφίσουν- υπολογίζονται
στους µη ψηφίσαντες. Άρα, λοιπόν, όταν µιλάµε για αποχή υπάρ-
χει και µία οµάδα, ένας αριθµός εκλογέων, που υπολογίζεται
στους µη ψηφίσαντες αλλά που έχουν αποδηµήσει εις Κύριον
προ πολλού. Εποµένως θα πρέπει να γίνει -και είναι απαραίτητο
να γίνει- αυτή η εκκαθάριση. 

Και επειδή µίλησα για την αποχή -και κλείνω µε αυτό- θα ήθελα
να πω ότι και ο τρόπος µε τον οποίον η επιστολική ψήφος προ-
βλέπει τη διαδικασία της εκλογής βοηθά, εν µέρει, και στον πε-
ριορισµό της αποχής. Η αποχή βεβαίως δεν οφείλεται µόνο σε
αυτό. Είναι, όµως, και αυτός ένας από τους λόγους που πραγ-
µατικά συντελεί στο να βλέπουµε ότι πολλοί Έλληνες απέχουν,
γιατί πράγµατι δεν µπορούν, όπως είπαµε, για λόγους πρακτι-
κούς να προσεγγίσουν ένα εκλογικό τµήµα και να ασκήσουν το
εκλογικό δικαίωµα τους. 
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Αυτές είναι οι βασικές επισηµάνσεις, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. Και κλείνω έτσι όπως ξεκίνησα. Πραγµατικά, θα ήταν ση-
µαντικό σε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο να στείλει η Βουλή των
Ελλήνων ένα µήνυµα -µε τις επιµέρους διαφοροποιήσεις µας, µε
τις προτάσεις που καθένας έχει να κάνει- σε όλους τους συµπα-
τριώτες µας ότι ναι, ψηφίζοντας αυτό το νοµοσχέδιο τους δί-
νουµε ένα δικαίωµα που ήταν µέχρι τώρα ένα δικαίωµα που
ουσιαστικά το είχαν αλλά τους το στερούσαµε µε µία σειρά από
πρακτικά εµπόδια τα οποία τους εµπόδιζαν να το ασκήσουν. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Γκιουλέκα.

Τον λόγο έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία, κ. Γιώτα Πούλου.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Θα ήθελα και εγώ µε τη σειρά µου να συγχαρώ τον κ. Ρουσό-
πουλο για τη διάκρισή του και να του ευχηθώ καλή επιτυχία στα
νέα του καθήκοντα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα στην Ολο-
µέλεια το νοµοσχέδιο του ΥΠΕΣ µε τίτλο: «Εκλογή ευρωβουλευ-
τών, διευκόλυνση εκλογέων µέσω επιστολής ψήφου, εκκαθάριση
εκλογικών καταλόγων και λοιπές διατάξεις». 

Κατά την επεξεργασία του στην Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης
αναδείξαµε επί της αρχής ζητήµατα που άπτονται των προβλέ-
ψεων του Συντάγµατος, αλλά και διατυπώσαµε συγκεκριµένες
παρατηρήσεις αναλυτικά για τα επιµέρους άρθρα του. Στο πλαί-
σιο αυτής της επεξεργασίας καταθέσαµε τρεις τροπολογίες για
τις οποίες θα αναφερθώ στη διάρκεια της οµιλίας µου. 

Αποδείξατε, κύριοι Υπουργοί, ότι εξαρχής δεν είχατε καµµία
πρόθεση να συζητήσετε ουσιαστικά µε τα κόµµατα της Αντιπο-
λίτευσης σε κλίµα συνεννόησης και συναίνεσης για ένα κορυφαίο
θέµα που αφορά στην ίδια τη λειτουργία της δηµοκρατίας µας.
Περιοριστήκατε σε τυπικές ενηµερώσεις των κοµµάτων, αφού
δεν απαντήσατε στις εύλογες ερωτήσεις µας και γι’ αυτό άλλω-
στε τις χαρακτηρίσαµε προσχηµατικές. 

Επίσης η διαβούλευση πραγµατοποιήθηκε µέσα στα γνωστά
στενά χρονικά περιθώρια, όπως συνηθίζεται άλλωστε µε όλα τα
νοµοσχέδιά σας. Και µόνο µετά από τις παρεµβάσεις της Αντι-
πολίτευσης δώσατε λίγο περισσότερο χρόνο στην επεξεργασία
του νοµοσχεδίου στην επιτροπή. Ωστόσο δεν τοποθετηθήκατε
επί των παρατηρήσεων και προτάσεών µας και υποβιβάσατε τη
συζήτηση σε διαδικασία παράλληλων µονολόγων, αξιοποιώντας
όµως επικοινωνιακά την επί της αρχής συναίνεσή µας. 

Αποδεικνύεται, λοιπόν, ότι για µία ακόµη φορά νοµοθετείτε µο-
νοµερώς µε γνώµονα τον κοµµατικό σας σχεδιασµό και συµφέ-
ρον, αν και το θέµα δεν αφορά µόνο την Κυβέρνησή σας, αλλά
όλο το πολιτικό σύστηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε από αυτό εδώ το
Βήµα να ενηµερώσουµε τους Έλληνες πολίτες για το τι ακριβώς
προβλέπει το νοµοσχέδιο, ποιοι είναι οι ισχυρισµοί της Κυβέρνη-
σης και ποιες είναι οι δικές µας θέσεις.

Συνοπτικά, προβλέπεται η καθιέρωση της επιστολικής ψήφου
ως µοναδικού τρόπου ψηφοφορίας για τους εκτός επικρατείας
εκλογείς, αλλά και ως προσωπική επιλογή για τους εντός επικρα-
τείας µέσω µιας συγκεκριµένης διαδικασίας. Επίσης προβλέπε-
ται νέος τρόπος κατανοµής των εδρών και εκκαθάριση των εκλο-
γικών καταλόγων.

Ισχυρίζεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση ότι ενισχύει και διευκολύνει
τη συµµετοχή των πολιτών σε εκλογές και κυρίως των συνανθρώ-
πων µας µε χαρακτηριστικά ευαλωτότητας και ότι θα περιορίσει
την ολοένα αυξανόµενη αποχή από τις εκλογικές διαδικασίες.
Επίσης υποστηρίζει ότι νοµοθετεί την επιστολική ψήφο στο πλαί-
σιο της δήθεν εναρµόνισης της χώρας µας µε τον ευρωπαϊκό κα-
νόνα.

Ωστόσο, όπως αναφέραµε και στις συνεδριάσεις της επιτρο-
πής, δεν λαµβάνει υπ’ όψιν της τις συστάσεις τριών διεθνών ορ-
γανισµών που προτείνουν να λαµβάνονται µέτρα για τη
διασφάλιση της µυστικότητας της ψηφοφορίας και την αποφυγή
χειραγώγησης της ψήφου, της επιτροπής για τα Ανθρώπινα Δι-

καιώµατα του ΟΗΕ, του Οργανισµού για την Ασφάλεια και τη Συ-
νεργασία στην Ευρώπη, του ΟΑΣΕ, καθώς και της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής για τη Δηµοκρατία Μέσω του Δικαίου, δηλαδή της
Επιτροπής Βενετίας του Συµβουλίου της Ευρώπης, τις οποίες
και καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παναγιού (Γιώτα) Πούλου
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Χαρακτηριστικά στον κώδικα καλής πρακτικής της Επιτροπής
Βενετίας αναφέρεται ότι: «Οι ψηφοφόροι πρέπει πάντα να έχουν
τη δυνατότητα να ψηφίσουν σε ένα εκλογικό τµήµα. Άλλα µέσα
ψηφοφορίας γίνονται αποδεκτά υπό τις ακόλουθες προϋποθέ-
σεις: Η επιστολική ψήφος πρέπει να επιτρέπεται µόνον όταν η
ταχυδροµική υπηρεσία είναι ασφαλής και αξιόπιστη, το δικαίωµα
επιστολικής ψήφου µπορεί να περιορίζεται σε άτοµα που νοση-
λεύονται ή σε φυλακισµένους ή σε άτοµα µε µειωµένη κινητικό-
τητα ή σε εκλογείς που διαµένουν στο εξωτερικό». Επίσης,
προσθέτει: «Η ψηφοφορία πρέπει να είναι ατοµική. Η οικογενει-
ακή ψήφος και οποιαδήποτε άλλη µορφή ελέγχου από έναν ψη-
φοφόρο επί της ψήφου άλλου ψηφοφόρου πρέπει να απα-
γορεύεται». Τηρεί, λοιπόν, η Κυβέρνηση µε το παρόν νοµοσχέδιο
αυτές τις συστάσεις; Δεν τις στερεί.

Επίσης η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι επιστολική ψήφος είναι ο
κανόνας για την άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος στην Ευ-
ρώπη χωρίς προϋποθέσεις και περιορισµούς για τους εκλογείς.
Ας δούµε όµως τα στοιχεία ακριβώς, για να δούµε τι συµβαίνει.
Σύµφωνα µε τα στοιχεία του Διεθνούς Ινστιτούτου για τη Δηµο-
κρατία και την Εκλογική Συνδροµή, IDEA, για τους εκτός επικρα-
τείας εκλογείς από τα σαράντα οκτώ κράτη τα είκοσι τέσσερα
δεν έχουν υιοθετήσει την επιστολική ψήφο, δεκαπέντε την έχουν
υιοθετήσει συµπληρωµατικά µαζί µε άλλες µεθόδους, ενώ µόνο
εννέα την έχουν υιοθετήσει ως µοναδικό µέσο ψηφοφορίας.
Αυτά ήταν για τους εκτός επικράτειας. Για τους εντός επικρά-
τειας εκλογείς από τα σαράντα οκτώ κράτη της Ευρώπης τα
τριάντα πέντε δεν έχουν υιοθετήσει την επιστολική ψήφο, έξι
κράτη την έχουν υιοθετήσει για ειδικές περιπτώσεις και µόνον
επτά την έχουν υιοθετήσει χωρίς περιορισµούς. Καταθέτω τον
σχετικό πίνακα στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παναγιού (Γιώτα) Πούλου
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι αποδεικνύεται, λοιπόν, από τα παραπάνω; Ότι η επιστολική
ψήφος δεν αποτελεί την κυρίαρχη ευρωπαϊκή πρακτική, αλλά και
ότι υπάρχει έντονος προβληµατισµός για τα προβλήµατα διαβλη-
τότητας της διαδικασίας και στις χώρες όπου εφαρµόζεται. 

Ας δούµε όµως τώρα αν τηρούνται και οι επιταγές του Συντάγ-
µατός µας. Το Σύνταγµα στο άρθρο 51 παράγραφος 4 προβλέπει
τη δυνατότητα εφαρµογής επιστολικής ψήφου για τους εκτός
επικρατείας εκλογείς ως θετική κάµψη των αρχών της αµεσότη-
τας και της µυστικότητας και ως καθεστώς εξαίρεσης για να δι-
ευκολύνει τους εκτός επικρατείας εκλογείς. Εποµένως, η επιστο-
λική ψήφος είναι ένα µέσο ψηφοφορίας το οποίο δεν µπορεί να
θεωρηθεί εξ ορισµού ως διαβλητό, αλλά δεν µπορεί επίσης να
εξελιχθεί σε κανόνα. Η αυτοπρόσωπη παρουσία στα εκλογικά
τµήµατα είναι ο µοναδικός τρόπος που διασφαλίζει στον µέγιστο
δυνατό βαθµό τις συνταγµατικές προϋποθέσεις της ψήφου ως
ελεύθερης έκφρασης της λαϊκής βούλησης, δηλαδή την καθολι-
κότητα, την αµεσότητα, τη µυστικότητα, την υποχρεωτικότητα
και την ισότητα. 

Άρα η επέκταση της επιστολικής ψήφου σε όλους ανεξαίρετα
τους εκλογείς εντός επικρατείας εγείρει θέµατα αντισυνταγµα-
τικότητας, ενώ η περιορισµένη επέκτασή της σε ανθρώπους που
αποδεδειγµένα έχουν χαρακτηριστικά ευαλωτότητας µπορεί να
θεωρηθεί και να ενταχθεί στο καθεστώς της δόκιµης και αποδε-
κτής θεσµικής κάµψης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναρωτιέµαι αν στην εποχή της
τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης, της ψηφιακής διακυβέρ-
νησης και της τεχνητής νοηµοσύνης η επιστολική ψήφος µε τη
διαδικασία που προτείνει η Κυβέρνηση αποτελεί εκσυγχρονισµό
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ή αναχρονισµό. Και ενώ η διαδικασία ξεκινάει µε την εγγραφή σε
µια ψηφιακή πύλη, συνεχίζεται µε µια απερίγραπτη γραφειοκρα-
τική διαδικασία που, βέβαια, εµπεριέχει τις γνωστές µας αδιαφα-
νείς απευθείας αναθέσεις µε µεγάλο δηµοσιονοµικό κόστος και
µεγάλο χρηµατικό αποτύπωµα, αφού τόνοι χαρτιού θα χρησιµο-
ποιηθούν στους φακέλους της επιστολικής ψήφου. Επιπλέον οι
ιδιωτικές εταιρείες ταχυµεταφορών και ταχυδροµείων -πλέον
έχουν καταργηθεί στη χώρα µας- υποκαθιστούν την τρίτη έµπι-
στη οντότητα που θα έπρεπε να είναι µόνο µία, η δικαστική αρχή. 

Ανησυχούµε σοβαρά για την κατάληξη αυτής της προτεινόµε-
νης από την Κυβέρνηση διαδικασίας και ως προς την ουσία της,
δηλαδή την αδιάβλητη εκλογική διαδικασία, αλλά και ως προς
την πρακτική της πλευρά, δηλαδή την επιτυχή ολοκλήρωση του
σχεδιασµού σας, κύριε Υπουργέ. 

Προσπαθήσαµε µε τις παρεµβάσεις µας στην επιτροπή να βελ-
τιώσουµε πολλά επιµέρους προβλήµατα και παραλείψεις. Προ-
τείναµε, και καταθέσαµε µάλιστα σχετική τροπολογία, τον
ηλεκτρονικό εκλογικό κατάλογο, ένα καινοτόµο ψηφιακό εργα-
λείο που θα µπορούσε να εξυπηρετήσει όλους τους εκλογείς
εντός επικρατείας, ειδικά στην περίπτωση των ευρωεκλογών,
όπου όλη η χώρα, όπως γνωρίζουµε, αποτελεί µία ενιαία εκλο-
γική περιφέρεια µε ενιαίο επίσης ψηφοδέλτιο, τους εκλογείς,
όπως τους εποχικά εργαζόµενους, που δυστυχώς, κύριοι Υπουρ-
γοί, και πάλι τους εξαιρείτε, αφού πρέπει να γνωρίζουν σαράντα
ηµέρες πριν, δηλαδή πριν το Πάσχα, πού ακριβώς θα βρίσκονται
και πού θα εργάζονται στις 9 Ιουνίου. Εξαιρείτε λοιπόν -που θα
µπορούσατε να µην εξαιρούνται µέσα από τον κατάλογο- τους
εργαζόµενους, τους φοιτητές, τους ταξιδιώτες και όλους όσοι
βρίσκονται µακριά από την περιοχή της µόνιµης κατοικίας τους
την ηµέρα των εκλογών. Ταυτόχρονα, ο ηλεκτρονικός κατάλογος
διασφαλίζει τις συνταγµατικές προϋποθέσεις της ψήφου, αφού
εκλογέας µπορεί να ψηφίσει παντού όπου θα βρίσκεται αλλά µε
αυτοπρόσωπη παρουσία σε εκλογικό τµήµα. 

Η πρότασή µας επίσης, κυρία Υπουργέ και κύριε Αναπληρωτή
Υπουργέ, θα µπορούσε να αποτελέσει και ένα µεταβατικό στάδιο
για την καθιέρωση της ψηφιακής ψήφου µε ελάχιστο κόστος και
µηδενικό κλιµατικό αποτύπωµα. Όµως δεν τη σχολιάσατε καν,
σαν να µην την ακούσατε. Γιατί ο πραγµατικός σας στόχος δεν
ήταν να καταλήξουµε από κοινού σε κάποια λύση αλλά να επι-
βάλετε τον σχεδιασµό σας µε τις απευθείας αναθέσεις µεγάλου
δηµοσιονοµικού κόστους. Και προς επίρρωση των όσων λέω κα-
ταθέτω στα Πρακτικά την απόδειξη της βιασύνης σας. Μα, είναι
δυνατόν να µεριµνήσατε δηλαδή και πριν ψηφιστεί το νοµοσχέ-
διο της επιστολικής ψήφου 5.000.000 ευρώ -εξασφαλίσατε µε
ηµεροµηνία 18 Ιανουαρίου για την καµπάνια ενηµέρωσης για την
επιστολική ψήφο- στα προσφιλή σας ΜΜΕ; Το Υπουργείο σας
έχει µακρά παράδοση µε πρωτεργάτη τον κ. Πέτσα. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παναγιού (Γιώτα) Πούλου
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επανέρχοµαι στο θέµα της επιστολικής ψήφου για τους εντός
επικρατείας εκλογείς, θέλοντας να αποσαφηνίσω τη θετική µας
θέση και να επαναλάβω την τροπολογία που καταθέσαµε. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ τάσσεται υπέρ της επιστολικής ψήφου για συγκεκριµένες
µόνο οµάδες εκλογέων, όπως ανάπηροι, ασθενείς, ηλικιωµένοι
που αδυνατούν να προσέλθουν σε εκλογικό τµήµα, µε αυστηρές
προϋποθέσεις και κριτήρια αφού όµως και πρώτα η πολιτεία στο
πλαίσιο της συµπερίληψης εξασφαλίσει όλους τους δυνατούς
τρόπους διευκόλυνσης της αυτόνοµης άσκησης του εκλογικού
δικαιώµατος των ανθρώπων µε αναπηρία. Στην κατεύθυνση αυτή
καταθέσαµε τη δεύτερη τροπολογία µας.

Σχετικά µε τις ενδιάµεσες φάσεις της διαδικασίας που προ-
βλέπεται στο νοµοσχέδιό σας προτείναµε συγκεκριµένες βελτιώ-
σεις, έτσι ώστε να θεραπευτούν οι αδυναµίες αυτές. Και πάλι
όµως δεν τις ακούσατε, αφού δεν κάνατε καµµία µέχρι στιγµής
αναφορά και τις επαναφέρουµε µε τροπολογία επί των άρθρων
8, 9, 10, 11, 12, 15, 16 και 17, δηλαδή επί οκτώ άρθρων που αφο-
ρούν στη διαδικασία. Περιµένουµε τις αντίστοιχες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις σας, επισηµαίνοντας ότι η διαδικασία αυτή µπορεί να
εξελιχθεί σε ένα µεγάλο φιάσκο παρατυπιών.

Επίσης, προτείνουµε σύσταση ανεξάρτητης εκλογικής αρχής,
όπως έχουν υιοθετήσει τα περισσότερα κράτη σήµερα µε τη
συµµετοχή δικαστικών λειτουργών, λειτουργών των ανεξάρτη-
των αρχών, του επιστηµονικού κόσµου, πανεπιστηµιακών και
ερευνητών, της δηµόσιας διοίκησης και των πολιτικών κοµµάτων.
Στόχος αυτής της θεσµικής καινοτοµίας είναι η ενίσχυση της δια-
φάνειας και η διασφάλιση της φερεγγυότητας όλων των διαδι-
κασιών και της χρήσης των πληροφοριακών συστηµάτων τα
οποία επί του παρόντος διαχειρίζεται ο εκάστοτε Υπουργός Εσω-
τερικών και φυσικά η ιδιωτική εταιρεία «SINGULAR LOGIC»
χωρίς καµµία αξιολόγηση και έλεγχο από εξειδικευµένους ανε-
ξάρτητους φορείς. 

Με το νοµοσχέδιό σας, όµως, προωθείτε αλλαγές και στον
τρόπο κατανοµής των εδρών στις ευρωεκλογές, που προβλέπε-
ται στον ν.4255/2014, αδιαφορώντας τελείως για τη σύσταση της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής που βασισµένη στον κώδικα καλής πρα-
κτικής επί εκλογικών ζητηµάτων της Επιτροπής Βενετίας καλεί
τα κράτη-µέλη να µην προβαίνουν σε αλλαγές θεµελιωδών στοι-
χείων της εκλογικής νοµοθεσίας σε λιγότερο από ένα χρόνο πριν
από τις εκλογές. 

Καταθέτω και αυτό το έγγραφο στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παναγιού (Γιώτα) Πούλου

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εσείς, όµως, πέντε µήνες πριν τις ευρωεκλογές αλλάζετε τον
εκλογικό νόµο, το εκλογικό µέτρο, καθώς και τον τρόπο κατανο-
µής των εδρών. Στόχος σας είναι να ευνοηθεί η Νέα Δηµοκρατία,
εφόσον, βέβαια, έρθει πρώτη στις εκλογές, σε βάρος µικρότε-
ρων κοµµάτων, αφού µικραίνοντας το εκλογικό µέτρο -αφαιρών-
τας τις ψήφους των κοµµάτων που δεν έλαβαν, δεν πέρασαν τον
φράχτη του 3%- υπολογίζετε να πάρετε περισσότερες έδρες
στην πρώτη κατανοµή. Εφαρµόζοντας τα αποτελέσµατα του
2019 στις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου η Νέα Δηµοκρατία κατο-
χυρώνει οκτώ έδρες στην α’ κατανοµή και µία έδρα στη β’ κατα-
νοµή µε το µεγαλύτερο δεκαδικό υπόλοιπο, που ακόµη και στην
περίπτωση ίσου δεκαδικού -ακούστε κι αυτό- µε άλλο µικρότερο
κόµµα, την αποδίδει στο κόµµα µε τις περισσότερες ψήφους. Αν
υπάρξουν παρ’ όλα αυτά και άλλες αδιάθετες έδρες και χρει-
αστεί τρίτη κατανοµή, και πάλι επωφελείται, αφού η έδρα απο-
δίδεται στο κόµµα µε τις περισσότερες ψήφους πανελλαδικά. 

Αναφορικά µε την εκκαθάριση των εκλογικών καταλόγων,
έγινε εκτενής αναφορά από την Αντιπολίτευση στην επιτροπή
και, φυσικά, δεν απαντήσατε, κύριοι Υπουργοί, γιατί επί πέντε
χρόνια δεν προβήκατε σε καµµία εκκαθάριση ακόµα και αυτών
των περιπτώσεων που ο προλαλήσας συνάδελφος εισηγητής της
Νέας Δηµοκρατίας αναφέρθηκε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα υπόλοιπα µέρη του νοµο-
σχεδίου η Κυβέρνηση εξακολουθεί να τηρεί τη γνωστή νοµοθε-
τική τακτική µε προσθήκες διατάξεων εκτός διαβούλευσης. 

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου στα άρθρα 52 και 53 νο-
µοθετεί διακριτικές, «φωτογραφικές» -θα έλεγα- διατάξεις για τα
έξοδα παράστασης των µελών των προεδρείων της ΚΕΔΕ και της
ΕΝΠΕ, εξαιρώντας τα υπόλοιπα µέλη του διοικητικού συµβου-
λίου καθώς και τα µέλη των εκτελεστικών επιτροπών. Γιατί τους
διακρίνετε έτσι, κύριε Υπουργέ; Γιατί δεν υιοθετείτε την πρόταση
της ΚΕΔΕ για συνολική αντιµετώπιση των εξόδων παράστασης
των µελών των οργάνων της αυτοδιοίκησης;

Επίσης, µε το άρθρο 55 η Κυβέρνηση εξακολουθεί να νοµοθε-
τεί διατάξεις χειραγώγησης της αυτοδιοίκησης στο πλαίσιο του
ισχυρού δηµαρχοκεντρικού µοντέλου. Προβλέπει την αντικατά-
σταση µέλους της δηµοτικής επιτροπής -ακόµη δεν τις φτιάξαµε,
κύριε Υπουργέ- όχι από τη λίστα των αναπληρωµατικών µελών
που έχουν ήδη ψηφιστεί από τα δηµοτικά συµβούλια αλλά από
µέλος της πλειοψηφίας. 

Και µέχρι να παρουσιάσετε επιτέλους αυτή την πολυσυζητη-
µένη πολυεπίπεδη διακυβέρνηση, που καθυστερείτε από το
2019, εξακολουθείτε να νοµοθετείτε την ιδιωτικοποίηση των υπη-
ρεσιών της αυτοδιοίκησης προς τους πολίτες µέσω των αναπτυ-
ξιακών οργανισµών και σε συνδυασµό µε την αποψίλωση των
υπηρεσιών των δήµων και των περιφερειών. 
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Επίσης, οφείλετε, κύριε Υπουργέ, και µία απάντηση στους επι-
τυχόντες της προκήρυξης για προσλήψεις στο δηµόσιο, στους
οποίους έρχεστε τώρα, εκ των υστέρων και εκτός διαβούλευσης,
να αλλάξετε τους όρους και τα δικαιώµατα. 

Τέλος, σας έχουµε επανειληµµένα επισηµάνει από το 2021 που
νοµοθετήσατε το δήθεν εµβληµατικό πλαίσιο για την ευζωία των
ζώων συντροφιάς ότι θα µείνει ανεφάρµοστο, αφού δεν µερι-
µνάτε για την ταυτόχρονη δηµιουργία των απαραίτητων υποδο-
µών και έτσι βαδίζετε από παράταση σε παράταση, ξοδεύοντας
όµως -αυτό πρέπει να το επισηµαίνουµε, γιατί ξέρετε να το κά-
νετε καλά- δηµόσιους πόρους για να φτιάξετε δήθεν από το
µηδέν ένα µητρώο που λειτουργούσε πλήρως από το 2015. Δεν
τα λέω εγώ, τα λένε οι συνοµοσπονδίες και οι οµοσπονδίες φι-
λοζωικών οργανώσεων πανελλαδικά. Κι αυτό δήθεν πανηγυρικά
-γιατί και αυτό το επικοινωνείτε µε πανηγυρισµούς- το βάζετε
τώρα σε λειτουργία. Συγχαρητήρια!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση εκτός από την επι-
κοινωνιακή διαχείριση που κάνει σε όλα τα νοµοσχέδια της, τα
οποία χαρακτηρίζει ως µεγάλες µεταρρυθµίσεις, διακήρυξε ότι
µε το παρόν νοµοσχέδιο αποσκοπεί σε τρεις στόχους. Ποιοι είναι
αυτοί οι τρεις στόχοι; Αποσκοπεί στη διευκόλυνση συµµετοχής
στις εκλογές των εκτός επικράτειας πολιτών, στη διευκόλυνση
όχι µόνο ευάλωτων οµάδων αλλά και όλων των εντός επικράτειας
πολιτών, καθώς και στη µείωση της αποχής. 

Ωστόσο, η Κυβέρνηση δεν µπορεί να παρακάµψει τους βαθύ-
τερους και ουσιαστικότερους λόγους της αποχής από τις εκλο-
γές που είναι καθαρά πολιτικοί. Οι λόγοι αυτοί συνδέονται µε την
απαξίωση του πολιτικού συστήµατος για την οποία οι ευθύνες
της Νέας Δηµοκρατίας είναι τεράστιες, αφού συστηµατικά επί
πέντε χρόνια δεν αναλαµβάνει καµµία ευθύνη απέναντι στους πο-
λίτες µεταφέροντας τις πολιτικές και κυβερνητικές ευθύνες της
σε αυτούς ως δήθεν ατοµική ευθύνη. Αυτό δηµιουργεί ένα µε-
γάλο έλλειµµα εµπιστοσύνης των πολιτών όχι µόνο απέναντι
στην Κυβέρνηση, αλλά και, δυστυχώς, απέναντι σε όλο το πολι-
τικό σύστηµα. Η µη ανάληψη κυβερνητικής ευθύνης για τα µε-
γάλα προβλήµατα της κοινωνίας, όπως η φτωχοποίηση, η
ανεξέλεγκτη ακρίβεια, το ενεργειακό κόστος, η αντιµετώπιση των
φυσικών καταστροφών και άλλα που παρουσιάζονται όλα ως
δήθεν εισαγόµενα, αλλά και το καθηµερινό σφυροκόπηµα της
προπαγάνδας είναι ένας από τους βασικότερους λόγους της
αποχής. Γιατί να επιλέξει µία κυβέρνηση, λοιπόν, που δεν ανα-
λαµβάνει ποτέ καµµία ευθύνη; Επίσης, η απαξίωση και η χειρα-
γώγηση των δικαστικών και των ανεξάρτητων αρχών, το
σκάνδαλο των υποκλοπών και των παρακολουθήσεων των πολι-
τών απευθείας από το Μαξίµου αυξάνουν το έλλειµµα εµπιστο-
σύνης των πολιτών και αποτελούν έναν ακόµα βασικό λόγο της
αποχής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι κανείς σε αυτή την
Αίθουσα εδώ, κανένας Έλληνας και καµµία Ελληνίδα δεν είναι
περήφανοι για το διασυρµό της χώρας µας στο Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο όπου κατηγορείται για την υπονόµευση του κράτους
δικαίου και της ελευθεροτυπίας, για την ανεξέλεγκτη δράση του
οργανωµένου εγκλήµατος καθώς και για άλλες εκτροπές από το
ευρωπαϊκό κεκτηµένο. 

Κλείνοντας, θέλω να τονίσω ότι το πολιτικό σύστηµα συνολικά
και όχι µόνο µία κυβέρνηση έχει την ιστορική ευθύνη να προστα-
τεύσει και να καλλιεργήσει την εµπιστοσύνη των πολιτών στην
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος, που αποτελεί την κορυφαία
λειτουργία της δηµοκρατίας, και να µην προκαλέσει νέα προβλή-
µατα και δυσλειτουργίες στο πλαίσιο µιας προσπάθειας ενίσχυ-
σης και διευκόλυνσης της συµµετοχής. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Πούλου.
Παρακαλώ να κλείσει το ηλεκτρονικό σύστηµα.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-

λαγής κ. Παναγιώτης Δουδωνής.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, το πρώτο το οποίο παρατηρήθηκε δηµοσιογραφικά

-και ορθώς θα έλεγα- γι’ αυτό το νοµοσχέδιο είναι το γεγονός ότι
τα τρία µεγάλα κόµµατα, οι τρεις µεγάλες Κοινοβουλευτικές
Οµάδες του ελληνικού Κοινοβουλίου, το στήριξαν ήδη από την
επιτροπή επί της αρχής. Και σχολιάστηκε -δηµοσιογραφικά
πάντα- ότι αυτό είναι µια ένδειξη ωρίµανσης του πολιτικού συ-
στήµατος, ότι είναι µια ένδειξη µιας διαδικασίας η οποία κινείται
συναινετικά. 

Θέλω, όµως, να σας πω ότι πρέπει να συζητήσουµε κατ’ αρχάς
τι σηµαίνει και τι σηµατοδοτεί αυτή η συναίνεση. Διότι µια συναί-
νεση που εκπορεύεται από την Κυβέρνηση απαιτεί συναινετική
πρόθεση και συναινετική διαδικασία. Συναινετική προώθηση ση-
µαίνει ότι διακηρυγµένα η Κυβέρνηση θα άνοιγε πολύ πριν ανα-
κοινώσει ένα τέτοιο µέτρο τον διάλογο γύρω από την επιστολική
ψήφο.

Και συναινετική διαδικασία σηµαίνει ότι θα πηγαίναµε σε µια
λογική µιας διακοµµατικής επιτροπής, όπως είχαµε πάει για την
ψήφο των εκτός επικρατείας εκλογέων πίσω το 2019, όπου µπο-
ρεί να συµφωνούσαµε ή να διαφωνούσαµε, αλλά προϊόν των συ-
ζητήσεων και υπό το φως των συζητήσεων θα ερχόταν ένα νοµο-
σχέδιο στη Βουλή. 

Σε αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο δεν έχουµε ούτε συναινετική
πρόθεση ούτε συναινετική διαδικασία. Τι έχουµε; Έχουµε µια συ-
ναίνεση η οποία δεν περιποιεί τιµή στην Κυβέρνηση που ούτε την
επεδίωξε και ούτε έκανε κάτι γι’ αυτό, περιποιεί όµως τιµή στην
Αντιπολίτευση και ιδίως στη δηµοκρατική Αντιπολίτευση, η οποία
την παρέσχε όχι ως λευκή επιταγή αλλά ως υπόµνηση της πρό-
θεσής της και ταυτοχρόνως των παρατηρήσεών της σε σχέση µε
το νοµοσχέδιο. 

Άρα, ναι, υπάρχει µια επί της αρχής συναίνεση αφού και εµείς
και ο ΣΥΡΙΖΑ ήδη από την επιτροπή είπαµε ότι ψηφίζουµε το νο-
µοσχέδιο επί της αρχής, αλλά αυτή η συναίνεση λέει πολύ πε-
ρισσότερα για την Αντιπολίτευση και τίποτα για την Κυβέρνηση,
πόσω δε µάλλον που η Κυβέρνηση, παρά το γεγονός ότι παρα-
σχέθηκε αυτή η συναίνεση, δεν µπήκε στην ουσία των παρατη-
ρήσεών µας για να απαντήσει πειστικά ιδίως σε σχέση µε το
άρθρο 6 του νοµοσχεδίου. Και µάλιστα, αυτό δεν συνέβη ούτε
όταν καταθέσαµε ως δηµοκρατική παράταξη, ως ΠΑΣΟΚ, τρο-
πολογία η οποία ακριβώς δηλώνει την αντιπρότασή µας σε σχέση
τόσο µε το άρθρο 6 όσο και µε την αρχιτεκτονική της διαδικα-
σίας, ούτως ώστε να υπηρετεί καλύτερα τη λογική του Συντάγ-
µατος.

Αλλά ας τα πάµε βήµα-βήµα. Κατ’ αρχάς, να πάµε στους εκτός
επικρατείας εκλογείς, µιας και αυτό είναι το ένα πεδίο εφαρµο-
γής της επιστολής ψήφου έτσι όπως το θέτετε εσείς. Πρέπει να
υπενθυµίσουµε -και το κάναµε ήδη από την επιτροπή, αλλά νο-
µίζω πρέπει εµφατικά να το κάνουµε εδώ στην Ολοµέλεια της
Βουλής- ότι είναι η τρίτη φορά που νοµοθετείτε πάνω στο θέµα
αυτό στη διάρκεια ζωής των κυβερνήσεων Μητσοτάκη. Και είναι
η τρίτη φορά που νοµοθετείτε, αλλά είναι και η δεύτερη φορά
που νοµοθετείτε στη διάρκεια της παρούσας βουλευτικής περιό-
δου χωρίς καν να έχει εφαρµοστεί το προηγούµενο ρυθµιστικό
πλαίσιο, το ρυθµιστικό, δηλαδή, πλαίσιο που συζητήσαµε και ψη-
φίσαµε τον περασµένο Ιούλιο. 

Αυτό τη στιγµή που εσείς έχετε θεσπίσει διαδικασίες περί του
επιτελικού κράτους που αφορούν στην εφαρµογή των διατάξεων
και στην αξιολόγηση της εφαρµογής τους, καταλαβαίνετε ότι αν-
τιβαίνει στην ίδια τη λογική µε βάση την οποία διακηρύξατε ότι
νοµοθετείτε πίσω, το παλιό, αισιόδοξο -υπεραισιόδοξο για εσάς-
2019. Διότι πρέπει να µας πείτε πού πήγε κακά και άσχηµα η
εφαρµογή της διάταξης του Ιουλίου του 2023, τη στιγµή που δεν
υπήρξε ποτέ αυτή η εφαρµογή. Άρα εδώ πέρα έχουµε ένα πάρα
πολύ σοβαρό ζήτηµα σε σχέση µε τη συνέπεια µε την οποία κα-
θορίζετε γενικές αρχές και την απόλυτη ασυνέπεια µε την οποία
τις εφαρµόζετε.

Ζήτηµα δεύτερο. Κάθε φορά από αυτές τις τρεις φορές κατά
τις οποίες έχετε νοµοθετήσει για τους εκτός επικρατείας εκλο-
γείς το κάνετε µε πάρα πολύ µεγάλο ενθουσιασµό. Αν διαβάσει
κανείς τα Πρακτικά της Βουλής του 2019 τι έλεγε ο Πρωθυπουρ-
γός, αν διαβάσει τα Πρακτικά της Βουλής του Ιουλίου του ’23 τι
έλεγε ο Πρωθυπουργός και τα συγκρίνει µε όσα λέγονται σή-
µερα, οι διατάξεις αλλάζουν, οι διατάξεις δεν εφαρµόζονται, οι
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διατάξεις σε πολλές περιπτώσεις έχουν τεράστια προβλήµατα
στην εφαρµογή τους, όπως είδαµε στις εκλογές του Μαΐου και
του Ιουνίου του ’23, αλλά ο ενθουσιασµός παραµένει ακέραιος
και συνεχίζει ακάθεκτος αλλάζοντας τις ρυθµίσεις που δεν έχουν
καν εφαρµοστεί. 

Αυτό είναι πολύ σοβαρό ζήτηµα, γιατί είναι ένα ζήτηµα που
άπτεται –ξαναλέω- της καλής νοµοθέτησης και, βέβαια, επιπλέον
δείχνει και µια διάθεση σαλαµοποίησης της διαδικασίας: Πρώτα
εκτός επικρατείας µε προϋποθέσεις. Ερχόµαστε και αίρουµε τις
προϋποθέσεις αυτές τον Ιούλιο. Ρυθµίζετε τα της εφαρµογής
της εκλογικής διαδικασίας για τους εκτός επικρατείας µε τα
εκλογικά τµήµατα και έρχεστε τώρα να το αλλάξετε και να κα-
ταργήσετε τα εκλογικά τµήµατα, προβλέποντας µόνο επιστολική
ψήφο για τους εκτός επικρατείας εκλογείς. Καταλαβαίνετε ότι
χρειάζεται παραπάνω τεκµηρίωση και πάντως χρειάζεται µια
στοιχειώδης αυτοκριτική για το ότι έρχεστε κάθε πέντε, έξι, επτά
µήνες και νοµοθετείτε πάνω στο ίδιο θέµα. 

Και πάντως, επειδή άκουσα τον Πρωθυπουργό κατά τη συζή-
τηση των προγραµµατικών δηλώσεων της Κυβέρνησης να λέει
ότι η επιστολική ψήφος θα εφαρµοστεί και θα ρυθµιστεί µετά τις
ευρωεκλογές και επειδή σας το είπα, κυρία Υπουργέ, κατά τη
διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή και απαντήσατε ότι σας
κατηγορούµε ότι είστε γρηγορότεροι απ’ ό,τι προβλέπεται -γρη-
γορότεροι και από τη σκιά σας θα έλεγε κανείς για να παραπέµ-
ψει στον Λούκι Λουκ- έχω να σας απαντήσω το εξής: Η ουσία δεν
είναι η ταχύτητα. Η ουσία είναι η πρόβλεψη των κανόνων µε βάση
τους οποίους διεξάγεται η εκλογική διαδικασία. Και όταν έρχεται
κανείς λίγους µήνες πριν τις ευρωεκλογές να αλλάξει τους κα-
νόνες αυτούς, ενώ έχει δεσµευθεί ότι αυτό θα συµβεί µετά τις
ευρωεκλογές, καταλαβαίνετε ότι εδώ δεν έχουµε να κάνουµε µε
το φαινόµενο Λούκι Λουκ «γρηγορότερος από τη σκιά µου»,
έχουµε να κάνουµε µε το φαινόµενο µιας πλήρους ασυνέπειας
και συνεχών αλλαγών των ρυθµίσεων µε βάση τις οποίες διεξά-
γεται η εκλογική διαδικασία. Και αυτό δεν περιποιεί τιµή και πάλι
στην Κυβέρνηση.

Για τους εντός επικρατείας εκλογείς τώρα, έχουµε εκφράσει
επανειληµµένως τις ενστάσεις µας σε σχέση µε τη διατύπωση
του άρθρου 6 και ό,τι αυτή συνεπάγεται αναφορικά µε την επι-
στολική ψήφο όχι ως άρση εµποδίων αλλά ως επιλογή. Το κρί-
σιµο ρήµα στο άρθρο 6 είναι ότι οι εντός επικρατείας εκλογείς
που θα επιλέξουν την επιστολική ψήφο θα ψηφίζουν µε αυτήν.
Θα συζητήσουµε αναλυτικά για τα συνταγµατικά θέµατα, φαν-
τάζοµαι µετά, κατά τη διάρκεια της συζήτησης της προτάσεως
αντισυνταγµατικότητας, αλλά πρέπει να πω τα εξής προκριµα-
τικά και θα επανέλθω αργότερα. 

Η λογική του Συντάγµατος, όπως αυτή διατυπώνεται στο άρθρο
51 παράγραφος 4, είναι µια λογική που κατά την εκτίµησή µας και
την επιστηµονική και την πολιτική δεν αφορά αποκλειστικά στους
εκτός επικρατείας εκλογείς, αλλά οι εκτός επικρατείας εκλογείς
σε σχέση µε τις εθνικές εκλογές τίθενται ως το κλασικό παρά-
δειγµα άρσεως εµποδίων, γιατί εκεί υπάρχει µια χωρική απόσταση
τέτοια η οποία δικαιολογεί την άρση του εµποδίου αυτού µε µια
κάµψη της αρχής της ταυτόχρονης διεξαγωγής των εκλογών που
προβλέπεται από το Σύνταγµα. Άρα, λοιπόν, το Σύνταγµα ως προς
τις εθνικές εκλογές αναφέρεται σε µια λογική άρσεως εµποδίων.
Εδώ ρυθµίζουµε τις ευρωεκλογές, αλλά πρέπει να αντιλαµβανό-
µαστε τι είναι συνεπέστερο προς τη λογική του Συντάγµατος και
αυτό αναφέρεται µε µεγάλη καθαρότητα και στην αιτιολογική έκ-
θεση της τροπολογίας την οποία καταθέσαµε. 

Τώρα, µια ειδική και µια γενική παρατήρηση επί της τροπολο-
γίας. Ας ξεκινήσω από την ειδική. Τι κάνουµε εµείς µε την τρο-
πολογία αυτή; Δεν ξέρω αν είχατε τον χρόνο να τη διαβάσετε.
Κάνουµε το εξής. Αθροίζουµε όλες τις δυνατότητες συµµετοχής,
αθροίζουµε όλες τις περιπτώσεις άρσεως εµποδίων, όλες τις πε-
ριπτώσεις εµποδίων, δηλαδή, που υπάρχουν στις επιµέρους
χώρες οι οποίες ρυθµίζουν την επιστολική ψήφο. Γιατί, αντίθετα
µε αυτό το οποίο λέτε ότι τάχα υπάρχει µια ευρωπαϊκή κανονι-
κότητα επιστολικής ψήφου απροϋπόθετης σε όλες τις χώρες, η
πραγµατικότητα είναι διαφορετική. Έχω αναφερθεί και θα ξανα-
ναφερθώ στις είκοσι δύο χώρες που εσείς αναφέρετε στην έκ-
θεση συνεπειών ρύθµισης, εκ των οποίων µόλις οι επτά

προβλέπουν µια απροϋπόθετη επιστολική ψήφο. Στις υπόλοιπες,
είτε δεν υπάρχει καθόλου επιστολική ψήφος για τους εντός επι-
κρατείας εκλογείς είτε υπάρχει υπό προϋποθέσεις. 

Εµείς, λοιπόν, τι κάνουµε; Ενώ οι προϋποθέσεις αυτές υπάρ-
χουν σε κάποιες χώρες και σε κάποιες άλλες χώρες υπάρχουν
άλλες προϋποθέσεις, εµείς µαζεύουµε όλες αυτές τις προϋπο-
θέσεις, την πλατύτερη δηλαδή λογική άρσεως εµποδίων, τις το-
ποθετούµε στο άρθρο 6 και αλλάζουµε αντιστοίχως και τα
υπόλοιπα άρθρα για να πάµε σε µια συνεπέστερη προς το Σύν-
ταγµα λογική επιστολικής ψήφου για τους εντός επικρατείας
εκλογείς ως άρσεις εµποδίων. 

Τι βάζουµε, λοιπόν, εκεί; Βάζουµε όλα όσα υπάρχουν στις επι-
µέρους χώρες διαζευκτικώς, τα βάζουµε όλα µαζί και αν συντρέ-
χει κάποιο από αυτά, µπορεί να ψηφίζει κανείς εντός επικράτειας
εκλογέας µε επιστολή ψήφο, δηλαδή ασθένεια, αναπηρία, ηλικία,
εργασία µακριά από τον τόπο ψηφοφορίας, εργασία κατά την
ηµέρα της ψηφοφορίας, όπως επίσης και σπουδές, γιατί ακού-
σαµε τους φοιτητές κατά τη συζήτηση στην επιτροπή και προ-
σθέσαµε και αυτή την περίπτωση στην τροπολογία µας. 

Αυτή είναι, λοιπόν, η «αρχιτεκτονική» της τροπολογίας µας. Η
τροπολογία κάνει χρήση και της ηλεκτρονικής πύλης που εσείς
διαφηµίζετε ότι ψηφιοποιείτε το κράτος, στην πραγµατικότητα
ψηφιοποιώντας τη γραφειοκρατία, αλλά εν πάση περιπτώσει εδώ
η διαδικασία θα ήταν πάρα πολύ απλή µε µια ψηφιακή πύλη, µε
τη χρήση των δυνατοτήτων που παρέχει η Διεύθυνση Εκλογών
του Υπουργείου Εσωτερικών και βέβαια µε την απλή ηλεκτρονική
προσκόµιση ενός πιστοποιητικού, οποιουδήποτε, το οποίο θα
αποδείκνυε ότι συντρέχει ένας από τους λόγους που σας ανα-
φέρουµε. 

Θέλω, όµως, να σας πω και το εξής: Αυτή η τροπολογία, όπως
τόσες και τόσες τροπολογίες, δεν συζητείται, αλλά και δεν την
απαντά κανείς και αυτό είναι βαθύτατα προβληµατικό, γιατί εδώ
έχουµε να κάνουµε µε µια άρνηση από την Κυβέρνηση της δεύ-
τερης πηγής της νοµοθετικής πρωτοβουλίας. 

Να σας υπενθυµίσω ότι η νοµοθετική πρωτοβουλία δεν προ-
έρχεται µόνο από την Κυβέρνηση µε τα λεγόµενα νοµοσχέδια,
νοµοσχέδια τα οποία η µία Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δη-
µοκρατίας ψηφίζει και η άλλη δεν ψηφίζει, όπως στην περίπτωση
του γάµου των οµοφύλων ο όποιος θα έρθει σε λίγες ηµέρες  ή
εβδοµάδες. Άρα, απευθύνοµαι και στις δύο Κοινοβουλευτικές
Οµάδες της Νέας Δηµοκρατίας και αυτή που ψηφίζει και αυτή
που δεν ψηφίζει τον γάµο των οµοφύλων και λέω ότι τα νοµοσχέ-
δια προέρχονται από την Κυβέρνηση, αλλά υπάρχουν και οι προ-
τάσεις νόµου, υπάρχουν και οι τροπολογίες οι βουλευτικές ή των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων ως αθροίσµατος Βουλευτών.

Δεν µπορείτε να αρνείστε τη Βουλή ως δεύτερο φορέα της νο-
µοθετικής πρωτοβουλίας για πολύ, γιατί αυτό δηµιουργεί µια ανι-
σοµέρεια σε σχέση µε τα νοµοσχέδια που εσείς φέρνετε και
εσείς δεν ψηφίζετε, εν πάση περιπτώσει η µία εκ των δύο Κοινο-
βουλευτικών Οµάδων σας. 

Και τώρα πάµε σε κάποια πιο ειδικά θέµατα για να συνοψί-
σουµε, γιατί βλέπω ότι ο χρόνος περνά. 

Εκκαθάριση των εκλογικών καταλόγων: Δεν είναι δυνατό να
λαµβάνει χώρα µετά τη διενέργεια των ευρωεκλογών µε το επι-
χείρηµα –προσέξτε- ότι τώρα δεν προλαβαίνετε να το ρυθµίσετε
µε κανέναν τρόπο ο οποίος θα είναι δίκαιος για όσους δεν θέ-
λουν να διαγραφούν, δηλαδή στην πραγµατικότητα για όσους
είναι εν ζωή και αντιληφθούν ότι γίνεται η διαδικασία, γιατί –λέει-
δεν έχετε πολλούς µήνες µπροστά σας. Ενώ ρυθµίσατε επίσης
εκλογική ύλη, ενώ ρυθµίσατε επίσης την ψήφο των εκτός επικρα-
τείας τον Ιούλιο, δεν βάλατε εκεί την εκκαθάριση των εκλογικών
καταλόγων και έρχεστε τώρα να τη βάλετε για να πείτε ότι δεν
φτάνετε µέχρι τις ευρωεκλογές και ότι είναι λίγοι οι µήνες. Αυτό
δεν δηµιουργεί ένα σοβαρό θεσµικό ζήτηµα; Και γιατί δεν το εί-
χατε προβλέψει νωρίτερα, αν υποθέσουµε ότι το επιχείρηµά σας
για το ότι «δεν προλαβαίνουµε» είναι αληθές και ευσταθές; Άρα,
εδώ δηµιουργείτε ένα πολύ σοβαρό πρωθύστερο, µια γενικευ-
µένη επιστολική ψήφο χωρίς εκκαθάριση των εκλογικών καταλό-
γων. Πρέπει να το δείτε αυτό.

Για τα ζητήµατα ΑΣΕΠ θα επανέλθω κατά τη δευτερολογία µου
για να µην καταχρώµαι του χρόνου. 
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Θέλω να αναφέρω, όµως, δύο θέµατα στα οποία η άποψή µας
είναι θετική. Πρώτον, η απλή αναλογική. Εκτιµούµε ότι ο τρόπος
µε τον οποίο διαρθρώνεται η κατανοµή των εδρών στο ψηφοδέλ-
τιο Επικρατείας είναι ένας τρόπος δίκαιος. Εν πάση περιπτώσει
εκλογικό σύστηµα απολύτως δίκαιο, όπως ξέρετε, µόνο ως θεω-
ρία µπορεί να υπάρξει, αλλά δικαιότερο του υπάρχοντος. 

Χαιρόµαστε ταυτοχρόνως που προσχωρείτε σε µια λογική
απλής αναλογικής σε σχέση µε την κατανοµή των εδρών στις ευ-
ρωεκλογές και δεν κάνετε άλλα τα οποία είχαν δει το φως της
δηµοσιότητας ότι απεργάζεστε, δηλαδή πολύ πιο πλειοψηφικά
συστήµατα για το αποτέλεσµα. 

Απαγόρευση συµµετοχής συνδυασµών που υποκρύπτουν εγ-
κληµατικές οργανώσεις: Σας καλωσορίζουµε στη λογική του
ΠΑΣΟΚ και της δηµοκρατικής παράταξης, µια λογική την οποία
χλευάσατε όταν προσπαθήσαµε να επεκταθεί και στις δηµοτικές
εκλογές για να µην έχουµε καταδικασµένους εγκληµατίες υπο-
ψήφιους στον Δήµο της Αθήνας και µια λογική την οποία έρχεστε
τώρα να επεκτείνετε στις ευρωεκλογές, δεδοµένου ότι ίσως αν-
τιληφθήκατε τον κίνδυνο στον οποίον εκθέσατε τη δηµοκρατία
αλλά και το κράτος δικαίου µε τη συµµετοχή καταδικασµένων εγ-
κληµατιών στις δηµοτικές εκλογές. 

Επίσης, στην ίδια κατεύθυνση η άρση της δυνατότητας παρά-
καµψης της σχετικής διαδικασίας και ρύθµισης µε τη µη συµµε-
τοχή µεµονωµένων υποψηφίων νοµίζω ότι είναι στην ίδια
κατεύθυνση.

Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής υπερψηφίζει επί της αρχής το νο-
µοσχέδιο. Γιατί; Διότι είναι αξιακά υπέρ της άρσης των εµποδίων
µε την επιστολική ψήφο. Καταψηφίζει, όµως, τα συγκεκριµένα
άρθρα τα οποία επεκτείνουν το νοµοσχέδιο πέρα από αυτή τη
λογική και περιµένει, λόγω της συναινετικής του επί της αρχής
στάσης, σαφέστατες απαντήσεις που να δικαιολογούν το γιατί
επιλέξατε µια τέτοια λογική και όχι µια άλλη λογική άρσης εµπο-
δίων που θα ήταν πολύ πιο ουσιαστική γι’ αυτούς που, πράγµατι,
κωλύονται εκείνη την ηµέρα των εκλογών να ψηφίσουν.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Δουδωνή.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας κ. Ιωάννης Γκιόκας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Από την πρώτη στιγµή το ΚΚΕ χαρακτήρισε το νοµοσχέδιο για

την επιστολική ψήφο ως µια επικίνδυνη και αντιδραστική τοµή
και εκφράσαµε τη διαφωνία µας όχι στα επιµέρους ζητήµατα
µόνο αλλά στον ίδιο τον πυρήνα, τη στόχευση και τη στρατηγική
του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου που αφ’ ενός αλλοιώνει τον ίδιο
το χαρακτήρα της εκλογικής διαδικασίας έτσι όπως ίσχυε µέχρι
σήµερα, αφ’ ετέρου δηµιουργεί τεράστιους κινδύνους για τη νό-
θευση και τη χειραγώγηση της λαϊκής ψήφου, πέραν των όσων
κινδύνων υπάρχουν και σήµερα. 

Αυτός ήταν άλλωστε και ο λόγος που το ΚΚΕ αρνήθηκε να
συµµετάσχει στις συναντήσεις που έκανε η κ. Κεραµέως µε τα
κόµµατα, γιατί θέλαµε και µε αυτόν τον τρόπο να δείξουµε και
να προβάλουµε ότι δεν υπάρχει κανένα σηµείο επαφής στο συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο και ότι εµείς δεν µπορούµε να µπούµε σε
µία προσχηµατική, όπως αποδείχθηκε, συζήτηση για τους όρους
εφαρµογής ενός τέτοιου µέτρου για το οποίο δεν µπορεί εκ των
πραγµάτων να υπάρχει καµµία απολύτως ουσιαστική εγγύηση. 

Θεωρούµε ότι έχουν πολύ µεγάλη ευθύνη όλα εκείνα τα κόµ-
µατα -ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, Πλεύση Ελευθερίας- που επί της αρχής
στήριξαν και ψήφισαν το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, επιτρέπον-
τας στον κ. Μητσοτάκη να το εµφανίζει ως προϊόν ευρύτατης συ-
ναίνεσης και αποδοχής και στην ουσία να νοµιµοποιεί
απαράδεκτες πρακτικές µε αυτόν τον τρόπο. 

Επειδή, λοιπόν, έγινε συζήτηση περί Αντιπολίτευσης και θέ-
σεων της Αντιπολίτευσης, να τα ξεκαθαρίσουµε. Υπάρχει η Κυ-
βέρνηση που φέρνει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, υπάρχει η
συµπολιτευόµενη Αντιπολίτευση η οποία το στηρίζει και υπάρ-
χουν και όλα τα υπόλοιπα κόµµατα τα οποία εκφράζουν το κα-
θένα µε τη δική του λογική µια σειρά από αντιρρήσεις. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας προσπάθησε να εµφανί-
σει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο µε ψεύτικα δεδοµένα και µε
ψεύτικες παραδοχές ως δήθεν µια τεχνικού χαρακτήρα διευκό-
λυνση για την άρση κάποιων εµποδίων και για την αντιµετώπιση
της υψηλής αποχής, ενώ ουσιαστικά πρόκειται για µια βαθιά πο-
λιτική επιλογή το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, εµείς προσθέτουµε
σε εντελώς αρνητική και αντιδραστική κατεύθυνση. 

Κατ’ αρχάς, από πουθενά δεν προκύπτει ότι η επιστολική
ψήφος, όπου εφαρµόστηκε, συνέβαλε στην αντιµετώπιση της
αποχής από τις εκλογές, γιατί πολύ απλά η αποχή έχει κοινωνικά
και πολιτικά αίτια που σχετίζονται µε την απογοήτευση και την
αποστροφή του κόσµου, ιδιαίτερα των νέων ανθρώπων, προς το
αστικό πολιτικό σύστηµα και, κυρίως, προς τα κόµµατα που κυ-
βέρνησαν. Η αποχή είναι µια στάση που έχει και χαρακτηριστικά
διαµαρτυρίας τόσο για την αντιλαϊκή πολιτική που τσακίζει τα δι-
καιώµατα του λαού όσο και για την διάψευση προσδοκιών που
οδηγεί κόσµο στην παθητική αναδίπλωση και την αποχή από τις
εκλογικές διαδικασίες, κυρίως από τον οργανωµένο εργατικό
λαϊκό αγώνα. Άλλωστε, µια σειρά από έρευνες που έχουν γίνει
επιβεβαιώνουν αυτή την εκτίµηση του ΚΚΕ.

Και αναφέροµαι πάρα πολύ συγκεκριµένα: Σε άρθρο του το
2016 στο επιστηµονικό περιοδικό «Stanford Social Innovation Re-
view» επισηµαίνει ότι σύµφωνα µε στοιχεία από ακαδηµαϊκές µε-
λέτες η επιστολική ψήφος δεν αυξάνει τη συµµετοχή στις
εκλογές. Αντίστοιχο είναι το συµπέρασµα και νεότερης µελέτης
του 2020 από το Ινστιτούτο Έρευνας Οικονοµικής Πολιτικής του
Πανεπιστηµίου Stanford -δεν είναι κοµµουνιστικό πανεπιστήµιο,
κυρία Κεραµέως αυτό, για να το ξεκαθαρίσουµε- σύµφωνα µε
την οποία ο αριθµός-ρεκόρ επιστολικών ψήφων του 2020 δεν
οδήγησε σε αύξηση της συνολικής προσέλευσης. Οι περισσότε-
ροι άνθρωποι που ψήφισαν µέσω ταχυδροµείου πιθανότατα θα
είχαν ψηφίσει αυτοπροσώπως αν η ψηφοφορία µέσω ταχυδρο-
µείου δεν ήταν επιλογή.

Σε ό,τι αφορά δε τη διευκόλυνση συγκεκριµένων κατηγοριών
πολιτών –φοιτητές, εργαζόµενοι, άτοµα µε αναπηρία- και εδώ η
Κυβέρνηση έδωσε ρεσιτάλ υποκρισίας. Γιατί; Γιατί µιλάµε για κα-
τηγορίες ψηφοφόρων στους οποίους εσείς δύο φορές στις βου-
λευτικές εκλογές του 2023 και ο ΣΥΡΙΖΑ το 2019, αρνηθήκατε τη
λήψη µέτρων για τη διευκόλυνσή τους επειδή οι εκλογές τότε
είχαν γίνει Ιούλιο, για να ψηφίζουν από τον τόπο εργασίας, απορ-
ρίπτοντας σχετικές τροπολογίες του ΚΚΕ ως κάτι που ήταν πρα-
κτικά αδύνατο να συµβεί. Τώρα, µάλιστα, η συµµετοχή αυτού του
κόσµου στις ευρωεκλογές της 9ης Ιουνίου είναι ακόµη πιο απλή
διαδικασία, γιατί µιλάµε για ευρωεκλογές, όπου δεν συγκροτούν-
ται εκλογικές περιφέρειες. Είναι µια εκλογική µάχη που διεξάγε-
ται σε όλη την επικράτεια µε ένα ενιαίο ψηφοδέλτιο και µπορούν
αυτοί που δυσκολεύονται να πάνε στον τόπο καταγωγής τους
κάλλιστα µε τη διευκόλυνση και τα µέτρα που ζητάµε να ψηφί-
σουν από τον τόπο κατοικίας, είτε τον τόπο εργασίας είτε τον
τόπο σπουδών, σε ό,τι έχει να κάνει µε τους φοιτητές.

Επιπλέον, στην ακρόαση φορέων επισηµάνθηκε τόσο από
τους εκπροσώπους των φοιτητών όσο και από τους εκπροσώ-
πους των ατόµων µε αναπηρία, ακόµη και από εκείνους που αν-
τιµετωπίζουν θετικά την επιστολική ψήφο, ότι αυτό που τους
ενδιαφέρει κυρίως είναι η διευκόλυνση για την πραγµατική και
ουσιαστική συµµετοχή τους στην εκλογική διαδικασία και όχι η
αποξένωσή τους από αυτήν, εκφράζοντας µάλιστα τον προβλη-
µατισµό ότι µπορεί η επιστολική ψήφος να λειτουργήσει ως υπο-
κατάστατο σε βάρος της ζωντανής, πραγµατικής συµµετοχής
στην εκλογική διαδικασία.

Το πιο σηµαντικό: Εσείς στο όνοµα -δήθεν- ότι δεν πρέπει να
υπάρχουν περιορισµοί στην επιστολική ψήφο γενικεύετε το
µέτρο όχι µόνο για ορισµένες κατηγορίες ψηφοφόρων αλλά συ-
νολικά για όλους τους εκλογείς, αποδεικνύοντας ξεκάθαρα ότι
η δήθεν διευκόλυνση σε κάποιους είναι το άλλοθι -αυτό είναι!-
για να εισάγετε, να δικαιολογήσετε και να νοµιµοποιήσετε ένα
αντιδραστικό µέτρο.

Σύµφωνα µε το σχήµα -για να καταλαβαίνει και ένας κόσµος
που παρακολουθεί- που έχει επιλέξει η Κυβέρνηση για τις ευρωε-
κλογές, θα µπορούσε να υπάρχει ένα θεωρητικά ακραίο σενάριο
και να µην πάει κανένας να ψηφίσει σε εκλογικό τµήµα και να ψη-
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φίσει το σύνολο των εκλογέων µόνο µέσα από την επιστολική
διαδικασία. Αυτό φέρνετε και αυτό ψηφίζετε και εσείς που ψηφί-
ζετε το νοµοσχέδιο συνολικά και όσοι το στηρίζετε επί της
αρχής, γιατί αυτή είναι η αρχή του νοµοσχεδίου, αυτή είναι η λο-
γική του και αυτή είναι και η στρατηγική του.

Τι κάνετε πιο συγκεκριµένα µε το νοµοσχέδιό σας; Πρώτον,
δηµιουργείτε τεράστιους κινδύνους όσον αφορά τη µυστικότητα
της ψήφου και το αδιάβλητο της εκλογικής διαδικασίας, κίνδυνοι
οι οποίοι επισηµάνθηκαν και στη συζήτηση στην επιτροπή, που
επισηµαίνονται και στην έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας
της Βουλής και της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων.
Και κυρίως αυτοί οι κίνδυνοι έχουν αποκαλυφθεί σε µία σειρά
εκλογικές διαδικασίες αρκετών χωρών οι οποίες έχουν εδώ και
χρόνια εφαρµόσει την επιστολική ψήφο.

Εµείς θέλουµε να τονίσουµε ως ΚΚΕ το εξής σηµαντικό: Δεν
εντοπίζουµε αυτούς τους κινδύνους µόνο στα τεχνικά και διαδι-
καστικά θέµατα εφαρµογής του µέτρου της επιστολικής ψήφου,
δηλαδή στη µεταφορά των ψηφοδελτίων, την αποστολή και πα-
ραλαβή των φακέλων, καθώς και στο γεγονός ότι όλη αυτή η δια-
δικασία θα διεκπεραιώνεται από ιδιωτικές εταιρείες
ταχυµεταφορών και µάλιστα, από εταιρείες του εξωτερικού των
οποίων οι υπάλληλοι θα έχουν και την ευθύνη να επιβεβαιώνουν
την ταυτότητα του εκλογέα ή την εξουσιοδότηση, αν η παραλαβή
ή η αποστολή του φακέλου γίνεται µε εξουσιοδότηση και µεσο-
λάβηση κάποιου τρίτου. Βεβαίως, υπάρχουν αυτοί οι κίνδυνοι.

Υπάρχει, όµως, κατά τη γνώµη µας, κάτι πολύ πιο ουσιαστικό
και πολύ πιο θεµελιώδες. Ποιο είναι αυτό; Ότι σε µία εκλογική
διαδικασία όπου υπάρχουν ούτως ή άλλως πιέσεις, εκβιασµοί,
απόπειρες εξαγοράς και χειραγώγησης της ψήφου, πέρα από
την ιδεολογική και πολιτική χειραγώγηση που ούτως ή άλλως
υπάρχει από τους µηχανισµούς του συστήµατος, φαινόµενα τα
οποία απορρέουν από την ουσιαστική ανισοτιµία της ψήφου, από
την εκµετάλλευση του λαού, από την εξουσία του κεφαλαίου,
από το γεγονός ότι στην εκλογική διαδικασία παρεµβαίνουν πο-
λύµορφα τα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα, εσείς σε αυτό ακρι-
βώς το πλαίσιο ανοίγετε τον ασκό του Αιόλου αυτές οι πιέσεις
και αυτοί οι εκβιασµοί να ασκούνται πολύ πιο εύκολα και πολύ
πιο αποτελεσµατικά, είτε αφορά πιέσεις στο επίπεδο της οικο-
γένειας και του περίγυρου ενός ψηφοφόρου είτε πολύ περισσό-
τερο, και κυρίως, πιέσεις στους χώρους δουλειάς, στους χώρους
εργασίας.

Γιατί, τουλάχιστον, µε τα σηµερινά δεδοµένα υπήρχε έστω η
δυνατότητα ο ψηφοφόρος την ώρα της ψηφοφορίας πίσω από
το παραβάν να απορρίψει ενδεχοµένως και τέτοιου είδους πιέ-
σεις, γιατί µπροστά στην κάλπη και πίσω από το παραβάν υπάρ-
χεις εσύ και η συνείδησή σου. Με την επιστολική ψήφο κανένας
πλέον δεν θα γνωρίζει πώς, µε ποιους µαζί και κάτω από ποιες
συνθήκες ένας ψηφοφόρος συµπληρώνει το ψηφοδέλτιο και
στέλνει τον φάκελο, ενώ όσοι είναι θύµατα διαφόρων πολύµορ-
φων πιέσεων εσείς µε το µέτρο αυτό και µάλιστα µε τη γενικευ-
µένη αξιοποίησή του τους καθιστάτε ακόµη πιο ευάλωτους σε
τέτοιου είδους πιέσεις. Και ως προς αυτόν τον κίνδυνο, δεν µπο-
ρεί να υπάρχει καµµία νοµική ή τεχνική εγγύηση για την απο-
τροπή του.

Είναι ή δεν είναι έτσι; Αυτό που λέει το ΚΚΕ ως κίνδυνο ισχύει
ή είναι στη φαντασία µας; Κατ’ αρχάς, έχουµε δει -και στις τε-
λευταίες εκλογές το είδαµε- πάρα πολλά περιστατικά όπου οι
υποψήφιοι Βουλευτές και νυν Υπουργοί της Κυβέρνησης έµπαι-
ναν σε χώρους εργασίας µαζί µε τους διευθύνοντες συµβούλους
της συγκεκριµένης εταιρείας και κουνούσαν το δάχτυλο στους
εργαζόµενους για το τι έπρεπε να ψηφίσουν, και αυτά τα είδαµε
όλοι να συµβαίνουν µπροστά στις κάµερες. Αν, λοιπόν, αυτά συµ-
βαίνουν µπροστά στις κάµερες, αυτού του είδους οι πιέσεις και
οι εκβιασµοί για το καλό της επιχείρησης, ας σκεφτεί καθένας τι
µπορεί να συµβαίνει πίσω από τις κάµερες όπου η εργοδοτική
τροµοκρατία και ο αυταρχισµός µπορεί να πάρει και άλλου εί-
δους διαστάσεις.

Επίσης, το επιβεβαιώνει η διεθνής εµπειρία, αναφερθήκαµε και
στην επιτροπή: Σε πάρα πολλές χώρες, Γερµανία, Ιταλία, Ουγ-
γαρία, Γαλλία, Ισπανία, υπήρχαν φαινόµενα νόθευσης και παρα-
ποίησης της εκλογικής διαδικασίας µέσω της αξιοποίησης της

επιστολικής ψήφου και µάλιστα πολλές από αυτές τις υποθέσεις
έχουν οδηγηθεί και στα δικαστήρια, ενώ έχει ανοίξει και η συζή-
τηση σε µια σειρά χώρες για το αν, πραγµατικά, η επιστολική
ψήφος µε τις βέλτιστες πρακτικές, όπως λέτε, που εφαρµόζουν
µπορεί, πραγµατικά, να είναι ανόθευτη. Αυτές οι χώρες που ανέ-
φερα µε τα περιστατικά που αναφέραµε και που θα τα πουν και
οι Βουλευτές του ΚΚΕ αυτές τις µέρες στη Βουλή εφαρµόζουν
τις βέλτιστες πρακτικές του ΟΑΣΕ τις οποίες επικαλείστε και
όµως, έχουν αυτά τα αποτελέσµατα. Τι λέτε, λοιπόν, ότι θα υπάρ-
χουν εγγυήσεις;

Και, φυσικά, η πιο τρανή απόδειξη και της δικής σας παραδο-
χής αυτών των κινδύνων είναι η πρόβλεψη µε την οποία ζητάτε
υπεύθυνη δήλωση. Όταν ζητάτε υπεύθυνη δήλωση µέσα από τις
διατάξεις του νοµοσχεδίου ότι ο ψηφοφόρος µόνος του και ελεύ-
θερος συµπλήρωσε το ψηφοδέλτιο, δεν είναι η πιο πανηγυρική
απόδειξη και επιβεβαίωση της αναγνώρισης και της αποδοχής
των κινδύνων ότι µπορεί όλα αυτά να διεξαχθούν κάτω από τις
πιέσεις και τον εκβιασµό κάποιων;

Είναι η πιο πανηγυρική υπεύθυνη δήλωση, κύριε Υπουργέ, -
σας το έχουµε πει- είναι η πιο πανηγυρική επιβεβαίωση αυτών
των κινδύνων. Και ποιος θα την πληρώνει αν αποκαλυφθεί ότι η
υπεύθυνη δήλωση ήταν ψευδής; Το θύµα, ο εκβιαζόµενος, αυτός
θα την πληρώνει ο όποιος θα διώκεται ποινικά για ψευδή δή-
λωση. Να, λοιπόν, αυτά κάνετε, αυτά νοµοθετείτε. 

Δεύτερο ζήτηµα που, επίσης, είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Η
επιστολική ψήφος αλλοιώνει τον ίδιο το χαρακτήρα των εκλογών,
αλλάζει τη στάση απέναντι στην εκλογική διαδικασία και την υπο-
βιβάζει στο επίπεδο της απλής αποστολής ενός φακέλου. Δια-
µορφώνει µια πολύ πιο παθητική πολιτική στάση, µακριά από
συλλογικές διαδικασίες, µακριά από την όποια πολιτική αντιπα-
ράθεση και ζύµωση, γιατί, τελικά, αυτό είναι που επιδιώκετε. Γιατί
θέλετε έναν κόσµο στον καναπέ να συµπληρώνει φακέλους ή
στον υπολογιστή -αν µιλάµε για ηλεκτρονικές διαδικασίες σωµα-
τείων κ.λπ.- και όχι έναν λαό που θα συµµετέχει, θα παρεµβαίνει
ενεργά στις πολιτικές εξελίξεις. Είναι η ίδια λογική που προσπα-
θήσατε να επιβάλλετε µε τον νόµο Χατζηδάκη, προβλέποντας τις
ηλεκτρονικές συνελεύσεις των σωµατείων και τις ηλεκτρονικές
ψηφοφορίες. Δεν σας πέρασε, όµως. Είναι η ίδια λογική των ηλε-
κτρονικών κοµµάτων που αντί για µέλη, πραγµατικά, ενεργά, θα
έχουν followers, είναι η ίδια λογική του «δίνω ένα δίευρο και
βγάζω πρόεδρο», είναι η ίδια λογική. Και τώρα συµπληρώνεται
το παζλ, συµπληρώνεται το πακέτο, µε την προσπάθεια αποξέ-
νωσης και αποµάκρυνσης του λαού από την εκλογική διαδικασία
µέσω της επιστολικής ψήφου. 

Και φυσικά το νοµοσχέδιο, εκτός όλων των άλλων, έρχεται να
συµπληρώσει και το νόµο για τους εκλογικούς καταλόγους των
αποδήµων, σύµφωνα µε τον οποίο σε αυτούς τους εκλογικούς
καταλόγους συµπεριλαµβάνονται άνθρωποι χωρίς κανένα κριτή-
ριο, χωρίς κανένα κοινωνικό και οικονοµικό δεσµό µε τη χώρα,
που δεν έχουν γνώση της πολιτικής κατάστασης και των πολιτι-
κών εξελίξεων και κυρίως -και το πιο σηµαντικό- δεν θα υφίσταν-
ται τις συνέπειες της όποιας πολιτικής τους επιλογής. Τώρα,
µάλιστα, δεν θα έχουν όχι απλά την υποχρέωση αλλά ούτε καν
τη δυνατότητα να προσέλθουν σε ένα εκλογικό τµήµα δείχνοντας
έστω και µε αυτόν τον τρόπο το ενδιαφέρον τους, γιατί πολύ
απλά µε το νοµοσχέδιό σας καταργείτε τη συγκρότηση εκλογι-
κών τµηµάτων εξωτερικού. Άρα, ο άλλος που δεν έχει καµµία πο-
λιτική ενηµέρωση, κανένα δεσµό, καµµία γνώση, που θα
συµπληρώνει ένα φάκελο από το σπίτι του, θα είναι ή δεν θα είναι
ευάλωτος σε διαφόρου είδους πιέσεις και εκβιασµούς διαφόρων
επιτήδειων. 

Τέλος -αν και θα τα συζητήσουµε και µετά- θα ήθελα να κάνω
µία αναφορά στο εξής: Βεβαίως, υπάρχουν σοβαρά ζητήµατα
αντισυνταγµατικότητας. Όσον αφορά την παραβίαση της αρχής
της ταυτόχρονης διενέργειας των εκλογών της µυστικότητας και
της αµεσότητας της ψήφου. 

Εµείς, κύριε Υπουργέ, επειδή ήσασταν ανυπόµονος πριν, δεν
συµφωνούµε µε όλα όσα θέτει η έκθεση της Επιστηµονικής Υπη-
ρεσίας της Βουλής. Έχουµε ένα δικό µας σκεπτικό το οποίο κα-
ταθέσαµε µε τη δική µας ένσταση αντισυνταγµατικότητας και θα
το αναπτύξουµε στη σχετική συζήτηση που θα γίνει σε λίγο.
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Ωστόσο, η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής
κάνει µια βασική παραδοχή την οποία εσείς αρνιόσασταν όλο
αυτό το διάστηµα. Ποια είναι αυτή η παραδοχή; Ότι το άρθρο 51
παράγραφος 4, και συνολικά οι διατάξεις του Συντάγµατος
έχουν εφαρµογή και στις ευρωεκλογές. 

Τι λέγατε εσείς τόσες µέρες; Και µάλιστα, σε κάποια φάση, το
είπατε και µε πολύ µεγάλο στόµφο και σιγουριά ότι το άρθρο 51
δεν εφαρµόζεται παρά µόνο για τις βουλευτικές εκλογές. Σε
αυτό σάς διαψεύδει. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Μπορείτε να µου πείτε πού το λέει αυτό;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Βεβαίως. Εδώ, στη σελίδα 9 η οποία λέει
ότι «οι εν λόγω αρχές εντάσσονται µεν στο κεφάλαιο ανάδειξη
και συγκρότηση της Βουλής και αναφέρονται σε βουλευτικές
εκλογές, αποδίδουν όµως εκφάνσεις της δηµοκρατικής αρχής
και της αντιπροσωπευτικής αρχής ως οργανωτικής αρχής του
πολιτεύµατος. Υπ’ αυτή την έννοια είναι κατ’ αρχάς εφαρµο-
στέες, τηρουµένων των αναλογιών, και στις εκλογές για την ανά-
δειξη των µελών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου».

Με συγχωρείτε, κάνατε τόσο θόρυβο πριν και δεν είχατε δια-
βάσει την έκθεση; Αυτά λέει η έκθεση…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Στη σελίδα 11, τι λέει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Σας λέω, κύριε Υπουργέ, ότι εµείς δεν
υιοθετούµε πλήρως το κείµενο της έκθεσης της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας της Βουλής. Έχουµε ένα δικό µας σκεπτικό. Το ανα-
πτύξαµε και στην επιτροπή, θα το αναπτύξουµε και σήµερα.
Όµως, στη βασική παραδοχή που είχατε κάνει σηµαία σας στην
επιτροπή ότι οι συνταγµατικές αρχές δεν εφαρµόζονται στις ευ-
ρωεκλογές, έρχεται και σας «αδειάζει». Τι να κάνουµε τώρα;
Αυτή είναι η πραγµατικότητα όσο κι αν δε σας συµφέρει.

Τέλος, -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- είστε βαθιά γελασµένοι αν
νοµίζετε ότι µε τέτοιου είδους νοµοσχέδια θα προσπαθήσετε να
επιβάλλετε την υλοποίηση της αντιλαϊκής πολιτικής. Αυτό το νο-
µοσχέδιο είναι ένδειξη αδυναµίας. Γιατί πρόκειται για ένα νοµο-
σχέδιο που προσπαθεί µε κόλπα και µε τρικ να αλλοιώσει
εκλογικούς πολιτικούς συσχετισµούς. Άρα, είναι ένδειξη αδυνα-
µίας και θα σας γυρίσει µπούµερανγκ και σε εσάς, ως Κυβέρ-
νηση, αλλά και σε όλα εκείνα τα κόµµατα που σας στηρίζουν σε
αυτή την προσπάθεια. 

Εµείς λέµε ότι ο λαός πρέπει να συµµετέχει ενεργά στις πολι-
τικές εξελίξεις όχι µόνο στις εκλογές. Και δεν φοβάστε τις εκλο-
γές, κυρίως. Δεν είναι το πρόβληµά σας οι εκλογές. Το πρόβληµά
σας είναι η συµµετοχή του λαού στα σωµατεία, στους συλλό-
γους, στους µαζικούς φορείς, στην οργανωµένη ταξική εργατική
λαϊκή πάλη. Αυτό θέλετε. Τέτοια λογική θέλετε να εµπεδώσετε
και εµείς θα κάνουµε ό, τι περνάει από το χέρι µας να σας εµπο-
δίσουµε και να ενηµερώσουµε τον λαό τι προβλέπει αυτό το νο-
µοσχέδιο. 

Φυσικά εξυπακούεται ότι πέρα από την ένσταση αντισυνταγ-
µατικότητας στα επίµαχα άρθρα, θα καταθέσουµε και αίτηµα
ονοµαστικής ψηφοφορίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Γκιόκα. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση, ο κ.
Παύλος Σαράκης.

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, αξιότιµοι συνάδελφοι και αξιό-

τιµες συναδέλφισσες, οι εκλογές είναι η κορυφαία διαδικασία
της δηµοκρατίας. Μια συντεταγµένη πολιτεία οφείλει να διασφα-
λίζει την ελεύθερη έκφραση των πολιτών, όπως εκφράζεται µε
την ψήφο του. Η εκλογική διαδικασία είναι µια τελετουργία, η
οποία κατοχυρώνεται στο Σύνταγµά µας. Μην ξεχνάµε ότι είµα-
στε η κοιτίδα της δηµοκρατίας. 

Κατά συνέπεια, τα όποια επιχειρήµατα της Κυβέρνησης ότι
εµείς αντιγράφουµε συστήµατα από άλλες δηµοκρατίες, νοµίζω
ότι είναι ανεδαφικό, όταν µιλάµε για την κοιτίδα της δηµοκρα-
τίας, την πατρίδα µας. Ο ελληνικός λαός, εδώ και δεκαετίες, έχει
δώσει αγώνες υπέρ της δηµοκρατίας και έχουµε πετύχει να την

κατοχυρώσουµε -τη δηµοκρατία- µε το Σύνταγµά µας. Γι’ αυτό
και είµαστε υπερήφανοι ότι το Σύνταγµά µας είναι ένα από τα
πιο δηµοκρατικά συντάγµατα στην Ευρώπη. 

Αυτό το Σύνταγµα επιβάλλει συγκεκριµένες θεµελιώδεις
αρχές, όπως της ισότητας των Ελλήνων, της αµεσότητας, της
µυστικότητας και της ταυτόχρονης ψηφοφορίας, για την εκδή-
λωση -µέσω της ψήφου του- της ελεύθερης και ανόθευτης λαϊ-
κής βούλησης, ως έκφραση της λαϊκής κυριαρχίας, όπως
ακριβώς περιγράφεται στα βασικά άρθρα του Συντάγµατος, τα
οποία είναι εκείνα που δεν τροποποιούνται µε καµµία πλειοψηφία
από το Κοινοβούλιο µας. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση καταστρατηγεί την έκ-
φραση της λαϊκής κυριαρχίας για τις ευρωεκλογές και για τα δη-
µοψηφίσµατα, αφού τα διαχωρίζει από τις βουλευτικές εκλογές.
Το Σύνταγµά µας προβλέπει µια κοινή εκλογική διαδικασία, για
όλες τις εκλογές, είτε πρόκειται για τις ευρωπαϊκές εκλογές, είτε
πρόκειται για τις εθνικές εκλογές. 

Έχουµε, λοιπόν, µε το παρόν νοµοσχέδιο, την καταστρατή-
γηση της αυτοπρόσωπης παρουσίας των εκλογέων του εξωτε-
ρικού. Για την κατ’ εφαρµογήν του άρθρου 51 παράγραφος 4
του Συντάγµατός µας -το οποίο απαιτεί νόµο αυξηµένης πλει-
οψηφίας των 2/3- ψηφίστηκε ο ν.4648/2019, ο οποίος στο άρθρο
1 παράγραφος 1 αναφέρει τη φράση: «Εκλογείς, οι οποίοι την
ηµέρα των βουλευτικών εκλογών, των εκλογών για την ανάδειξη
των µελών για το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, καθώς και για την
ηµέρα διεξαγωγής εθνικού δηµοψηφίσµατος, βρίσκονται εκτός
της επικράτειας, µπορούν να ασκούν το εκλογικό τους δικαίωµα
σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος και µε την επιφύλαξη
του άρθρου 2.».

Στη δε παράγραφο 3 του ίδιου άρθρου αναφέρεται ότι: «Η ψη-
φοφορία διεξάγεται µε αυτοπρόσωπη παρουσία σε ειδικά εκλο-
γικά κέντρα του εξωτερικού, όπως ορίζεται στον παρόντα νόµο».
Αντίθετα, µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο που εισάγει η Κυβέρ-
νηση µε απλή πλειοψηφία, κατά παράβαση του Συντάγµατος,
τροποποιεί και εξαιρεί την ψήφο των κατοίκων του εξωτερικού
για τις ευρωεκλογές και για τα δηµοψηφίσµατα από τις προϋπο-
θέσεις του ανωτέρω νόµου και φυσικά και της παραγράφου 3
περί αυτοπρόσωπης παρουσίας, παραβιάζοντας έτσι στο σηµείο
αυτό την ενιαία ρύθµιση που επιβάλλουν τα άρθρα 51 και 52 του
Συντάγµατος και ειδικά µε νόµο της αυξηµένης πλειοψηφίας των
2/3 του όλου αριθµού των Βουλευτών. 

Δηλαδή µε αναµενόµενη απλή πλειοψηφία καταργεί πλήρως
και αντισυνταγµατικά τη δυνατότητα της άµεσης, διά ζώσης ψη-
φοφορίας για τους Έλληνες του εξωτερικού σε εκλογικά τµή-
µατα του εξωτερικού, υιοθετώντας αποκλειστικά γι’ αυτούς την
επιστολική ψήφο. Με αυτό τον τρόπο παραβιάζεται η αρχή της
ισότητας, κάτι το οποίο προβλέπει στο άρθρο 13 παράγραφος 5
το Σύνταγµά µας, ότι «όλοι οι Έλληνες είναι ίσοι ενώπιον του
νόµου και έχουν τα ίδια δικαιώµατα και τις ίδιες υποχρεώσεις». 

Γιατί το παρόν νοµοσχέδιο προβλέπει, για παράδειγµα, ότι ο
φάκελος επιστροφής επιστολικής ψήφου αποστέλλεται µε µέρι-
µνα του εκλογέα µέσω ταχυδροµείου, σύµφωνα µε τις οδηγίες
που αναγράφονται στα σχετικά έντυπα. Απαγορεύεται η απο-
στολή του φακέλου από τρίτο πρόσωπο, εκτός αν υπάρχει ρητή
εξουσιοδότηση για τον σκοπό αυτό από τον εκλογέα. Αυτό,
όµως, η παρέµβαση ενός τρίτου προσώπου, ενός εξουσιοδοτη-
µένου προσώπου, καταργεί την αµεσότητα της ψηφοφορίας. Δεν
θα πρέπει να µεσολαβεί κανένας από τον ψηφοφόρο και την
κάλπη. Δεν πρέπει να διαµεσολαβεί κανένα τρίτο πρόσωπο γιατί
έρχεται σε ευθεία παραβίαση της αρχής της αµεσότητας της ψη-
φοφορίας. 

Το σηµαντικότερο, αν και όλα είναι εξίσου σηµαντικά, παρα-
βιάζει τη µυστικότητα της ψηφοφορίας. Το άρθρο 13 παράγρα-
φος 1 έως 5 του προς ψήφιση νοµοσχεδίου προσκρούει ευθέως
στο άρθρο 51 παράγραφος 3 εδάφιο α του Συντάγµατος, το
οποίο αναφέρει: «Οι Βουλευτές εκλέγονται µε άµεση, καθολική
και µυστική ψηφοφορία από τους πολίτες που έχουν εκλογικό δι-
καίωµα, όπως ο νόµος ορίζει». Όµως και το άρθρο 52 του Συν-
τάγµατος στο εδάφιο α λέει επί λέξει: «Η ελεύθερη και ανόθευτη
εκδήλωση της λαϊκής θέλησης ως έκφραση της λαϊκής κυριαρ-
χίας τελεί υπό την εγγύηση όλων των λειτουργών της πολιτείας
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που έχουν υποχρέωση να τη διασφαλίζουν σε κάθε περίπτωση». 
Από τη στιγµή που η ψηφοφορία κατά τις ανωτέρω διατάξεις

του άρθρου 13 του νοµοσχεδίου δεν γίνεται ενώπιον λειτουργών
της πολιτείας, µε τα εχέγγυα που επιβάλλει το άρθρο 51 του Συν-
τάγµατος, δηλαδή µε µυστικότητα ενώπιον εκπροσώπων της δι-
καστικής αρχής και γενικά ενώπιον της εφορευτικής αρχής που
αποτελείται από πολίτες, αλλά γίνεται άγνωστο πού, επί παρου-
σία ποιων προσώπων και από υπό ποιες συνθήκες πιέσεων ή
ακόµα και εξαγοράς, καταλύοντας έτσι τη µυστικότητα της
ψήφου και ως εκ τούτου την ελεύθερη έκφραση κατά συνείδηση
και παραβιάζεται η αρχή της µυστικότητας και η εγγύηση των
λειτουργιών της πολιτείας, στην ουσία µιλάµε για ενθάρρυνση
πρακτικών χειραγώγησης της ψήφου και είναι υποχρέωση µιας
πολιτείας να αποκλείει αυτά τα φαινόµενα τα οποία τα ζούµε σε
κάθε εκλογική αναµέτρηση. 

Γνωρίζουµε όλοι µας ότι υπάρχουν ευπαθείς κοινωνικές οµά-
δες, όπως για παράδειγµα οι Ροµά, όπου ο «φύλαρχος», ο κοµ-
µατάρχης εκείνος, συγκεντρώνει αν θέλετε πολίτες και τους
πιέζει, είτε µε ανταλλάγµατα οικονοµικά είτε µε άλλες υποσχέ-
σεις, και τους καθοδηγεί να ψηφίσουν συγκεκριµένο πολιτικό
κόµµα και συγκεκριµένους υποψηφίους. 

Έπειτα ζήσαµε στις τελευταίες εκλογές όπου πράγµατι είδαµε
εργοδότες να παροτρύνουν τους εργαζόµενούς τους και να τους
παρουσιάζουν υποψηφίους ενός συγκεκριµένου κόµµατος και να
λέει ο εργοδότης ότι το µέλλον της επιχείρησής του είναι συνυ-
φασµένο µε το νικητή των εκλογών. Κατά συνέπεια, τους παρό-
τρυνε και τους πίεζε να ψηφίσουν συγκεκριµένο κόµµα προς
όφελος της επιχείρησης, αλλά και τον ίδιων των εργαζόµενων. 

Κατά συνέπεια, µε το παρόν νοµοσχέδιο θα έχουµε το φαινό-
µενο ο εργοδότης αντί να περιορίζεται σε απλές παροτρύνσεις,
να είναι εκείνος που θα είναι πάνω από το κεφάλι τους και να
συµπληρώνουν το ψηφοδέλτιο της επιστολικής ψήφου, µε απο-
τέλεσµα να έχουµε νόθευση της λαϊκής βούλησης. Ποιο άλλο
κράτος σύγχρονο είναι αυτό το οποίο ενθαρρύνει τέτοιες πρα-
κτικές, ενώ θα έπρεπε να αγωνίζεται να εξαλείψουµε τέτοια φαι-
νόµενα;

Επιπλέον ακόµα ένα ουσιώδες είναι η παραβίαση του ταυτο-
χρόνου της ψηφοφορίας. Ενώ το Σύνταγµά µας προβλέπει ότι η
ψηφοφορία θα πρέπει να είναι ταυτόχρονη και γνωρίζουµε όλοι
ότι θα πρέπει ο πολίτης να επιλέγει το κόµµα το οποίο τον εκ-
φράζει και τον υποψήφιο τον οποίο πιστεύει ότι είναι εκείνος ο
οποίος θα εκφράσει καλύτερα τις δικές του απόψεις στο Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο, να έχει τη δυνατότητα ένας άλλος πολίτης
να αποφασίζει και να επιλέγει µε την ψήφο του είτε είκοσι πέντε
είτε τριάντα ηµέρες ανάλογα µε την προκήρυξη των εκλογών κι
ενώ θα έχουν µεσολαβήσει πολλά γεγονότα τα οποία θα µπο-
ρούσαν να διαµορφώσουν την ψήφο του. Μην ξεχνάµε ότι ο
νόµος προβλέπει κι ένα τουλάχιστον εικοσιτετράωρο παύσης του
προεκλογικού αγώνα. Είναι ποτέ δυνατόν να επιτρέπεται η
ψήφος παραβιάζοντας έτσι το ταυτόχρονο των εκλογών, µεσού-
σης της προεκλογικής περιόδου και επηρεασµένος είτε από κά-
ποια γεγονότα τα οποία είναι κατασκευασµένα αν θέλετε για να
δηµιουργήσουν εντυπώσεις, είτε ακόµα και µε δηµοσκοπήσεις
οι οποίες είναι σε εξέλιξη και αποτελούν ένα εργαλείο χειραγώ-
γησης της κοινής γνώµης. 

Κατά συνέπεια η παραβίαση του ταυτοχρόνου της ψηφοφο-
ρίας είναι ένα γεγονός το οποίο είναι σηµαντικό για την αλλοίωση
του εκλογικού αποτελέσµατος και το προωθεί η Κυβέρνηση µε
τη δυνατότητα χορήγησης της επιστολικής ψήφου ακόµα και
εντός της επικράτειας, ενώ το Σύνταγµά µας προβλέπει κατ’ εξαί-
ρεση την επιστολική ψήφο µόνο για τους απόδηµους Έλληνες. 

Έχουµε, δηλαδή, µία ευθεία παραβίαση του Συντάγµατος και
φυσικά µία µεθοδευµένη προσπάθεια να χειραγωγείται η κοινή
γνώµη, να χειραγωγείται ο ψηφοφόρος και να κατευθύνεται στα
κόµµατα εξουσίας. Γιατί τα κόµµατα εξουσίας έχουν συµφέρον
να καθιερώσουν τέτοιες εκλογικές διαδικασίες. Αυτά µπορούν
να επιβάλλουν και να διαµορφώνουν απόψεις στους πολίτες, ενώ
ο πολίτης είναι αναγκαίο να βρίσκεται στο παραβάν. Είναι µία
ιερή διαδικασία, όπου είναι µόνος του µε τον εαυτό του και µε
τη συνείδησή του και χωρίς να τον βλέπει κανένας άλλος, χωρίς
να µεσολαβεί κανένας άλλος, κανένα άλλο µάτι, καµµία άλλη αν

θέλετε συναισθηµατική φόρτιση και να αποφασίζει για το µέλλον
της πατρίδας. 

Αξιότιµοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση µε το παρόν νοµοσχέδιο
προσπαθεί να πλήξει τη δηµοκρατία. Είναι το κόµµα εκείνο το
οποίο πλέον µόνο κατ’ όνοµα επικαλείται τη δηµοκρατία. Στην
ουσία του, µε την ιδεολογία του, µε τις πρακτικές του είναι εχ-
θρός της δηµοκρατίας. Και η τραγική ειρωνεία είναι ότι κουνάνε
σ’ εµάς το δάχτυλο και µας λένε ότι είµαστε ακραίοι και µας λένε
ότι είµαστε εχθροί της δηµοκρατίας. 

Εµείς στην Ελληνική Λύση είµαστε υπερασπιστές της κοινω-
νίας, της Ελλάδος, της ψυχής και της συνείδησης της δηµοκρα-
τίας. Εµείς θέλουµε να εκφράζονται οι πολίτες ελεύθερα, να µη
χειραγωγούνται. Να δώσουµε τη δυνατότητα σε νέες δυνάµεις
να διαµορφώσουν το πολιτικό µέλλον της πατρίδας µας. Γιατί
βλέπουµε ποιο είναι το µέλλον το οποίο µας επιφυλάσσουν µε
νοµοθετήµατα τα οποία έρχονται σε αντίθεση µε τις αξίες του
Ελληνισµού, µε τις αξίες της δηµοκρατίας, µε αυτό που θέλει
πραγµατικά η κοινωνία. Το βλέπουµε και τις τελευταίες µέρες
που προωθούν νοµοθετήµατα τα οποία πλήττουν τον πυρήνα της
ελληνικής κοινωνίας, που είναι η οικογένεια. 

Η Ελληνική Λύση, ως όφειλε, κατέθεσε πρόταση µοµφής ότι
το παρόν νοµοσχέδιο είναι αντισυνταγµατικό και καλούµε την Κυ-
βέρνηση να το αποσύρει. Και δεν το λέµε µόνο εµείς και τα υπό-
λοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Το λέει και το Επιστηµονικό
Συµβούλιο της Βουλής όπου αναφέρεται και καταγράφει όλες
εκείνες τις ενστάσεις και όλα εκείνα τα ζητήµατα που έρχονται
σε ευθεία αντίθεση µε το Σύνταγµά µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Σαράκη.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τους Σπαρτιάτες, ο κ.
Δηµητριάδης.

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργοί, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι Βουλευτές, ερχόµαστε σήµερα να συζητήσουµε ένα
νοµοσχέδιο για τις προσεχείς ευρωεκλογές το οποίο δικαιολο-
γηµένα για εµένα έχει δηµιουργήσει πάρα πολύ µεγάλες τριβές
µεταξύ της Κυβερνήσεως και των κοµµάτων της Αντιπολιτεύ-
σεως. Κάποια κόµµατα της Αντιπολιτεύσεως θα πω ότι έχουµε
ιδιαίτερες ενστάσεις. Και αυτό γιατί;

Ουσιαστικά εισάγονται µε τον µανδύα της µεταρρύθµισης
πάρα πολλές αλλαγές που, κατά την άποψή µας, θα δηµιουργή-
σουν µεγάλο πρόβληµα και ενδεχοµένως να δηµιουργήσουν και
εκεί έναν κίνδυνο αλλοίωσης του εκλογικού αποτελέσµατος. Και
θα εξηγηθώ.

Κατ’ αρχάς να πω ότι τίθενται κάποιες προϋποθέσεις για την
ανακήρυξη των συνδυασµών, που είναι πάρα πολύ αυστηρές και
ουσιαστικά αποθαρρύνουν κάποια µικρά κόµµατα ή κάποια κόµ-
µατα που δεν έχουν την οικονοµική δυνατότητα να συµµετά-
σχουν στις ευρωεκλογές από το να συµµετάσχουν στην εκλογική
διαδικασία. Προβλέπεται ένα ιδιαίτερα υψηλό παράβολο ύψους
20.000 ευρώ, το οποίο -όπως επισηµαίνεται µέσα- εάν δεν πιάσει
το κόµµα ή ο συνδυασµός των κοµµάτων το 1,5% ουσιαστικά
αυτό το παράβολο δεν επιστρέφεται. 

Αυτός είναι ένας αποτρεπτικός παράγοντας από το να συµµε-
τάσχουν κόµµατα που είτε είναι νεοεµφανιζόµενα είτε δεν έχουν
την οικονοµική δυνατότητα είτε δεν έχουν και την πιθανότητα να
πιάσουν ένα υψηλό ποσοστό. Ένα κόµµα το οποίο είναι µικρό,
πιθανότατα να µην πιάσει ένα ποσοστό το οποίο θα του επιτρέψει
να πάρει πίσω το παράβολο. Ουσιαστικά, λοιπόν, διά της πλαγίας
οδού έχουµε ένα είδος έµµεσου αποκλεισµού κάποιων µικρών
κοµµάτων, συνδυασµών, πράγµα το οποίο κατά την άποψή µας
φαλκιδεύει τη δηµοκρατία και ουσιαστικά αποθαρρύνει και τους
εκλογείς, αλλά και τα κόµµατα τα οποία είναι µικρά να συµµετά-
σχουν στις ευρωεκλογές. Είναι κάτι το οποίο θα πρέπει να του
δώσουµε µεγάλη προσοχή.

Ένα άλλο ζήτηµα το οποίο έχουµε εντοπίσει είναι ότι τίθεται
ένα όριο 3%. Εδώ να πω πως το όριο του 3% τίθεται στις εθνικές
εκλογές, διότι η λογική είναι ότι φοβούνται να µην υπάρξει κά-
ποιος κατακερµατισµός στο Κοινοβούλιο από πολλές µικρές δυ-
νάµεις και ουσιαστικά να υπάρξουν κάποιες πιο ισχυρές
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Κοινοβουλευτικές Οµάδες. Όµως στο Ευρωκοινοβούλιο αυτό
δεν ισχύει, ούτε πρόκειται να έχουµε κάποια ισχυρή ευρωκυβέρ-
νηση την οποία θα πρέπει να στηρίξουµε, ούτε προβλέπεται κάτι
ανάλογο. 

Εποµένως, λοιπόν, το όριο του 3% για εµένα προσωπικά ου-
σιαστικά αποτελεί αλλοίωση της λαϊκής βούλησης και ουσιαστικά
αποκλείουµε πάρα πολλές τάσεις οι οποίες θα µπορούσαν να εκ-
προσωπηθούν στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Καλό θα ήταν να µει-
ωθεί αυτό το όριο, να πάει στο 1,5%. 

Αναφορικά µε το θέµα το οποίο έχει πυροδοτήσει πάρα πολ-
λές αντιδράσεις, την επιστολική ψήφο, θα ήθελα να πω ότι όταν
είχε τεθεί το θέµα της ψήφου των οµογενών και των Ελλήνων του
εξωτερικού το καλοκαίρι, εµείς είχαµε πάρει θέση υπέρ της επι-
στολικής ψήφου, όµως, µε συγκεκριµένες δικλίδες ασφαλείας,
σε συγκεκριµένες προϋποθέσεις και κυρίως για συγκεκριµένους
λόγους. Εδώ να τονίσω πως είναι τελείως διαφορετικό να ψηφίζει
κάποιος σε χώρες του εξωτερικού όπου υπάρχουν τεράστιες
αποστάσεις. Είναι άλλο πράγµα για παράδειγµα να ψηφίζεις στις
Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής ή στη Βραζιλία, σε κάποιες χώρες
που είναι πολύ µεγάλες οι αποστάσεις και άλλο πράγµα να ψη-
φίζεις στο εσωτερικό. Είναι τελείως διαφορετικό.

Εδώ να τονίσω πως η επιστολική ψήφος, η λογική της είναι η
διευκόλυνση κάποιων ατόµων που έχουν σοβαρό εµπόδιο µετά-
βασης στο εκλογικό κέντρο, εκεί δηλαδή που ψηφίζουν. Με το
παρόν, όµως, νοµοσχέδιο αντί να ληφθεί αυτό υπόψιν, τι γίνεται;
Η επιστολική ψήφος επεκτείνεται οριζόντια σε όλους τους Έλ-
ληνες πολίτες, χωρίς καµµία εξαίρεση, χωρίς να υπάρχουν κά-
ποιες συγκεκριµένες προϋποθέσεις, µε αποτέλεσµα αυτό να µη
συνάδει µε τη συνταγµατική επιταγή. Διότι η βούληση του νοµο-
θέτη ήταν να υπάρχει η αυτοπρόσωπη παρουσία. 

Και αυτό πως αποδεικνύεται; Αποδεικνύεται από το άρθρο 51
παράγραφος 4, που ουσιαστικά προβλέπει την κατ’ εξαίρεση
ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού και όχι του εσωτερικού. Άρα,
λοιπόν, ο συνταγµατικός νοµοθέτης δεν ήθελε να υπάρξει ψήφος
από απόσταση από όλους τους Έλληνες, οριζόντια και χωρίς
προϋποθέσεις, αλλά ψήφος αυτοπρόσωπη στο εκλογικό κέντρο
το οποίο ψηφίζουµε.

Θέλω να πω και κάτι ακόµα. Ουσιαστικά εδώ πέρα δηµιουρ-
γούµε προϋποθέσεις ψήφου από τους Έλληνες οι οποίες ενδε-
χοµένως να δηµιουργήσουν και σοβαρά προβλήµατα στην
εκλογική διαδικασία. Διότι, όπως θα εξηγήσω και παρακάτω, µε
τον τρόπο που γίνεται η επιστολική ψήφος ενδεχοµένως να
υπάρξουν πάρα πολύ σοβαρές αλλοιώσεις στο εκλογικό αποτέ-
λεσµα, κάτι για το οποίο εµείς κρούουµε τον κώδωνα του κινδύ-
νου. 

Μάλιστα µια ακόµα σοβαρή δικλίδα ασφάλειας που δεν γίνεται
σε αυτή την περίπτωση είναι η εκκαθάριση των εκλογικών κατα-
λόγων. Είχαµε πει πως θα πρέπει παράλληλα µε την επιστολική
ψήφο, να υπάρξει και µια ταυτόχρονη εκκαθάριση, πράγµα το
οποίο -δεν µπορώ να καταλάβω- αδικαιολογήτως έχει µετατεθεί
για µετά τις ευρωεκλογές. Κατά την άποψή µας θα έπρεπε ήδη
να έχει συντελεστεί, έπρεπε ήδη να έχουν εκκαθαριστεί οι εκλο-
γικοί κατάλογοι και στη συνέχεια να προωθήσουµε αυτό το
µέτρο, µόνο, όµως, σε συγκεκριµένες κατηγορίες πολιτών, οι
οποίες αποδεδειγµένα αδυνατούν να µεταβούν στο εκλογικό κέν-
τρο και όχι καθολικά και οριζόντια χωρίς καµµία προϋπόθεση. 

Μάλιστα θα ήθελα να τονίσω πως -επειδή ειπώθηκε από την
Κυβέρνηση ότι ακολουθούµε την ευρωπαϊκή πρακτική- µόνο σε
επτά χώρες στην Ευρώπη υπάρχει η δυνατότητα επιστολικής
ψήφο χωρίς προϋποθέσεις. Εποµένως δεν είναι µια πάγια τα-
κτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης ούτε της Ευρώπης, όπως ειπώ-
θηκε από τους αρµόδιους Υπουργούς.

Αναφορικά µε τον τρόπο που γίνεται η επιστολική ψήφος, να
πω πως σύµφωνα µε το άρθρο 51 -το οποίο ουσιαστικά θεµελιώ-
νει- οι εκλογές διεξάγονται µε άµεση, µυστική ψήφο. Ουσιαστικά
εδώ έχουµε το εξής: Όσον αφορά την αρχή της αµεσότητας, στο
άρθρο 13, παράγραφος 5 λέει ότι οι Βουλευτές εκλέγονται µε
άµεση, καθολική µυστική ψηφοφορία από τους πολίτες που
έχουν εκλογικό δικαίωµα όπως ο νόµος ορίζει. 

Εδώ πέρα, λοιπόν, έχουµε το εξής πρόβληµα: Μπορεί κάποιος
να παραδώσει µε εξουσιοδότηση τον φάκελο, ένα τρίτο πρό-

σωπο, στην εκλογική αρχή, ουσιαστικά παραβιάζοντας την αρχή
της αµεσότητας και ένα δεύτερο, ότι µεταφέρεται η ψήφος µε
έναν ιδιώτη ταχυµεταφορέα. Με αυτόν τον τρόπο ουσιαστικά κα-
λούµε ένα άτοµο, το οποίο δεν έχει εκ του νόµου τη δυνατότητα
ελέγχου των προσωπικών δεδοµένων, να ασκήσει αντισυνταγµα-
τικά και παράνοµα τις αρµοδιότητες ενός δηµοσίου φορέα για
τον έλεγχο των προσωπικών δεδοµένων του εκλογέα. Ουσια-
στικά µεταφέρουµε την ψήφο στις αποθήκες του µεταφορέα και
θα µείνει εκεί πέρα πολλές µέρες µέχρι εκείνος να τις µεταφέρει
στα ειδικά εκλογικά τµήµατα, έως της παραµονής της εκλογής
το απόγευµα. Ουσιαστικά εδώ πέρα έχουµε µια παραβίαση της
αρχής της αµεσότητας βασικά.

Μια άλλη αρχή που παραβιάζεται -να πω την αλήθεια- είναι και
η αρχή της ισότητας, η οποία προβλέπεται ουσιαστικά στο
άρθρο 4 παράγραφος 1 και 2 του Συντάγµατος, το οποίο εγγυά-
ται ότι οι Έλληνες είναι ίσοι ενώπιον του νόµου και οι Ελληνίδες
και οι Έλληνες έχουν ίσα δικαιώµατα και υποχρεώσεις. Εδώ
πέρα, όµως, βλέπουµε στο άρθρο 13, παράγραφος ότι ο φάκε-
λος επιστροφής της επιστολικής ψήφου αποστέλλεται µέσω του
εκλογέα µέσω του ταχυδροµείου, σύµφωνα µε τις οδηγίες που
αναγράφονται στα έντυπα. Απαγορεύεται η αποστολή του φακέ-
λου από τρίτο πρόσωπο εκτός αν υπάρχει ρητή εξουσιοδότηση
για τον σκοπό αυτόν από τον εκλογέα. Ειδικά για τις αποστολές
εκλογικών φακέλων εντός της επικρατείας λέει ότι ο ανάδοχος
ή οι ανάδοχοι των ταχυδροµικών ή των ταχυµεταφορικών υπη-
ρεσιών εξακριβώνουν την ταυτότητα του εκλογέα ή την ύπαρξη
ρητής εξουσιοδότησής του πριν από την παραλαβή του φακέλου
επιστροφής επιστολικής ψήφου και δεν είναι επιτρεπτή η απο-
στολή του φακέλου, µέσω µη συµβεβληµένων µε το Υπουργείο
Εσωτερικών παρόχων ταχυδροµικών ή ταχυµεταφορικών υπηρε-
σιών. Ουσιαστικά, λοιπόν, εδώ βλέπουµε ότι προβλέπονται δια-
φορετικές διαδικασίες για την επιστολική ψήφο στο εξωτερικό
από εκείνες στο εσωτερικό. Ουσιαστικά εδώ έχουµε παραβίαση
της αρχής της ισότητας.

Ένα άλλο που παραβιάζεται είναι και της ταυτόχρονης ψηφο-
φορίας, διότι ουσιαστικά εδώ βλέπουµε ότι για τους εκλογείς
που είναι εκτός από την επικράτεια «η αρχή της ταυτόχρονης διε-
νέργειας των εκλογών δεν κωλύει την άσκηση του εκλογικού
τους δικαιώµατος µε επιστολική ψήφο ή άλλο πρόσφορο µέσο,
εφόσον η καταµέτρηση και η ανακοίνωση των αποτελεσµάτων
διενεργείται, όποτε αυτό γίνεται και σε ολόκληρη την επικρά-
τεια». Εδώ, λοιπόν, βλέπουµε ότι ο συνταγµατικός νοµοθέτης
όρισε επακριβώς ότι η επιστολική ψήφος ισχύει, εφόσον φυσικά
ψηφιστεί από τα 2/3 του όλου αριθµού των Βουλευτών, µόνο για
τους εκλογείς που είναι έξω από την επικράτεια και όχι για τους
εκλογείς στο εσωτερικό. Εποµένως, λοιπόν, υπάρχει µια παρα-
βίαση της ταυτόχρονης ψηφοφορίας.

Όλες αυτές οι παραβιάσεις καθιστούν άκρως προβληµατικό
το νοµοσχέδιο και ουσιαστικά, κατά την άποψή µας, δηµιουρ-
γούν σοβαρές προϋποθέσεις αλλοίωσης του εκλογικού αποτε-
λέσµατος. Τίθεται σοβαρό θέµα συνταγµατικότητας. Εµείς
µάλιστα έχουµε µελετήσει τις άρσεις αντισυνταγµατικότητας.
Θεωρούµε ότι έχουν βάση και για αυτό τον λόγο εµείς θα τις
υπερψηφίσουµε. Θεωρούµε ότι ένα τόσο σοβαρό ζήτηµα θα
έπρεπε να τεθεί υπό διαβούλευση σοβαρότερη, θα πρέπει να
υπάρξει µια σοβαρότερη συνάντηση µε τους φορείς και όχι να
τίθεται έτσι πρόχειρα και να έρχεται προς ψήφιση στο Κοινοβού-
λιο.

Εµείς για όλους, λοιπόν, τους παραπάνω λόγους επειδή θεω-
ρούµε το νοµοσχέδιο αυτό εδώ έχει σοβαρό θέµα αντισυνταγ-
µατικότητας και παραβιάζει πάρα πολύ τις θεµελιώδεις αρχές,
οι οποίες µάλιστα εντάσσονται σε άρθρα του Συντάγµατος που
δεν είναι αναθεωρήσιµα, θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. 

Μάλιστα δε προαναγγέλλουµε ότι αύριο ή όποτε γίνει η συζή-
τηση επί των ενστάσεων αντισυνταγµατικότητας θα τις υπερψη-
φίσουµε, γιατί θεωρούµε ότι είναι πάρα πολύ σοβαρό ζήτηµα και
µε αυτό το νοµοσχέδιο ουσιαστικά φαλκιδεύεται σοβαρά τόσο η
λαϊκή βούληση, όσο και επίσης τίθεται και ένα σοβαρό ζήτηµα
αλλοίωσης εκλογικού αποτελέσµατος.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Δηµητριάδη.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από τη Νέα Αρι-
στερά, τον κ. Δηµήτριο Τζανακόπουλο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κύριε Αναπληρωτή Υπουργέ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι τουλάχιστον το πέµπτο νοµοσχέδιο που έρχεται
τα τελευταία τεσσεράµισι χρόνια, τα χρόνια δηλαδή της διακυβέρ-
νησης του κ. Μητσοτάκη, στην προηγούµενη κοινοβουλευτική πε-
ρίοδο και στην τρέχουσα κοινοβουλευτική περίοδο, να παρέµβει
σε ζητήµατα εκλογικών διαδικασιών. Πέµπτο! 

Πρώτο, κατάργηση της απλής αναλογικής στην τοπική αυτο-
διοίκηση, ρύθµιση η οποία από το Συµβούλιο της Επικρατείας
ως προς την αναδροµικότητα της κρίθηκε και αντισυνταγµατική. 

Δεύτερο, κατάργηση της απλής αναλογικής και υιοθέτηση της
ενισχυµένης αναλογικής στις εθνικές εκλογές. 

Τρίτο, διευκόλυνση της ψήφου των αποδήµων, το 2019, φθι-
νόπωρο. 

Τέταρτο, διευκόλυνση της ψήφου των αποδήµων, κατ’ ευφη-
µισµόν, το 2023, αµέσως µετά τις βουλευτικές εκλογές. Ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο ήρθε να καταργήσει τις ρυθµίσεις και τους
περιορισµούς, οι οποίοι είχαν συµφωνηθεί κατά την πρώτη φάση
το 2019, από περισσότερα κόµµατα της τότε αντιπολίτευσης, και
από τον ΣΥΡΙΖΑ και από το ΚΚΕ και να εγκαθιδρύσει το δικαίωµα
της εγγραφής στους εκλογικούς καταλόγους του εξωτερικού,
όλων των αποδήµων, ακόµα και εκείνων οι οποίοι δεν συντηρούν
απολύτως κανένα υλικό δεσµό µε τη χώρα. Διότι, σας θυµίζω ότι
το 2019 αυτό που είχαµε πει είναι ότι η διευκόλυνση έχει νόηµα
να παρέχεται σε απόδηµους Έλληνες πολίτες, οι οποίοι έχουν
τα τελευταία τριάντα πέντε χρόνια τουλάχιστον δύο έτη διαµονής
στη χώρα και έχουν επίσης κατατεθειµένες φορολογικές δηλώ-
σεις. Αυτό δεν ήταν µια προσπάθεια να περιορίσουµε τη συµµε-
τοχή των αποδήµων. Αυτό το οποίο σας λέγαµε τότε είναι ότι η
διευκόλυνση πρέπει να παρέχεται σε ανθρώπους, οι οποίοι συν-
τηρούν ένα είδος υλικού δεσµού µε τη χώρα και όχι γενικώς και
οριζοντίως. Αυτό εξάλλου ήταν αν θέλετε και ένα από τα βασικά
χαρακτηριστικά των πρώιµων αντιπροσωπευτικών και δηµοκρα-
τικών συστηµάτων. 

Τι λέγανε οι Αµερικανοί επαναστάτες, την περίοδο του πολέ-
µου της Ανεξαρτησίας; Ποιο ήταν το αίτηµα τους; «No taxation
without representation», δηλαδή «καµµία φορολόγηση χωρίς αν-
τιπροσώπευση». Εσείς εδώ έρχεστε να ανατρέψετε αυτή τη λο-
γική και να παρέχετε διευκόλυνση ακόµα και σε εκείνους οι
οποίοι δεν έχουν κανένα υλικό δεσµό µε τη χώρα, µε τον νόµο
του καλοκαιριού του 2023, δεν φορολογούνται στη χώρα, επο-
µένως δεν επηρεάζονται και κατά τον ίδιο τρόπο από τις κυβερ-
νητικές αποφάσεις. Ανατρέπετε όλη τη λογική, αν θέλετε, της
αντιπροσωπευτικής και της δηµοκρατικής αρχής και δίνετε το δι-
καίωµα να εγγραφούν σε αυτούς τους εκλογικούς καταλόγους
του εξωτερικού όλοι, ανεξαιρέτως, οι απόδηµοι Έλληνες και
µπορούν πια να ψηφίσουν από τον τόπο κατοικίας τους, χωρίς
να κάνουν καν το στοιχειώδες, δηλαδή να έρθουν στη χώρα.
Ακόµη και εκείνοι οι οποίοι ενδεχοµένως να έχουν να καταθέσουν
φορολογική δήλωση στην Ελλάδα πάνω από σαράντα, σαράντα
πέντε, πενήντα χρόνια. Αυτό κάνετε. Αυτό ήταν το τέταρτο.

Πέµπτο νοµοσχέδιο, το σηµερινό, η επιστολική ψήφος. Και
αναρωτιούνται κάποια κόµµατα της Αντιπολίτευσης, αυτός αν θέ-
λετε ο νοµοθετικός πληθωρισµός που αφορά τις εκλογικές δια-
δικασίες έχει να κάνει µε την τεχνική σας ανεπάρκεια; Έχει να
κάνει µε µια κακή πρακτική νοµοθέτησης; Αφορά έναν κακό νο-
µοθετικό προγραµµατισµό; Είναι ασυνέπεια, όπως σας καταλό-
γισε ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ; 

Η άποψή µου είναι ότι δεν έχει να κάνει µε τίποτα από όλα
αυτά. Ούτε ασυνέπεια είναι, ούτε τεχνική ανεπάρκεια είναι, ούτε
κακή νοµοθέτηση είναι, ούτε κακώς νοµοθετικός προγραµµατι-
σµός ή κυβερνητικός προγραµµατισµός. Τίποτα από όλα αυτά.
Είναι στιγµές, όλες αυτές οι επιµέρους νοµοθετήσεις, είναι στά-
δια της στρατηγικής του κ. Βορίδη που είναι στην πραγµατικό-
τητα στρατηγική του κ. Μητσοτάκη, της Νέας Δηµοκρατίας και
της Δεξιάς. Και ποια είναι αυτή η στρατηγική; Το έχει πει ρητά,

χωρίς φόβο και χωρίς πάθος ο κ. Βορίδης: Να ληφθούν όλα τα
αναγκαία θεσµικά µέτρα για να αποφευχθεί στο µέλλον ένα νέο
ιστορικό ατύχηµα, αντίστοιχο µε το ατύχηµα του 2015. Δηλαδή,
ποιο είναι αυτό; Μια ενδεχόµενη αριστερή κυβέρνηση. Είναι σε
αυτό το πλαίσιο που επιχειρείται ο ασφυκτικός έλεγχος των θε-
σµών, αλλά και της δηµόσιας σφαίρας στο σύνολο της. Περιορι-
σµός της ανεξαρτησίας των δικαστικών λειτουργών, περιορισµός
της ανεξαρτησίας των κατ’ ευφηµισµόν πια ανεξάρτητων αρχών,
υπόθεση υποκλοπών, περιορισµός της πολυφωνίας και της ανε-
ξαρτησίας των µέσων ενηµέρωσης, ζητήµατα κορυφαία, θε-
σµικά, ζητήµατα δηµοκρατίας, τα οποία επισηµάνθηκαν και στη
συζήτηση στο Ευρωκοινοβούλιο την προηγούµενη εβδοµάδα
από Ευρωβουλευτές, οι οποίοι προέρχονταν από το σύνολο του
πολιτικού φάσµατος, ακόµα και από µέλη της Ευρωκοινοβουλευ-
τικής Οµάδας στην οποία συµµετέχει η Νέα Δηµοκρατία, από
µέλη των φιλελευθέρων, των πρασίνων, των κοµµάτων της Αρι-
στεράς και φυσικά από τα µέλη του προοδευτικού χώρου στο
Ευρωκοινοβούλιο. 

Επισηµάνθηκαν αυτά τα ζητήµατα και έρχεται ψήφισµα τον
επόµενο µήνα, το οποίο θα είναι κόλαφος για το κράτος δικαίου
στην Ελλάδα από το Ευρωκοινοβούλιο και θα αναδεικνύει ακρι-
βώς όλα αυτά τα ζητήµατα. Και δυστυχώς, επειδή ακριβώς αυτό
το νοµοσχέδιο εντάσσεται σε αυτή τη στρατηγική του ασφυκτι-
κού ελέγχου της δηµόσιας σφαίρας, του ασφυκτικού ελέγχου
των θεσµών, της αλλοίωσης της ίδιας της κοινοβουλευτικής και
δηµοκρατικής λειτουργίας, το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ το υποστη-
ρίζουν εξαιτίας ενδεχοµένως ενός υποτιθέµενου πολιτικού κό-
στους που θα έχουν επειδή θεωρούν ότι η µάχη είναι χαµένη; 

Διότι, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ, είναι
άκρως αντιφατικό να έρχεστε σε αυτό το Βήµα, να επισηµαίνετε
µε το δικό σας σκεπτικό, µε τις δικές σας ερµηνείες -που κατά
τη γνώµη µου είναι αρκετά προβληµατικές, γιατί είναι πολύ ση-
µαντικότερα τα ζητήµατα συνταγµατικότητας-, στοιχεία αντισυν-
ταγµατικότητας επί της αρχής του νοµοσχεδίου και την ίδια
στιγµή να λέτε ότι θα το υπερψηφίσετε επί της αρχής. Αυτό είναι
µια εντελώς αντιφατική πολιτική στάση. Τι είναι αυτό το οποίο
σας οδηγεί να προσφέρετε µε τέτοια γενναιοδωρία, τόσο απλό-
χερα, τη συναίνεση σας στον κ. Μητσοτάκη και στη στρατηγική
Βορίδη; 

Πραγµατικά µου έκανε πολύ µεγάλη εντύπωση και θα έχουµε
τη δυνατότητα να το κουβεντιάσουµε και κατά τη διάρκεια της
ένστασης αντισυνταγµατικότητας. Διότι τι κάνει, κυρίες και κύ-
ριοι, αυτό το νοµοσχέδιο; Κατοχυρώνει το δικαίωµα της ελεύθε-
ρης επιλογής της επιστολικής ψήφου για όλους τους εκλογείς,
οριζόντια, τόσο εντός όσο και εκτός επικράτειας. Η Κυβέρνηση
ισχυρίζεται, ο κ. Μητσοτάκης µάλιστα µε δήλωσή του, ότι το νο-
µοσχέδιο αυτό θα έρθει να δώσει λύση εν πάση περιπτώσει στο
µεγάλο κοινωνικό και πολιτικό πρόβληµα της αποχής. Είναι θε-
τικό το γεγονός ότι η κυρία Υπουργός κατά τη διάρκεια της επι-
τροπής σχετικοποίησε αυτή τη θέση του κ. Μητσοτάκη και είπε
ότι το πρόβληµα της αποχής δεν αντιµετωπίζεται µε το νοµοσχέ-
διο για την επιστολική ψήφο, είναι πολύ πιο πολύπλοκο, σχετίζε-
ται αν θέλετε µε κοινωνικές πολιτικές, ανθρωπολογικές ανα-
διαρθρώσεις που έχουν επισυµβεί στην ελληνική κοινωνία όλα
τα τελευταία δέκα - δώδεκα χρόνια. 

Είναι θετική αυτή η αλλαγή στάσης από τη µεριά της Κυβέρ-
νησης, ότι εν πάση περιπτώσει το πρόβληµα δεν είναι η µη
ύπαρξη επιστολικής ψήφου για το γεγονός ότι έχουµε τόσο µε-
γάλη αποχή. Διότι κανείς θα µπορούσε να σας αντιτείνει ότι το
2004, για παράδειγµα, ότι η συµµετοχή στις εθνικές εκλογές
ήταν στα επτάµισι εκατοµµύρια. Επτάµισι εκατοµµύρια πολίτες
προσήλθαν τότε στις κάλπες και δεν υπήρχε επιστολική ψήφος.
Το 2009 ήταν περίπου επτά εκατοµµύρια οι Έλληνες πολίτες που
ψήφισαν και πάλι δεν υπήρχε επιστολική ψήφος. Αλλά το 2023
προσήλθαν στις κάλπες πέντε εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες. 

Με συγχωρείτε, αλλά αυτό δεν εξηγείται από την απουσία δι-
ευκολύνσεων στη διαδικασία της ψηφοφορίας, είναι πολύ πιο σο-
βαρό ζήτηµα και ο κ. Μητσοτάκης, ενδεχοµένως µέσα στον
νοµοθετικό ενθουσιασµό του, θέλησε να δώσει και αυτό το επι-
χείρηµα, το οποίο καλώς κάνατε, κυρία Κεραµέως, στις επιτρο-
πές και το αποσύρατε.

8948 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κατοχυρώνει, λοιπόν, το δικαίωµα της ελεύθερης επιλογής της
επιστολικής ψήφου. Και είναι προφανές ότι µε τον τρόπο αυτό
θέτει σε διακινδύνευση µια κορυφαία εγγύηση, την εγγύηση του
αδιάβλητου των εκλογών. Είναι αυτό µια υπερβολή αντιπολιτευ-
τική; Μιλάµε εδώ για µια ασύγγνωστη καχυποψία απέναντι στην
Κυβέρνηση; 

Δεν έχει άραγε υπ’ όψιν της η Κυβέρνηση, αλλά και ο ΣΥΡΙΖΑ
και το ΠΑΣΟΚ, τα σκάνδαλα νοθείας και χειραγώγησης των εκλο-
γών που ξέσπασαν στην Ισπανία, τη Γερµανία, την Ουγγαρία, την
Ιταλία τα τελευταία οκτώ χρόνια; Δεν τα έχετε υπ’ όψιν σας αυτά;
Δεν τα έχετε ακούσει ποτέ; 

Δεν έχετε υπ’ όψιν σας ότι στην Ιταλία έχει ανοίξει ήδη η συ-
ζήτηση για την κατάργηση της επιστολικής ψήφου εξαιτίας
αυτών των σκανδάλων ακριβώς της επιστολικής ψήφου στην Ιτα-
λία, η οποία ισχύει εδώ και τέσσερις-πέντε δεκαετίες; Δεν τα ξέ-
ρετε αυτά; Εκεί δεν είχαν τις βέλτιστες πρακτικές οι Ιταλοί, οι
Γερµανοί, οι Ισπανοί που επικαλείστε ότι ακολουθείτε στο νοµο-
σχέδιό σας;

Είναι υπερβολική η ανησυχία µας για το αδιάβλητο και την πι-
θανή αλλοίωση του αποτελέσµατος των εκλογών, όταν θα κά-
νουν εκλογές οι ιδιωτικές εταιρείες κούριερ, παρεµβαίνοντας σε
ουσιώδεις πλευρές της διαδικασίας; Ερωτώ. 

Θα µου πει κανείς ότι και η «SINGULAR LOGIC» ιδιωτική εται-
ρεία είναι και εν πάση περιπτώσει, εµπλέκεται στη διαδικασία των
εκλογών. Προσέξτε, όµως. Εµπλέκεται, αφού έχει ολοκληρωθεί
η καταµέτρηση των ψηφοδελτίων, αφού έχει ολοκληρωθεί η
εκλογική διαδικασία και η µοναδική της αρµοδιότητα είναι η κα-
ταγραφή των αποτελεσµάτων που έχουν ήδη προκύψει µε βάση
τις αυστηρές εγγυήσεις τις κρατικές και τις δικαστικές. 

Διότι αυτό που προβλέπει σήµερα εδώ το νοµοσχέδιο είναι εµ-
πλοκή ιδιωτικής εταιρείας στην ίδια τη διεξαγωγή της διαδικα-
σίας. Προβλέπει ότι η ταυτοποίηση των εκλογέων θα
αναλαµβάνεται από τον ιδιωτικό υπάλληλο µιας εταιρείας κού-
ριερ. Αυτό δηλαδή που κάνει ο περιβεβληµένος µε όλες τις δι-
καστικές εγγυήσεις και τις κρατικές εγγυήσεις δικαστικός
αντιπρόσωπος µέσα στο εκλογικό κέντρο θα το κάνει ο υπάλλη-
λος µιας ιδιωτικής εταιρείας. Και να το πάµε λίγο παρακάτω;

Για εξηγήστε µου, κυρία Υπουργέ, κύριε Αναπληρωτή Υπουργέ,
πώς ακριβώς θα γίνει αυτό σε χώρες του εξωτερικού; Ο Βραζιλιά-
νος κούριερ θα ταυτοποιήσει στη διαδικασία παράδοσης του συ-
στηµένου φακέλου στον Αµαζόνιο τον κ. Χατζηδιαµαντή; Τι είδους
εγγύηση υπάρχει γι’ αυτή τη διαδικασία ταυτο- ποίησης; Νοµίζω
ότι κοροϊδευόµαστε εδώ. 

Υπάρχουν και άλλα ζητήµατα εξαιρετικά σηµαντικά, ακόµη πιο
σοβαρά, ζητήµατα χειραγώγησης της ψήφου. Διότι ποιος εγγυά-
ται ότι ένας εργοδότης, ένα πρόσωπο που έχει εξουσία στην οι-
κογένεια δεν θα επιβάλει την ενώπιόν του συµπλήρωση του
ψηφοδελτίου;

Κατανοείται, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αλλά και κυ-
ρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ, τι πόρτες ανοίγονται
εδώ; Δεν µας φτάνουν οι σχέσεις εξουσίας που παράγει και ανα-
παράγει ο τρόπος οργάνωσης, παραγωγής, το κράτος, η οικο-
γένεια, οι διάφοροι κρατικοί µηχανισµοί. Τώρα αυτές οι σχέσεις
εξουσίας εισβάλλουν και στην ίδια τη διαδικασία της ψηφοφο-
ρίας. Είναι σαν ο εργοδότης, ο πατέρας, ο παπάς, ο αστυνόµος
να µπαίνουν µέσα στο παραβάν. 

Αυτό κάνει αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο υπερψηφίζετε επί της
αρχής και λυπάµαι πολύ γι’ αυτό, που δίνετε τόσο απλόχερα τη
συναίνεσή σας στη στρατηγική Μητσοτάκη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Προοικονοµώ τώρα -για ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε- τα
όσα θα αναπτύξω και κατά τη συζήτηση της ένστασης αντισυν-
ταγµατικότητας. Η Κυβέρνηση τι µας είπε στις επιτροπές; Ότι το
άρθρο 51 δεν τη δεσµεύει, διότι αφορά µόνο τις εθνικές εκλογές.
Τι λέει όµως το άρθρο 51; Τι κάνει το άρθρο 51 του Συντάγµατος; 

Εξειδικεύει αρχές -σας το είπα και εισαγωγικά- οι οποίες απορ-
ρέουν ευθέως από τη λαϊκή κυριαρχία και από τη δηµοκρατική
και την αντιπροσωπευτική αρχή. Εξειδίκευση αρχών κάνει. Πρό-
κειται για τις αρχές της αµεσότητας, της µυστικότητας, της κα-
θολικότητας και της ταυτόχρονης διεξαγωγής των εκλογών, της

ταυτόχρονης διεξαγωγής της ψηφοφορίας.
Και αυτονοήτως η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής σάς

επισηµαίνει ακριβώς αυτό που σας λέγαµε, ότι αυτές οι αρχές
της αµεσότητας, της καθολικότητας, της µυστικότητας, του ταυ-
τόχρονου εκτείνουν την κανονιστική τους ισχύ σε όλες τις εκλο-
γικές διαδικασίες. Δεν είναι αλά καρτ, διότι απορρέουν από την
αρχή της λαϊκής κυριαρχίας. Ισχύουν τόσο στην περίπτωση των
ευρωεκλογών όσο και στην περίπτωση του δηµοψηφίσµατος. 

Διαφορετικά, αν δεν ήταν έτσι τα πράγµατα, θα µπορούσατε
να πείτε ότι οι µισοί Έλληνες πολίτες δεν έχουν δικαίωµα να ψη-
φίσουν στις ερχόµενες εκλογές. Θα µπορούσατε να καταργή-
σετε και την αρχή της καθολικότητας και της µυστικότητας και
του ταυτόχρονου και της αµεσότητας. Όλα θα µπορούσατε να
τα καταργήσετε στην περίπτωση των ευρωεκλογών. Καταλαβαί-
νετε τι παραλογισµός είναι αυτός; 

Αυτές οι αρχές µε την επιστολική ψήφο κάµπτονται. Και ακρι-
βώς επειδή κάµπτονται, έρχεται ο συντακτικός νοµοθέτης που
αναγνωρίζει τον κίνδυνο αλλοίωσης του εκλογικού αποτελέσµα-
τος και λέει ότι η επιστολική ψήφος ισχύει µόνο για τους Έλλη-
νες του εξωτερικού και υπό τις αυξηµένες εγγυήσεις και τις
ειδικές προϋποθέσεις του άρθρου 51. 

Γιατί το κάνει αυτό ο συντακτικός νοµοθέτης; Γιατί ζητά δια-
κόσιες ψήφους τουλάχιστον για να οριστούν τα ειδικά χαρακτη-
ριστικά της ρύθµισης που θα κατοχυρώνουν την επιστολική
ψήφο; Γιατί ακριβώς αναγνωρίζει ότι κάµπτονται οι βασικές
αρχές. 

Εποµένως -θα ακούσετε και το επόµενο στάδιο του επιχειρή-
µατος-, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µην προσπαθήσετε
να ξεφύγετε πάλι µέσω αυτού του εύκολου, υποτιθέµενου επι-
χειρήµατος που εκφράσατε κατά τη διάρκεια της συζήτησης στις
επιτροπές. Σας δεσµεύουν αυτές οι αρχές.

Περιµένω να ακούσω τις τοποθετήσεις και του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΠΑΣΟΚ, διότι είναι κρίµα µε τη στάση σας να δίνετε τη δυνατότητα
στον κ. Μητσοτάκη, να δίνετε τη δυνατότητα στην Κυβέρνηση της
Δεξιάς να υλοποιεί τον πολιτικό σχεδιασµό του ασφυκτικού ελέγ-
χου της πολιτικής ζωής και της δηµόσιας σφαίρας.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νίκης ο ειδικός αγορητής,
ο κ. Γεώργιος Αποστολάκης.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, η Νίκη από την πρώτη

στιγµή αντιλήφθηκε και συνέλαβε το µέγεθος των κινδύνων που
συνεπάγεται για µία δηµοκρατική εκλογική διαδικασία, για τη δη-
µοκρατία µας δηλαδή, η επιστολική ψήφος στον χρόνο και στη
µορφή που µε βιαστικό τρόπο και χωρίς ουσιαστικό διάλογο
φέρει η Νέα Δηµοκρατία µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο. Γι’ αυτό
και ήταν το κόµµα που πρώτο –µαζί µε το ΚΚΕ, να µην το αδικώ-
την καταψήφισε στην επιτροπή επί της αρχής και κατά άρθρο.
Με ικανοποίηση βλέπουµε σήµερα ότι και άλλα κόµµατα της Αν-
τιπολίτευσης σπεύδουν στην καταψήφιση της επιστολικής
ψήφου. 

Είµαστε σύµφωνοι σε οποιαδήποτε ρύθµιση διευκολύνει την
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος, όχι, όµως, σε µέτρα που ελ-
λοχεύουν κινδύνους νόθευσης της λαϊκής θέλησης. Το σηµαντι-
κότερο δεν είναι η διαφηµιζόµενη από την Κυβέρνηση εξυπη-
ρέτηση του ψηφοφόρου, αλλά η διασφάλιση ότι δεν θα υπάρξει
κίνδυνος νοθείας της ψήφου του. Όµως, µε την επιστολική ψήφο,
όπως την εισάγει η Κυβέρνηση και στην παρούσα στιγµή δεν δια-
σφαλίζεται το καθεστώς ελευθερίας, ασφάλειας και δικαστικής
εγγύησης, κάτι για το οποίο ο ψηφοφόρος θα δώσει την ψήφο
του. Η προτεινόµενη διαδικασία της επιστολικής ψήφου δεν µπο-
ρεί να αποκλείσει την ελεγχόµενη ψήφο, η οποία σηµαίνει κίν-
δυνο νόθευσης. Δεν υπάρχει καµµία δικλίδα που να εξασφαλίζει
το αδιάβλητο όλης της διαδικασίας, ότι δηλαδή δεν θα ψηφίζουν
άλλα πρόσωπα που θα έχουν πρόσβαση στο άµεσο περιβάλλον
του εκλογέα ή ότι η επιστολική ψήφος θα εκφράζει την πραγµα-
τική βούληση του εκλογέα και δεν θα είναι αποτέλεσµα πιέσεων,
αθέµιτης επιρροής και εκβιασµών. 
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Διευκολύνονται οι παρεµβάσεις τρίτων και µπορούν να ασκη-
θούν όχι απλώς από µεµονωµένα πρόσωπα του περιβάλλοντος
του εκλογέα, αλλά κυρίως από οργανωµένους µηχανισµούς ερ-
γοδοσίας, πολιτικής δωροδοκίας. Γίνονται δυνατές ποικίλες πα-
ρεµβάσεις, ιδίως σε αποµακρυσµένες κοινότητες αποδήµων ή
σε ευάλωτες κατηγορίες ηλικιωµένων, ακόµη και σε πληθυσµούς
Ροµά. Μη µας αντιτείνετε, λοιπόν, ότι αυτά δεν γίνονται σε µία
ευνοµούµενη πολιτεία. 

Ένας τέτοιος κίνδυνος είναι φυσικά ακόµα µεγαλύτερος υπό
συνθήκες µιας αντιδηµοκρατικής και αυταρχικής κυβέρνησης
που δεν σέβεται τις δηµοκρατικές διαδικασίες, υπό συνθήκες
ανωµαλίας εννοώ και καθεστώς αυθαιρεσίας. Στον παραδοσιακό
τρόπο ψηφοφορίας, και αν ακόµη υπάρχει διάθεση νοθείας, σε
όλα τα στάδια υπάρχει η δικαστική εγγύηση. Αντίθετα, στην επι-
στολική ψήφο υπάρχει απουσία δικαστικού εκπροσώπου στο
στάδιο από την παραλαβή του φακέλου, την κατάρτιση του ψη-
φοδελτίου, την ταχυδροµική αποστολή, τη συλλογή από το τα-
χυδροµικό µεταφορέα, τη φύλαξη έως την παράδοση των
φακέλων στη δικαστική αρχή. 

Στο κενό µια πονηρή κυβέρνηση µπορεί να παρέµβει νοθευ-
τικά. Το σύστηµα αφήνει µεγάλα περιθώρια χειραγώγησης της
ψήφου µε ψυχολογική πίεση οικείων, εργοδοτικό εκβιασµό, δω-
ροδοκία και άλλα. 

Όσο για την προβλεπόµενη, κυρία Υπουργέ, υπεύθυνη δή-
λωση ότι ο ψηφοφόρος συµπλήρωσε µόνο του το ψηφοδέλτιο,
µόνο να γελάσει κανείς µπορεί. 

Στο παραβάν, όµως, του εκλογικού τµήµατος κάθε άνθρωπος
µπαίνει µόνος του και είναι ελεύθερος. Η επιστολική ψήφος µπο-
ρεί να µπει στον φάκελο ενώπιον και άλλων προσώπων που θα
µπορούσαν να χειραγωγήσουν την ψήφο, ειδικά των πιο ευάλω-
των οµάδων. Κανείς δικαστικός ή κρατικός λειτουργός δεν θα
µπορεί πλέον να εγγυηθεί ότι η επιλογή του ψηφοδελτίου και
σταυρού δεν έγινε υπό το βλέµµα τρίτου, στο πλαίσιο συναλλα-
γής ή ψυχολογικής πίεσης. Το κεκτηµένο της Μεταπολίτευσης,
δηλαδή η απελευθέρωση από τη βία και νοθεία των «πέτρινων
χρόνων», µόλις καταργήθηκε. 

Θεωρούµε βέβαιο ότι η επιστολική ψήφος είναι ο προάγγελος
της ηλεκτρονικής ψήφου, αφού πρώτα θα επιβληθεί µε άµεσο ή
έµµεσο τρόπο στην πράξη η καθολικότητα της επιστολικής
ψήφου. Γνωρίζουµε ότι αργά ή γρήγορα θα έρθει και η ώρα της
ηλεκτρονικής ψήφου. Με την ηλεκτρονική ψήφο και την ψηφιακή
δηµοκρατία της τεχνητής νοηµοσύνης καταργείται ο δηµόσιος
χώρος όπως τον ξέραµε και υπάρχει ο κίνδυνος να επωάζεται ο
ολοκληρωτικός έλεγχος του πολίτη. 

Η ηλεκτρονική ψηφοφορία προσφέρεται απόλυτα σε νοθεία.
Γι’ αυτό δηλώνουµε κάθετα αντίθετοι στην ηλεκτρονική ψήφο.
Θα επιχειρήσετε να την επεκτείνετε και στον ελλαδικό χώρο ως
υποχρεωτική πρώτα την επιστολική και κατόπιν την ηλεκτρονική
µε το πρόσχηµα κάποιας εποχικής γρίπης ή επιδηµίας περονό-
σπορου, όπως κάνατε υποχρεωτικό το εµβόλιο και τώρα κάνετε
υποχρεωτικό το πλαστικό χρήµα σε βάρος των µετρητών. Οσο-
νούπω θα σερβιριστεί και το ψηφιακό ευρώ και θα µας λέτε πάλι
ότι η ηλεκτρονική ψήφος είναι πιο απλή και γρήγορη συναλλαγή,
όπως µας λέτε για τα µετρητά.

Το γεγονός ότι πάει περίπατο η µυστικότητα της διαδικασίας
και όχι µόνο της ψήφου δεν σας απασχολεί καθόλου. Θα βάζετε
στον λαό ως τυράκι στη φάκα την ευκολία, την εξυπηρέτηση. Και
µε πόσα έξυπνα προσχήµατα προσφέρετε σήµερα την επιστο-
λική ψήφο στον λαό; Με την επιστολική ψήφο µάς λέτε ότι αίρον-
ται όλα τα εµπόδια για τη συµµετοχή στην εκλογική διαδικασία
και ιδιαίτερα για τους ηλικιωµένους, τα άτοµα µε αναπηρία, για
τους ασθενείς, ακόµη και για τους εποχιακά εργαζόµενους. Ψέ-
µατα! Η διαδικαστική πολυπλοκότητα της επιστολικής ψήφου
είναι πρόδηλη. Προϋποθέτει ψηφοφόρο εγγράµµατο, να γνωρί-
ζει από ηλεκτρονικό υπολογιστή, να διαθέτει ηλεκτρονικό ταχυ-
δροµείο και κινητό τηλέφωνο, σταθερή κατοικία, να διαβάζει
οδηγίες, να συσχετίζει αριθµούς, υποψηφιότητες, να σηµειώνει
µε προσοχή και άλλα. 

Το επιχείρηµά σας ότι µε την επιστολική ψήφο θα εξυπηρετη-
θούν κάποιες κατηγορίες συµπολιτών µας, όπως οι ηλικιωµένοι
και οι ΑΜΕΑ, είναι εκτός πραγµατικότητας. Και οι δύο κατηγορίες

θα χρειαστούν και πάλι τη βοήθεια των οικείων τους για να γρα-
φτούν στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους, εισαγωγή κωδι-
κού Taxisnet, επιβεβαίωση του κωδικού σε κινητό τηλέφωνο και
χρήση e-mail. Μια νέα γραφειοκρατία θα δηµιουργηθεί, τη
στιγµή που κάποιος δικός τους µπορεί εύκολα την ηµέρα των
εκλογών να τους πάει στο εκλογικό τµήµα και να ψηφίζουν πα-
ραδοσιακά µε τη βοήθεια του δικαστικού αντιπροσώπου.

Είµαι βέβαιος ότι οι κατηγορίες αυτές θα γυρίσουν την πλάτη
στην επιστολική ψήφο και θα επιλέξουν αυτό που ξέρουν, την
κάλπη. Όσοι πάλι βρίσκονται µακριά από τις κατοικίες τους θα
µπορούσαν να εξυπηρετηθούν µε το σύστηµα των ετεροδηµο-
τών, το οποίο θα µπορούσε µε κατάλληλη προσαρµογή να επε-
κταθεί και στους εποχικά εργαζόµενους. 

Είναι ντροπή να λέτε ότι τους διευκολύνετε µε την επιστολική
ψήφο. Αν σας ενδιαφέρουν οι ανάπηροι και οι ασθενείς, µην κό-
βετε τις κοινωνικές δαπάνες, τις ειδικές συντάξεις, τα ειδικά σχο-
λεία και κάνετε προσβάσιµα όλα τα κτήρια. Κυρίως όµως,
εξασφαλίστε δουλειά και αξιοπρέπεια σε όλους. Η ανεργία καλ-
πάζει. Όχι µόνο δεν δηµιουργείτε δουλειές για τους ανέργους,
αλλά εισάγετε και χιλιάδες χιλιάδων λαθροµεταναστών που εγ-
κλωβίζονται στην Ελλάδα, συµπιέζοντας τα µεροκάµατα και τις
δουλειές µε ασφάλιση. Κι ας µη µιλήσουµε για τους µειωµένους
µισθούς της νεολαίας που τρέχει να δουλέψει εποχικά στα νησιά
και για συντάξεις πείνας στους ηλικιωµένους. Δεν είναι κοινωνική
συµπόνια η επιστολική ψήφος και πρέπει ακόµα και οι απόδηµοι
Έλληνες να µπορούν να επιλέξουν αν θα ψηφίσουν στην κάλπη
ή όχι. Δική σας υποχρέωση είναι να έχετε στήσει κάλπη, όπου
υπάρχει έστω και ένας Έλληνας που θέλει να ψηφίσει µε κάλπη
και όχι µόνο µε επιστολή. 

Η επιστολική ψήφος λέτε πάλι ότι θα λύσει το πρόβληµα της
αποχής που κατατρώει –είναι αλήθεια- τα βάθρα της δηµοκρα-
τίας µας. Νοιαστήκατε για τη δηµοκρατία και τις δηµοκρατικές
ελευθερίες. Ποιοι; Εσείς που πρώτοι τις παραβιάζετε µε τα δικά
σας «Predator», µε την άνευ προηγουµένου και ακόµα ατιµώρητη
παρακολούθηση από την ΕΥΠ, την εποπτευόµενη από τον κ. Μη-
τσοτάκη προσωπικά, πολιτικών Αρχηγών, Υπουργών, στρατιωτι-
κών, ακόµη και µελών της οικογένειάς του, όπως διαβάσαµε στον
Τύπο. 

Δεν θα λύσει το πρόβληµα της αποχής η επιστολική ψήφος. Ο
πολίτης απογοητεύτηκε από το γεγονός ότι εσείς, οι επαγγελµα-
τίες πολιτικοί της κοµµατοκρατίας, κάνετε τα αντίθετα από όσα
υπόσχεστε, για να µείνετε κολληµένοι στην καρέκλα έστω και για
έναν χρόνο, έστω και χωρίς εξουσία, όπως ο Τσίπρας που παρέ-
δωσε την ταυτότητα και το όνοµα της Μακεδονίας το 2018 για
να µείνει στην καρέκλα ως το 2019 και τον διαδέχθηκε η Νέα Δη-
µοκρατία που ήταν, λέει, αντίθετη στη Συµφωνία των Πρεσπών,
αλλά την εφαρµόζει γιατί έτσι θέλουν οι ξένοι προστάτες, ενώ
µπορούσε και έπρεπε να την καταγγείλει. 

Και µη µας πείτε ότι δεν γίνεται αλλιώς. Εσείς είστε πατριωτικά
ανίκανοι να το πράξετε. Αν όµως, θέλετε αλλά δεν µπορείτε, ιδού
η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα. Παραιτηθείτε εσείς και εµείς θα
αναλάβουµε σε ένα χρόνο να την έχουµε ακυρώσει και να την
έχουµε αντικαταστήσει µε µια άλλη συµφωνία που θα γράφει
φαρδιά - πλατιά ότι η Μακεδονία είναι µία και ελληνική. 

Να, ποιο είναι το αληθινό πνεύµα και ο σκοπός της επιστολικής
σας ψήφου: αποµόνωση και νοθεία. Μιλάµε για αποµόνωση του
πολίτη από την πολιτική διαδικασία λήψης αποφάσεων που τον
αφορούν και διευκόλυνση του συστήµατος εξουσίας να νοθεύσει
περαιτέρω το εκλογικό αποτέλεσµα. Ο πολίτης δεν είναι πια πο-
λίτης, δηλαδή δεν ασκεί τα πολιτικά του δικαιώµατα και ό,τι έχει
αποµείνει από την πολιτική µέσα στις εκλογές ευτελίζεται τώρα
από την Κυβέρνηση δικαιωµατιστών του Κυριάκου Μητσοτάκη
στο να κάνει «like» ή να πατήσει «καρδούλα» µε ηλεκτρονικό
τρόπο σε ένα κόµµα. 

Δεν φταίει, βέβαια, µόνο η σηµερινή Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, που το πολιτικό σύστηµα της δοτής Μεταπολίτευσης
εξευτελίστηκε και σπρώχνει βίαια τους πολίτες και ιδίως τους
νέους εκτός πολιτικής δραστηριότητας. Φταίνε και οι παλαιότε-
ρες κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας, του Συνασπισµού ή ΣΥ-
ΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ. Γιατί δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι αυτά τα
κόµµατα είναι συγκοινωνούντα δοχεία, µαζί µε όσα εξαφανίστη-
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καν ήδη, επειδή χρεοκόπησαν. Σας θυµίζω ότι δύο από τα επι-
φανέστερα στελέχη του ΚΚΕ, η Μαρία Δαµανάκη και ο Μίµης Αν-
δρουλάκης, ανήκουν στο ΠΑΣΟΚ και προσχώρησαν, για να
αντισταθµίσουν τις εντυπώσεις για την προσχώρηση στο ΠΑΣΟΚ
των δύο επιφανών στελεχών της Νέας Δηµοκρατίας, του Γιάννη
Μπούτου και του Στέφανου Μάνου. Ο πρώην Γραµµατέας του
εκσυγχρονιστικού ΠΑΣΟΚ Μιχάλης Χρυσοχοΐδης και ο Γραµµα-
τέας κ. Τάκης Θεοδωρικάκος ανήκουν στη Νέα Δηµοκρατία και
είναι ή ήταν Υπουργοί. 

Αυτά τα τρία κόµµατα µε ηγεσία δικαιωµατιστών και εθνοµη-
δενιστών -ξεχωρίζουµε, βέβαια, τις ηγεσίες από τους ψηφοφό-
ρους- κυβερνούν στη Μεταπολίτευση και η πολιτική τους είναι
που έσπρωξε τον λαό στο περιθώριο της αποχής. 

Το πατριωτικό ΠΑΣΟΚ του Ανδρέα Παπανδρέου, η πατριωτική
Δεξιά και η πατριωτική Αριστερά των Μανώλη Γλέζου και Μίκη
Θεοδωράκη είναι εκτός Βουλής και σε διωγµό. Αντί να παροτρύ-
νουµε τους πολίτες να συµµετέχουν ενεργά σε πολιτικές συζη-
τήσεις, πολιτικές διεκδικήσεις, πολιτικές διαµαρτυρίες και να
ασκούν τα πολιτικά τους δικαιώµατα, ο κ. Μητσοτάκης τους πα-
ροτρύνει να κάθονται σπίτι και να εξοικειώνονται σιγά-σιγά
πρώτα µε την επιστολική και σε λίγο µε την ηλεκτρονική ψήφο,
δήθεν για να τους διευκολύνει. 

Πόσο ψεύτικο είναι και πάλι το ενδιαφέρον σας για τους από-
δηµους, για εκείνη την εκτός Ελλάδας Ελλάδα, που η κοµµατο-
κρατία τη θυµάται όταν είναι για εκλογές; Διότι υποκρισία και
µόνο δείχνει το δήθεν ενδιαφέρον της Κυβέρνησης Μητσοτάκη
να προσελκύσει την ψήφο της διασποράς. Στην πραγµατικότητα
έχει γυρίσει την πλάτη σε ένα µεγάλο µέρος από την ελληνική
διασπορά. Γιατί δεν υπερασπιζόµαστε τους Έλληνες, τους Ρω-
µιούς στη Μαριούπολη, στην Ουκρανία, στη Ρωσική Οµοσπονδία
και σε όλες τις χώρες της πρώην Σοβιετικής Ένωσης; Γιατί δεν
αναγνωρίζουµε ως εθνική µειονότητα στους Ρωµιούς της Μέσης
Ανατολής, οι οποίοι, εάν ζούσαν στην Τουρκία το 1923, θα θεω-
ρούνταν ανταλλάξιµοι και θα είχαν υποχρεωτικά µετακινηθεί
στην Ελλάδα; Γιατί δεν υπερασπιζόµαστε τα χώµατα της Κύπρου
και της Βορείου Ηπείρου, όπως πρέπει να υπερασπιζόµαστε και
το Καστελόριζο και τη Ρόδο και τη Σάµο και τη Λέσβο και τη
Λήµνο; Υποκριτές! Πρωθυπουργοί και Υπουργοί υποκριτές! Για
το µόνο που ενδιαφέρεστε, είναι για να έχετε άλλη µία δεξαµενή,
ελεγχόµενη από τα µέσα ενηµέρωσης, ψήφου, για να νοθεύετε
το αποτέλεσµα, όπως κάνατε τον Μάιο του 2023 και αφήσατε
εκτός Βουλής τρία µικρά κόµµατα, τα ίδια µικρά κόµµατα που
µπήκαν στη Βουλή έναν µήνα αργότερα µε λιγότερες ψήφους.
Δεν σας έχουµε καµµία εµπιστοσύνη, γιατί δεν σέβεστε τη λαϊκή
κυριαρχία, τη λαϊκή εντολή. 

Σας προκαλούµε εµείς, ένα µικρό κόµµα που πήρε λιγότερο
από 4%, εσάς που πήρατε πάνω από 40% να κάνετε δηµοψήφι-
σµα για τον γάµο της ατζέντας ΛΟΑΤΚΙ+ ή για τη συµφωνία των
Πρεσπών ή και για τα δύο, εάν τολµάτε. Μπορεί φυσικά να γίνει
δηµοψήφισµα και για ψηφισµένα νοµοσχέδια, για ένα τέτοιο σο-
βαρό κοινωνικό ζήτηµα. 

Θα ψηφίσετε τώρα τον «γάµο» -εντός εισαγωγικών- ετσιθελικά
µε τη βοήθεια των δικαιωµατιστών των άλλων δύο συµπορεύο-
µενων στις επιλογές σας κοµµάτων, κόντρα στην πλειοψηφία του
ελληνικού λαού και αντίθετα προς το Ευαγγέλιο του Χριστού και
τις µακραίωνες παραδόσεις του έθνους µας. Μετά την ψήφισή
του, εµπρός, τολµήστε να το θέσετε στην κρίση του λαού, µαζί
και το εθνικό ζήτηµα των Πρεσπών, ακόµη και το απεργαζόµενο
κρυφίως από τα επιτελεία σας ζήτηµα των νέων Πρεσπών, του
Αιγαίου. Η ατολµία σας αποδεικνύει του λόγου το αληθές.

Είστε το κόµµα της υποτέλειας. Και τα τρία κόµµατα µαζί είστε
ένα: το πολιτικό σύστηµα της υποτέλειας. Κάντε δηµοψήφισµα
να δούµε ποια είναι η βούληση του ελληνικού λαού, τι πιστεύει ο
Έλληνας πολίτης που ζει στην Ελλάδα και στο εξωτερικό, αυτά
που λέµε εµείς ή αυτά που λέτε εσείς; Θέλει ο λαός να πουλήσει
την ΑΟΖ, το Καστελόριζο και τα ελληνικά νησιά και τα κυπριακά
κοιτάσµατα υδρογονανθράκων στην Τουρκία, ναι ή όχι; Θέλει ο
λαός µία Ελλάδα περήφανη ή µία Ελλάδα προτεκτοράτο και
αποικία χρέους; Θέλει να είναι η Ελλάδα µία χάντρα στο κοµπο-
λόι της Αµερικής, της Γερµανίας ή της Τουρκίας ή θέλει να ανή-
κει η Ελλάδα στους Έλληνες;

Τέλος, έρχοµαι στο κεφάλαιο των ρυθµίσεων της διαδικασίας
των ευρωεκλογών. Είµαστε κάθετα αντίθετοι µε το άρθρο 5 για
την επιβολή πλαφόν 3% για ένα κόµµα, ώστε να δικαιούται να
λάβει έδρα. Ένα µέτρο ξεκάθαρα αντιδηµοκρατικό, κοµµένο και
ραµµένο για το κόµµα σας. Δεν φτάνει που έχετε βάλει τέτοιον
«κόφτη» στις εθνικές εκλογές και εµποδίζετε έτσι την έκφραση
όλων των τάσεων του ελληνικού λαού, αλλά µε το πρόσχηµα της
επιτεύξεως µιας σταθερής και βιώσιµης κυβέρνησης έρχεστε
τώρα να βάλετε τον ίδιο αντιδηµοκρατικό και αντιλαϊκό «κόφτη»
και στις ευρωεκλογές. 

Εδώ ποια σκοπιµότητα ακριβώς εξυπηρετεί το πλαφόν; Θα
βγάλουµε καµµιά ευρωκυβέρνηση; Βουλευτές θα βγάλουµε, που
θα πρέπει να εκφράζουν όλες τις τάσεις και απόψεις της ελληνι-
κής κοινωνίας µέσα στο Ευρωκοινοβούλιο. Ο µόνος λόγος που
δικαιολογεί το µέτρο είναι η υφαρπαγή αυτών των ψήφων από
το πρώτο κόµµα, που υπολογίζετε να είναι η Νέα Δηµοκρατία.
Αυτό στην κοινή γλώσσα λέγεται κλοπή και ως τέτοια την κατα-
δικάζουµε φυσικά. Εάν στο Υπουργείο σας υπάρχει ίχνος δηµο-
κρατικότητας, πρέπει να το αλλάξετε αυτό τουλάχιστον, άµεσα.
Είναι προσβολή στη δηµοκρατία. Ζητούµε απλή αναλογική και
ανόθευτη, χωρίς πλαφόν. 

Κλείνω µε έναν ακόµη ενδείκτη της κακής νοµοθέτησης, που
διέπει όλα τα Υπουργεία της Νέας Δηµοκρατίας και το δικό σας,
κυρία Υπουργέ. Δεν φθάνει που στο σχέδιο που θέσατε σε δια-
βούλευση, προσθέσατε εκ των υστέρων και µετά τη λήξη της δια-
βούλευσης πλήθος νέων ρυθµίσεων, αλλά η νοµοθετική
απληστία σας δεν έχει τέλος. Έρχεστε την τελευταία στιγµή και
µε τροπολογία προσθέτετε άλλες τέσσερις σηµαντικές ρυθµί-
σεις, άσχετες µε το βασικό περιεχόµενο του νοµοσχεδίου. Δεν
µπορεί πλέον να γίνεται ανεκτή µια τέτοια κακή νοµοθέτηση.
Αυτό και µόνο αρκεί, για να τις καταψηφίσουµε και µαζί µε αυτές
και όλο το νοµοσχέδιο, πλην των διατάξεων των άρθρων 30, 32,
34 και 35, που τις κρίνουµε θετικές.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Πλεύσης Ελευθερίας ο ει-
δικός αγορητής, ο κ. Καζαµίας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το
σχέδιο νόµου που καλούµαστε να συζητήσουµε σήµερα δεν
αφορά µόνο την επιστολική ψήφο. Στην πραγµατικότητα, έχουµε
µπροστά µας δύο νοµοσχέδια στη συσκευασία ενός. Το πρώτο
µέρος, που καλύπτει τα άρθρα 1 έως 37, δηλαδή λίγο πάνω από
τα µισά, αφορά τις ευρωεκλογές, την επιστολική ψήφο, την εκ-
καθάριση των εκλογικών καταλόγων και την πρόσβαση ατόµων
µε αναπηρία στις εκλογές, ενώ το δεύτερο, που περιλαµβάνει τα
άρθρα 38 µε 60, καλύπτει ένα φάσµα διοικητικών µέτρων του
Υπουργείου Εσωτερικών για το ΑΣΕΠ, τους οργανισµούς τοπικής
αυτοδιοίκησης, το ΕΚΔΔΑ και άλλους φορείς, υπό τον τίτλο
«άλλες επείγουσες διατάξεις».

Έχοντας µιλήσει για το δεύτερο τµήµα του νοµοσχεδίου στην
τρίτη συνεδρίαση της επιτροπής, θα εστιάσω την οµιλία µου στον
πυρήνα του νοµοσχεδίου, που αφορά τις ευρωεκλογές και την
επιστολική ψήφο. 

Προτού περάσω στην ουσία της συζήτησης, οφείλω να ανα-
γνωρίσω ότι η κυρία Υπουργός ενηµέρωσε τα πολιτικά κόµµατα
για το νοµοσχέδιο. Είναι µία καλή πρακτική, που η ίδια και ελάχι-
στα ακόµη µέλη της Κυβέρνησης τηρούν µε συνέπεια. Πρόκειται
για µία διαδικασία που αναβαθµίζει την ποιότητα του κοινοβου-
λευτικού διαλόγου και πρέπει να τονίσω ότι η ενηµέρωση που εί-
χαµε ήταν έγκαιρη και ενδελεχής. 

Παράλληλα, πρέπει να παρατηρήσω ότι το νοµοσχέδιο που τέ-
θηκε σε διαβούλευση είχε σαράντα οκτώ άρθρα, ενώ αυτό που
συζητούµε σήµερα έχει 60, δηλαδή είναι κατά 25% µεγαλύτερο.
Αυτή, βεβαίως, δεν είναι καλή νοµοθετική πρακτική, διότι στερεί
από τους πολίτες το «αµεσοδηµοκρατικό» δικαίωµα της διαβού-
λευσης για ένα µέρος του νοµοσχεδίου. 

Τέλος, για να κλείσω αυτή την εισαγωγή επί της διαδικασίας,
πρέπει ακόµη να αναγνωρίσουµε ότι η συζήτηση στην επιτροπή,
περιλαµβανοµένων των περισσότερων κοµµάτων, κινήθηκε σε
υψηλό επίπεδο. Οι δύο Υπουργοί έδειξαν διαλλακτικότητα και
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προθυµία να ενσωµατώσουν κάποιες προτάσεις της Αντιπολίτευ-
σης, περιλαµβανοµένης και µίας δικής µας. Θα θέλαµε, φυσικά,
να υιοθετούσαµε περισσότερες, αλλά σε κάθε περίπτωση και οι
δύο Υπουργοί έδειξαν πρόθεση να ακούσουν. 

Περνώ τώρα στη γενική µας θέση απέναντι στο µέτρο της επι-
στολικής ψήφου. Η Πλεύση Ελευθερίας υποστηρίζει, κατ’ αρχάς,
τη χρήση της επιστολικής ψήφου µε τις απαιτούµενες δικλίδες
και εγγυήσεις, διότι αυτό θα διευκολύνει, έστω και οριακά, τη
συµµετοχή κάποιων σηµαντικών κατηγοριών της κοινωνίας, που,
παρά τα όσα λέει ο νόµος, στην πράξη αποκλείονται από την
εκλογική διαδικασία, όπως είναι οι υπερήλικες, τα άτοµα µε ανα-
πηρία, οι ασθενείς, οι Έλληνες του εξωτερικού, οι ναυτικοί, οι
εποχικοί εργαζόµενοι, οι φοιτητές και οι µαθητές σε περιόδους
εξετάσεων.  

Υπό αυτή την έννοια, η Πλεύση Ελευθερίας προσεγγίζει το ζή-
τηµα της επιστολικής ψήφου από τη σκοπιά της ίσης πρόσβασης
στα δικαιώµατα µεταξύ των πολιτών και στην προκειµένη περί-
πτωση της ίσης πρόσβασης στο δικαίωµα της ψήφου. Θεωρεί
ότι η επιστολική ψήφος συµβάλλει στην συµπεριληπτικότητα κοι-
νωνικών οµάδων, που διαφορετικά δεν θα είχαν εύκολη πρό-
σβαση στις εκλογές. Και επειδή οι ελεύθερες εκλογές είναι µία
από τις κορυφαίες διαδικασίες της σύγχρονης δηµοκρατίας, θε-
ωρούµε ότι η επιστολική ψήφος µπορεί να συµβάλλει έστω και
λίγο στη διεύρυνση της δηµοκρατίας στη χώρα.

Όπως τονίσαµε και όταν συζητούσαµε το νοµοσχέδιο για την
ψήφο των αποδήµων τον περασµένο Ιούλιο, ιδιαίτερη µνεία πρέ-
πει να γίνει στο γεγονός ότι η επιστολική ψήφος θα συµβάλλει
στην καλύτερη συµµετοχή των Ελλήνων του εξωτερικού στις
εκλογές και κατά συνέπεια στις εξελίξεις της ελλαδικής κοινω-
νίας. Θεωρούµε πως αυτό αποτελεί ζωτικής σηµασίας στόχο, για
να τονώνονται οι δεσµοί τους µε την Ελλάδα και, µεταξύ άλλων,
να συµβάλλουµε µε κάθε µέσο στην αναστροφή του brain drain,
που προκάλεσε η κρίση της περασµένης δεκαετίας. 

Έτσι, παρά τα προβλήµατά της, στα οποία θα αναφερθώ σε
λίγο, πιστεύουµε ότι η επιστολική ψήφος είναι ένα κρίσιµης ση-
µασίας µέτρο για τη διεύρυνση της συµµετοχής των αποδήµων
στη δηµοκρατική διαδικασία, ιδίως τώρα που καταργήθηκαν τα
περισσότερα νοµικά εµπόδια του νόµου του 2019 για τη συµµε-
τοχή τους στις ελληνικές εκλογές. Με την επιστολική ψήφο αί-
ρονται πλέον και αρκετά από τα πρακτικά εµπόδια που έως τώρα
υπήρχαν. 

Ειδική αναφορά πρέπει να γίνει, επίσης, στα άρθρα 30 µε 32,
τα οποία αφορούν στη διευκόλυνση πρόσβασης στη διαδικασία
των εκλογών ατόµων µε αναπηρία. Εννοείται ότι η Πλεύση Ελευ-
θερίας θα ψηφίσει αυτά τα άρθρα, παρ’ όλο που θεωρούµε,
όπως θα εξηγήσω σε λίγο, ότι µπορούν να γίνουν πολλά περισ-
σότερα πράγµατα για την καλύτερη πρόσβαση των ατόµων µε
αναπηρία στην εκλογική και δηµοκρατική διαδικασία. 

Η Πλεύση Ελευθερίας, για παράδειγµα, εµµένει σε µία πρό-
ταση που δεν υπάρχει στο νοµοσχέδιο, να µεταδίδονται δηλαδή
όλες οι συνεδριάσεις της Βουλής και στη νοηµατική γλώσσα,
κάτι που µε προτροπή της Προέδρου µας πραγµατοποιήθηκε µε
µεγάλη ευκολία στη διάρκεια των συζητήσεων της επιτροπής,
όταν είχαµε παρόντα τον Πρόεδρο της Οµοσπονδίας Κωφών Ελ-
λάδος κ Σίµψη. 

Στο σηµείο αυτό και ως καθηγητής πολιτικών επιστηµών, θα
ήθελα να κάνω και µία γενική επιστηµονική παρατήρηση, που
καλό θα ήταν να την έχουµε όλοι υπ’ όψιν. Στην πολιτική επι-
στήµη η επιστολική ψήφος, η οποία άρχισε να εισάγεται σε πολ-
λές εδραιωµένες δηµοκρατίες της Ευρώπης τα τελευταία
τριάντα χρόνια ως µέτρο αντιµετώπισης της αυξηµένης αποχής
και της κρίσης νοµιµοποίησης που αυτή δηµιουργεί, δεν έχει επι-
φέρει θεαµατικά αποτελέσµατα στην πράξη. Η επιστηµονική βι-
βλιογραφία τονίζει ότι όπου έχει εφαρµοστεί, είτε δεν µειώνει την
αποχή είτε τη µειώνει µόνο οριακά. 

Τα λέµε αυτά, όχι για να υποβαθµίσουµε τη σηµασία του µέ-
τρου και την χρησιµότητά του, αφού έστω και οριακά η επιστο-
λική ψήφος µπορεί να δώσει µεγαλύτερη πρόσβαση σε αρκετές
οµάδες που παραδοσιακά αποκλείονται από την εκλογική διαδι-
κασία. Εκείνο που λέµε, όµως, είναι ότι παρ’ ότι το µέτρο είναι
ορθό, καλό θα είναι να µην περιµένουµε θαύµατα από την επι-

στολική ψήφο. Η χαµηλή συµµετοχή στις εκλογές δεν αφορά
πρωτίστως τις δυνατότητες καλύτερης πρακτικής πρόσβασης
στην κάλπη. Σχετίζεται, κυρίως, µε το γεγονός ότι οι πολίτες αρ-
νούνται να ψηφίσουν, διότι δεν έχουν πλέον µεγάλη εµπιστοσύνη
στη δηµοκρατία. Αυτό είναι ένα βαθύ και πολύπλοκο πρόβληµα,
που υπερβαίνει κατά πολύ το θέµα της επιστολικής ψήφου που
συζητούµε σήµερα.

Περνώ τώρα στα κεντρικά σηµεία της κριτικής µας τόσο για
τις διατάξεις που αφορούν στις επόµενες ευρωεκλογές, όσο και
για τον τρόπο που το νοµοσχέδιο εισάγει την επιστολική ψήφο
στην Ελλάδα. 

Όπως είπαµε και στην επιτροπή, η Πλεύση Ελευθερίας δεν κα-
τανοεί, γιατί το νοµοσχέδιο στο άρθρο 5 διατηρεί το κατώφλι του
3% για την εκλογή Ευρωβουλευτή. Εξηγήσαµε ότι παρ’ όλο που
δεν συµφωνούµε µε το κατώφλι του 3% για τις εθνικές εκλογές,
διότι µειώνει σηµαντικά την αναλογικότητα του εκλογικού συστή-
µατος και ενισχύει τα µεγαλύτερα κόµµατα, καταλαβαίνουµε του-
λάχιστον τη λογική του, στον βαθµό που κατά την άποψη της
Κυβέρνησης και άλλων κοµµάτων, όπως του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, οι εθνικές εκλογές πρέπει να βγάζουν µονοκοµµατικές κυ-
βερνήσεις. Στις ευρωεκλογές, όµως, οι πολίτες δεν εκλέγουν
κυβέρνηση, αλλά µόνο Βουλευτές. Συνεπώς, η ανάγκη δικαιότε-
ρου και αναλογικότερου εκλογικού συστήµατος είναι πανίσχυρη
και το επιχείρηµα της τεχνητής ενίσχυσης των µεγαλύτερων κοµ-
µάτων είναι εντελώς αβάσιµο. Γι’ αυτό πιστεύουµε ότι τουλάχι-
στον στις ευρωεκλογές, το κατώφλι του 3% δεν έχει κανέναν
λόγο ύπαρξης και πρέπει να καταργηθεί τουλάχιστον σε αυτές
τις εκλογές.

Επιµείναµε πολύ σε αυτό το ερώτηµα κατά τις συζητήσεις
στην επιτροπή. Το µόνο επιχείρηµα που ακούσαµε για τη διατή-
ρηση του 3% στις ευρωεκλογές είναι ότι αυτό συµβαίνει για
τριάντα χρόνια. Εµείς, όµως, δεν ρωτάµε να µας περιγράψετε τι
συµβαίνει, αλλά ρωτάµε γιατί αυτό συµβαίνει και γιατί νοµίζετε
ότι πρέπει να συνεχίσει να συµβαίνει; 

Επ’ αυτού δεν ακούσαµε κανένα επιχείρηµα. Υπενθυµίζουµε
ότι στις ευρωεκλογές του 2014 το ποσοστό των ψηφοφόρων,
που ψήφισαν κόµµατα µικρότερα του 3% έφτασε συνολικά το
21% του εκλογικού σώµατος, δηλαδή ποσοστό που αντιστοιχεί
σε πέντε από τις είκοσι µία έδρες του Ευρωκοινοβουλίου που
αναλογούν στην Ελλάδα. Αυτές τις έδρες τις µοιράστηκαν τα έξι
κόµµατα που ξεπέρασαν το 3%, µε αποτέλεσµα ένα κόµµα, όπως
η Χρυσή Αυγή, να πάρει δύο έδρες στο Ευρωκοινοβούλιο, δη-
λαδή το ένα δέκατο των εδρών, έχοντας λάβει µόνο 4,8% των
ψήφων. 

Αυτές είναι, κατά τη γνώµη µας, απαράδεκτες διαστρεβλώ-
σεις, που δεν εξυπηρετούν κανέναν σκοπό. 

Όµως, υπάρχει και άλλο ένα ισχυρό επιχείρηµα για την κατάρ-
γηση του ορίου του 3% στις ευρωεκλογές. Εάν αυτό το νοµοσχέ-
διο εισάγεται για να µειώσει την αποχή, εµείς υποστηρίζουµε
κάθε τέτοιο µέτρο αλλά µε το να διατηρείτε το κατώφλι του 3%
φοβόµαστε ότι κάνετε ακριβώς το αντίθετο. Δηλαδή, απωθείτε
πολλούς πολίτες που θα ήθελαν να ψηφίσουν µικρότερα κόµ-
µατα του 1% ή του 2% µακριά από την κάλπη. Σας αναφέρω εν-
δεικτικά ότι σύµφωνα µε τους εκλογολόγους όσο πιο αναλογικό
είναι ένα εκλογικό σύστηµα, τόσο αυξάνεται η συµµετοχή των
πολιτών. Ως γνωστόν, το κατώφλι του 3%, όπως φάνηκε το 2019,
µειώνει σηµαντικά την αναλογικότητα του εκλογικού συστήµατος
και ενισχύει τα µεγάλα κόµµατα. 

Περνώ τώρα στο δεύτερο θέµα, που αφορά στην κατανοµή
των εδρών. Δεν καταλαβαίνουµε γιατί, αφού στις ευρωεκλογές
δεν εκλέγουµε κυβέρνηση, το άρθρο 6 του νοµοσχεδίου δίνει
στο πρώτο κόµµα τις έδρες που δεν έχουν κατανεµηθεί. 

Επίσης, θεωρούµε ότι η διάταξη για το εκλογικό παράβολο
είναι απαγορευτική για τη συµµετοχή µικρότερων κοµµάτων, κάτι
το οποίο µας βρίσκει αντίθετους. Ήδη η Ευρωπαϊκή Ένωση αν-
τιµετωπίζει ένα χρόνιο πρόβληµα δηµοκρατικού ελλείµµατος,
που αναγνωρίζουν ακόµη και οι πιο ένθερµοι υποστηρικτές της.
Συνεπώς, µε το να εισάγονται εµπόδια τέτοιου τύπου στην έκ-
φραση της δηµοκρατικής βούλησης εντείνεται, αντί να αµβλύνε-
ται η δυσπιστία των πολιτών απέναντι στην εκλογική διαδικασία. 

Τρίτον, για τους Έλληνες του εξωτερικού, όπου η επιστολική
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ψήφος είναι πράγµατι χρήσιµη και σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο
είναι η µοναδική επιλογή για να ψηφίσει κανείς, η Πλεύση Ελευ-
θερίας δεν κατανοεί γιατί δεν παρέχεται παράλληλα και το δι-
καίωµα ψήφου σε εκλογικά κέντρα στο εξωτερικό σε όσους το
επιθυµούν. Εκτός από τον επικουρικό χαρακτήρα που θα είχε η
σύσταση εκλογικών κέντρων στο εξωτερικό σε περίπτωση απο-
τυχίας των ταχυδροµικών υπηρεσιών, στο ζήτηµα αυτό έχουµε
αναφερθεί. Και το ανέφερε, επίσης, κατά τη διάρκεια της ακρό-
ασης φορέων, ο πρώην Πρόεδρος του ΣΑΕ, Στέφανος Ταµβά-
κης, ο οποίος επισήµανε ότι σε κάποιες χώρες της Αφρικής οι
ταχυδροµικές υπηρεσίες είναι πολύ κακές και συνεπώς, οι επι-
στολές και η επιστολική ψήφος µπορεί ποτέ να µη φτάσουν. 

Όµως, για εµάς, έχει σηµασία επιπλέον και η φυσική παρουσία
των εκλογέων εξωτερικού στα εκλογικά τµήµατα για την ανά-
πτυξη της δηµοκρατικής συνείδησής τους, του κοινοτισµού τους
και της συλλογικής αίσθησης προσέλευσης στην κάλπη.

Τέταρτον, εκφράστηκε επιφύλαξη από µέρους µας για το γε-
γονός ότι ο φάκελος της επιστολικής ψήφου µπορεί να λαµβά-
νεται από εξουσιοδοτηµένο άτοµο, πέραν του ιδίου του εκλογέα.
Αυτό, όµως, γνωστοποιεί σε ευρύτερο κύκλο ότι ο συγκεκριµέ-
νος πολίτης ψηφίζει επιστολικά και αυτό παύει πλέον να προστα-
τεύει αυτόν τον πολίτη από πιθανές εξωτερικές πιέσεις. Γι’ αυτό
προτείνουµε ο παραλήπτης να είναι µόνο ο εκλογέας. Στο σηµείο
αυτό, υπήρξε βούληση εκ µέρους της Κυβέρνησης να ενσωµα-
τώσει την πρότασή µας. 

Πέµπτον, µας ανησυχεί, επίσης, το γεγονός ότι το νοµοσχέδιο
δεν προβλέπει διαδικασία σε περίπτωση, που η επιστολική
ψήφος καθυστερήσει να φτάσει πριν την προθεσµία του Σαββά-
του, της παραµονής των εκλογών, στις 5 το απόγευµα ή στις 11
το βράδυ, εάν δοθεί εξάωρη παράταση, όπως προβλέπει το νο-
µοσχέδιο, λόγω καθυστέρησης µε υπαιτιότητα της ταχυµεταφο-
ρικής εταιρείας ή σε περίπτωση που η ψήφος χαθεί. Σύµφωνα
µε το νοµοσχέδιο ως έχει, εάν κάτι πάει στραβά µε τον ταχυµε-
ταφορέα, εκείνος που θα επωµιστεί την ζηµιά θα είναι ο ψηφο-
φόρος, του οποίου η ψήφος δεν θα προσµετρηθεί. 

Ο εκπρόσωπος των ταχυδροµικών υπηρεσιών, που καλέσαµε
στη διαδικασία ακρόασης φορέων αναγνώρισε ότι σχεδόν τρια-
κόσιοι φάκελοι τον χρόνο για ποικίλους λόγους τελικά δεν φτά-
νουν στον προορισµό τους. Προτείναµε να προστεθεί µία
διάταξη στο νοµοσχέδιο, που να προβλέπει ώστε η Ανώτατη
Εφορευτική Επιτροπή στην τελική καταµέτρηση των ψήφων,
λίγες ηµέρες µετά τις εκλογές, να µπορεί να καταµετρήσει όλες
τις επιπλέον ψήφους που εστάλησαν στην ώρα τους και µε υπαι-
τιότητα του ταχυµεταφορέα δεν έφτασαν στον προορισµό τους. 

Έκτον, σχετικά µε το άρθρο 29, η εκκαθάριση των εκλογικών
καταλόγων θεωρούµε κατ’ αρχάς ότι έπρεπε να έχει γίνει προ
πολλού. Με το παρόν νοµοσχέδιο προγραµµατίζεται να γίνει
µετά και όχι πριν τις ευρωεκλογές, διότι οι χρόνοι έχουν συµπιε-
στεί. Δεχόµαστε βεβαίως ότι πρέπει να υπάρχει κάποιο ηλικιακό
όριο πέρα από το οποίο να ελέγχονται τα ονόµατα, που µένουν
στους εκλογικούς καταλόγους, διότι έχουµε θανάτους πολιτών
στο εξωτερικό που δεν γνωστοποιούνται στις ελληνικές αρχές.
Από την άλλη θεωρούµε χαµηλό το όριο των ογδόντα ετών, µετά
το οποίο προβλέπεται από το νοµοσχέδιο να σβήνονται αυτό-
µατα όσοι δεν παίρνουν σύνταξη, όσοι δεν έχουν διαβατήριο εν
ισχύ και δεν έχουν κάνει πρόσφατη φορολογική δήλωση. 

Νοµίζουµε ότι το µέτρο θα στερήσει το δικαίωµα ψήφου σε
κάποιους συµπολίτες µας άνω των ογδόντα ετών, δηµιουργών-
τας µια αχρείαστη γραφειοκρατική διαδικασία επανεγγραφής για
αρκετούς υπερήλικες. Ένα πιο ρεαλιστικό όριο ηλικίας θα ήταν
το ενενηκοστό πέµπτο ή το εκατοστό έτος της ηλικίας. Πι-
στεύουµε πως είναι καλύτερο να µείνουν για λίγα χρόνια ακόµα
στους εκλογικούς καταλόγους λίγες χιλιάδες πολίτες που δεν
είναι πλέον εν ζωή, παρά να ταλαιπωρήσουµε αρκετούς υπερή-
λικες πολίτες µε τη διαδικασία επανεγγραφής ή να τους στε-
ρούµε εντελώς το δικαίωµα ψήφου. 

Έβδοµον, η Πλεύση Ελευθερίας ζήτησε επίσης να υπάρξουν
ψηφοδέλτια µε τον κώδικα Μπράιγ για τους τυφλούς συµπολίτες
µας των οποίων ο αριθµός υπολογίζεται σε αρκετές χιλιάδες ανά
την επικράτεια. Θεωρούµε ότι όσοι από αυτούς επιθυµούν να ψη-
φίσουν επιστολικά, θα πρέπει να λαµβάνουν ψηφοδέλτιο σε κώ-

δικα Μπράιγ. Επειδή η επιστολική ψήφος θα συλλέγεται µακριά
από τον τόπο κατοικίας τους, κρίνουµε ότι δεν θα υπάρχει κίν-
δυνος ταυτοποίησής της µε το άτοµο που ψήφισε, ενώ παράλ-
ληλα θα διασφαλίζεται έτσι η µυστικότητα της ψήφου.
Συζητήσαµε το θέµα στην επιτροπή, αλλά υπήρξε διστακτικό-
τητα. Καλούµε, όµως, την Κυβέρνηση να ξανασκεφτεί την πρό-
τασή µας. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να κάνω, κύριε Πρόεδρε, ένα γενικό σχό-
λιο. Η Πλεύση Ελευθερίας στηρίζει την επιστολική ψήφο κατ’
αρχάς, αλλά διατηρεί επιφυλάξεις για τον τρόπο µε τον οποίο
αυτή εισάγεται µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο. Επί των ενστά-
σεων αντισυνταγµατικότητας θα τοποθετηθεί στη συνέχεια η
Πρόεδρός µας, που είναι γνωστή η ευαισθησία της στα ζητήµατα
συνταγµατικότητας. Σε τελική ανάλυση, όµως, η επιστολική
ψήφος πρόκειται να παράσχει ίση πρόσβαση σε αρκετές οµάδες
του εκλογικού σώµατος, που στην πράξη δεν µπορούν να συµ-
µετάσχουν στην εκλογική διαδικασία. Γι’ αυτό θα ψηφίσουµε
πολλά από τα άρθρα που αφορούν την επιστολική ψήφο. Την ίδια
στιγµή όµως διατηρούµε αρκετές επιφυλάξεις για τον αποκλει-
σµό των µικρών κοµµάτων µε το κατώφλι του 3%, για την κατα-
νοµή των εδρών, την εκκαθάριση των εκλογικών καταλόγων και
κάποιες επιµέρους πτυχές της επιστολικής ψήφου που προανέ-
φερα, καθώς και κάποια άλλα άρθρα στο δεύτερο µέρος του νο-
µοσχεδίου.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει η Υπουργός Εσωτερικών κ. Νίκη Κερα-

µέως και θα ακολουθήσει συζήτηση περί των αντιρρήσεων συν-
ταγµατικότητας.

Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω απευθύ-

νοντας θερµά συγχαρητήρια στον εξαιρετικό συνάδελφο Θο-
δωρή Ρουσόπουλο για την οµόφωνη εκλογή του σε αυτή την
άκρως τιµητική θέση στην προεδρία, ακριβώς όπως ανακοινώ-
θηκε από τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Τασούλα, µία εξαιρετικά
τιµητική θέση, που νοµίζω ότι πάνω απ’ όλα τιµά την ίδια την πα-
τρίδα µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που εισηγούµα-
στε σήµερα συνιστά τοµή στην εκλογική διαδικασία στη χώρα
µας. Μετά την καθιέρωση των ψηφοδελτίων το 1914 και το δι-
καίωµα ψήφου στις γυναίκες το 1952 αποτελεί µια νέα µεγάλη
δηµοκρατική αλλαγή στον τρόπο που ψηφίζουµε. Η καθιέρωση
της επιστολικής ψήφου αίρει όλα τα πραγµατικά, τα πρακτικά εµ-
πόδια για την άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων
πολιτών, όπου και αν βρίσκονται την ηµέρα των εκλογών. 

Η καθιέρωση επιστολικής ψήφου αποτελεί ουσιαστική κίνηση
δηµιουργίας προϋποθέσεων για τη διευκόλυνση της συµµετο-
χής, κάτι που αποτελεί κρίσιµο ζητούµενο παγκοσµίως, αφού
όσο µεγαλύτερη είναι η συµµετοχή, τόσο ενισχύεται η αντιπρο-
σωπευτικότητα, τόσο διευρύνεται η δηµοκρατία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε πολύ καλά την αυξητική
πορεία της αποχής όχι µόνο στη χώρα µας, αλλά σε ολόκληρη
την Ευρώπη. Στις ευρωεκλογές του 2014 σηµειώθηκε ένα ιστο-
ρικό χαµηλό συµµετοχής, κάτι που οδήγησε, που ώθησε την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση να ενθαρρύνει τα κράτη-µέλη, µεταξύ άλλων,
προς την επιστολική ψήφο. 

Την ίδια στιγµή η επιστολική ψήφος δηµιουργεί πραγµατική
ισότητα όρων συµµετοχής στην εκλογική διαδικασία των ευρωε-
κλογών και των δηµοψηφισµάτων, αφού ο τόπος κατοικίας, οι
συνθήκες ζωής, η οικονοµική δυνατότητα ενός πολίτη να ταξιδέ-
ψει, οι επαγγελµατικές υποχρεώσεις, κινητικά προβλήµατα, άλλα
προβλήµατα υγείας δεν θα αποτελούν πλέον εµπόδιο στην
άσκηση του δικαιώµατος ψήφου. Οι εκλογείς είτε εντός είτε
εκτός Ελλάδος, εφόσον το επιθυµούν και υποβάλουν εγκαίρως
σχετική αίτηση, θα µπορούν να ψηφίσουν µέσω επιστολής, χωρίς
προσέλευση δηλαδή σε εκλογικό κέντρο. Η κάλπη θα µπορεί
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πλέον να πάει σε κάθε σπίτι Έλληνα πολίτη σε ολόκληρο τον
κόσµο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η καθιέρωση επιστολικής
ψήφου είναι πέρα και πάνω από κόµµατα. Ανταποκρίνεται στις
απαιτήσεις µιας σύγχρονης κοινωνίας. Δηµιουργεί πραγµατική
ισότητα όρων συµµετοχής στην εκλογική διαδικασία. Αποτελεί
καθήκον της πολιτείας, η οποία οφείλει να κατοχυρώνει τα δι-
καιώµατα των πολιτών και να διευκολύνει την άσκησή τους. 

Η επιστολική ψήφος καλύπτει τα ζητούµενα πολιτικών κοµµά-
των και φορέων, όπως εκφράστηκαν στη Βουλή πριν από µερι-
κούς µήνες στη συζήτηση που είχαµε εδώ το περασµένο
καλοκαίρι για την άρση όλων των νοµικών περιορισµών στην
άσκηση του δικαιώµατος ψήφου των αποδήµων Ελλήνων, αλλά
και στα ζητούµενα που συζητήθηκαν την περασµένη εβδοµάδα
και από κόµµατα και από φορείς. Πάνω από όλα η καθιέρωση κα-
θολικής ψήφου διευρύνει και βαθαίνει τη δηµοκρατία. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες κύριοι συνάδελφοι, όπως γνωρίζετε για
τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη και την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας η συζήτηση για την επιστολική ψήφο έχει
ανοίξει από το 2019. Όταν κατά την επεξεργασία του νοµοσχε-
δίου για την ψήφο των εκλογέων του εξωτερικού το καλοκαίρι
που µας πέρασε το θέµα επανήλθε -και µάλιστα από πολλά κόµ-
µατα-, προχωρήσαµε εν συνεχεία στη συστηµατική µελέτη των
βέλτιστων πρακτικών παγκοσµίως και καταλήξαµε στη συγκεκρι-
µένη πρόταση, µία πρόταση που ενσωµατώνει διαδικασίες που
διασφαλίζουν πλήρως τη µυστικότητα της ψήφου µε πολλαπλές
δικλίδες ασφαλείας.

Και εδώ θα ήθελα και από Βήµατος Βουλής να συγχαρώ θερµά
τον Αναπληρωτή Υπουργό τον κ. Θεόδωρο Λιβάνιο για την εξαι-
ρετική δουλειά και την εξαιρετική συνεργασία.

Είναι µία πρόταση που εκσυγχρονίζει το κράτος µας, το οποίο
πλέον συµπορεύεται µε πιο σύγχρονες θεσµικές διαδικασίες, αν-
ταποκρίνεται στις ευρωπαϊκές συστάσεις και αξιοποιεί τη διεθνή
εµπειρία προσαρµόζοντάς την στα δεδοµένα της χώρας µας.
Σας θυµίζω ότι σε πάνω από είκοσι από τις είκοσι επτά χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης προβλέπεται επιστολική ψήφος σε κά-
ποια εκδοχή της.

Είναι µια πρόταση που ενισχύει τη συµµετοχική δηµοκρατία
κάνοντας την φωνή των πολιτών πιο δυνατή. 

Είναι µία πρόταση την οποία αµέσως µετά τη διαµόρφωσή της
συζητήσαµε µε εκπροσώπους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων,
αφού µόνο στη βάση συγκεκριµένων ρυθµίσεων και διαδικασιών
µπορεί να γίνει ουσιαστικός διάλογος. Και θέλω να ευχαριστήσω,
πάρα πολύ, όλους τους εκπροσώπους των κοµµάτων για τις από-
ψεις τους, για τις προτάσεις τους, κάποιες από τις οποίες ενσω-
µατώσαµε ευθύς αµέσως στο σχέδιο νόµου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι το νοµοσχέδιο, που συζητούµε
σήµερα, εισάγει και κάποιες ακόµη δέσµες καινοτόµων ρυθµί-
σεων, που στοχεύουν στο να διευκολύνουν έτι περαιτέρω την
εκλογική διαδικασία:

Πρώτον, εκκαθάριση εκλογικών καταλόγων. Το πρόβληµα συ-
ζητείται εδώ και δεκαετίες. Αυτή η στρεβλή εικόνα εν τέλει της
συµµετοχής ή της αποχής, όπως το βλέπει κανείς. Γιατί; Κυρίως
διότι Έλληνες πολίτες που έχουν δικαίωµα ψήφου και βρίσκον-
ταν στο εξωτερικό, απεβίωσαν δίχως να ενηµερωθούν σχετικά οι
αρµόδιες αρχές. Σηµειώνεται έτσι µεγαλύτερη αποχή σε περιο-
χές που είχαν µεγάλη µεταναστευτική ροή κατά τις δεκαετίες του
’60 και του ’70. Με το νοµοσχέδιο αυτό προβλέπεται µία διαδι-
κασία για την εκκαθάριση των εκλογικών καταλόγων. 

Δεύτερη δέσµη ρυθµίσεων, η πρόβλεψη για την εφαρµογή της
ηλεκτρονικής πύλης υποβολής υποψηφιοτήτων, η οποία πλέον
θα αξιοποιηθεί και για τις ευρωεκλογές, καθώς έχει ήδη αποδειχ-
θεί πολύ πολύτιµη, τόσο για την εξυπηρέτηση κοµµάτων και υπο-
ψηφίων, όσο και για τη µείωση του διοικητικού βάρους των
υπηρεσιών, την αλόγιστη κατανάλωση χαρτιού για την προσκό-
µιση εγγράφων και την πλήρη αξιοποίηση των βάσεων του ελλη-
νικού δηµοσίου για την ακριβή και άµεση λήψη όλων των
απαραίτητων στοιχείων.

Μία τρίτη δέσµη ρυθµίσεων αφορά στη διευκόλυνση της συµ-

µετοχής ατόµων µε αναπηρία στις εκλογές, µε µέτρα όπως η δη-
µιουργία µητρώου προσβάσιµων εκλογικών τµηµάτων, η υπο-
χρεωτική µετάδοση τηλεοπτικών προεκλογικών µηνυµάτων στη
νοηµατική γλώσσα µε υποτιτλισµό, κατόπιν σχετικής εισήγησης
και της Εθνικής Αρχής Προσβασιµότητας και της Εθνικής Οµο-
σπονδίας Ατόµων µε Αναπηρία.

Και κάνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία ιδιαίτερη µνεία σε
αυτή την κατηγορία συµπολιτών µας γιατί αποτελεί προτεραι-
ότητα της Κυβέρνησης και προσωπικά του Πρωθυπουργού Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη η ορατότητα και η πραγµατική συµπερίληψη
ατόµων µε αναπηρία σε κάθε πτυχή του δηµόσιου και του ιδιω-
τικού βίου, µε κορωνίδα, θα έλεγα, την εκλογική διαδικασία, µε
κορωνίδα την επιστολική ψήφο. 

Το νοµοσχέδιο πέρασε όλα τα στάδια του αναλυτικού διαλό-
γου µε εκπροσώπους κοµµάτων, µε δηµόσια διαβούλευση, µε
επεξεργασία στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής, στην οποία
ακούσαµε τις απόψεις και των αρµόδιων φορέων και ήταν µια
πραγµατικά εξαιρετικά γόνιµη διαδικασία για την οποία ευχαρι-
στούµε, πάρα πολύ, τα κόµµατα και τους φορείς. Και ενσωµατώ-
νουµε ήδη σήµερα αρκετές από αυτές τις γόνιµες προτάσεις,
που µας βοηθούν όλους τελικά να ψηφίσουµε ένα κείµενο πλη-
ρέστερο, ένα κείµενο πιο κοινής αποδοχής ακόµη, που εξυπηρε-
τεί καλύτερα τις ανάγκες όλων των πολιτών. 

Ενδεικτικά θέλω να αναφέρω κάποιες από τις προτάσεις που
µαζί µε τον Αναπληρωτή Υπουργό κ. Λιβάνιο ενσωµατώνουµε στο
παρόν νοµοσχέδιο. 

Πρώτον, προσθέτουµε ρητές αναφορές σε θέµατα προστα-
σίας προσωπικών δεδοµένων στα άρθρα 8, 10, 15 και 36, σύµ-
φωνα και µε τις επισηµάνσεις της Αρχής Προστασίας Δεδοµένων
Προσωπικού Χαρακτήρα. 

Δεύτερον, εξειδικεύουµε προδιαγραφές της υποχρεωτικής
διερµηνείας στη νοηµατική γλώσσα, προκειµένου να καλύπτεται
στο παράθυρο το ένα έκτο της οθόνης ακριβώς για τους σκο-
πούς αυτούς, για τα προεκλογικά µηνύµατα και τις συνεντεύξεις
πολιτικών αρχηγών, σύµφωνα και µε τις προτάσεις της Οµοσπον-
δίας Κωφών Ελλάδος. Προβλέπουµε ότι τα προεκλογικά µηνύ-
µατα θα συνοδεύονται υποχρεωτικά από διερµηνεία στη
νοηµατική γλώσσα και υποτιτλισµό, σύµφωνα µε πρόταση και
της Οµοσπονδίας Κωφών, και του Σωµατείου Διερµηνέων Ελλη-
νικής Νοηµατικής Γλώσσας, και της Πλεύσης Ελευθερίας. 

Τέταρτον, ορίζουµε ότι η εξουσιοδότηση τρίτου προσώπου για
αποστολή του φακέλου επιστροφής θα γίνεται αποκλειστικά και
µόνο σε περίπτωση αδυναµίας του εκλογέα να αποστείλει ο ίδιος
τον φάκελο, µια πρόταση του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής και
της Πλεύσης Ελευθερίας. 

Πέµπτον, προβλέπουµε ρητά ότι τα ψηφοδέλτια των µελών
των Εφορευτικών Επιτροπών Διαλογής Επιστολικής Ψήφου είναι
όµοια µε τα ψηφοδέλτια της επιστολικής ψήφου, ώστε να δια-
σφαλίζεται απόλυτα η µυστικότητα, όπως πρότεινε ο ΣΥΡΙΖΑ και
η εκπρόσωπός του, κ. Πούλου. 

Έκτον, για τα εθνικά δηµοψηφίσµατα αλλάζουµε την ηµέρα
οριστικοποίησης των ειδικών εκλογικών καταλόγων εκλογέων
επιστολικής στην εποµένη της ηµέρας έκδοσης του σχετικού
προεδρικού διατάγµατος, σύµφωνα µε την επισήµανση της Επι-
στηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής. 

Έβδοµον, σύµφωνα µε πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ, προβλέπουµε
υπουργική απόφαση, που καθορίζει αναλυτικά κάθε τεχνική λε-
πτοµέρεια της διαδικασίας, καθώς και αυτή που αφορά τους
εκλογικούς καταλόγους εκλογέων των οποίων οι φάκελοι δεν πα-
ρελήφθησαν εντός της προθεσµίας. 

Όγδοον, προβλέπουµε µία µεγαλύτερη χρονική εγγύτητα µε-
ταξύ της αποστολής των φακέλων και των εκλογών, σύµφωνα µε
την επισήµανση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής. 

Καταθέτω στα Πρακτικά, µε την παράκληση να µοιραστούν
στα κόµµατα, το πρώτο σετ αυτό των νοµοτεχνικών βελτιώσεων
στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Εσωτερικών κ. Νίκη Κεραµέως
καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Θα ήθελα να ευ-
χαριστήσω όλους τους συµµετέχοντες στον πλούσιο αυτό διά-
λογο, τους εισηγητές όλων των κοµµάτων, τους Βουλευτές, τους
φορείς και να απευθύνω ευχαριστίες πέρα από τον κύριο
Υπουργό και στον Γενικό Γραµµατέα Εσωτερικών και Οργάνω-
σης κ. Νάσο Μπαλέρµπα, στον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Κώστα Γκιουλέκα, σε όλους τους συνεργάτες µας στο Υπουρ-
γείο Εσωτερικών για αυτή την εντατική και ποιοτική δουλειά. 

Η ευρεία συναίνεση επί της αρχής αποτελεί ένα ιδιαιτέρως θε-
τικό µήνυµα αφού αποδεικνύει ότι για µια µεγάλη δηµοκρατική
αλλαγή µπορούµε να λειτουργήσουµε πέρα και πάνω από µικρο-
κοµµατικές αντιπαραθέσεις, πέρα και πάνω από κόµµατα, και
είναι βέβαιο ότι το µήνυµα που εκπέµπει την τελευταία εβδοµάδα
το Κοινοβούλιο προς τους Έλληνες πολίτες είναι ένα µήνυµα
σύνθεσης, ένα µήνυµα αισιοδοξίας, ένα µήνυµα παρακίνησης για
την αξιοποίηση της δυνατότητας της επιστολικής ψήφου και της
ενίσχυσης της συµµετοχής στην εκλογική διαδικασία.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουρ-
γός Κυριάκος Μητσοτάκης και η Κυβέρνηση θεωρούµε ότι η συ-
ζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου και η συναίνεση που επετεύχθη
την περασµένη εβδοµάδα ανοίγει τον δρόµο για µία ακόµη µε-
γάλη αλλαγή, για ένα ακόµη βήµα ενίσχυσης της συµµετοχής και
της δηµοκρατίας: την καθιέρωση της επιστολικής ψήφου για
τους Έλληνες πολίτες που ζουν στο εξωτερικό όχι µόνο στις ευ-
ρωεκλογές, όχι µόνο στα δηµοψηφίσµατα, αλλά και στις εθνικές
εκλογές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έχουµε σήµερα την ιστορική ευκαιρία, αλλά και την ιστορική

ευθύνη να διασφαλίσουµε όλοι µαζί την ισότιµη µεταχείριση των
Ελλήνων του εξωτερικού και στις εθνικές εκλογές. Έχουµε την
ευκαιρία να αποκαταστήσουµε και στις εθνικές εκλογικές ανα-
µετρήσεις την ισότητα στο δικαίωµα ψήφου για τους Έλληνες
πολίτες του εξωτερικού, αίροντας τα πραγµατικά εµπόδια στην
άσκηση του εκλογικού τους δικαιώµατος, να δηµιουργήσουµε
µία ακόµη πιο ισχυρή γέφυρα, όπως µας είπαν και οι εκπρόσωποι
των απόδηµων Ελλήνων κατά την ακρόαση φορέων στην επι-
τροπή, µία ακόµη πιο ισχυρή γέφυρα που ενώνει τους συµπολί-
τες µας µε την Ελλάδα, ενισχύει την κοινή µας πορεία. Κρατούµε
ακόµη πιο κοντά στην πράξη την Ελλάδα που ζει εκτός συνόρων,
την Ελλάδα που ζει και δηµιουργεί µε το βλέµµα και τη σκέψη
στη µητέρα πατρίδα, που θέλει και δικαιούται να έχει λόγο για
την πολιτική κατάσταση στη χώρα µας, χωρίς εµπόδια και χωρίς
περιορισµούς.

Έχουµε την ευκαιρία να ενισχύσουµε ακόµη περισσότερο
τους δεσµούς των Ελλήνων που ζουν στο εξωτερικό µε την πα-
τρίδα µας, µε τεράστια οφέλη για τη χώρα µας. Αυτό, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, προβλέπει η τροπολογία που καταθέτουµε -
παρακαλώ, την καταθέτω για τα Πρακτικά- και η οποία ναι, απαι-
τεί την ψήφο τουλάχιστον διακοσίων Βουλευτών για να ισχύσει,
σύµφωνα µε τις επιταγές του Συντάγµατος. Πρόκειται για ένα
δηµοκρατικό χρέος, για µια ιστορική ευκαιρία και γι’ αυτό είναι
και µεγάλη η ευθύνη που βαραίνει τον καθένα και την καθεµία
από εµάς, τον κάθε Βουλευτή, πέρα και πάνω από κόµµατα. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Εσωτερικών κ. Νίκη Κεραµέως
καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα τροπολογία, η
οποία έχει ως εξής:
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ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ήδη κόµµατα της Συµπολίτευσης και της Αντιπολί-
τευσης, που αριθµούν πάνω από διακόσιους τριάντα Βουλευτές,
έχουν τοποθετηθεί θετικά σχετικά µε την επιστολική ψήφο για
Έλληνες του εξωτερικού στις ευρωεκλογές. Γιατί, λοιπόν, όχι και
στις εθνικές εκλογές;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή των

Ελλήνων έχει την ιστορική ευκαιρία και την ιστορική ευθύνη να
εγκρίνει µε τη µέγιστη δυνατή συναίνεση ένα σχέδιο νόµου που
αίρει κάθε πραγµατικό και κάθε πρακτικό εµπόδιο στην άσκηση
του δικαιώµατος ψήφου των Ελλήνων πολιτών όπου και αν κα-
τοικούν, όπου κι αν βρίσκονται. Η κατάθεση του νοµοσχεδίου,
αλλά και η κατάθεση της τροπολογίας για την καθιέρωση της
επιστολικής ψήφου στις εθνικές εκλογές για τους Έλληνες πο-
λίτες που ζουν στο εξωτερικό, µε ρυθµίσεις που δηµιουργούν
προϋποθέσεις ενίσχυσης της συµµετοχής και άρα ενίσχυσης της
αντιπροσωπευτικότητας και εµβάθυνσης της δηµοκρατίας, συ-
νιστά, κατά τη γνώµη µας, χρέος της πολιτείας απέναντι στους
πολίτες και στο δικαίωµα της ψήφου. Η υπερψήφιση του νοµο-
σχεδίου και της τροπολογίας µε την ευρύτερη δυνατή συναίνεση
θα αποτελέσει ένα σηµαντικό µήνυµα πολιτικού εκσυγχρονισµού,
ένα δείγµα πολιτικής ωριµότητας και διάθεσης να πράξουµε το
δηµοκρατικά αυτονόητο, πέρα και πάνω από κοµµατικές αντιθέ-
σεις, πέρα και πάνω από διαφορές, πέρα και πάνω από κόµµατα
και χρώµατα, να αποδείξουµε όλοι µαζί ότι σε θέµατα δηµοκρα-
τίας είναι πολλά περισσότερα αυτά που µας ενώνουν από αυτά
που µας χωρίζουν. 

Στις ευρωεκλογές του 2024, πενήντα χρόνια µετά την αποκα-
τάσταση της δηµοκρατίας στη χώρα µας, να µην υπάρχει κανένα
εµπόδιο για τη συµµετοχή όλων των πολιτών σε Ελλάδα και εξω-
τερικό στην εκλογική διαδικασία. Πιστεύω, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι η µεγαλύτερη δυνατή συναίνεση σε αυτή τη
δηµοκρατική αλλαγή είναι η καλύτερη αφετηρία για τα επόµενα
πενήντα χρόνια της Ελληνικής Δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κυρία Υπουργέ. 

Να αναφερθώ λίγο στη διαδικασία και µετά θα ζητήσει τον
λόγο όποιος θέλει. Όπως ξέρετε, έχουν κατατεθεί από τέσσερις
Κοινοβουλευτικές Οµάδες αντιρρήσεις συνταγµατικότητας επί
του νοµοσχεδίου: από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας, της Ελληνικής Λύσης, της Νέας
Αριστεράς και της Νίκης. Η συζήτηση, σύµφωνα µε το άρθρο 100
του Κανονισµού της Βουλής, προβλέπει την ανάπτυξη από τους
λέγοντες επί των αντιρρήσεων συνταγµατικότητας για πέντε
λεπτά και στη συνέχεια την ανάπτυξη από τον αντιλέγοντα από
την Πλειοψηφία. Και βεβαίως έχουν το δικαίωµα να πάρουν τον
λόγο και οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, αλλά και
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. 

Πριν, λοιπόν, ξεκινήσουµε έτσι όπως έχουµε ανακοινώσει,
έχουν ζητήσει τον λόγο κάποιοι Κοινοβουλευτικοί, φαντάζοµαι
επί της διαδικασίας.

Τον λόγο έχει πρώτος ο κ. Κατρίνης.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δυστυχώς, η Υπουργός µε όλα όσα ειπώθηκαν και στις προ-

ηγούµενες συνεδριάσεις των επιτροπών, αλλά και σήµερα στην
Ολοµέλεια απέδειξε µε έναν πρωτοφανή κυνισµό και πολιτικό µι-
κροτακτικισµό ότι τα θεωρεί όλα αντικείµενα συσχετισµών, υπο-
λογισµών και µικροπολιτικών επιδιώξεων.

Εµείς είπαµε ότι θέλουµε να υπάρχει συναίνεση στη διαδικα-
σία της συζήτησης σε ένα ζήτηµα που θα έπρεπε να ενώνει τις
πτέρυγες της Βουλής και να προκύπτει ως προϊόν διακοµµατικής
συναίνεση. Και ζητήσαµε -αν είστε έτοιµοι, γιατί µάλλον δεν είστε
έτοιµοι ως Κυβέρνηση- να συζητήσουµε. Αποδεχτείτε λοιπόν τη
δική µας τροπολογία, να µπει στο νοµοσχέδιο και να τεθεί σε συ-
ζήτηση και ψήφιση. 

Αντ’ αυτού, όχι µόνο φοβάστε τον διάλογο και την άλλη άποψη
που είναι τεκµηριωµένη, ενώ το ΠΑΣΟΚ εµπράκτως και επωνύ-
µως και επισήµως αποδεικνύει ότι, ναι, θέλει να αρθούν τα εµπό-

δια και να ψηφίσουν όλοι όσοι έχουν αντικειµενική δυσκολία να
ψηφίσουν, έρχεστε, χωρίς να έχετε προϊδεάσει επ’ αυτού σε
όλες τις συνεδριάσεις της επιτροπής, να καταθέσετε τροπολο-
γία. Διότι, βλέπετε, µε τους υπολογισµούς που κάνετε εκεί στα
γραφεία και τα νουµεράκια βγαίνουν δεν βγαίνουν -θα φανεί
αυτό βέβαια, θα το δούµε- έρχεστε και βάζετε θέµα επέκτασης
της διάταξης και για τις εθνικές εκλογές.

Αυτή είναι η σοβαρή στρατηγική την οποία έχει, κύριε Πρόεδρε,
η Κυβέρνηση και ο σεβασµός στους απόδηµους συµπατριώτες
µας και στους πολίτες οι οποίοι έχουν αντικειµενικό πρόβληµα να
συµµετάσχουν στις εκλογικές αναµετρήσεις; Με αυτόν τον τρόπο
αποκαθιστούµε την αξιοπιστία της πολιτικής έναντι των πολιτών;
Με αυτόν τον τρόπο δείχνουµε ότι έχει ωριµάσει το πολιτικό σύ-
στηµα και επιδιώκει συναινέσεις µέσα από την επιδίωξη του κοινού
καλού και όχι µικροπολιτικών επιδιώξεων;

Θέλω να πιστεύω ότι η Κυβέρνηση θα σκεφτεί, πολύ σοβαρά,
τον τρόπο µε τον οποίον αντιµετωπίζει αυτό το νοµοσχέδιο και
µε τον τρόπο µε τον οποίο εκτιµά τη στάση των κοµµάτων από
την αρχή µέχρι και την ώρα που ανέβηκε στο Βήµα η κυρία
Υπουργός θεωρώντας ότι µπορεί να αιφνιδιάζει τα κόµµατα ή την
Εθνική Αντιπροσωπεία.

Αν λοιπόν θέλετε όντως να αρθούν τα εµπόδια και θέλετε να
υπάρχει µεγαλύτερη δυνατή συναίνεση, αποδείξτε το στην
πράξη, σεβαστείτε τη διαδικασία του Κοινοβουλίου και εισάγετε
προς συζήτηση την τροπολογία, που σας καταθέσαµε για να
δούµε µε επιχειρήµατα ποιος έχει δίκιο και ποιος όχι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς κ. Ηλιό-
πουλος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι αισθάνοµαι την ανάγκη να
δώσω συγχαρητήρια στην Κυβέρνηση. Αυτό το οποίο ζούµε αυτή
τη στιγµή µετά την κατάθεση της τροπολογίας είναι ένας αριστο-
τεχνικός σχεδιασµός για τον οποίο σας έδωσαν τη δυνατότητα
τα κόµµατα της αντιπολίτευσης που παγιδεύτηκαν στους σχεδια-
σµούς σας για την ψηφοφορία για την επιστολική ψήφο στις ευ-
ρωεκλογές.

Επιτρέψτε µου όµως να πω ότι αποδεικνύονται περίτρανα, και
δυστυχώς δείχνετε πόσο δίκιο είχε ο εισηγητής µας πριν από
λίγο σε όσα είπε, τα βήµατά σας για µια αυταρχική δηµοκρατία,
τα βήµατά σας απέναντι σε µια διαδικασία, στις ελάχιστες ρυθ-
µίσεις που είχε προβλέψει ο συνταγµατικός νοµοθέτης πρώτα
απ’ όλα για να µειώνονται οι µηχανισµοί πίεσης που υπάρχουν
απέναντι στην ψήφο. Δεν έχουµε ξεχάσει την εικόνα κορυφαίου
Υπουργού σας δίπλα σε εργοδότη ο οποίος απειλούσε τους ερ-
γαζόµενους για το τι θα ψηφίσουν. Είναι πολύ πρόσφατη αυτή η
εικόνα για να ξεχάσουµε τις απειλές απέναντι σε εργαζόµενους.

Είναι ξεκάθαρο ότι θέλετε να δώσετε περισσότερη εξουσία σε
µηχανισµούς πίεσης είτε εργοδοτικούς, είτε πελατειακούς, είτε
οποιονδήποτε άλλο τέτοιο µηχανισµό. Είναι πραγµατικά προ-
σβολή και πραξικόπηµα να φέρνετε τέτοια τροπολογία για τις
εθνικές εκλογές, να φαίνεται ως τροπολογία χωρίς καν να έχει
συζητηθεί.

Βέβαια, τη δυνατότητα για να κάνετε εσείς αυτό το πραξικό-
πηµα και αυτή την προσβολή σας την έδωσαν πρώτα από όλα ο
ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ οι οποίοι έδωσαν τόσο εύκολα και γενναι-
όδωρα τη συναίνεσή τους στον σχεδιασµό σας.

Είναι αδιανόητο µια τέτοια τροπολογία να έρχεται µε αυτόν
τον τρόπο εδώ για ένα τόσο κορυφαίο ζήτηµα. Μια απορία έχω
µόνο: Τώρα το σκεφτήκατε; Τώρα το σχεδιάσατε; Γιατί δεν το εί-
χατε επί της αρχής στο νοµοσχέδιο; Θεωρείτε ότι µέσα στο Κοι-
νοβούλιο θα νοµοθετούµε µε τρικ και µε κολπάκια; Με αυτόν τον
τρόπο θα προχωρήσετε τη διαδικασία;

Το λέµε ξεκάθαρα, το πρώτο πράγµα το οποίο χρειάζεται για
να τιµήσουµε τα πενήντα χρόνια της Ελληνικής Δηµοκρατίας
είναι να ορθωθεί ανάστηµα απέναντι στην αυταρχική δηµοκρα-
τία, που οικοδοµεί η Νέα Δηµοκρατία, απέναντι στην αυταρχική
δηµοκρατία και το σχέδιο του κ. Βορίδη για τις θεσµικές παρεµ-
βάσεις για να µην ξανασυµβεί ατύχηµα και κυβερνήσει ξανά η
Αριστερά, απέναντι σε µια αυταρχική δηµοκρατία που έχει φτά-
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σει µέσα από το γραφείο του Πρωθυπουργού να παρακολουθεί-
ται το µισό Υπουργικό Συµβούλιο, να παρακολουθούν τα τηλέ-
φωνά σας και να µην κάνετε τίποτα γι’ αυτό, να µην έχετε καν το
θάρρος να προστατεύσετε τον εαυτό σας από παράνοµες παρα-
κολουθήσεις ακόµα και της ίδιας της προσωπικής σας ζωής.
Γιατί εκεί έχετε φτάσει τον εξευτελισµό της Γ’ Ελληνικής Δηµο-
κρατίας.

Να είναι ξεκάθαρο σε όλες και όλους ότι εµείς δεν θα είµαστε
συµµέτοχοι σε αυτό το έγκληµα και θα κάνουµε τα πάντα για να
το αποτρέψουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ξανθόπουλος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Υπάρχει σειρά ή δεν υπάρχει, κύριε

Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με τον χρόνο, όπως

ζήτησαν τον λόγο, κύριε Χήτα. Τελειώνουµε αµέσως. Άλλωστε,
ο κ. Ξανθόπουλος προηγείται.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν παύετε να µας εκπλήσσετε,
κύριοι της Κυβέρνησης. Και είναι εξαιρετικό το γεγονός ότι
ακόµη και στην υποψία της αρχικής συναίνεσης, σε ένα ζήτηµα
που απασχολεί όλον τον Ελληνισµό, το µεταφέρετε, το µεταλ-
λάσσετε σε ένα επικοινωνιακό τρικ µικροκοµµατικής αντίληψης
και ένα κορυφαίο ζήτηµα για το ποιος εκλέγει, µε ποιες προϋπο-
θέσεις εκλέγει, το υποβιβάζετε σε µια τροπολογία την οποία προ-
πετώς παραδίδετε στους στενογράφους της Βουλής. 

Σας έχουµε κάνει συγκεκριµένες τροπολογίες για το πώς µπο-
ρεί αυτό που φέρατε να βελτιωθεί και τις οποίες αγνοείτε. Ωραία
λοιπόν να επανακαταθέσουµε κι εµείς τη δική µας τροπολογία
για την εκλογή των εκπροσώπων του εξωτερικού µε περιφέρειες
για να δούµε αν τους θέλετε εκλογικό κοινό ή τους θέλετε όντως
εκλογείς µε δικαιώµατα έκφρασης. 

Αυτό που κάνατε, κυρία Υπουργέ, ουσιαστικά δυναµιτίζει τα
ψήγµατα φερεγγυότητας, που προσπαθούσε να οικοδοµήσει η
πρότασή σας, γιατί ακριβώς ενώ είναι ένα µείζον ζήτηµα στο
οποίο ήρθαµε µε σωρεία προτάσεων -ψηφίσαµε «ναι» επί της
αρχής-, εσείς ουσιαστικά το θεωρείτε ως εφαλτήριο για να επε-
κτείνετε αυτή τη διαδικασία σε πράγµατα τα οποία δεν έχουµε
συζητήσει. Είναι αδιανόητο από πλευράς της Υπουργού του κο-
ρυφαίου Υπουργείου να διαχειρίζεται ζητήµατα εκλογής µε
αυτόν τον τσαπατσούλικο και προφανώς αµιγώς επικοινωνιακό
τρόπο.

Ακούστε να δείτε. Έχουµε δώσει δείγµατα γραφής ως ΣΥΡΙΖΑ
όντας κυβέρνηση και όντας Αντιπολίτευση. Αυτά τα αίσχη που
κάνατε ως αντιπολίτευση, να κατεβάζετε τον κόσµο στους δρό-
µους είτε για τη Συµφωνία των Πρεσπών, είτε για να οικοδοµή-
σετε ένα αντι-ΣΥΡΙΖΑ µέτωπο, εµείς προσπαθούµε να τα
αντικρούσουµε µε γνώση, τεκµηρίωση, πολιτικό λόγο και λαϊκή
κινητοποίηση. Αυτά που κάνετε εντός Κοινοβουλίου, σάς αποµο-
νώνουν από µια µεγάλη µερίδα του πολιτικού φάσµατος, ακρι-
βώς διότι αντιµετωπίζετε τα µείζονα προβλήµατα της Ελληνικής
Δηµοκρατίας µε ένα αµιγώς τυχοδιωκτικό τρόπο.

Ξέρουµε, πολύ καλά, ότι υπάρχει πρόβληµα συµµετοχής των
πολιτών, ξέρουµε, πολύ καλά, ότι δεν το λύνει η επιστολική
ψήφος, είναι ένα ψήγµα, µια ψηφίδα, ένα βήµα στην προσπάθεια
να αντιµετωπιστεί και έρχεστε µε αυτόν τον τρόπο, ενώ έχουµε
οικοδοµήσει µια στοιχειώδη συναίνεση στο µείζον που αποτελεί
και απαίτηση και αίτηµα λαϊκό, και συµπεριφέρεστε µε έναν
τρόπο «για να δούµε τώρα που ψηφίσατε για τους απέξω, θα ψη-
φίσετε και για τους µέσα»; Αυτό µας λέτε. Εν πάση περιπτώσει,
οι έξω να ψηφίσουν για τους µέσα. Αυτό µας λέτε, κυρία
Υπουργέ. Εντάξει, ακριβώς αυτό µας λέτε. 

Λοιπόν, είναι αρκετός ο χρόνος που διανύθηκε. Είναι προφα-
νής η αντίρρησή µας και η αντίδρασή µας επί της αρχής, κυρίως
σε ό,τι αφορά τη συµπεριφορά της Κυβέρνησης, η οποία ακόµη
µια φορά, αφού τσαλαπάτησε θεσµούς, αφού αγνόησε τις ανε-
ξάρτητες αρχές, αφού έβαλε κατά του µεταπολιτευτικού συµβο-
λαίου, προσπαθεί µε λαθροχειρίες και τροπολογίες της
τελευταίας στιγµής να υφαρπάξει τη συναίνεση όχι της αντιπο-
λίτευσης, αλλά της κοινωνίας. Δεν θα το πετύχετε και είστε τρα-
γικά µόνοι στην προσπάθεια αυτή.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο κ. Γκιόκας από το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας και ακο-
λουθεί η Ελληνική Λύση. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Είναι προφανές ότι η Κυβέρνηση είναι σε
πάρα πολύ δύσκολη θέση και αυτό που µόλις έκανε η κυρία
Υπουργός, η κ. Κεραµέως, µε έναν νοµοθετικό αιφνιδιασµό,
χωρίς να υπάρχει καµµία ενηµέρωση ούτε στη συζήτηση στις επι-
τροπές, ούτε σήµερα, ούτε τις προηγούµενες µέρες που µεσο-
λάβησαν µέχρι την Ολοµέλεια, είναι απόδειξη και οµολογία
αυτής της δύσκολης θέσης που βρίσκεστε και κυρίως για το γε-
γονός ότι επιχειρείτε µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και τις δια-
τάξεις του να παρακάµψετε συνταγµατικές αρχές. Και δεν είναι
καθόλου τυχαίο, κύριε Πρόεδρε, ότι η κυρία Υπουργός επέλεξε
να µιλήσει και να θέσει το ζήτηµα της τροπολογίας λίγο πριν ξε-
κινήσει η συζήτηση επί της ένστασης αντισυνταγµατικότητας,
που καταθέσαµε και εµείς αλλά και τα υπόλοιπα κόµµατα. 

Δεύτερο ζήτηµα. Είναι προφανές µετά την τελευταία εξέλιξη
ότι αλλάζει ο χαρακτήρας της συζήτησης και αλλάζει ο χαρακτή-
ρας του νοµοσχεδίου. Μιλάµε πλέον για ένα άλλο νοµοσχέδιο. 

Συνεπώς εδώ τελειώνουνε τα «άλλα λόγια ν’ αγαπιόµαστε» του
ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ και της Πλεύσης Ελευθερίας, οι οποίοι
έδωσαν συναίνεση στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη και της έδωσαν
το δικαίωµα να ακολουθεί τέτοιες πρακτικές. 

Εµείς τους καλούµε να αναθεωρήσουν την ψήφο τους και επί
της αρχής στο ζήτηµα του νοµοσχεδίου και προφανώς να τοπο-
θετηθούν και για την τροπολογία. Εµείς δηλώνουµε ότι την κα-
ταψηφίζουµε. Διαφορετικά, θα είναι συνεργοί και της πολιτικής
και των πρακτικών της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Είστε και πονηρούληδες. Κάνετε τέ-
τοια πράγµατα σήµερα µέσα εδώ, ε; Απασφαλίσατε, κυρία
Υπουργέ, πάνω στο Βήµα της Βουλής και κάτσατε εκεί στον
θρόνο τώρα και ζυγίζετε αντιδράσεις. 

Καλά, εσείς καλά κάνετε, βρίσκετε και τα κάνετε, γιατί απέ-
ναντί σας δεν έχετε ούτε Αξιωµατική Αντιπολίτευση ούτε το τρίτο
κόµµα, τίποτα. Εδώ συγκυβερνάτε οι τρεις σας. Τα ψηφίζετε όλα
µαζί, τους παγιδεύετε.

Συγγνώµη, να ρωτήσω κάτι; Απευθύνοµαι στον ΣΥΡΙΖΑ. Αφή-
στε τη Νέα Δηµοκρατία. Η Νέα Δηµοκρατία είναι αυτή. Τι δεν κα-
ταλαβαίνετε; Προς τι η έκπληξη σήµερα και η απορία; Αµάν τι
µας κάνατε, λέει, πισώπλατο µαχαίρωµα. Σοβαρά; Ποιους εµπι-
στεύεστε, τον λύκο ντυµένο πρόβατο; Αλήθεια τώρα; Ξαφνικά
µείνατε άφωνοι; Τι έγινε; 

Πού είναι η εµπιστοσύνη που δείχνετε, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, που
πάτε χέρι-χέρι και δεν θα ψηφίσετε και αυτό που θα ψηφίζατε;
Προλαβαίνετε να το αλλάξετε. Σας το είπα, κύριε Δουδωνή, στον
διάδροµο, πάρτε το αλλιώς, προλαβαίνετε να το αλλάξετε. Μην
γελάτε. Και εσάς στον ΣΥΡΙΖΑ. Αλλάξτε το. 

Εσείς νοµίζετε ότι το διακύβευµα -και απευθύνοµαι αυτήν τη
στιγµή στους Έλληνες πολίτες- αγαπητοί συνέλληνες και συνελ-
ληνίδες, εσείς νοµίζετε ότι το ερώτηµα είναι αν θέλουµε να ψη-
φίζουν οι Έλληνες ή όχι στο εξωτερικό και εµείς είµαστε ανόητοι
και θα πούµε όχι; Εδώ µιλάµε για πονηριές! Δεν µιλάµε για Κυ-
βέρνηση, µιλάµε για µαγειρείο! Μαγειρεύουν όπως ακριβώς τα
θέλουνε και ψάχνουνε Αγαθοκλήδες πολιτικούς για να τους πα-
ρασύρουν και να τους πάρουν µαζί τους. Ψάχνουν αγαθούς πο-
λιτικά, να τους πάρουν µαζί τους. Μιλάµε για κοροϊδία. 

Εµείς γιατί δεν ψηφίσαµε τον τελευταίο νόµο; Διότι είδαµε και
το τυρί, είδαµε και τη φάκα, ενώ κάποιοι είδατε µόνο το τυράκι.
Και τώρα που κάποιοι εδώ διαρρηγνύετε τα ιµάτιά σας, σκίζετε
τα ρούχα σας και καταψηφίζετε, µε τις δικές σας ψήφους συγ-
κεντρώθηκε το διακόσια το πολυπόθητο και πέρασε εκείνο το νο-
µοσχέδιο και πάνω σε εκείνο το νοµοσχέδιο κάνουνε πάρτι τώρα.
Το καταλάβατε; 

Άρα ή είστε πολιτικά άπειροι, άρα και επικίνδυνοι, ή το κάνατε
γιατί είστε δεκανίκια. Δεν υπάρχει άλλη εξήγηση. Δεν υπάρχει
άλλη εξήγηση. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία)
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(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής)

Χαίροµαι που αντιδράτε, δείχνει την ενοχή σας. Κατ’ αρχάς
δεν αναφερόµουν σε εσάς. Αναφερόµουν στους διπλανούς µου.
Εσείς µην έχετε τη µύγα! Δεν αναφερόµουν σε εσάς. Αναφερό-
µουν στους διπλανούς µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το σωστό είναι να
απευθύνεστε στο Προεδρείο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Άρα έχετε τη µύγα, κύριε Ξανθό-
πουλε. Εγώ αλλού αναφερόµουν. Καλά που αντιδράτε κι εσείς
και το ΠΑΣΟΚ. Δεν αναφερόµουν στο κοµµάτι αυτό σε εσάς. Τε-
λεία και παύλα. Δεν είπα εσάς πολιτικά άπειρους, εντάξει; Το ξε-
καθαρίσαµε αυτό; Μην εξάπτεσθε! 

Πάρτε τώρα τη φιλία, πάρτε την πολιτική συµµαχία, κάντε την
αρχείο, κάντε την ένα ωραίο κάδρο στον τοίχο και να σας δω
µέχρι την Τετάρτη, που θα ψηφιστεί το νοµοσχέδιο αυτό, αν θα
επιµείνετε στο να υπερψηφίσετε ή θα αλλάξετε στάση. Εµείς
πάντως πολιτικά µειράκια δεν είµαστε και τον λύκο τον βλέπουµε
και ας φοράει προβιά προβάτου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα
από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Σπαρτιατών ο κ. Δηµητριά-
δης. 

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μετά λύπης µου διαπιστώνω πως για ακόµα µια φορά έχουµε

µια νοµοτεχνική κουτοπονηριά από την Κυβέρνηση. Την τελευ-
ταία στιγµή φέρνει µια τροπολογία χωρίς καµµία διαβούλευση,
χωρίς να ενηµερώσει κανέναν, ούτε καν στις επιτροπές, έχοντας
εξασφαλίσει τη συναίνεση δύο κοµµάτων της Αντιπολίτευσης και
ουσιαστικά για ένα τόσο σηµαντικό θέµα όπως η επιστολική
ψήφος των Ελλήνων του εξωτερικού στις εθνικές εκλογές.

Δυστυχώς για ακόµη µια φορά βλέπουµε έναν αιφνιδιασµό ο
οποίος συνηθίζεται από την Κυβέρνηση. Μας έχει συνηθίσει κι
άλλες φορές σε παρόµοιες τακτικές και δυστυχώς θέλοντας να
εξασφαλίσει µια τεχνητή συναίνεση ουσιαστικά φέρνει µια τρο-
πολογία χωρίς να έχει ενηµερώσει κανέναν. Αυτό για µας είναι
επιεικώς απαράδεκτο. Δείχνει µια κακοπιστία εκ µέρους της Κυ-
βερνήσεως. 

Και µάλιστα καλούµε όσα κόµµατα συναίνεσαν στο νοµοσχέ-
διο να αποσύρουν τη συναίνεσή τους. Ουσιαστικά η συναίνεση
αυτή βασίστηκε σε λάθος δεδοµένα, σε απόκρυψη δεδοµένων.
Πλέον αλλάζουν εντελώς τα δεδοµένα της συζήτησης. Έχουµε
ένα εντελώς διαφορετικό νοµοσχέδιο. 

Γι’ αυτόν λοιπόν τον λόγο εµείς, γι’ ακόµα µια φορά, καταδι-
κάζουµε αυτή την απαράδεκτη στάση της Κυβερνήσεως και θέ-
λουµε τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, που συµφώνησαν αρχικά,
να αποσύρουν πλήρως τη στήριξή τους. Τέτοιου είδους τακτικές
για µας προσωπικά υποβιβάζουν το κοινοβουλευτικό έργο αλλά
και το νοµοθετικό έργο και ουσιαστικά εξευτελίζουν την νοµοθε-
τική διαδικασία. Γι’ αυτόν λοιπόν τον λόγο εµείς καταδικάζουµε
αυτήν την ενέργεια της Κυβέρνησης. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ζητή-

σει η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης
Ελευθερίας κ. Κωνσταντοπούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα τοποθετούµην επί της ένστασης αντισυνταγµατικότητας,
αλλά προέκυψε το ζήτηµα της κατάθεσης της τροπολογίας της
κυρίας Υπουργού, την οποία όµως δεν έχουµε πάρει στα χέρια
µας. Περιµένουµε να την πάρουµε στα χέρια µας για να ενηµε-
ρωθούµε για το περιεχόµενο. 

Παρ’ όλα αυτά πρέπει να διαπιστώσουµε κάποια αντικειµενικά
δεδοµένα. Πρώτο αντικειµενικό δεδοµένο: Η τροπολογία είναι
εκπρόθεσµη. Δεύτερο αντικειµενικό δεδοµένο: Η τροπολογία
αφορά κάτι διαφορετικό από το αντικείµενο του νοµοσχεδίου,
που είναι εκλογή Ευρωβουλευτών, διευκόλυνση εκλογέων µέσω
επιστολικής ψήφου, εκκαθάριση εκλογικών καταλόγων και ούτω
καθεξής.

Σε όλη αυτή τη διάρκεια συζητάµε τον τρόπο διενέργειας των
ευρωεκλογών κυρίως και δευτερευόντως των δηµοψηφισµάτων
και από πλευράς της Πλεύσης Ελευθερίας αποδείξαµε, όπως κά-

ναµε και στη διαδικασία της άρσης των εµποδίων για τους συµ-
πολίτες µας, τους συµπατριώτες µας, στο εξωτερικό, ώστε να
µπορούν να συµµετέχουν στην εκλογική διαδικασία, κάτι το
οποίο θεωρούµε πράγµατι µια κορυφαία κατάκτηση.

Η Πλεύση Ελευθερίας είναι πολύ περήφανη που ουσιαστικά
παρακίνησε την Κυβέρνηση για να φέρει µια ώρα αρχύτερα
αυτόν τον νόµο και που ψηφίστηκε αυτός ο νόµος και ούτε θα
πάρουµε πίσω την άποψή µας και την τοποθέτησή µας, ότι οι
συµπατριώτες µας στο εξωτερικό πρέπει να έχουν δικαίωµα
ψήφου και πρέπει να διευκολύνονται στην άσκηση του εκλογικού
τους δικαιώµατος. 

Έχουµε -όσο διαρκεί αυτή η συζήτηση επί της επιστολικής
ψήφου για Έλληνες του εξωτερικού και του εσωτερικού στις ευ-
ρωεκλογές και στο δηµοψήφισµα- εκφράσει πολύ συγκεκριµένες
επιφυλάξεις και αντιρρήσεις για τον τρόπο που διαρθρώνεται η
επιστολική ψήφος. Ειδικότερα µας βρίσκει αντίθετους και το
έχουµε υπογραµµίσει -και σας καλώ κυρία Υπουργέ και κύριε
Αναπληρωτή µέχρι το τέλος της διαδικασίας να το σκεφτείτε σο-
βαρά- έχουµε απόλυτη αντίθεση στην κατάργηση των εκλογικών
τµηµάτων εξωτερικού, εκεί όπου αυτά λειτουργούν εδώ και τόσα
χρόνια για συµπολίτες µας, για συµπατριώτες µας που ασκούν
το εκλογικό δικαίωµα στις ευρωεκλογές στα εκλογικά τµήµατα,
δηλαδή, στα Προξενεία. Αυτό δεν πρέπει να καταργηθεί ούτε να
καταλυθεί. Και βεβαίως, έχουµε παρακινήσει την Κυβέρνηση να
ιδρύσει διαδικασίες συγκρότησης εκλογικών καταλόγων εσωτε-
ρικού ετεροδηµοτών και για τους φοιτητές και για τους εποχικά
εργαζόµενους. 

Κυρία Υπουργέ, µε το κλείσιµο της οµιλίας σας εκφράσατε την
πρόθεση της Κυβέρνησης να θεσµοθετήσει την επιστολική ψήφο
-εάν σωστά κατάλαβα- για τους Έλληνες του εξωτερικού και για
τις εθνικές εκλογές. Αυτό είναι ένα θέµα που µπορούµε κάλλιστα
να το συζητήσουµε. Η Πλεύση Ελευθερίας πάλι τις ίδιες θέσεις
θα εκφράσει, δεν θα αλλάξει, αλλά σίγουρα δεν µπορεί να συζη-
τηθεί µε αυτή τη διαδικασία. Σίγουρα, δηλαδή, δεν µπορεί να
µπει ως τροπολογία και µάλιστα εκπρόθεσµη σε ένα νοµοσχέδιο
που έχει σηµασία -το νοµοσχέδιο µε το οποίο για πρώτη φορά
έρχεται η επιστολική ψήφος- µε µία, ουσιαστικά, διαδικασία συ-
νολικού αιφνιδιασµού.

Εγώ το λέω και δεσµεύοµαι και ξέρετε ότι ό,τι λέω ισχύει. Τις
ίδιες θέσεις που εκφράζουµε για την επιστολική ψήφο στις ευ-
ρωεκλογές και στα δηµοψηφίσµατα, τις ίδιες θα εκφράσουµε και
για τις εθνικές εκλογές. Δεν θα αλλάξει η τοποθέτησή µας. 

Όµως σίγουρα δεν µπορεί µία διαδικασία που αλλιώς έχει ξε-
κινήσει, αλλιώς έχει τεθεί υπ’ όψιν των Ελλήνων πολιτών στη δια-
δικασία της δηµόσιας διαβούλευσης, αλλιώς έχει εξετασθεί στη
διαδικασία των επιτροπών και της Βουλής, σίγουρα δεν µπορεί
να µετατραπεί σε άλλου είδους διαδικασία, δηλαδή, σε διαδικα-
σία εκλογικού νόµου -κατά το άρθρο 51 του Συντάγµατος- µε εκ-
πρόθεσµη τροπολογία. Νοµίζω ότι έτσι υποβιβάζεται και η
σηµασία του νοµοσχεδίου που συζητάµε και αυτής της πρωτο-
βουλίας -που είναι σηµαντική για πολλούς συµπολίτες µας- και
τελικώς, εάν υπερισχύσει αυτή η τακτική, πολύ φοβάµαι ότι θα
υποβαθµιστεί συνολικά και η αξία µιας πρωτοβουλίας που για
πολλούς και πολλές συµπολίτες µας έχει σηµασία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία Πρόεδρε.
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Νέας Δηµοκρατίας κ. Πλεύρης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά δεν

µπορώ να καταλάβω τον πανικό και την οργή της Αντιπολίτευσης
στην τοποθέτηση της κυρίας Υπουργού που µεταξύ άλλων προ-
ανήγγειλε και την τροπολογία που συνδέεται µε την άσκηση του
δικαιώµατος των εκλογέων του εξωτερικού, κάνοντας χρήση του
άρθρου 51 παράγραφος 4. Και βλέπω την αµηχανία σε πολλά
κόµµατα, γιατί δεν µπορούν να µιλήσουν για την ουσία της ρύθ-
µισης. 

Πάµε πρώτα απ’ όλα στα επιχειρήµατα τα οποία ακούστηκαν.
Αναφέρονται σε δήθεν πραξικόπηµα. Ακούστηκε «είναι αυτό κοι-
νοβουλευτικό πραξικόπηµα». Κοινοβουλευτικό πραξικόπηµα
όταν γίνεται χρήση και επίκληση άρθρου του Συντάγµατος, δεν
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µπορεί να υπάρχει. Εδώ πέρα πάµε να κάνουµε χρήση του άρ-
θρου 51 παράγραφος 4 του Συντάγµατος που ρητώς δίνει τη δυ-
νατότητα επιστολικής ψήφου στις εθνικές εκλογές για τους
εκλογείς εκτός Ελλάδος. 

Ακούστηκε το επιχείρηµα του αιφνιδιασµού. Αιφνιδιασµός σε
τι, κύριοι συνάδελφοι; Σε κάτι που χρειάζονται διακόσιες ψήφοι;
Αιφνιδιασµός θα ήταν να ερχόταν τελευταία στιγµή κάτι, το οποίο
περνούσε µε την πλειοψηφία που µπορεί να περάσει από την πα-
ρούσα Κοινοβουλευτική Οµάδα που στηρίζει την Κυβέρνηση,
οπότε τότε θα λέγατε «µας αιφνιδιάσατε». Τώρα, αντιθέτως, είναι
µια πράξη ευθύνης, γιατί η συζήτηση στο συγκεκριµένο άρθρο
απαιτεί διακόσιους Βουλευτές. Και η κυρία Υπουργός το θέτει
από την αρχή της συζήτησης σε µια τριήµερη διαδικασία που
µπορεί να γίνουν οι συζητήσεις. Και να δούµε αν τα κόµµατα,
αυτά τα οποία έχουν πει, τα εννοούν ή τα λένε µόνο, προκειµένου
να τα ακούν οι εκλογείς που βρίσκονται στο εξωτερικό όταν κά-
νουν τα ταξίδια τους, τις περιοδείες τους και τις διακοπές τους
εν µέσω Χριστουγέννων και Πρωτοχρονιάς, δήθεν επειδή ενδια-
φέρονται για την οµογένεια. 

Άκουσα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελληνικής
Λύσης που αναφέρθηκε για τυρί και φάκα. Είτε είδατε το τυρί
είτε τη φάκα, πάντα πρέπει να είσαι ποντικός για να δεις το τυρί
ή τη φάκα. Εδώ, λοιπόν, θα πρέπει να απαντήσει η Ελληνική Λύση
αν ισχύει η δήλωση του Προέδρου της Ελληνικής Λύσης από
αυτό εδώ το Βήµα στις 24 Ιουλίου που επί λέξη αναφέρει, σχε-
τικά µε τις θέσεις που έχει η Ελληνική Λύση ότι «είµαστε υπέρ
της διευκόλυνσης του εκλογέα µε επιστολική ψήφο». Άρα σε
αυτό θα πρέπει να απαντήσετε και θα κληθείτε όταν έρθει η ώρα. 

Συνεπώς πάµε στην ουσία. Μιλάµε για ένα νοµοσχέδιο, το
οποίο συνδέεται µε την επιστολική ψήφο για τις ευρωεκλογές και
πάνω σε αυτό αναπτύχθηκε µια ολόκληρη συζήτηση. Έχει ανοί-
ξει, λοιπόν, αυτή η συζήτηση και υπάρχουν οι προϋποθέσεις,
βάσει της διαδικασίας, όπως έχει έρθει, σε µια συνεπή τακτική,
που ακολούθησε από την προηγούµενη κυβερνητική θητεία.
Οποτεδήποτε βρίσκαµε, κύριε Πρόεδρε, συναινέσεις στο κοµ-
µάτι να µπορούν να διευκολυνθούν οι εκλογείς του εξωτερικού,
προσπαθούσαµε να το εξαντλήσουµε. 

Να θυµηθούµε ότι ξεκινήσαµε και δεχτήκαµε και Αναθεώρηση
του Συντάγµατος, όταν δεν υπήρχαν στην προηγούµενη Βουλή
προϋποθέσεις. Και φέραµε ένα νόµο, ο οποίος δεν λειτούργησε,
αλλά η Νέα Δηµοκρατία ήταν συνεπής ότι ήθελε να δώσει αυτή
τη δυνατότητα. Αµέσως µόλις έγιναν οι εκλογές και από τις προ-
γραµµατικές δηλώσεις όταν διαπιστώθηκε ότι υπήρχε η πλειοψη-
φία για να πάµε σε αυτή τη δυνατότητα, εξαντλήσαµε τις
δυνατότητες και η παρούσα ηγεσία του Υπουργείου, ο Υπουργός
και ο Υφυπουργός, έφεραν σχέδιο νόµου που δόθηκε για πρώτη
φορά ακώλυτα η δυνατότητα στους εκλογείς Έλληνες του εξω-
τερικού να ψηφίσουν. 

Και πλέον ερχόµαστε να ολοκληρώσουµε κάτι που ήταν πάγια
θέση της Νέας Δηµοκρατίας. Από τη στιγµή που υπάρχει η δυ-
νατότητα των συναινέσεων των διακοσίων Βουλευτών, να λύ-
σουµε και το θέµα της επιστολικής ψήφου. Και επειδή αναφέρετε
το κοµµάτι της τροπολογίας, η συζήτηση για την επιστολική
ψήφο και τα τεχνικά σηµεία γίνεται µε µια µεγάλη διαβούλευση,
η οποία υπήρξε. Προφανώς δεν επεκτείνεται αυτό το θέµα σε
κατοίκους εσωτερικού. 

Όµως, στους Έλληνες του εξωτερικού πάµε στην ουσία. Ποια
είναι η διαφωνία σας; Δηλαδή θα σταθεί η θέση σας αποκλει-
στικά και µόνο στην τροπολογία, σε κάτι που έχετε τοποθετηθεί
διαχρονικά ότι είναι στη σωστή κατεύθυνση; Ελάτε εδώ να πάτε
στην ουσία της διαφωνίας. 

Η ουσία λοιπόν της διαφωνίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
για να ολοκληρώσω την τοποθέτησή µου, είναι πάρα πολύ απλή,
ότι είστε δίγλωσσοι. Άλλη γλώσσα έχετε στο εξωτερικό όταν πη-
γαίνετε στους Έλληνες και τους λέτε ότι θέλουµε ακώλυτα να
σας λύσουµε τα προβλήµατα και άλλη στο εσωτερικό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και σε τρεις µέρες από σήµερα θα κληθείτε να βρεθείτε απέ-

ναντι στις ευθύνες σας. 
Εµείς ερχόµαστε και λέµε, αφού υπάρχει δυνατότητα, θέλουµε

σήµερα να λύσουµε αυτό το πρόβληµα και για τους Έλληνες που

µας ακούν από τη Νέα Υόρκη, από τη Γερµανία, από την Αυστρα-
λία σε όλες τις ηπείρους της γης που βρίσκονται και είναι εγγε-
γραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους και έχουν σχέση µε τη
µητέρα Ελλάδα, να µπορούν να ψηφίζουν ακώλυτα και στις εθνι-
κές εκλογές. Και την Τετάρτη γι’ αυτό θα κριθείτε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κι εγώ θα ήθελα τον λόγο. 
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα έχετε αµέσως

µετά τη δυνατότητα να ακουστείτε πάλι επί της συζητήσεως για
τις αντιρρήσεις αντισυνταγµατικότητας. Ακούστε λίγο. Ακούστη-
καν όλες οι απόψεις. Τώρα θα ακουστεί η κυρία Υπουργός. Δεν
ακούστηκε µόνο η Νίκη. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μισό λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κατρίνη, έχει

γίνει η τοποθέτηση επί των ζητηµάτων. Έχετε τοποθετηθεί.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Στην κυριολεξία, για µισό λεπτό θέλω τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Άµα δώσω σε εσάς

µισό λεπτό, πρέπει να δώσω σε όλους.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μίλησα τον λιγότερο χρόνο και θέλω

µισό λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όµως, οι παρεµβά-

σεις των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων είναι συγκεκριµένες.
Υπήρξε η δυνατότητα να ακουστούν όλοι. Δεν ακούστηκε µόνο
η Νίκη και θα ακουστεί τώρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να µας
δοθεί η δυνατότητα να απαντήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Χήτα, µετά
από πέντε λεπτά, θα έχετε ξανά τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ωραία. Εγώ θα σας

δώσω τη δυνατότητα να έχετε τον λόγο, αλλά να ξέρετε ότι όλο
αυτό είναι στις συνολικές δυνατότητες που έχετε επί της σηµε-
ρινής συζητήσεως.

Ο κ. Κατρίνης θα κάνει τη δεύτερη παρέµβασή του, στη συνέ-
χεια, ο κ. Χήτας τη δεύτερη παρέµβασή του.

Όµως, κύριε Κατρίνη, θα µου επιτρέψετε, πριν από όλο αυτό,
να ακουστεί η Νίκη -που δεν ακούστηκε καθόλου- µε την πρώτη
της παρέµβαση, την οποία µόλις θα κάνει ο Κοινοβουλευτικός
της Εκπρόσωπος.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Αγαπητοί κύριοι της Κυβέρνησης, θα µου επιτρέψετε να πω

ότι βρίσκεστε σε πανικό. Μόλις συνειδητοποιήσατε ότι είναι αν-
τισυνταγµατικός ο νόµος που φέρατε, µόνο και µόνο για να κερ-
δίσετε τις εντυπώσεις, κάνατε αυτή την αντισυνταγµατική
πρόταση, που ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι είναι πιο αντισυνταγ-
µατική από τον νόµο που φέρατε.

Εσείς, κύριε Πιερρακάκη, που γελάτε, θα ήθελα να µου πείτε…
(Θόρυβος - γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-

τίας)
Συγγνώµη, σας µπέρδεψα µε τον κ. Πιερρακάκη, κύριε Λιβάνιε.

Ο κ. Λιβάνιος γελάει, λοιπόν!
Συγχωρείστε µε. Δεν είναι και τόσο φοβερό!
Θέλω να µου πείτε ειλικρινά το εξής: Είναι δυνατόν να είστε

µάστορες της ψηφιακής διακυβέρνησης και να µη µπορείτε να
καθαρίσετε τους εκλογικούς καταλόγους, που είναι γεµάτοι πε-
θαµένους;

Ναι, εκκαθαρίστε τους εκλογικούς καταλόγους. Εξασφαλίστε
τη µυστικότητα της ψηφοφορίας.

Εξασφαλίστε όλα αυτά τα οποία έχουµε προτείνει, κύριε
Υπουργέ και µη γελάτε και εσείς, παρακαλώ. Εγώ δεν γέλασα.
Σας άκουσα µε µεγάλη προσοχή. Να εξασφαλίσετε όλα αυτά
που σας προτείναµε στο υπόµνηµά µας για το αδιάβλητο της ψη-
φοφορίας, για το ταυτόχρονο της ψηφοφορίας, όλα αυτά που
προβλέπει το Σύνταγµα, να αναβάλετε φυσικά σήµερα τη συζή-
τηση για να έρθει σε διαβούλευση η τόσο σηµαντική τροπολογία
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που προτείνετε. Μετά, είµαστε πολύ ευχαρίστως εδώ -όλα τα
κόµµατα, αλλά η Νίκη σίγουρα- να κάτσουµε να τη συζητήσουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νίκης.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κατρίνης.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Απλώς, θέλω να πω στον κ. Πλεύρη και µέσω αυτού στη Νέα

Δηµοκρατία, η οποία συνεχώς µας λέει πόσο µεταρρυθµιστική
παράταξη είναι, ότι εσείς ήσασταν αυτοί οι οποίοι στο άρθρο του
νοµοσχεδίου λέγατε ότι, αν την ίδια µέρα έχουµε ευρωεκλογές
και εθνικές εκλογές, δεν ισχύουν οι διατάξεις για επιστολική
ψήφο, όπως προβλέπονται στον νόµο.

Εσείς το λέγατε, εσείς το καταργήσατε. Γιατί; Διότι είστε Τυ-
χοδιώκτες, µε ταυ κεφαλαίο. Διότι προσπαθείτε να χρησιµοποι-
ήσετε τη συναίνεση για ίδιον µικροκοµµατικό όφελος. Αυτό,
λοιπόν, σας χαρακτηρίζει, σας ακολουθεί. Υπήρχε µια συζήτηση
του νοµοσχεδίου µέχρι τις 18.10’ και µια στάση. Από εκεί και
πέρα, ο χρόνος παγώνει και ξεκινάµε από µηδενική βάση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο κ. Χήτας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν θα έπαιρνα τον λόγο, κύριε

Πρόεδρε, αλλά προκλήθηκα να απαντήσω στην αποκάλυψη
«ουάου» του κ. Πλεύρη σήµερα, που πάγωσε το Κοινοβούλιο!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Επισήµανση έκανε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Εγώ διαβάζω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πλεύρη, εκτός από προβλέ-

ψιµος…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Τον νόµο σας λέω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Επειδή ήξερα τι θα πείτε, είµαι έτοι-

µος. Άρα, είστε προβλέψιµος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Θα σας τα πω όλα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Εκτός από προβλέψιµος, είστε και

τσαπατσούλης, γιατί διαβάζετε τα µισά. Δεν είστε επιµελής.
Ο Πρόεδρός µας δεν έκανε δήλωση. Κάνετε λάθος.
Καταθέσαµε πρόταση νόµου για την επιστολική ψήφο, κύριε

Πλεύρη, στις 21 Ιουλίου του 2023, γιατί όντως, θέλουµε να διευ-
κολύνουµε τους Έλληνες οµογενείς, αλλά µε ειλικρίνεια.

Όµως, εδώ υπάρχει µια δέσµη µέτρων στην πρόταση νόµου,
την οποία δεν έχετε δει ποτέ. Τώρα σας έστειλε κάποιος στο κι-
νητό «έκανε δήλωση ο Βελόπουλος και τάπωσε τον Χήτα» και το
είπατε εσείς. Δεν είδατε, όµως, την πρόταση νόµου, όπου λέµε
συγκεκριµένα πράγµατα, ότι σύµφωνα µε τον νόµο που ψηφίζε-
ται από την πλειοψηφία του όλου αριθµού των Βουλευτών κ.λπ.,
που ζητάµε εκλογικές περιφέρειες εκτός επικράτειας, καταµέ-
τρηση ψήφων, άµεσα εκλογικά τµήµατα εκτός επικράτειας, Ευ-
ρωβουλευτές εξ αποδήµων.

Εµείς θέλουµε να φέρουµε και εδώ µέσα τους Έλληνες οµο-
γενείς, να εκπροσωπούνται, όχι να τους χαϊδεύουµε µόνο τα
αυτιά και να τους παίρνουµε την ψήφο.

Υπάρχει αυτή η πρόταση νόµου, λοιπόν και είναι µια δέσµη µέ-
τρων. Δεν αποµονώνουµε µόνο το κοµµάτι της επιστολικής
ψήφου, γιατί µας βολεύει. Θα µπαίνετε στην ουσία, βεβαίως! Και
έχουµε καταθέσει πρόταση νόµου, την οποία ούτε καν είδατε στη
Νέα Δηµοκρατία, γιατί δεν σας ενδιαφέρει όχι εµάς, αλλά δεν εν-
διαφέρει την Αντιπολίτευση γενικώς.

Και συγγνώµη, αλλά να πω κάτι; Αυτούς τους Τυχοδιώκτες -
µε ταυ κεφαλαίο- που είπατε, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε
του ΠΑΣΟΚ, τους εµπιστευτήκατε µέχρι τις έξι το απόγευµα και
θα ψηφίζατε το νοµοσχέδιο. Τώρα είναι τυχοδιώκτες; Μέχρι τις
έξι τι ήταν; Αξιόπιστοι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Λοιπόν, τον λόγο
έχει η κυρία Υπουργός και ολοκληρώνεται αυτός ο κύκλος της
συζήτησης.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πενήντα χρόνια σε αυτή την Αί-
θουσα συζητάµε για το αν διευκολύνουµε τους Έλληνες συµπο-
λίτες µας που ζουν στο εξωτερικό στην άσκηση του ιερού αυτού
δικαιώµατός τους, στην άσκηση του δικαιώµατος ψήφου. Πε-

νήντα χρόνια συζητάµε για το ζήτηµα αυτό. Και η αλήθεια είναι
ότι η ιστορία της διευκόλυνσης της άσκησης του δικαιώµατος
ψήφου γράφεται σε διαδοχικά βήµατα και γράφεται σε βήµατα
που υπερβαίνουν κόµµατα και χρώµατα.

Το 2019 ξεκίνησε ο συνάδελφός µου, ο Τάκης Θεοδωρικάκος,
µια πολύ µεγάλη προσπάθεια για να διευκολυνθούν οι Έλληνες
πολίτες του εξωτερικού στην άσκηση αυτή και προκειµένου να
επιτευχθεί το απαραίτητο όριο των διακοσίων Βουλευτών, ναι,
συντελέστηκε µια µεγάλη συναίνεση µε περιορισµούς.

Το 2021, ο εξαίρετός επίσης συνάδελφός µας, ο Μάκης Βορί-
δης, ξεκίνησε µια προσπάθεια για να αρθούν όλοι οι νοµικοί πε-
ριορισµοί.

Το 2023, ήρθε ξανά η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
και είπε «πάµε να κάνουµε το επόµενο βήµα και να άρουµε τους
νοµικούς αυτούς περιορισµούς». Αυτή η συζήτηση είναι µια συ-
ζήτηση δεκαετιών και πάµε βήµα-βήµα, ως πολιτικό σύστηµα, για
να αναγνωρίσουµε σε αυτούς τους Έλληνες συµπολίτες µας, οι
οποίοι µας παρακολουθούν από όλα τα µήκη και τα πλάτη της
γης και οι οποίοι έχουν µια αγωνία. Η αγωνία τους είναι: Θα µπο-
ρέσουν και εκείνοι να εκφράσουν τη γνώµη τους; Θα µπορέσουν
να το κάνουν µε όρους που δεν θα τους αποκλείουν πρακτικά;

Την προηγούµενη εβδοµάδα συντελέστηκε ένα πολύ σηµαν-
τικό βήµα. Απαντώ στο ερώτηµα «γιατί τώρα;». Διότι την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα έγινε αυτό. Την προηγούµενη εβδοµάδα
εκφράστηκαν όλα τα κόµµατα στη Βουλή και ναι, κόµµατα που
εκπροσωπούν πάνω από διακόσιους τριάντα Βουλευτές, µε τις
επιµέρους επισηµάνσεις, παρατηρήσεις, αντιρρήσεις, όλα αυτά,
αλλά σε ό,τι αφορά τη δυνατότητα επιστολικής ψήφου για Έλ-
ληνες που ζουν στο εξωτερικό, εξέφρασαν µια θετική στάση.
Απλά τα πράγµατα. Αυτό έγινε την περασµένη εβδοµάδα. Εξέ-
φρασαν, λοιπόν, µια θετική στάση.

Τι έπρεπε να κάνουµε; Να καθίσουµε παθητικά και να κάνουµε
ότι δεν το είδαµε; Είναι κάτι σηµαντικό και αυτό τιµά όχι τη Νέα
Δηµοκρατία, αλλά το Εθνικό Κοινοβούλιο, τα κόµµατα συνολικά
της Βουλής, το πολιτικό µας σύστηµα. Έγινε, λοιπόν, αυτό την
περασµένη εβδοµάδα.

Ερχόµαστε, λοιπόν την αµέσως επόµενη µέρα, στην αρχή της
συνεδρίασης µιας τριήµερης συζήτησης στη Βουλή ή για όσο
χρειαστεί, κύριε Πρόεδρε και τι λέµε; Εφόσον θέλετε να διαµορ-
φώνετε µια συναίνεση σε ό,τι αφορά την επιστολική ψήφο για
Έλληνες εκλογείς του εξωτερικού στις ευρωεκλογές, γιατί όχι
και στις εθνικές εκλογές; Είναι αυτονόητη η επέκταση µιας διευ-
κόλυνσης που τη συζητάµε εδώ και πέντε δεκαετίες. Και οµό-
φωνα όλοι οι φορείς των αποδήµων την περασµένη εβδοµάδα
ξέρετε τι µας είπαν; Για όσους συναδέλφους δεν ήταν στην επι-
τροπή να σας πω εγώ. Οι περισσότεροι είπαν: «Καλά, στις ευ-
ρωεκλογές µια χαρά. Γιατί όχι και στις εθνικές;». Αυτό είναι το
αυτονόητο το ερώτηµα το οποίο εξέφρασαν οι φορείς.

Είναι δυνατόν να µιλάµε για πραξικόπηµα τη χορήγηση επιστο-
λικής ψήφου; Είναι δυνατόν να αναφερόµαστε σε αυταρχισµό,
όταν µιλάµε για την άρση των πρακτικών εµποδίων στην άσκηση
του δικαιώµατος ψήφου; Και εδώ, ναι, υπάρχει ρητή αναφορά
στο Σύνταγµα. Το λέµε ότι είναι ρητή η πρόβλεψη του Συντάγ-
µατος, άρθρο 51 παράγραφος 4, που προβλέπει πράγµατι ενι-
σχυµένη πλειοψηφία διακοσίων Βουλευτών. Ο καθένας και η
καθεµιά µας κρίνεται.

Είµαστε, λοιπόν, στην αρχή µιας τριήµερης συζήτησης στην
Ολοµέλεια της Βουλής και το ερώτηµα είναι πάρα πολύ απλό,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Όσοι θέλουν οι Έλληνες συµπο-
λίτες µας στο εξωτερικό να µπορούν να ψηφίζουν µέσω επιστο-
λικής και στις εθνικές εκλογές θα ψηφίσουν «ναι» στην
τροπολογία. Όσοι δεν θέλουν να αρθούν αυτά τα εµπόδια σε ό,τι
αφορά τις εθνικές εκλογές θα ψηφίσουν «όχι» στην τροπολογία.
Αν η τροπολογία δεν συγκεντρώσει διακόσιες ψήφους, δεν θα
περάσει. Απλά τα πράγµατα.

Όµως, να περιµένουµε άλλα πενήντα χρόνια, ενώ υπάρχει µια
συναίνεση που υπερβαίνει κόµµατα και χρώµατα -και το ξαναλέω
αυτό τιµά το Κοινοβούλιο, όχι κάποιο κόµµα- νοµίζω θα ήταν
λάθος εκ µέρους µας το να µην αδράξουµε αυτή την ευκαιρία
προς όφελος του απόδηµου ελληνισµού και προς όφελος της
χώρας µας. Η χώρα µας έχει µόνο να κερδίσει, η πατρίδα µας
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έχει µόνο να κερδίσει από το να συσφίξει έτι περαιτέρω τους δε-
σµούς αυτούς µε τον πολύτιµο απόδηµο ελληνισµό µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, περνάµε τώρα στη συζήτηση για τις αντιρρήσεις
συνταγµατικότητας που κατατέθηκαν επί του σχεδίου νόµου,
σύµφωνα µε το άρθρο 100 του Κανονισµού της Βουλής. 

Τον λόγο έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας, για να πει τους ισχυρισµούς της επί
των αντιρρήσεων συνταγµατικότητας, η κ. Κοµνηνάκα.

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Βεβαίως η αντίθεση του ΚΚΕ αφορά τον πυρήνα του νοµοσχε-

δίου κυρίως για τη γενικευµένη και, σ' ό,τι αφορά τους εκλογείς
του εξωτερικού, υποχρεωτική επιστολική ψήφο, µε την οποία
υλοποιείται µια συνολική στρατηγική, µια συνολική στρατηγική
που διαµορφώνει παθητική πολιτική στάση αποξένωσης και απο-
στασιοποίησης από την ενεργητική συµµετοχή σε µια συλλογική
εκλογική διαδικασία. Είναι αυτή η διαδικασία που δηµιουργεί και
σοβαρούς κινδύνους για το αδιάβλητο συνολικά της εκλογικής
διαδικασίας. Και, ναι, αποτελεί πράγµατι τοµή, όπως είπε η κυρία
Υπουργός, αλλά τοµή αντιδραστική και επικίνδυνη. 

Και βέβαια είναι πρόκληση τώρα. Γεµίσαµε εδώ το «πεφτοσυν-
νεφάκηδες» και παραπλανηµένους. Διότι ήταν αναµενόµενο µετά
την αβάντα που έδωσε ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ και η Πλεύση Ελευ-
θερίας, η οποία βέβαια πιο συνειδητά λέει ότι «επιλέγω να το
κάνω αυτό», άνοιξε η όρεξη της Κυβέρνησης και έφερε ως ήταν
αναµενόµενο και τη διάταξη για τις εθνικές εκλογές -και να
δούµε άµα η επόµενη δεν θα είναι και για τους εκλογείς του εσω-
τερικού, για τις εθνικές εκλογές- µε τα ίδια επιχειρήµατα που
σέρνετε και που ψηφίζετε βέβαια σήµερα την επιστολική ψήφο.

Προκειµένου να δροµολογηθεί, λοιπόν, µια τέτοια αντιδρα-
στική τοµή, δεν διστάζει η Κυβέρνηση -το κάνει εξάλλου για πολ-
λοστή φορά- να µετατρέψει σε κουρελόχαρτο κυριολεκτικά το
ίδιο, το δικό σας το αστικό Σύνταγµα. Και αυτό βέβαια δεν αφορά
τη διάταξη για διακόσιες ψήφους, που όντως σήµερα µε αυτά
που δηλώνουν συγκεντρώνονται, αλλά συνολικά την ίδια τη λο-
γική της επιστολικής ψήφου. 

Και µάλιστα, επειδή καταλαβαίνετε ότι η παραβίαση βασικών
συνταγµατικών αρχών, όπως αυτής της ταυτόχρονης διεξαγωγής
των εκλογών, της αµεσότητας της καθολικότητας και µυστικότη-
τας της ψηφοφορίας, αλλά και της ελεύθερης και ανόθευτης εκ-
δήλωσης της λαϊκής θέλησης, που τελεί µάλιστα υπό την εγγύηση
όλων των λειτουργών της πολιτείας που έχουν την υποχρέωση να
τη διασφαλίζουν, κατά το άρθρο 52, επειδή καταλαβαίνετε ότι
αυτές οι παραβιάσεις είναι τόσο εξόφθαλµες, σκαρφιστήκατε ένα
άλλο αφήγηµα ότι δήθεν οι ευρωεκλογές και το δηµοψήφισµα δεν
τελούν υπό τις εγγυήσεις του Συντάγµατος και αυτές αφορούν
µόνο τη διενέργεια των εθνικών εκλογών. 

Αυτό σας το αφήγηµα, λοιπόν, το κατέρριψε πανηγυρικά η έκ-
θεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, που ακόµα και
αν κάνει µια φιλότιµη προσπάθεια να δικαιολογήσει ορισµένα προ-
βληµατικά σηµεία του νοµοσχεδίου, δίνοντάς της και διεξόδους
σε ορισµένα άρθρα, όµως, απαντάει καταφατικά και απολύτως ξε-
κάθαρα στο ζήτηµα ότι οι παραπάνω συνταγµατικές αρχές έχουν
βεβαίως εφαρµογή και κατά τη διενέργεια ευρωεκλογών και του
δηµοψηφίσµατος, όντας εκφάνσεις της δηµοκρατικής κατά τα
άλλα και αντιπροσωπευτικής αρχής ως οργανωτικές αρχές του
πολιτεύµατος. Αυτό λέει, κύριε Αναπληρωτή, η Επιστηµονική Υπη-
ρεσία.

Και βέβαια δεν θα µπορούσε αυτό να ήταν αλλιώς, αφού και η
ίδια η απόφαση του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
κυρώθηκε µε τον νόµο του 2018, παραπέµπει για τη ρύθµιση
όλων των θεµάτων εκλογικής διαδικασίας για τις ευρωεκλογές
στα κράτη-µέλη, προφανώς µε βάση και τις συνταγµατικές τους
αρχές, θέτοντας µόνο ακραία όρια σε ορισµένες ρυθµίσεις. Να,
λοιπόν, πως καταρρέει το αφήγηµα της Κυβέρνησης, µε το οποίο
επιχειρεί να δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα. 

Ποιες διατάξεις του νοµοσχεδίου παραβιάζουν ευθέως τις πα-
ραπάνω αρχές; 

Πρώτον, µε το άρθρο 6 του σχεδίου νόµου, σε συνδυασµό µε
το άρθρο 8, καθορίζεται ως µοναδικός τρόπος άσκησης του
εκλογικού δικαιώµατος στις ευρωεκλογές για τους Έλληνες του
εξωτερικού αυτό της επιστολικής ψήφου, ενώ επιτρέπεται και η
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος στις ευρωεκλογές και για
τους Έλληνες ψηφοφόρους εντός της ελληνικής επικράτειας µε
επιστολική ψήφο, εκτός από τη φυσική τους παρουσία. Δηλαδή
παραβιάζετε ευθέως το άρθρο 51 παράγραφος 4 που εισάγει µο-
ναδική εξαίρεση στην περίπτωση των Ελλήνων του εξωτερικού
και µόνο για αυτούς. Δηλαδή εξ αντιδιαστολής σε καµµία περί-
πτωση δεν επιτρέπεται µια τέτοια ρύθµιση για τους εκλογείς στο
εσωτερικό, και προβλέποντας µάλιστα δυνατότητα άσκησης και
εκλογικού δικαιώµατος, µέσω επιστολικής ψήφου, και όχι απο-
κλειστικό τρόπο εκλογής, αποκλείοντας δηλαδή, συνολικά την
φυσική παρουσία στα εκλογικά τµήµατα.

Δεύτερον, σε συνδυασµό του άρθρου 6 µε τα άρθρα 4, 11 και
14, που προβλέπονται οι διάφορες προθεσµίες ανακήρυξης των
συνδυασµών και αποστολής και παραλαβής του επιστρεφόµενου
φακέλου, είναι εξόφθαλµο ότι παραβιάζεται και για τους Έλλη-
νες που ψηφίζουν στο εσωτερικό η αρχή της ταυτόχρονης διε-
νέργειας των εκλογών, διότι δίνεται η δυνατότητα να ψηφίζουν
σε διαφορετικά χρονικά διαστήµατα, ακόµη και αν το αµβλύνετε
από είκοσι σε δεκαπέντε ηµέρες, δεν παύει να αποτελεί διαφο-
ρετική ηµέρα ψηφοφορίας. Μάλιστα, έρχεστε και ουσιαστικά
ανακοινώνετε µε έναν τρόπο τις προθέσεις σας για να το κάνετε
αυτό κανόνα. Και µάλιστα η κυρία Υπουργός ονειρεύεται, όπως
ανέφερε, και κάλπη κατ’ οίκον, να πηγαίνει η κάλπη σε κάθε σπίτι
δηλαδή, γιατί όχι και να γενικευθεί η επιστολική ψήφος συνολικά.

Όµως, η αρχή της ταυτόχρονης διεξαγωγής της ψηφοφορίας
προβλέπεται στο Σύνταγµα, όπως και αυτό το επισηµαίνει η Επι-
στηµονική Υπηρεσία της Βουλής, ακριβώς για να εκφράσει την
ενότητα και τον αδιαίρετο χαρακτήρα του εκλογικού σώµατος.
Δηλαδή πολύ απλά ότι ο καθένας που φτάνει στην κάλπη, θα έχει
τον ίδιο χρόνο να παρακολουθήσει την προεκλογική περίοδο, τις
θέσεις των κοµµάτων, µέχρι να πάνε να ψηφίσουν όλοι µαζί την
Κυριακή. Και να θυµίσουµε ότι υπήρχαν περιπτώσεις που δύο
µέρες πριν τις εκλογές έγιναν διάφορες περίεργες δηλώσεις που
καθορίζανε, αν θέλετε, και τη στάση κοµµάτων σε πολύ συγκε-
κριµένα ζητήµατα. Εκεί πραγµατικά τι θα κάνουν οι εκλογείς; Θα
αναζητήσουν την επιστολή που έχουν στείλει πίσω;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό θέλω ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Τρίτον, παραβιάζεται η αρχή της αµεσότητας και της µυστικό-

τητας της ψήφου. Και η µεγαλύτερη οµολογία αυτής της παρα-
δοχής αποτελεί η πρόβλεψη της υπογραφής υπεύθυνης
δήλωσης από τον εκλογέα, µε την οποία δηλώνει ότι η επιλογή
των υποψηφίων έγινε από τον ίδιο. Αναγνωρίζετε δηλαδή και οι
ίδιοι τον κίνδυνο και προβλέπετε δήθεν για να τον αποτρέψετε
µια τέτοια, φαιδρή, µε συγχωρείτε, εγγύηση. Σοβαρολογείτε
τώρα; Όποιος υπέστη τις πιέσεις και τους εκβιασµούς σε βαθµό
τέτοιο για να φτάσει να ψηφίσει µε συγκεκριµένο τρόπο, υπό το
βλέµµα του εργοδότη, του οικογενειακού περιβάλλοντος ή
όποιου άλλου, θα κολλήσει στην υπεύθυνη δήλωση; Δεν έχει κα-
νένα τρόπο να το αποφύγει, όπως εν πάση περιπτώσει, µπορεί
να κάνει όταν βρεθεί µόνος του στο παραβάν µε τη συνείδησή
του. 

Ακόµα, τα άρθρα 11, 13 και 14 του νοµοσχεδίου αναθέτουν µια
σειρά εγγυήσεις για την τήρηση βασικών µέτρων για το αδιά-
βλητο της διαδικασίας, όπως η εξακρίβωση της ταυτοπροσωπίας
και λοιπά στις διάφορες ιδιωτικές εταιρείες ταχυµεταφοράς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κάτι τέτοιο βεβαίως είναι κάθε άλλο παρά εγγύηση τήρησης

της αµεσότητας και της µυστικότητας της διαδικασίας, αλλά
αποτελεί και ευθεία αντίθεση µε το άρθρο 52 του Συντάγµατος
ότι: Η ελεύθερη και ανόθευτη εκδήλωση της λαϊκής θέλησης
τελεί υπό την εγγύηση των λειτουργών της πολιτείας, οι οποίοι
και µόνο έχουν την ευθύνη να την εξασφαλίζουν σε κάθε περί-
πτωση. 
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Και, βεβαίως, αυτές οι διατάξεις παραβιάζουν και την ίδια τη
λαϊκή κυριαρχία, των οποίων συνιστούν έκφραση.

Και βεβαίως -και κλείνω µε αυτό- παύουν, αν θέλετε, να υπάρ-
χουν και κίνδυνοι σε σχέση µε τη διπλοψηφία στις περιπτώσεις
που δίνεται η δυνατότητα να ψηφίσουν εκλογείς που δεν έφτασε
η ψήφος τους και κυρίως ο µεγαλύτερος κίνδυνος για απώλεια
του δικαιώµατος ψήφου. Ιδίως αυτό αφορά τους εκλογείς του
εξωτερικού για τους οποίους κόπτεσθε, που αν, για λόγους για
τους οποίους δεν ευθύνονται οι ίδιοι, δεν φτάσει ποτέ η επιστο-
λική ψήφος, δεν υπάρχει καµµία απολύτως δυνατότητα να ψη-
φίσουν, αφού δεν θα δηµιουργηθούν εκλογικά τµήµατα καθόλου
στο εξωτερικό. 

Είστε, εποµένως, απολύτως εκτεθειµένοι, αφού από όλα τα
παραπάνω αποδεικνύεται η απροκάλυπτη παραβίαση των αρχών
του Συντάγµατος και, βέβαια, αυτό αποδεικνύει τη µεγάλη σας
υποκρισία, αλλά µεγαλύτερη είναι, κατά τη γνώµη µας, η υποκρι-
σία τόσο του ΣΥΡΙΖΑ όσο και κυρίως του ΠΑΣΟΚ, που επισηµαί-
νει βέβαια τα προβλήµατα των διατάξεων…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
δεν θα έχουµε υπέρβαση στα δέκα λεπτά, ενώ ο Κανονισµός
προβλέπει πέντε. Παρακαλώ πάρα πολύ.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κλείνω. Ωστόσο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία

συνάδελφε, ολοκληρώσατε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Πέντε λεπτά προβλέπει ο Κανονισµός. Ο Κανονισµός δεν έχει
ψηφιστεί από µένα. Υπάρχει για να ισχύει και να τον σέβονται
όλοι. Η ανοχή υπάρχει πάντα.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ολοκληρώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όµως, κυρία συνά-

δελφε, δεν µπορεί να υπερβαίνουµε τα δέκα λεπτά, ενώ προβλέ-
πονται πέντε. Παρακαλώ πάρα πολύ. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Γιατί προέκυψαν και νέα στοιχεία στην
ψηφοφορία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν υπάρχουν νέα
στοιχεία. Την ένσταση την κάνατε επί του σχεδίου νόµου.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να το πείτε και στους Υπουργούς
αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δόθηκε η δυνατό-
τητα να ακουστούν όλοι. Παρακαλώ ολοκληρώστε τη φράση
σας.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ολοκληρώνω µε αυτή τη φράση. Είναι,
λοιπόν, υποκρισία από µεριάς του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ τη
στιγµή που εντοπίζετε προβλήµατα να έρχεστε να ψηφίζετε, βέ-
βαια, επί της αρχής και πολύ περισσότερο τώρα να κλαίγεστε για
τις συνέπειες των πράξεών σας. Δεν είναι η πρώτη φορά που
ξεµπερδεύετε µε µια κριτική στα νοµοσχέδια της Νέας Δηµοκρα-
τίας, τα οποία στη συνέχεια τα ψηφίζετε κατά ριπάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Από τους λέγοντες
επί των αντιρρήσεων συνταγµατικότητας η σειρά είναι τώρα ο κ.
Χήτας, ακολουθεί ο κ. Τζανακόπουλος και ολοκληρώνουµε µε
τον κ. Αποστολάκη.

Παρακαλώ, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τι πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε; Με

αυτά που συµβαίνουν εδώ µέσα σήµερα θέλουµε µια ώρα ο κα-
θένας. Όµως, θα επικεντρωθώ µόνο στην ένσταση της αντισυν-
ταγµατικότητας. Όλα τα υπόλοιπα θα τα πούµε µετά στην πορεία
της συζήτησης, γιατί έχουν προκύψει πράγµατα και θαύµατα σή-
µερα. Θα τα πούµε όλα. 

Πρώτον, γιατί λέµε ότι είναι αντισυνταγµατικό το νοµοσχέδιο
που φέρνει η Κυβέρνηση; Είναι απλά πράγµατα για να καταλά-
βουν οι Έλληνες που ακούνε. Δεν τα λέµε µεταξύ µας τώρα
µόνο. 

Πρώτον, καταργείται η ψήφος µε αυτοπρόσωπη παρουσία για
τους εκλογείς του εξωτερικού. Ο νόµος, λοιπόν, του 2019, που
ψηφίστηκε µε αυξηµένη πλειοψηφία, προβλέπει τα εξής: «Εκλο-
γείς, οι οποίοι την ηµέρα των βουλευτικών εκλογών, των εκλο-
γών…» -για όλες τις εκλογές- «…καθώς και την ηµέρα διεξαγωγής
του δηµοσίου βρίσκονται εκτός επικράτειας, µπορούν να ασκούν

το εκλογικό τους δικαίωµα, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόν-
τος µε την επιφύλαξη κ.λπ.. Η ψηφοφορία διεξάγεται µε αυτοπρό-
σωπη…» -το λέει καθαρά το έρηµο το νοµοσχέδιο- «…παρουσία». 

Όµως, το άρθρο 26 παράγραφος 2 του νοµοσχεδίου που φέ-
ρατε σήµερα µε απλή πλειοψηφία –προσέξτε- τροποποιεί νόµο
ενισχυµένης πλειοψηφίας. Αυτό γίνεται σήµερα εδώ και προβλέ-
πει εξαιρέσεις, λοιπόν, για την ψήφο. Συγκεκριµένα καταργεί
πλήρως και καταργεί και αντισυνταγµατικά τη δυνατότητα της
άµεσης δια ζώσης ψηφοφορίας για τους Έλληνες του εξωτερι-
κού σε εκλογικά τµήµατα του εξωτερικού. 

Και το καλύτερο στην ιστορία ποιο είναι; Ψηφίζετε έναν νόµο,
που αν συµπέσουν κάποια στιγµή οι εκλογές οι εθνικές µε τις ευ-
ρωεκλογές, ο νόµος σας πάει στα σκουπίδια και δεν ισχύει. Είναι
απίστευτο. Αυτό ψηφίζετε σήµερα. Αν συµπέσουν -µπορεί να
συµπέσουν-, δεν ισχύει.

Δεύτερον, έχουµε παραβίαση, ωµή παραβίαση της αρχής της
ισότητας γιατί -τι λέει, λοιπόν, το Σύνταγµα;- οι Έλληνες είναι
ίσοι ενώπιον του νόµου, οι Έλληνες και οι Ελληνίδες έχουν ίσα
δικαιώµατα και υποχρεώσεις. Ναι; Ναι. Η διάταξη, όµως, παρα-
βιάζεται από το άρθρο 13 παράγραφος 5 του νοµοσχεδίου γιατί
προβλέπονται διαφορετικές διαδικασίες µε επιστολική ψήφο στο
εξωτερικό, από εκεί στο εσωτερικό. Ο ψηφοφόρος του εξωτερι-
κού µπορεί απλά να ταχυδροµήσει την ψήφο του -µπορεί-, ενώ
στο εσωτερικό απαιτούνται ειδικοί έλεγχοι και διαφορετικές συ-
νέπειες. Ούτε τον φάκελό µας δεν επιτρέπεται να ακουµπήσουν
την ώρα που ψηφίζουµε και εµείς τον παραδίδουµε στον courier.
Εκεί φτάσαµε. 

Τρίτον, παραβίαση αρχής αµεσότητας. Για εµάς είναι και αυτό
πάρα πολύ σηµαντικό. Το άρθρο 51 παράγραφος 3 εδάφιο α’ του
Συντάγµατος θεσπίζει την άµεση ψηφοφορία. Τι θα πει αυτό; Οι
Βουλευτές εκλέγονται µε άµεση, καθολική, µυστική ψηφοφορία
από τους πολίτες που έχουν εκλογικό δικαίωµα, όπως ο νόµος
ορίζει. Πάµε να δούµε τι ορίζει ο νόµος εδώ πέρα.

Το άρθρο 13 παράγραφος 5, το οποίο εισάγει ταυτόχρονα εκ
του πλαγίου εντελώς αντισυνταγµατικά και ανεπίτρεπτα την
ψήφο µε εξουσιοδότηση. Θα κάνω εγώ εξουσιοδότηση στη συν-
νυφάδα µου να πάει να ψηφίσει για µένα ή στην κουµπάρα µου
ή στη γυναίκα µου. Είναι φοβερά πράγµατα. Επιτρέπεται να πα-
ραδοθεί –ακούστε- ο φάκελος της ψήφου, της ιερής ψήφου,
στον courier από εξουσιοδοτηµένο προς τούτο πρόσωπο, ιδιώ-
της ταχυµεταφορέας µε αρµοδιότητες δηµοσίου φορέα. Από
πού και ως πού ο courier έχει αρµοδιότητες δηµοσίου φορέα; Τι
είναι αυτά; Τι είναι αυτά; Πραγµατικά πού ακούστηκαν αυτά;
Είναι σοβαρά πράγµατα αυτά;

Και θα ελέγχετε εσείς, κύριε Υπουργέ, εκεί που θα είναι στοι-
βαγµένα τα σακιά µε τις ψήφους εάν γίνει ή δεν γίνει το ό,τι µπο-
ρεί να γίνει; Θα τα ελέγχετε εσείς; Γατί βάζετε κάµερες, αλλά
δεν βάζετε κάµερες στους courier. Βάζετε κάµερες µετά από
τριάντα ηµέρες όταν παραδοθούν οι σάκοι από τον courier στα
εκλογικά κέντρα. Ποιος ξέρει τι έχει γίνει τις τριάντα ηµέρες
αυτές; Ο Θεός και η ψυχή του.

Τέταρτον, παραβίαση αρχής µυστικότητας της ψηφοφορίας.
Τι λέει το Σύνταγµα; Οι Βουλευτές εκλέγονται µε άµεση, καθο-
λική και µυστική ψηφοφορία. Να µην τα ξαναλέω. Τι κάνετε εσείς
µε το άρθρο 13 παράγραφο 1 έως 5 του νοµοσχεδίου; Καθώς η
ψηφοφορία δεν γίνεται ενώπιον λειτουργών της πολιτείας -το αν-
τιλαµβάνεστε αυτό; Δεν υπάρχουν δικαστικοί πλέον εκεί, δεν
υπάρχουν λειτουργοί της πολιτείας, δηλαδή, δεν υπάρχει µυστι-
κότητα ενώπιον του αντιπροσώπου της δικαστικής αρχής- κατα-
λύεται η µυστικότητα πλήρως, η ελεύθερη ψήφος κατά
συνείδηση. Τι θα γίνει; Θα πηγαίνουν στα σπίτια τους για να ψη-
φίζουν στο µπάνιο κρυφά ο ένας από τον άλλον ή στον εργα-
σιακό τους χώρο; Δεν θα έχουµε τέτοια φαινόµενα; Και όπως
σωστά αναφέρθηκε πολλάκις µε ειδικές οµάδες κοινωνικές το τι
θα γίνεται εκεί; Συγγνώµη για την έκφραση, του κουτρούλη ο
γάµος θα γίνεται εκεί. 

Προχωράµε. Παραβιάζεται το ταυτόχρονο της ψηφοφορίας.
Επαναλαµβάνω: ταυτόχρονο. Το λέει το Σύνταγµα: Οι βουλευτι-
κές εκλογές διενεργούνται ταυτόχρονα σε ολόκληρη την επικρά-
τεια. Τι κάνετε τώρα εσείς; Προβλέπετε ότι ο εκλογέας έχει τη
δυνατότητα να ψηφίσει µε επιστολική ψήφο ακόµη και τριάντα ή
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είκοσι πέντε µέρες ανάλογα πριν την ορισθείσα ηµεροµηνία των
εκλογών.

Δηλαδή, στα πλαίσια της ισότητας θα πρέπει όταν όλοι οι
εκλογείς να έχουν τις ίδιες πολιτικές περιστάσεις, τις ίδιες εγ-
γυήσεις της προεκλογικής περιόδου του άρθρου 29 παράγρα-
φος 2 του Συντάγµατος. Όµως, αυτό δεν συµβαίνει όταν
µεσολαβεί ένα τόσο µεγάλο χρονικό διάστηµα. 

Να σας πω κάτι; Μπορεί στις είκοσι πέντε µέρες αυτές να αλ-
λάξει η γη, να ψηφίσετε και νέες Πρέσπες και εγώ που είµαι απο-
φασισµένος ένας ψηφοφόρος να ψηφίσει Νέα Δηµοκρατία, να
πει «Τι κάνει, ρε παιδιά, ο Μητσοτάκης. Θα ψηφίσω ένα άλλο
κόµµα». Μπορεί στις είκοσι πέντε µέρες αυτές να υπογράψετε
συµφωνία µε τους Τούρκους για το Αιγαίο, συνεκµετάλλευση.
Ξέρω εγώ τι θα κάνετε; Είκοσι πέντε µέρες πριν να ψηφίσει; Αλή-
θεια τώρα; Δεν παραβιάζεται εδώ πέρα το ταυτόχρονο που λέ-
γαµε πριν από λίγο; Δεν παραβιάζεται;

Εξάλλου µε τις ίδιες διατάξεις του νοµοσχεδίου παραβιάζεται
και το 51 παράγραφος 4 εδάφιο του Συντάγµατος σε ό,τι αφορά
το «ταυτόχρονα» της ψηφοφορίας. 

Τρέχω, κύριε Πρόεδρε, γιατί τράβηξα σε µάκρος.
Να σας πω κάτι; Και αν ήθελε ο συνταγµατικός νοµοθέτης να

αφήσει ένα παράθυρο αυτό για τα δύο τρίτα, θα το άφηνε. Σας
θυµίζω το Σύνταγµα το αναθεωρήσαµε µαζί, εδώ όσοι ήµαστε
τότε το 2019, πρόσφατα σχετικά. Δεν έγινε κάτι τέτοιο.

Και πάµε και σε ένα τελευταίο, το οποίο το συνδέουµε µε την
ταυτόχρονη ψηφοφορία και έχει να κάνει µε τις δηµοσκοπήσεις.
Συγγνώµη, γιατί το ζήτηµα είναι πολύ σοβαρό. Μετά θα αποκα-
λυφθούν µε τη στάση των ερωτώµενων εκλογέων που θα έχουν
ήδη ψηφίσει. Δηλαδή, θα τους ρωτάνε οι δηµοσκόποι και πολλοί
ή κάποιοι από αυτούς θα έχουν ήδη ψηφίσει. Εποµένως, τι θα
έχουµε; Θα έχουµε στην ουσία αποκάλυψη πραγµατικών εκλο-
γικών αποτελεσµάτων -το καταλαβαίνετε;- σε σχέση µε αυτούς
που θα ψηφίσουν χωρίς επιστολική ψήφο.

Εγώ µπορώ να είµαι στη Γερµανία, να έχω ψηφίσει Ελληνική
Λύση και να συµµετέχω στη δηµοσκόπηση και να πω ότι… Άρα,
αποκαλύπτω ουσιαστικά όχι την πρόθεση ψήφου αλλά το τι ψή-
φισα. Και οι εκλογείς που δεν θα έχουν ψηφίσει µε επιστολική
ψήφο θα έχουν περισσότερη πληροφόρηση στη διάθεσή τους
µέχρι την ηµέρα των εκλογών. 

Κλείνω. Εµείς σας ξέρουµε. Ξέρουµε τι είστε και τι κάνετε.
Καλό είναι να σας µάθουν και οι υπόλοιποι. Μην τους εµπιστεύε-
στε. Μην τους εµπιστεύεστε. Δεν τους βλέπετε τι κάνουν σήµερα
εδώ; Τρέχουν τώρα να δουν τι θα κάνουν. Μην τους εµπιστεύε-
στε, ό,τι και να κάνετε. Θα πούµε πολλά µετά. Για τις εκκαθαρί-
σεις στους εκλογικούς καταλόγους. Κατ’ αρχάς οι πρώτοι που
το είπαµε είναι ο Πρόεδρός µας, ο Κυριάκος Βελόπουλος. Αλλά
εσείς καθαρίζετε τους εκλογικούς καταλόγους, πεντακόσιες χι-
λιάδες ανθρώπους που είναι εκατό χρονών και πάνω, µετά τις
εκλογές. Νοµοθετείτε τον Γενάρη. Πότε θα γίνουν οι κατάλογοι;
Τον Νοέµβριο. Εσείς οι γκουρού της τεχνολογίας, εσείς η οµάδα
του Πιερρακάκη, δεν µπορείτε να ενηµερώσετε τους εκλογικούς
καταλόγους. Ψηφίζετε Γενάρη και θα τους ανανεώσετε τον Νο-
έµβριο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο κ. Τζανακόπουλος από την Νέα Αριστερά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι του ΣΥ-

ΡΙΖΑ, κυρίες και κύριοι του ΠΑΣΟΚ, έχω να πω: δεν σας τα λέγαµε;
Να πω ότι δεν σας τα λέγαµε; Θα το πω. Σας τα λέγαµε. Σας λέ-
γαµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο που έρχεται σήµερα είναι νοµοσχέ-
διο που εντάσσεται στη στρατηγική Βορίδη για την αλλοίωση των
εκλογικών αποτελεσµάτων όχι µόνο στις ευρωεκλογές αλλά και
στις εθνικές εκλογές. Και τι κάνατε; Τι κάνατε; Προσφέρετε απλό-
χερα και γενναιόδωρα τη συναίνεση στον κ. Μητσοτάκη, στην κ.
Κεραµέως, στο Υπουργείο Εσωτερικών, στην Κυβέρνηση της Δε-
ξιάς και τώρα πια παριστάνετε ότι αιφνιδιαστήκατε. Δεν το περι-
µένατε; Δεν ξέρατε τι είναι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη; Έχετε µία
τελευταία ευκαιρία να µην οδηγηθείτε ούτε εσείς αλλά πολύ πε-
ρισσότερο να µην οδηγήσετε την Γ’ Ελληνική Δηµοκρατία σαν
πρόβατο στη σφαγή. 

Αναθεωρήστε την υπερψήφιση επί της αρχής του νοµοσχεδίου

για την επιστολική ψήφο στις ευρωεκλογές και δηλώστε σαφώς
και ευθέως ότι θα καταψηφίσετε την αιφνιδιαστική και την πρα-
ξικοπηµατική τροπολογία που έφερε η κ. Κεραµέως σήµερα εδώ.
Ανακαλέστε. Δεν έχει ειπωθεί ακόµα. Ξεκινάµε από µηδενική
βάση. Δεν υπάρχει καθαρή τοποθέτηση. Θα ψηφίσετε ή θα κα-
ταψηφίσετε. Περιµένουµε. Ανακαλέστε τη συναίνεσή σας. 

Ως προς την ένσταση αντισυνταγµατικότητας, τι προβλέπει το
νοµοσχέδιο; Κατοχυρώνει το δικαίωµα της επιστολικής ψήφου
στο σύνολο των εκλογέων οριζόντια για τις ευρωεκλογές και τα
δηµοψηφίσµατα. Γιατί οριζόντια µόνο για τις ευρωεκλογές και
τα δηµοψηφίσµατα; Γιατί το άρθρο 51 που ρυθµίζει τη διαδικασία
των εθνικών βουλευτικών εκλογών δεν επιτρέπει στις εθνικές
βουλευτικές εκλογές κατά κανένα τρόπο την επέκταση της επι-
στολικής ψήφου στους εντός της επικράτειας εκλογείς, στους
εντός της επικράτειας πολίτες. Δεν γίνεται, λοιπόν, στις εθνικές
εκλογές να έχουν δικαίωµα οι διαµένοντες στην ελληνική επικρά-
τεια κατά κανέναν τρόπο στην επιστολική ψήφο. 

Τι λέει η Κυβέρνηση τώρα; Προσέξτε όλη την αντιστροφή της
νοµικής λογικής. Τι λέει η Κυβέρνηση; Το άρθρο 51 δεσµεύει ως
προς τις εθνικές βουλευτικές εκλογές, δεν δεσµεύει όµως ως
προς τις ευρωεκλογές και το δηµοψήφισµα. Είναι πρόδηλα λαν-
θασµένος ισχυρισµός. Διότι τι κάνει το άρθρο 51; Το άρθρο 51,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξειδικεύει αρχές που απορρέουν
ευθέως από τη λαϊκή κυριαρχία, από την αντιπροσωπευτική και
τη δηµοκρατική αρχή. Αυτό σας επισηµαίνει αυτονοήτως και η
Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής: ότι αυτές οι αρχές έχουν
εφαρµογή στο σύνολο των εκλογικών διαδικασιών. Πάµε λίγο πα-
ρακάτω; Να πάµε. Ποιες είναι αυτές οι αρχές; Είναι η καθολικό-
τητα της ψήφου, ότι όλοι οι Έλληνες πολίτες ψηφίζουν. Η
αµεσότητα, δηλαδή, ότι για όλους τους Έλληνες πολίτες πρέπει
να υπάρχει η εγγύηση ότι ψηφίζουν οι ίδιοι για τους εαυτούς
τους. Η µυστικότητα, ότι δηλαδή, η ψήφος δεν µπορεί να απο-
καλύπτεται δηµόσια ή να τίθεται σε διακινδύνευση η δηµοσιοποί-
ησή της και το ταυτόχρονο της διεξαγωγής των εκλογών.
Εκτείνουν, λοιπόν, αυτές οι αρχές την κανονιστική τους ισχύ στο
σύνολο των εκλογικών διαδικασιών. 

Τι προκύπτει από το άρθρο 51 του Συντάγµατος; Κάµπτονται
αυτές οι αρχές από την επιστολική ψήφο, γενικά µιλώντας; Κάµ-
πτονται; Η επιστολική ψήφος, δηλαδή, κάµπτει την αρχή της αµε-
σότητας, της µυστικότητας και του ταυτόχρονου της ψηφοφο-
ρίας; Η απάντηση είναι: ναι, κάµπτονται αυτές οι αρχές. Και τι
λέει το άρθρο 51; Αναγνωρίζοντας ότι κάµπτονται αυτές οι αρχές
θέτει συγκεκριµένες προϋποθέσεις για την κάµψη τους. Ποιες
είναι αυτές οι προϋποθέσεις; Ότι αυτό µπορεί να γίνει µόνο για
τους Έλληνες του εξωτερικού, για όσους δεν διαµένουν στη
χώρα και υπό την προϋπόθεση ότι η σχετική διάταξη θα πάρει
διακόσιες ψήφους, δηλαδή τα δύο τρίτα της Βουλής. 

Το τρίτο που κάνει το άρθρο 51 είναι ότι ορίζει ότι όλα αυτά
αφορούν µόνο και αποκλειστικά -δώστε προσοχή τώρα σε αυτό,
κυρία Υπουργέ και κύριε Υπουργέ, γιατί θα πρέπει να απαντή-
σετε- µόνο τις εθνικές εκλογές. Όχι δηλαδή ότι δεν δεσµεύεστε
ως προς την επιστολική ψήφο σε σχέση µε τις ευρωεκλογές και
τα δηµοψηφίσµατα, αλλά εξ αντιδιαστολής προκύπτει το ακρι-
βώς αντίθετο. Ότι στις ευρωεκλογές και τα δηµοψηφίσµατα απα-
γορεύεται πλήρως η επιστολική ψήφος και όχι ότι δεν σας
δεσµεύει το άρθρο 51, κύριοι της Κυβέρνησης. Απαγορεύεται
πλήρως η επιστολική ψήφος. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Γιατί
αν ο συντακτικός νοµοθέτης ήθελε να επιτρέπεται η επιστολική
ψήφος στις ευρωεκλογές και στα δηµοψηφίσµατα θα το είχε ορί-
σει µε σαφήνεια και θα είχε θέσει και συγκεκριµένες προϋποθέ-
σεις µέσα στο Σύνταγµα. Καταλάβατε ποια είναι η αντιστροφή
της νοµικής λογικής την οποία κάνετε; 

Στην πραγµατικότητα αυτό το οποίο πάτε να κάνετε σήµερα
απαγορεύεται πλήρως από το Σύνταγµα. Σας καλώ να αναλογι-
στείτε ένα αντιγεγονικό παράδειγµα. Θα µπορούσαν να έχουν
γίνει οι ευρωεκλογές του 1999 µε αυτό το νοµικό πλαίσιο; Δη-
λαδή, πριν την Αναθεώρηση του 2001 που το πρώτο επέτρεψε
την επιστολική ψήφο στις εθνικές εκλογές υπό τις συγκεκριµένες
προϋποθέσεις που λέει το Σύνταγµα, θα µπορούσε να έχει πε-
ράσει αυτό το νοµοσχέδιο στην ελληνική Βουλή; Η απάντηση
είναι όχι. Και είναι ακριβώς για τον ίδιο λόγο που το νοµοσχέδιο
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αυτό δεν µπορεί να περάσει ούτε σήµερα µε βάση το Σύνταγµα.
Είστε εκτός των συνταγµατικών ορίων πλήρως. Και αναµένω από
το ΠΑΣΟΚ και από τον ΣΥΡΙΖΑ, από τον ΣΥΡΙΖΑ και από το
ΠΑΣΟΚ, να τοποθετηθούν επί ακριβώς αυτής της ένστασης αν-
τισυνταγµατικότητας. Διότι εδώ είναι το κρίσιµο. Ξέρουµε ότι η
Κυβέρνηση δεν έχει τέτοιου τύπου ευαισθησίες. Θα κάνει αυτό
που θέλει να κάνει. Μην της προσφέρετε οδό διαφυγής. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τελευταίος από

τους λέγοντες επί των αντιρρήσεων συνταγµατικότητας είναι ο
κ. Αποστολάκης από τη Νίκη.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µιλήσω πρώτα για το ζήτηµα της αντισυνταγµατικότητας

και µετά για την τροπολογία, την εκπρόθεσµη και απαράδεκτη
«ντροπολογία» θα την πω εγώ, που ήρθε την τελευταία στιγµή.

Κυρία Υπουργέ, στην επί του νόµου οµιλία µου µίλησα για νο-
µοθετική απληστία του Υπουργείου σας. Με επιβεβαιώσατε αµέ-
σως. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της συνταγµατικότητας ή µη της επι-
στολικής ψήφου. Το Σύνταγµα στο άρθρο 51 ορίζει µε σαφήνεια
ότι οι εκλογές στην Ελλάδα γίνονται µε άµεση, καθολική και µυ-
στική ψηφοφορία ταυτόχρονα σε όλη την επικράτεια. Όµως, η
επιστολική ψήφος για τις προσεχείς ευρωεκλογές, όπως οργα-
νώνεται στο νοµοσχέδιο, δεν διασφαλίζει ούτε το ταυτόχρονο
ούτε την αµεσότητα της ψηφοφορίας για όσους επιλέξουν να
ψηφίσουν µε αυτόν τον τρόπο. Το Σύνταγµα στο ίδιο άρθρο,
στην παράγραφο 4, ορίζει ρητά ότι είναι δυνατή η νοµοθετική
πρόβλεψη επιστολικής ψήφου για τους εκτός επικράτειας εκλο-
γείς, εφ’ όσον βέβαια ο νόµος ψηφιστεί από τα 2/3 της Βουλής.
Σε µία τέτοια περίπτωση, η αρχή της ταυτόχρονης διενέργειας
των εκλογών δεν συνιστά κώλυµα, αφού ρητά προβλέπεται από
το Σύνταγµα. 

Από τη γραµµατική εκφορά του λόγου, µε βεβαιότητα συνά-
γεται ότι ο συνταγµατικός νοµοθέτης εισήγαγε αυτή τη δυνατό-
τητα αποκλειστικά και µόνο για τους Έλληνες του εξωτερικού
και πάλι όχι ως αποκλειστικό τρόπο, αλλά ως µία αιτιολογηµένη
εξαίρεση για κάποιες κατηγορίες αποδήµων, µε την παράλληλη
εξασφάλιση κάλπης και παραβάν που είναι ο κανόνας. Για τους
εκλογείς του εξωτερικού έχει αποκλειστεί η δυνατότητα καθιε-
ρώσεως επιστολικής ψήφου. Τούτο συνάγεται µε το εξ αντιδια-
στολής ερµηνευτικό επιχείρηµα, διότι εφ’ όσον το Σύνταγµα
επιτρέπει κατ’ εξαίρεση την επιστολική ψήφο στους εκτός επι-
κρατείας εκλογείς, θέλει να την αποκλείσει από τους εντός επι-
κράτειας. Οπότε για τους τελευταίους ισχύει αποκλειστικά ο
παραδοσιακός διά ζώσης τρόπος άσκησης του εκλογικού δικαιώ-
µατος. Ο τρόπος αυτός ανταποκρίνεται στην ιστορική βούληση
του συνταγµατικού νοµοθέτη και είναι συνταγµατικά θεσµοποι-
ηµένος. Δεν έχει, εποµένως, εξουσία ο κοινός νοµοθέτης -εµείς,
δηλαδή, σήµερα- να προβλέψει επιστολική ψήφο για τους εκλο-
γείς του εσωτερικού. 

Η απαγόρευση δεν έχει να κάνει µε τη µυστικότητα ή όχι της
ψήφου. Αυτή είναι µια άλλη παράµετρος που αφορά την επιστο-
λική ψήφο κάθε εκλογέα εσωτερικού και εξωτερικού. Η απαγό-
ρευση έχει να κάνει µε την παραπάνω ερµηνευτική διαπίστωση
ότι το Σύνταγµα επιτρέπει την επιστολική ψήφο αποκλειστικά και
µόνο για τους εκλογείς του εξωτερικού ως µία δυνατότητα πα-
ράλληλα µε την εξασφάλιση κάλπης και δικαστικού αντιπροσώ-
που. 

Πέραν αυτού, ένα νοµοσχέδιο όπως το συζητούµενο κατά το
µέρος που χορηγεί επιστολική ψήφο στους εκτός επικράτειας
εκλογείς, πρέπει να ψηφιστεί µε την αυξηµένη πλειοψηφία των
2/3 της Βουλής, διότι στην αυξηµένη αυτή πλειοψηφία υπόκειται
κάθε ζήτηµα που αφορά την ψήφο των αποδήµων, όχι µόνο οι
προϋποθέσεις υπό τις οποίες δικαιούνται να ψηφίζουν.

Ερχόµαστε τώρα στο κρίσιµο ερώτηµα. Εφαρµόζεται το
άρθρο 51 µόνο στις εθνικές εκλογές στις οποίες ρητά αναφέρε-
ται ή και στις ευρωεκλογές; Το Σύνταγµα εµφανίζει κενό επ’
αυτού. Δεν αναφέρεται ρητά στις διατάξεις του αν οι ευρωεκλο-
γές και τα δηµοψηφίσµατα περιλαµβάνονται ή εξαιρούνται από

τις συνταγµατικές εγγυήσεις εκλογής που ισχύουν για τις εθνικές
εκλογές κατά το άρθρο 51.

Η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Εσωτερικών λέει ότι δεν ισχύει
το άρθρο 51 για τις ευρωεκλογές και το δηµοψήφισµα, γιατί το
άρθρο αυτό αναφέρεται στις εθνικές εκλογές. Άρα, συµπεραίνει
ότι για τις ευρωεκλογές θα ισχύσει ό,τι ορίσει ο κοινός νοµοθέ-
της. 

Το επιχείρηµα αυτό είναι µία απλοϊκή, επιτρέψτε µου να πω,
ανάγνωση του γράµµατος µόνο του άρθρου 51. Παραβλέπει ότι
η κεντρική βασική λογική του Συντάγµατος ότι οι εκλογές γίνον-
ται µε άµεση, καθολική και µυστική ψηφοφορία ταυτόχρονα σε
όλη την επικράτεια διέπει κάθε είδους εκλογική διαδικασία, είτε
πρόκειται για εθνικές είτε για ευρωεκλογές είτε για δηµοψηφί-
σµατα. Ναι µεν το άρθρο 51 αναφέρεται στις εθνικές εκλογές,
ωστόσο είναι σαφές ότι ο συνταγµατικός νοµοθέτης, αφού δεν
διατύπωσε κάποια ρητή αντίθετη πρόβλεψη για εξαίρεση από
τους κανόνες στο άρθρο 51 των ευρωεκλογών και των δηµοψη-
φισµάτων, θέλει να υπάγονται στην ίδια συνταγµατική λογική υπό
τους ίδιους ορισµούς και κανόνες κάθε είδους εκλογές και δη-
µοψηφίσµατα, διότι οι εθνικές εκλογές και οι ευρωεκλογές διέ-
πονται από το ίδιο νοµικό καθεστώς και έχουν µόνο µία διαφορά.
Στις εθνικές εκλογές έχουµε πολλές εκλογικές περιφέρειες, ενώ
στις ευρωεκλογές µία, δηλαδή ολόκληρη την επικράτεια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κατά συνέπεια ό,τι προβλέπει το Σύνταγµα για τις βουλευτικές
εκλογές ισχύει και για τις ευρωεκλογές. Όποιους κανόνες προ-
βλέπει για τις εθνικές εκλογές θέλει να ισχύσουν και για τις ευ-
ρωεκλογές και τα δηµοψηφίσµατα. Διαφορετικά θα πρέπει να
δεχθούµε ότι οι συνταγµατικές αρχές για άµεση, καθολική και
µυστική ψηφοφορία ταυτόχρονα σε όλη την επικράτεια δεν διέ-
πουν τις ευρωεκλογές και τα δηµοψηφίσµατα. Θα πρέπει να δε-
χτούµε ότι µε κοινό νόµο µπορεί να προβλεφθούν ευρωεκλογές,
χωρίς άµεση, καθολική και µυστική ψηφοφορία. 

Υποστηρίζει κανείς µέσα σε αυτή την Αίθουσα ότι µπορεί η Κυ-
βέρνηση να φέρει και έναν άλλον νόµο και να ορίσει ότι για τις
εκλογές δεν θα ισχύσει κάποια από αυτές τις αρχές, λόγου χάριν
η µυστικότητα; Ποιος, λοιπόν, εδώ µέσα στη Βουλή µπορεί να
υποστηρίξει ότι για τις ευρωεκλογές δεν ισχύουν µε συνταγµα-
τική προστασία οι αρχές της αµεσότητας, της καθολικότητας και
της µυστικότητας της ψήφου; Ποιος µπορεί να υποστηρίξει ότι
αύριο µε έναν κοινό νόµο η Βουλή θα καταργήσει ή θα περιορίσει
τα εχέγγυα αυτά; Ας σηκωθεί, ας πάρει την ευθύνη και ας το πει.
Εποµένως πρέπει να ισχύσει και για τις ευρωεκλογές ό,τι και για
τις εθνικές. Εφ’ όσον ο συνταγµατικός νοµοθέτης εισήγαγε αυτή
τη δυνατότητα της επιστολικής ψήφου αποκλειστικά και µόνο για
τους Έλληνες του εξωτερικού είναι συνταγµατικά ασύµβατη η
πρόβλεψη στους εντός επικράτειας ψηφοφόρους.

Τώρα, για την προτεινόµενη τροπολογία για τη µε διακόσιες
ψήφους επέκταση της επιστολικής ψήφου των αποδήµων και
στις εθνικές εκλογές, ένα έχω να πω. 

Συγχαρητήρια, κυρία Υπουργέ, για το πυροτέχνηµά σας, αλλά
διακόσιες ψήφους δεν θα συγκεντρώσετε. Δεν είναι ανόητοι οι
του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ να συµπράξουν τόσο φανερά σε µία
περαιτέρω σύληση του Συντάγµατος. Αρκετά χρεώθηκαν µέχρι
σήµερα µε τη συµπόρευση µαζί σας. Πρέπει αυτά τα δύο κόµ-
µατα, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ, πάραυτα να ανακαλέσουν την ψήφο
που σας έδωσαν επί της αρχής του νοµοσχεδίου. 

Παγιδευτήκατε, κύριοι του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ! Απελευθε-
ρωθείτε τώρα αρνούµενοι την τελική ψήφο σας επί της αρχής,
έστω και την τελευταία στιγµή. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχει ζητήσει τον
λόγο ο κ. Δηµητριάδης.

Παρακαλώ, ποιοι άλλοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι θέλουν
να έχουν τον λόγο, πριν µιλήσει τελευταίος ο αντιλέγων;

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσει εκ µέρους
του ΠΑΣΟΚ ο κ. Δουδωνής.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Στο τέλος θα µιλήσω εγώ, κύριε Πρό-
εδρε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ωραία. Κανονικά, οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι έχουν τον λόγο. Σε κάθε περί-
πτωση διευκολύνουµε. Το βλέπετε. Θέλουµε να διευκολύνετε και
εσείς. 

Ας ξεκινήσουµε, λοιπόν, από τον κ. Δηµητριάδη που έχει ζη-
τήσει τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Δηµητριάδη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, αυτή τη στιγµή

διεξάγεται µια συζήτηση για έναν και µοναδικό λόγο, διότι η Κυ-
βέρνηση εντελώς βεβιασµένα και πρόχειρα φέρνει µια γενίκευση
ενός µέτρου, της επιστολικής ψήφου, καθολικά και οριζόντια για
όλους τους Έλληνες, τη στιγµή που ξεκάθαρα ο συνταγµατικός
νοµοθέτης το προβλέπει µόνο ως µια εξαίρεση, µόνο για τους
Έλληνες του εξωτερικού και όχι γενικώς και αορίστως για όλους
τους ψηφοφόρους και όλους τους εκλογείς του εσωτερικού. 

Αυτή, λοιπόν, η βεβιασµένη και πρόχειρη νοµοθετική πρωτο-
βουλία της Κυβέρνησης έχει πυροδοτήσει έναν διάλογο, ο
οποίος πραγµατικά µε έχει προβληµατίσει πάρα πολύ, διότι
βλέπω την Κυβέρνηση να εµµένει σε αυτό το νοµοσχέδιο, το
οποίο κατά την άποψή µας θα έπρεπε να έχει αποσυρθεί διότι
πραγµατικά µε κάποιες προβλέψεις µέσα παραβιάζει βάναυσα
βασικές αρχές της ψηφοφορίας, δηλαδή την αµεσότητα, τη µυ-
στικότητα, την καθολικότητα, αλλά και το ταυτόχρονο. Πώς µπο-
ρούµε να δεχτούµε ότι υπάρχει το άµεσο της ψηφοφορίας, όταν
υπάρχει τρίτο άτοµο εξουσιοδοτηµένο το οποίο µπορεί να πα-
ραδώσει τον φάκελο; Πώς µπορούµε να δεχθούµε ότι υπάρχει
το ταυτόχρονο της ψηφοφορίας, όταν επιτρέπεται σε άτοµα να
ψηφίζουν είκοσι πέντε έως και τριάντα µέρες πριν τις εκλογές,
διαφορετικό χρονικό διάστηµα; Πώς να δεχθούµε ότι τηρείται η
µυστικότητα, όταν υπάρχει υπεύθυνη δήλωση; Πώς µπορούµε
να δεχθούµε ότι τηρείται η αρχή της ισότητας, όταν προβλέπον-
ται διαφορετικές διαδικασίες για τους εκλογείς για την επιστο-
λική ψήφο στο εσωτερικό και στο εξωτερικό;

Όλα αυτά τα παραπάνω δηµιουργούν σοβαρά προβλήµατα και
θεωρούµε ότι καθιστούν το νοµοσχέδιο αντισυνταγµατικό και θα
συµφωνήσουµε µε όλους τους προλαλήσαντες περί της αντισυν-
ταγµατικότητας του νοµοσχεδίου. Μάλιστα, θεωρούµε ότι θα
έπρεπε να έχει αποσυρθεί από το νοµοσχέδιο. Θα έπρεπε να
γίνει µία πολύ καλύτερη διαβούλευση και να το φέρει η Κυβέρ-
νηση πολύ βελτιωµένο σε µία πολύ καλύτερη µορφή. 

Με προβληµατίζει, πάρα πολύ το γεγονός ότι η Κυβέρνηση,
όπως προείπα, εµµένει σε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο θεωρούµε
ότι θα προκαλέσει πάρα πολύ σηµαντικό πρόβληµα στις προσε-
χείς εκλογές. Για εµάς, θα υπάρξει αλλοίωση του εκλογικού απο-
τελέσµατος, υπάρχει µεγάλος φόβος γι’ αυτό και να τονίσω,
µάλιστα, ότι δεν γίνεται ταυτόχρονα και µία εκκαθάριση των
εκλογικών καταλόγων, που θα έπρεπε να έχει ήδη επιτελεστεί,
διότι διαφορετικά θα υπάρξει σοβαρό πρόβληµα. Εµείς, λοιπόν,
κρούουµε τον κώδωνα του κινδύνου.

Όσον αφορά για την τροπολογία θεωρούµε πως µε µία εκ-
πρόθεσµη και βεβιασµένη τροπολογία δεν θα το  νοµιµοποιήσετε
σοβαρά το πρόβληµα της ψήφου των εκλογέων του εξωτερικού.
Θα έπρεπε να έχει γίνει καλύτερη διαβούλευση και όχι βεβια-
σµένα και αιφνιδιαστικά.

Γι’ αυτούς, λοιπόν, τους λόγους θεωρούµε το νοµοσχέδιο αν-
τισυνταγµατικό, θα το καταψηφίσουµε και θα έπρεπε να προσέ-
χει καλύτερα η Κυβέρνηση όταν φέρνει τέτοιες βεβιασµένες
τροπολογίες. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα

από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής ο κ. Παναγιώτης Δουδωνής.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, απόψε έπεσαν οι µάσκες ως προς το ποιος επιθυµεί
τη συναίνεση και ποιος χρησιµοποιεί τη συναίνεση των δύο µε-
γάλων κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, για να παίξει προσωπικά
µικροκοµµατικά παιγνίδια. Απόψε φαίνεται ποιος είναι ο εµπρη-
στής της συναίνεσης και ο εµπρηστής της συναίνεσης είναι η Κυ-
βέρνηση και η Υπουργός Εσωτερικών η κ. Κεραµέως.

Είναι ξεκάθαρο ότι η διάταξη του άρθρου 51 παράγραφος 4,
δίνει τη µεταπλειοψηφική εγγύηση των δύο τρίτων, δηλαδή της

ύψιστης πλειοψηφίας που προβλέπεται στο Σύνταγµα, ούτως
ώστε να προσχωρήσει σε µία λογική µεταπλειοψηφικής δηµο-
κρατίας, σε µία λογική συναινέσεων, αλλά και διαβούλευσης. Και
ερωτώ: Ποια διαβούλευση υπάρχει µε εκπρόθεσµη και άσχετη
τροπολογία, που τοποθετείται σε νοµοσχέδιο, που τιτλοφορείται
ότι αφορά στις εκλογές; Ποια διαβούλευση υπάρχει, όταν η
Υπουργός Εσωτερικών, αφού περνά ο κύκλος των εισηγητών και
πριν γίνει η συζήτηση επί της αντισυνταγµατικότητας, σε απολύ-
τως, δηλαδή, ασφαλή γι’ αυτή χρόνο και έχοντας αφήσει να διαρ-
ρεύσει κάθε χρόνος ο οποίος µπορούσε να αφορά στην
επεξεργασία την περεταίρω του νοµοσχεδίου από τις Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες της Αντιπολίτευσης, πετά ως πυροτέχνηµα ένα
τόσο σοβαρό θεσµικά θέµα για τα οποίο το Σύνταγµα επιφυλάσ-
σει τη µέγιστη δυνατή πλειοψηφία. 

Οι πλειοψηφίες, κυρία Υπουργέ, δεν είναι για να γράφονται σε
ένα κοµµάτι χαρτί, είναι για να αποτελούν αντικείµενο συναινέ-
σεων και συναινέσεις χωρίς συζήτηση δεν νοούνται και µάλιστα,
συναινέσεις χωρίς συζήτηση σε ένα τόσο θεσµικά σοβαρά θέµα,
όπως είναι ο τρόπος διεξαγωγής των εθνικών εκλογών. Τί είπατε;
Τίθεται το θέµα για την ψήφο των εκτός επικρατείας εκλογέων για
τις ευρωεκλογές, για να συζητηθεί, να εξεταστεί η εφαρµογή του
στις ευρωεκλογές -για τις οποίες ευρωεκλογές να υπενθυµίσω
στο Σώµα ότι ο κ. Μητσοτάκης στις προγραµµατικές δηλώσεις
είχε πει ότι θα γίνουν µε το παλαιό σύστηµα και η επιστολική
ψήφος θα ισχύσει µετά από αυτές- να δούµε πώς πάει το σύστηµα
και µετά το συζητάµε για τις εθνικές εκλογές. Ποια είναι η συνέ-
πεια λόγων και έργων σας; Ποια είναι και πού είναι η περίφηµη συ-
νέπεια της Νέας Δηµοκρατίας; Πουθενά. Γιατί ουδέποτε υπήρξε.

Είστε, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, η εµπρηστής της συναίνεσης,
είστε ο άνθρωπος ο οποίος εκµεταλλεύεται την υπεύθυνη στάση
της Αντιπολίτευσης στα σοβαρά θεσµικά θέµατα, ούτως ώστε µε
εκπρόθεσµη και άσχετη τροπολογία να παρεισάγετε -αυτό είναι
το ρήµα- τόσο σοβαρά θέµατα όσο είναι η ψήφος η επιστολική
των εκτός επικρατείας εκλογέων. Και ναι, φυσικά, έχουµε να κά-
νουµε µε έναν πραξικοπηµατικό τρόπο µε τον οποίο χειρίζεστε
το Κοινοβούλιο, γιατί αρνείστε τη φύση του ως φόρουµ διαβού-
λευσης. Αρνείστε την ίδια την ουσία του κοινοβουλευτισµού. Δεν
συζητάτε εµπρόθεσµες τροπολογίες της Αντιπολίτευσης, εισά-
γετε εκπρόθεσµες και άσχετες τροπολογίες της Κυβέρνησης. 

Κατά τούτο, το άρθρο 51 παράγραφος 4 του Συντάγµατος
επαναλαµβάνω ότι εισάγει τη µεταπλειοψηφία των δύο τρίτων,
για να υπάρξει και η ευρύτερη δυνατή συζήτηση. Παραπέµπω
στα Πρακτικά της Αναθεωρητικής Βουλής του 2001 της λεγόµε-
νης συναινετικής αναθεώρησης, όπου δεν εµφανίζονταν οι δια-
τάξεις για να παγιδεύσουν τάχα την Αντιπολίτευση. 

Όσον αφορά δε, στο επιχείρηµα της παγίδευσης, το οποίο εκ-
φράστηκε από κόµµατα της Ελάσσονος Αντιπολίτευσης, θέλω
να τους ρωτήσω αν, κύριε Τζανακόπουλε, τηρούσαν όλοι τη δική
σας αρνητική στάση σε όλα -και επί της αρχής αρνητική στάση-
θα είχε εκτεθεί µε αυτόν τον τρόπο η Κυβέρνηση; Τί θα γινόταν
αν τηρούσαµε όλοι τη στάση σας; Δεν θα είχε εκτεθεί. 

Η πραγµατικότητα, λοιπόν, είναι ότι η δηµοκρατική παράταξη
…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας)

Γελάει το ΚΚΕ; Γελάει το ΚΚΕ της εξεταστικής για τα Τέµπη;
Αυτό το ΚΚΕ γελάει; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πήγαινε πίσω από τη Νέα Δηµοκρατία
τώρα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Σας παρακαλώ πάρα πολύ! 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Συνεργοί της Κεραµέως και του Μητσο-

τάκη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Προς το Προεδρείο,

παρακαλώ!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: … Του νεκρού µηχανοδηγού;

Αυτό το ΚΚΕ µιλάει; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Γελοιοποιείσαι! 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ πολύ, κύ-
ριοι συνάδελφοι!
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Παρακαλώ πολύ, συνεχίστε, κύριε συνάδελφε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Επανέρχοµαι στο ζήτηµα της αν-

τισυνταγµατικότητας. Ο χρυσός χορηγός του Μητσοτάκη είναι
το ΚΚΕ και η εξεταστική αποποίησης των ευθυνών για τον κ. Κα-
ραµανλή. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας)

Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, να ανακαλέσουν.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ πολύ, οι

οµιλητές απευθύνονται προς το Προεδρείο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Η αίτηση αντισυνταγµατικότητας

έτσι όπως έχει εκφραστεί αφορά στη δυνατότητα του άρθρου
51 παράγραφος 4 να ρυθµίζει το πεδίο των ευρωεκλογών. Το
άρθρο 51 παράγραφος 4 αναφέρει τους εκτός επικρατείας εκλο-
γείς ως δέκτες της ρύθµισης για την επιστολική ψήφο πηγαίνον-
τας στη λογική της άρσεως των εµποδίων. Η λογική της άρσεως
των εµποδίων ως προς τις εθνικές εκλογές, είναι αυτή η οποία
κατευθύνει τον τρόπο µε τον οποίο ρυθµίζεται το ζήτηµα. Αυτό
σηµαίνει ότι ο τρόπος µε τον οποίο ερείδονται τα επιχειρήµατα
και από τις τέσσερις κοινοβουλευτικές οµάδες, οι οποίες επέβα-
λαν την ένσταση αντισυνταγµατικότητας, δεν έχει έρεισµα σε
σχέση µε τον τρόπο µε τον οποίο εκφέρονται τα επιχειρήµατα. 

Τουναντίον! Εκφέρουµε πολύ σοβαρές επιφυλάξεις ως προς
τον τρόπο µε τον οποίο χειρίζεται η Κυβέρνηση την κοινοβουλευ-
τική διαδικασία και εκτιµούµε ότι ο τρόπος µε τον οποίο εισάγεται
η τροπολογία σήµερα αποτελεί καταστρατήγηση του πνεύµατος
του συναινετικού και διαβουλευτικού του άρθρου 51 παράγραφος
4. Και προφανώς, υπό το φως των νέων εξελίξεων, φυσικά και θα
επανεξετάσουµε τη στάση µας.

Να είστε καλά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχει ζητήσει τον

λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Ξανθό-
πουλος, έχει ζητήσει τον λόγο η κ. Κωνσταντοπούλου και έχουν
ζητήσει τον λόγο και από τη Νέα Αριστερά. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι Αρχηγός
…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, θα
µιλήσετε µετά από τους δύο αποµένοντες Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν πειράζει, κύριε Πρόεδρε, ας προηγηθεί ο κ. Ξανθό-
πουλος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Οπότε, κύριε Ξαν-
θόπουλε, θα πάρετε τον λόγο εσείς, στη συνέχεια ο κ. Ηλιόπου-
λος και µετά η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, εξαιτίας του καινοφανούς γεγονότος της κα-

τάθεσης της εκπρόθεσµης και προκλητικής τροπολογίας, ουσια-
στικά η συζήτηση εξετράπη και θα πρέπει να την επαναφέρουµε
στην ουσία της αντιπαράθεσης κατά τη δική µας γνώµη. 

Διαβάζω πώς επιγράφεται το συζητούµενο νοµοσχέδιο.
Εκλογή ευρωβουλευτών, διευκόλυνση εκλογέων µέσω επιστολι-
κής ψήφου κ.λπ.. Αυτό είναι το κείµενο που ερχόµαστε να νοµο-
θετήσουµε. 

Στο δε άρθρο 6 στην παράγραφο 3 λέτε το εξής εξαιρετικό:
«Σε περίπτωση διενέργειας την ίδια µέρα βουλευτικών ή ευρωε-
κλογών ή βουλευτικών εκλογών και εθνικού δηµοψηφίσµατος
δεν εφαρµόζονται οι διατάξεις του παρόντος κεφαλαίου, δηλαδή
του κεφαλαίου που επιγράφεται άσκηση εκλογικού δικαιώµατος
µε επιστολική ψήφο, αλλά οι διατάξεις του ν.4648 περί διευκό-
λυνσης εκλογέων, άσκησης εκλογέων του εκλογικού δικαιώµα-
τος που βρίσκονται εκτός επικρατείας». Δηλαδή, στο κείµενο του
νόµου στο άρθρο 6 παράγραφος 3 λέτε ότι αν προκηρυχθούν
εκλογές και ισχύουν την ίδια µέρα δεν θα εφαρµοστεί αυτό που
συζητάµε στο κεφάλαιο 3 και κόντρα στο κείµενο του νόµου που
ακόµη δεν ολοκληρώθηκε, καταθέτετε µία τροπολογία µε τα γνω-
στά αποτελέσµατα.

Βεβαίως, όταν έχετε καταστρατηγήσει το µισό Κανονισµό της
Βουλής -το έχει θέσει πολύ εύστοχα ο κ. Παφίλης στη Διάσκεψη
των Προέδρων- όταν δηλαδή σε τέσσερις ηµέρες κατατίθενται
και ψηφίζονται νοµοσχέδια, όταν δεν γίνεται η απαραίτητη δια-

βούλευση, όταν από τη µία µέρα στην άλλη αλλάζουν τα πάντα
και η κυβερνητική πλειοψηφία εξακολουθεί να τα ψηφίζει, είναι
λογικό να αγνοείτε και το τι έχετε περιγράψει στο κείµενο και για
ποιο πράγµα έχετε δεσµευτεί και να προσπαθείτε να κάνετε
αυτού του τύπου τις λαθροχειρίες, οι οποίες προφανώς και δυ-
ναµιτίζουν τη συναίνεση. 

Ξέρετε, δεν είναι το πρόβληµα, εάν δυναµιτίζουν απλώς τη συ-
ναίνεση, αλλά είναι ότι συµπολίτες µας, συνέλληνες, οι οποίοι
περιµένουν να ρυθµιστεί το θέµα για να ψηφίσουν σε αυτές τις
εκλογές, βλέπουν ουσιαστικά ότι χρησιµοποιούνται προς ίδιον
νεοδηµοκρατικό όφελος. Και αυτό, βεβαίως, δεν αποτελεί στοι-
χείο εµπέδωσης της δηµοκρατίας, ούτε και προσιδιάζει σε κυ-
βερνητικό κόµµα και µάλιστα ευρείας πλειοψηφίας, 41% που λέει
ο κόσµος, που δεν αµφισβητείται, που αισθάνεται ότι έχει την
πλήρη ηγεµονία.

Σε ό,τι αφορά αυτή καθαυτή την ένσταση, είναι προφανές από
τη διάρθρωση του νοµοσχεδίου ότι έχουµε ένα δίδυµο νοµοσχέ-
διο και εντός της µίας πλευράς έχουµε την ψήφο των εκλογέων
του εξωτερικού. Επειδή, ακριβώς, δεν θέλω να λέω διάφορα
πράγµατα και θέλω να είµαι πάρα πολύ προσεκτικός, γιατί το
ατόπηµα που διαπράξατε είναι εξαιρετικά σοβαρό και πρέπει να
το αντιµετωπίσουµε µε τη µέγιστη δυνατή σοβαρότητα, διαβάζω
την τοποθέτηση της εισηγήτριάς µας, της κ. Γιώτας Πούλου, η
οποία είπε προ ολίγου: «Το Σύνταγµα στο άρθρο 51 παράγραφος
4 προβλέπει τη δυνατότητα εφαρµογής επιστολικής ψήφου για
τους εκτός επικρατείας εκλογείς ως θετική κάµψη των αρχών της
αµεσότητας και της µυστικότητας και ως καθεστώς εξαίρεσης,
για να διευκολύνει τους εκτός επικρατείας εκλογείς. Εποµένως,
η επιστολική ψήφος είναι ένα µέσο ψηφοφορίας, το οποίο δεν
µπορεί να θεωρηθεί εξ ορισµού ως διαβλητό, αλλά δεν µπορεί
επίσης να εξελιχθεί σε κανόνα». Ήταν προφητική η τοποθέτηση
της εισηγήτριάς µας.

Και συνέχισε: «Η αυτοπρόσωπη παρουσία στα εκλογικά τµή-
µατα είναι ο µοναδικός τρόπος που διασφαλίζει στον µέγιστο δυ-
νατό βαθµό τις συνταγµατικές προϋποθέσεις της ψήφου ως
ελεύθερης έκφρασης της λαϊκής βούλησης, δηλαδή την καθολι-
κότητα, την αµεσότητα, τη µυστικότητα, την υποχρεωτικότητα
και την ισότητα. Άρα, η επέκταση της επιστολικής ψήφου σε
όλους ανεξαίρετα τους εκλογείς εντός επικρατείας εγείρει θέµα
αντισυνταγµατικότητας, ενώ η περιορισµένη επέκτασή της σε αν-
θρώπους που αποδεδειγµένα έχουν χαρακτηριστικά ευαλωτότη-
τας µπορεί να θεωρηθεί και να ενταχθεί στο καθεστώς της
δόκιµης και αποδεκτής θεσµικής κάµψης». 

Εµείς είχαµε θέσει αυτό το ζήτηµα, λοιπόν, χωρίς να θέσουµε
ευθέως ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας. Βεβαίως, κατά την
άποψή µας, οι προτάσεις των άλλων κοµµάτων στις πτυχές που
αναδεικνύουν δεν µας βρίσκουν σύµφωνους. Όµως, τουλάχιστον
σε ό,τι αφορά τη συγκεκριµένη διάταξη, το έχουµε θέσει και θα
το υποστηρίξουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εµείς ευχαριστούµε

και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Νέας Αριστεράς, ο κ. Ηλιόπουλος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, παρατήρηση πρώτη: Είναι φανερό ότι
µετά και την τροπολογία µιλάµε για νέο νοµοσχέδιο. Μην κά-
νουµε ότι δεν το καταλαβαίνουµε µέσα σε αυτή την Αίθουσα. Δεν
είναι απλά η πάγια µεθοδολογία της Κυβέρνησης να φέρνει τρο-
πολογίες της τελευταίας στιγµής, µιλάµε πραγµατικά για τοµή.
Μετατοπίζεται όλο το πεδίο της συζήτησης και πρέπει τα κόµ-
µατα που επί της αρχής είχαν εκφράσει θετική στάση να επανε-
ξετάσουν τη στάση τους, µετά και από αυτή την κίνηση. 

Παρατήρηση δεύτερη: Αυτή η κίνηση δεν πέφτει από το που-
θενά. Το έχουµε πει πολλές φορές ότι υπάρχει από τη Νέα Δη-
µοκρατία µία συνολική στρατηγική οικοδόµησης µιας αυταρχικής
δηµοκρατίας. Τους δίνουµε συγχαρητήρια για τον τρόπο και τη
µεθοδολογία, µε την οποία υλοποιούν αυτή τη στρατηγική. Πραγ-
µατικά έχετε δώσει σεµινάριο στο πώς µπορεί κάποιος να υπη-
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ρετεί τη µεθοδολογία και την αντίληψη του αυταρχισµού, αλλά
αυτό το σεµινάριο, το οποίο εσείς έχετε δώσει, εκθέτει όσους
έδωσαν επί της αρχής συναίνεση σε αυτή την κατεύθυνση. 

Παρατήρηση τρίτη: Ήδη, εξήγησε ο εισηγητής µας, γιατί ακρι-
βώς µε βάση το άρθρο 51 µιλάµε για ένα επί της αρχής αντισυν-
ταγµατικό νοµοσχέδιο. Διότι η δυνατότητα της επιστολικής
ψήφου µε συγκεκριµένους όρους και κριτήρια δεν µπορεί να
γίνει καθολική και αφορά µόνο εθνικές εκλογές και µόνο απόδη-
µους. Τι κάνει η Κυβέρνηση; Παίρνει την εξαίρεση και την κάνει
κανόνα. 

Επόµενη παρατήρηση: Μιλάµε για τεχνικό ζήτηµα; Ο συνταγ-
µατικός νοµοθέτης δεν είχε προβλέψει την καθολικότητα της επι-
στολικής ψήφου, γιατί; Διότι δεν είχαµε γρήγορο ίντερνετ; Διότι
δεν λειτουργούσαν καλά τα ΕΛΤΑ; Διότι ήταν τεχνικό το ζήτηµα;
Όχι, δεν ήταν τεχνικό. Είναι συνταγµατικό και βαθιά πολιτικό και
σχετίζεται µε την ίδια την έννοια της λαϊκής εξουσίας, την έννοια
που καταπατάται σε µια σειρά από περιπτώσεις του κράτους δι-
καίου, είτε αυτό αφορά στην ελευθεροτυπία είτε αυτό αφορά
στις παρακολουθήσεις είτε αυτό αφορά σε µια σειρά από ζητή-
µατα, τα οποία έχουµε συζητήσει πάρα πολλές φορές και θα συ-
νεχίσουµε να συζητάµε. 

Άλλη παρατήρηση: Έχουµε µια Κυβέρνηση, η οποία έρχεται
εδώ και µας λέει ότι ο εκσυγχρονισµός είναι να κάνουν τις εκλο-
γές οι εταιρείες courier. Ξαναλέω, ο εκσυγχρονισµός είναι να κά-
νουν τις εκλογές οι εταιρείες courier! Συγχωρέστε µας, δεν
βλέπουµε κανέναν εκσυγχρονισµό εδώ, αλλά βλέπουµε µία
στρατηγική η οποία µέσα στο γενικότερο πλαίσιο έχει και ενδια-
φέρουσες πινελιές µπανανίας. Γιατί αυτή είναι η αντίληψή σας!
Θα ήταν πραγµατικά αστείο και θα έδινε πολύ υλικό για τα επό-
µενα χρόνια στους ανθρώπους που ασχολούνται επαγγελµατικά
µε την κωµωδία, εάν δεν αφορούσε εκλογές εάν δεν αφορούσε
τον πυρήνα της δηµοκρατικής διαδικασίας και συγκρότησης της
χώρας. 

Με αυτή την έννοια, το λέµε ξανά και καλούµε να επανεξετά-
σουν την τοποθέτησή τους τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, που
επί της αρχής έδωσαν συναίνεση στην αυταρχική επιλογή της
Κυβέρνησης, η οποία πλήττει τη δηµοκρατία και δυναµώνει
όλους τους πελατειακούς µηχανισµούς πίεσης, όλη την εργοδο-
τική πίεση που υπάρχει. Το είδαµε και στις κάµερες το προηγού-
µενο διάστηµα, όταν κορυφαίος σας Υπουργός, ο κ. Γεωργιάδης,
ήταν δίπλα σε εργοδότη που απειλούσε εργαζοµένους για το τι
θα ψηφίσουν. Εµείς καλούµε τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης,
τον ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, να αναθεωρήσουν και την επί της
αρχής θετική τους ψήφο και να στηρίξουν την αντισυνταγµατι-
κότητα. 

Σε κάθε περίπτωση, δηλώνουµε σε όλους τους τόνους ότι οι
προσπάθειες συναίνεσης σε µία αυταρχική δηµοκρατία δεν αφο-
ρούν τη Νέα Αριστερά και είµαστε σίγουροι ότι δεν αφορούν την
τεράστια πλειοψηφία του κόσµου της εργασίας, τη νεολαία, όλο
τον κόσµο που πλήττεται από την πολιτική σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα

από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ο κ. Γκιόκας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς, ξεκαθαρί-

ζουµε ότι η στάση του ΚΚΕ δεν εξαρτάται µόνο από το ζήτηµα
της αντισυνταγµατικότητας του νοµοσχεδίου. Το νοµοσχέδιο
αυτό θα ήταν απορριπτέο ως αντιδραστικό και επικίνδυνο ακόµη
και αν ήταν σύµφωνο µε το Σύνταγµα. Ξαναλέω, ακόµη και αν
ήταν σύµφωνο µε το Σύνταγµα! Το γεγονός, όµως, ότι σπεύδετε
να νοµοθετήσετε τέτοιου είδους διατάξεις, κατά παράβαση του
δικού σας Συντάγµατος, αυτό δείχνει τον βαθµό αντιδραστικο-
ποίησης του ίδιου του αστικού πολιτικού συστήµατος.

Από ό,τι φαίνεται, διαµορφώνεται και ένα διακοµµατικό κοινο-
βουλευτικό µπλοκ, που αύριο, µεθαύριο µπορεί να επιχειρήσει
και συνταγµατικές αλλαγές, για να εφαρµοστεί η επιστολική
ψήφος και στους Έλληνες εντός της επικράτειας, στους εκλο-
γείς εντός της επικράτειας. Είναι το επόµενο βήµα, είναι το έργο
από τα προσεχώς. Αυτό είναι το επόµενο βήµα. Το ένα το κάνατε
σήµερα, µε την επέκταση της επιστολικής ψήφου για τους από-
δηµους στις εθνικές εκλογές. Το επόµενο βήµα θα είναι η ανα-
θεώρηση του Συντάγµατος, για να εφαρµόζεται η επιστολική

ψήφος και στις εθνικές εκλογές για τους εκλογείς που είναι στο
εσωτερικό της χώρας. 

Είπαµε ξεκάθαρα ποιες αρχές του Συντάγµατος παραβιάζον-
ται. Κυρίως, παραβιάζονται η αρχή της ταυτόχρονης διενέργειας
των εκλογών και η αρχή της µυστικότητας της ψήφου. 

Ποιο ήταν το ζήτηµα και η αντιπαράθεση στην επιτροπή της
Βουλής, που συζητήσαµε πολλή ώρα για αυτό το ζήτηµα; Η αν-
τιπαράθεση ήταν η εξής, εάν αυτές οι συνταγµατικές αρχές
έχουν εφαρµογή στις εθνικές εκλογές και στις ευρωεκλογές ή
εάν έχουν εφαρµογή µόνο στις εθνικές εκλογές, όπως ήταν η
θέση της Κυβέρνησης. 

Και µάλιστα η τοποθέτηση του κ. Λιβάνιου σε µια συγκεκριµένη
συνεδρίαση της επιτροπής ήταν απολύτως κατηγορηµατική και
κάθετη: Δεν έχει καµµία εφαρµογή το άρθρο 51 παράγραφος 4
στις ευρωεκλογές. Και έρχεται η Έκθεση της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας της Βουλής -ξαναλέω ότι εµείς δεν την υιοθετούµε
πλήρως, αλλά η παραδοχή στο σηµείο αυτό είναι αποκαλυπτική-
και λέει ξεκάθαρα ότι αυτές οι συνταγµατικές αρχές έχουν εφαρ-
µογή προφανώς στις εθνικές εκλογές και αναλογική εφαρµογή
και στις ευρωεκλογές, εκθέτοντας µε αυτόν τον τρόπο την Κυ-
βέρνηση.

Σε ό,τι αφορά το ζήτηµα της ταυτόχρονης διενέργειας των
εκλογών και σε αυτό κάνει µνεία η Έκθεση της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας της Βουλής. Για να καταλάβει ο κόσµος, επειδή µπο-
ρεί να µην καταλαβαίνει ορισµένους επιστηµονικούς όρους, να
δούµε πρακτικά τι σηµαίνει αυτό. Με βάση το σχήµα που έχει επι-
λέξει η Κυβέρνηση, θα υπάρχουν ψηφοφόροι είτε εντός είτε
εκτός της επικράτειας, που άλλοι θα ψηφίζουν είκοσι πέντε ηµέ-
ρες πριν τις εκλογές, άλλοι είκοσι ηµέρες πριν τις εκλογές, άλλοι
δέκα, πέντε και πάει λέγοντας. Αυτό νοµοθετείτε, το οποίο προ-
σβάλλει την αρχή του αδιαίρετου και του ενιαίου εκλογικού σώ-
µατος. Αυτό είναι. Το εκλογικό σώµα είναι αδιαίρετο και εσείς
κάνετε αυτόν τον τεµαχισµό, τον κατακερµατισµό µέσα από την
παραβίαση της αρχής της ταυτόχρονης διενέργειας των εκλο-
γών.

Ένα ακόµα επίσης ζήτηµα που έχει να κάνει µε την εφαρµογή
του νοµοσχεδίου, είναι η εµπλοκή των ιδιωτικών εταιρειών. 

Τι λέει η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής; «Η
εξακρίβωση της ταυτότητας του εκλογέα αποτελεί κρίσιµη πα-
ράµετρο προς διασφάλιση της ακεραιότητας της διαδικασίας,
της µυστικότητας της ψήφου και εν τέλει της ελεύθερης και ανό-
θευτης εκδήλωσης της λαϊκής θέλησης. Ως εκ τούτου δηµιουρ-
γείται προβληµατισµός ως προς τη διαφορετική αντιµετώπιση
της ευθύνης του αναδόχου για τις περιπτώσεις παραλαβής και
αποστολής φακέλου» και πάει λέγοντας. Γιατί τι θα γίνεται στην
πράξη; Το είπε και ο κ. Τζανακόπουλος. Στην πράξη θα πηγαίνει
ο υπάλληλος της ταχυδροµικής εταιρείας σε µία χώρα της Λατι-
νικής Αµερικής, για παράδειγµα, στην Κολοµβία -τυχαίο το πα-
ράδειγµα- και αυτός ο υπάλληλος θα πρέπει να διακριβώσει την
ταυτότητα του εκλογέα ή την εξουσιοδότηση, αν η παραλαβή και
η αποστολή φακέλου γίνεται µέσω τρίτου προσώπου. Και αυτό
θα γίνεται και στην Κολοµβία, θα γίνεται και σε κάποια χώρα της
υποσαχάριας Αφρικής, θα γίνεται και στη Μέση Ανατολή. Αυτό
ψηφίζετε. Για να είµαστε εξηγηµένοι.

Και, τέλος, επειδή έχετε βγει, κυρία Υπουργέ, σε αναζήτηση
διακοσίων ψήφων, εµείς λέµε ξεκάθαρα: Το άρθρο 6 του σηµε-
ρινού νοµοσχεδίου, που ορίζει το πεδίο εφαρµογής, κατ’ αναλο-
γική εφαρµογή του 51 παράγραφος 4, χρειάζεται και αυτό
διακόσιους Βουλευτές, πέρα από την τροπολογία.

Τελειώνω µε το εξής: Εδώ έχουν διαµορφωθεί ορισµένες κατη-
γορίες. Υπάρχει η Κυβέρνηση, η οποία νοµοθετεί και νοµοθετεί
αντισυνταγµατικά, υπάρχουν κόµµατα τα οποία έχουν εκφράσει
τις αντιρρήσεις τους µε το δικό τους σκεπτικό και στα ζητήµατα
της συνταγµατικότητας και στο ίδιο το περιεχόµενο και υπάρχουν
και δύο κόµµατα που το παίζουν αντιπρόεδροι του «Εδεσσαϊκού»,
το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ. Άλλα λόγια να αγαπιόµαστε! Είναι αντι-
συνταγµατικό, αλλά δεν ψηφίζουµε την ένσταση συνταγµατικότη-
τας. Ψηφίζουµε επί της αρχής, αλλά την τροπολογία κ.λπ.. 

Εµείς σας καλούµε να αναθεωρήσετε τη θέση σας…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Ποιος σου είπε ότι δεν ψηφίζουµε

την ένσταση;
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κύριε Δουδωνή, δεν παγιδευτήκατε.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ανακαλέστε τον κύριο στην τάξη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Αφήστε µε να τελειώσω.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Με τη Νέα Δηµοκρατία να ασχοληθείτε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Τόση ώρα µε τη Νέα Δηµοκρατία ασχο-

λούµαστε.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Είναι επίπεδο αυτό;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ όλους!

Σήµερα έχουν ακουστεί πράγµατα συνολικά εδώ που νοµίζω ότι
ξεπερνούν ένα όριο κοινοβουλευτικού διαλόγου, αλλά παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε, ολοκληρώστε. Παρακαλώ όλους τους
συναδέλφους!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ξαναλέω το εξής: Είπε ο κ. Δουδωνής
για την παγίδευση. Εµείς δεν θεωρούµε ότι σε αυτόν τον νοµο-
θετικό βούρκο που ετοίµασε και σχεδίασε η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας παγιδευτήκατε. Πέσατε οικειοθελώς, κύριε Δου-
δωνή. Αυτό είναι το πρόβληµά σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ ακούστε.
Συνολικά από πολλές πλευρές σήµερα ακούστηκαν πράγµατα τα
οποία ξεπερνούν έναν ώριµο κοινοβουλευτικό διάλογο. Εγώ
θέλω να δώσω τώρα τον λόγο στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Να επαναλάβετε το φύλο επί το ορθόν.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ένα
λεπτό σε σχέση µε τη στάση µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχετε ένα λεπτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, απ’ ό,τι φαίνεται

δεν είναι πλήρως αντιληπτό τι συνιστά καταστρατήγηση µιας διά-
ταξης σε σχέση µε τις διαδικαστικές της εγγυήσεις. Είπαµε κάτι
πάρα πολύ σαφές: Για τις ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας έτσι
όπως έχουν διατυπωθεί -και οι τέσσερις ενστάσεις- εµείς έχουµε
διαφωνίες σε σχέση µε τον τρόπο µε τον οποίο έχουν υποστη-
ριχθεί αναφορικά µε το εφαρµοστέο πεδίο του άρθρου 51 παρά-
γραφος 4. 

Είπαµε όµως µε τον πλέον σαφή τρόπο ότι υπάρχει καταστρα-
τήγηση των διαδικαστικών εγγυήσεων που συνοδεύουν τη µετα-
πλειοψηφική εγγύηση των δύο τρίτων, που είναι η µεγαλύτερη
πλειοψηφία που ζητάει το Σύνταγµα από τη Βουλή. Πόσο πιο
σαφές να καταστεί ότι θεωρούµε ότι υπάρχει καταστρατήγηση
της διάταξης 4 του άρθρου 51; Θέλει το ΚΚΕ ή κάποιο άλλο
κόµµα να συµφωνήσουµε οπωσδήποτε µαζί τους ως προς την
αιτιολογία την οποία εκείνοι έχουν; Είναι λανθασµένη. Τι να κά-
νουµε δηλαδή;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι ή όχι. Το ψηφίζετε επί της αρχής
ή όχι;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Σας εξήγησα, κύριε Παφίλη, ότι
εµείς θεωρούµε ότι υπάρχει καταστρατήγηση. Θα την υπερψη-
φίσουµε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας. Δεν καταλαβαίνω
τι δεν καταλαβαίνετε. Δυστυχώς, βλέπω ότι είστε έξαλλοι µε ένα
συναινετικό πνεύµα που δείχνει η δηµοκρατική Αντιπολίτευση,
αλλά δεν ήσασταν καθόλου έξαλλοι µε τους εαυτούς σας όταν
συστοιχιζόσασταν µε τη Νέα Δηµοκρατία για την Εξεταστική των
Τεµπών.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Άσ’ το.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Εξηγώ και πάλι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η στάση του καθε-

νός θα φανεί στην ψηφοφορία που θα ακολουθήσει.
Παρακαλώ, συνεχίστε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Η αιτιολόγηση της στάσης τού κα-

θενός δεν συνεπάγεται και αποδοχή της επιχειρηµατολογίας έτσι
όπως έχει τεθεί στα έγγραφα που µας κατατέθηκαν. Υπάρχει κα-
ταστρατήγηση των διαδικαστικών εγγυήσεων του άρθρου 51 πα-
ράγραφος 4.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει η
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας. Θα ακολουθήσει ο αντιλέγων από τη Νέα Δηµοκρατία. Ευ-
χαριστώ την κ. Κωνσταντοπούλου γιατί δόθηκε η δυνατότητα να
ολοκληρώσουν όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. 

Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, επειδή ξεκινήσατε δίνοντας τον λόγο
«στον Πρόεδρο» της Πλεύσης Ελευθερίας, µάλλον από κεκτη-
µένη ταχύτητα, µιας και δεν έχουµε άλλη γυναίκα πολιτική Αρ-
χηγό, περίµενα να επαναφέρετε και το φύλο και ταυτόχρονα
έδωσα την ευκαιρία σε όλους τους κυρίους να τοποθετηθούν
ούσα gentlewoman!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ζητώ συγγνώµη,
κυρία Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μακάρι να µε ακολουθήσετε στο παράδειγµα και κυ-
ρίως για τα ζητήµατα που έχουµε θέσει στο πλαίσιο της
κοινοβουλευτικής διαδικασίας και του κοινοβουλευτικού λόγου,
ο οποίος πρέπει να εκπέµπει παιδεία και πολιτισµό και όχι σεξι-
σµό, ρατσισµό και διακρίσεις πάσης φύσεως. 

Θα ξεκινήσω µε το συνολικό ζήτηµα που συζητάµε και έχει να
κάνει µε ένα δικαίωµα, το δικαίωµα των συµπολιτών µας, των
συµπατριωτών µας, κυρίως στο εξωτερικό, να ψηφίζουν µε επι-
στολική ψήφο. 

Η Πλεύση Ελευθερίας έχει τοποθετηθεί καθαρά στο θέµα
αυτό. Η καθιέρωση επιστολικής ψήφου είναι κατοχύρωση ενός
δικαιώµατος και, όταν µιλάµε για τις ευρωεκλογές, είναι  η κατο-
χύρωση µιας ισότητας ως προς τη διαδικασία, µε δεδοµένο ότι
πολίτες πολλών άλλων κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
ψηφίζουν στις ευρωεκλογές µε επιστολική ψήφο. 

Το άρθρο 51 του Συντάγµατος ρητά κατοχυρώνει τη δυνατό-
τητα της επιστολικής ψήφου, και αυτό ως προς τις εθνικές εκλο-
γές για τους συµπατριώτες µας του εξωτερικού. Δεν τίθεται,
λοιπόν, θέµα και είναι διαστρέβλωση το να παρουσιάζεται η επι-
στολική ψήφος και η κατοχύρωσή της ως µία αντισυνταγµατική
πρωτοβουλία.

Από την άλλη πλευρά βέβαια είναι και κάπως παράφωνες οι
αναφορές προς το Σύνταγµα και προς τη λαϊκή κυριαρχία από
πολιτικές δυνάµεις που είτε περιφρόνησαν την ετυµηγορία του
µοναδικού πρόσφατου δηµοψηφίσµατος είτε ουδέποτε αναγνώ-
ρισαν την αξία και τη βαρύτητα του Συντάγµατος.

Από πλευράς της Πλεύσης Ελευθερίας είναι πάρα πολύ ξεκά-
θαρο ότι το Σύνταγµα βεβαίως είναι κάτι πολύ σοβαρό, ότι η αν-
τισυνταγµατική πρωτοβουλία από πλευράς Κυβέρνησης βεβαίως
πρέπει να αποκρούεται από την Αντιπολίτευση και ότι συνολικά
το να γίνονται ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας και να συζητιέ-
ται το Σύνταγµα ως κάτι σοβαρό είναι πράγµατι µία πρόοδος,
γιατί επανειληµµένα έχει περιφρονηθεί και το Σύνταγµα και η δη-
µοκρατία και η κοινοβουλευτική λειτουργία.

Βεβαίως στο ίδιο πλαίσιο οφείλω να πω, επειδή είναι αντικεί-
µενο και πολλών τοποθετήσεων και πολλών εµπνεύσεων και προ-
τάσεων, ότι τα δικαιώµατα των ανθρώπων δεν τίθενται σε
δηµοψήφισµα -το λέω για κάποιες φαεινές ιδέες που ακούγονται
ως προς τα δικαιώµατα των οµόφυλων ζευγαριών για την τεκνο-
θεσία- και βέβαια όλοι µας κρινόµαστε, ιδίως όταν αρνούνται κά-
ποιοι την αναγνώριση δικαιωµάτων σε κάποιους άλλους σαν να
είναι ανώτεροι.

Η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
έχει πάρα πολλά πεδία βελτίωσης και αυτά τα έχουµε εκθέσει.
Είναι κορυφαίος και κοµβικός προβληµατισµός µας η κατάργηση
της δυνατότητας ψήφου στα εκλογικά τµήµατα για τους Έλλη-
νες του εξωτερικού και καλούµε την Κυβέρνηση µέχρι τέλους να
αναθεωρήσει αυτή την προσέγγιση και η επιστολική ψήφος για
τους Έλληνες του εξωτερικού να ισχύσει παράλληλα µε τη δυ-
νατότητα ψήφου στα προξενεία, εκεί όπου υπήρχε. Αντιλαµβα-
νόµαστε τη δυσκολία, όπως την εµφανίζει η Κυβέρνηση, να
οργανώσει προξενεία που προηγουµένως δεν λειτούργησαν ως
εκλογικά κέντρα, για να λειτουργήσουν για πρώτη φορά, αλλά
δεν δεχόµαστε ότι εκεί όπου έχει κατ’ επανάληψη διενεργηθεί
εκλογική διαδικασία τώρα δεν θα πραγµατοποιηθεί.

Αντίστοιχα, κυρία Υπουργέ και κύριε Αναπληρωτή, όπως γνω-
ρίζετε, έχουµε θέσει µετ’ εµφάσεως το ζήτηµα της υποχρέωσης
της πολιτείας µέχρι τις επόµενες βουλευτικές εκλογές να οργα-
νώσει ζωντανή εκλογική διαδικασία για τους συµπατριώτες µας
του εξωτερικού που θα το επιλέξουν, γιατί η επιστολική ψήφος
πρέπει να είναι επιλογή και όχι επιβολή. Δεν µπορεί να είναι απο-
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κλειστικός τρόπος συµµετοχής δηλαδή στην ψηφοφορία και δεν
µπορεί να καταργείται αυτό που ψηφίσαµε τον Ιούλιο όλοι µαζί,
ότι δηλαδή θα λειτουργήσουν εκλογικά τµήµατα στο εξωτερικό.
Αυτό δεσµευτήκαµε όλοι µαζί -και εµείς παίρνουµε πολύ σοβαρά
τη δέσµευσή µας και την ψήφο που δώσαµε-, ότι θα λειτουργή-
σουν εκλογικά τµήµατα του εξωτερικού και από εκεί και πέρα οι
συµπατριώτες µας που θα επιλέξουν, για όποιους λόγους, να ψη-
φίσουν επιστολικά θα έχουν αυτό το δικαίωµα και όχι αυτή την
αποκλειστική δυνατότητα. Θεωρούµε ότι είναι υποχρέωση της
πολιτείας και σας καλούµε να το οργανώσετε, να υπάρξουν και
ειδικοί εκλογικοί κατάλογοι για τους φοιτητές και ειδικοί εκλογι-
κοί κατάλογοι για τους εποχικά εργαζόµενους στον τουρισµό,
στην εστίαση, σε άλλους τοµείς. Είναι κάτι που τεχνικά µπορεί
να οργανωθεί µε την ίδια ταχύτητα που οργανώθηκε ο εµβολια-
σµός σε άλλη περιφέρεια από τη µία µέρα στην άλλη επί εποχής
κορωνοϊού, και αυτά όλα είναι αιτήµατα και προτάγµατα από τα
οποία δεν παραιτούµαστε. 

Θεωρούµε ότι πρέπει να ληφθούν περαιτέρω µέτρα για την κα-
τοχύρωση και της µυστικότητας της ψήφου, µε εξατοµίκευση της
παράδοσης - παραλαβής και της εγκυρότητας της διαδικασίας.
Η αυτοπρόσωπη παραλαβή είναι για εµάς πάρα πολύ σηµαντική.
Σηµαντικό είναι και το βήµα που κάνατε, αλλά σας καλούµε να
κάνετε ένα ακόµη τολµηρότερο. 

Και βέβαια έρχοµαι στα ζητήµατα των ατόµων µε αναπηρία.
Θα πω το ίδιο που είπα και για τους συµπατριώτες µας στο εξω-
τερικό. Η ψήφος µε επιστολή πρέπει να είναι για τα άτοµα µε
αναπηρία επιλογή και όχι επιβολή. Δεν αίρονται οι υποχρεώσεις
της πολιτείας να εξασφαλίσει προσβασιµότητα στα άτοµα µε
αναπηρία προκειµένου να ψηφίσουν µε φυσικό…

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ:...(Δεν ακούστηκε)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Υπάρχει κάποια αντίρρηση για τα άτοµα µε αναπηρία; 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Συζητούµε τώρα για

την αντισυνταγµατικότητα και εσείς µιλάτε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε! 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Έχετε µε τα άτοµα µε αναπηρία κάποιο ειδικό θέµα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

παρακαλώ.
Κυρία Πρόεδρε, συνεχίστε, παρακαλώ. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Αυτό είναι δουλειά του Προεδρείου,

δεν είναι δικιά σας. Στον συνάδελφο αναφέροµαι, όχι σε εσάς,
κυρία Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ. 

Τα άτοµα µε αναπηρία, λοιπόν, πρέπει να έχουν πρόσβαση και
τη δυνατότητα να ψηφίσουν επιστολικά. 

Κυρία Υπουργέ, επί της νοµοθετικής βελτίωσης που καταθέ-
σατε για τη νοηµατική γλώσσα, έχετε προβλέψει για το ένα έκτο
(1/6) της οθόνης. Η Οµοσπονδία Κωφών Ελλάδας έχει ζητήσει
τα δύο έκτα (2/6) της οθόνης, για να µπορεί πράγµατι να είναι
ορατή η οθόνη και δράττοµαι της ευκαιρίας να σας το πω ήδη
από τώρα. 

Έρχοµαι σε αυτό το οποίο προέκυψε µε την κατάθεση της τρο-
πολογίας. Νοµίζω ότι δεν είναι εύστοχη επιλογή. Εκτός του ότι
είναι εκπρόθεσµη, εκτός του ότι αναπλαισιώνει όλη τη συζήτηση,
νοµίζω ότι τελικά θα µετατρέψει µία διαδικασία πάνω στην οποία
πρέπει να οικοδοµηθεί εµπιστοσύνη στις δηµοκρατικές διαδικα-
σίες σε διαδικασία που θα εµπνεύσει ακόµη µεγαλύτερη καχυ-
ποψία. Και έχουµε ήδη αρκετούς λόγους καχυποψίας για τις
εκλογικές διαδικασίες στη χώρα, πολλές αµφιβολίες και για το
ηλεκτρονικό σύστηµα και για τη «SINGULAR LOGIC» και για
πάρα πολλά ζητήµατα που πρέπει να αποτελέσουν εγγυήσεις
της εκλογικής διαδικασίας.

Ακούσαµε µε προσοχή και τους φοιτητές που εκπροσωπούµε-
νοι από την πρόεδρο της Φιλοσοφικής είπαν «εµείς ανησυχούµε
ότι θα µας ασκηθούν πιέσεις από τα περιβάλλοντά µας» και τους
φοιτητές που εκπροσωπούµενοι από τον πρόεδρο του Δηµοκρι-
τείου είπαν «για εµάς θα είναι µια διευκόλυνση». Θα πρέπει να
ακούσουµε και τους νέους, θα πρέπει να ακούσουµε τις ανησυ-

χίες. Θα πρέπει η διαδικασία να είναι αεροστεγής, κυρία Υπουργέ
και κύριε Αναπληρωτή, για να αποκλείσει περιπτώσεις βίας κατά
των εκλογέων, εξαπάτησης εκλογέων, παραβίασης της µυστικό-
τητας της ψηφοφορίας και νόθευσης εκλογής. Και ως προς τις
παραµέτρους αυτές, γνωρίζετε καλά, είναι πάρα πολύ σοβαρές οι
παρεµβάσεις στην άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος, αλλά
υπάρχουν και απαντήσεις. Η Πλεύση Ελευθερίας έχει προτείνει
την αυστηροποίηση των ποινών για αυτά τα αδικήµατα των άρ-
θρων 161 έως 164 του Ποινικού Κώδικα, που αποτελούν παρεµ-
βάσεις εργοδοτικές ή άλλης επιρροής στη βούληση του εκλογέα,
να µην προβλέπονται ως απλά πληµµελήµατα ή και πταίσµατα,
αλλά να υπάρχουν αυστηρές, κακουργηµατικές ποινές όταν
ασκούνται πιέσεις σε εργαζοµένους, σε άλλους αδύναµους πολί-
τες για την ψήφο τους. Σας το καταθέτουµε και επισήµως. Η δική
µας βούληση δεν θα αλλάξει. Το δικαίωµα της επιστολικής ψήφου
το θεωρούµε δικαίωµα και δεν υπάρχει για την Πλεύση Ελευθε-
ρίας ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας του αρχικού νοµοσχεδίου.
Υπάρχει ζήτηµα εκπροθέσµου της τροπολογίας. 

Υπάρχει ζήτηµα εµπέδωσης µιας συνθήκης εµπιστοσύνης
στον τρόπο µε τον οποίο διαλεγόµαστε, ειδικά για τόσο σοβαρά
πράγµατα όπως είναι οι εκλογές.

Εγώ, κυρία Υπουργέ, σας προτείνω να κάνουµε µια συµφωνία
κυριών και να δώσουµε το παράδειγµα. Η Πλεύση Ελευθερίας,
εφόσον φέρετε νοµοσχέδιο εκλογικού νόµου για το ίδιο δικαίωµα
που ψηφίζουµε και για τις ευρωεκλογές, πάλι θετικοί θα είµαστε.
Σας το λέω -δεν έχω ποτέ καταληφθεί άλλο να λέω και άλλο να
κάνω- µην επιµείνετε στη διαδικασία της τροπολογίας. Θα δυνα-
µιτίσει τη συζήτηση και δεν θα βγει κερδισµένη η δηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο αντιλέγων από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας κ. Πλεύρης.
Θα ολοκληρώσουµε την συζήτηση µε την τοποθέτηση της κυρίας
Υπουργού.

Παρακαλώ, κύριε Πλεύρη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Την πολιτική διαφωνία κάποιος σε ένα νοµοσχέδιο µπορεί να

την εκφράσει, αλλά είναι λάθος να προσπαθεί την πολιτική του
διαφωνία να τη διανθίσει µε θέµατα που άπτονται της συνταγµα-
τικότητας ή της αντισυνταγµατικότητας.

Το Σύνταγµά µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφέρεται σε
εθνικές εκλογές σε όλα τα άρθρα που έχουν σχέση µε την εκλο-
γική νοµοθεσία. Γι’ αυτόν τον λόγο άλλωστε το άρθρο 54 παρά-
γραφος 1 µε την ολοµέλεια του Αρείου Πάγου που αφορά στο ότι
το εκλογικό σύστηµα είναι από τις µεθεπόµενες εκλογές µε τον
ν.3684/09, έχει κρίνει το Συµβούλιο της Επικρατείας ότι δεν εφαρ-
µόζεται αναλογικά στην Τοπική Αυτοδιοίκηση και προφανέστατα
δεν εφαρµόζεται αναλογικά και στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Αν-
τίστοιχα ισχύει και για το άρθρο 51 σε όλες τις παραγράφους οι
οποίες αναφέρονται. Ποιο είναι το πλαίσιο το οποίο µπαίνει εδώ
ως προβληµατισµός; Και µπαίνει ως προβληµατισµός και από την
επιστηµονική επιτροπή; Σε περίπτωση που οι βασικές αρχές που
προκύπτουν από το άρθρο 51, οι αρχές δηλαδή του άµεσου, του
καθολικού, του µυστικού και της ταυτόχρονης διεξαγωγής, καθώς
και του άρθρου 52 να είναι ελεύθερη και ανόθευτη η εκδήλωση
της λαϊκής κυριαρχίας, εφαρµόζονται σε όλες τις εκλογές.

Τι µας λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία; Λέει: «Μεταξύ όλων
αυτών των αρχών φέρεται ότι µπορεί να είναι και στο Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο στον βαθµό που δεν ορίζεται διαφορετικά στο δί-
καιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης». Άρα, µας παραπέµπει στο τι
ισχύει στο δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και είναι λογικό αυτό
γιατί ακριβώς πρόκειται για εκλογές για την ανάδειξη Ευρωβου-
λευτών. Από τη Συνθήκη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, λοιπόν, ανα-
φέρεται ότι εκλέγονται εκπρόσωποι για πέντε έτη µε άµεση,
καθολική, ελεύθερη και µυστική ψηφοφορία. Άρα, η Συνθήκη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης ανάγει αυτές τις αρχές ως βασικές αρχές
για την άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος. Και το ίδιο το συµ-
βούλιο µε την πράξη του, που έχει κυρωθεί µε νόµο το 2018, ανα-
φέρει ότι µπορούν να προβλέπουν τα κράτη-µέλη τη δυνατότητα
για ψηφοφορία εκ των προτέρων διά αλληλογραφίας, αλλά και
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µε ηλεκτρονικά και διαδικτυακά µέσα στις εκλογές για το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο. Στην περίπτωση, µάλιστα, αυτή θα πρέπει να
θεσπίζουν επαρκή µέτρα για να διασφαλίζεται η αξιοπιστία τού
αποτελέσµατος και ο µυστικός χαρακτήρας της ψηφοφορίας.

Άρα, το ίδιο το συµβούλιο έχει κρίνει ότι οι αρχές αυτές στις
οποίες αναφέρεστε µπορούν να προστατευθούν και µε την επι-
στολική ψήφο και είναι το µοναδικό καταστατικό σηµείο στο
οποίο απευθυνόµαστε, ευρωεκλογές, Συνθήκη Ευρωπαϊκής
Ένωσης, πράξεις Συµβουλίου που έχει κυρωθεί µε νόµο το 2018.
Εποµένως, όλες αυτές οι αρχές που αναφέρονται στο άρθρο 51
και παραπέµπουν σε συνθήκη τηρούνται µε την επιστολική ψήφο,
εάν πληρούνται οι προϋποθέσεις.

Η ίδια η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής, γιατί δεν θα τη
διαβάζουµε αλά καρτ, κάνει ανάλυση ότι ακόµα και αν ήθελε υπό
τη θέση ότι ίσχυαν οι αρχές του άρθρου 51 παράγραφος 3 και
του άρθρου 51 παράγραφος 4, ότι και σε αυτή την περίπτωση
δίνεται η δυνατότητα για τους πολίτες εντός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης να ψηφίζουν χωρίς να καταστρατηγούνται αν υπάρχει
απλώς η χρονική εγγύτητα, η οποία χρονική εγγύτητα διασφαλί-
ζεται µε το ισχύον πλαίσιο.

Κι εδώ πέρα, κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει και ένα λογικό νοµικό
επιχείρηµα. Δηλαδή θεωρείτε ότι σε µια άλλη περίπτωση, στην
περίπτωση που συζητάµε και έρχεται και η τροπολογία του άρ-
θρου 51 παράγραφος 4, που δίνεται η δυνατότητα στους εκλο-
γείς εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης να ψηφίζουν επιστολικά
θεωρείτε ότι σαν τακτικός νοµοθέτης έκανε εξαίρεση απ’ όλες
αυτές τις αρχές; Δηλαδή ότι η επιστολική ψήφος του ανθρώπου
ο οποίος ψηφίζει από το εξωτερικό µπορεί να µην είναι ελεύθερη,
να µην είναι ανόθευτη, να µην είναι άµεση, να µην είναι καθολική,
να µην είναι µυστική; Όχι, γιατί αν το έκανε αυτό θα δηµιουρ-
γούσε ψήφους δύο ταχυτήτων. Στο µόνο που απαντά το άρθρο
51 παράγραφος 4 είναι στην ταυτόχρονη διεξαγωγή και θέλει
ακριβώς να επισηµάνει µε έµφαση ότι παρ’ όλο που βρίσκονται
εκτός της ελληνικής επικράτειας δεν υπάρχει πρόβληµα στην
ταυτόχρονη συµµετοχή.

Άρα ο συντακτικός νοµοθέτης δεν ασχολείται µε το κοµµάτι
των ευρωεκλογών και δεν µπορεί να υπάρξει επιχείρηµα για αν-
τισυνταγµατική διάταξη σε ευρωεκλογές µε βάση το ελληνικό
Σύνταγµα. Αν θεωρήσουµε όµως ότι αναλογικά οι αρχές του άρ-
θρου 51 παράγραφος 3 και του άρθρου 51 παράγραφος 4 αντα-
νακλούν, βάσει και της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
τις επαναλαµβάνει, και πάλι το συµβούλιο έχει δώσει τη λύση µε
τον νόµο που είχε γίνει το 2018, διότι από τη στιγµή που αναγνω-
ρίζει ότι µπορεί να υπάρχει επιστολική ψήφος στα κράτη-µέλη
προφανώς θεωρεί ότι αυτή η επιστολική ψήφος δεν αντίκειται
στις αρχές της µυστικότητας, της καθολικότητας, της αµεσότη-
τας, του ανόθευτου και της ελεύθερης βούλησης, διότι, αν θεω-
ρούσε κάτι τέτοιο, θα ερχόταν σε αντίθεση µε την ίδια τη
Συνθήκη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Σηµαντικό όµως είναι να δούµε τις προϋποθέσεις ώστε να επι-
τυγχάνεται αυτό που µας ζητά η πράξη του Συµβουλίου της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή ότι διασφαλίζεται το αποτέλεσµα, η
µυστικότητα της διαδικασίας, καθώς επίσης και το σκέλος που
αφορά τη χρονική εγγύτητα, ώστε να µην υπάρχει απόσταση, θέ-
µατα τα οποία το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται και τα αναλύει διε-
ξοδικά για να µην υπάρχει κανένα πρόβληµα.

Σ’ αυτό το σηµείο, κύριε Πρόεδρε, όµως, θα ήθελα να πω και
κάτι που αφορά την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΠΑΣΟΚ. Ψήφισαν επί της αρχής το νοµοσχέδιο στις επιτροπές
και σήµερα θα ψηφίσουν την ένσταση αντισυνταγµατικότητας.
Το ότι η Κυβέρνηση έρχεται και καταθέτει µια τροπολογία θα δι-
καιολογούσε ενδεχοµένως, αν αντιδρούν τόσο πολύ, να αλλά-
ξουν τη θέση τους επί της αρχής και να πουν ότι εµείς
διαφωνούµε µε την τροπολογία που ήρθε και γι’ αυτόν τον λόγο
αλλάζουµε τη θέση µας για την αρχή. 

Είναι όµως τυχοδιωκτικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αλ-
λάζετε θέση για αντισυνταγµατικότητα. Δηλαδή ψηφίσατε επί της
αρχής ένα νοµοσχέδιο στις επιτροπές το οποίο σήµερα έρχεστε
εδώ και κρίνετε ότι πάσχει συνταγµατικότητας; Με συγχωρείτε…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι το νοµοσχέδιο, το συγκε-
κριµένο άρθρο, κύριε Πλεύρη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν είναι το συγκεκριµένο άρθρο.
Έχει κατατεθεί από το Κοµµουνιστικό Κόµµα µε σαφήνεια ποια
άρθρα αφορούν, τα συγκεκριµένα. Στα συγκεκριµένα, λοιπόν,
έρχεστε εσείς και λέτε ότι ενώ τα ψηφίσατε επί της αρχής, τελικά
επειδή ήρθε µια τροπολογία, θεωρείτε ότι πάσχουν συνταγµατι-
κότητας. 

Συνεπώς, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι, ακουστήκατε όλοι. Αφήστε να ακουστεί και ο κ.
Πλεύρης. Παρακαλώ!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Οι διαφωνίες όλες µπορούν να ανα-
πτυχθούν. Σε καµµία όµως περίπτωση…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τυχοδιωκτισµός είναι αυτό που έκανε η
Κεραµέως. Άσε τα σάπια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πολάκη, µην επιµένετε γιατί ο

κ. Κασσελάκης µπορεί να πει τίποτα άλλο µετά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πλεύρη, συ-

νεχίστε, µην απαντάτε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: …και να αρχίσετε να τα παίρνετε

πίσω. Προσέξτε τα αυτά γιατί εδώ είµαστε φλατ, δεν έχουµε
υψόµετρο για να µας πειράζει.

Άρα είναι ξεκάθαρο ότι δεν υπάρχει κανένα θέµα συνταγµατι-
κότητας. Το Σύνταγµα δεν αναφέρεται στις ευρωπαϊκές εκλογές.
Ακόµα όµως και αν κάνουµε ανάλυση στις βασικές αρχές, γίνεται
µε τη διαδικασία της επιστολικής ψήφου να πληρούνται στο από-
λυτο και δεν υπάρχει κανένα θέµα συνταγµατικότητας των δια-
τάξεων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώνεται η

συζήτηση επί των αντιρρήσεων συνταγµατικότητας µε την οµιλία
της κυρίας Υπουργού.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να ξεκινήσω µε ένα σχόλιο σχετικά µε την τροπολογία

και εν συνεχεία θα περάσω στα θέµατα της ένστασης περί της
συνταγµατικότητας του νοµοσχεδίου. 

Ξεκινώ µε την τροπολογία. 
Κύριε Ξανθόπουλε, θυµίσατε τον τίτλο του νοµοσχεδίου. Και

ο τίτλος του νοµοσχεδίου πράγµατι λέει ρητά: «Διευκόλυνση
εκλογέων µέσω επιστολικής ψήφου». Πόσο πιο σχετική τροπο-
λογία να κατατεθεί στο εθνικό Κοινοβούλιο σε σχέση ακριβώς µε
το νοµοσχέδιο αυτό; Πόσο πιο σχετική; Ακριβώς το αντικείµενο
αυτό.

Έρχοµαι λοιπόν και θυµίζω, κύριε Ξανθόπουλε…
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες)

Έρχοµαι και θυµίζω, λοιπόν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι, παρακαλώ! Ακούστηκαν σήµερα, και σε βάρος της
Υπουργού, εκφράσεις οι οποίες ήταν απαράδεκτες που ακού-
στηκαν εδώ! Αφήστε να τοποθετηθεί και η κυρία Υπουργός και
να ολοκληρώσουµε! Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! Παρακαλώ! 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Εδώ δεν θα σας επιτρέψω!

Πολύ σπάνια εξεγείροµαι! Ψεύδεται συνειδητά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Ξανθόπουλε! Καθίστε! Δεν έχετε τον λόγο, όχι. Διακόπτετε την
Υπουργό, ενώ δεν διακόπηκε κανείς νωρίτερα. Παρακαλώ, καθί-
στε, δεν θα το επαναλάβω. 

Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, συνεχίστε.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Άκουσα µε πολύ

µεγάλη προσοχή όλους τους συναδέλφους και µε πολύ µεγάλο
σεβασµό για όλες τις απόψεις. Έρχοµαι λοιπόν και απαντώ και
θυµίζω το ιστορικό εντός του εθνικού Κοινοβουλίου σε σχέση µε
την επιστολική ψήφο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Μας κοροϊδεύετε!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Να µη λέει ψέµατα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πολάκη, θέ-

λετε να εµποδίσετε να ακουστούν οι θέσεις των Υπουργών µέσα
στο Κοινοβούλιο; Ήρθατε τώρα πριν δέκα λεπτά, εδώ και µιάµιση

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 22 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 8977



ώρα συζητάµε τις αντιρρήσεις αντισυνταγµατικότητας! Κύριε
Πολάκη, παρακαλώ! Και σε οποιονδήποτε θέλει να διακόψει:
Ακούστηκαν όλες οι θέσεις µε µεγάλη άνεση. Κύριε Πολάκη, µη
διακόπτετε! Παρακαλώ! Δεν θα διακόψει κανείς όποιον θέλει να
µιλήσει εδώ πέρα, από όπου κι αν προέρχεται! Όπως δόθηκε η
δυνατότητα να µιλήσουν όλοι, παρακαλώ δείξτε το δηµοκρατικό
ήθος που πρέπει να έχουµε όλοι και αφήστε την κυρία Υπουργό
να ολοκληρώσει. 

Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, σας δίνω καινούργιο χρόνο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Να µη λέει ψέµατα! Είπε ψέµατα!

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διαβάστε τον τίτλο!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτόν διαβάζουµε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριοι συνάδελφοι,

παρακαλώ! Μην απαντάτε. Παρακαλώ όλους!
Κύριε Πολάκη, σας ανακαλώ στην τάξη! Ήρθατε στο τέλος

µιας συνεδρίασης, που µε τις όποιες διαφωνίες µπόρεσε και εξε-
λίχθηκε οµαλά, για να τη δυναµιτίσετε; Αν αυτός είναι ο σκοπός
σας δεν θα το επιτρέψω!

Παρακαλώ πάρα πολύ, κυρία Υπουργέ, έχετε τον χρόνο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Λοιπόν, θα θυ-

µίσω στο Σώµα το ιστορικό αυτής της υπόθεσης που λέγεται επι-
στολική ψήφος. Το 2019 η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
επί υπουργίας Τάκη Θεοδωρικάκου φέρνει τον πρώτο νόµο για
να διευκολυνθεί η άσκηση του δικαιώµατος ψήφου από Έλληνες
που ζουν στο εξωτερικό. Ξεκινάει µια συζήτηση για την επιστο-
λική ψήφο. 

Το 2021 επί υπουργίας Μάκη Βορίδη, έρχεται νέα νοµοθετική
πρόταση για την άρση όλων των νοµικών περιορισµών που υπήρ-
χαν στην άσκηση δικαιώµατος ψήφου από Έλληνες του εξωτε-
ρικού. Και πάλι συζήτηση για επιστολική ψήφο. 

Τον Ιούλιο του 2023, µε την παρούσα ηγεσία έρχεται νοµοσχέ-
διο που αφορά στην άρση των νοµικών περιορισµών εκ νέου και
µε αυξηµένη πλειοψηφία διακοσίων οκτώ Βουλευτών και τεσσά-
ρων κοµµάτων της ελληνικής Βουλής αίρονται πράγµατι αυτοί οι
νοµικοί περιορισµοί. Μεγάλη συζήτηση στη Βουλή για την επι-
στολική ψήφο.

Ο Πρωθυπουργός τον Νοέµβριο ανακοινώνει την πρωτοβουλία
της Κυβέρνησης ότι έρχεται πιο νωρίς αυτό που είχε πει, πρωτο-
βουλία για επιστολική ψήφο. 

Κατατίθεται το νοµοσχέδιο. Γίνεται µία αναλυτικότατη, πάρα
πολύ πλούσια, πολύ βαθιά συζήτηση στην αρµόδια επιτροπή της
Βουλής. Διαφαίνεται µια πλειοψηφία. Σε τι; Σε ό,τι αφορά την
άσκηση δικαιώµατος ψήφου µέσω επιστολικής, από ποιους; Από
Έλληνες του εξωτερικού στις ευρωεκλογές. 

Ποια πιο λογική φυσική συνέχεια αυτής της διαφαινόµενης συ-
ναίνεσης το να επεκταθεί η επιστολική ψήφος, πάλι για τους Έλ-
ληνες του εξωτερικού µόνο -το διευκρινίζω- και στις εθνικές
εκλογές; Η απόλυτη φυσική συνέχεια. 

Κι εγώ θα το αντιστρέψω: Δηλαδή τι προτιµάτε; Προτιµάτε να
κατατίθενται νοµοσχέδια, να µην αλλάζει ούτε κόµµα και να ψη-
φίζονται αυτολεξεί; Να µην γίνεται ουσιαστικός διάλογος; Αυτή
η διαδικασία αποδεικνύει τον πλούτο του κοινοβουλευτικού δια-
λόγου. Ξεκίνησε µια νοµοθετική πρόταση. Ακούστηκαν όλες οι
απόψεις, εµπλουτίστηκε σηµαντικά και έρχεται η φυσική συνέ-
χεια.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Αστειότητες! Εδώ τέµνετε το
άτοµο!

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κι εσείς, κύριε
Δουδωνή, ο οποίος µιλήσατε για «σαλαµοποίηση», αν το φέρνατε
χωριστά θα µας λέγατε «σαλαµοποίηση», πέµπτο νοµοσχέδιο για
τους εκλογείς του εξωτερικού. 

Άρα λοιπόν αυτή η διαδικασία είναι η απόδειξη ότι ο κοινοβου-
λευτικός διάλογος µπορεί να αποδώσει πραγµατικά. Έρχεται λοι-
πόν ως φυσική συνέχεια µιας συναίνεσης που ακούστηκε στην
αρµόδια επιτροπή της Βουλής, ως ένα επιστέγασµα µιας κοινο-
βουλευτικής διαδικασίας. 

Κι εδώ ας είµαστε ξεκάθαροι τώρα, γιατί µας παρακολουθούν
και πάρα πολλοί Έλληνες από όλο τον κόσµο. Είναι θέµα της
τροπολογίας, ότι έρχεται δηλαδή µια τροπολογία; Διότι δεν
υπάρχει άλλος τρόπος να εµπλουτιστεί ένα νοµοσχέδιο. Δύο

δρόµοι υπάρχουν, νοµοτεχνική βελτίωση ή τροπολογία. Ερχόµα-
στε λοιπόν και το εµπλουτίζουµε. 

Οι Έλληνες που µας παρακολουθούν έξω τι λένε όµως; Είστε
ή δεν είστε υπέρ του να µπορούµε να ψηφίζουµε µε επιστολική
ψήφο και στις εθνικές εκλογές; Αυτό είναι το µόνο ερώτηµα που
τίθεται, αυτό είναι στο οποίο καλούµαστε και οι τριακόσιοι Βου-
λευτές να απαντήσουµε. Αυτά περί τροπολογίας. 

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα της ένστασης αντισυνταγµατικότη-
τας. Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο άξονες. Πρώτος
άξονας σε ό,τι αφορά το πεδίο εφαρµογής του Συντάγµατος.
Δεύτερος άξονας σε ό,τι αφορά τις αρχές που εφαρµόζονται
στις εκλογικές διαδικασίες. 

Άξονας πρώτος: πεδίο εφαρµογής του Συντάγµατος. Τα πράγ-
µατα είναι ξεκάθαρα. Μιλάµε για ευρωεκλογές. Το Σύνταγµα δεν
έχει ούτε µισή λέξη για τις ευρωεκλογές. Και είναι ξεκάθαρο, ο
συνταγµατικός νοµοθέτης ρυθµίζει αποκλειστικά ζητήµατα που
αφορούν στην ανάδειξη, στη συγκρότηση, στη λειτουργία εθνι-
κών καταστατικών οργάνων, όχι υπερεθνικών. Και γι’ αυτόν ακρι-
βώς τον λόγο, υπό την έννοια αυτή, ζητήµατα συνταγµατικής
νοµιµότητας σε ό,τι έχει να κάνει µε ανάδειξη Ευρωβουλευτών
δεν µπορούν να τεθούν.

Περαιτέρω από ό,τι σας λέω, πάρτε το Σύνταγµά µας και δια-
βάστε. Τα συγκεκριµένα άρθρα πού ανήκουν; Μέρος Τρίτο, Ορ-
γάνωση και Λειτουργία της Πολιτείας. Τµήµα Γ’, Βουλή, Ανάδειξη
και Συγκρότηση της Βουλής. Εκεί υπάγεται το άρθρο 51 για το
οποίο συζητάµε. Τι σχέση έχει η Βουλή των Ελλήνων; Τι σχέση
έχουν τα όργανα της πολιτείας µε την ανάδειξη Ευρωβουλευτών; 

Σηµείο τρίτο σχετικά µε αυτό: Ολοµέλεια του Συµβουλίου της
Επικρατείας, 3684/2009, που αφήνει ακριβώς τη ρύθµιση των ευ-
ρωεκλογών στον φυσικό τους νοµοθέτη, που είναι το Ενωσιακό
Δίκαιο. Σας θυµίζω ότι υπήρξε πράξη του Συµβουλίου περί εκλο-
γής αντιπροσώπων στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, πράξη που κυ-
ρώθηκε από τον εθνικό νοµοθέτη επί ΣΥΡΙΖΑ το 2018. 

Σηµείο τέταρτο: Η αρµόδια Επιστηµονική Υπηρεσία της Βου-
λής, σελίδα 11, διαβάστε µέχρι το τέλος. Σελίδα 11, τι λέει στο
τέλος-τέλος; Λέει ότι η ορθότερη άποψη είναι ότι η συγκεκριµένη
διάταξη που επικαλείστε εφαρµόζεται µόνο στις βουλευτικές
εκλογές. Το λέει κι η Επιστηµονική Υπηρεσία. 

Σηµείο πέµπτο: Από τότε που θεσπίστηκε ο θεσµός του Ευρω-
βουλευτή έχουν γίνει τέσσερις συνταγµατικές αναθεωρήσεις. Σε
καµµία ο συνταγµατικός νοµοθέτης δεν επιχείρησε να βάλει τα
ζητήµατα ευρωεκλογών µέσα στο εθνικό Σύνταγµα. Αυτά λοιπόν
περί του πεδίου εφαρµογής του Συντάγµατος, το οποίο εκφεύγει
πλήρως των ευρωεκλογών. Είναι διαφορετικό το αντικείµενο που
ρυθµίζει το Σύνταγµα -και λογικό είναι αυτό- σε σχέση µε το
πεδίο των ευρωεκλογών. 

Μία κουβέντα όµως και για τις αρχές που διέπουν συνολικά τη
διεξαγωγή της εκλογικής διαδικασίας και αυτό γιατί η ίδια η
πράξη του Συµβουλίου θέτει ζητήµατα και µυστικότητας, και κα-
θολικότητας, και ισότητας, και ούτω καθεξής, και νοµίζω ότι δεν
υπάρχει καλύτερος τρόπος από το να διασφαλίσεις, για παρά-
δειγµα, την ισότητα και την καθολικότητα από το να µη χρειάζε-
ται ένας Έλληνας εκλογέας να πληρώσει 1.500 δολάρια και να
πάρει ένα αεροπλάνο για τρεις ώρες για να ασκήσει το δικαίωµα
της ψήφου. Αν κάτι υπηρετεί αυτές τις αρχές είναι η προσπάθεια
που κάνουµε για να άρουµε όλα αυτά τα πρακτικά εµπόδια.

Αρχή της µυστικότητας. Θέλω εδώ ενώπιον του εθνικού Κοι-
νοβουλίου να το δείξω αυτό. Αυτή είναι η επιστολική ψήφος.
Αυτός είναι ο φάκελος που θα λάβει οποιοσδήποτε εκλογέας επι-
λέξει να ψηφίσει µέσω επιστολικής. Τι έχει µέσα; Έχει µέσα το
έντυπο των οδηγιών µε τη λίστα των υποψηφίων. Έχει µέσα το
ψηφοδέλτιο, µπροστά τα κόµµατα, πίσω επιλέγεις ας πούµε
κόµµα α’ και πίσω έχεις σαράντα δύο κουτιά που αντιστοιχούν
σε σαράντα δύο υποψηφίους του κάθε κόµµατος. 

Ας πούµε ότι ψηφίζω κόµµα άλφα και θέλω να ψηφίσω το 3,
το 7, το 9 και το 12. Κυκλώνω αυτά, συµπληρώνω την ψήφο µου,
τη διπλώνω, τη βάζω µέσα στον φάκελο, που φέρει ειδικό χαρα-
κτηριστικό γνησιότητας, τον φάκελο της ψηφοφορίας. Κλείνει ο
φάκελος, µυστική η ψήφος. Και συµπληρώνω την υπεύθυνη δή-
λωση ότι είµαι ο τάδε, έχω νόµιµο δικαίωµα να ασκήσω το δι-
καίωµα της ψήφου και η υπεύθυνη δήλωση µαζί µε τον φάκελο
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της ψήφου µου, τα δύο µαζί, µπαίνουν στον φάκελο επιστροφής. 
Όταν αυτός ο φάκελος επιστροφής φτάνει στις αρµόδιες επι-

τροπές δικαστικών, ανοίγει αυτός ο φάκελος επιστροφής και δια-
χωρίζεται το επώνυµο από το ανώνυµο στοιχείο. Βλέπω ότι ο
τάδε εκλογέας έχει πράγµατι δικαίωµα ψήφου, διαγράφεται από
τους καταλόγους των εκλογικών τµηµάτων για να µην διπλοψη-
φίσει και εφόσον πληρούνται οι προϋποθέσεις αποσπάται το
επώνυµο στοιχείο και ο κλειστός φάκελος της ψήφου πέφτει
µέσα στην κάλπη. 

Πού εδώ ακριβώς έχει ζήτηµα η µυστικότητα της ψήφου; Να
λοιπόν πώς ακριβώς µε τον τρόπο αυτό υπηρετούνται όλες οι
αρχές, όπως ακριβώς υπαγορεύει και η Ευρωπαϊκή Ένωση.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής. Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εγώ κατανοώ ότι µπορεί κάποιος να έχει πολιτικές εν-
στάσεις, να µην θέλει να άρει αυτά τα πρακτικά εµπόδια σε ό,τι
αφορά την άσκηση του δικαιώµατος ψήφου. Μπορεί να µην το
θέλει, δικαίωµά του είναι, ο καθένας ψηφίζει όπως κρίνει.

Άλλο αυτό και άλλο όµως να περιβάλλουµε αυτές τις πολιτικές
ενστάσεις µε έναν µανδύα δήθεν αντισυνταγµατικότητας. Εδώ η
συζήτηση που γίνεται σήµερα είναι για τη συνταγµατικότητα του
νοµοσχεδίου και το Σύνταγµα της Ελλάδος δεν έχει διατάξεις
που να αφορούν τις Ευρωεκλογές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση κατά το άρθρο 100 πα-
ράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής για την αντισυνταγµα-
τικότητα του νοµοσχεδίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αποδεχόµενοι τις ενστάσεις
αντισυνταγµατικότητας παρακαλώ να εγερθούν.

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι τις ενστάσεις)
Προφανώς, ηγέρθησαν οι ολιγότεροι.
Συνεπώς οι ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας απορρίπτονται.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενηµερώνω ότι από τον κατά-

λογο των οµιλητών σήµερα θα φτάσουµε µέχρι το νούµερο εί-
κοσι οκτώ. Το λέω για τους συναδέλφους, για να κανονίσουν το
πρόγραµµά τους.

Συνεχίζουµε τώρα µε τον πρώτο οµιλητή από τον κατάλογο…
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο, πα-

ρακαλώ, για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κατρίνη, θέ-

λετε να κάνετε την τρίτη σας παρέµβαση; Παρακαλώ. Δεν έχει
ένα λεπτό ή δύο ή τρία. Μετά µπορεί να ζητήσουν και οι άλλοι
εννέα Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι από ένα λεπτό. Ολοκληρώ-
θηκε µια συζήτηση. Τώρα ξεκινάει η συζήτηση επί του νοµοσχε-
δίου, οπότε θα έχετε την ευκαιρία στη συνέχεια να ζητήσετε τον
λόγο.

Παρακαλώ επί του καταλόγου των οµιλητών η κ. Σεβαστή
(Σέβη) Βολουδάκη, από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν δικαιούµαι να πάρω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κατρίνη, αµέ-
σως µετά τον πρώτο οµιλητή θα πάρετε τον λόγο.

Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ ησυχία. Ξεκινάει η συζήτηση
επί του νοµοσχεδίου µε την πρώτη οµιλήτρια. 

Ορίστε, κυρία Βολουδάκη, έχετε τον λόγο.
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρι-

σκόµαστε σε µια πραγµατικότητα που καλούµαστε να αλλάξουµε
για να τη βελτιώσουµε. Σήµερα, για µία ακόµη φορά, τολµάµε
νοµοθετικές πρωτοβουλίες που στην Ευρωπαϊκή Ένωση υπήρ-
ξαν δεκαετίες τώρα και στην Ελλάδα, δυστυχώς, άργησαν. 

Τώρα, είναι η ώρα, λοιπόν, η Ελλάδα να τολµήσει, να αλλάξει,
να ξεβολέψει, για το µέλλον των παιδιών µας και όλων των µελ-
λοντικών γενιών. 

Σε αυτό το πλαίσιο εντάσσεται και το νοµοσχέδιο που συζη-
τάµε σήµερα. Είναι ένα νοµοσχέδιο µε ισχυρό συµβολισµό, που
αναδεικνύει µε τον πιο ουσιαστικό τρόπο την υποχρέωση του ελ-
ληνικού κράτους προς όλους τους Έλληνες πολίτες, οπουδή-
ποτε κι αν ζουν. Η καθιέρωση, για πρώτη φορά, στην ιστορία του
ελληνικού κράτους της επιστολικής ψήφου αποκαθιστά αδικίες

δεκαετιών και ενισχύει τη δηµοκρατική διαδικασία µε τη διεύ-
ρυνση της συµµετοχής.

Με την καθιέρωση της επιστολικής ψήφου αποκτά ουσιαστικό
περιεχόµενο η προβλεπόµενη από το άρθρο 51, παράγραφος 3
του Συντάγµατος αρχή της καθολικότητας της ψηφοφορίας,
αφού µέσω αυτής υλοποιείται η δυνατότητα ψήφου όλων ανε-
ξαιρέτως των Ελλήνων πολιτών.

Ο περιορισµένος αριθµός των Ελλήνων κατοίκων του εξωτε-
ρικού που  ψήφισαν στις τελευταίες βουλευτικές εκλογές -συνο-
λικά λιγότεροι από είκοσι χιλιάδες- κατέδειξε µε τον πλέον σαφή
και κατηγορηµατικό τρόπο ότι οι προϋποθέσεις που είχαν εισαχ-
θεί στη σχετική νοµοθεσία, τελικά λειτούργησαν ως ανασταλτικοί
παράγοντες για την άσκηση του κορυφαίου πολιτικού δικαιώµα-
τος από τους συµπατριώτες µας του εξωτερικού.

Εποµένως, µε την άρση των υφισταµένων εµποδίων και την αν-
τίστοιχη διευκόλυνση για την ψήφο των αποδήµων µε την επι-
στολική ψήφο, γίνεται το ουσιαστικότερο, ίσως, βήµα για τον
εκσυγχρονισµό της εκλογικής µας νοµοθεσίας και την απόδοση
του κορυφαίου συνταγµατικού δικαιώµατος στον Ελληνισµό της
Διασποράς. Με αυτόν τον τρόπο οι δεσµοί του Απόδηµου Ελλη-
νισµού µε τη µητέρα- πατρίδα αποκτούν ουσιαστικό περιεχόµενο
µε ισχυρή νοµική βάση και µεγάλη συναισθηµατική αξία.

Το άρθρο 108 του Συντάγµατος ορίζει ότι το κράτος µεριµνά
για τη ζωή του Απόδηµου Ελληνισµού και τη διατήρηση των δε-
σµών του µε τη µητέρα-πατρίδα. Επιπροσθέτως, η ίδια δυνατό-
τητα παρέχεται και στους συµπολίτες µας εντός Ελλάδας και
ειδικότερα σε εκείνους που υπό άλλες συνθήκες δεν θα συµµε-
τείχαν στην εκλογική διαδικασία. 

Συγκεκριµένα το νοµοσχέδιο παρέχει τη δυνατότητα να ασκή-
σουν εύκολα το εκλογικό τους δικαίωµα ηλικιωµένοι, άτοµα µε
αναπηρία, εποχικά εργαζόµενοι, εργαζόµενοι την ηµέρα των
εκλογών και φοιτητές. Συνεπώς διευκολύνοντας την εκλογική
διαδικασία επιτρέπει τη διεύρυνση της συµµετοχής των πολιτών
και άρα απαντά στα αυξηµένα ποσοστά αποχής των ψηφοφό-
ρων. 

Πρόκειται δηλαδή για άλµα προς τα εµπρός για µια ουσιαστική
µεταρρύθµιση, µια προοδευτική νοµοθετική πρωτοβουλία που
οδηγεί σε µια µεγάλη δηµοκρατική κατάκτηση, τη διευκόλυνση
της έκφρασης της λαϊκής βούλησης που είναι η πεµπτουσία του
δηµοκρατικού πολιτεύµατος χωρίς εµπόδια, δικαιολογίες και
απρόβλεπτες δυσκολίες. 

Για όλους αυτούς τους λόγους και ίσως µόνο και για το γεγο-
νός ότι ενισχύει και ενδυναµώνει τη δηµοκρατία στη χώρα που
γέννησε τη δηµοκρατία, είναι πραγµατικά ακατανόητη και προ-
δήλως προσχηµατική η αντίδραση εκείνων που εναντιώνονται
στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Όλοι όσοι κόπτονται δήθεν για
τα δικαιώµατα των πολιτών και για τη λειτουργία της δηµοκρα-
τίας στη χώρα µας και παρ’ όλα αυτά αντιδρούν και αρνούνται
να προχωρήσουν στην ψήφιση αυτού του σχεδίου νόµου, οφεί-
λουν να αναλογιστούν µε ειλικρίνεια αν εξυπηρετούν τους πολί-
τες ή στην πραγµατικότητα τους αντιµετωπίζουν µε βάση τις
κοµµατικές και µικροπολιτικές σκοπιµότητες. 

Αποτελεί ιστορική ευκαιρία η άρση των περιορισµών της
ψήφου των Αποδήµων Ελλήνων έπειτα από σχεδόν πενήντα χρό-
νια διαβουλεύσεων. Η συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία
αποκαθιστά τη συνταγµατική αρχή της ισότητας µεταξύ των Ελ-
λήνων πολιτών. 

Παράλληλα, η συγκεκριµένη µεταρρύθµιση είναι ιδιαίτερα ση-
µαντική και για κάποιες κατηγορίες συµπολιτών µας που ασφα-
λώς θα αισθανθούν ισότιµοι έναντι των υπολοίπων Ελλήνων µε
τη διευκόλυνση τους ως προς την άσκηση του εκλογικού τους
δικαιώµατος. 

Η επιστολική ψήφος είναι σηµαντική και για έναν πρόσθετο
λόγο, συνιστά φυσιολογική εξέλιξη, καθώς λαµβάνει υπ’ όψιν τις
συνθήκες που προσφάτως αντιµετωπίσαµε -πανδηµία, ακραία
καιρικά φαινόµενα- και ξεπερνά τις δυσκολίες που αυτές οι συν-
θήκες εκ των πραγµάτων θέτουν στην άσκηση του εκλογικού δι-
καιώµατος. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Πρόκειται, λοιπόν, για θεσµική εναρµόνιση και αναγκαία επι-
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καιροποίηση της εκλογικής νοµοθεσίας στις απαιτήσεις των και-
ρών, ακυρώνοντας το µέγιστο των εµποδίων για την άσκηση του
εκλογικού δικαιώµατος των πολιτών. Τους δίνει τη θεσµική εγ-
γύηση, ώστε να συµµετέχουν στη λειτουργία της δηµοκρατίας.
Κρίνω αναγκαίο να τονίσω την ξεχωριστή ικανοποίησή µου, διότι
η επιστολική ψήφος είναι ιδιαίτερα σηµαντική για τα ΑΜΕΑ, για
τα όποια η ταλαιπωρία της µετακίνησης και οι δυσκολίες πρό-
σβασης στα εκλογικά κέντρα περιόριζαν σηµαντικά την αριθµη-
τική συµµετοχή τους στις εκλογές. Και µόνο γι’ αυτή την
παράµετρο όσοι αντιδρούν στο νοµοσχέδιο θα πρέπει να το σκε-
φτούν ξανά. 

Πάγιο αίτηµα των ατόµων µε αναπηρία είναι οι άµεσες δράσεις
για την εξάλειψη των εµποδίων προσβασιµότητας που αντιµετω-
πίζουν στην άσκηση του δικαιώµατος ψήφου. 

Επιπλέον µε την επιστολική ψήφο νοµοθετείται η µετάδοση
προεκλογικών συζητήσεων και µηνυµάτων στη νοηµατική. Δεν
νοείται να µιλάµε για συµπεριληπτική κοινωνία και να αφήνουµε
έξω από τη σπουδαιότερη δηµοκρατική διαδικασία ολόκληρες
οµάδες ανθρώπων, αρνούµενοι να εκσυγχρονιστούµε και να εκ-
µεταλλευτούµε τα εργαλεία που µας δίνει η πρόοδος της τεχνο-
λογίας. Οφείλουµε πέρα από την αναζήτηση των αιτιών να
αναζητήσουµε τρόπους που θα επιτρέψουν σε κάποιους συµπο-
λίτες µας να σκεφθούν ότι αξίζει να δοκιµάσουν τη διαδικασία
αυτή. 

Κάθε ψήφος που φτάνει στην κάλπη αποτελεί θεσµική θωρά-
κιση της δηµοκρατίας. Το νοµοσχέδιο αντιµετωπίζει επίσης το
πρόβληµα, ώστε τελικά η χώρα µας να αποκτήσει µια πραγµατική
εικόνα του εκλογικού σώµατος, µια πραγµατική επικαιροποι-
ηµένη εικόνα. 

Συµπερασµατικά, µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο αίρουµε
κάθε εµπόδιο πραγµατικό, διαδικαστικό και νοµικό για τη συµµε-
τοχή όλων των Ελλήνων όπου κι αν βρίσκονται στις εκλογικές
διαδικασίες. Υιοθετούµε µια διαδικασία που εφαρµόζεται εδώ και
πολλά χρόνια στη δηµοκρατική Ευρώπη όπου είκοσι µία χώρες
έχουν καθιερώσει αυτή την ευχέρεια για χάρη των πολιτών τους. 

Είναι σαφές ότι το εν λόγω εγχείρηµα δεν έχει ιδεολογικό πρό-
σηµο. Είναι ένα µέτρο το οποίο εφαρµόζεται σε όλες σχεδόν τις
σύγχρονες δηµοκρατίες. 

Πιστεύω ότι όλοι υπηρετούµε τις ανάγκες των πολιτών χάριν
των ψήφων των οποίων βρισκόµαστε εδώ. Αν κάποιοι φοβούνται
τους πολίτες ας το καταθέσουν εδώ µπροστά στον ελληνικό λαό.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Πρόεδρος της Βουλής κ. Τασούλας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα αντελήφθην πόσο µου λείπει
και η απλή βουλευτική ιδιότητα, η οποία είναι πολύτιµη και χρή-
σιµη και την οποία, λόγω του αξιώµατος στο οποίο µε έχετε τι-
µήσει, στερούµαι.

Ωστόσο, είναι τέτοιο το νοµοσχέδιο, τέτοια η βαρύτητα, η ση-
µασία, η ιστορικότητα, η σκοπιµότητα αυτού του νοµοσχεδίου
που, παρακολουθώντας τη συζήτηση από τα βουλευτικά έδρανα
και όχι από την προεδρική θέση, σκέφτηκα ότι οφείλω να τοπο-
θετηθώ -προβλέπεται αυτό- µε βάση και την κοινοβουλευτική µου
εµπειρία, αλλά µε βάση και την εικόνα την οποία απεκόµισα, προ-
σπαθώντας να είµαι όσο το δυνατόν περισσότερο αντικειµενικός,
από τις τοποθετήσεις όλων των πτερύγων εν σχέσει µε αυτό κα-
θαυτό το νοµοσχέδιο, αλλά και την επίµαχη τροπολογία.

Θέλω να θυµίσω εις τους κυρίους και τις κυρίες συναδέλφους
ότι σήµερα ξεκινήσαµε τη συνεδρίαση -που, κατ’ αρχάς, θα είναι
τριήµερη, µπορεί και περισσότερο- µε την ανακοίνωση, που όλοι
χειροκροτήσαµε και όλοι χαρήκαµε και όλα τα κόµµατα βοήθη-
σαν για να γίνει αυτό, της εκλογής του κ. Ρουσόπουλου οµόφωνα
σε µια θέση υψηλότατη στο διεθνές κοινοβουλευτικό στερέωµα,
µια θέση ανεπανάληπτη για Έλληνα κοινοβουλευτικό, στη θέση
του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Συνελεύσεως του Συµβου-
λίου της Ευρώπης, του επιφανέστερου και αρχαιότερου οργανι-
σµού προστασίας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, του κράτους
δικαίου και της δηµοκρατίας. Θα είναι τα επόµενα δύο χρόνια
εκεί ένας από εσάς, ένας από εµάς.

Και όλοι οι συνάδελφοι όλων των κοµµάτων που εκπροσω-
πούνται στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συµβουλίου της
Ευρώπης, όχι χθες ή προχθές ή σήµερα που έγινε ψηφοφορία,
αλλά µήνες τώρα, µε εργώδη τρόπο, σιωπηλά και αποτελεσµα-
τικά προετοίµασαν αυτή την υποψηφιότητα και επέβαλαν αυτή
την οµοφωνία.

Πάµε τώρα από αυτή την εικόνα, από αυτό το αποτέλεσµα,
από αυτή την επιτυχία, στη σηµερινή πολιτική πραγµατικότητα.
Διεφάνη στις συζητήσεις των επιτροπών ότι η επιστολική ψήφος
στις ευρωεκλογές των συµπατριωτών µας που έχουν δικαίωµα
ψήφου, είναι κατορθωτή και µάλιστα -όπως διεφάνη- µε µεγαλύ-
τερη, πολύ µεγαλύτερη πλειοψηφία από αυτή που απαιτεί το
Σύνταγµα και ο Κανονισµός της Βουλής, εν προκειµένω.

Η Κυβέρνηση θέλησε αυτή την αίσθηση που έδωσαν οι επιτρο-
πές της Βουλής για την επικράτηση επιτέλους της επιστολικής
ψήφου να την αξιοποιήσει όχι µόνο στις ευρωεκλογές, αλλά και
στις εθνικές εκλογές. Είναι η ίδια ακριβώς λογική. Και εδώ άρχισε
να στραβώνει το κλίµα.

Παρατηρώντας όσο πιο αντικειµενικά µπορούσα αυτή τη συ-
ζήτηση, ακούγοντας την Κυβέρνηση, ακούγοντας τη Νέα Δηµο-
κρατία, ακούγοντας τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και αυτά
που δεν ήθελαν αρχικά το νοµοσχέδιο, αλλά και αυτά τα οποία
είχαν δώσει πολιτικά τη συναίνεσή τους για τον πυρήνα του νο-
µοσχεδίου, που είναι η αποδοχή τού να µπορούν να ψηφίζουν οι
Έλληνες του εξωτερικού στις ευρωεκλογές -όσοι είναι εγγε-
γραµµένοι, κυρία Υπουργέ, στους εκλογικούς καταλόγους- κα-
ταλήγω στο εξής: Ή θα παραδεχτούµε ότι η Κυβέρνηση
εκµεταλλεύεται µια αδυναµία, οπότε καλώς έγινε αυτή η φασα-
ρία, ή θα παραδεχτούµε ότι η Κυβέρνηση αξιοποιεί µια υπευθυ-
νότητα, οπότε κακώς έγινε αυτή η φασαρία.

Είναι αδυναµία ένα κόµµα να πει -και ας είναι αντιπολιτευό-
µενο- ότι «θέλω να ψηφίζουν οι Έλληνες του εξωτερικού όπως
ψηφίζουν σε όλες τις πολιτισµένες χώρες εδώ και δεκαετίες»;

Εγώ κριτική θα έκανα ότι αργήσαµε να το κάνουµε αυτό. Πε-
νήντα, σαράντα, τριάντα, είκοσι, δέκα χρόνια παιδευόµαστε να
το κάνουµε αυτό και επειδή είµαστε ειδικοί στο να εµποδίζουµε,
ειδικοί στο να διαφωνούµε, αυτό είχε χαθεί µέσα σε αυτή την
αξεπέραστη ειδικότητά µας.

Είχα πει κάποτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ο δικοµµα-
τισµός στην Ελλάδα δεν είναι µεταξύ Δεξιάς και Αριστεράς, µε-
ταξύ Κεντροδεξιάς και Κεντροαριστεράς, µεταξύ ΠΑΣΟΚ και
Νέας Δηµοκρατίας άλλοτε, Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ, εν συ-
νεχεία, Νέας Δηµοκρατίας και κάτι άλλο σήµερα. Ο πραγµατικός
δικοµµατισµός στην Ελλάδα της Μεταπολιτεύσεως, η οποία συµ-
πληρώνει αισίως πενήντα χρόνια ζωής, είναι βασικά µεταξύ των
καταγγελλόντων και των αναβαλλόντων. Αναβάλλοντες ήταν οι
εκάστοτε κυβερνώντες και καταγγέλλοντες ήταν οι εκάστοτε αν-
τιπολιτευόµενοι.

Με αναβολές και µε καταγγελίες οι οποίες άλλαζαν, όταν άλλα-
ζαν οι θέσεις µας στην κυβέρνηση και οι αναβάλλοντες εγένοντο
καταγγέλλοντες και οι καταγγέλλοντες εγένοντο αναβάλλοντες,
έτσι προχωρούσε, έτσι κουτσοπροχωρούσε η Ελλάδα, µε φόβο
πολιτικού κόστους για τους αναβάλλοντες και µε ενθουσιασµό για
τους καταγγέλλοντες, οι οποίοι όµως γίνονταν και αυτοί, εν συνε-
χεία, αναβάλλοντες, όταν κέρδιζαν την κυβέρνηση.

Αυτά ήταν τα δύο µεγαλύτερα κόµµατα της Ελλάδος, οι ανα-
βάλλοντες και οι καταγγέλλοντες. Και όταν εδώ και κάποια χρό-
νια αποφασίσαµε να αφήσουµε αυτές τις συνήθειες και να
προχωρήσουµε σε πραγµατικές αλλαγές -«εδώ και τώρα», όπως
ελέγετο παλιά- τώρα κρινόµαστε όλοι αν αυτή την ευκαιρία θα
την αξιοποιήσουµε ή θα την εγκαταλείψουµε και θα στραφούµε
πάλι στις παλιές συνήθειες.

Αντιλαµβάνοµαι τα κόµµατα που δεν θέλουν να το ψηφίσουν
καθόλου. Αυτό το αντιλαµβάνοµαι. «Είναι και αυτό µια στάσις.
Νιώθεται», που λέει ο ποιητής. Τα κόµµατα, όµως, που θέλουν
να το ψηφίσουν και το θέλουν όχι επειδή είναι κορόιδα, όχι
επειδή τους έβαλε στο τσεπάκι τους η Πλειοψηφία, όχι επειδή
έδειξαν αδυναµία, όχι επειδή δεν µπορούν να κάνουν αλλιώς ή
δεν έχουν τρόπο να δικαιολογήσουν αυτό που κατά βάθος θα
ήθελαν, την άρνησή τους δηλαδή στους Έλληνες του εξωτερι-
κού, αλλά επειδή, πράγµατι, είναι υπεύθυνα, αυτά τα κόµµατα
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πιστεύω ότι έδωσαν το δικαίωµα στην Κυβέρνηση εκπρόθεσµα -
ναι, εκπρόθεσµα, είναι εκπρόθεσµη η τροπολογία- να οπλισθεί
µε επιχειρήµατα και µε θάρρος και µε αισιοδοξία ότι αυτή η
στάση -που, επαναλαµβάνω, δεν είναι ούτε υποτιµηµένη ούτε κο-
ροϊδία ούτε ότι τους έβαλαν στο τσεπάκι, αλλά είναι υπεύθυνη
στάση-, έδωσαν το δικαίωµα, λοιπόν, να συνταχθεί αυτή η τρο-
πολογία και στο ξεκίνηµα της συνεδριάσεως να υποβληθεί, µε
στόχο αυτή η στάση τους να αξιοποιηθεί.

Και αν αξίζει τον κόπο ένα τέτοιο βήµα σηµαντικό, ιστορικό να
υπονοµευθεί από τον φόβο ότι κάποιοι που µας ακούν θα πει-
σθούν ότι, αν επιµείνουµε και το θέλουµε και αυτό να συµβεί στις
εθνικές εκλογές, όπως ήδη διαδηλώσαµε ότι το θέλουµε να συµ-
βεί και σε ευρωεκλογές, αν φοβόµαστε λοιπόν να σκεφθούν κά-
ποιοι ότι αυτό οφείλεται στο ότι η Κυβέρνηση µας έβαλε στο
τσεπάκι της ή ότι είµαστε κορόιδα, σκεφθείτε τι συγκρίνουµε.
Συγκρίνουµε µια ιστορική αλλαγή, µια ιστορική µεταρρύθµιση,
µια συνταγµατική κατάφαση µε τον φόβο µιας εντύπωσης που
µπορεί να δηµιουργηθεί σε ελάχιστους για ελάχιστο χρόνο.

Αξίζει τον κόπο να υπονοµεύσουµε µια ιστορική εξέλιξη, επειδή
είναι η τροπολογία εκπρόθεσµη; Αξίζει τον κόπο να φοβηθούµε
ότι τάχα µπορεί να θεωρηθούµε ότι µας εκµεταλλεύονται την αδυ-
ναµία µας, ενώ στην ουσία αξιοποιούν την υπευθυνότητά µας; Εγώ
άκουσα µε πολλή προσοχή τις αγορεύσεις. Είχαν επιχειρήµατα
και αυτοί που δεν το θέλανε, µε βάση, όµως, το ότι δεν το θέλανε.

Μίλησε πολύ καλά η κ. Κωνσταντοπούλου. Οφείλω να το παρα-
δεχτώ. Μίλησε πολύ καλά ο κ. Ηλιόπουλος, από άλλη σκοπιά. Είπε
ότι µετατοπίζεται το θέµα. Εγώ δεν θα έλεγα ότι µετατοπίζεται το
θέµα. Εγώ θα έλεγα ότι ολοκληρώνεται η εικόνα των υποχρεώ-
σεών µας. Και επειδή ολοκληρώνεται η εικόνα των υποχρεώσεών
µας που έχουµε βάσει του Συντάγµατος εδώ και δεκαετίες, των
παρατηµένων υποχρεώσεών µας, κάνω µία όχι απαραιτήτως απέλ-
πιδα προσπάθεια ως απλός ακροατής αυτής της µέχρι τώρα συ-
ζητήσεως, να σας πω ότι δεν έχω την αίσθηση ως Πρόεδρος της
Βουλής ότι η Κυβέρνηση εκµεταλλεύεται µια αδυναµία των µεγα-
λύτερων κοµµάτων της Αντιπολιτεύσεως, έχω την αίσθηση ότι η
Κυβέρνηση αξιοποιεί µια υπευθυνότητα. 

Και είµαι βέβαιος ότι, αν αισθανθείτε έτσι, θα οπλιστείτε µε το
απαραίτητο πολιτικό θάρρος, το οποίο θα σας κάνει, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, να πιστέψετε ότι, ναι, έρχονται κάποιες στιγµές
που µπορούµε να συνοµιλήσουµε µε την ιστορία και µπορούµε να
περιφρονήσουµε τη συγκυρία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σήµερα καλούµαστε να συνοµιλήσουµε µε την ιστορία και αυτή

τη συνοµιλία µας µε την ιστορία και τις δεκαετείς εκπρόθεσµες
υποχρεώσεις που έχουµε απέναντι στους Έλληνες του εξωτερι-
κού δεν µπορεί να τους υπονοµεύσει µία τροπολογία, κατά τα
άλλα σωστή, επειδή είναι απλώς για λίγες ώρες εκπρόθεσµη. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
Πρόεδρο.

Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Κατρίνης για την τρίτη του παρέµ-
βαση ως Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΠΑΣΟΚ.

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς µε όλο τον σεβασµό -και το λέω ειλικρινά- που έχω

στο πρόσωπο του Προέδρου που µόλις κατήλθε του Βήµατος,
κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά µε ξεπερνάει όταν ο Πρόεδρος της
Βουλής από Βήµατος λέει ότι να κατατεθεί µία τροπολογία και
να είναι εκπρόθεσµη πρέπει να το παρακάµψουµε. 

Σας παρακαλώ πολύ όταν του χρόνου µάς διανείµετε τον Κα-
νονισµό της Βουλής να µην το κάνετε. Δεν έχει καµµία αξία µετά
τη σηµερινή σας τοποθέτηση. Δεν έχει καµµία αξία. Όταν ο ίδιος
ο Προεδρεύων της Βουλής λέει ότι δεν πειράζει που είναι εκπρό-
θεσµη η τροπολογία, αρκεί να υπηρετεί την ιστορική συγκυρία.

Δεύτερον, ήρθε η Υπουργός πριν -και δεν µπορώ να το αφήσω
αναπάντητο- και λέει «Γιατί διαµαρτύρεστε;», λέει, κάνουµε µια
προσθήκη, µία τροπολογία. Εγώ δεν θυµάµαι, κύριε Πρόεδρε, τα
τελευταία τεσσεράµισι χρόνια που είναι Πρωθυπουργός ο κ. Μη-
τσοτάκης -ποτέ, είναι η πρώτη φορά που γίνεται- να έρχεται
Υπουργός χωρίς να έχει προϊδεάσει την επιτροπή και τα κόµµατα

από την συζήτηση και να καταθέτει µια τόσο ουσιαστική αλλαγή
στο περιεχόµενο του νοµοσχεδίου. Αυτό γίνεται για πρώτη φορά
στα τεσσεράµισι και πλέον χρόνια της διακυβέρνησης Μητσο-
τάκη, και ας το λάβουν πολύ σοβαρά υπ’ όψιν του ο Πρωθυπουρ-
γός, όσον αφορά το µεταρρυθµιστικό µοντέλο της Κυβέρνησης.

Δεύτερον, εγώ δεν κατάλαβα γιατί έρχεται η κυρία Υπουργός
και λέει να δώσουµε το δικαίωµα επιστολικής ψήφου στους Έλ-
ληνες του εξωτερικού, όπως προβλέπει το νοµοσχέδιο, για τις
ευρωεκλογές, και δεν το κάνετε και για τους Έλληνες του εσω-
τερικού; Και αφού δεν το κάνετε για τους Έλληνες του εσωτερι-
κού, µήπως το κάνετε αύριο; Μήπως είναι η τροπολογία της
Τρίτης αυτή, κυρία Υπουργέ; Μήπως είναι η τροπολογία της Τρί-
της; Μήπως αύριο το ξανασκεφτείτε και µας φέρετε και αυτό; 

Γιατί δεν δέχεστε τη δική µας άποψη να συζητήσετε για τις
συγκεκριµένες προϋποθέσεις, όσον αφορά το ποιοι έχουν δι-
καίωµα εκλογής; Λέτε, µάλιστα, µε τον ωραίο τίτλο- όπως είπατε
για τον τίτλο του νοµοσχεδίου- για διευκόλυνση άσκησης του
εκλογικού δικαιώµατος µε επιστολική ψήφο για τις εθνικές εκλο-
γές, αλλά δεν βάζετε τους εκλογείς του εσωτερικού που τους
βάζετε για τις ευρωεκλογές. Προσέξτε τώρα. Δηλαδή διευκολύ-
νετε για τις εκλογές, αλλά δεν διευκολύνετε, όπως κάνετε για τις
ευρωεκλογές, και στις εθνικές εκλογές. Άρα καµµία αρχή και στο
νοµοσχέδιό σας.

Η χαραµάδα συναίνεσης που διαφάνηκε σε αυτό το νοµοσχέ-
διο -γιατί για µας στο ΠΑΣΟΚ είναι θέση αρχής να δίνεται η δυ-
νατότητα στους Έλληνες του εξωτερικού να ψηφίζουν, είναι
θέση αρχής να δίνεται η δυνατότητα σε όσους έχουν αντικειµε-
νική δυσκολία να ασκούν το εκλογικό τους δικαίωµα, και γι’ αυτό
καταθέσαµε και τη συγκεκριµένη διάταξη- έγινε για εσάς η κερ-
κόπορτα αλαζονείας, κυρία Υπουργέ. Και δεν είναι προσωπικό
το θέµα. Αφορά το σύνολο της Κυβέρνησης και των συναδέλφων
που χειροκροτούσαν πριν, όταν εξαγγείλατε µε πάθος ότι θα κα-
ταθέσετε την τροπολογία αυτή εκπρόθεσµη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να σας καλέσω να µην υποτιµάτε και να µην υποτι-

µήσετε ποτέ ως Κυβέρνηση την υπεύθυνη στάση του ΠΑΣΟΚ. Η
υπευθυνότητα, η σοβαρότητα και η ρεαλιστική στάση δεν πρέπει
να γίνεται αντικείµενο µικροκοµµατικής και τυχοδιωκτικής πολι-
τικής εκµετάλλευσης, όπως κάνατε σήµερα. Και όταν το κάνετε,
να είστε βέβαιοι ότι η απάντηση της δηµοκρατικής παράταξης
θα είναι συνεπής, θα είναι σταθερή και θα είναι ξεκάθαρη απέ-
ναντι σε όποιον προσπαθεί αυτή τη στιγµή να κάνει ένα κοινο-
βουλευτικό πραξικόπηµα για ένα θέµα το οποίο θα µπορούσε να
πετύχει τη µέγιστη δυνατή συναίνεση, σε µια ηµέρα όπου η Ελ-
λάδα αισθάνεται περήφανη που κατάφερε -και ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε- για πρώτη φορά να εκλεγεί στη θέση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συµβουλίου της
Ευρώπης ένας Έλληνας Βουλευτής. 

Με αυτή την ατυχέστατη πρωτοβουλία σας, όχι µόνο δυναµι-
τίζετε το κλίµα, αλλά δείχνετε τις πραγµατικές σας προθέσεις
και για το αν εννοείτε τη συναίνεση σε µείζονα ζητήµατα. Εµείς,
λοιπόν, δεν θα αφήνουµε αυτές τις προκλήσεις αναπάντητες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρόεδρε,

µπορώ να έχω τον λόγο για µισό λεπτό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ,

έχει εξαντληθεί νοµίζω αυτή η συζήτηση γύρω από την τροπο-
λογία. Έχουµε άλλες δύο ηµέρες µπροστά µας να συζητάµε για
την τροπολογία και για το νοµοσχέδιο. Αλλά να δώσουν τον λόγο
στους Βουλευτές. Ένας έχει µιλήσει µέχρι τώρα.

Τον λόγο έχει η κ. Κυριακή Μάλαµα από τον ΣΥΡΙΖΑ. Ακολου-
θεί ο κ. Πουλάς από το ΠΑΣΟΚ, ο Γιώργος ο Μαρίνος από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα. Και µετά πάµε στον κ. Βρεττό από τη
Νίκη.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα η Κυβέρνηση θυµήθηκε

τους πολίτες που δυσκολεύονται να ασκήσουν τα εκλογικά τους
δικαιώµατα, µετά από δύο εκλογικές αναµετρήσεις, στις οποίες
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είχε επενδύσει πολιτικά στην αποχή για να ευνοηθούν τα ποσο-
στά της. Τότε εµείς λέγαµε ότι πρέπει οπωσδήποτε να διευκο-
λυνθούν οι εκλογείς που βρίσκονται εκτός τόπου κατοικίας τους
και µην βιαστείτε να µεταφράσετε όπως θέλετε εσείς, έτσι όπως
συνηθίζετε. Η Νέα Δηµοκρατία έκλεινε τότε τα αφτιά της σε
αυτές τις επισηµάνσεις, γιατί εκτιµούσε ότι τη συνέφερε πολιτικά
να µην ψηφίσουν οι νέοι. 

Σήµερα αλλάζετε γνώµη προφανώς υπό το βάρος του ΚΙΝΔΥ-
ΝΟΥ -η λέξη κίνδυνος µε κεφαλαία- συνολικά για το πολιτικό σύ-
στηµα, που προκύπτει από τη ραγδαία πραγµατικά αυξανόµενη
αποχή. Σε αυτόν τον κίνδυνο για τη δηµοκρατία µας εσείς απαν-
τάτε µε την επιστολική ψήφο. Εµείς λέµε ότι η επιστολική ψήφος
είναι ένα βήµα. Είναι, όµως, αυτή η βέλτιστη πρακτική ευρω-
παϊκά; Όχι φυσικά. Προφανώς η αποχή είναι πολιτικό ζήτηµα και
σχετίζεται µε την εµπιστοσύνη στις ασκούµενες πολιτικές και
στην αξιοπιστία όλων µας. Όµως, είναι και τεχνικό ζήτηµα, εφό-
σον επιλεγούν κάποιοι για µικροπολιτικούς λόγους να υψώνουν
εµπόδια στην άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος. Και θα εξη-
γήσω παρακάτω τι εννοώ. 

Εµάς µας κάνει εντύπωση όταν ένας τουρίστας στην Ελλάδα
ασκεί το εκλογικό του δικαίωµα στα προξενεία της χώρας του
στις διακοπές του µέσω των ηλεκτρονικών εκλογικών καταλό-
γων. Σας καταθέσαµε τροπολογία, και δεν την κοιτάξετε καν.
Εµείς τι κάνουµε σε αυτό το πεδίο; Η επιστολική ψήφος είναι ένα
µέσο βέβαια, ανάµεσα σε πολλά άλλα. Είναι δεδοµένο ότι είναι
εν µέρει ένα χρήσιµο εργαλείο, που είναι για κάποιους πολίτες
µας µε αναπηρία ή για κάποιους που δεν έχουν πρόσβαση στις
προξενικές αρχές.

Όµως, γιατί δεν δίνουµε, ας πούµε, το δικαίωµα στους εργα-
ζόµενους να ψηφίζουν διά ζώσης όπου βρίσκονται, στη χώρα
που βρίσκονται, µέσα από τους ηλεκτρονικούς εκλογικούς κατα-
λόγους; Επιµένω στην τροπολογία που σας καταθέσαµε. 

Η επιστολική ψήφος, όπως έχει σχεδιαστεί, σε πολλές περι-
πτώσεις απαιτεί τη διαµεσολάβηση τρίτου. Για να µπορέσει ο πο-
λίτης να ασκήσει το δικαίωµά του αυτό πρέπει να υπάρχει ένας
τρίτος. Επίσης, προϋποθέτει να γνωρίζει ο πολίτης πού θα βρί-
σκεται σαράντα µέρες τουλάχιστον πριν τις εκλογές. Θα ψηφίσει
στην εικοστή, στην πέµπτη; Πότε θα ψηφίσει; Συνεπώς υπάρχουν
ακόµα εµπόδια που ενδεχοµένως να µην επιτρέψουν σε όλους
να ψηφίσουν. 

Σοβαρό ζήτηµα είναι, επίσης, και το γεγονός ότι η θεσµοθέ-
τηση της επιστολικής ψήφου γίνεται εσπευσµένα. 

Και σαν να µην έφτανε όλο αυτό µας φέρνετε και την τροπο-
λογία αυτή αιφνιδιαστικά, κυρία Υπουργέ, για ένα τόσο σοβαρό
ζήτηµα εσπευσµένα χωρίς να έχει προηγηθεί µια εξαντλητική συ-
ζήτηση, µια εξαντλητική διαδικασία ενηµέρωσης µε τις απαιτή-
σεις που απαιτεί αυτή η διαδικασία. Γιατί άραγε; Είναι ένα
ερωτηµατικό, πολύ σοβαρό ερωτηµατικό και πρέπει να απαντη-
θεί. Γιατί αυτή η βιασύνη;

Τέλος, θα πρέπει να καυτηριάσουµε και το γεγονός ότι η Κυ-
βέρνηση συντήρησε επίτηδες επί µήνες µια συζήτηση για αλλαγή
του εκλογικού συστήµατος στις ευρωπαϊκές εκλογές. Μιλούσε
εκ του πονηρού, κατά τη γνώµη µας, για κατάτµηση σε εκλογικές
περιφέρειες, άφηνε να αιωρούνται ασάφειες και τελικά αυτό που
έκανε είναι να αλλάξει την κατανοµή των εδρών µε τρόπο που
θεωρεί ότι είναι προς όφελός της. 

Γι’ αυτό δεν σας έχουµε εµπιστοσύνη, κυρία Υπουργέ. Για να
µη µιλήσουµε και για το προηγούµενο Υπουργείο. Λοιπόν, αυτή
η συµπεριφορά, κατά τη γνώµη µας, πλήττει τη δηµοκρατία και
το κύρος των ευρωπαϊκών εκλογών και µας αποµακρύνει από το
κεντρικό διακύβευµα, το οποίο είναι το πώς θα φέρουµε τους πο-
λίτες κοντά στο κρίσιµο επίπεδο και στην κρίσιµη θέση λήψης
αποφάσεων σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

Άρα εµείς θεωρούµε απαραίτητη τη δηµιουργία ηλεκτρονικών
εκλογικών καταλόγων, οι οποίοι θα ενθαρρύνουν την αυτοπρό-
σωπη άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος παντού. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Μάλαµα. 

Καλούµε στο Βήµα τον κ. Ανδρέα Πουλά από το ΠΑΣΟΚ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, µε το παρόν

σχέδιο νόµου που καλούµαστε να ψηφίσουµε η Κυβέρνηση ει-
σάγει την καθολική δυνατότητα άσκησης του εκλογικού δικαιώ-
µατος µε επιστολική ψήφο στις ευρωεκλογές, στο εθνικό
δηµοψήφισµα τόσο στους εκτός επικρατείας εκλογείς όσο και
στους εντός επικρατείας. 

Μετά την αιφνιδιαστική κατάθεση της τροπολογίας σας φαί-
νεται τελικά ότι η αληθινή σκοπιµότητα ήταν η εξ αρχής επέ-
κταση της επιστολικής ψήφου και στις εθνικές εκλογές για τους
εκτός επικρατείας κατοίκους. Δείχνετε το αληθινό σας πρόσωπο,
αλλά δεν είναι η πρώτη φορά που δεν τηρείτε τα κοινοβουλευ-
τικά προσχήµατα και αιφνιδιάζετε το Σώµα. Λειτουργείτε εντελώς
προσχηµατικά, τυχοδιωκτικά και προσπαθείτε να αποσπάσετε
συναινέσεις σε ένα τόσο σοβαρό ζήτηµα για µικροκοµµατικό
όφελος. 

Το παρόν σχέδιο νόµου αποτελεί µια από τις πολυδιαφηµισµέ-
νες µεταρρυθµίσεις της Κυβέρνησής σας και φιλοδοξεί να συµ-
βάλλει στο χτίσιµο του πρωθυπουργικού προφίλ ως µεταρ-
ρυθµιστή τόσο στο εσωτερικό όσο και στο εξωτερικό. Από το πε-
ριεχόµενο, όµως, αυτού είναι φανερό ότι ο µεταρρυθµιστικός
σας οίστρος δεν εκπορεύεται από το γνήσιο ενδιαφέρον σας για
ενίσχυση των δηµοκρατικών θεσµών ούτε για τον µετασχηµατι-
σµό της κοινωνίας προς το δηµοκρατικότερο και προς το προ-
οδευτικότερο. Αντιθέτως, δίνετε λαβή σε έντονο προβληµατισµό
για τις πραγµατικές σας προθέσεις και αντί αισιοδοξίας, προει-
κονίζετε µια δυστοπική κοινωνία όπου η ψήφος υποβιβάζεται σε
απλή αλληλογραφία χωρίς κανένα εχέγγυο διασφάλισης του
αδιάβλητου της εκλογικής διαδικασίας.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει τη µοναδική ικανό-
τητα όταν επεξεργάζεται ένα πραγµατικό πρόβληµα, όπως είναι
η αυξανόµενη αποχή από τις κάλπες και η αποδοκιµασία των πο-
λιτών προς το πολιτικό σύστηµα µε τη µη συµµετοχή τους στην
εκλογική διαδικασία, να το µετατρέπει σε νοµοθέτηµα αµφιβόλου
προθέσεων, αµφιβόλου αποτελεσµατικότητας και αµφιβόλου λει-
τουργικότητας, που περισσότερα προβλήµατα δηµιουργεί παρά
λύνει.

Έτσι και στην παρούσα περίπτωση, επί της αρχής η εφαρµογή
της επιστολικής ψήφου αποτελεί ένα εργαλείο, που υπό προϋπο-
θέσεις µπορεί να διευρύνει την εκλογική βάση και να ενθαρρύνει
τη συµµετοχική διαδικασία στις εκλογές. Μπορεί να επιλύσει
πραγµατικά τα προβλήµατα, όπως τη δυσκολία µετακίνησης ατό-
µων µε κινητικά προβλήµατα κατά την ηµέρα των εκλογών. Για
τα άτοµα αυτά η επιστολική ψήφος θα ήταν µια ανθρώπινη λύση
που θα διευκόλυνε πραγµατικά την άσκηση του εκλογικού τους
δικαιώµατος. Όµως, δηµιουργεί εύλογο προβληµατισµό η χωρίς
προϋποθέσεις επέκταση του δικαιώµατος επιστολικής ψήφου
στον όποιο εκλογέα το επιθυµεί και, µάλιστα, χωρίς πραγµατική
διασφάλιση του αδιάβλητου της διαδικασίας. 

Πώς θα µπορούσε να εφαρµοστεί τόσο ευρέως η επιστολική
ψήφος, όταν δεν έχουν εκκαθαριστεί ακόµα οι εκλογικοί κατάλο-
γοι και ενώ προβλέπεται στο παρόν σχέδιο νόµου ότι αυτό θα
γίνει µετά τις ευρωεκλογές; Είναι αυτονόητο ότι η όποια επιχεί-
ρηση εφαρµογής της επιστολικής ψήφου απαιτεί να προηγηθούν
ουσιαστικά και αποτελεσµατικά µέτρα για την επαλήθευση των
εκλογέων και την εκκαθάριση των σχετικών καταλόγων που βρί-
θουν από λάθη και ονόµατα ήδη αποβιωσάντων εκλογέων.

Η διά ζώσης εκλογική διαδικασία την ηµέρα των εκλογών έχει
ένα ουσιαστικό ρόλο στην ταυτοποίηση του εκλογέα. Οµοίως, η
παρουσία των δικαστικών αντιπροσώπων των κοµµάτων στα
εκλογικά τµήµατα διασφαλίζει και την κατά το δυνατόν αδιαβλη-
τότητα της ψήφου και την οµαλότητα της εκλογικής διαδικασίας. 

Πώς αυτά τα θεµελιώδη στοιχεία της δηµοκρατίας µπορούν
να διασφαλιστούν µε την επιστολική ψήφο, η οποία, µάλιστα, θα
αποστέλλεται µε ιδιώτη µεταφορέα; Πώς θα µπορούσε να εφαρ-
µοστεί η επιστολική ψήφος στη χώρα που ακόµα κάνει εκλογές
µε καρµπόν και βουλοκέρι και δεν έχει εκσυγχρονιστεί ουσια-
στικά η εκλογική διαδικασία; Ποια πλατφόρµα µπορεί να επιβε-
βαιώσει την ύπαρξη εκλογέα ιδίως στο εξωτερικό χωρίς να έχει
προηγηθεί ηλεκτρονική συνεργασία και επαλήθευση µε τις
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χώρες της κατοικίας τους; Πώς θα µπορούσε να εφαρµοστεί η
επιστολική ψήφος χωρίς να υπάρχουν σοβαρά δηµοκρατικά αν-
τίβαρα για την εξ αποστάσεως ψήφο; Χωρίς ενίσχυση της συµ-
µετοχικής δηµοκρατίας; Χωρίς πρόβλεψη για την ενίσχυση των
δεσµών των κατοίκων του εξωτερικού µε την πατρίδα και την ελ-
ληνική πραγµατικότητα;

Κυρία Υπουργέ, καταθέσαµε τροπολογία µε την οποία προτεί-
νουµε την τροποποίηση των άρθρων 6, 8, 9 του νοµοσχεδίου,
ώστε η δυνατότητα άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος µε επι-
στολική ψήφο να χορηγείται µόνο ως διευκόλυνση στους εκτός
επικρατείας εκλογείς λόγω της απόστασής τους από τον τόπο
που ψηφίζουν, καθώς και όσους εντός επικράτειας εκλογείς κω-
λύονται να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα µε φυσική πα-
ρουσία για λόγους ηλικίας, αναπηρίας, υγείας, σπουδών ή
εργασίας σε διαφορετικό τόπο από εκείνο που ψηφίζουν.

Για το ΠΑΣΟΚ η δηµιουργία θεσµικών και δηµοκρατικών αντί-
βαρων είναι ουσιώδης πτυχή της εφαρµογής της επιστολής
ψήφου. Για εµάς η συµµετοχική δηµοκρατία, οι ενεργοί πολίτες,
οι οργανώσεις, ο δηµοκρατικός διάλογος, η ενεργοποίηση της
κοινωνίας των πολιτών είναι θεµελιώδη στοιχεία της δηµοκρα-
τίας, της ψηφοφορίας και των εκλογών εν γένει και µε κανέναν
τρόπο δεν πρέπει να υποβιβαστούν σε µια αµφιβόλου αυθεντι-
κότητας, αδιαβλητότητας και αξιοπιστίας αλληλογραφία, που
δεν προστατεύεται µε κανένα τρόπο και δίνει λαβές για τη χει-
ραγώγηση του εκλογικού αποτελέσµατος. 

Εάν δεν πείσετε τους πολίτες ότι η δηµοκρατία µας είναι
ισχυρή, ότι η πολιτεία µας είναι κοινωνικά δίκαιη και ότι υπάρχει
µέλλον για τη χώρα µας, που ειρήσθω εν παρόδω πεθαίνει δη-
µογραφικά, δεν µπορεί να επιτευχθεί η αύξηση των ψηφοφόρων
στις κάλπες είτε διά ζώσης είτε επιστολικά. Με την επιστολική
ψήφο, όµως, έτσι όπως την εφαρµόζετε, οι κίνδυνοι για τη δηµο-
κρατία θα είναι περισσότεροι και βαθύτεροι. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Γιώργος Μαρίνος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η τροπολογία που ανακοίνωσε η κ. Κεραµέως, η Κυβερνήση της

Νέας Δηµοκρατίας, για την εφαρµογή της επιστολικής ψήφου και
για τους απόδηµους στις βουλευτικές εκλογές, δεν αποτελεί αιφ-
νιδιασµό. Κατά τη γνώµη µας είναι µία µελετηµένη κίνηση στα
πλαίσια ενός συνολικού σχεδίου που έχει ξεκινήσει από όταν η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πήρε πίσω την υπογραφή της,
ακύρωσε τον σχετικό νόµο του 2019 και προχώρησε στη γενί-
κευση της επιστολικής ψήφου των αποδήµων χωρίς καµία προ-
ϋπόθεση, χωρίς κανέναν όρο. Αυτό έχει και συνέχεια. Και τη
συνέχεια την βλέπουµε σήµερα µε το νοµοσχέδιο που φέρνετε για
την επιστολική ψήφο αλλά και παραπέρα. Και για την επιστολική
ψήφο στις βουλευτικές εκλογές και για ηλεκτρονική ψήφο και για
αλλαγές στο Σύνταγµα την επόµενη περίοδο. Θα έλεγα ότι δηµι-
ούργησε δυσκολίες στον ΣΥΡΙΖΑ και στο ΠΑΣΟΚ γιατί εκτέθηκαν
για άλλη µια φορά. Γιατί διαφήµισαν τη συναίνεση και ήρθαν σε
δύσκολη θέση. Και προκειµένου να διασωθεί αυτή η συναίνεση
έκανε την παρέµβαση ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Τα-
σούλας, λειτουργώντας σαν Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας,
ως γεφυροποιός. 

Όµως σε αυτές τις συνθήκες, επειδή πρόκειται για ένα νοµο-
σχέδιο πραγµατικά αντιδραστική τοµή, θέλουµε να θέσουµε τον
εξής προβληµατισµό. Γιατί η Κυβέρνηση από το 2019 µέχρι σή-
µερα µε διαδοχικές κινήσεις προσπαθεί να επιβάλλει τον έλεγχο
επί της ουσίας της εκλογικής διαδικασίας; Γιατί το αστικό πολι-
τικό σύστηµα και η Κυβέρνηση αυτή και οι σύµµαχοί της εκτιµούν
ότι την επόµενη περίοδο το σύστηµα θα αντιµετωπίσει πολύ σο-
βαρές δυσκολίες, οικονοµική κρίση, βαθύτερη εµπλοκή στους
ιµπεριαλιστικούς πολέµους των οποίων οι εστίες πολλαπλασιά-
ζονται, σοβαρά ζητήµατα στις ελληνοτουρκικές σχέσεις. Θέλει
να διαµορφώσει το έδαφος ώστε να µπορεί να επηρεάζει για τα
συµφέροντα της αστικής τάξης την πολιτική κατάσταση, να δια-
µορφώνει πολιτικούς συσχετισµούς για να περνάει την αντιλαϊκή
πολιτική ανεξάρτητα από διαχειριστή και τη διαιώνιση της καπι-

ταλιστικής εκµετάλλευσης. Και αυτό το θέτουµε σαν προβληµα-
τισµό στην εργατική τάξη, στις λαϊκές δυνάµεις για να σκεφτούν
όλη αυτή τη διαδικασία που έχουµε ζήσει την περίοδο αυτή για
την ψήφο των Αποδήµων, την επιστολική ψήφο και αυτά τα οδυ-
νηρά που θα ακολουθήσουν. 

Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση µε τη στήριξη του ΣΥΡΙΖΑ, του
ΠΑΣΟΚ και της Πλεύσης Ελευθερίας υποστηρίζει αβάσιµα και
παραπλανητικά ότι µε την επιστολική ψήφο βαθαίνει η δηµοκρα-
τία. Το ΚΚΕ τεκµηριωµένα, όπως έκανε ο εισηγητής του κόµµα-
τός µας, ο Γιάννης Γκιόκας, ανατρέπει αυτούς τους ισχυρισµούς
µε συγκεκριµένα στοιχεία. Και ενηµερώνει, προειδοποιεί τον λαό
ότι πρόκειται για αντιδραστική αλλαγή µε επικίνδυνες στοχεύσεις
και συνέπειες. Το ΚΚΕ έχει αποκαλύψει πως η γενίκευση της
ψήφου των αποδήµων χωρίς κανένα κριτήριο οδηγεί στην αλλοί-
ωση του εκλογικού σώµατος και δίνει τη δυνατότητα να ψηφί-
σουν άνθρωποι οι οποίοι ενώ δεν έχουν κανέναν οικονοµικό
δεσµό µε τη χώρα και δεν υφίστανται τις συνέπειες των πολιτι-
κών τους επιλογών θα επιδρούν καταλυτικά στη διαµόρφωση του
εκλογικού αποτελέσµατος. Ας το σκεφτεί ο κάθε εργαζόµενος.

Με το νοµοσχέδιο για την επιστολική ψήφο το πάτε σήµερα
παραπέρα. Υποβαθµίζετε το εκλογικό δικαίωµα στην ταχυδρό-
µηση ενός φακέλου, ενός ψηφοδελτίου και αυτό το ορίζετε ως
µοναδική επιλογή καταργώντας τα εκλογικά τµήµατα στα κράτη
του εξωτερικού, ώστε να µην ψηφίζει αυτοπρόσωπα κανένας
στην κάλπη. Πίσω από το παραβάν. Κανένας, δηλαδή. Να µην
ψηφίζει κανένας απόδηµος. Λέµε στο λαό µας ότι µε την επιστο-
λική ψήφο παραβιάζεται η µυστικότητα της εκλογικής διαδικα-
σίας. Αυτό κάνετε, κυρία Υπουργέ, µε την κατάργηση της
προσωπικής ψηφοφορίας και της αναγκαίας ταυτοπροσωπίας
πολλαπλασιάζοντας σε σχέση µε σήµερα τους κινδύνους χειρα-
γώγησης και φαλκίδευσης της ψήφου. Εισάγετε µια διαδικασία
που από την αρχή µέχρι το τέλος είναι διάτρητη και αυξάνει τους
κινδύνους των πιέσεων και των εκβιασµών από κρατικούς και άλ-
λους µηχανισµούς, τα λόµπι που είναι συνδεδεµένα µε τις κυβερ-
νήσεις και τα αστικά κόµµατα, την εργοδοσία. 

Η ραχοκοκαλιά του µηχανισµού σας είναι ιδιωτικές εταιρείες
κούριερ που αναλαµβάνουν την ταυτοποίηση του εκλογέα. Ενώ
αν δεν φτάσει ο φάκελος στην αρµόδια επιτροπή ακυρώνεται το
δικαίωµα των αποδήµων να συµµετέχουν στις εκλογές. Το ίδιο
το νοµοσχέδιο σας προδίδει, κυρία Κεραµέως. Ζητάτε να υπο-
γράφει ο εκλογέας υπεύθυνη δήλωση που θα πιστοποιεί ότι συµ-
πλήρωσε το ψηφοδέλτιο και ψήφισε ο ίδιος και όχι άλλος.
Δηλαδή και εσείς αναγνωρίζετε το πρόβληµα, τους µεγάλους κιν-
δύνους για απάτη. Αλλά το κρύβετε. Άλλωστε υπάρχουν εκατον-
τάδες περιπτώσεις επιβεβαιωµένης νοθείας σε άλλα κράτη που
χρησιµοποιήθηκε η επιστολική ψήφος: πλαστογραφίες, κλοπή
φακέλων, χαµένοι φάκελοι, δίκτυα αγοράς ψήφων στη Γαλλία,
στην Αγγλία, στην Ισπανία και σε άλλες χώρες. Και ενώ γνωρίζετε
εσείς ως Κυβέρνηση αυτά τα στοιχεία, η κυρία Υπουργός απέ-
φυγε να τοποθετηθεί στο καθοριστικό αυτό πρόβληµα. Και εδώ
στην Ελλάδα έχουν συµβεί παρατράγουδα που θα πολλαπλασια-
στούν γιατί το σύστηµα που υπερασπίζεστε χρησιµοποιεί όλα τα
µέσα ελέγχου και χειραγώγησης λαϊκών επιλογών. Συνεπώς ό,τι
και να ισχυριστεί η Κυβέρνηση δεν µπορεί να εγγυηθεί το αδιά-
βλητο των εκλογών µε επιστολική ψήφο η οποία είναι βούτυρο
στο ψωµί των πιέσεων και των εκβιασµών. Γι’ αυτό τονίζουµε ότι
η Κυβέρνηση και τα κόµµατα που θα ψηφίσουν αυτό το αντιδρα-
στικό νοµοσχέδιο είναι ανεπανόρθωτα εκτεθειµένη. 

Τελειώνω µε το εξής. Πραγµατικά το τονίζουµε ότι πρόκειται
για αντιδραστική τοµή και σηµειώνουµε ιδιαίτερα ότι η επιστο-
λική ψήφος και η ηλεκτρονική ψηφοφορία που προσπάθησε να
επιβάλει ο νόµος Χατζηδάκη στα συνδικάτα αποσκοπούν στην
υποβάθµιση του εργατικού λαϊκού ενδιαφέροντος, στις πολιτικές
εξελίξεις και στη συλλογική δράση, στον περιορισµό της συµµε-
τοχής σε συλλογικές διαδικασίες. Καλλιεργούν όλα αυτά τη µα-
χητικότητα και τον ατοµικισµό. 

Το ΚΚΕ µε µεγάλη ευθύνη θα συνεχίσει να αντιπαλεύεται αυτό
το αντιδραστικό νοµοσχέδιο και ως νόµο και συνάµα το σύνολο
της αντιλαϊκής πολιτικής της Κυβέρνησης και των συνοδοιπόρων
της. Θα πρωταγωνιστεί στους αγώνες και θα δώσει µε αποφασι-
στικότητα όλες αυτές τις µάχες που έχουµε µπροστά µας.
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Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Νικόλαος Βρεττός από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νίκης.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, µετά τη µετατροπή του Υπουργείου Ανάπτυξης σε
«Υπουργείο Ακρίβειας», σήµερα είδαµε και τη µετατροπή του
Υπουργείου Εσωτερικών σε «Υπουργείο Εφαρµοσµένων Αντιδε-
οντολογικών Πρακτικών», εκτός αν η ολίγον εκπρόθεσµη κατά-
θεση της τροπολογίας, όπως ο ίδιος ο Πρόεδρος ανέφερε,
αποτελεί την επιτοµή των δεοντολογικών πρακτικών του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών. 

Εποµένως, οι όροι «τοµή» και «εκσυγχρονισµός» που ακούστη-
καν από όλους σχεδόν τους εισηγητές της Νέας Δηµοκρατίας
δεν φαίνεται να αποτυπώνονται στο παρόν νοµοσχέδιο και κυ-
ρίως στην παρούσα τροπολογία µε τον τρόπο που κατατέθηκε,
γιατί όταν µιλάµε για εκλογική νοµοθέτηση όσον αφορά τις εκλο-
γές, µιλάµε για µια γιορτή της δηµοκρατίας. Και πάντως, µόνο
γιορτή της δηµοκρατίας δεν µπορεί να αποτελεί η στόχευση του
συγκεκριµένου νοµοσχεδίου, γιατί δεν υφίστανται οι προϋποθέ-
σεις που εξασφαλίζουν αυτόν τον σκοπό. 

Σίγουρα, όµως, είναι, ένα νοµοσχέδιο που κατά πάγια κυβερ-
νητική πρακτική στοχεύει στην αποκόµιση κοµµατικών κερδών,
γιατί γνωρίζει η Κυβέρνηση πως οι επερχόµενες ευρωεκλογές
αποτελούν το πρώτο αδιαµφισβήτητο δηµοψήφισµα διατήρησης
της κυβερνησιµότητας. Και γνωρίζει από πρώτο χέρι ποια είναι
η πολιτική σηµασία του αποτελέσµατος των ευρωεκλογών. Άλ-
λωστε, στο αποτέλεσµα των ευρωεκλογών του 2019 επένδυσε η
Νέα Δηµοκρατία και απαίτησε πολιτικά την άµεση διενέργεια των
εθνικών εκλογών. 

Εποµένως, το κυβερνητικό αφήγηµα περί συνταγµατικής δυ-
νατότητας να µπορεί να διαφοροποιεί το εκλογικό συνταγµατικό
πλαίσιο στις εθνικές από τις ευρωπαϊκές εκλογές και τα δηµο-
ψηφίσµατα µόνο έωλο και ανυπόστατο για κάθε ανεπηρέαστο
συνταγµατολόγο είναι. Και όλοι οι αυτοδιοικητικοί όσοι έχουµε
υποστεί την εµµονή της Κυβέρνησης να επενδύει στην αντισυν-
ταγµατική νοµοθέτηση, όπως συνέβη το 2019 µε τον νόµο συγ-
κρότησης των οικονοµικών επιτροπών και των επιτροπών
ποιότητας ζωής που κρίθηκαν συνταγµατικές, µπορούµε να κα-
ταλάβουµε ότι αυτό είναι µια πάγια εµµονή της Κυβέρνησης. Και
τότε είχε επικαλεστεί πιθανά φανταστικά προβλήµατα διοίκησης
των δήµων. 

Είναι, όµως, αυτή η νοµοθέτηση τρόπος δηµοκρατικής λει-
τουργίας ενός κράτους; Είναι αυτή η νοµοθέτηση βέλτιστη πρα-
κτική ή απλά µια ακόµα αντιδηµοκρατική εκτροπή;

Ναι, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης και λοιπές υποστηρι-
κτικές του νοµοσχεδίου πολιτικές δυνάµεις, είναι αντιδηµοκρα-
τική πρακτική ο τρόπος που εφαρµόζεται η επιστολική ψήφος
και όχι βέβαια το δικαίωµα διευκόλυνσης της συµµετοχής όσων
για συγκεκριµένους λόγους αντικειµενικά δεν µπορούν να συµ-
µετάσχουν µε την άµεση παρουσία τους στις εκλογές. Και το
γνωρίζετε αυτό και γι’ αυτό σκοπίµως πρόχειρα και βιαστικά φέρ-
νετε το νοµοσχέδιο για την επιστολική ψήφο για να εφαρµοστεί
στις ερχόµενες ευρωεκλογές, αναγνωρίζοντας εσείς µέσα στο
ίδιο το νοµοσχέδιο την αδυναµία του επιτελικού ψηφιοποιηµένου
κράτους να έχει εκκαθαρίσει τους εκλογικούς του καταλόγους,
κάτι βέβαια που προβλέπει ο νόµος να γίνει µετά τις ευρωπαϊκές
εκλογές, βάζοντας δηλαδή το άλογο πίσω από το κάρο. 

Προφανώς, η βέλτιστη κατά την Κυβέρνηση αυτή –καουµπόικη,
κατά τη δική µας εκτίµηση- νοµοθετική πρακτική έχει χαρακτηρι-
στικά αλλοίωσης της πραγµατικής έκφρασης της λαϊκής βούλη-
σης λόγω της µη εξασφάλισης της άµεσης, ταυτόχρονης και
µυστικής ψηφοφορίας που επιβάλλεται στην πραγµατική έκφραση
της λαϊκής βούλησης, µιας κυβέρνησης που πιστεύει πως µπορεί
τη λαϊκή βούληση να την αποτρέψει προσδοκώντας δήθεν την αύ-
ξηση της συµµετοχής εντός και εκτός επικράτειας. Γι’ αυτό και
δεν ενδιαφέρεται αν η νοµοθεσία της ανοίγει διάπλατα τις πόρτες
για νοθεία, χειραγώγηση, εξαγορά, δωροδοκίες και εκβιασµούς
εργοδοτικούς, εκβιασµούς συναισθηµατικούς, εκβιασµούς οικο-
γενειακούς, εκβιασµούς παντός τύπου και συµφέροντος. Και, προ-

φανώς, αυτές οι πόρτες αλλοίωσης του εκλογικού αποτελέσµατος
δεν είναι απόρροια αδιαφορίας, αλλά σύγχρονη, βασική, βέλτιστη
κυβερνητική πρακτική δυνατότητας νόθευσης των εκλογικών απο-
τελεσµάτων. Και λέω «σύγχρονη» γιατί τα δέντρα που κάποτε ψή-
φισαν λόγω της αδυναµίας ή ανικανότητας της Κυβέρνησης να τα
προστατεύσει στις πρόσφατες µεγάλες πυρκαγιές του καλοκαι-
ριού, δεν µπορούν πλέον να ψηφίσουν. 

Μάλιστα, για να εξασφαλίσετε περαιτέρω τη δυνατότητα αλ-
λοίωσης του εκλογικού αποτελέσµατος και περιορισµού της ισό-
τητας στο δηµοκρατικό δικαίωµα του εκλέγειν και εκλέγεσθαι,
πέρα από τον ληστρικό τρόπο κατανοµής των εδρών, πέραν της
επιβολής του πλαφόν του 3%, απογειώνετε και το παράβολο
συµµετοχής σε επίπεδο αποκλεισµού, εκβιάζοντας ταυτόχρονα
σε περίπτωση που καταφέρουν να το συγκεντρώσουν και να το
καταθέσουν δυνάµεις που θέλουν να εκτεθούν στη διαδικασία
του εκλέγειν, πως αν δεν πιάσουν το ποσοστό του 1,5%, τότε θα
τους το παρακρατήσουν, δηλαδή θα το κατασχέσουν, ως τιµω-
ρία γιατί τόλµησαν να συµµετάσχουν στις εκλογές. 

Αυτά ακριβώς είναι σαφείς αποδείξεις του φόβου που έχει η
Κυβέρνηση για το αποτέλεσµα των ευρωεκλογών λόγω φυσικά
των κάκιστων, αντιδηµοκρατικών, αντιπατριωτικών, αντιλαϊκών,
αντιοικογενειακών και αντιοικονοµικών πρακτικών που εφαρµό-
ζει. 

Ολοκληρώνοντας τις σκέψεις-θέσεις για το προς ψήφιση νο-
µοσχέδιο όσον αφορά την αναγκαιότητά του µε συγκεκριµένη
µορφή, για εµάς στη Νίκη δεν τίθεται θέµα νοµιµοποίησής της,
αφού δεν θα εξασφαλίσει τις αρχές της ισότητας της ψήφου, την
αµεροληψία, το ανόθευτο, τη διαφάνεια της εκλογικής διαδικα-
σίας, τη διαύγεια ελέγχου του εκλογικού αποτελέσµατος, τη δια-
σφάλιση και εµπέδωση του δηµοκρατικού κεκτηµένου. Δεν θα
εξασφαλίσει το δικαίωµα του πολίτη για βελτίωση των συνθηκών
ασφαλούς διαβίωσής του. Δεν θα εξασφαλίσει την ανάγκη ανά-
κτησης της πληγωµένης περηφάνιας του. Δεν θα εξασφαλίσει
την απαίτησή του για ανθρώπινη, αξιοπρεπή και οικονοµική επι-
βίωσή του. 

Γι’ αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε συνολικά το νοµοσχέ-
διο και για τον τρόπο που δεν έγιναν συνολικά δεκτές οι παρα-
τηρήσεις της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων. Και
οι λοιπές διορθώσεις δεν διασφαλίζουν επ’ ουδενί τις αρχές της
µυστικότητας και τις υπόλοιπες που είναι απαραίτητες για µια δί-
καιη εκλογική διαδικασία.

Κλείνοντας, η κυρία Υπουργός κατέθεσε µία τροπολογία µε
µία αίσθηση ότι έκανε «κίνηση µατ». Όµως, αντί για µια επίπλα-
στη ικανοποίηση που ήθελε να προσδώσει στο µεγάλο πολιτικό
κόλπο σαν να έβγαζε τον κλεµµένο άσσο από το µανίκι, µάλλον
τελικά τροµοκρατηµένη αντίδραση φανερώνει για το αναµενό-
µενο εκλογικό αποτέλεσµα των ευρωεκλογών και προµηνύει σκέ-
ψεις για προσφυγή σε πιθανά σύντοµες εκλογές λόγω του
αποτελέσµατος των ευρωεκλογών, ακόµα και µέσα στον Σεπτέµ-
βριο. 

Έτσι, είστε η πρώτη Κυβέρνηση που τόσο ωµά καταστρατηγεί
κάθε έννοια δηµοκρατικής λειτουργίας του πολιτεύµατος, θέλον-
τας να καταστήσει των αιφνιδιασµό ως µαζικό εργαλείο άσκησης
πολιτικής, καθιστώντας το ολίγον εκπρόθεσµη, ταυτόσηµο του
ολίγον έγκυος και των αντίστοιχων συνεπειών του, θέλοντας να
καθιερώσει το ντελίβερι ως βασικό µέσο αντικατάστασης της εγ-
κυρότητας του δικαστικού αντιπροσώπου και τέλος, να κανονι-
κοποιήσει την εξαίρεση ως καταστρατήγηση του αδιάβλητου της
εκλογικής διαδικασίας όσον αφορά τις ευρωεκλογές και πιθανόν
και τις εθνικές. Για όλους αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Σπάνιας Αριστοτέλης από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε Σπάνια, έχετε τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα για το
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών που αναλύει τις πα-
ρεµβάσεις πάνω στην επιστολική ψήφο, εκκαθάριση εκλογικών
καταλόγων, διευκόλυνση πρόσβασης ατόµων µε αναπηρία και
άλλα ζητήµατα. 
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Οι εκτός Ελλάδας εκλογείς -όσοι επιθυµούν- θα µπορούν
πλέον να ψηφίσουν αποκλειστικά µε επιστολική ψήφο, ενώ και οι
ψηφοφόροι που βρίσκονται εντός Ελλάδας θα µπορούν να ασκή-
σουν το εκλογικό τους δικαίωµα είτε µε προσέλευση στο εκλο-
γικό κέντρο είτε µε επιστολική ψήφο εφόσον υποβάλλουν
σχετική αίτηση.

Περιγράφεται αναλυτικά η διαδικασία άσκησης του εκλογικού
δικαιώµατος κάνοντας χρήση της επιστολικής ψήφου, η εισα-
γωγή ρυθµίσεων για τη διευκόλυνση της συµµετοχής των ατό-
µων µε αναπηρία στην εκλογική διαδικασία. Έτσι αν ο
αντιπρόσωπος της δικαστικής αρχής ή ο προεδρεύων της επι-
τροπής είναι άτοµο µε αναπηρία, είναι δυνατή η ανάθεση καθη-
κόντων γραµµατείας στις εφορευτικές επιτροπές σε δύο άτοµα.
Δηµιουργείται µητρώο καταστηµάτων ψηφοφορίας και εκλογι-
κών τµηµάτων. Κατά προτεραιότητα χώροι, οι οποίοι είναι προ-
σβάσιµοι από άτοµα µε αναπηρία, όπως και γίνεται υποχρεωτική
η µετάδοση προεκλογικών µηνυµάτων σε νοηµατική γλώσσα. 

Οι βασικοί εκλογικοί κατάλογοι ενηµερώνονται µε βάση τις αι-
τήσεις των εκλογέων που επιθυµούν να ψηφίσουν µε επιστολική
ψήφο. Η οριστικοποίηση, οι µεταβολές και οι ακυρώσεις των αι-
τήσεων καταχωρίζονται άµεσα. Σε περιπτώσεις διενέργειας εθνι-
κού δηµοψηφίσµατος προσαρµόζονται οι προθεσµίες πάνω σε
αυτό. Οι ειδικοί εκλογικοί κατάλογοι επιστολικής ψήφου οριστι-
κοποιούνται την ηµέρα έκδοσης του προεδρικού διατάγµατος
και η καταληκτική ηµεροµηνία αποστολής των φακέλων επιστο-
λικής ψήφου δεν µπορεί να είναι µικρότερη από δεκαπέντε ηµέ-
ρες πριν από την ηµεροµηνία διενέργειας του δηµοσιεύµατος.

Εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους τίθενται σε ει-
δική κατηγορία προς διαγραφή την 31η Οκτωβρίου του 2024, αν
σωρευτικώς έχουν γεννηθεί την 1η Ιανουαρίου 1944, δεν έχουν
υποβάλλει οι ίδιοι ή δεν εµφανίζονται ως εξαρτώµενα πρόσωπα
σε φορολογικές δηλώσεις του φορολογικού έτους 2022 που
έχουν υποβληθεί έως 31-12-2023, δεν έχουν ελληνικό διαβατήριο
εν ισχύ, δεν λαµβάνουν σύνταξη. 

Εισάγονται παρεµβάσεις στη διαδικασία εκλογής µελών του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και εναρµονίζεται η νοµοθεσία για την
εκλογή Ευρωβουλευτών, που εφαρµόστηκε ήδη στις εθνικές
εκλογές του 2023 για την ηλεκτρονική υποβολή υποψηφιοτήτων.
Οι υποψηφιότητες των συνδυασµών υποβάλλονται στην ηλε-
κτρονική πύλη υποψηφιοτήτων, γίνεται καταβολή ενιαίου παρα-
βόλου και επιστρέφεται στον συνδυασµό µε πιο ευνοϊκούς όρους
από αυτούς που ίσχυαν µέχρι σήµερα. Επίσης, µε την αλλαγή
τρόπου κατανοµής των εδρών εξασφαλίζεται η αναλογικότητα
στην κατανοµή τους για όλους τους συνδυασµούς. 

Ως δυνατότητα καθολικής άσκησης του εκλογικού δικαιώµα-
τος µε επιστολική ψήφο ορίζεται η δυνατότητα του εκλογέα να
ασκήσει χωρίς περιορισµούς το εκλογικό του δικαίωµα µε επι-
στολική ψήφο είτε εντός είτε εκτός επικράτειας. Ειδικά για τους
εκλογείς που βρίσκονται στο εξωτερικό την ηµέρα των εκλογών,
η επιστολική ψήφος αποτελεί τον µοναδικό τρόπο άσκησης του
εκλογικού δικαιώµατος, καθώς ειδικά για τις ευρωεκλογές και
τις περιπτώσεις διεξαγωγής εθνικών δηµοψηφισµάτων, δεν θα
δηµιουργούνται εκλογικά τµήµατα στο εξωτερικό. Και τούτο, βέ-
βαια, διευκολύνει και εκείνους, που µολονότι παραµένουν στα
εδαφικά όρια της επικράτειας, αδυνατούν ή δυσχεραίνονται να
ασκήσουν αυτοπρόσωπα το δικαίωµά τους, όπως οι εργαζόµε-
νοι, οι ηλικιωµένοι, τα άτοµα µε αναπηρία, αλλά και όσοι για οποι-
ονδήποτε λόγο ψηφίζουν µακριά από την εκλογική τους
περιφέρεια.

Η εισαγωγή της επιστολικής ψήφου, πράγµατι, µπορεί να απο-
τελέσει ένα ισχυρό κίνητρο για την αύξηση της συµµετοχής,
ιδίως όσον αφορά ειδικές κατηγορίες ψηφοφόρων. Στην παρά-
θεση που ακολουθεί έχουν ληφθεί υπ’ όψιν και οι ιδιαιτερότητες
της Ελλάδας ως τουριστικού προορισµού και η ηµεροµηνία διε-
ξαγωγής των ευρωεκλογών. Οι ηλικιωµένοι και άτοµα µε αναπη-
ρία που αντιµετωπίζουν δυσκολίες κινητικότητας µπορούν πλέον
µε επιστολική ψήφο να ψηφίζουν από την οικία τους. 

Λύνεται ένα σηµαντικό θέµα που αφορά τον αριθµό των εκλο-
γέων. Αυτό, γιατί ένας µεγάλος αριθµός εκλογέων, κυρίως κά-
τοικοι του εξωτερικού, έχουν αποβιώσει στην αλλοδαπή και
ουδέποτε δηλώθηκαν στις αρµόδιες εγχώριες υπηρεσίες, παρα-

µένοντας έτσι στους εκλογικούς καταλόγους. Προκειµένου να
απεικονίζεται ορθά το ποσοστό της αποχής επί των πραγµατικά
εγγεγραµµένων, προτείνεται µία διαδικασία εκκαθάρισης των
εκλογικών καταλόγων µε απολύτως αντικειµενικά κριτήρια. Αυτοί
οι εκλογείς µπορούν µε µία απλή αίτηση στο ΚΕΠ να ζητήσουν
τη µη διαγραφή τους. 

Με µία σειρά παρεµβάσεων που περιγράφονται στο σχέδιο
νόµου για ρυθµίσεις έχουµε την ταχύτερη διεξαγωγή του ΑΣΕΠ
µέσω των προτεινόµενων αλλαγών στη δοµή του, τη διασφάλιση
της εύρυθµης λειτουργίας του Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοί-
κησης µέσω της ρύθµισης του τρόπου αναπλήρωσης του προ-
έδρου του, τη ρύθµιση των απαλλαγών του Συµβουλίου
Ανάπτυξης Ανθρωπίνου Δυναµικού, τη ρύθµιση ζητηµάτων που
αφορούν στη λειτουργία των αποκεντρωµένων διοικήσεων των
γραµµατέων των ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού και το Εθνικό Μητρώο
Ζώων Συντροφιάς, µε σκοπό την εξασφάλιση καλού χρόνου
στους χρήστες του Εθνικού Μητρώου και την εγγραφή τους σε
αυτό. Και µε την απόφαση της δηµοτικής επιτροπής είναι δυνατή
πλέον η απαλλαγή από την καταβολή του ενοικίου των µισθωµά-
των αγροτεµαχίων ιδιοκτησίας δήµων -κάτι που µας αφορά
άµεσα στον νοµό µας- εφόσον λόγω πληµµυρών ή πυρκαγιών
δεν είναι δυνατή η καλλιέργειά τους. Το χρονικό διάστηµα της
απαλλαγής δεν µπορεί να υπερβαίνει το ένα έτος. Με την ίδια
απόφαση και ύστερα από αίτηση του µισθωτή µπορεί να παρα-
τείνεται η µίσθωση έως και δύο έτη από τη λήξη τους. 

Ρύθµιση των ζητηµάτων που αφορούν την ανάδειξη των ευ-
ρωεκλογών της χώρας, τον εκσυγχρονισµό του τρόπου εκλογής
σε αυτόν, όπως η ηλεκτρονική υποβολή υποψηφιοτήτων, η υπο-
χρέωση παραίτησης από το αξίωµα του βουλευτή για όσους επι-
θυµούν να είναι υποψήφιοι ευρωβουλευτές για λόγους ίσης
µεταχείρισης ή ευνοϊκότερη ρύθµιση για την επιστροφή παρα-
βόλου συµµετοχής στις ευρωεκλογές και η δικαιότερη κατανοµή
εδρών. 

Με την τροπολογία για την εφαρµογή επιστολικής ψήφου και
στις εθνικές εκλογές εφαρµόζονται µετά από µία σειρά ετών το
δηµοκρατικότερο δικαίωµα των δικών µας ανθρώπων που ζουν
στο εξωτερικό. Με τη διευκόλυνση της συµµετοχής των ατόµων
µε αναπηρία στην εκλογική διαδικασία πετυχαίνουµε την ενί-
σχυση της συµµετοχής των εκλογέων, δυναµώνοντας έτσι τον
θεσµό της δηµοκρατίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη τη-
ρώντας την προεκλογική της δέσµευση για µεγάλες παρεµβά-
σεις πραγµατοποιεί µε αυτό το σχέδιο νόµου µίας τεράστιας
σηµασίας µεταρρύθµιση, δίνοντας το δικαίωµα σε εκατοντάδες
χιλιάδες Έλληνες πολίτες να ψηφίσουν. Αυτή, λοιπόν, την Ελ-
λάδα σχεδιάζουµε, ισχυρή, µεγάλη, δηµοκρατική, κοντά στους
πολίτες της.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο θα λάβει
τώρα ο κ. Στέφανος Γκίκας από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Θα ακολουθήσει µετά τον κ. Γκίκα ο κ. Υψηλάντης, ο κ. Παπα-
θανάσης, ο κ. Ανδριανός και ο κ. Λοβέρδος, αυτή είναι η πεν-
τάδα.

Ορίστε, κύριε Γκίκα, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου

να ξεκινήσω και εγώ µε πολλά συγχαρητήρια στον συνάδελφό
µας τον Θοδωρή Ρουσόπουλο για τη σηµαντική θέση την οποία
κατέλαβε του Προέδρου του Συµβουλίου της Ευρώπης. Του ευ-
χόµαστε καλή επιτυχία!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ήρθε αυτό το νοµοσχέδιο,
που πράγµατι είναι µία πολύ σηµαντική µεταρρύθµιση, βλέπον-
τας ότι αφορά µόνον την εκλογή των ευρωβουλευτών, αλλά έχει
και εφαρµογή και στα εθνικά δηµοψηφίσµατα, πραγµατικά ανα-
ρωτήθηκα γιατί όχι και στις εθνικές εκλογές;

Νοµίζω ότι είναι ώριµες οι συνθήκες, έχουµε πολλές φορές και
σε αυτή την Αίθουσα όλα τα προηγούµενα χρόνια -δεκαετίες
ολόκληρες- συζητήσει για το θέµα της επιστολικής ψήφου, αλλά
είµαστε ίσως η µόνη χώρα που δεν εφαρµόζει αυτό το σύστηµα
και πράγµατι αναρωτήθηκα γιατί; 
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Βεβαίως, µε την τροπολογία, η Κυβέρνηση προσπαθεί να
φέρει την πολυπόθητη αυτή διάταξη στην έννοµή µας τάξη. Εύ-
χοµαι να τα καταφέρουµε και να υπερψηφίσουµε όλοι, τουλάχι-
στον τα κόµµατα που συµφωνούµε επί της αρχής, και το
νοµοσχέδιο και την τροπολογία. 

Αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, δεν είναι αποσπασµατικό. Έρχε-
ται µετά από σειρά άλλων νοµοσχεδίων, που η προηγούµενη
αλλά και η τωρινή Κυβέρνηση έφεραν. Αναφέροµαι, σαφώς, στον
ν.4648/2019, µε τον οποίο ρυθµίστηκε η διαδικασία συµµετοχής
εκλογέων που είναι εγγεγραµµένοι σε εκλογικούς καταλόγους
της επικράτειας, αλλά κατά την ηµέρα της εκλογής βρίσκονται
στο εξωτερικό, ή τον πιο πρόσφατο νόµο, τον ν.5044/2023, µε
τον οποίον ήρθησαν οι νοµικοί περιορισµοί που αφορούσαν στην
εγγραφή στους εκλογικούς καταλόγους των ψηφοφόρων του
εξωτερικού. 

Εδώ, λοιπόν, µε το προτεινόµενο αυτό σχέδιο νόµου ερχόµα-
στε να διευκολύνουµε ακόµα περισσότερο το εκλογικό σώµα
εντός και εκτός της ελληνικής επικράτειας, δίνοντάς του τη δυ-
νατότητα της επιστολικής ψήφου. Με αυτή την ιστορική πραγ-
µατικά µεταρρύθµιση απλοποιούµε ουσιαστικά την πρόσβαση
στο εκλογικό δικαίωµα αρκετών οµάδων συµπολιτών µας, που
σε άλλες περιπτώσεις δεν θα προσέρχονταν στην κάλπη. Και βε-
βαίως, αναφερόµαστε όχι µόνο σε αυτούς που ζουν στο εξωτε-
ρικό και έχουν αδυναµία να ψηφίσουν, αλλά και στους φοιτητές
και στους εποχιακά εργαζόµενους. 

Εγώ προέρχοµαι από µία νησιωτική, τουριστική περιοχή. Δεν
σας κρύβω ότι ακόµα και εργαζόµενοι που είναι από το νησί µου,
από την Κέρκυρα, δεν πηγαίνουν να ψηφίσουν, διότι δεν µπο-
ρούν να φύγουν λόγω εργασίας, πολλώ δε µάλλον όταν βρίσκον-
ται σε άλλα µέρη και εργάζονται. Τους δίδεται, λοιπόν, η
δυνατότητα τώρα, µε αυτό τον νόµο, να µπορούν να ασκήσουν
το εκλογικό τους δικαίωµα. 

Βεβαίως, είναι και άλλες κατηγορίες, όπως οι φοιτητές, αλλά
και τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Εδώ πρέπει να σταθούµε, γιατί
τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες, όπως και οι ηλικιωµένοι, είναι µία
ιδιαίτερη κατηγορία συµπολιτών µας, που πάρα πολλοί από αυ-
τούς δεν είχαν τη δυνατότητα και για αντικειµενικούς λόγους να
ψηφίσουν. Οπότε, µε αυτό το σχέδιο νόµου ρυθµίζεται ένα πολύ
σηµαντικό θέµα, µια οφειλόµενη, εάν θέλετε, προς αυτούς τους
ανθρώπους διαδικασία. 

Από εκεί και πέρα, θα έλεγα ότι υπάρχουν διατάξεις, που όλοι
αντιλαµβανόµαστε ότι στοχεύουν στη µείωση της αποχής. Η
αποχή στις ηµέρες µας είναι, δυστυχώς, µία µάστιγα σε όλες τις
εκλογικές διαδικασίες. Οπότε, µε τα µέτρα αυτά, εφόσον βε-
βαίως υπερψηφιστούν και υλοποιηθούν, αντιµετωπίζουµε ένα
ακόµα σηµαντικό στοιχείο της εκλογικής διαδικασίας και έτσι και
το εκλογικό αποτέλεσµα γίνεται, εάν θέλετε, πιο αντιπροσωπευ-
τικό, κάτι το οποίο είναι ζητούµενο. 

Ως προς τη διασφάλιση της νοµιµότητας και της εγκυρότητας
της διαδικασίας, αυτή θεωρώ ότι περιγράφεται αναλυτικά στα
άρθρα 7 έως 27 και περιβάλλεται µάλιστα από το κύρος των δι-
καστικών αρχών. 

Περαιτέρω, προβλέπεται στο άρθρο 17 -πρέπει να το πούµε
και αυτό- ο ορισµός αντιπροσώπων από τα ανακηρυχθέντα κόµ-
µατα, οι οποίοι αντιπρόσωποι έχουν το δικαίωµα να παρίστανται
και να παρακολουθούν τη διαδικασία, εξαλείφοντας, διαγράφον-
τας, εάν θέλετε, τυχόν υπόνοιες περί του µη αδιάβλητου της
εκλογικής διαδικασίας. 

Συνεχίζοντας, δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ στις ευνοϊ-
κές διατάξεις για τα άτοµα µε αναπηρία, αλλά σε ό,τι αναφέρεται
στην υποχρεωτική πλέον διερµηνεία όλων των συναφών µε την
προεκλογική διαδικασία εκδηλώσεων. Είτε αυτά είναι στη νοη-
µατική γλώσσα είτε είναι µε υπότιτλους, είναι κάτι το οποίο
έλειπε από την κείµενη νοµοθεσία, από τη δική µας εκλογική νο-
µοθεσία. Νοµίζω ότι µε αυτό τον τρόπο, επίσης, ρυθµίζουµε κάτι
το οποίο άλλες χώρες το έχουν λύσει εδώ και αρκετά χρόνια. 

Άρα, λοιπόν, η πλήρης συµπερίληψη των ατόµων µε αναπηρία
στην εκλογική διαδικασία και τον δηµόσιο βίο, αποδεικνύει ότι
αυτή η Κυβέρνηση το έχει πάρα πολύ ψηλά ως θέµα στην κυβερ-
νητική της ατζέντα. 

Στο ίδιο πλαίσιο εντάσσεται και η δηµιουργία µητρώου κατα-

στηµάτων ψηφοφορίας και εκλογικών τµηµάτων, µε στόχο την
καταγραφή των χώρων που µπορούν να χρησιµοποιηθούν ως
εκλογικά τµήµατα, για να είναι εύκολα προσβάσιµα από τα άτοµα
µε αναπηρία. 

Κλείνοντας, θα έλεγα ότι υπάρχουν και άλλες διατάξεις ση-
µαντικές που διευκολύνουν τα άτοµα µε αναπηρία. Παραδείγµα-
τος χάριν, µου έρχεται στο µυαλό η δυνατότητα δεύτερου
γραµµατέα, εάν κάποιος δικαστικός αντιπρόσωπος είναι άτοµο
µε αναπηρία και άλλα πολλά. 

Εν κατακλείδι, θεωρώ ότι είναι ένα νοµοσχέδιο ιστορικό, ένα
νοµοσχέδιο που µας πηγαίνει σε µια άλλη εποχή, που θα έπρεπε
εδώ και δεκαετίες να το είχαµε ψηφίσει, που µας φέρνει στην Ευ-
ρώπη των προηγµένων κρατών και γι’ αυτό θεωρώ ότι όλες οι
πτέρυγες της Βουλής πρέπει να το υπερψηφίσουν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Βασίλειος - Νικόλαος Υψηλάντης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας
ευχαριστώ.

Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί Βουλευτές, θα ήθελα
να εκφράσω τα συγχαρητήριά µου στον συνάδελφό µου Θο-
δωρή Ρουσόπουλο, αλλά και σε όλη την κοινοβουλευτική µας εκ-
προσώπηση στο Συµβούλιο της Ευρώπης για την επιτυχία να
εκλεγεί ο κ. Ρουσόπουλος στη θέση του Προέδρου της Κοινο-
βουλευτικής Διάσκεψης του Συµβουλίου της Ευρώπης. Είναι µε-
γάλη τιµή για τη χώρα µας και του εύχοµαι καλή επιτυχία. 

Θα αναφερθώ αρχικά στην τροπολογία, διότι θεωρώ πολύ ση-
µαντικό το γεγονός ότι την περασµένη εβδοµάδα είχαµε κατα-
φέρει να διαµορφώσουµε µία πρωτοφανή ιστορικά συναίνεση
για την επιστολική ψήφο για τους Έλληνες του εξωτερικού στις
ευρωεκλογές, γεγονός που έδινε και δίνει ένα πρόκριµα, πι-
στεύω, στην ελληνική Κυβέρνηση αυτή τη συναίνεση να τη µετα-
φράσει και να δώσει τη δυνατότητα στους Έλληνες του
εξωτερικού, οι οποίοι δεν θα µπορέσουν να έρθουν στις εθνικές
εκλογές στη χώρα µας για να ασκήσουν το εκλογικό τους δι-
καίωµα, να το πράξουν δια της επιστολικής ψήφου, µε όλα τα
εχέγγυα που υπάρχουν στον νόµο για το αδιάβλητο των εκλογών
και βέβαια µε βάση τις δηµοκρατικές αρχές, στις οποίες η χώρα
µας όλα αυτά τα πενήντα χρόνια δοκιµάστηκε. 

Θεωρώ ότι θα είναι ήττα από εµάς, εάν αυτή η διάταξη και
αυτή η τροπολογία δεν υπερψηφιστούν. Δεν είναι δυνατόν µετά
από πενήντα χρόνια δηµοκρατίας, όταν επί πολλά χρόνια σε όλη
την Ευρώπη ισχύει κάτι τέτοιο και όχι µόνο, στη χώρα µας να
έχουµε ερωτηµατικά σηµαντικά, γιατί και πώς έφερε η Κυβέρ-
νηση µία τέτοια θέση και µία τέτοια πρόταση. 

Η µόνη νικήτρια σε όλη αυτή τη διαδικασία, εάν υπάρξει συ-
ναίνεση τελικά και υπερψηφιστεί µετά από τόσες ηµέρες διαλό-
γου που θα διεξαχθεί εδώ στην Ολοµέλεια για το θέµα αυτό, θα
είναι η δηµοκρατία.

Βεβαίως, ένα τέτοιο νοµοσχέδιο, όπως εισήχθη, για την επι-
στολική ψήφο που καθιερώνεται για πρώτη φορά στη χώρα µας,
δίνει τη διευκόλυνση και τη δυνατότητα στους ψηφοφόρους να
έχουν δικαίωµα συµµετοχής, διά επιστολής, στην ψηφοφορία για
τις ευρωεκλογές αλλά και στα εθνικά δηµοψηφίσµατα. Είναι
πάγιο αίτηµα της ελληνικής κοινωνίας, που ικανοποιεί η ελληνική
Κυβέρνηση, αλλά και των Ελλήνων της διασποράς, που, όπως
προείπα, εφαρµόζεται σχεδόν σε όλες τις σύγχρονες δηµοκρα-
τίες και έρχεται η µεταρρυθµιστική Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη να ικανοποιήσει και να το κάνει πράξη. 

Ο στόχος είναι διττός, αφ’ ενός η διευκόλυνση των σύγχρονων
αναγκών του εκλογικού σώµατος και ένα από τα µέσα περιορι-
σµού της αποχής, αλλά και η ενίσχυση της δηµοκρατίας µε τη
συµµετοχή και τη συναπόφαση των απανταχού Ελλήνων. 

Με το νοµοσχέδιο αίρονται όλα τα εµπόδια συµµετοχής στις
εκλογικές διαδικασίες και για όλους όσοι έχουν δικαίωµα ψήφου,
όπου και αν βρίσκονται την ηµέρα των ευρωεκλογών στην Ελ-
λάδα ή στο εξωτερικό. Εφεξής οποιοσδήποτε Έλληνας είναι εγ-
γεγραµµένος στους εκλογικούς καταλόγους και βρίσκεται στο
εξωτερικό θα µπορεί να ψηφίσει από το σπίτι του, αλλά και για
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όσους εκλογείς βρίσκονται στην Ελλάδα και για αντικειµενικούς
λόγους αδυνατούν να προσέλθουν σε κατάστηµα ψηφοφορίας,
καθιερώνεται πλέον η δυνατότητα να ασκήσουν το δικαίωµά
τους µέσω της επιστολικής ψήφου. 

Πρακτικά η ρύθµιση αφορά µεγάλη µερίδα συµπολιτών µας.
Ενδεικτικά αναφέροµαι στους εποχικά εργαζόµενους, τα άτοµα
τρίτης ηλικίας, τα άτοµα µε αναπηρία -προβλέπονται βεβαίως
στο νοµοσχέδιο και ειδικές διατάξεις που διευκολύνουν την
ψήφο των ατόµων µε αναπηρία. 

Είναι µία ρύθµιση µε βαθιά δηµοκρατικό και κοινωνικό πρό-
σηµο. Μεγαλύτερη συµµετοχή των πολιτών στην εκλογική διαδι-
κασία σηµαίνει ενίσχυση της νοµιµοποίησης των εκλεγµένων και
διεύρυνση της αντιπροσωπευτικής δηµοκρατίας.

Υπάρχει το εύλογο ερώτηµα πώς διασφαλίζεται η αξιοπιστία
της επιστολικής ψήφου. Το ίδιο το νοµοσχέδιο σε οκτώ σηµεία,
τα οποία αναφέρθηκαν και από τον εισηγητή µας τον κ. Γκιου-
λέκα και από τους προηγούµενους οµιλητές, τη διασφαλίζει µε
τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι οκτώ αυτές δικλίδες ασφα-
λείας του νόµου αποτελούν και την καθοριστική παράµετρο για
την επιτυχία του µέτρου, καθώς διασφαλίζουν τη µυστικότητα
της ψήφου και το αδιάβλητο της διαδικασίας.

Αναµφίβολα, κύριε Υπουργέ, έχετε φέρει ένα βαθύτατα µεταρ-
ρυθµιστικό µέτρο που εκδηµοκρατίζει την κοινωνία µας και αν-
ταποκρίνεται στις επιταγές της εποχής µας, η οποία χαρα-
κτηρίζεται από την ψηφιακή επανάσταση και την έντονη κινητι-
κότητα των πληθυσµών. Οι διατάξεις, όπως εισάγονται, ανταπο-
κρίνονται στις συνταγµατικές εγγυήσεις που διέπουν την
εκλογική διαδικασία, τα άρθρα 51 παράγραφοι 3 και 4 του Συν-
τάγµατος και το άρθρο 52 και της αρχής της µυστικότητας της
ψήφου.

Συνεπώς το νοµοσχέδιο αυτό πρέπει να έχει τη µεγαλύτερη
δυνατή διακοµµατική συναίνεση και το εγχείρηµα δεν έχει και
δεν πρέπει να έχει ιδεολογικό πρόσηµο. Το µόνο πρόσηµο που
έχει είναι η συµµετοχή και η συναπόφαση και εν τέλει η δηµο-
κρατία. Δεν µπορώ να φανταστώ πραγµατικά ότι µετά από έναν
εξαντλητικό διάλογο σήµερα δεν θα καταλήξουµε στο κοινό ση-
µείο που οδηγεί στη δηµοκρατία από όλους τους Έλληνες χωρίς
περιορισµούς. 

Με αυτές τις σκέψεις και µε γνώµονα ότι εµείς οι πολιτικοί
έχουµε χρέος να κάνουµε τους πολίτες συµµέτοχους στη δηµο-
κρατία δηλώνω ότι υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο και την τροπολο-
γία όπως εισάγεται.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Παπαθανάσης Αθανάσιος από τη Νέα

Δηµοκρατία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε

ενώπιον µιας ιστορικής αλλαγής. Η µεταρρύθµιση αυτή έχει τε-
ράστια σηµασία όχι µόνο σε πρακτικό, αλλά και σε ηθικό και
εθνικό επίπεδο, αφού επιχειρείται µετά από πάνω από πενήντα
χρόνια µια αναδιάρθρωση στον τρόπο που οι Έλληνες πολίτες
ασκούν το δικαίωµα της ψήφου, ξεπερνώντας πρακτικά εµπόδια
που έως σήµερα παρεµπόδισαν ή ακόµα και απέκλειαν ορισµέ-
νους από την εκλογική διαδικασία.

Αναφέροµαι συγκεκριµένα στους συµπατριώτες µας που δια-
µένουν εκτός συνόρων, τον απόδηµο Ελληνισµό, όπου τα δια-
µορφωµένα εκλογικά τµήµατα είναι περιορισµένα. Έτσι πολλοί
νιώθουν αποθαρρηµένοι από την απαιτούµενη οικονοµική δα-
πάνη και χρονοτριβή για τη µετάβαση στις κάλπες και εν τέλει
επιλέγουν να µην ψηφίσουν. Εδώ είναι που η αξία του εν λόγω
νοµοσχεδίου γίνεται εµφανής, ειδικά όσον αφορά την επιστολική
ψήφο. 

Η παρουσία µας εδώ δεν εισπράττεται µόνο ως υποστήριξη
ενός νοµοσχεδίου, αλλά αντανακλά την υποστήριξή µας σε κάτι
µε βαθύτερο ηθικό και εθνικό χαρακτήρα, την προσπάθεια να δι-
ευκολύνουµε τους Έλληνες ψηφοφόρους στην ψήφο τους, όπου
κι αν βρίσκονται. Το γεγονός αυτό αντιπροσωπεύει µια ουσιώδη
µεταρρύθµιση και είναι σηµαντικό ότι πολλά κόµµατα αντιµετώ-

πισαν θετικά το νοµοσχέδιο στο στάδιο της διαβούλευσης και
της επεξεργασίας στις επιτροπές και µάλιστα δήλωσαν ότι είναι
θετικοί επί της αρχής. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να αναφερθώ και στην τροπολο-
γία επέκτασης του δικαιώµατος της επιστολικής ψήφου και στις
εθνικές εκλογές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ο Πρόεδρός σας, ο
κ. Κασσελάκης, είναι Έλληνας του εξωτερικού και αναµένουµε
µε ενδιαφέρον τη στάση του, όπως και τη στάση του ΠΑΣΟΚ.
Γιατί όχι και στις εθνικές εκλογές; Ποιο είναι το πραξικόπηµα; Η
δυνατότητα της ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού; Εδώ θα
αποδείξετε αν πραγµατικά πιστεύετε αυτή τη µεταρρύθµιση ή
εάν συµπεριφέρεστε υποκριτικά και λαϊκίστικα µε τους Απόδη-
µους Έλληνες. Όταν έρχεστε σε επαφή µαζί τους, τους λέτε
άλλα. Τώρα έρχεται η ώρα της κρίσεως. Θα κρυφτείτε; Τι φοβά-
στε; Όταν συναινείτε στην ψήφο για τις ευρωεκλογές είναι δι-
καίωµα, ενώ στις εθνικές εξαφανίζεται; Αλήθεια, είναι
καταστρατήγηση του Συντάγµατος όταν τηρείται η διάταξη του
άρθρου 51 παράγραφος 4;

Επίσης αυτό που δυσκολεύοµαι να εξηγήσω είναι γιατί µερικά
κόµµατα, όπως το ΠΑΣΟΚ, προτείνουν και µάλιστα επιµόνως τον
περιορισµό του δικαιώµατος για επιστολική ψήφο µόνο σε συγ-
κεκριµένες προβλεπόµενες από το νοµοσχέδιο κατηγορίες, αντί
να επεκτείνουµε αυτή τη δυνατότητα σε όλους χωρίς διακρίσεις.

Εποµένως θεωρώ ότι η ενδεχόµενη επιδίωξη να προβούµε σε
ανάλυση καταστάσεων και στη συνεχή εξαίρεση περιπτώσεων
των συµπατριωτών µας, που θέλουν να εκφραστούν πολιτικά
µέσω επιστολικής ψηφοφορίας, είναι τουλάχιστον άδικη. Αρχικά
πιστεύω ότι αυτό εγκαθιστά νέο εµπόδιο από την πλευρά µας.
Δεύτερον, προκαλούµε ένα γραφειοκρατικό αδιέξοδο λειτουρ-
γώντας κατ’ αυτόν τον τρόπο περιοριστικά ως προς το δικαίωµα
περιορίζοντας την πρόσβαση σε αυτό. Συν τοις άλλοις και σε
αυτές τις εκλογές, αλλά και στις προηγούµενες άνοιξε ένας δη-
µόσιος διάλογος για συγκεκριµένες κατηγορίες συµπολιτών µας
που λόγω εργασίας ή φοίτησης, για πρακτικούς λόγους δηλαδή,
αποµακρύνονται από την κάλπη. Ενδεικτικά να αναφέρω τους
εποχικούς υπαλλήλους στον τουρισµό, αλλά και τους φοιτητές
που σπουδάζουν µακριά από το σπίτι τους, οι οποίοι αδυνατούν
να φύγουν για µια µέρα για να ψηφίσουν στον τόπο όπου βρί-
σκονται τα εκλογικά τους δικαιώµατα, παρ’ ότι το επιθυµούν.

Η αντίληψη της Κυβέρνησης που περιλαµβάνεται στην προτει-
νόµενη νοµοθεσία είναι ότι κάθε Έλληνας πολίτης -και εδώ κα-
λύπτουµε την καθολικότητα που απαιτεί το Σύνταγµα- ανε-
ξάρτητα από το αν βρίσκεται εντός και εκτός συνόρων πρέπει να
έχει τη δυνατότητα να ψηφίζει συµβάλλοντας στον καθορισµό
του µέλλοντος µας, κάτι που σχετίζεται άµεσα µε την ουσία της
δηµοκρατίας. Γι’ αυτό µιλάµε για µία µεταρρύθµιση, µια διαδικα-
σία στην οποία δεν θα πρέπει να υπάρχουν εµπόδια ή πρακτικά
κωλύµατα, τα οποία αποτρέπουν την άσκηση αυτού του βασικού
δικαιώµατος.

Αυτή η πρωτοβουλία αποτελεί ένα κύριο και καθοριστικό µέ-
ληµα που η χώρα µας θα έπρεπε να το έχει επιτύχει πολύ νωρί-
τερα. Είναι σηµαντικό που επιχειρείται αυτή η ενέργεια τώρα. Η
Κυβέρνηση επιδεικνύει αποφασιστικότητα και ταχύτητα για τη δι-
ευκόλυνση των πολιτών. Οι ευρωεκλογές που έρχονται θέλουµε
να είναι γιορτή της δηµοκρατίας και να διοργανωθούν µε τρόπο
άρτιο και παραδειγµατικό.

Εποµένως, δίνοντας µεγάλη προσοχή στις συνταγµατικές
απαιτήσεις σχετικά µε την ψήφο ή τις απαιτήσεις για άµεση, κα-
θολική και µυστική ψηφοφορία η Κυβέρνηση µε αυτή τη νοµοθε-
τική ρύθµιση εισάγει µια πραγµατική καινοτοµία.

Όµως η σηµασία του σχεδίου νόµου δεν περιορίζεται µόνο σε
αυτό. Περιλαµβάνει µια σειρά από ρυθµίσεις τις οποίες θα περι-
γράψω σύντοµα. 

Κατ’ αρχάς στα πρώτα κεφάλαια επισηµαίνεται ότι βασικός
στόχος της µεταρρύθµισης αυτής είναι να επηρεάσει επικείµενες
ευρωεκλογές και τυχόν εθνικά δηµοψηφίσµατα καθορίζοντας
έτσι το πλαίσιο για την εκλογή των Ευρωβουλευτών.

Στο δεύτερο κεφάλαιο στο τρίτο άρθρο αναγράφεται µια ιδι-
αίτερα σηµαντική διάταξη η οποία κατά βάση αποκαθιστά µια
µέχρι τώρα επισφαλή ισορροπία, τη µέχρι πρότινος δυνατότητα
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ενός ατόµου να είναι ταυτόχρονα Βουλευτής και Ευρωπαίος
υποψήφιος Βουλευτής ενέχει ένα καθοριστικό πλεονέκτηµα
ενάντια στους λοιπούς υποψηφίους. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο
η νέα ρύθµιση εµποδίζει την υποψηφιότητα εκείνων που κατέ-
χουν τη διακριτική ιδιότητα του Βουλευτή, εκτός κι αν έχουν προ-
ηγουµένως παραιτηθεί για να µπορέσουν να θέσουν
υποψηφιότητα ως Ευρωβουλευτές. 

Στο άρθρο 5 βρίσκουµε τη µέθοδο που διέπει την κατανοµή
των βουλευτικών εδρών µεταξύ των πολιτικών κοµµάτων. Αξίζει
να επισηµάνουµε ότι η προηγούµενη µέθοδος δεν εξαιρούσε τα
ψηφοδέλτια των κοµµάτων που δεν έφταναν στο ελάχιστο ποσο-
στό του 3% από την τελική εξαγωγή των εδρών. Αντ’ αυτού υπο-
λόγιζε τις έδρες βάσει των συνολικών ψήφων όλων των
κοµµάτων προκαλώντας λειτουργικά προβλήµατα και µια δυσα-
ναλογία και οδηγώντας µάλιστα στην ανορθόδοξη κατάσταση
κόµµατα µε λιγότερες ψήφους να κερδίζουν περισσότερες
έδρες. 

Εποµένως στην εξεταζόµενη περίσταση διορθώνεται το θέµα
της ισορροπίας και εφαρµόζεται ο µηχανισµός που χρησιµοποι-
ούµε για την κατανοµή των εδρών επικρατείας των εθνικών εκλο-
γών.

Στην Ενότητα Γ’ στα άρθρα 7 και 9 καθιερώνονται διαδικασίες
για τη δηµιουργία ειδικών εκλογικών καταλόγων για όσους ψη-
φοφόρους προτιµούν να ψηφίσουν µέσω ταχυδροµείου και βρί-
σκονται εντός εθνικού εδάφους. Εκτός των ορίων της επικρά-
τειας δεν θα υπάρχουν εκλογικά κέντρα κατά τις ευρωεκλογές.
Εποµένως ο µόνος διαθέσιµος τρόπος για να εκφράσουν τη βού-
λησή τους οι Έλληνες πολίτες είναι η επιστολική ψήφος. 

Τα ίδια άρθρα αναφέρονται ειδικά στην ταυτοποίηση των ψη-
φοφόρων µε την επιβεβαίωση της ταυτότητάς τους µέσω προ-
σωπικών κωδικών από τη Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών
Συστηµάτων του Taxisnet.

Επιπλέον καθορίζονται τα κριτήρια για τη δηµιουργία ειδικών
εκλογικών τµηµάτων που θα διαχειρίζονται την κατηγοριοποίηση
των εκλογικών δελτίων επιστολικών ψηφοφόρων.

Θεσπίζονται επίσης µέτρα ασφαλείας στη διαδικασία, να πε-
ριγράφεται µε σαφήνεια η ακριβής διαδικασία µέσω αλληλογρα-
φίας. 

Καθορίζεται το περιεχόµενο του ειδικού φακέλου για την ψη-
φοφορία. Ο εν λόγω φάκελος, που θα στέλνει το Υπουργείο Εσω-
τερικών στον εκλογέα ο οποίος έχει δηλώσει την πρόθεση να
ψηφίσει επιστολικά, θα περιλαµβάνει µεταξύ άλλων µια ειδική
σήµανση. Το σηµαντικότερο και κρίσιµο σηµείο, που είναι ο ανώ-
νυµος φάκελος ψηφοφορίας, το ψηφοδέλτιο και το εγχειρίδιο
οδηγιών, όπου θα διευκρινίζεται ακριβώς η διαδικασία και τα
µέτρα ασφαλείας για την ψηφοφορία, ενώ υπάρχει ειδική πρό-
νοια για τα άτοµα µε αναπηρία. 

Περνώντας στο Κεφάλαιο Δ’ ολοκληρώνουµε τις νοµοθετικές
ρυθµίσεις σχετικά µε την επιστολική ψήφο µε το καθοριστικό
θέµα της εκκαθάρισης των εκλογικών καταλόγων. Έτσι αντιµε-
τωπίζουµε την παραποίηση της εικόνας συνολικής αποχής από
µια εκλογική διαδικασία. Η διαδικασία αυτή είναι πολύ σηµαντική
και απαιτεί ιδιαίτερη προσοχή και θα ξεκινήσει αµέσως µετά την
εκλογική διαδικασία του Ιουνίου.

Η νοµοθετική πρωτοβουλία αυτή και το πνεύµα της νοµοθέτη-
σης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας, της Ελληνικής Λύσης, της Νέας Αριστεράς, δεν
έρχεται να καταστρατηγήσει το Σύνταγµα ούτε να µειώσει την
αξία της ψήφου. Αντιθέτως, αποτελεί µια καινοτοµία που προσ-
δίδει µεγαλύτερο νόηµα στο επίθετο «καθολική» για την ψηφο-
φορία, όπως ακριβώς ορίζει το γράµµα και το πνεύµα του
συνταγµατικού µας νοµοθέτη. Ο κόσµος αλλάζει, προχωρά, δη-
µιουργεί νέες συνθήκες και η καλή νοµοθέτηση αφ’ ενός τις δια-
πιστώνει, αφ’ ετέρου διαµορφώνει το κατάλληλο νοµικό πλαίσιο
για να έχουν εφαρµογή στην πράξη τα όσα ορίζονται στο Σύν-
ταγµά µας και συγκροτούν τον πυρήνα του δηµοκρατικού µας
πολιτεύµατος.

Με την ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου θα είµαστε ένα βήµα
εγγύτερα στην πλήρη κάλυψη του θεµελιώδους δικαιώµατος
ψήφου. Όλοι οι Έλληνες πολίτες είναι ίσοι και το δικαίωµα στην
ψήφο είναι αναφαίρετο δικαίωµά τους. Προχωράµε µε ακόµα µία

σηµαντική µεταρρύθµιση να δίνουµε ισότητα σε όλους τους πο-
λίτες, να δυναµώνουµε τη χώρα µας και να δηµιουργούµε µια Ελ-
λάδα εξωστρεφή, σύγχρονη και ισχυρή.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Ιωάννης Ανδριανός από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταρχήν θέλω

και από το Βήµα της Βουλής να συγχαρώ τον πολύ καλό συνά-
δελφο, τον Θόδωρο Ρουσόπουλο, για την οµόφωνη εκλογή του
από την Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συµβουλίου της Ευρώ-
πης στο υψηλότερο αξίωµα που έχει ποτέ καταλάβει Έλληνας
πολιτικός, αυτό του Προέδρου αυτού του σηµαντικότατου και
παλαιότερου ευρωπαϊκού οργανισµού για τα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα, τη δηµοκρατία και το κράτος δικαίου. Πραγµατικά αποτε-
λεί µεγάλη τιµή για τη χώρα και του εύχοµαι να έχει µια επιτυχη-
µένη θητεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα ενισχύεται σηµαντικά η ποιότητα της δηµοκρατίας µας,
γιατί πρώτος και απαραίτητος όρος για µια δηµοκρατία είναι η
έµπρακτη εξασφάλιση του ιερού δικαιώµατος του εκλέγειν και
του εκλέγεσθαι σε κάθε πολίτη για τον οποίο συντρέχουν οι έν-
νοµες βεβαίως προϋποθέσεις. 

Πρόκειται αφ’ ενός για ένα ακόµη σηµαντικότατο βήµα στην
κατεύθυνση της άρσης όλων των κωλυµάτων στην άσκηση του
εκλογικού δικαιώµατος από Έλληνες και Ελληνίδες πολίτες, κα-
τοίκους εξωτερικού, σε συνέχεια και της νοµοθετικής παρέµβα-
σης του περασµένου Ιουλίου µε τον ν.5044/2023. Πρόκειται όµως
επίσης για µια µεταρρύθµιση που διευκολύνει σηµαντικά την
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος για κάθε πολίτη, οπουδήποτε
και αν διαµένει ή εργάζεται. Αναφέρω ενδεικτικά τους ηλικιωµέ-
νους και τους πολίτες µε αναπηρία, που συχνά δυσκολεύονται
να µεταβούν στα εκλογικά κέντρα, τους φοιτητές και τους σπου-
δαστές, καθώς και τους µαθητές Β’ και Γ’ λυκείου που δεδοµέ-
νου του χρόνου διεξαγωγής των ευρωεκλογών είτε βρίσκονται
σε εξεταστική περίοδο, αρκετοί σε πανεπιστήµια µακριά από τον
τόπο καταγωγής τους, είτε προετοιµάζονται για τις πανελλήνιες,
και τους εργαζόµενους στον τουρισµό, αλλά και άλλους εποχι-
κούς ή µη εργαζόµενους που βρίσκονται µακριά από την εκλο-
γική τους περιφέρεια. Και λέω «ενδεικτικά» γιατί πολύ ορθά το
νοµοσχέδιο θεσπίζει τη δυνατότητα της επιστολικής ψήφου σε
κάθε πολίτη που το επιθυµεί και τον εξυπηρετεί στις ιδιαίτερες
συνθήκες της ζωής και της καθηµερινότητάς του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νοµοθεσία από τη φύση της
δεν µπορεί παρά να υπολείπεται πάντα των τεχνολογικών εξελί-
ξεων και αυτό δεν είναι πάντα κακό. Οφείλουµε πριν ενσωµατώ-
σουµε στην έννοµη τάξη εφαρµογές της νέας τεχνολογίας να
είµαστε σίγουροι ότι προβλέψαµε κάθε εγγύηση, ώστε να µεγι-
στοποιείται το κοινωνικό όφελος χωρίς να δηµιουργούνται αχρεί-
αστοι κίνδυνοι. Όµως στην περίπτωση της επιστολικής ψήφου,
όπως και λίγους µήνες πριν στη διευκόλυνση της άσκησης του
εκλογικού δικαιώµατος από Έλληνες πολίτες της Διασποράς, τα
πράγµατα είναι ξεκάθαρα. Είµαστε ξεκάθαρα σε θέση να δια-
σφαλίσουµε µε βεβαιότητα τη µυστικότητα της ψήφου, την αξιο-
πιστία του εκλογικού δικαιώµατος, την προστασία των
δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, σύµφωνα µε τις πιο αυστη-
ρές προδιαγραφές.

Καθώς, λοιπόν, οι εύλογες τεχνικού τύπου επιφυλάξεις µπο-
ρούν να απαντηθούν µε βεβαιότητα, και απαντώνται από τις συγ-
κεκριµένες προβλέψεις του νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα,
δεν υπάρχει λοιπόν κανένα άλλοθι, καµµία πρόφαση αδράνειας.
Πρέπει να είµαστε ξεκάθαροι. Είναι ύψιστο θεσµικό µας χρέος
να αξιοποιούµε τις δυνατότητες που ενεργοποιεί η τεχνολογία,
για να διευκολύνουµε τους πολίτες στην άσκηση των συνταγµα-
τικών τους δικαιωµάτων. Είναι γι’ αυτό ιδιαίτερα σηµαντικό που
οι περισσότερες δηµοκρατικές πολιτικές δυνάµεις έχουν πλέον
συνειδητοποιήσει ότι σε µια εποχή που η τεχνολογία εκµηδενίζει
τις γεωγραφικές αποστάσεις και δηµιουργεί συνεχώς νέες δυ-
νατότητες µόνο ως προσχηµατική µπορεί να εκληφθεί κάθε προ-
σπάθεια παρεµπόδισης της άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος
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από Έλληνες πολίτες που διαµένουν στο εξωτερικό ή για τον
οποιονδήποτε λόγο αδυνατούν να προσέλθουν στο εκλογικό κέν-
τρο, πολύ περισσότερο µάλιστα όταν πέρα από την αξιοπιστία
και την εγκυρότητα οι λύσεις αυτές εξασφαλίζουν µεγαλύτερη
αποτελεσµατικότητα και µείωση κόστους. 

Για λόγους οικονοµίας χρόνου και µόνο θα αναφερθώ επι-
γραµµατικά µόνο στις ιδιαίτερα θετικές προβλέψεις για την αξιο-
ποίηση της ψηφιακής τεχνολογίας στη διαδικασία υποβολής
υποψηφιοτήτων στις ευρωεκλογές, για τη διόρθωση του τρόπου
κατανοµής των εδρών ώστε να µην υπάρχει ο κίνδυνος συνδυα-
σµός µε µικρότερη εκλογική δύναµη να λάβει περισσότερες
έδρες, για τη νέα διαδικασία εκκαθάρισης των εκλογικών κατα-
λόγων που ορθά θα γίνει σε εκλογικά ουδέτερο χρόνο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση µε σταθερά και
προσεκτικά βήµατα υλοποιεί ένα συνολικό µεταρρυθµιστικό πρό-
γραµµα που ενισχύει στην πράξη τις ελευθερίες και τις δυνατό-
τητες των πολιτών, κατοχυρώνει έµπρακτα τα συνταγµατικά
δικαιώµατα για όλους, εκσυγχρονίζει και ενδυναµώνει τους δη-
µοκρατικούς θεσµούς, ενισχύει τον ακατάλυτο δεσµό όλων των
Ελληνίδων και των Ελλήνων, όπου κι αν αυτοί διαµένουν ή εργά-
ζονται, µε την πατρίδα. Το γεγονός ότι στις ερχόµενες εκλογές
ένας Έλληνας πολίτης της Διασποράς, ένας ηλικιωµένος, ένας
εργαζόµενος στον τουρισµό, ένας φοιτητής, ένας έφηβος που
ετοιµάζεται για τις πανελλήνιες θα µπορέσει να ψηφίσει µε ελά-
χιστη ταλαιπωρία είναι µια κατάκτηση που επετεύχθη από αυτή
την Κυβέρνηση βήµα προς βήµα, απαντώντας στην πράξη σε
κάθε εύλογη επιφύλαξη και ακυρώνοντας στην πράξη κάθε πρό-
φαση για καθήλωση και αδράνεια. Είναι µια κατάκτηση που βε-
βαίως πιστώνεται και σε εκείνες τις πολιτικές δυνάµεις της
Αντιπολίτευσης που είτε εξαρχής είτε στην πορεία στηρίζουν
αυτή την προσπάθεια.

Επιτρέψτε µου να κλείσω την τοποθέτησή µου µε κάτι που
προσωπικά θεωρώ αυτονόητο. Αυτή η βήµα προς βήµα προσπά-
θεια δεν πρέπει να σταµατήσει εδώ. Πεποίθησή µου είναι ότι οι
ερχόµενες ευρωεκλογές θα καταδείξουν έµπρακτα όχι µόνο την
επιτυχία και τη σκοπιµότητα αυτής της µεταρρύθµισης, αλλά και
την ανάγκη να την επεκτείνουµε και να τη διευρύνουµε, µε πρώτο
βήµα την υπερψήφιση και της τροπολογίας για την ενεργοποί-
ηση της επιστολικής ψήφου και στις εθνικές εκλογές για τους
εκλογείς κατοίκους εξωτερικού, αλλά και ευρύτερα στη διαβου-
λευτική διαδικασία και τη συµµετοχική δηµοκρατία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είµαι αισιόδοξος ότι καθώς πλέον όλοι αντιλαµβανόµαστε
τους τρόπους µε τους οποίους µπορούµε να αξιοποιήσουµε µε
ασφάλεια, αξιοπιστία και λογοδοσία την τεχνολογία -τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε- για να κατοχυρώσουµε βαθύτερα και να διευκο-
λύνουµε την άσκηση των συνταγµατικών δικαιωµάτων για κάθε
Ελληνίδα και κάθε Έλληνα, η κοινωνική και πολιτική συµµαχία
στην κατεύθυνση αυτή θα γίνει ευρύτερη. Γιατί εν τέλει η διαρ-
κής εµβάθυνση της δηµοκρατίας µας, η διαρκής ποιοτική ανα-
βάθµιση των θεσµών και της λειτουργίας της είναι υπόθεση που
υπερβαίνει κατά πολύ τις επιµέρους θεµιτές ιδεολογικές µας δια-
φορές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Ιωάννης - Μιχαήλ Λοβέρδος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ.
Καλησπέρα σας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Τις επόµενες

εβδοµάδες η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πρόκειται να
φέρει τέσσερις σηµαντικούς µεταρρυθµιστικούς νόµους. Τον
πρώτο τον συζητάµε σήµερα για την επιστολική ψήφο. Οι επό-
µενοι, όπως ξέρετε, είναι για τα µη κρατικά-µη κερδοσκοπικά πα-
νεπιστήµια, για τον γάµο των οµόφυλων ζευγαριών και για τις
αλλαγές στον Ποινικό Κώδικα και στην επιτάχυνση απονοµής δι-
καιοσύνης. Πρόκειται για τέσσερα πάρα πολύ σηµαντικά νοµο-
σχέδια τα οποία µοιραία προκαλούν, όπως κάθε µεταρρύθµιση,
αντιδράσεις στην κοινωνία, άλλες από τα αριστερά, άλλες από
τα δεξιά, άλλες και από τα αριστερά και από τα δεξιά, όπως ο
σηµερινός νόµος.

Προσωπικά δεν σας κρύβω ότι δεν µπορούσα να πιστέψω ότι
ειδικά αυτός ο νόµος θα προκαλούσε αντιδράσεις. Θεωρούσα
ότι οι άλλοι τρεις δικαιολογηµένα –και ο γάµος των οµοφυλοφί-
λων και τα µη κρατικά πανεπιστήµια και οι αλλαγές στον Ποινικό
Κώδικα- θα έφερναν πράγµατι µεγάλη αναστάτωση, όπως ήδη
έχουν φέρει. 

Ξέρετε, έχουν κλείσει τα µισά πανεπιστήµια σήµερα. Ο γιός
µου που είναι τεταρτοετής στη Νοµική δεν µπορεί να δώσει εξε-
τάσεις γιατί έχει πάει πίσω η εξεταστική περίοδος. Ακόµα και σή-
µερα το πρωί που πήγα στο Αιγάλεω µου είπαν τα σχολεία, τα
γυµνάσια, στο Αιγάλεω είναι υπό κατάληψη για τον νόµο για τα
µη κρατικά πανεπιστήµια. Καλά, αυτό είναι ο παραλογισµός της
ελληνικής κοινωνίας. 

Όµως, έλεγα ότι αυτός ο νόµος ειδικά για την επιστολική ψήφο
θα είναι ένας απλός νόµος και θα περάσει από όλα τα κόµµατα.
Είναι µια αυτονόητη µεταρρύθµιση. Άκουσα τους συναδέλφους
της Νέας Δηµοκρατίας να λένε για ιστορική και γενναία µεταρ-
ρύθµιση. Πράγµατι είναι, αλλά είναι ταυτόχρονα και αυτονόητη.
Κάνουµε το αυτονόητο. Αυτό που έπρεπε να έχει γίνει εδώ και
χρόνια, όπως έχει γίνει σε όλες τις πολιτισµένες και δηµοκρατι-
κές χώρες του κόσµου.

Κι, όµως, παρ’ όλα αυτά, «φάγαµε» δύο ώρες σήµερα για την
ένσταση αντισυνταγµατικότητας, ότι είναι αντισυνταγµατικός
αυτός ο νόµος ο οποίος λέει ότι θα µπορεί ο οποιοσδήποτε Έλ-
ληνας πολίτης, όπως κατοχυρώνεται από το Σύνταγµα, να ψηφί-
ζει, και αυτός που δεν µπορεί να πάει στο εκλογικό τµήµα. Είναι
το αυτονόητο.

Προσωπικά θα έλεγα ότι θα ήθελα τον νόµο αυτό ακόµα πιο
τολµηρό, να µπορούµε να ψηφίζουµε και µε e-mail, να µπορούµε
να ψηφίζουµε από όπου βρισκόµαστε και την τελευταία στιγµή
να µπορεί να γίνει αυτό, όπως έχει γίνει σε άλλες χώρες.

Βέβαια, κατανοώ ότι θα υπάρχουν και κάποιοι που δεν τους
βολεύει. Και στις Ηνωµένες Πολιτείες έγινε αυτό. Θυµάστε ότι
στις προηγούµενες εκλογές ο Τραµπ είχε υποστηρίξει ότι έχασε
τις εκλογές από την επιστολική ψήφο. Ο ηττηµένος πάντα προ-
σπαθεί να βρίσκει προφάσεις γιατί χάνει τις εκλογές.

Στην Ελλάδα, όµως, φίλες και φίλοι, έχουµε κατοχυρώσει κάτι
πάρα πολύ σηµαντικό. Δεν λέω ότι η δηµοκρατία µας είναι τέλεια.
Προς θεού. Μακριά από µένα τέτοιοι ισχυρισµοί. Έχει προβλή-
µατα. Όµως, έχουµε κατοχυρώσει ότι δεν γίνεται νοθεία στις
εκλογές. Το είχαµε πει, και οι νεοδηµοκράτες το έλεγαν και την
προηγούµενη φορά, ότι δεν θα παραδώσει την εξουσία ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ότι θα κάνει νοθεία. Φυσικά τίποτα από όλα αυτά δεν έγινε.
Έχουµε κατοχυρώσει ότι θα υπάρχει εναλλαγή των κοµµάτων
στην εξουσία µε τη λαϊκή κυριαρχία που είναι το βασικό συστα-
τικό του δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος και του Συντάγµατος
και αυτό το πετύχαµε αν µη τι άλλο.

Συνεπώς, δεν βλέπω κανέναν απολύτως λόγο να µην ψηφιστεί
αυτό το νοµοσχέδιο. Χαίροµαι που ορισµένα κόµµατα όπως το
ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ έχουν καταρχήν θετική στάση. Αιφνιδια-
στικά από άλλα κόµµατα, ένθεν κακείθεν του πολιτικού φάσµα-
τος, και από τα δεξιά και από τα αριστερά, που έχουν ταχθεί
εναντίον. Φοβούνται τη νοθεία; Σοβαρολογείτε; Φοβάστε µήπως
γίνει νοθεία; Θα πιάσει ο Λιβάνιος και θα βάζει στις επιστολές
ψεύτικες ψήφους; Τώρα, είµαστε σοβαροί; Όταν µάλιστα έχουµε
κατακτήσει το δικαίωµα στην ψήφο να είναι καθαρή και έχουµε
κατακτήσει και το δικαίωµα, µέσω του νοµοσχεδίου αυτού, να
υπάρχουν ασφαλιστικές δικλίδες που αποτρέπουν να συµβεί κάτι
τέτοιο;

Παρ’ όλα αυτά, υπήρξαν αντιδράσεις και φαντάζοµαι ότι θα
συνεχίζουν να υπάρχουν αντιδράσεις για κάθε καινοτοµία, για
κάθε καινούργιο που έρχεται. Αυτό που δεν θέλω, όµως, να λέ-
γεται και µιλάω µε απόλυτο σεβασµό και για το ΚΚΕ, το οποίο
ξέρετε όλοι πόσο πολύ συµπαθώ τους Βουλευτές του, είναι να
λέγεται και να αφήνεται ως υπονοούµενο ότι µπορεί να γίνει νο-
θεία. Νοθεία δεν πρόκειται να γίνει. Εκτός και αν φοβάστε –και
ελπίζω να µην ισχύει ούτε αυτό- ότι τυχόν αυξηµένη συµµετοχή
στις εκλογές θα µειώσει το δικό σας ποσοστό, γιατί υπάρχει και
αυτό. Κάποιοι λένε ότι τα µικρότερα κόµµατα έχουν δεδοµένους
φανατικούς οπαδούς οι οποίοι πηγαίνουν και ψηφίζουν ούτως ή
άλλως και έτσι το ποσοστό µε µεγαλύτερη αποχή διευρύνεται.
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Εµείς θέλουµε να µπορούν να µετάσχουν στις εκλογές άπαν-
τες, ει δυνατόν το 100%. Αυτό σηµαίνει δηµοκρατία και µακάρι
να συµβεί είτε µας ψηφίζουν, είτε µας καταψηφίζουν. Αυτό θέ-
λουµε να πετύχουµε και αυτό είναι το ζητούµενο. Αυτό σηµαίνει
δηµοκρατία, αυτό σηµαίνει κοινοβουλευτισµός. Και εύχοµαι να
γίνει αυτό το ίδιο και σε εθνικές εκλογές και σε κάθε εκλογική
αναµέτρηση από εδώ και πέρα. 

Από εκεί και πέρα όµως, άκουσα και την τροπολογία που
έφερε το ΠΑΣΟΚ και τον καλό µου φίλο τον Παναγιώτη Δουδωνή
που µίλησε για συγκεκριµένες κατηγορίες που θα µπορούν να
ασκούν το δικαίωµα της επιστολικής ψήφου.

Κατά βάση, ο κ. Δουδωνής δεν είναι εδώ, αλλά θα του απαν-
τούσα: «Αγαπητέ Παναγιώτη, αυτοί δεν θα πάνε να ψηφίσουν στο
εκλογικό τµήµα και θα πάνε να ψηφίσουν µέσω επιστολικής
ψήφου; Ποιοι δεν θα πάνε;». Όποιος δεν πάει στο εκλογικό τµήµα
και είναι στον τόπο κατοικίας του, είναι υγιής, είναι αρτιµελής,
δεν έχει πρόβληµα υγείας ή δεν δουλεύει, θα πάει στο τµήµα να
ψηφίσει γιατί είναι µια γιορτή οι εκλογές. Όποιος θέλει να συµ-
µετάσχει, θα πάει γιατί του αρέσει. Είναι γιορτή οι εκλογές.

Όµως, από εκεί και πέρα, δεν µπορείτε να αποτρέψετε αυτό
το δικαίωµα στον κάθε Έλληνα πολίτη. Και µιλάω και για συγγε-
νικά πρόσωπα που µπορεί να είναι ενενήντα χρονών, όπως είναι
η πεθερά µου, η οποία δεν µπορεί να πάει να ψηφίσει, αλλά έχει
το µυαλό της καθαρό, παρακολουθεί την πολιτική ζωή του τόπου
και θέλει να επιλέγει και εκείνη ποιο κόµµα θα ψηφίσει και ποιους
Ευρωβουλευτές θα στείλει στην Ευρωβουλή. Αυτό είναι αναφαί-
ρετο δικαίωµά της και θα έπρεπε όλοι µας να το χαιρετίζουµε και
να πούµε: «Ναι, θέλουµε ολοένα και περισσότεροι πολίτες να ψη-
φίζουν και να πάψει αυτό το ποσοστό αποχής που πραγµατικά,
ιδίως στις περιφερειακές και αυτοδιοικητικές εκλογές, ήταν απα-
ράδεκτο». 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Αθανάσιος Ζεµπίλης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, να ξεκινήσω κατ’ αρχάς µε την επισήµανση ότι η ιστορική
αυτή µεταρρύθµιση που θέτει στον σκληρό της πυρήνα ζητήµατα
δηµοκρατίας και ισότητας συγκέντρωσε, κατά την επεξεργασία
της, τη µεγάλη πλειοψηφία των πολιτικών δυνάµεων. Και αυτό
δείχνει ότι µετά από µια περίοδο ακραίας τοξικότητας και πόλω-
σης, το πολιτικό µας σύστηµα κατακτά σταδιακά την αυτονόητη
ωριµότητα των δηµοκρατιών του δυτικού κόσµου. 

Βλέπουµε έτσι, πενήντα χρόνια µετά τη Μεταπολίτευση, τη δη-
µοκρατία µας να ενδυναµώνεται και την εµπιστοσύνη των πολι-
τών και της κοινωνίας προς την πολιτική να ισχυροποιείται. Θα
ήταν ευχής έργο η συναίνεση αυτή να αποτελέσει το έρεισµα
ώστε να γίνει και το επόµενο βήµα της αναγνώρισης της επιστο-
λικής ψήφου και στις εθνικές εκλογές.

Άλλωστε η συνεννόηση και η συναίνεση έχει µεγάλη σηµασία
στην ιστορική διαδροµή µιας χώρας που µεγάλωσε και ισχυρο-
ποιήθηκε, όταν βασίστηκε στην οµόνοια και την ενότητα του οι-
κουµενικού ελληνισµού. Αντίθετα, η διχόνοια και οι κοµµατικοί
τακτικισµοί µάς οδήγησαν στο σηµείο η χώρα µας, µέχρι και το
2019, να παραµένει ως η µια από τις δύο χώρες στις είκοσι οκτώ
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που δεν είχαν ρυθµίσει την ψήφο για
τους εκτός της επικράτειας πολίτες της. 

Όπως επίσης η Ελλάδα είχε µείνει πίσω και στις εξελίξεις σε
σχέση µε την εκλογική διαδικασία. Είναι από τις λίγες χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης που δεν εφαρµόζουν τη διαδεδοµένη διε-
θνώς µέθοδο της επιστολικής ψήφου. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι από το 1834, πριν εκατόν ενενήντα
ολόκληρα χρόνια, που χρησιµοποιήθηκε για πρώτη φορά σε το-
πικές εκλογές το χειρόγραφο ψηφοδέλτιο έχει κυλήσει πολύ
νερό στο αυλάκι της ιστορίας. Ιδιαίτερα στις µέρες µας ο καται-
γισµός των τεχνολογικών εξελίξεων διευκολύνει τη ζωή των πο-
λιτών στην καθηµερινότητά τους και στις συναλλαγές τους µε το
δηµόσιο. 

Ήδη -και δεν είναι µόνο η Αµερική, όπως ανέφερε και ο κ. Λο-
βέρδος- και στην Ευρωπαϊκή Ένωση υπάρχουν χώρες, όπως η

Εσθονία, που παρέχει στους πολίτες τη δυνατότητα της διαδι-
κτυακής ψήφου. Οι Εσθονοί στις εθνικές εκλογές ψηφίζουν µε
την ηλεκτρονική τους κάρτα µε τον ίδιο απλό, γρήγορο και ευέ-
λικτο τρόπο, που το πράττουµε και εµείς στο Κοινοβούλιο στα
νοµοσχέδια. Ωστόσο, η ταυτότητα του ψηφοφόρου αφαιρείται
λίγο πριν φτάσει στην καταµέτρηση, προκειµένου να διαφυλαχ-
θεί η µυστικότητα της ψήφου. 

Την ίδια στιγµή στη χώρα µας µιλάµε για την εκκαθάριση των
εκλογικών καταλόγων. Ως γνωστό η προηγούµενη εκκαθάριση
έγινε το 2002, όταν αφαιρέθηκαν τριακόσιες ογδόντα χιλιάδες
διπλοεγγεγραµµένοι αλλά και όσοι είχαν γεννηθεί πριν το 1900.
Από τότε είναι βέβαιο ότι προστέθηκε µια νέα γενιά διπλοεγγε-
γραµµένων, όπως και µερικές χιλιάδες αποθανόντων µεν, δυνά-
µει ψηφοφόρων δε σύµφωνα µε τους εκλογικούς καταλόγους.

Με τον ίδιο τρόπο εξακολουθούµε να αγνοούµε τη νέα κοινω-
νική πραγµατικότητα και να είµαστε προσκολληµένοι στον παρα-
δοσιακό τρόπο ψηφοφορίας. Έτσι αποθαρρύνουµε τους
ηλικιωµένους και τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες, που αδυνατούν
να προσεγγίσουν τα εκλογικά τµήµατα για να σταθούν στις
ουρές, όπως επίσης υποβάλλουµε σε µεγάλη ταλαιπωρία και πε-
ριττά έξοδά τους εποχικά εργαζόµενους και τους απόδηµους,
αποτρέποντάς τους στην πραγµατικότητα από το να ασκήσουν
το εκλογικό τους δικαίωµα. 

Είναι βέβαιο συνεπώς ότι η δυνατότητα της εξ αποστάσεως
ψήφου αλλάζει τον τρόπο µε τον οποίο σκεφτόµαστε τη δηµο-
κρατία και την εκλογική διαδικασία. Πρέπει να επισηµάνουµε
ακόµα ότι, παρά τα αντιθέτως λεγόµενα, η καθιέρωση της επι-
στολικής ψήφου δεν µπορεί να θεωρηθεί per se αντισυνταγµα-
τική ως αντίθετη στην αρχή της µυστικότητας, καθώς ο
αναθεωρητικός νοµοθέτης του 2001 την προέβλεψε ως εναλλα-
κτική µορφή άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος για τους Έλ-
ληνες εκλογείς του εξωτερικού στις εθνικές εκλογές και κατ’
αναλογία και του εσωτερικού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνησή µας µετά τους νό-
µους 4648/2019 και 5044/2023 υλοποιεί µία ακόµα δέσµευση
προς τους Έλληνες της ξενιτιάς, ενώ εισηγείται σήµερα και την
επέκταση του δικαιώµατος της επιστολικής ψήφου και στις εθνι-
κές εκλογές. Κι αυτό γιατί πιστεύει στο µεγαλείο και την ακτινο-
βολία του απόδηµου ελληνισµού. 

Άλλωστε, όταν ο Βίκτωρ Ουγκώ µιλούσε για την Ελλάδα και
έλεγε ότι ο κόσµος είναι η Ελλάδα που διαστέλλεται, είχε στο
µυαλό του αυτή την Ελλάδα, την οικουµενική Ελλάδα, τη µεγάλη
Ελλάδα, και όχι µια µικρή, φοβική και αποµονωµένη χώρα, που
αναπτύσσει ενίοτε το σύνδροµο του σκαντζόχοιρου.

Αλλά και στις µέρες µας ο καθηγητής του Χάρβαρντ Τζόζεφ
Νάι εισήγαγε µια νέα διάκριση ισχύος, την ήπια ισχύ, και είναι βέ-
βαιο ότι τα αποθέµατα της ήπιας ισχύος, που διαθέτει η χώρα
µας και της επιτρέπουν να ενδυναµώσει την εικόνα της και να δο-
µήσει µια ελκυστική αφήγηση στο εξωτερικό, είναι σίγουρα,
εκτός από τον πολιτισµό και την ιστορία της, οι ισχυροί δεσµοί
µε την ακµάζουσα ελληνική διασπορά. 

Οφείλουµε, λοιπόν, να ενδυναµώσουµε τις σχέσεις µας µε
τους απόδηµους και κυρίως να τους καταστήσουµε κοινωνούς
των προκλήσεων που αντιµετωπίζει το έθνος µας. Και για να συµ-
βεί αυτό απαραίτητη προϋπόθεση είναι η συµµετοχή τους στην
κορυφαία δηµοκρατική διαδικασία. 

Είναι δε βέβαιο ότι κατά την προεκλογική περίοδο θα εισφέ-
ρουν τις βέλτιστες πρακτικές από τις χώρες διαµονής τους, συµ-
βάλλοντας στην ώσµωση και την προαγωγή του δηµόσιου
διαλόγου. Έχει, µάλιστα, ιδιαίτερη σηµασία ότι η µετάβαση στην
επιστολική ψήφο γίνεται κατ’ αρχάς στις ευρωεκλογές, οι οποίες
παρουσιάζουν συνήθως υψηλά ποσοστά αποχής. 

Ειδικά µάλιστα σε αυτές τις ευρωεκλογές υπάρχει η ανάγκη
να αντιµετωπιστεί η µεγάλη απειλή για την Ευρώπη, που προέρ-
χεται από τα υπολείµµατα του ναζισµού, όπως βλέπουµε και στη
Γερµανία. Οι δυνάµεις αυτές, που απεργάζονται τη διάλυση της
Ευρώπης, προσβλέπουν στην αδιαφορία και την αποχή της µε-
γάλης πλειοψηφίας των πολιτών. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Είναι σηµαντικό ότι το παρόν σχέδιο νόµου δίνει τα τεχνικά
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όπλα για να καταπολεµηθεί η αποχή. Δίνει τα όπλα, ώστε οι πο-
λίτες να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα και να συνδιαµορ-
φώσουν τις ευρωπαϊκές εξελίξεις, να ανακόψουν την πορεία του
φανατισµού και της µισαλλοδοξίας, που απειλεί τα µεγάλα κε-
κτηµένα της εποχής µας, για να παραµείνει η Ευρωπαϊκή Ένωση
στο πνεύµα του αρχαίου ελληνικού πολιτισµού ως µια µεγάλη και
φιλόξενη πολυπολιτισµική κοινωνία πλουραλισµού, ανοχής, δι-
καιοσύνης και απαγόρευσης των διακρίσεων. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αγ-
γελική Δεληκάρη.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΔΕΛΗΚΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, συζητάµε ένα σχέδιο νόµου το οποίο αποτελεί τοµή και θα
δώσει στη δηµοκρατία µας, στους Έλληνες πολίτες, νέα δυναµική.
Η εισαγωγή της επιστολική ψήφου ως µέσου άσκησης του εκλο-
γικού δικαιώµατος στις εκλογές για την ανάδειξη των αντιπροσώ-
πων µας στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο όσο και στα εθνικά δηµο-
ψηφίσµατα δεν είναι µια καινοφανής πρακτική, αφού εφαρµόζεται
ήδη σε αρκετές χώρες, ευρωπαϊκές και µη, µε µεγάλη επιτυχία. 

Δεν καταφεύγουµε σε θεσµική ακροβασία. Υιοθετούµε στην
πραγµατικότητα το εργαλείο της επιστολικής ψήφου, ενσωµα-
τώνοντας παράλληλα όλες τις δικλίδες ασφαλείας, ώστε να µην
υπάρχει η παραµικρή σκιά. Οι Ελληνίδες και οι Έλληνες του εξω-
τερικού, άνθρωποι που για διάφορους λόγους -δουλειά, σπου-
δές και άλλα- βρίσκονται εκτός της ελληνικής επικράτειας, δεν
θα πρέπει να νιώθουν πολίτες δεύτερης κατηγορίας. Δεν θα πρέ-
πει να θεωρούν εαυτούς αποκλεισµένους από το θεµελιώδες δι-
καίωµα της ψήφου, της συµµετοχής στην κορυφαία διαδικασία
της δηµοκρατίας µας. 

Είµαι σίγουρη ότι κανένας και καµµία από τους συναδέλφους
σε αυτή εδώ την Αίθουσα δεν θα ήταν αντίθετος στο να αφαιρε-
θεί κάθε κώλυµα από τους Έλληνες πολίτες του εξωτερικού,
ώστε να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα αξιοποιώντας την
επιστολική ψήφο.

Εφόσον πιστεύουµε και συµφωνούµε όλοι πως είναι προβλη-
µατικά τα ποσοστά αποχής από τις εκλογές, γιατί να µην υπερ-
βούµε τις κοµµατικές γραµµές στηρίζοντας το σχέδιο νόµου της
Κυβέρνησης, πέρα από κάθε ιδεολογική αγκύλωση, ώστε να κά-
νουµε ένα σοβαρό βήµα για την αύξηση της συµµετοχής; 

Σήµερα, αν κάποιος Έλληνας του εξωτερικού επιθυµεί να συµ-
µετάσχει στην εκλογική διαδικασία, ταλαιπωρείται αν δεν κατοι-
κεί σε πόλη που διαθέτει εκλογικό τµήµα. Κανονικά θα πρέπει να
µεταβεί σε κάποια γειτονική πόλη, ενδεχοµένως, ή σε κάποια πιο
µακρινή. Και ας δεχθώ ότι σε ορισµένες ευρωπαϊκές χώρες είναι
κάπως πιο εύκολο. Αλλά τι ισχύει, για παράδειγµα, στις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες ή αλλού, όπου υπάρχει σηµαντικός αριθµός Ελλή-
νων που είναι αναγκασµένοι να µετακινηθούν αεροπορικώς σε
άλλη πολιτεία ή να οδηγήσουν για δύο και τρεις µέρες, µπορεί
και παραπάνω; Για να µην αναφέρω το δυσβάσταχτο κόστος του
ταξιδιού προς την Ελλάδα, το οποίο είναι αποτρεπτικό πολλές
φορές.

Η επιστολική ψήφος θα διευκολύνει όλους αυτούς τους αν-
θρώπους οι οποίοι -έτσι κι αλλιώς- θα είχαν το δικαίωµα να ψη-
φίσουν εάν βρίσκονταν στην Ελλάδα. Δεν τους κάνουµε κάποια
ιδιαίτερη χάρη, δεν δείχνουµε µεγαλοψυχία, αποκαθιστούµε µία
κατάφωρη αδικία σε βάρος τους.

Αλλά δεν είναι µόνο αυτή η θετική πρόβλεψη του νοµοσχεδίου,
γιατί η δυνατότητα της επιστολικής ψήφου για τις ευρωεκλογές
καθιερώνεται και για τους Έλληνες εντός επικράτειας, εφόσον,
βέβαια, δηλώσουν έγκαιρα την πρόθεσή τους. Με αυτόν τον
τρόπο εποχικά εργαζόµενοι, ηλικιωµένα άτοµα, άτοµα µε αναπη-
ρία, θα έχουν τη δυνατότητα να λάβουν µέρος στην εκλογική δια-
δικασία µε έναν πολύ απλό τρόπο, ενισχύοντας έτσι τη δηµο-
κρατία. Διαφωνεί κάποιος µε αυτή την προοπτική; 

Πριν τις εθνικές εκλογές του καλοκαιριού, αλλά και µετά,
υπήρξαν έντονες αντιπαραθέσεις και συζητήσεις σχετικά µε το
πώς θα πρέπει αυτοί οι άνθρωποι που -για να φέρω ένα παρά-

δειγµα- απασχολούνται ως εποχικά εργαζόµενοι στον τουρισµό,
µπορούν να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
προωθούµε τη βελτίωση της ποιότητας της δηµοκρατίας µας.
Κάνουµε ένα βήµα για την αποκατάσταση µιας αδικίας έναντι των
συµπολιτών µας που ζουν, εργάζονται, τιµούν την Ελλάδα στο
εξωτερικό, από τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής έως την
Αυστραλία. Έλληνες που έχουν άποψη, άρρηκτους δεσµούς και
αγάπη για τη χώρα τους. Η επιστολική ψήφος είναι το µέσο που
θα τους εξισώσει µε όλους εµάς που ζούµε εντός των συνόρων,
απαλλάσσοντάς τους από χρονοβόρα και πολυδάπανα ταξίδια.
Παράλληλα, θα δώσει τη δυνατότητα σε συµπολίτες µας στο
εσωτερικό της χώρας να πράξουν το ίδιο ακριβώς, χωρίς επιπρό-
σθετο κόστος, δίχως να χάνουν το µεροκάµατο και να ταλαιπω-
ρούνται. Διότι η συµµετοχή στις εκλογές είναι δικαίωµα και δεν
πρέπει να αντιµετωπίζεται ως επιβάρυνση.

Σήµερα, όµως, η Κυβέρνηση, µέσω της Υπουργού, έδειξε την
απαραίτητη αποφασιστικότητα, θέτοντας στην Ολοµέλεια την
επέκταση της επιστολικής ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού
και για τις εθνικές εκλογές. Οφείλουµε, λοιπόν, να επιδείξουµε
την υπευθυνότητα που µας αναλογεί ως εκπρόσωποι όλων των
Ελληνίδων και των Ελλήνων και να υπερψηφίσουµε κι αυτή την
πρωτοβουλία, η οποία ολοκληρώνει τις προσπάθειες άρσης των
αδικιών σε βάρος των συµπολιτών µας που κατοικούν εκτός της
επικράτειας. Περισσότεροι ενεργοί πολίτες, καλύτερη δηµοκρα-
τία.

Για όλους αυτούς τους λόγους, σας καλώ να στηρίξετε µε τη
θετική σας ψήφο το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε και για την οικονοµία του χρόνου.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νε-
οκλής Κρητικός. 

Ορίστε, κύριε Κρητικέ, έχετε τον λόγο.
ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ευχηθώ κι

εγώ και από το Βήµα της Ολοµέλειας να έχουµε µια καλή χρονιά,
µε υγεία, παραγωγική και ωφέλιµη και για το Σώµα µας και να
συγχαρώ τον συνάδελφο κ. Ρουσόπουλο για τη µεγάλη τιµή που
αφορά και εµάς.

Θέλω να ξεκινήσω από την τοµή που επιχειρεί να εισαγάγει µε
το παρόν νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση: Την καθιέρωση, για πρώτη
φορά στην ιστορία της διεξαγωγής των εκλογικών διαδικασιών
στην Ελλάδα, της επιστολικής ψήφου. Αυτή η δυνατότητα καθο-
λικής άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος είναι ένας τρόπος ψη-
φοφορίας που θα ισχύει για τις ευρωεκλογές και για τα εθνικά
δηµοψηφίσµατα και θα αφορά κάθε Έλληνα πολίτη εντός ή
εκτός της επικράτειας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καλούµαστε να ψηφίσουµε ένα
νοµοθέτηµα ενίσχυσης της δηµοκρατίας, µια µεταρρύθµιση
πολύ σηµαντική, γιατί αφορά στο θεµελιώδες δικαίωµα του εκλέ-
γειν των Ελλήνων πολιτών. Συνιστά µεταρρύθµιση, γιατί αίρει
οποιοδήποτε πρακτικό ή νοµικό εµπόδιο µπορεί να τεθεί στην
άσκηση αυτού του δικαιώµατος. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκη-
σης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης επεξεργάστηκε το σχέδιο
νόµου, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και όλες τις επισηµάνσεις των φο-
ρέων, διαµορφώνοντας ένα κείµενο το οποίο δίνει πολύ µεγάλη
προσοχή στις συνταγµατικές επιταγές για την ψήφο, τις επιταγές
της αµεσότητας, της καθολικότητας, της µυστικότητας. 

Η επιστολική ψηφοφορία εφαρµόζεται εδώ και πολλά χρόνια
στο εξωτερικό, ενώ ήδη εφαρµόζεται στις περισσότερες χώρες
της Ευρώπης µε ή χωρίς περιορισµούς. Επιπλέον, η καθιέρωσή
της έχει προταθεί και από το ίδιο το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο σε
ψήφισµά του την 3η Μαΐου του 2022. Είναι δε σηµαντική η
ύπαρξη των κατάλληλων δικλίδων ασφαλείας, βάσει των οποίων
σχεδιάστηκε η µεθοδολογία της επιστολικής ψήφου.

Το κεντρικό ζητούµενο στις εκλογικές αναµετρήσεις, κυρίες
και κύριοι, ποιο είναι; Η παροχή στον εκλογέα αξιόπιστων και
ασφαλών εναλλακτικών τρόπων άσκησης του εκλογικού δικαιώ-
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µατος, χωρίς να τίθεται σε αµφισβήτηση η µυστικότητα της δια-
δικασίας, η ταυτόχρονη διεξαγωγή της και οι λοιπές εγγυήσεις
που διέπουν την ψήφο. 

Έτσι, λοιπόν, και εδώ µελετήθηκαν εκτενώς περιπτώσεις
εφαρµογής της ανά την Ευρώπη, τις Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής και την Αυστραλία, ενώ σηµαντικό βάρος δόθηκε στην
πλήρη και αυστηρή ικανοποίηση των οδηγιών του Γραφείου Δη-
µοκρατικών Θεσµών και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων του Οργανι-
σµού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη. 

Η καθιέρωσή της ενέχει ιστορική και εθνική διάσταση. Αφ’
ενός πρόκειται για ένα ουσιαστικό άνοιγµα προς τον απανταχού
Ελληνισµό µε την κατάργηση όλων των πρακτικών εµποδίων
στην άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων πολιτών
από το εξωτερικό σε συνέχεια της άρσης όλων των νοµικών πε-
ριορισµών που προβλέφθηκαν τον περασµένο Ιούλιο µε τον
ν.5044/2023 αφ’ ετέρου είναι ένας τρόπος άσκησης του εκλογι-
κού δικαιώµατος που διευκολύνει και εκείνους που µολονότι πα-
ραµένουν στα εδαφικά όρια της επικράτειας, αδυνατούν ή
δυσκολεύονται να ασκήσουν αυτοπροσώπως το δικαίωµά τους,
όπως όλοι γνωρίζετε και ακούσατε οι εποχικά εργαζόµενοι, οι
εργαζόµενοι την ηµέρα των εκλογών, οι ηλικιωµένοι, οι φοιτητές,
τα άτοµα µε αναπηρία. 

Ουσιαστικά η σηµασία η πρακτική, η ηθική και εθνική είναι
πολύ µεγάλη, γιατί πρόκειται για µια µεταρρύθµιση που αφορά
στον τρόπο µε τον οποίον έχουν το δικαίωµα παράλληλα να ψη-
φίζουν οι Έλληνες, αίροντας εκείνα τα κωλύµατα, τα οποία ου-
σιαστικά εµπόδιζαν ή απέκλειαν κάποιους συµπατριώτες µας
από την άσκηση του δικαιώµατος του εκλέγειν. 

Περαιτέρω πολύ σηµαντική είναι η διεργασία εκκαθάρισης των
εκλογικών καταλόγων, η οποία προβλέπεται να πραγµατοποιηθεί
σε ουδέτερο χρόνο µεταξύ Ιουλίου και Νοεµβρίου του 2024. 

Η ρύθµιση, λοιπόν, απαντά στο πρόβληµα του κατά πολύ µε-
γαλύτερου αριθµού εγγεγραµµένων στους εκλογικούς καταλό-
γους από τον αριθµό των Ελλήνων πολιτών που µένουν στην
Ελλάδα. Έως τώρα, ξέρετε, δεν ήταν δυνατόν να απεικονιστεί
ορθά το ποσοστό της αποχής επί των πραγµατικά εγγεγραµµέ-
νων ψηφοφόρων. Με την εκκαθάριση των εκλογικών καταλόγων
θα διασφαλίζεται η έγκαιρη µέτρηση της αποχής από τις εκλο-
γές. 

Σε πολύ σωστή κατεύθυνση είναι οι ρυθµίσεις που εισάγονται
στο πέµπτο κεφάλαιο για τα άτοµα µε αναπηρία και των οποίων
στόχος είναι η ισότιµη άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος από
όλους τους πολίτες και η δυνατότητα συµµετοχής και ενηµέρω-
σης στον προεκλογικό διάλογο, στόχοι που θα επιτευχθούν µέσω
της διευκόλυνσης της άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος, µε
φυσική παρουσία των ατόµων µε αναπηρία και της διευκόλυνσης
πρόσβασης στην προεκλογική πληροφορία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καταληκτικά θέλω να επανέλθω
στο σηµείο από όπου ξεκίνησα, στην ενσωµάτωση της επιστολι-
κής ψήφου, ένα µέτρο εµβάθυνσης της δηµοκρατίας το οποίο
µπορεί να αποτελέσει ένα ισχυρό κίνητρο για αύξηση της συµ-
µετοχής, ιδίως όσον αφορά ειδικές κατηγορίες ψηφοφόρων. 

Με τον τρόπο αυτό θα επιχειρήσουµε, επίσης, να κατανοή-
σουµε και τι πραγµατικά είναι αυτό που οδηγεί τους ανθρώπους
στην αποχή από την εκλογική διαδικασία. 

Στις ευρωεκλογές του 2024, πενήντα χρόνια µετά την αποκα-
τάσταση της δηµοκρατίας και σε εναρµόνιση µε τις βέλτιστες
διεθνείς πρακτικές, απρόσκοπτα κάθε Έλληνας πολίτης θα µπο-
ρεί πλέον να ψηφίσει, συνδιαµορφώνοντας το µέλλον µας και γι’
αυτόν ακριβώς τον λόγο το µέτρο αυτό έχει να κάνει µε την ίδια
τη λειτουργία της δηµοκρατίας. 

Ένα σύντοµο σχόλιο εν είδει παραίνεσης για την υπουργική
τροπολογία. Σας καλώ να αρθούµε στο ύψος των περιστάσεων
και να διασφαλίσουµε, χωρίς αστερίσκους και άλλα εµπόδια, την
ισότιµη µεταχείριση των Ελλήνων του εξωτερικού και στις εθνι-
κές εκλογικές αναµετρήσεις. Ας ενστερνιστούµε την ανάγκη της
οµογένειας να συµµετέχει στη διαµόρφωση των πολιτικών συ-
σχετισµών, φέρνοντας στην πράξη εγγύτερα προς εµάς και εκ-
πέµποντας ένα σαφές µήνυµα πολιτικού εκσυγχρονισµού.

Για όλα αυτά, όσα εξέθεσα παραπάνω, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, σας καλώ να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Ευάγγελος Αποστολάκης.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω και εγώ, δίνοντας

συγχαρητήρια στον συνάδελφο κ. Ρουσόπουλο για τη θέση που
πήρε στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης.

Ερχόµαστε σήµερα στην Ολοµέλεια για να συζητήσουµε ένα
ιδιαίτερα σοβαρό νοµοσχέδιο. Αναµφισβήτητα, το νοµοσχέδιο
για την εκλογή των Ευρωβουλευτών και για την επιστολική ψήφο
επηρεάζει όλους τους Έλληνες πολίτες που έχουν το δικαίωµα
του εκλέγειν και εκλέγεσθαι.

Έχοντας, λοιπόν, ως δεδοµένο τον σοβαρότατο αντίκτυπο που
θα έχει η υπερψήφιση του νοµοσχεδίου, θα περίµενε κανείς ότι
η Κυβέρνηση θα επέλεγε να ακολουθήσει µια πιο συγκροτηµένη
διαδικασία τόσο ως προς τα τυπικά χαρακτηριστικά όσο και ως
προς τα ουσιαστικά, πριν το εισαγάγει προς συζήτηση και ψή-
φιση.

Και παρά την αυτονόητη υποχρέωση, πρέπει κατά καιρούς να
υπενθυµίζεται στην Κυβέρνηση ότι δεν εκπροσωπεί µόνο τους
ψηφοφόρους της, αλλά όλο τον ελληνικό λαό. Αντ’ αυτού, τι
κάνει η Κυβέρνηση; Επιλέγει να φέρει το νοµοσχέδιο για διαβού-
λευση εντός της εορταστικής περιόδου, για περίπου δεκατρείς
µέρες, χρόνος που δεν µπορεί να θεωρηθεί επαρκής, χωρίς ου-
σιαστικά να ενδιαφέρεται ούτε για τη συµµετοχή και συναίνεση
των λοιπών πολιτικών κοµµάτων ούτε για τη συµµετοχή της επι-
στηµονικής κοινότητας, που σίγουρα και λόγο έχει και προτάσεις
βελτίωσης των όσων καλούµαστε να συζητήσουµε σήµερα. Και
σαν να µην έφτανε αυτό, µε τροπολογία της τελευταίας στιγµής
δυναµιτίζει την όποια ανάγκη για ευρύτερες συναινέσεις σε αυτό
το θέµα.

Με αυτά τα δεδοµένα, ερχόµαστε σήµερα να τοποθετηθούµε
και να κρίνουµε εάν µε τα όσα προτείνει η Κυβέρνηση εξυπηρε-
τούνται πρωτίστως δύο βασικές αρχές της εκλογικής διαδικα-
σίας, της άµεσης ψηφοφορίας και της µυστικότητας της ψήφου.

Θα ήταν ευχής έργο να ήµασταν σε θέση να απαντήσουµε κα-
ταφατικά σε αυτό το ερώτηµα. Δυστυχώς, όµως, από την επισκό-
πηση της προβλεπόµενης διαδικασίας δεν διαφαίνεται ότι οι
παραπάνω αρχές περιφρουρούνται επαρκώς, δεδοµένης της
απουσίας της τρίτης έµπιστης οντότητας.

Σε όλη τη διαδικασία της επιστολική ψήφου δεν υπάρχει που-
θενά εκπρόσωπος της δικαστικής αρχής, ο οποίος θα συνεπικου-
ρεί και θα επιβλέπει τη διαδικασία, αλλά και θα εξασφαλίζει όλα
όσα διασφαλίζονται στους πολίτες που θα προσέλθουν αυτοπρο-
σώπως στα εκλογικά τµήµατα για να ψηφίσουν. Αυτό, όµως, που
διαφαίνεται καθαρά ότι θα προκύψει από τη διαδικασία της επι-
στολικής ψήφου είναι η ανασφάλεια για το εκλογικό αποτέλε-
σµα.

Θα ήθελα να κάνω µια ενδεικτική αναφορά σε κάποια άρθρα,
όπως στο άρθρο 4, µε το οποίο υπερτριπλασιάζεται το κόστος
συµµετοχής των συνδυασµών στις ευρωεκλογές, µε το συνολικό
κόστος για έκαστο συνδυασµό να ανέρχεται πλέον στις 20.000
ευρώ. Τι ακριβώς εξυπηρετεί αυτή η διάταξη, αν όχι την απο-
τροπή της συµµετοχής πολλών συνδυασµών στις ευρωεκλογές;

Στο άρθρο 5 βλέπουµε αλλαγή του εκλογικού µέτρου και, µά-
λιστα, σε διάστηµα µικρότερο του ενός χρόνου, εν αντιθέσει µε
τα προτεινόµενα στον Κώδικα Καλής Πρακτικής της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, σχετικά µε τις θεµελιώδεις αλλαγές της εκλογικής
νοµοθεσίας. Πλέον, θα προσµετράται µόνο ο αριθµός των έγκυ-
ρων ψηφοδελτίων των συνδυασµών που υπερβαίνουν το 3% και
αυτό µε σκοπό να αποκτήσετε περισσότερες έδρες ήδη από την
πρώτη κατανοµή.

Σε όλο το εύρος του νοµοσχεδίου βρίσκουµε διατάξεις και πα-
ρεµβάσεις που σε καµµιά περίπτωση δεν εξυπηρετούν τους δε-
δηλωµένους στόχους της Κυβέρνησης. Δηλαδή, δεν εξυπη-
ρετείται κατά πόσο θα µπορούσε µε µια συνεκτικότερη νοµοθε-
τική πρωτοβουλία ούτε η πραγµατική διευκόλυνση της άσκησης
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του εκλογικού δικαιώµατος των εκτός και εντός επικρατείας πο-
λιτών, καθότι δεν διασφαλίζονται οι βασικές αρχές που προστα-
τεύουν την εκλογική διαδικασία, ούτε η αντιµετώπιση της
αυξηµένης αποχής, καθότι αυτή αποτελεί και πρακτική διαµαρ-
τυρίας και αποδοκιµασίας.

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, έχοντας επίγνωση των
αναγκών της εποχής, λόγω της αυξηµένης κινητικότητας, καθώς
και της ανάγκης εκπροσώπησης των εκτός επικρατείας εκλο-
γέων, είχαµε καταθέσει σχετικές τροπολογίες. Η πρώτη αφο-
ρούσε στην αυτοπρόσωπη συµµετοχή των εκλογέων στα
εκλογικά κέντρα των περιοχών εργασίας και η δεύτερη αφο-
ρούσε στους εκτός επικρατείας εκλογείς και οµογενείς και προ-
τεινόταν η δυνατότητα να εκλέγουν δικούς τους υποψηφίους σε
ειδικές εκλογικές περιφέρειες του εξωτερικού.

Τις προτάσεις αυτές τις απορρίψατε άνευ άλλου τινός. Παρά
ταύτα, εµείς θα συνεχίσουµε να στηρίζουµε τις προτάσεις µας
προς όφελος των εκλογέων, αλλά και της εκλογικής διαδικασίας
µε την οποία διασφαλίζεται η απρόσκοπτη έκφραση της βούλη-
σης των πολιτών.

Γι’ αυτό και προς τους εντός επικρατείας εκλογείς δεν συναι-
νούµε στη µέθοδο της επιστολικής ψήφου, καθώς θα µπορούσε
να επιλεχθεί µια πιο πρόσφορη και ασφαλής διαδικασία, αυτή
της δηµιουργίας ηλεκτρονικού καταλόγου που θα επέλυε σωρεία
προβληµάτων, διασφαλίζοντας παράλληλα την εκλογική διαδι-
κασία.

Για τους δε εκτός επικρατείας εκλογείς, αλλά και τις άλλες κα-
τηγορίες πολιτών που αδυνατούν να προσέλθουν στα εκλογικά
τµήµατα -ανάπηροι, ασθενείς, ηλικιωµένοι- η µέθοδος της επι-
στολικής ψήφου θα µπορούσε να λειτουργήσει, εάν ακολουθούν-
ταν από αυστηρές προϋποθέσεις και δικλίδες ασφαλείας, που
είτε απουσιάζουν από το παρόν νοµοσχέδιο είτε κρίνονται ως
ανεπαρκείς.

Τέλος, προτείνουµε τη σύσταση ανεξάρτητης εκλογικής
αρχής, η οποία θα εγγυάται το αδιάβλητο των διαδικασιών και
θα φέρει τη χώρα µας πιο κοντά στα άλλα ευρωπαϊκά κράτη που
έχουν ήδη στραφεί προς αυτή την κατεύθυνση, σεβόµενα την
ανάγκη αδιαµεσολάβητης και ανόθευτης έκφρασης της λαϊκής
βούλησης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Αποστολάκη.
Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία κ. Ραλλία Χρηστίδου.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε ένα µείζον

νοµοσχέδιο που αφορά στην ποιότητα της δηµοκρατίας στη
χώρα µας, αφού η εκλογή Ευρωβουλευτών και η διευκόλυνση
εκλογέων µέσω της επιστολικής ψήφου αναφέρεται στη δυνατό-
τητα θετικής κάµψης της µυστικότητας της ψήφου, διασφαλίζον-
τας παράλληλα αυστηρές εγγυήσεις αναφορικά µε τα συνταγµα-
τικά κεκτηµένα της Μεταπολίτευσης περί καθολικότητας, αµεσό-
τητας και, ταυτόχρονα, µυστικότητας της ψήφου κατά την εκλο-
γική διαδικασία.

Πριν αναφερθώ στον πυρήνα των διατάξεων που διαµορφώ-
νουν το παρόν νοµοσχέδιο, εκτιµώ πως πρέπει να γίνει σαφές το
πλαίσιο της δικής σας νοµοθέτησης, διότι για ακόµα µια φορά
αντιβαίνετε τον κώδικα καλής νοµοθέτησης, όπως εσείς οι ίδιοι
έχετε θεσπίσει, για ένα οµολογουµένως κοµβικό ζήτηµα.

Αντί να επιλέξετε την ουσιαστική βάσανο της ευρείας διαβού-
λευσης και συναίνεσης, εξακολουθείτε κατά την απολύτως γνώ-
ριµη µέθοδό σας, να νοµοθετείτε χωρίς διάλογο, να νοµοθετείτε
αναµένοντας από την Αντιπολίτευση και δη από τις προοδευτικές
δυνάµεις να αναλάβουµε εµείς την ευθύνη των δικών σας νοµο-
θετηµάτων. Τι ακριβώς είναι αυτό; Αµέλεια που προέρχεται από
απωθηµένη επιθετικότητα; Αµέλεια από αδιαφορία προς τους
άλλους, και τελικά αµέλεια από ουσιαστική αδιαφορία προς τη
συναίνεση; Για ποια συναίνεση µιλάτε;

Στην προκειµένη περίπτωση πάτε ένα βήµα παρακάτω, θεσµο-
θετώντας αλλαγές στον εκλογικό νόµο σε λιγότερο από έξι µήνες

πριν από τις ευρωεκλογές, αγνοώντας τις συστάσεις της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής, για να ευνοηθεί προφανώς η Νέα Δηµοκρα-
τία. Αποφασίζετε να µην προχωρήσετε βαθµιαία, ανταπο-
κρινόµενοι στα πραγµατικά κωλύµατα που πολίτες εκτός ή και
εντός της επικράτειας αντιµετωπίζουν στην άσκηση του εκλογι-
κού τους δικαιώµατος, άλλα οριζόντια. Και συγχρωτίζετε τις δια-
τάξεις, κάνοντας λόγο για επιλογή µεταξύ δύο διαδικασιών και
όχι για κωλύµατα στην άσκηση του δικαιώµατος. 

Αυτό έγινε πασίδηλο σήµερα, µε τη λαθροχειρία που διαπρά-
ξατε, καταθέτοντας τροπολογία για την επέκταση της επιστολι-
κής ψήφου, ακόµα και στις εθνικές εκλογές, επιβεβαιώνοντας µε
ποιο τρόπο σας αρέσει να χειρίζεστε τα µείζονα ζητήµατα, µε
σκοπό να ικανοποιήσετε µικροπολιτικές σας επιδιώξεις, χωρίς
καµµία στρατηγική, χωρίς καµµία ουσιαστική διάθεση για συναί-
νεση, απαξιώνοντας οι ίδιοι, εσείς οι ίδιοι, το δήθεν µεταρρυθµι-
στικό σας προφίλ. 

Αντιθέτως ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κατέθεσε ουσια-
στικές τροπολογίες βελτίωσης του νόµου στο παρόν νοµοσχέ-
διο, αλλά και στο παρελθόν, για την άρση των εµποδίων όπου
προκύπτουν δυσκολίες σε συµπολίτες µας. Η εφαρµογή της επι-
στολικής ψήφο στους πολίτες εκτός επικράτειας απηχεί θεω-
ρούµε µια θετική παρέµβαση για την άρση των εµποδίων, όπως
έχουν περιγραφεί στις ευρωεκλογές και στα δηµοψηφίσµατα µε
την ταυτόχρονη εκπροσώπησή τους στη βάση ειδικών εκλογικών
περιφερειών. 

Είναι γεγονός ότι στην περίπτωση των πολιτών του εξωτερικού
δεν προκύπτουν ευθεία συνταγµατικά κωλύµατα. Στις υπόλοιπες
περιπτώσεις νοµοθετείτε οριζόντια χωρίς να προβλέπετε την πα-
ρέµβαση της τρίτης έµπιστης οντότητας για τη διασφάλιση των
αρχών της αµεσότητας, της µυστικότητας της ψήφου µε αυξηµέ-
νες εγγυήσεις. Για τους εκλογείς δε εντός επικρατείας δεχόµαστε
την επιστολική ψήφο για ειδικές κατηγορίες του πληθυσµού µε
προϋποθέσεις ευαλωτότητας, όπως, για παράδειγµα ανάπηροι,
χρόνια ασθενείς και ηλικιωµένοι. Αυτές οι οµάδες του πληθυσµού
πρέπει να προσδιοριστούν ακριβώς µε την τήρηση αυστηρών κρι-
τηρίων. 

Η τροπολογία που καταθέσαµε δύναται να επιλύσει καθορι-
στικά το ζήτηµα για τη διαµόρφωση κατάλληλων κτηριακών υπο-
δοµών και για την ανεµπόδιστη πρόσβασή τους µε αυτοπρόσωπη
παρουσία, ώστε να ασκούν το εκλογικό τους δικαίωµα µε ασφά-
λεια και τήρηση των αναφερόµενων αρχών. Οφείλουµε, όµως,
να σας καλωσορίσουµε στην πραγµατικότητα των χιλιάδων επο-
χικών εργαζοµένων, όπως επανειληµµένα σας είχαµε υποδείξει
και πριν τις βουλευτικές εκλογές. 

Αναρωτιέµαι, όµως, η αρχή της µυστικότητας και της αµεσό-
τητας, δίχως πιέσεις από εργοδοτικά ή άλλα περιβάλλοντα, δια-
σφαλίζεται µε τις διατάξεις που εισάγετε, δίχως την παρέµβαση
τρίτης έµπιστης οντότητας ή µε τη δηµιουργία ψηφιακού εκλο-
γικού καταλόγου, όπου κάθε εποχικός εργαζόµενος µπορεί να
εγγράφεται µέσω διαδικτυακής πύλης και να ψηφίζει µε αυτο-
πρόσωπη παρουσία στον τόπο που εργάζεται χωρίς να χρειάζε-
ται να το δηλώσει σαράντα µέρες πριν; Εκτιµώ πως δεν χρειά-
ζεται περαιτέρω εξήγηση.

Ακόµα οφείλετε να θεσπίσετε κανόνες τεχνικούς και ουσιαστι-
κούς, όπως προτείνουµε και στις τροπολογίες µας, για την απο-
φυγή της διπλοψηφίας, την κακόβουλη ταυτοποίηση προς άγρα
οικογενειακών ή άλλων ψήφων. Σας καλούµε να συγκροτήσετε
ειδική επιτροπή ελέγχου εγγραφής εκλογέων επιστολικής ψήφου
µε τη συµµετοχή υπηρεσιακών παραγόντων, µέλη ανεξάρτητων
αρχών και εκπροσώπων των κοµµάτων, ικανοποιώντας τις απαι-
τήσεις θεσµικής και τεχνικής εξειδίκευσης και τη δηµοκρατική
νοµιµοποίηση των διαδικασιών. 

Η ουσία της σηµερινής συζήτησης, κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης, είναι ότι φέρνετε ακόµα µία φορά ένα νοµοσχέδιο, αν
όχι µε προχειρότητα, σίγουρα όµως µε βιασύνη, δίχως να δια-
σφαλίζετε τις αρχές της µυστικότητας και της αµεσότητας της
ψήφου, µε τήρηση αυστηρών κριτηρίων ή µε παρέµβαση τρίτης
έµπιστης οντότητας. Επεκτείνατε σήµερα τις ακροβασίες σας µε
ένα µέγιστο θεσµικό ατόπηµα, εισάγοντας την επέκταση της επι-
στολικής ψήφου και στις βουλευτικές εκλογές, προφανώς για να
διασκεδάσετε τις εντυπώσεις, αποδεικνύοντας ξανά το πόσο
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πολύ σας απασχολούν οι θεσµοί, η διαφάνεια και η ποιότητα της
δηµοκρατίας στη χώρα µας. 

Θεωρώ πως µετατρέπετε µια σηµαντική µεταρρύθµιση -και
κλείνω, κύριε Πρόεδρε- σε ρύθµιση αποκόµισης µικροκοµµατικό
εκλογικού οφέλους, παρακάµπτοντας συστηµατικά τη βούληση
του συνταγµατικού νοµοθέτη που προβλέπει όχι ως κανόνα,
αλλά µόνο ως εξαίρεση τη θετική κάµψη των αρχών της µυστι-
κότητας. Η δηµοκρατική αρχή -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε- ως αρχή που αναγνωρίζει ότι το πλείον είναι κύριον
καθιερώνεται στο άρθρο 1 του Συντάγµατός µας. Το πλείον είναι
κύριον, όµως, δεν πρέπει να υπερτιµάται, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Το Σύνταγµα δεν είναι καταστατικό των στενών συµ-
φερόντων που εκπροσωπείτε και δεν µπορείτε να το παραβιάζετε
κάθε φορά που οι εκτιµήσεις σας πέφτουν έξω. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Μαρία - Νεφέλη Χατζηιωαννίδου, Βου-

λευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ: Έχουµε κάνει αλλαγή,

κύριε Πρόεδρε, µε την κυρία συνάδελφο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν το γράφουν εδώ

στον κατάλογο. Εγώ διαβάζω ό,τι βλέπω.
Ορίστε, κυρία Καραµπατσώλη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι

Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νέα χρονιά που δια-
νύουµε το έτος 2024 σηµατοδοτεί για τη χώρα µας µια ιστορική
επέτειο, τη συµπλήρωση πενήντα χρόνων από την αποκατά-
σταση της δηµοκρατίας. Στο πνεύµα αυτής της επετείου έρχεται
το σηµερινό σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών για την
επιστολική ψήφο, το οποίο καταργεί όλα τα πραγµατικά εµπόδια
που αντιµετώπιζαν οι Έλληνες πολίτες του εξωτερικού στην
άσκηση του εκλογικού τους δικαιώµατος, αποτελώντας και τη
συνέχεια του ν.5044/2023, ενώ παράλληλα διευκολύνει την
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος για διάφορες κατηγορίες
συµπολιτών µας που αντιµετωπίζουν πρακτικές δυσκολίες, όπως
είναι οι ηλικιωµένοι, τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες, οι φοιτητές, οι
εργαζόµενοι την ηµέρα των εκλογών και άλλες πολλές. 

Ας µην ξεχνάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το νόηµα
της δηµοκρατίας είναι η δυνατότητα συµµετοχής όσο το δυνατόν
µεγαλύτερου µέρους των πολιτών στην εκλογική διαδικασία και
συνεπακόλουθα στην ανάδειξη των αρχών. Μέχρι σήµερα µε-
γάλο µέρος των συµπολιτών µας δεν προσερχόταν στις κάλπες
για ποικίλους λόγους, διογκώνοντας κατά αυτόν τον τρόπο το
ποσοστό της αποχής. 

Το παρόν νοµοσχέδιο καθιερώνει την επιστολική ψήφο για τις
ευρωεκλογές και τα εθνικά δηµοψηφίσµατα ως άµεσο µέτρο πά-
ταξης της αποχής, ως άνοιγµα στη δηµοκρατία µε τη δυνατότητα
συµµετοχής πολύ περισσότερου µέρους των Ελλήνων πολιτών
και παράλληλα ως συµµόρφωση µε τις συνταγµατικές αρχές της
καθολικότητας, της αµεσότητας, της µυστικότητας της ψήφου,
η πραγµάτωση των οποίων ήταν προβληµατική έως και σήµερα.

Το νοµοσχέδιο για την επιστολική ψήφο οφείλουµε να παρα-
δεχθούµε ότι είναι απαλλαγµένο από κοµµατικούς χρωµατισµούς
και πεποιθήσεις. Είναι ένα µέτρο που προχωρά στην εµβάθυνση
και την ενίσχυση της δηµοκρατίας. Όποιος τάσσεται ενάντια στο
νοµοσχέδιο αυτό, τάσσεται αυτόµατα και στη δηµοκρατία, απέ-
ναντι στη δηµοκρατία, απέναντι στις συνταγµατικές αρχές και
στον ελληνικό λαό. Θεωρώ αυτονόητο ότι δεν θα λάβει χώρα κα-
νένα τέτοιο φαινόµενο, καθώς είναι αδύνατον στην Ελλάδα, τη
χώρα που γέννησε τη δηµοκρατία, να µην προωθούµε τη µέγιστη
ανάπτυξή της. 

Το µέτρο αυτό άλλωστε τίθεται στη διάθεση όλων των πολιτών
του εσωτερικού, διότι οι ίδιοι µπορούν να επιλέξουν αν θα εγ-
γραφούν στους ειδικούς καταλόγους επιστολικής ψήφο ή όχι. Η
διαδικασία είναι σχετικά απλή, αλλά ειδικά διαµορφωµένη για να
διασφαλίζει τη µυστικότητα της ψήφου και το αδιάβλητο της δια-
δικασίας. 

Ειδικότερα, προβλέπεται ότι µεταξύ άλλων ο εκλογέας θα µπο-

ρεί µέσω µιας αίτησης σε µια ηλεκτρονική πύλη να εγγραφεί
στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους επιστολικής ψήφου έως
και σαράντα ηµέρες πριν τη διενέργεια των εκλογών, ενώ το αρ-
γότερο είκοσι ηµέρες πριν τη διενέργεια των εκλογών θα απο-
στέλλεται το κατάλληλο υλικό ή και ο φάκελος όπου θα
συµπεριλαµβάνεται το υλικό για τη συµµετοχή του στην εκλογική
διαδικασία. Ο εκλογέας θα διαµορφώνει το ψηφοδέλτιο µε βάση
τις οδηγίες και θα το αποστέλλει στα σηµεία συλλογής επιστολι-
κών ψήφων, οπότε και ολοκληρώνεται το καθήκον του. 

Η όλη διαδικασία βρίσκεται σε πλήρη συµµόρφωση µε τις κα-
τευθυντήριες γραµµές της Ευρώπης και του ΟΑΣΕ για την αξιο-
πιστία της. Αποδεδειγµένα, λοιπόν, το νοµοσχέδιο αυτό δίνει τη
δυνατότητα σε εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες που για χίλιους δυο
λόγους αδυνατούσαν να προσέλθουν στην κάλπη µε ελάχιστες
απλές ενέργειες να εκπληρώσουν το καθήκον τους ως ενεργοί
πολίτες, πράγµα το οποίο η σκληρή πραγµατικότητα τους έχει
αφαιρέσει, εξασφαλίζοντας πάντοτε τη µυστικότητα και τη γνη-
σιότητα της βούλησής τους µέσω αυξηµένων ασφαλιστικών δι-
κλίδων. 

Επιπροσθέτως, το νοµοσχέδιο αυτό εισάγει, πέραν της ουσιώ-
δους διαδικασίας της επιστολικής ψήφου, σηµαντικές ρυθµίσεις
για την εκκαθάριση των εκλογικών καταλόγων, οι οποίοι σε µε-
γάλο βαθµό στερούνται ενηµέρωσης, θεσπίζοντας παράλληλα
δυνατότητα για δεύτερο γραµµατέα και εκλογικά κέντρα προ-
σβάσιµα για άτοµα µε ειδικές ανάγκες. 

Συνοψίζοντας θέλω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να επανα-
λάβω ότι η παρούσα ρύθµιση αποτελεί πραγµάτωση θεµελιωδών
συνταγµατικών αρχών, µια εγγύηση και ένα άνοιγµα προς τη δη-
µοκρατία σε µια σηµαδιακή επέτειο, καθώς και µια εναρµόνιση
µε τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στις οποίες χώρες ήδη
υπάρχει εδώ και πολλά χρόνια έως δυνατότητα. Δεν είναι δυνα-
τόν, λοιπόν, στη χώρα που γέννησε τη δηµοκρατία να µένουµε
πίσω από τις εξελίξεις και να µη δίνουµε τη δυνατότητα σε όλους
να εκφράσουν την πολιτική τους βούληση. 

Σας καλώ, λοιπόν, ένεκα του µη κοµµατικού χρωµατισµού του
παρόντος νοµοσχεδίου και εκτελώντας το καθήκον µας απέναντι
στη δηµοκρατία, το Σύνταγµα και τους συµπολίτες µας που χρό-
νια ταλαιπωρούνται, να το υπερψηφίσουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
τη Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, την κ. Κωνσταντίνα Καραµ-
πατσώλη.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Στυλιανός Πέτσας. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Αναπληρωτή Υπουργέ, κύριε Υφυ-

πουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κάποιες στιγµές που
γράφεται ιστορία και µια τέτοια είναι η σηµερινή µε την εισαγωγή
στην Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων του νοµοσχεδίου για
την επιστολική ψήφο, ενός νοµοσχεδίου που δίνει σάρκα και
οστά στην πρόνοια του Συντάγµατος για την επιστολική ψήφο
που προβλέπεται στο άρθρο 51 παράγραφος 4 αυτού, µια επι-
στολική ψήφο που ισχύει ήδη σε είκοσι δύο από είκοσι επτά
κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ήρθε η ώρα πενήντα χρό-
νια µετά τη Μεταπολίτευση να καθιερωθεί και στην Ελλάδα. 

Τι πετυχαίνει το νοµοσχέδιο αυτό; Κατ’ αρχάς, πετυχαίνει τη
διεύρυνση και εµβάθυνση της δηµοκρατίας µας και αυτό γιατί
διευκολύνει τους ήδη εγγεγραµµένους στους εκλογικούς κατα-
λόγους συµπολίτες µας να ασκήσουν το κορυφαίο δηµοκρατικό
τους δικαίωµα, δηλαδή να ψηφίσουν, να ψηφίσουν, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, και να µην απέχουν, καθώς διευκολύνει φυ-
σικά όχι µόνο όσους έχουν πρόβληµα υγείας εκείνη την ηµέρα
της εκλογικής αναµέτρησης, αλλά και γιατί διευκολύνει τους ηλι-
κιωµένους, τα άτοµα µε αναπηρία ή γενικά µε κινητικά προβλή-
µατα, τους νέους µας ενδεχοµένως που δουλεύουν σεζόν και
οποιονδήποτε άλλο εκείνη την ηµέρα που διεξάγεται η εκλογική
διαδικασία δεν µπορεί να προσέλθει στο εκλογικό τµήµα, αλλά
φυσικά και τους Έλληνες της διασποράς, διευκολύνοντας πραγ-
µατικά τη µεγέθυνση του εκλογικού σώµατος, όπως προβλέπει
το Σύνταγµά µας, στα όριά του δηλαδή, ώστε να έχουµε την ευ-
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ρύτερη δυνατή συµµετοχή, γιατί η δηµοκρατία µας παίρνει οξυ-
γόνο από τη συµµετοχή. 

Και το κάνει αυτό, δηλαδή τη διεύρυνση και εµβάθυνση της
δηµοκρατίας µας, µε απόλυτη εγγύηση διαφάνειας και αξιοπι-
στίας. Και αυτό γιατί έχουν ληφθεί υπ’ όψιν οι κατευθυντήριες
γραµµές του Οργανισµού για την Ασφάλεια και Συνεργασία στην
Ευρώπη, του ΟΑΣΕ, για την εγκυρότητα και την αξιοπιστία της
εκλογικής διαδικασίας.

Και, µάλιστα, προς την κατεύθυνση της οικοδόµησης της ευ-
ρύτερης δυνατής συναίνεσης τόσο ο Υπουργός όσο και ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός κατά τη διάρκεια των συζητήσεων που
προηγήθηκαν έχουν ενσωµατώσει πολλές από τις προτάσεις των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, παραδείγµατος χάριν στα θέµατα
προστασίας των προσωπικών δεδοµένων και της µυστικότητας
της ψήφου. 

Απέναντι σε αυτή την πρωτοβουλία ακούσαµε τις προηγούµε-
νες µέρες, αλλά και σήµερα από το µεσηµέρι και µετά, από τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης ένα ετερόκλητο κρεσέντο κριτικής
από το Κοµµουνιστικό Κόµµα ή την Πλεύση Ελευθερίας, για πα-
ράδειγµα, στα αριστερά ή από την Ελληνική Λύση και τη Νίκη
στα δεξιά. Οι πολίτες άκουσαν αυτές τις απόψεις και θα µας κρί-
νουν φυσικά όλους, αλλά πιστεύω βαθιά ότι οι πολίτες επιλέγουν
τον δρόµο της προόδου, τον δρόµο που ακολουθεί πιστά η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, τον δρόµο των µεταρρυθµί-
σεων, της κοινωνικής συνοχής και της βιώσιµης ανάπτυξης, τον
δρόµο της Ελλάδας του 2024, της Ελλάδας που µε αυτοπεποί-
θηση διεκδικεί αυτό που της αξίζει, µια καλύτερη θέση στην Ευ-
ρώπη και στον κόσµο, γιατί πραγµατικά χάσαµε αρκετά χρόνια
την προηγούµενη δεκαετία και ήρθε η ώρα να ανακτήσουµε ξανά
τη θέση που µας αξίζει στον κόσµο. 

Με αυτές τις σκέψεις θεωρώ ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα
κοµβικό νοµοσχέδιο για να δείξουµε την κατεύθυνση στην οποία
κινούµαστε, αυτή που σας περιέγραψα πριν, της σύγχρονης ευ-
ρωπαϊκής χώρας, που είναι φάρος δηµοκρατίας και πολιτισµού
για όλες τις υπόλοιπες. Και πιστεύω ότι πάρα πολλοί από εσάς,
ακόµα και όσοι εξέφρασαν αντιρρήσεις, το πιστεύουν και οι ίδιοι. 

Για αυτό σας καλώ, όχι µόνο να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο,
αλλά να υπερψηφίσουµε και την τροπολογία που κατέθεσε η
κυρία Υπουργός, καθώς αν συµφωνούµε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, στο έλασσον, που είναι η ψήφος στις ευρωεκλογές µε
επιστολική ψήφο, γιατί να µη συµφωνούµε στο µείζον, που είναι
η ψήφος µε επιστολική ψήφο στις εθνικές εκλογές για τους από-
δηµους Έλληνες;

Πιστεύω πραγµατικά ότι µόνο µια µυωπική και µικροπολιτική
στάση θα επέλεγε το αντίθετο. Γι’ αυτό νοµίζω ότι όλοι µαζί µπο-
ρούµε να κάνουµε αυτό το µεταρρυθµιστικό βήµα που περιµέ-
νουν οι συµπολίτες µας από εµάς. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
τον κ. Πέτσα και για την οικονοµία στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Μαρία Σούκουλη, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας. 

ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ ΒΙΛΙΑΛΗ: Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να τοπο-
θετηθούµε στην Ολοµέλεια της ελληνικής Βουλής για ένα θέµα
εθνικής σηµασίας, µια ιστορική µεταρρύθµιση που ενδυναµώνει
τη δηµοκρατία µας, διότι ενισχύει τις επιλογές συµµετοχής στην
εκλογική διαδικασία τόσο των επόµενων ευρωεκλογών όσο και
στα εθνικά δηµοψηφίσµατα, αλλά και, ναι, ανοίγει τον δρόµο
στην καθιέρωση της επιστολική ψήφου και στις εθνικές εκλογές
για τους απόδηµους Έλληνες, όπως ήρθε και µε την υπουργική
τροπολογία σήµερα. 

Νοµίζω ότι κανείς σε αυτή την Αίθουσα δεν διαφωνεί ότι ο
όρος «συµµετοχή» βρίσκεται στον κεντρικό πυρήνα µιας ζωντα-
νής πολιτικής διαδικασίας µιας πραγµατικά ευηµερούσας δηµο-
κρατίας. 

Η παράταξή µας σταθερά και διαχρονικά επιδιώκει η Ελλάδα
να ανταποκριθεί στην ιστορική της ταυτότητα, όπου η έκφραση
της λαϊκής βούλησης ήταν, είναι και θα παραµείνει ο κεντρικός

πυρήνας του πολιτεύµατός µας, διότι η λαϊκή κυριαρχία αποτελεί
θεµέλιο λίθο της δηµοκρατίας µας. Όλες οι εξουσίες πηγάζουν
από τον λαό, υπάρχουν υπέρ αυτού και του έθνους και ασκούνται
όπως ορίζει το Σύνταγµα. 

Εποµένως το πολιτικό σύστηµα οφείλει να υπηρετεί απαρέγ-
κλιτα και µε µεγάλη µεθοδικότητα το γράµµα και το πνεύµα του
Συντάγµατος. Η Κυβέρνησή µας και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος
Μητσοτάκης, αλλά και όλοι εµείς οι Βουλευτές της Συµπολίτευ-
σης έχουµε δεσµευτεί έναντι του ελληνικού λαού ότι θα προωθή-
σουµε όλες τις απαραίτητες αλλαγές, ώστε βήµα-βήµα η Ελλάδα
να βρεθεί στην προµετωπίδα της προόδου και της ευηµερίας. 

Δεν υπάρχει ισχυρότερο βήµα από την ένωση όλων των δυνά-
µεων του Ελληνισµού, από τη συµπερίληψη των ατόµων µε ανα-
πηρία µε όρους ισοτιµίας σε όλες τις πολιτικές διαδικασίες, από
τη διευκόλυνση των ανθρώπων που λόγω εργασιακών υποχρεώ-
σεων δεν µπορούν να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα, από
τη διευκόλυνση των νέων µας που φοιτούν σε κάποιον άλλο τόπο
από αυτόν που ψηφίζουν, από την στήριξη των ηλικιωµένων µας
που επιθυµούν να εκφραστούν πολιτικά για το µέλλον της
χώρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το εν λόγω νοµοθέτηµα δεν έρ-
χεται χωρίς να λάβει υπ’ όψιν του τα σηµερινά δεδοµένα στη
συµµετοχή των πολιτών στην εκλογική διαδικασία. Αποτελεί
πλέον πραγµατικότητα ότι στη χώρα µας, όπως και σε άλλες
χώρες της Ευρώπης, τα ποσοστά συµµετοχής µειώνονται µε
αποτέλεσµα να αποτελεί πλέον καίριο πολιτικό ζητούµενο η αν-
τιστροφή αυτής της τάσης. Το γεγονός ότι όλο και περισσότεροι
πολίτες επιλέγουν να µην συµµετέχουν αποδυναµώνει τη δηµο-
κρατία µας συνολικά και δίνει καινοφανή επιχειρήµατα στον λαϊ-
κισµό και στις ακραίες απόψεις. Η ευθύνη µας ως πολιτικό
σύστηµα είναι να αναδείξουµε την τεράστια σηµασία που έχει η
ενεργή δράση των πολιτών στην πολιτική διαδικασία. Διότι πολύ
απλά σε οτιδήποτε αφορά τη ζωή τους πρέπει και οφείλουν να
έχουν λόγο, διαφορετικά όλο και πιο λίγοι θα αποφασίζουν για
το µέλλον των πολλών. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να συγχαρώ την πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου και τους συνεργάτες τους για την πραγµατικά
εξαιρετική δουλειά στην οργάνωση αυτής της πρωτοποριακής
για τη χώρα µας προσπάθειας που συνδυάζει την τεχνολογική
πρόοδο αλλά και την οργανωτική επάρκεια προκειµένου η διαδι-
κασία να είναι σύµφωνη µε τα διεθνή πρότυπα και κυρίως να είναι
αξιόπιστη και να αποπνέει εµπιστοσύνη στους πολίτες για την
αδιαβλητότητά της. 

Παράλληλα και ως Βουλευτής αλλά και ως πολίτης δεν µπορώ
να µην εκφράσω τη χαρά µου που επιτέλους λαµβάνονται µέτρα
για τα άτοµα µε αναπηρία ώστε να διευκολυνθούν στην εκλογική
διαδικασία. Μέτρα όπως η πρόσληψη δεύτερου γραµµατέα από
δικαστικούς αντιπροσώπους που είναι άτοµα µε αναπηρία και η
δηµιουργία µητρώου καταστηµάτων ψηφοφορίας και εκλογικών
τµηµάτων στο Υπουργείο Εσωτερικών µε σκοπό την καταγραφή
των πιθανών χώρων που µπορούν να χρησιµοποιήσουν και να
εξυπηρετούν την προσβασιµότητά τους. Όπως έχει πει και ο
Πρωθυπουργός, στην Ελλάδα που οραµατιζόµαστε η συµπερί-
ληψη όλων των πολιτών στην κοινωνική οικονοµική και πολιτική
ζωή της χώρας αποτελεί πολιτική µας προτεραιότητα. Δεν υπάρ-
χει ένα νοµοσχέδιο που να το αποδεικνύει περισσότερο στην
πράξη από το παρόν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε όµως να
σταθώ λίγο περισσότερο και εν όψει της σηµερινής υπουργικής
τροπολογίας στο πάγιο αίτηµα των απανταχού αποδήµων του οι-
κουµενικού ελληνισµού που χρόνια τώρα ζητούν την άρση των
περιορισµών και των εµποδίων στη συµµετοχή στις εκλογικές
διαδικασίες. Γιατί και εδώ στην Αίθουσα και εκτός της Αιθούσης
ακούγονται φωνές που λένε «τι σχέση έχουν αυτοί µε τη χώρα
αφού δεν ζουν εδώ», «πώς θα αποφασίζουν για εµάς» και άλλα
τέτοια που, επιτρέψτε µου να πω, τα θεωρώ άστοχα και ολίγον
δηµαγωγικά, που υποκρύπτουν, πολύ φοβάµαι, µικροκοµµατι-
κούς υπολογισµούς. 

Οι Έλληνες του εξωτερικού είναι ένα ζωντανό κοµµάτι του
έθνους που σε πολλές περιπτώσεις διαπρέπουν σε διάφορους
τοµείς της οικονοµικής, επιστηµονικής, πολιτικής και κοινωνικής
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ζωής στον τόπο που κατοικούν. Ο καθένας από αυτούς φέρνει
διαφορετικές παραστάσεις και γνώσεις που σε πολλές περιπτώ-
σεις µπορούν να υποβοηθήσουν την ελληνική οικονοµία και κοι-
νωνία. Εµείς θέλουµε τους Έλληνες του εξωτερικού
συνδεδεµένους µε τους στόχους, τα προβλήµατα και την προ-
οπτική της χώρας και όχι αποκοµµένους από την ιστορική της
πορεία. Η σχέση τους µε την Ελλάδα πρέπει να είναι ζώσα. Πρέ-
πει να είναι ενεργή και παραγωγική διότι το ανθρώπινο κεφάλαιο
του οικονοµικού ελληνισµού είναι τεράστιο και κατά τη γνώµη
µου εν πολλοίς αναξιοποίητο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καµµία Ελληνίδα και κανένας
Έλληνας δεν περισσεύει στην προσπάθεια του έθνους να ευη-
µερήσει. Δεν έχουµε την πολυτέλεια να εξαιρούµε καµµία δηµι-
ουργική δύναµη της πατρίδας µας. Το νοµοσχέδιο που καλού-
µαστε σήµερα να υπερψηφίσουµε αποτελεί τοµή και αποφασι-
στικό βήµα εµβάθυνσης της δηµοκρατίας µας. Αποτελεί έναν
ακόµα κρίκο σε µια σειρά κρίσιµων νοµοθετικών πρωτοβουλιών
που έχουν ήδη έρθει αλλά και που θα έρθουν το επόµενο διά-
στηµα και αποδεικνύουν έµπρακτα ότι σεβόµαστε τη λαϊκή εν-
τολή για πραγµατικές αλλαγές σε πολλά πεδία εφαρµοσµένης
πολιτικής που υστερούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να διαβεβαιώσω τον
ελληνικό λαό ότι ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, η Κυ-
βέρνησή µας αλλά και όλοι εµείς, η Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νέας Δηµοκρατίας, δεν φοβόµαστε το πολιτικό κόστος, διότι εί-
µαστε αταλάντευτα αποφασισµένοι να παράγουµε κοινωνικό
όφελος για όλες τις Ελληνίδες και για όλους τους Έλληνες. Και
σε αυτή την προσπάθεια διεκδικούµε τη δηµοκρατική συµµετοχή
κάθε πολίτη που µπορεί να βρίσκεται τόσο εντός όσο και εκτός
συνόρων της πατρίδας µας. Διότι η δύναµη του Ελληνισµού, η
δύναµη του έθνους µας ενυπήρχε, ενυπάρχει και θα ενυπάρχει
στην ενότητά του, στην ολότητα του. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Σούκουλη. 

Θα κλείσουµε τη σηµερινή συνεδρίαση µε τη Βουλευτή της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Ασηµίνα Σκόνδρα. 

Κυρία Σκόνδρα, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, ιστορική µέρα πραγµατικά σήµερα. Μετά από εβδοµήντα
πέντε χρόνια για πρώτη φορά Έλληνας Βουλευτής, ο Θεόδωρος
Ρουσόπουλος, τον οποίον και συγχαίρω θερµά, επιλέγεται Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συµβουλίου της
Ευρώπης. Μετά από πενήντα χρόνια η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας ενώνει τους Έλληνες και προσπαθεί αδιάλειπτα για
την εξάλειψη των ανισοτήτων µεταξύ τους. Κάθε πρακτική που
δηµιουργεί πολίτες διαφορετικών κατηγοριών είναι αντίθετη
προς τις θέσεις και τα πιστεύω µας. Γι’ αυτό και εν γένει η νοµο-
θέτησή µας συσπειρώνει στοιχεία που όχι µόνο συνάδουν µε τις
αρχές και τις επιταγές του Συντάγµατος αλλά βασίζονται σε αν-
θρωποκεντρικές πολιτικές. 

Το δικαίωµα ψήφου, λοιπόν, για κάθε Έλληνα πολίτη είναι κα-
τοχυρωµένο, αναφαίρετο και όπως είναι γνωστό το Σύνταγµα το
προστατεύει ρητά. Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο κατά βάση έρ-
χεται να συµπληρώσει και να ενισχύσει την εκλογική νοµοθεσία
σε σχέση µε τη δυνατότητα ψήφου των συµπολιτών µας που την
ηµεροµηνία διεξαγωγής των ευρωεκλογών ή σε περίπτωση εθνι-
κού δηµοψηφίσµατος αδυνατούν να µεταβούν στο εκλογικό τους
τµήµα για να ψηφίσουν. Θεωρώ δε θετική και σηµαντική την επέ-
κταση της επιστολής ψήφου των οµογενών και στις εθνικές εκλο-
γές σύµφωνα µε την τροπολογία. Συγχαίρω για την απόφαση την
Υπουργό Εσωτερικών κ. Κεραµέως. Η επιστολική ψήφος µεριµνά
για άτοµα µε προβλήµατα κινητικότητας, για υπερήλικες αλλά
και για ανθρώπους που ζουν και εργάζονται µακριά εντός και
εκτός Ελλάδος. Σε συνδυασµό µε τον ν.5044/2023, το πρώτο νο-
µοσχέδιο της τρέχουσας κοινοβουλευτικής περιόδου, το οποίο
ήρε τα εµπόδια σχετικά µε την άσκηση του εκλογικού δικαιώµα-
τος των Ελλήνων πολιτών από το εξωτερικό, το παρόν εισάγει
µια εµβληµατική µεταρρύθµιση ιστορικής και εθνικής σηµασίας.

Καθιερώνει για πρώτη φορά στη χώρα µας τη δυνατότητα συµ-
µετοχής σε εκλογική διαδικασία µέσω επιστολικής ψήφου προ-
βλέποντας παράλληλα δικλίδες ασφαλείας απαράβατες, µιας
πρακτικής που είναι ιδιαίτερα διαδεδοµένη σε χώρες του εξωτε-
ρικού ως µέσο αντιµετώπισης των ποσοστών αποχής αλλά και
ως µέσο τήρησης και ενίσχυσης της καθολικότητας της ψήφου.
Το να ψηφίζουν εντός και εκτός Ελλάδος µε επιστολική από τον
τόπο κατοικίας ή επαγγελµατικής τους δραστηριότητας οι Έλ-
ληνες που είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους
είναι µια σωστή, λογική και δηµοκρατική απόφαση. Αποκαθιστά
δε µια αδικία που υφίστανται επί δεκαετίες εκατοντάδες χιλιάδες
οµοεθνείς µας που αδυνατούσαν να συµµετέχουν στα εκλογικά
δρώµενα της χώρας για πρακτικούς λόγους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να
τονίσω τις αδιαµφισβήτητα θετικές παραµέτρους που κατοχυ-
ρώνονται µε το σηµερινό νοµοθέτηµα. Πρώτον, φέρνει ακόµη πιο
κοντά την οµογένεια µε το µητροπολιτικό κέντρο ενισχύοντας
έτσι µια σχέση που είναι εθνικά κεφαλαιώδης. 

Άλλωστε, τα ζητήµατα των αποδήµων Ελλήνων αναδεικνύονται
και επιλύονται από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε
πολύ συγκροτηµένο τρόπο. Χαρακτηριστικό είναι δε ότι όλες
αυτές οι πρωτοβουλίες εκκινούν και από προσωπικό ενδιαφέρον
του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη και αποτελούν παρά-
γωγα γνήσιου εθνικού ενδιαφέροντος.

Συνεπώς κάθε προσπάθεια αναγωγής τους σε ζητήµατα κοµ-
µατικής αντιπαράθεσης αποβαίνει άκαρπη, καθώς πρόκειται για
εθνικά θέµατα που απορρέουν από το Σύνταγµα της πατρίδας
µας, αλλά και από το Κοινοτικό Δίκαιο. Τα θέµατα που είναι
εθνικά κεφαλαιώδη είναι ευκόλως εννοούµενο ότι δεν θα έπρεπε
να συνδέονται µε θέσεις µικροπολιτικής και κοµµατικών συσχε-
τισµών. Αντίθετα, τα θέµατα αυτά ακουµπούν στη σχέση της Ελ-
λάδος µε την οµογένεια, η οποία είναι µια πραγµατικά σηµαντική
σχέση που πρέπει να ενισχύσουµε µε κάθε θεσµικό µέσο. Η
επαφή µε την οµογένεια, πέρα από τους δεσµούς και την αλλη-
λεξάρτηση, είναι και µια µεγάλη ευκαιρία για να µεταφέρουµε τα
µηνύµατα της πατρίδας µας η οποία αποδεδειγµένα καταγράφει
τις καλύτερες επιδόσεις των τελευταίων ετών, αλλά και να ακού-
σουµε τον παλµό των συµπατριωτών µας ανά τον κόσµο, οι
οποίοι είναι οι καλύτεροι πρεσβευτές του Ελληνισµού στις χώρες
όπου διαµένουν. 

Δεύτερον, οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου έχουν ξεκάθαρο
στόχο να µειώσουν τα πραγµατικά αποθαρρυντικά ποσοστά της
αποχής στη χώρα µας, ειδικά στις ευρωεκλογές, διότι η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, όσο αλλάζει θετικά την εικόνα της
χώρας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και γενικότερα στο εξωτερικό,
οφείλει να ενισχύσει ουσιαστικά την αλλαγή της πεποίθησης των
Ελλήνων συµπολιτών µας σχετικά µε τη σηµασία συµµετοχής
τους στις εκλογές για τους εκπροσώπους µας στο Ευρωκοινο-
βούλιο. Πρόκειται για έναν θεσµό βαρύνουσας σηµασίας, όπου
λαµβάνονται αποφάσεις για τα κράτη-µέλη ίσης και σε ορισµένα
ζητήµατα µεγαλύτερης σηµασίας από αυτές που λαµβάνονται
στα εθνικά µας κοινοβούλια. 

Δεδοµένου ότι τα αριθµητικά στοιχεία της αποχής στις ευρωε-
κλογές -περίπου 30% µείωση τα τελευταία τριάντα χρόνια- δεν
τιµούν τη χώρα µας, η εισαγωγή της επιστολικής ψήφου µπορεί
να αποτελέσει ένα ισχυρό κίνητρο για αύξηση της συµµετοχής
και όσον αφορά ειδικές κατηγορίες ψηφοφόρων αλλά και για
όσους δεν συµµετείχαν για οικονοµικούς και άλλους λόγους. 

Όµως, στην πραγµατικότητα τι εγγυάται η επιστολική ψήφος;
Ορίζει τη δυνατότητα του εκλογέα να ασκήσει χωρίς περιορι-
σµούς το εκλογικό του δικαίωµα είτε εντός, είτε εκτός επικρά-
τειας και αποτελεί τον µοναδικό τρόπο άσκησης του εκλογικού
δικαιώµατος, καθώς ειδικά για τις ευρωεκλογές και τα δηµοψη-
φίσµατα δεν θα δηµιουργηθούν εκλογικά τµήµατα στο εξωτε-
ρικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο το
Υπουργείο Εσωτερικών επιχειρεί µε τα τεχνολογικά µέσα και την
πολιτική συναίνεση να δώσει µια σύγχρονη οπτική στο δικαίωµα
του εκλέγειν, εξαλείφοντας πρακτικά ζητήµατα και αποκαθιστών-
τας αδικίες και θεσµικές παραλείψεις µε ηθικές προεκτάσεις. 

Από δω και µπρος θα µπορούν να ψηφίζουν όλοι και, το ση-
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µαντικότερο, θα µετέχουν στις αποφάσεις που ορίζουν το εθνικό
συµφέρον, γιατί, ξέρετε, δεν δικαιούµαστε να βλέπουµε όλα τα
θέµατα από κοµµατική σκοπιά, όσο κι αν κάποιοι παριστάνουν σε
αυτή την Αίθουσα ότι είναι περισσότερο πατριώτες και δηµοκρά-
τες από κάποιους άλλους. 

Ο πατριωτισµός, η αγάπη για την πατρίδα και τους συνέλληνες
αποδεικνύεται µε ουσιαστική νοµοθέτηση και κυρίως µε την
εφαρµογή αυτής, ώστε πραγµατικά να αποκαθίστανται οι όποιες
ανισότητες. Και φυσικά όχι µόνο σε ό,τι έχει να κάνει µε εκλογές,
αλλά και για όλα τα κοινωνικά και εθνικά θέµατα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εµείς ευχαριστούµε. 
Θα µου επιτρέψετε και µένα πριν κλείσουµε να συγχαρώ τον

εξαίρετο συνάδελφο και φίλο Θόδωρο Ρουσόπουλο για την κατ’
αξίαν οµόφωνη εκλογή του ως Προέδρου του Συµβουλίου της
Ευρώπης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 23.34’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 23 Ιανουαρίου 2024 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συζήτησης
επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Εκλογή ευ-
ρωβουλευτών, διευκόλυνση εκλογέων µέσω επιστολικής ψήφου,
εκκαθάριση εκλογικών καταλόγων και λοιπές διατάξεις του
Υπουργείου Εσωτερικών».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ 


